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Αθήνα, σήµερα στις 22 Οκτωβρίου 2015, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.28’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 21-10-2015
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Θ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 21
Οκτωβρίου 2015 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης του αποκλει-
στικού δικαιώµατος διοργάνωσης και διεξαγωγής αµοιβαίου
στοιχήµατος επί ιπποδροµιών στην Ελλάδα για περίοδο είκοσι
ετών».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κανονικά επρόκειτο να συζητηθούν σήµερα έντεκα αλλά λόγω
κωλύµατος των Υπουργών, δηλαδή ότι την ίδια ώρα, ήδη από τις
9.00’ ξεκίνησε το Υπουργικό Συµβούλιο, αρκετοί Υπουργοί δεν
δύνανται να παρευρεθούν. Το έχουν δηλώσει εξάλλου στους αν-
τίστοιχους Βουλευτές και στα κόµµατα ότι δεν θα µπορούσαν να
παραστούν για να συζητηθούν οι επίκαιρες ερωτήσεις, εκτός
από µια επίκαιρη ερώτηση που οφείλω να αναφέρω, αυτήν του
κ. Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Μεταφορών και Δικτύων,
που δεν θα συζητείτο και λόγω αναρµοδιότητας του αντίστοιχου
Υπουργού.

Για να κλείσω µε το ζήτηµα των επίκαιρων ερωτήσεων που δεν
θα συζητηθούν, επίσης λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων δεν θα συζητηθεί η επίκαιρη ερώ-
τηση του κ. Δηµητρίου Καµµένου. Έτσι µας δηλώθηκε και αυτήν
την εικόνα έχει το Προεδρείο. 

Θα προτάξουµε την µία και µοναδική επίκαιρη ερώτηση του κ.
Δαβάκη και στη συνέχεια θα γίνουν οι αναφορές προς το Σώµα. 

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 3/15-10-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη, προς τον Υπουργό  Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων που προκάλεσε η πυρκαγιά της 17ης Ιουλίου
στη Δηµοτική Ενότητα Βοιών του Δήµου Μονεµβασίας.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης κ. Ιωάννης Μπαλάφας. 

Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στις 17 Ιουλίου του τρέχοντος έτους υπήρξε µια µεγάλη και

καταστροφική πυρκαγιά στην περιοχή της Νεάπολης Βοιών.
Αυτή η πυρκαγιά δηµιούργησε ένα τεράστιο οικολογικό, οικονο-
µικό πλήγµα για όλη την περιοχή, που είναι µια περιοχή δυναµική,
µε µεγάλες και πολλές καλλιέργειες, µε ανθρώπους οι οποίοι
αγωνίζονται -παρά τις δύσκολες περιστάσεις που περνάει η
χώρα µας- να επιβιώσουν, χωρίς να ζητούν τίποτα από το κρά-
τος. 

Χαρακτηριστικά σας λέω, κύριε Υπουργέ, ότι από τις εξήντα
χιλιάδες στρέµµατα που κάηκαν οι τριάντα πέντε χιλιάδες στρέµ-
µατα είναι καλλιεργήσιµες εκτάσεις. Επίσης, ένα τεράστιο δα-
σικό απόθεµα κάηκε, ένα υπέροχο δάσος κάηκε σε όλη την
περιοχή. Δέκα κατοικίες κάηκαν ολοσχερώς –συµβουλεύοµαι τα
συγκεκριµένα στοιχεία- και πάνω από εκατόν πενήντα κατοικίες
κάηκαν µερικώς. Καταλαβαίνετε όταν καίγονται κατοικίες τι συµ-
βαίνει και τι πρόκειται να συµβεί σε µια περιοχή. Υπάρχουν εκεί
πολλές επιχειρήσεις, εκατόν είκοσι χιλιάδες ελαιόδεντρα. Επίκει-
ται τώρα η ελαιοσυλλογή και αυτός ο κόσµος δεν θα µαζέψει τις
ελιές του, διότι κάηκαν. Εξακόσια µελισσοσµήνη, εκατό αγροτι-
κές αποθήκες, δίκτυα ύδρευσης και άρδευσης µήκους περίπου
εκατόν πενήντα χιλιάδων µέτρων κάηκαν. 

Η παρουσία της πολιτείας δεν υπάρχει. Πέραν των περιοδειών
και των παρουσιών αρκετών συναδέλφων σας, οι οποίοι ήρθαν
πράγµατι τις πρώτες ώρες της καταστροφής, πέραν του κ. Απο-
στόλου, του κ. Σπίρτζη και του κ. Τσιρώνη και γενικών γραµµα-
τέων, δεν υπήρξε καµµία ουσιαστική επέµβαση, παρέµβαση του
κράτους. Καταλαβαίνετε ότι κατά τούτο εµβάλλει σε όλους τους
κατοίκους αυτής της περιοχής η υποψία –διότι πλέον είναι όλοι
οι κάτοικοι, όλοι οι πολίτες υποψιασµένοι απέναντι σε εµάς- ότι
εξαιτίας της προεκλογικής περιόδου έγινε αυτή η περιοδεία,
αυτή η παράσταση των Υπουργών και πέραν τούτων ουδέν. 

Εάν δεν υπήρχε ο Δήµος της Μονεµβασίας, ο οποίος µέχρι
στιγµής έχει υποστηρίξει την όλη υπόθεση, δεν θα υπήρχε καµ-
µία αίσθηση υποστήριξης σε αυτούς τους ανθρώπους. 

Παρακαλώ θερµά, κύριε Υπουργέ, να έχω απαντήσεις οι
οποίες θα απαλύνουν –εν πάση περιπτώσει- αυτό το οποίο ζουν
και βιώνουν τρεις µήνες τώρα αυτοί οι άνθρωποι στην περιοχή
των Βατίκων της Νεαπόλεως Λακωνίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δαβάκη. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-

συγκρότησης κ. Μπαλάφας. 
Ορίστε, κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
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κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι βρίσκοµαι σήµερα εδώ κατ’ εντο-

λήν του Υπουργού κ. Κουρουµπλή, για να απαντήσω στην ερώ-
τηση του κ. Δαβάκη, παρά το ότι έχει Υπουργικό Συµβούλιο,
ακριβώς ως ένδειξη σεβασµού και στη λειτουργία του Κοινοβου-
λίου και στη λειτουργία των Βουλευτών της Αντιπολιτεύσεως, οι
οποίοι έχουν το δικαίωµα και την υποχρέωση να κρίνουν, να κα-
τακρίνουν, να επικρίνουν και οτιδήποτε άλλο. 

Ταυτόχρονα, θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Δαβάκη, γιατί µε την
ερώτησή του µας δίνει τη δυνατότητα να απαντήσουµε, να βά-
λουµε τα πράγµατα –θα έλεγα µε τη θετική έννοια- στη θέση
τους και να εγκαινιάσουµε και µε τον κ. Δαβάκη και γενικότερα
στην καινούργια περίοδο, µια γόνιµη µορφή επικοινωνίας ανά-
µεσα στην Αντιπολίτευση και τη Συµπολίτευση –έτσι γίνεται- ανά-
µεσα στην Κυβέρνηση και στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης επ’
αγαθώ των κατοίκων, των πολιτών, των Ελλήνων, επ’ αγαθώ τε-
λικά της πατρίδας µας και στο συγκεκριµένο ζήτηµα για να κα-
λυτερεύσουν, να γίνει το καλύτερο δυνατό για το συγκεκριµένο
πρόβληµα το οποίο θέτει ο κύριος Βουλευτής. 

Αφού, λοιπόν, πω αυτά, θα ήθελα να πω επίσης ότι ο κ. Δαβά-
κης απευθύνει την επίκαιρη ερώτηση µόνο στο Υπουργείο Εσω-
τερικών. 

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, από το Υπουργείο Εσωτερικών. Ίσως
χρειαστεί στη δεύτερη φάση της τοποθέτησής µου να τοποθε-
τηθώ και για τα άλλα Υπουργεία. Έχουν κατατεθεί και άλλες
ερωτήσεις, έχει κάνει ξανά –και καλά έκανε- ο κ. Δαβάκης ερώ-
τηση µε την οποία απευθυνόταν σε όλα τα Υπουργεία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μόνο σε ένα Υπουργείο µπορούσα
να την απευθύνω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Θα ξεκινήσω, λοιπόν, από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Αναφερό-
µαστε φυσικά σε ένα πολύ τραγικό γεγονός, την πυρκαγιά στις
17 Ιουλίου, που ανέφερε ο κ. Δαβάκης. 

Θα ήθελα να πω ότι στο διάστηµα που µεσολάβησε παρά τις
ιδιοµορφίες του –αναφέρθηκε σε αυτές ο ερωτών Βουλευτής-
το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, οι
φορείς του κ.λπ., µεριµνούν για την αντιµετώπιση των επιπτώ-
σεων της συγκεκριµένης φυσικής καταστροφής.

Η προσπάθειά µας και η µέριµνά µας σε αυτήν τη φάση είναι
να δούµε το προληπτικό επίπεδο κυρίως, για την αποτροπή επι-
γενόµενων αρνητικών συνεπειών. 

Να πούµε, λοιπόν, ότι, πρώτον, µπορεί να υπήρξαν ελλείψεις -
και είναι καλοδεχούµενη η όποια επισήµανση πάνω σε αυτό το
ζήτηµα- αλλά υπήρξε κατά τη γνώµη µας ένας ικανοποιητικός
συντονισµός δράσεων πρόληψης, αντιµετώπισης και διαχείρισης
συνεπειών των πυρκαγιών. Ως προς τα συγκεκριµένα ζητήµατα,
στο ίδιο αυτό διάστηµα που κρίνουµε χρηµατοδοτήθηκε ο Δήµος
Μονεµβασίας µε ένα ποσόν 136.000 περίπου ευρώ για την κά-
λυψη έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων, έργα υποδοµών,
αντιπληµµυρικά, οδικό δίκτυο κ.λπ.. Επίσης, υπήρξε µια πρό-
σθετη χρηµατοδότηση για το 2015 413.000 ευρώ συνολικά για
τη Λακωνία και 88.000 ευρώ από αυτά για το Δήµο Μονεµβασίας
για την κάλυψη δράσεων πυροπροστασίας. 

Σήµερα, κύριε Δαβάκη, είµαστε στην ευχάριστη θέση να ανα-
κοινώσουµε συγκεκριµένα ότι εγκρίθηκε και θα παρασχεθεί στο
Δήµο Μονεµβασίας, στο πλαίσιο και του αιτήµατος από την
πλευρά του ίδιου του Δηµάρχου της Μονεµβασίας, του κ. Ηρα-
κλή Τριχείλη, µε τον οποίο πρόσφατα είχαµε µια πολύ γόνιµη συ-
ζήτηση γι’ αυτά τα ζητήµατα, ένα σηµαντικό ποσό το οποίο έχει
ήδη εκταµιευθεί και θα δοθεί στο Δήµο Μονεµβασίας. 

Επί τη ευκαιρία, να σας πω ότι ανάλογο ποσόν θα δοθεί και
στον έτερο των δήµων της περιοχής, το Δήµο Ευρώτα, ο οποίος
επλήγη από τον γνωστό ανεµοστρόβιλο στην ίδια περίπου χρο-
νική φάση. 

Αυτά να τα θεωρείστε ως δέσµευση και φυσικά έχετε όλο το
δικαίωµα να ενηµερώσετε τους κατοίκους και το δήµο και τα σχε-
τικά. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα ακόµα ζήτηµα. Αναφέρεστε –και πολύ
σωστά- στο ζήτηµα της µη έκδοσης ακόµα της κοινής υπουργι-
κής απόφασης. Αυτή η κοινή υπουργική απόφαση που βάζει το

ζήτηµα της οριοθέτησης περιοχών και της χορήγησης στεγαστι-
κής συνδροµής για τα κατεστραµµένα σπίτια και για την αποκα-
τάσταση των ζηµιών σε αυτά τα κτήρια, στη συγκεκριµένη
περιφερειακή ενότητα, έχει ήδη υπογραφεί. Ίσως αυτήν τη
στιγµή που µιλάµε να έχει πάρει το δρόµο για το Εθνικό Τυπο-
γραφείο για να δηµοσιευθεί. 

Σας το λέω και αυτό υπεύθυνα, δεσµευτικά. Είναι ζήτηµα ηµε-
ρών. Απλώς ας λάβουµε υπ’ όψιν –εξήγηση είναι, δεν είναι δι-
καιολογία- ότι υπήρξε µια φάση αυτό το δίµηνο που όχι ότι µας
δυσκόλεψε αλλά οπωσδήποτε υπήρξε µια καθυστέρηση –τη δέ-
χοµαι- στην έκδοση της κοινής υπουργικής αποφάσεως. Είναι ζή-
τηµα, σας λέω, ηµερών η δηµοσίευσή της. Απλώς να θα το
θεωρείστε δεδοµένο, δέσµευση και µπορείτε να ενηµερώσετε.

Σταµατώ εδώ για την ώρα. Ίσως χρειαστεί και στη δεύτερη
φάση να τοποθετηθώ. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκπλήσσοµαι για τα

ποσά τα οποία ανέφερε ο κύριος Υπουργός. Αυτά δεν τα ξέρει
κανένας και δεν έχουν επισυµβεί όσον αφορά τα δύο πρώτα. Το
τελευταίο το χαιρετίζω.

Όσον αφορά την αναφορά στην ερώτησή µου για την κοινή
υπουργική απόφαση, η οποία θα καταστήσει την περιοχή πυρό-
πληκτη, ότι δεν έχει ακόµα εκδοθεί, να πω ότι θεωρώ απαράδε-
κτο αυτό που έχει συµβεί. Ας µην αναφέρουµε εγγενείς λόγους
περί προεκλογικής περιόδου κ.λπ.. Στις στοιχειώδεις λειτουργίες
του το κράτος αισθάνοµαι ότι πρέπει να λειτουργεί για την αντι-
µετώπιση εκτάκτων καταστάσεων, όπως πυρκαγιές, πληµµύρες,
σεισµοί κ.λπ..

Το 2007, κάηκε όλη η Λακωνία και όλη η Πελοπόννησος -γύρω
στις 20 µε 22 Αυγούστου εκδηλώθηκε η πρώτη πυρκαγιά. Έχω
το φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως του 2007. Μετά από
πέντε ηµέρες υπήρξε κοινή υπουργική απόφαση όλων των
Υπουργών που έκριναν τις πληγείσες περιοχές στην περιοχή της
Λακωνίας πυρόπληκτες.

Αυτό το είπα γιατί δεν θέλω να κάνω αντιπολίτευση. Ουαί και
αλίµονο! Οι πολίτες µας κρίνουν όλους. Ειδικά δεν πρέπει να εκ-
µεταλλευόµαστε αυτές τις δύσκολες συνθήκες κάνοντας αντιπο-
λίτευση. Όµως, θέλω να κατακρίνω µεθόδους, αναντιστοιχίες και
αναποτελεσµατικότητες ενός κρατικού µηχανισµού, ο οποίος
βρίσκεται πλέον σε διάλυση. Την περασµένη εβδοµάδα η «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» έγραφε ότι έχουν ανασταλεί βασικές λειτουργίες
του κράτους, από τα πεζοδρόµια µέχρι διάφορα άλλα.

Η κ. Μαρία Κλεάνθη στις συνεχείς ερωτήσεις µου –υπάρχει
ένα πακέτο ερωτήσεων που καταθέσαµε για την περιοχή, τις ξέ-
ρετε και σας ευχαριστώ που το αναφέρατε- εξαρτά την όποια
επέµβαση του κράτους από την έκδοση αυτής της ΚΥΑ. Δεν είναι
δηλαδή εκεί και ως έτυχε να βγάλουµε µία ΚΥΑ. Για να ενεργο-
ποιηθεί οτιδήποτε άλλο πρέπει να κηρυχθεί, όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, η περιοχή ως πυρόπληκτη. 

Αν δεν υπήρχε ο Δήµος Μονεµβασίας, ο Δήµαρχος κ. Τριχεί-
λης που αναφέρατε, οι συνεργάτες του, οι τοπικοί αντιδήµαρχοι
κ.λπ., δεν θα είχε συµβεί τίποτα στην περιοχή, όταν και ο κ. Τσι-
ρώνης και ο κ. Σπίρτζης και ο κ. Αποστόλου µιλούσαν για ανά-
γλυφα εδάφους όταν ήρθαν, για κατασκευή άµεσα κορµο-
πλεγµάτων για να αποφευχθούν οι πληµµύρες και οι καταστρο-
φές, επικείµενου του χειµώνα κ.λπ..

Κύριε Υπουργέ, πρέπει άµεσα να υπάρξει η ΚΥΑ και ελπίζω να
τυπωθεί άµεσα στο Εθνικό Τυπογραφείο και να ενεργοποιηθεί
τάχιστα τις προσεχείς ώρες και µέρες ο κρατικός µηχανισµός
προκειµένου, αν συµβεί πληµµύρα, να ανταποκριθεί. Ήδη, έπε-
σαν βροχές και η θάλασσα κοκκίνησε από το χώµα που έφυγε
από τα καµένα πρανή, γιατί έχουν καεί πλέον τα δένδρα. 

Πρέπει να υπάρξει η ΚΥΑ και να υπάρξουν µέτρα, θα έλεγα,
φορολογικής ανακούφισης. Δεν µπορεί ο κόσµος να πληρώνει
ΕΝΦΙΑ. Με τι χρήµατα θα πληρώσει τον ΕΝΦΙΑ ο Βατικιώτης κά-
τοικος της περιοχής; Από τα ελαιόδεντρά του και το προσδοκώ-
µενο εισόδηµα από το λάδι που θα έπαιρνε; Ξέρετε, εκεί η
ελαιοσυλλογή γίνεται τώρα. Αρχίζει πολύ νωρίς σε σχέση µε την
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υπόλοιπη περιοχή. Δεν µπορεί, λοιπόν, να ανταποκριθεί. 
Όλα αυτά πρέπει να τα δείτε γιατί είναι πολύ σηµαντικά. Υπάρ-

χει µία µελέτη, η οποία έχει υποστηριχθεί µέχρι στιγµής από τον
δήµο. Τρεις µήνες δεν υπήρξε κράτος επ’ ουδενί. Λυπούµαι που
το λέω, και ειδικά σε σας, γιατί ξέρετε πόσο σας εκτιµώ. Δεν
υπήρξε παρουσία του κράτους και υποστηρικτική διάθεση του
κράτους απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους. 

Έγιναν µόνο διάφορες επισκέψεις Υπουργών εκείνες τις ώρες,
καλώς. Όµως, σε δέκα µέρες είχαµε εκλογές, όπως µου είπαν
κάτοικοι της περιοχής. Μου είπαν «αφήστε τα αυτά, ήταν οι εκλο-
γές, γι’ αυτό το κάνατε». Αυτό µας συµπαρασύρει όλους. Εγώ
ντρέποµαι ως πολιτικός, αυτή η περιοχή –µια εξαιρετική περιοχή-
να µην έχει την προστασία της πολιτείας. 

Όσον αφορά τον ανεµοστρόβιλο της Σκάλας, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, αυτό που είπατε το χαιρετίζω. Είναι µια άλλη καταστροφή
που συνέβη την εποµένη των εκλογών. Ευτυχώς δεν θρηνήσαµε
θύµατα. Ήταν κλειστά τα σχολεία, κύριε Πρόεδρε, και τα παιδά-
κια δεν βρίσκονταν εκείνη την ώρα στο δρόµο, όπου είχαµε ανα-
ποδογυρισµένα αυτοκίνητα κ.λπ.. Αυτό είναι µία άλλη υπόθεση.

Ως προς τις φυσικές καταστροφές, πρέπει το κράτος να µην
αναστέλλει την παρουσία του λόγω εκλογών ή άλλων τέτοιων
διαδικασιών. Περιµένω την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, όπως
εναγωνίως την περιµένουν οι κάτοικοι της περιοχής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Δαβάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Δαβάκη, το πρόβληµα δεν
είναι µόνο –ή δεν είναι κυρίως στην προκειµένη περίπτωση, αν
θέλουµε να µιλάµε συγκεκριµένα- να δούµε κάποια πράγµατα.
Ορισµένα πράγµατα τα είδαµε.

Εδώ υπάρχει κατ’ αρχάς πλήρης αναφορά τι έχει γίνει από την
πλευρά των άλλων Υπουργείων, των συναρµοδίων για τα ζητή-
µατα αυτά, στο θέµα και την αντιµετώπιση των συνεπειών του
συγκεκριµένου ακραίου φυσικού φαινοµένου κατά µία έννοια,
της πυρκαγιάς της 17ης Ιουλίου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Υπήρξαν αποζηµιώσεις;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Είδαµε, λοιπόν, τι έχουµε κάνει. Δεν
λέω ότι έχουν γίνει τα άριστα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τίποτα δεν έχει γίνει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Θέλω να σας πω κάτι, κύριε Δαβάκη,
επειδή επιµένετε και επιµένετε χωρίς λόγο σ’ αυτό, στην υπερ-
βολή…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εγώ δεν λαϊκίζω, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Δυστυχώς δεν έχει βρεθεί ακόµα
τρόπος να αποφεύγονται τα ακραία φυσικά φαινόµενα. Τρόποι
υπάρχουν για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων. Δόξα τω Θεώ,
αυτά τα ακραία φυσικά φαινόµενα δεν έχουν να κάνουν µε αυτά
τα κοινωνικά φαινόµενα της ακραίας τερατολογίας, της διασπο-
ράς υπερβολών και φόβου στους πολίτες αλλά και διαχείρισης
αυτού του φόβου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σε µένα αναφέρεστε τώρα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Λέτε, για παράδειγµα, ότι όλα βρί-
σκονται σε διάλυση. 

Ο Δήµαρχος κ. Ηρακλής Τριχείλης µε τον οποίο συζητήσαµε,
όπως και ο Δήµαρχος του Ευρώτα, ο Δήµαρχος Μονεµβασίας,
δεν µας έδωσε την αίσθηση ότι όλα είναι διαλυµένα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μπορώ να σας καταθέσω το έγ-
γραφό του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Μας έδωσε την αίσθηση, την εικόνα
που είχαµε και επί τόπου από τις επισκέψεις, ότι βεβαίως έχουµε
προβλήµατα και τα αντιµετωπίζουµε. Βοηθηθήκαµε µε τα χρή-
µατα της ΚΑΠ, τις 136.000, τις 88.000. Εντόπισε κυρίως την
ανάγκη πρόσθετης έκτακτης χρηµατοδότησης. 

Ερχόµαστε σήµερα ως Κυβέρνηση, ως Υπουργείο και σας

λέµε ότι αυτή η έκτακτη χρηµατοδότηση, σε µια ιδιαίτερα δύ-
σκολη δηµοσιονοµικά συγκυρία, δίνεται µε µια προτεραιότητα
για τους δήµους της περιοχής και για τον Δήµο Μονεµβασίας
συγκεκριµένα –έκτακτη και ισχυρή χρηµατοδότηση, σας λέω εγώ
τώρα- και θα έχουν εκταµιευθεί τα χρήµατα τις επόµενες ηµέρες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Να εκδοθεί η ΚΥΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Βοηθιόµαστε όλοι σε αυτήν την κα-
τεύθυνση. Δεν λέω να µη γίνει κριτική. Πολλές πλευρές της
κριτικής που κάνετε είναι απόλυτα δεδοµένες.

Επίσης, όπως και να το κάνουµε, στις 17 Ιουλίου -µετά από
λίγες µέρες προκηρύχθηκαν εκλογές- υπήρξε Κυβέρνηση όχι
δική µας αλλά υπηρεσιακή. Είναι ένας µήνας από τις εκλογές
που έχουµε αναλάβει. Καλά καλά δεν έχουµε αναλάβει το Υπουρ-
γείο ακόµη. Πολύ καλά κάνετε εσείς και κάνετε την ερώτηση και
µας δίνεται η δυνατότητα να επικοινωνήσουµε. Δεν το λέω σαν
δικαιολογία, αλλά σαν εξήγηση για την µικρή καθυστέρηση της
ΚΥΑ, η οποία, σας είπα και πάλι, έχει πάρει τον δρόµο για το
Εθνικό Τυπογραφείο. 

Εν πάση περιπτώσει, θεωρώ ότι και σε αυτό το ζήτηµα και στα
υπόλοιπα ζητήµατα µπορούµε, σε ένα πνεύµα σκληρής κριτικής
-οποιασδήποτε κριτικής- αλλά και συνεννόησης, λέω και πάλι, να
λειτουργήσουµε προς όφελος των πολιτών, ιδιαίτερα σε τέτοιες
περιπτώσεις σκληρών προβληµάτων κ.λπ..

Νοµίζω ότι µε την έκδοση της κοινής υπουργικής σπόφασης
εντός των ηµερών, µε την έκτακτη χρηµατοδότηση και την αξιο-
ποίηση της µέχρι τώρα χρηµατοδοτήσεως, και από κοντά όλοι
να κοιτάξουµε τα ζητήµατα, µπορούµε να αντιµετωπίσουµε όχι
άριστα, αλλά ικανοποιητικά τα θέµατα.

Σας καλώ απόλυτα καλόπιστα και εσάς και τους άλλους Βου-
λευτές, µία από τις επόµενες ηµέρες, την επόµενη ή µεθεπόµενη
εβδοµάδα, να κατεβούµε µαζί στην περιοχή -εγώ σας το προ-
τείνω- ώστε να δούµε τι άλλα πρόσθετα µέτρα µπορούµε να πά-
ρουµε, για να βοηθήσουµε τους κατοίκους και την περιοχή, κύριε
Δαβάκη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µην κατεβείτε, αν
δεν έχετε κάποια πράγµατα να πείτε, γιατί έχουν κατέβει πέντε
συνάδελφοί σας και δεν έχει γίνει τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, τε-
λειώσατε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Εγώ ναι. Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο η κ. Χριστοφιλοπούλου. Για ένα λεπτό, κυρία Χριστοφιλο-
πούλου;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Για ένα-δύο λεπτά, κύριε
Πρόεδρε, γιατί θέλω να κάνω, πραγµατικά, µια διαµαρτυρία και
µια καταγγελία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε σώσει την παρτίδα δύσκολα γιατί είστε
ο µόνος. Είστε ο µόνος Υπουργός που σέβεται τη Βουλή και
απαντά στην Αντιπολίτευση. Απ’ ό,τι φαίνεται, η Κυβέρνηση δεν
σέβεται τη Βουλή και δεν απαντάει στην Αντιπολίτευση.

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς πέντε λεπτά πριν από την έναρξη της
Ολοµελείας, εδέησαν από το Υπουργείο Εργασίας να πάρουν τη-
λέφωνο την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα για να µας πουν ότι η
επίκαιρη ερώτηση για το ασφαλιστικό αναβάλλεται. 

Κι επειδή, κύριε Πρόεδρε, οι επίκαιρες ερωτήσεις δεν γίνονται
για να γίνονται κι επειδή γνωρίζετε κι εσείς, όπως και οι άλλοι συ-
νάδελφοι όλων των πτερύγων της Βουλής, ότι το ασφαλιστικό
αφορά κάθε Έλληνα εργαζόµενο και συνταξιούχο, το να µην
έρθει ένας Υπουργός να απαντήσει σε τέτοια ερώτηση, χωρίς να
λείπει στο εξωτερικό, χωρίς να έχει αυτήν τη στιγµή συνάντηση
υπεράνω των δυνάµεών του, είναι ύβρις προς το Κοινοβούλιο,
κύριε Πρόεδρε.

Και επιπλέον, θέλω να θυµίσω ότι αυτές οι «κακές» προηγού-
µενες κυβερνήσεις, συνήθως κατεβαίναµε µε την ιδιότητα του
τότε µέλους του Υπουργικού Συµβουλίου, κύριε Υπουργέ, όπως
κάνατε κι εσείς µόνος, φεύγαµε από το Υπουργικό Συµβούλιο για
να απαντήσουµε στους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Είναι αίσχος και ντροπή, την ίδια ώρα που πάτε να καταργή-
σετε από την πίσω πόρτα µε επιτροπές τις επικουρικές συντά-
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ξεις, την ίδια ώρα που πάτε να κάνετε κατεδάφιση του ασφαλι-
στικού και βαλκανοποίηση των συντάξεων, να λέτε ψέµατα στον
κόσµο και να µην έρχεστε να απαντήσετε στους Βουλευτές. Τι
κρύβετε, λοιπόν, για το ασφαλιστικό και δεν έρχεστε, τελευταία
στιγµή δε για να µην κάνουµε φασαρία; Δεν είναι ντροπή αυτό;
Τι θέλετε να κρύψετε στο ασφαλιστικό και δεν έρχεστε εδώ; 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κυρία Χριστοφιλοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ήρθε ο κ. Μπαλάφας.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μίλησα για εξαίρεση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου.

Κύριε Δαβάκη, µισό λεπτό.
Έχετε απόλυτο δίκιο, κυρία Χριστοφιλοπούλου. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι και ο κ. Κωνσταν-

τινόπουλος εδώ. Άλλο ένα κρούσµα. Να του δώσετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι σε γνώση του

Προεδρείου. Είπα και στην έναρξη της συνεδρίασης ότι από τις
έντεκα επίκαιρες ερωτήσεις σήµερα συζητήθηκε µόνο µία. Δεν
το θεωρούµε αυτό ως ένα θετικό βήµα στην πρώτη ειδικά συνε-
δρίαση –όχι επειδή είναι η πρώτη- κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Αν θέλετε την προσωπική µου άποψη ως Αντιπροέδρου, αλλά
νοµίζω, εκφράζοντας και την άποψη του Προεδρείου, βεβαίως
και είναι απαράδεκτη αυτή η κατάσταση και εκ της Έδρας, αν
θέλετε, κάνω έκκληση και στην Κυβέρνηση να µην επαναληφθεί
αυτό.

Βεβαίως, το θέµα θα συζητηθεί οπωσδήποτε άµεσα, στην
πρώτη Διάσκεψη των Προέδρων. Πιστεύω ότι θα τεθεί απ’ όλα
τα κόµµατα αλλά και από εµένα, αφού παρευρέθην σήµερα στη
συνεδρίαση.

Το δεύτερο που ήθελα να πω, επίσης, είναι ότι έχετε απόλυτο
δίκιο σε ό,τι αφορά στο ότι ενηµερωθήκατε πέντε λεπτά, όπως
αναφέρετε, πριν ξεκινήσει η σηµερινή συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων, που είναι και αυτό επιεικώς απαράδεκτο. 

Νοµίζω ότι η άποψή σας, αν θέλετε, αλλά και η άποψη του
Προεδρείου, εκφράζει το σύνολο των Βουλευτών των οποίων
αναβλήθηκαν σήµερα οι ερωτήσεις. Το Προεδρείο θα πράξει
µέσα στο πλαίσιο του Κανονισµού τα δέοντα προς την Κυβέρ-
νηση, ούτως ώστε να παρίστανται οι Υπουργοί, οι Υφυπουργοί,
οι Αναπληρωτές κατά τη διάρκεια του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου.

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανακοινώσω ότι η
πρώτη µε αριθµό 10/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την προστασία του
Υµηττού, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 2/15-10-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ράσιµου Γιακουµάτου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την καταβολή ΦΠΑ 23% από τις ιδιωτικές κλινικές και τις µο-
νάδες φροντίδας ηλικιωµένων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 4/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή
κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε

το χρονοδιάγραµµα για τον έλεγχο των εµβασµάτων του εξωτε-
ρικού και των οικονοµικών των κοµµάτων, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 12/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την
αναπτυξιακή στρατηγική της Κυβέρνησης, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 13/19-10 -2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα
προβλήµατα των εργαζοµένων στο συνεταιριστικό Εργοστάσιο
Γάλακτος Τρικάλων «ΤΡΙΚΚΗ» , δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η έκτη µε αριθµό 6/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικο-
λάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε την επιβολή πρόσθετου τέλους διέλευ-
σης των φορτηγών δηµόσιας χρήσης στο λιµένα Χαλκίδας, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Η πρώτη µε αριθµό 11/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κάλυψη των
κενών θέσεων διδακτικού προσωπικού στα σχολεία πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης του Νοµού Χαλκιδικής, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 5/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου της Βουλευτού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις εξαγγελίες για το ασφαλιστικό σύ-
στηµα της χώρας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 8/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων στις δοµές ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Τέλος, η πέµπτη µε αριθµό 7/19-10-2015 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη γερµανική αυτοκινητο-
βιοµηχανία «VOLKSWAGEN», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου
να ανακοινώσω ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή Ρεθύµνου, τα ακόλουθα:

774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανακοίνωση
των αναφορών.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να διακόψουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, διακόπτεται η συνεδρίαση για σήµερα στη 13.00’. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Συγγνώµη για την καθυστέρηση, η οποία ήταν εν πολλοίς δι-

καιολογηµένη, γιατί υπήρχε Υπουργικό Συµβούλιο και οι κύριοι
Υπουργοί δεν µπορούσαν να είναι νωρίτερα στην Αίθουσα.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Αδει-
οδότηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής
ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης - Ίδρυση συνδεδεµένης µε την
ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρείας για την ανάπτυξη δικτύου επίγειας
ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινω-
νιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύ-
σταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοακουστικών Μέσων και
Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων
Ενηµέρωσης - Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ
Α’ 82) και άλλες διατάξεις». 

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου, θα ανα-
γνώσω τα προκαταρτικά και κάποιες ανακοινώσεις και µετά το
αίτηµα συνταγµατικότητας που έχει υποβάλει ο κ. Βενιζέλος.

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, κατά πλειοψηφία, στη
συνεδρίασή της, στις 19-10-2015, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
σε δύο συνεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το
νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη συνεδρίαση του Σαββάτου 24
Οκτωβρίου 2015 θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες
του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι κατά τη διάρκεια των οµιλιών
των δύο πρώτων εισηγητών είναι ελεύθερη η εγγραφή των συ-
ναδέλφων, οι οποίοι θα µιλήσουν µε τη σειρά εγγραφής, πλην
της πρώτης οκτάδας όπου θα υπάρχει εναλλαγή των κοµµάτων.

Από εκεί και πέρα, οι συνάδελφοι θα µιλούν µε τη σειρά της
ηλεκτρονικής τους εγγραφής. 

Δεύτερον, εφόσον απόψε υπάρξουν πολλοί συνάδελφοι για να
µιλήσουν, θα φτάσουµε µέχρι τις 24.00’. Εάν δεν υπάρχουν τόσοι
συνάδελφοι, θα τελειώσουµε νωρίτερα. 

Εφόσον υπάρξει αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας για την ψή-
φιση επί της αρχής του νοµοσχεδίου, σας προτείνω αυτή να γίνει
το Σάββατο το πρωί που, αν θυµάµαι καλά, έχει αποφασιστεί να
ξεκινήσουµε στις 10.00’ και να τελειώσουµε στις 18.00’, εκτός
εάν πάλι οι οµιλητές είναι λιγότεροι και τελειώσουµε νωρίτερα
από τις 18.00’. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Η ονοµαστική ψηφοφορία να γίνει
το Σάββατο στις 12.00’. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στις 18.00’ το από-
γευµα θα τελειώσουµε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, λέω η ονοµαστική
ψηφοφορία να γίνει το Σάββατο στις 12.00’. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Εποµένως, συµφωνούµε ότι εφόσον υπάρξει αίτηµα για ονο-

µαστική ψηφοφορία, αυτή να γίνει το Σάββατο. 
Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σας διαβάσω µερικές ανακοι-

νώσεις, όπως τις έστειλαν τα κόµµατα.  
Επιτρέψτε µου, όµως, για να κερδίσουµε χρόνο, να µη δια-

βάσω όλο το κείµενο των επιστολών προς τον κ. Βούτση.
Η Νέα Δηµοκρατία ορίζει ως Κοινοβουλευτικό της Εκπρόσωπο

για το σηµερινό νοµοσχέδιο τη Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Σοφία
Βούλτεψη. 

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή ορίζει ως ειδικό αγορητή
τον Βουλευτή Β’ Πειραιώς –υποθέτω τον κ. Λαγό, επειδή το έχω
σε άλλο χαρτί και δεδοµένου ότι έχετε παραλείψει το όνοµά του-
κ. Λαγό. Θα ήθελα να µου στείλετε ένα έγγραφο σωστά συµπλη-
ρωµένο. Επίσης, ο Λαϊκός Σύνδεσµος- Χρυσή Αυγή ορίζει ως Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή Επικρατείας κ. Χρήστο
Παππά. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ ορίζει ως ειδικό
αγορητή τον Βουλευτή κ. Θεόδωρο Παπαθεοδώρου. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζει ως ειδικό αγορητή
τον Βουλευτή κ. Ιωάννη Γκιόκα. 

Το Ποτάµι ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπό τον Βου-
λευτή κ. Σπυρίδων Δανέλλη και ως ειδικό αγορητή το Βουλευτή
κ. Γεώργιο Αµυρά. 

Η Ένωση Κεντρώων ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπό
τον Βουλευτή κ. Γεώργιο-Δηµήτριο Καρρά και ως ειδικό αγορητή
τον κ. Ιωάννη Σαρίδη. 

Τώρα θα ήθελα να σας διαβάσω το γραπτό αίτηµα του κ. Βε-
νιζέλου:

«Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου δοθεί ο λόγος στην έναρξη
της συζήτησης του σχεδίου νόµου: “Αδειοδότηση παρόχων πε-
ριεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης κ.λπ.”, προκειµένου
να προβάλω αντιρρήσεις ως προς τη συνταγµατικότητά του,
σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής». 

Σας προτείνω το εξής: Πρώτον, να δοθεί ο λόγος για πέντε
λεπτά στον κ. Βενιζέλο, ώστε να αναπτύξει και το περιεχόµενο
του λόγου της αντισυνταγµατικότητας. Μετά υπάρχουν δύο δρό-
µοι. Είτε να µπούµε αµέσως στη συζήτηση ή επειδή δεν είναι
γραπτό το κείµενο για να το φωτοτυπήσω -επί της ουσίας δη-
λαδή αυτού που θα αναπτύξει ο κ. Βενιζέλος- και να σας το δια-
νείµω, να µιλήσουν οι δύο πρώτοι εισηγητές, να εγγραφούν οι
συνάδελφοι και αµέσως µετά να µπούµε στην κύρια συζήτηση
µε λέγοντες και αντιλέγοντες για το θέµα που θα θέσει τώρα
στην αρχή ο κ. Βενιζέλος. 

Το αν θα είναι εποµένως αµέσως µετά από τον κ. Βενιζέλο η
διαδικασία ή αµέσως µετά τους δύο πρώτους εισηγητές, θα το
αποφασίσουµε αφού πρώτα ακούσουµε τον κ. Βενιζέλο.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το άρθρο 14 πα-

ράγραφος 9 του ισχύοντος Συντάγµατος της χώρας, που είχα
την τιµή να το εισηγηθώ το 2001 και να ψηφιστεί µε συντριπτική
πλειοψηφία στην τότε Ζ’ Αναθεωρητική Βουλή των Ελλήνων, επι-
βάλλει πολύ συγκεκριµένους κανόνες και πολύ σαφείς θεσµικές
εγγυήσεις για τα ηλεκτρονικά µέσα ενηµέρωσης.

Ο θεµελιώδης κανόνας είναι η διασφάλιση της διαφάνειας και
της πολυφωνίας και αυτό εξειδικεύεται στην υποχρέωση να είναι
γνωστά τα µέσα χρηµατοδότησης, το ιδιοκτησιακό καθεστώς και
η οικονοµική κατάσταση των µέσων ενηµέρωσης, στην απαγό-
ρευση συγκέντρωσης και πιο συγκεκριµένα στην απαγόρευση
συγκέντρωσης περισσότερων από ένα ηλεκτρονικών µέσων ενη-
µέρωσης και βέβαια στην επιβολή ασυµβίβαστων δραστηριοτή-
των µεταξύ της ιδιοκτησίας και της διεύθυνσης ηλεκτρονικών
µέσων ενηµέρωσης και άλλων δραστηριοτήτων που σχετίζονται
µε τον δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. 

Θα περίµενε κανείς, µετά από όσα είχε προαναγγείλει κατά
επανάληψη ο κ. Τσίπρας και η Κυβέρνησή του, να εισαχθεί τελικά
στη Βουλή ένα δρακόντειο νοµοσχέδιο, το οποίο εφαρµόζει το
Σύνταγµα µε άτεγκτο και αποτελεσµατικό τρόπο, αναβαθµίζει τις
εγγυήσεις διαφάνειας και πολυφωνίας, θεσπίζει αποτελεσµατι-
κούς µηχανισµούς ελέγχου της οικονοµικής κατάστασης και του
τρόπου απόκτησης των οικονοµικών µέσων των σταθµών, δια-
σφαλίζει στην πράξη την απαγόρευση συγκέντρωσης και βέβαια
τη διαφάνεια στις άλλες οικονοµικές δραστηριότητες του κρά-
τους, ώστε να χτυπηθεί στον πυρήνα της η διαπλοκή. 

Ενώ, λοιπόν, αναµένουµε «να γεννήσει το όρος» ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο θα κάνει πάταγο, τελικά παρουσιάζεται ένα νοµο-
σχέδιο που λειτουργεί ως όχηµα διευκόλυνσης της αδιαφάνειας
και της διαπλοκής. 

Θυµίζω ιστορικά ότι το καθεστώς των µέσων ενηµέρωσης δια-
µορφώθηκε στην Ελλάδα το 1989 µε πολύ ενεργό, σχεδόν κατα-
λυτικό, ρόλο των Υπουργών που µετείχαν εκ µέρους της τότε
Αριστεράς, στην κυβέρνηση Τζανετάκη και έκτοτε το καθεστώς
αυτό έχει επιβληθεί –υπάρχουν πολλά προβλήµατα σε σχέση µε
την εφαρµογή της νοµιµότητας-, αλλά κανείς δεν µπορεί να πει
ότι δεν ξέρει ποιος επιχειρηµατίας, ποια επιχειρηµατική οντότητα
ελέγχει ποιον τηλεοπτικό σταθµό στην Ελλάδα και ιδίως τους
κεντρικούς σταθµούς εθνικής εµβέλειας. Όλοι ξέρουµε ποιος
είναι ποιος. Είναι γνωστό ποιος µπορεί να ασκήσει επιρροή. Ξέ-
ρουµε ποιος είναι αυτός που συναλλάσσεται µε το δηµόσιο.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι η ερµηνεία που τελικά έδωσε το
Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ολοµέλεια του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, µεταξύ 2008 και 2011 στο άρθρο 14,
παράγραφος 9 σε σχέση µε τις ασυµβίβαστες ιδιότητες, είναι
αυτή που έλεγα στη Βουλή από το 2001, αυτή η οποία επιτρέπει
την εναρµόνιση εθνικού Συντάγµατος και Ευρωπαϊκού Κοινοτι-
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κού Δικαίου.
Το νοµοσχέδιο είναι ψευδεπίγραφο και ενώ εκπέµπει την ιαχή

«µπροστά, να φάµε την αδιαφάνεια και τη διαπλοκή», διαµορφώ-
νει τις νοµοθετικές προϋποθέσεις για να δηµιουργηθούν τα λε-
γόµενα «νέα τζάκια» στο χώρο της ενηµέρωσης, δηλαδή για να
εγκατασταθούν άγνωστα και ανεξέλεγκτα επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα, τα οποία µπορεί να συναλλάσσονται µε την Κυβέρνηση
ή µε οποιοδήποτε άλλο, αλλά δεν υπάρχει η δυνατότητα ελέγ-
χου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πιο συγκεκριµένα, είναι κραυγαλέα αντισυνταγµατική η διά-
ταξη των άρθρων 4-5 του νοµοσχεδίου, προσκρούει στο άρθρο
14 παράγραφος 9 του Συντάγµατος, γιατί µέσω της δήθεν ονο-
µαστικοποίησης των µετοχών, εισάγονται τόσες εξαιρέσεις, που
τελικά οποιαδήποτε µη ελληνική εταιρεία, οποιασδήποτε µορφής
µπορεί να έχει τον έλεγχο ενός τηλεοπτικού σταθµού εθνικής εµ-
βέλειας µε ενηµερωτικό και πολιτικό περιεχόµενο και να µην ξέ-
ρουµε ποιος είναι ποιος.

Υπάρχει το εξής παράδοξο. Ενώ για την απαγόρευση συγκέν-
τρωσης και για τα θέµατα του λεγόµενου βασικού µετόχου το
νοµοσχέδιο παραπέµπει στη ισχύουσα νοµοθεσία, αλλάζει τις
διατυπώσεις της νοµοθεσίας για την ονοµαστικοποίηση. Άρα,
ενώ δήθεν οι µετοχές θα είναι ονοµαστικές, µπορούν να λειτουρ-
γούν επιχειρηµατικές οντότητες που δεν ξέρουµε ποιος είναι
ποιος. Αν δεν ξέρουµε ποιος είναι ποιος, δεν µπορείς να ελέγξεις
ούτε τη συγκέντρωση ούτε τα ασυµβίβαστα ούτε όλες τις άλλες
θεσµικές επιταγές του Συντάγµατος. 

Γιατί δεν παραπέµπει στην ισχύουσα νοµοθεσία και για την
ονοµαστικοποίηση αλλά αλλάζει αυτό το κρίσιµο σηµείο που κα-
ταλύει όλες τις άλλες εγγυήσεις; Και να πω το εξής: Στην εποχή
µας µπορούµε να µιλάµε, εν έτει 2015, για τον κανόνα της ονο-
µαστικοποίησης όταν διεθνώς αυτός δεν προσφέρει τίποτα; Πρέ-
πει να εισαχθεί στο νοµοσχέδιο ρήτρα ότι το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης χρησιµοποιεί διεθνείς έµπειρες ελεγκτικές
εταιρείες, οι οποίες συντάσσουν για κάθε υποψήφιο έκθεση για
το ποιος πραγµατικά είναι αυτός που έχει τον επιχειρηµατικό
έλεγχο και για το ποια είναι τα οικονοµικά µέσα. Υπάρχουν έµ-
πειρες εξειδικευµένες εταιρείες, οι οποίες µπορούν να παρου-
σιάσουν την πραγµατική εικόνα ανεξαρτήτως νοµικής µορφής,
εισαγωγής στο Χρηµατιστήριο, ονοµαστικοποίησης, χωρίς να
υπάρχει κανένας φραγµός. 

Το θέµα είναι πραγµατικό. Ποιος είναι αυτός που ελέγχει;
Ακούµε διάφορα για εξωχώριες εταιρείες, για συµφέροντα που
συνδέονται µε άλλες χώρες. Λοιπόν, ιδού η Ρόδος, ιδού και το
πήδηµα. 

Δεύτερη αντισυνταγµατικότητα. Το άρθρο 2, προβλέπει περιο-
ρισµένο αριθµό αδειών που προκύπτουν από τον χάρτη συχνο-
τήτων και των αριθµό αδειών και τον καθορίζει µε απόφασή του
ο Υπουργός. Αυτό κατ’ αρχάς προσκρούει στους συνταγµατι-
κούς κανόνες περί νοµοθετικής εξουσιοδότησης του άρθρου 43
παράγραφος 2 του Συντάγµατος. Όταν παρέχεται εξουσιοδό-
τηση για ένα τόσο σηµαντικό θέµα που δεν είναι ειδικότερο τε-
χνικό ή λεπτοµερειακό, απαιτείται κανονιστικό προεδρικό
διάταγµα, ώστε να µεσολαβεί η γνωµοδότηση και ο έλεγχος νο-
µιµότητας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτό είναι κραυγα-
λέο. 

Όµως και επί της ουσίας, ο χάρτης συχνοτήτων και ο αριθµός
αδειών πρέπει να συνδέεται µε την ψηφιακή πραγµατικότητα και
όχι µε την αναλογική της δεκαετίας του 1990 ή του 1980. Δεν
υπάρχει τώρα σπάνις συχνοτήτων. Πρέπει ο χάρτης συχνοτήτων
και άρα η σχετική ρύθµιση µε διάταγµα να προσφέρει τον µεγα-
λύτερο δυνατό αριθµό αδειών. Αλλιώς, παραβιάζεται ο κανόνας
της πολυφωνίας, το άρθρο 14 του Συντάγµατος, το άρθρο 10
της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Γιατί µας φοβίζουν οι πολλές άδειες; Η αγορά θα κρίνει πόσες
θα επιβιώσουν. Αλλά δεν µπορείς να περιορίζεις εξαρχής. Και η
επιβίωση µπορεί να µην είναι αµιγώς επιχειρηµατική, γιατί µπορεί
να θέλουν να εκφραστούν κοινωνικές οντότητες κοινωφελούς και
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. 

Τρίτη µεγάλη αντισυνταγµατικότητα. Περιορίζονται κατ’ ου-

σίαν οι αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης. Όµως, το άρθρο 15 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, ανα-
θέτει ρητά και απευθείας στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης την εποπτεία επί των ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης και
όχι στον Υπουργό, πέραν του ότι η νοµοθεσία διασπά τον έλεγχο
πλέον µεταξύ του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, της
Επιτροπής Ανταγωνισµού για τις συγκεντρώσεις και της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, η οποία δεν είναι
συνταγµατικά κατοχυρωµένη αλλά είναι κοινοτικά κατοχυρωµένη
και µε το άρθρο 18 του σχεδίου ευτελίζεται. Τα µέλη της τελούν
υπό την απειλή του αρµόδιου Υπουργού Υποδοµών µέσω της αλ-
λαγής του πειθαρχικού καθεστώτος. 

Άρα, έχουµε και πρόβληµα κατοχύρωσης του Εθνικού Συµβού-
λιου Ραδιοτηλεόρασης που πρέπει επιτέλους να συγκροτηθεί νο-
µίµως αλλά και συστηµατικής ενοποίησης της εποπτείας. 

Τέταρτο ζήτηµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, να το

µαζέψουµε λιγάκι παρακαλώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω. 
Ο καθορισµός του τιµήµατος µε δηµοπρασία ανά άδεια. Τι ση-

µαίνει αυτό; Αυτό παραβιάζει και τον κανόνα για τον έλεγχο των
οικονοµικών µέσων και την πολυφωνία. Γιατί δηµοπρασία ανά
άδεια και όχι συνολικά; 

Ο συνολικός αριθµός των αδειών δεν καθορίζει το τίµηµα;
Είναι το ίδιο να έχεις µία άδεια και το ίδιο να έχεις δέκα άδειες;
Και επιπλέον όταν το τίµηµα υπερβαίνει την οικονοµική λογική,
τις αντοχές της αγοράς, το µέγεθος της διαφήµισης, για ποιον
λόγο ένας επιχειρηµατίας να δίνει τίµηµα µεγαλύτερο από την
προσδοκία κέρδους που έχει; 

Για κάποιον λόγο πολιτικό, για κάποιον λόγο που εξυπηρετεί
συµφέροντα αδιαφανή, διότι διαφάνεια σηµαίνει να αντέχεις και
οικονοµικά, µέσα από τη λειτουργία της αγοράς. Αλλιώς, τι θέ-
λεις να κάνεις; Γιατί δαπανάς και επενδύεις χρήµατα; Αυτό, λοι-
πόν, είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα που ανάγεται στο άρθρο 14
παράγραφος 9.

Τελευταίο ζήτηµα, οι υφιστάµενες επιχειρήσεις έχουν προκύψει
όπως έχουν προκύψει. Είναι γνωστές. Είναι έξι εθνικοί τηλεοπτικοί
σταθµοί, έχουν προσωπικό, έχουν φορολογικές και ασφαλιστικές
υποχρεώσεις που πρέπει να καλύψουν στο δηµόσιο και το δηµό-
σιο έχει εύλογο συµφέρον να εισπράξει. Υπάρχουν τραπεζικά και
άλλα δάνεια που εκκρεµούν. 

Στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει µεταβατική ρύθµιση, δεν υπάρχει
διαχρονικό δίκαιο, δεν υπάρχει πρόβλεψη τι γίνεται µε τις υφι-
στάµενες επιχειρήσεις, όχι από πλευράς επιχειρηµατικών συµ-
φερόντων αλλά από πλευράς εργαζοµένων, από πλευράς
ασφαλιστικών ταµείων, από πλευράς φορολογικών αξιώσεων του
δηµοσίου και από πλευράς τραπεζών που ανήκουν στο χαρτο-
φυλάκιο του δηµοσίου και θα ανήκουν ακόµη περισσότερο µετά
την ανακεφαλαιοποίηση. 

Αυτό παραβιάζει και το κράτος δικαίου και την αρχή της ανα-
λογικότητας που κατοχυρώνονται συνταγµατικά ως θεµελιώδεις
αρχές του συστήµατος της έννοµης τάξης της ελληνικής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ να τελειώνετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …και ένας µηχανισµός συνεχούς
εκβιασµού και πίεσης, διότι ώσπου να αρθούν τα συµφέροντα
που ετοιµάζονται και οργανώνονται και τα ξέρει η Κυβέρνηση
αλλά τα αγνοεί η Βουλή και η κοινή γνώµη, τα νέα τζάκια, απει-
λούνται οι υπάρχουσες επιχειρήσεις και αυτό µπορεί να κρατήσει
πάρα πάρα πολύ καιρό.

Κλείνω µε µία παρατήρηση ηθικού και ιστορικού χαρακτήρα.
Αρχή άνδραν δείκνυσι και όταν λέω άνδρα, εννοώ κάθε πολιτικό
και κάθε δηµόσιο πρόσωπο. Άρα, ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κύ-
ριος Υπουργός, η Κυβέρνηση τώρα βρίσκονται αντιµέτωποι µε
τα ερωτήµατα που έθεταν µε πολύ µεγάλη άνεση όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Οι προηγούµενοι, οι παλιοί, οι κακοί… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, µε
έχετε φέρει σε  πολύ δύσκολη θέση. Σας παρακαλώ, κλείστε.

Κλείστε σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Υποχωρεί λοιπόν η Κυβέρνηση

κατά τρόπο ευτελιστικό απέναντι σε άγνωστα συµφέροντα..
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: ...και το νοµοσχέδιο αυτά τα ενθαρ-
ρύνει αντί να τα ανακόψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βενιζέλο, σας
παρακαλώ.

Λοιπόν, επειδή αναπτύχθηκε ολόκληρη η πραγµατεία, κατά την
άποψή µου πολύ σοβαρή, και επειδή µε διαβεβαίωσε η Γενική Δι-
ευθύντρια ότι υπάρχει η δυνατότητα κατά τη διάρκεια που θα µι-
λάνε οι δυο πρώτοι εισηγητές -σας το κάνω ως πρόταση- να
βγουν τα πρόχειρα Πρακτικά να διανεµηθούν στους λέγοντες και
αντιλέγοντες και αµέσως µόλις τελειώσει ο δεύτερος εισηγητής
σταµατάµε τη διαδικασία και µπαίνουµε στη συζήτηση για την
αντισυνταγµατικότητα. Εκτός αν δεν το θέλετε αυτό, γιατί ο Κα-
νονισµός δίνει το δικαίωµα να αρχίσει η συζήτηση τώρα. 

Εγώ εκτιµώ ότι επειδή δεν είχα προλάβει να σας ενηµερώσω,
γιατί το αίτηµα του κ. Βενιζέλου ήρθε στο Προεδρείο λίγα λεπτά
πριν ξεκινήσουµε, άρα να είχατε προετοιµαστεί, ότι πιο λογικό
και πιο ουσιαστικό θα είναι να µιλήσουν οι δυο εισηγητές, να
βγουν τα πρόχειρα Πρακτικά της τοποθέτησης του κ. Βενιζέλου,
να τα πάρουν οι λέγοντες και αντιλέγοντες και πριν µπούµε στον
τρίτο οµιλητή ξεκινάµε τη συζήτηση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν είναι ανάγκη να βγουν τα Πρα-
κτικά. Δεν θα προλάβουν τα βγουν τα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµφωνούν οι εκπρό-
σωποι των κοµµάτων; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
Παρακαλώ, θα είναι λίγο πίεση για τα παιδιά των υπηρεσιών

της Βουλής αλλά να το κάνουµε έτσι. Εντάξει, οπότε µπαίνουµε
στους δυο πρώτους. Επαναλαµβάνω µπορούν να εγγραφούν οι
συνάδελφοι κατά τη διάρκεια της οµιλίας των δυο πρώτων ειση-
γητών. Η πρώτη οκτάδα θα είναι µε εναλλαγή και ύστερα, όπως
σας είπα, µε τη σειρά εγγραφής µε την ηλεκτρονική σας κάρτα. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Λάππα, να σας υπενθυµίσω τους
χρόνους. Ο Υπουργός έχει πρωτολογία δεκαοκτώ λεπτά. Ο Πρω-
θυπουργός και ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας από είκοσι
λεπτά και οι υπόλοιποι Αρχηγοί από δεκαπέντε λεπτά. Οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι στην πρωτολογία τους δώδεκα λεπτά
και οι εισηγητές όπως και οι ειδικοί αγορητές δεκαπέντε λεπτά. 

Κύριε Λάππα, ξεκινήστε παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επι-

τρέπετε; Θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο θέµα, κύριε

Καρρά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Για το θέµα της εκτυπώ-

σεως. Αν εκτυπωθεί στο τέλος του δευτέρου εισηγητού, δεν θα
έχουµε χρόνο να µελετήσουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε
Καρρά. Θα κάνουν ό,τι µπορούν τα παιδιά. Δεν µπορούµε να
τους βάλουµε και τη θηλιά στο λαιµό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Απλώς, αν υπάρχει η δυ-
νατότητα να δοθεί...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το συντοµότερο δυ-
νατόν. Το κάνουµε προς εξυπηρέτηση. 

Εξάλλου εσείς µε τη σειρά σας θα µιλήσετε τελευταίος, άρα
τριάντα λεπτά µετά την έναρξη. Οπότε θα έχετε τον χρόνο να τα
διαβάσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μα, δεν χρειάζεται να έχουν βγει τα
Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λάππα, ξεκινή-
στε, παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι διανύουµε µια

εποχή τεράστιας τεχνολογικής έκρηξης. Τα επιτεύγµατα των τε-
λευταίων είκοσι ή τριάντα χρόνων στην τεχνολογία, ισοφαρίζουν
ίσως τα επιτεύγµατα των προηγούµενων αιώνων της ιστορίας.
Οι δυνατότητες που παρέχονται από τη νέα τεχνολογία έχουν
αλλάξει ριζικά την εικόνα της ανθρώπινης επικοινωνίας και µετα-
βάλλουν ουσιαστικά τους όρους των κοινωνικών εξελίξεων και

κατ’ επέκταση την πορεία της ιστορίας του ανθρώπου.
Η κοινωνική και πολιτική δύναµη βρίσκεται σήµερα στην τεχνο-

λογία. Όποιος την κατέχει µπορεί να επηρεάζει τις κοινωνικές
εξελίξεις. Οι µάχες σε όλα τα επίπεδα κερδίζονται αποκλειστικά
µε την τεχνολογική υπεροχή.

Και στον τοµέα συνεπώς της πληροφορίας, της ενηµέρωσης
και της διάδοσης ιδεών, η δύναµη συγκεντρώνεται και πάλι στην
τεχνολογία. Το τεχνολογικά τελειότερο σύστηµα ενηµέρωσης
είναι ασφαλώς η τηλεόραση, αφού µπορεί να µεταδώσει την εί-
δηση τη στιγµή ακριβώς που συµβαίνει το γεγονός στην τελευ-
ταία γωνιά της Γης, µηδενίζοντας έτσι το χώρο και το χρόνο και
δίνοντας παγκόσµια διάσταση στην Ιστορία. Όλοι οι άνθρωποι
της Γης είµαστε παίκτες και θεατές στην ίδια παγκόσµια θεα-
τρική αίθουσα και σκηνή της Ιστορίας, µόνο που το έργο που
κάθε φορά παίζεται στην παγκόσµια αυτή σκηνή δεν το ορίζουµε
κατά κανόνα εµείς ή αποκλειστικά εµείς αλλά επιλέγεται από τον
πανίσχυρο σκηνοθέτη της πληροφόρησης.

Γίνεται οµόφωνα δεκτό ότι η πληροφόρηση δεν είναι απλά µια
εγκυκλοπαιδική ενηµέρωση για την τελειοποίηση του κάθε αν-
θρώπου στο µορφωτικό του επίπεδο αλλά έχει τεράστια πολιτική
σηµασία και λειτουργία και υπό την έννοια αυτή, κανονικά θα
έπρεπε ο λαός, που εξακολουθεί να αποτελεί τον κύριο φορέα
της πολιτικής δύναµης, να την εξουσιάζει.

Όµως, δεν συµβαίνει αυτό ή δεν συµβαίνει ακριβώς και απο-
λύτως αυτό, αφού η βούληση του λαού για χρήση της πολιτικής
του δύναµης δεν προσδιορίζεται ελεύθερα από τον ίδιο αλλά την
κατευθύνει έντεχνα αυτός που µπορεί να την επηρεάσει. Και είναι
ευνόητο ότι µπορεί να την επηρεάσει αυτός που πληροφορεί τον
λαό, τον ενηµερώνει, του δίνει το υλικό για τον σχηµατισµό της
θέλησης και της γνώµης του.

Και το κρίσιµο ερώτηµα είναι. Ποιος διαθέτει αυτήν την τερά-
στια δύναµη να επηρεάζει τη θέληση και τη γνώµη του λαού και
εντέλει να επηρεάζει και να ελέγχει τις πολιτικές εξελίξεις; Σε µια
δηµοκρατική κοινωνία, στην οποία λειτουργούν απρόσκοπτα οι
θεσµοί και εφαρµόζονται οι αποφάσεις των ανωτάτων δικαστη-
ρίων, θα έπρεπε εξ ορισµού τα ΜΜΕ να ανήκουν σε συλλογικό-
τητες µε έντονο δηµόσιο χαρακτήρα και άµεσα ελεγχόµενες από
τον λαό. 

Όµως δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο, αφού σήµερα τα ΜΜΕ ανή-
κουν σε επιχειρηµατίες που διαπλεκόµενοι ασύστολα µε τις τρά-
πεζες και το πολιτικό σύστηµα απέκτησαν τεράστια δύναµη και
οδήγησαν την πληροφόρηση και την ενηµέρωση σε απίστευτη
παρακµή και απαξίωση. Έτσι, για άλλη µια φορά, µια εµφανιζό-
µενη ως φιλελεύθερη κατάκτηση, µε καταχρηστική αξιοποίηση
της τεχνολογίας, κατέληξε να αποβαίνει κίνδυνος για την ίδια την
ελευθερία του πολίτη, την οποία υποτίθεται ότι την εκφράζει και
υποστηρίζει.

Έτσι από άποψη αρχής, τα ΜΜΕ θα έπρεπε να επιτελούν σε
µια δηµοκρατική κοινωνία σηµαντικό λειτούργηµα, γι’ αυτό άλ-
λωστε αποκτούν κατά την άσκησή τους τεράστια δύναµη. Είναι
φορείς της ελεύθερης διάδοσης των ιδεών, της καλλιέργειας της
τέχνης και της επιστήµης, των θρησκευτικών πεποιθήσεων, της
άµεσης πληροφόρησης και ενηµέρωσης των πολιτών, είναι µέσο
επικοινωνίας των ατόµων µε δηµόσιες συζητήσεις και κυρίως
µέσο ελέγχου της εξουσίας και του τρόπου άσκησής της.

Όµως τα πράγµατα στη χώρα µας εξελίχθηκαν µε την εκτροπή
του ρόλου, της λειτουργίας και του σκοπού των ΜΜΕ σε νοµικές,
οικονοµικές και επιχειρηµατικές οντότητες παραπληροφόρησης,
διαπλοκής, υποκουλτούρας και εξαχρείωσης των πάντων. Κυ-
ρίως εξετράπησαν σε ατραπούς εκτός νοµιµότητας, αφού για εί-
κοσι πέντε ολόκληρα χρόνια λειτουργούν ουσιαστικά στα όρια
της ανοχής του κράτους, χωρίς µέχρι σήµερα να αποκτήσουν
την απαιτούµενη διοικητική άδεια χρήσης των συχνοτήτων, που
είναι δηµόσια αγαθά και σαν τέτοια δεν νοείται παράνοµη χρήση
τους. Και ελλείπει το στοιχείο της νοµιµότητας, γιατί µέχρι σή-
µερα κανένα από τα κανάλια τα γνωστά των ΜΜΕ δεν έχει αδει-
οδότηση. Και εδώ έχουµε ευθεία παραβίαση του άρθρου 15 του
Συντάγµατος, αφού σε ένα κράτος δικαίου η νοµιµότητα λειτουρ-
γίας των επιχειρήσεων των ΜΜΕ είναι sine qua non, όρος εκ των
ων ουκ άνευ δηλαδή, όρος λειτουργίας της δηµοκρατίας.

Με την αδειοδότηση θα διασφαλισθούν η πολυφωνία, η αντι-
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κειµενική και µε ίσους όρους µετάδοση πληροφοριών και ειδή-
σεων, όπως ακριβώς ορίζει το άρθρο 15 του Συντάγµατος, η ενί-
σχυση της κοινωνικής αποστολής της τηλεόρασης και η
ενίσχυση της πολιτιστικής ανάπτυξης της χώρας, µε γνώµονα
τον σεβασµό της αξίας του ανθρώπου, όπως ακριβώς ορίζεται
στο άρθρο 2 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, ως υπέρτατη συν-
ταγµατική αρχή, και την προστασία του πολίτη.

Κάνοντας µόνο µια απλή ανάγνωση και θεώρηση των αποφά-
σεων του ΣτΕ, θα λέγαµε ότι η αυθεντική ερµηνεία της διάταξης
του άρθρου 15 του Συντάγµατος θέτει ως σκοπό την κατ’ αρχήν
παροχή αξιόπιστων και έγκυρων πληροφοριών στο κοινωνικό σύ-
νολο, την ενηµέρωση των πολιτών σε όλα ανεξαιρέτως τα σηµεία
της ελληνικής επικράτειας µε τρόπο αντικειµενικό και πολυφω-
νικό, και µε βάση τις αρχές της ισοπολιτείας και του σεβασµού
αλλά και διακίνηση όλων των ιδεών και απόψεων που αναπτύσ-
σονται σε µια πλουραλιστική δηµοκρατική κοινωνία. Αποσκοπεί
στη δηµιουργία ενηµερωµένων, επαναλαµβάνει το ΣτΕ, συνειδη-
τών και ωρίµων πολιτών, που διαθέτουν πολύπλευρη και σφαι-
ρική ενηµέρωση, κριτική σκέψη και ελεύθερο δηµοκρατικό
φρόνηµα, που αποτελούν την απαραίτητη προϋπόθεση για την
απρόσκοπτη λειτουργία του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. 

Ακόµα, λέει το ΣτΕ, το άρθρο 15 του Συντάγµατος αποσκοπεί
στην ανύψωση του πολιτιστικού επιπέδου των πολιτών, µε την
εκποµπή προγραµµάτων υψηλής ποιοτικής στάθµης, προγραµ-
µατικής ποικιλότητας και τούτο όχι µόνο για την ψυχαγώγησή
τους, αλλά και διότι το υψηλό πολιτιστικό επίπεδο συντελεί κι
αυτό στη δηµιουργία ώριµων και ελεύθερων δηµοκρατικών πο-
λιτών. 

Σήµερα, προκύπτει από τα διδάγµατα της κοινής πείρας, µε
βάση την ήδη εικοσιπενταετή λειτουργία της ιδιωτικής τηλεόρα-
σης, κυρίως στην Ελλάδα, αλλά και µε βάση τα διεθνή δεδοµένα,
ότι οι ιδιωτικοί αυτοί φορείς προσφέρουν συχνά ένα πολύ χαµη-
λού επιπέδου ραδιοτηλεοπτικό προϊόν, κύριο χαρακτηριστικό
του οποίου είναι ο εύκολος εντυπωσιασµός, η πολιτιστική ένδεια
και η αύξηση µε κάθε δυνατό τρόπο της ακροαµατικότητας και
µόνο, σε βάρος της ποιότητας και της αντικειµενικότητας αλλά
και της νηφαλιότητας της παρεχόµενης πληροφόρησης. 

Με την επικρατούσα, µάλιστα, τάση δηµιουργίας όλο και πε-
ρισσότερο µονοπωλιακών καταστάσεων στον χώρο, επιτυγχάνε-
ται η πλήρης χειραγώγηση των πολιτών και η µετατροπή τους σε
απλούς καταναλωτές πληροφοριών και µηνυµάτων.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέτει σαν προµετωπίδα και σαν κύριο, βασικό στον πυρήνα της
φιλοσοφίας του στόχο, τη διαφάνεια σε όλα τα επίπεδα. Η κατά-
σταση αυτή που σας περιέγραψα πριν επιβάλλεται να αλλάξει
άµεσα και αυτό επιχειρείται µε το παρόν νοµοσχέδιο, µε τη θέ-
σπιση κανόνων διαφάνειας, που είναι και το ζητούµενο. Διαφά-
νεια παντού, όπως είπε στην επιτροπή χθες και προχθές ο
Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Παππάς. Διαφάνεια παντού, αυτό
είναι το πολιτικό µας αφήγηµα, αυτή είναι η πολιτική µας δέ-
σµευση. Διαφάνεια στη λειτουργία του δηµοκρατικού µας πολι-
τεύµατος, διαφάνεια στον ανταγωνισµό, διαφάνεια στο ζήτηµα
των εργασιακών σχέσεων. 

Η διαφάνεια και στα τρία αυτά επίπεδα βρίσκει έκφραση και
υλοποιείται στο παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο φιλοδοξεί να θέσει
στέρεους και αποτελεσµατικούς κανόνες και βάσεις στο υφιστά-
µενο θολό και άρρωστο τηλεοπτικό πεδίο. Και αυτό θα το πραγ-
µατοποιήσουµε. Να είναι βέβαιοι οι πολίτες γι’ αυτό και να µην
υπάρχει καµµία αµφιβολία σε κανέναν.

Η διαφάνεια στη λειτουργία του δηµοκρατικού µας πολιτεύ-
µατος επιβάλλει κατ’ αρχάς οι πάροχοι περιεχοµένου να είναι
γνωστοί µε τα ονοµατεπώνυµά τους, να τους γνωρίζει το τηλεο-
πτικό κοινό, αφού από αυτούς ουσιαστικά θα ενηµερώνονται.
Άρα, θα πρέπει να ξέρουν όλα τα στοιχεία των παρόχων περιε-
χοµένου, εφόσον αυτοί τους ενηµερώνουν. Εάν κρύβονται, εάν
δεν είναι σε θέση να εµφανίζουν σε κάθε περίπτωση φορολογική,
ασφαλιστική και τραπεζική ενηµερότητα, εάν συνάπτουν συµβά-
σεις µε το δηµόσιο, τότε δεν µπορούν και δεν πρέπει να έχουν
το δικαίωµα να ασχολούνται µε την ενηµέρωση, την επιµόρφωση
και την ψυχαγωγία του πολίτη. Κι αυτά που αναφέρω είναι όλως
ενδεικτικά από τις προϋποθέσεις που πρέπει να υπάρχουν για να

καταστεί κάποιος πάροχος. Διότι, η ενηµέρωση, η επιµόρφωση
και η ψυχαγωγία του πολίτη µέσα από την τηλεόραση είναι δη-
µόσιο αγαθό, το οποίο ο νοµοθέτης έχει την υποχρέωση να δια-
φυλάξει σαν υπέρτατο αγαθό δηµόσιου συµφέροντος και να
εξασφαλίζει όλες τις δυνατές προϋποθέσεις να παρέχεται αλώ-
βητο και διάφανο στους πολίτες.

Δεύτερο επίπεδο διαφάνειας. Η διαφάνεια στον ανταγωνισµό.
Είναι ένα δεύτερο µεγάλο ζήτηµα που επιχειρεί το παρόν νοµο-
σχέδιο να διασφαλίσει και το ζήτηµα αυτό έχει και τη νοµική και
την ηθική του πλευρά. Στο σηµείο αυτό ας κάνουµε µια υπόθεση
εργασίας. Η νεοφιλελεύθερη αντίληψη και πλευρά της πολιτικής
θα ανέµενε, βάσιµα λέω εγώ, τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια
ιδιότυπης νοµιµότητας ή καλύτερα µετά από είκοσι πέντε χρόνια
ιδιότυπης παρανοµίας, κατά την άποψή µας, ότι η αγορά θα είχε
αυτορρυθµιστεί, όπως έλεγαν πριν από τριάντα χρόνια, µάλιστα
όσο ακόµα βρισκόµασταν στην αναλογική εποχή των ΜΜΕ. Τι
έγινε, όµως, κύριοι συνάδελφοι, όσοι πιστεύετε ότι όλα αυτορ-
ρυθµίζονται µόνο από την αγορά; Εκτός και αν θεωρούµε σαν
αυτορρύθµιση τις πανθοµολογούµενες συνθήκες άγριας Δύσης
και Φαρ-Ουέστ, συνθήκες οικονοµικής και τηλεοπτικής ζούγκλας,
συνθήκες απόλυτης παρακµής και απαξίωσης.

Η µόνη αυτορρύθµιση που έλαβε χώρα, ήταν η απίστευτη συσ-
σώρευση χρεών από συνεχή και προκλητική για την ευκολία της
δανειοδότηση, που ήταν αποτέλεσµα της διαπλοκής ΜΜΕ, τρα-
πεζών και πολιτικού συστήµατος, µε άρση κάθε εργασιακού προ-
στατευτικού καθεστώτος. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήταν, πράγµατι, ενδιαφέρον εδώ, να γνω-
ρίζαµε το αποτέλεσµα των τελευταίων ελέγχων από τους επιθε-
ωρητές εργασίας σε γνωστά κανάλια, για να δούµε τι προέκυψε
από τους ελέγχους, τη στιγµή που ο οιοσδήποτε, ο τελευταίος
ελεύθερος επαγγελµατίας δεν µπορεί να πετύχει δάνειο ούτε 1
ευρώ. 

Σήµερα, µ’ αυτά τα δεδοµένα, ποιος µπορεί να ισχυριστεί ότι
η αγορά θα αυτορρυθµιστεί µόνο και µόνο επειδή απλώς περ-
νάµε από την αναλογική στην ψηφιακή εποχή; Δεν µπορεί να το
ισχυριστεί κανείς πλέον, διότι δεν το πιστεύει πλέον κανένας ούτε
ο τελευταίος πολίτης. 

Η νοµοθετική παρέµβαση της πολιτείας για την άρση αυτού
του αρρωστηµένου τηλεοπτικού τοπίου είναι επιβεβληµένη όχι
µόνο για πολιτικούς λόγους αλλά και από τις επιταγές και εντο-
λές του ιδίου του Ανωτάτου Δικαστηρίου, του ΣτΕ. Είναι πολιτική,
κοινωνική και θεσµική επιταγή.

Σκοπός αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης είναι, πλην των
άλλων, οι πάροχοι του δικτύου ψηφιακού σήµατος να πρέπει να
γνωρίζουν ποιοι είναι οι πελάτες τους, δηλαδή οι πάροχοι περιε-
χοµένου -δηλαδή τα τηλεοπτικά κανάλια µε λίγα λόγια- κάτω από
ποιες προϋποθέσεις λειτουργούν και αν είναι αξιόπιστα ή όχι,
σύµφωνα µε τη φορολογική, την ασφαλιστική, την τραπεζική ενη-
µερότητα και όλα τα άλλα στοιχεία που ορίζει και απαιτεί το νο-
µοσχέδιό µας. 

Μ’ αυτήν την έννοια, η αδειοδότηση είναι απολύτως απαραί-
τητη και αυτό µας αποδεικνύει και η ευρωπαϊκή εµπειρία, ακόµα
και στην ψηφιακή εποχή, εµείς θα λέγαµε «ιδιαίτερα στην ψη-
φιακή εποχή». 

Κι ένα τελευταίο επίπεδο διαφάνειας, που επιχειρεί και νοµίζω
ότι πετυχαίνει το παρόν νοµοσχέδιο, είναι το εξής. Απαιτείται η
διαφάνεια στις εργασιακές σχέσεις που συνάπτουν τα ΜΜΕ και
υπάρχουν στο κείµενο του νοµοσχεδίου αναλυτικές διατάξεις
που προστατεύουν τις εργασιακές σχέσεις, όπως θα αναλύ-
σουµε στην κατ’ άρθρον συζήτηση. Είναι προστατευτικές διατά-
ξεις, που νοµίζουµε ότι ικανοποιούν απολύτως τους εργαζό-
µενους.

Θα ήταν παράλειψη αν δεν θυµίζαµε ένα απαράδεκτο φαινό-
µενο των τελευταίων ηµερών. Τα µέσα µαζικής επικοινωνίας, τα
τηλεοπτικά κανάλια κυρίως, επιχειρούν να χρησιµοποιηθούν οι
εργαζόµενοι σαν ανθρώπινη «ασπίδα» για τον εκβιασµό της Κυ-
βέρνησης, για να µην προχωρήσει στη ρύθµιση που επιχειρείται
µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Την ίδια ώρα, υπάρχουν άνθρωποι και πλευρές του πολιτικού
συστήµατος που λένε ότι το νοµοσχέδιό µας εξυπηρετεί ακριβώς
αυτούς που θέτουν τους εργαζόµενους ως «ασπίδα» για τον εκ-
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βιασµό της Κυβέρνησης. Ας αποφασίσουν τι συµβαίνει από τα
δύο. Εκβιάζεται η Κυβέρνηση απ’ αυτά τα συγκεκριµένα συµφέ-
ροντα ή είναι οι φίλοι µας τους οποίους εξυπηρετούµε µε το νο-
µοσχέδιο;

Τελευταία γινόµαστε µάρτυρες απολύσεων εργαζοµένων και
αυτό λαµβάνει χαρακτήρα καθηµερινού φαινοµένου. Ναι, αυτά
τα ΜΜΕ κάνουν τις απολύσεις, αυτά που λειτουργούν επί είκοσι
πέντε συναπτά έτη χωρίς τις νόµιµες διοικητικές άδειες και που,
όπως έκρινε επανειληµµένα το ΣτΕ, είναι και παράνοµα. Ο εκβια-
σµός αυτός, όµως, δεν θα περάσει και δεν περνάει σήµερα στην
Ολοµέλεια, σε µια ιστορική –τονίζω- µέρα για το τηλεοπτικό
τοπίο, για την πολυφωνία, για τη δηµοκρατία. 

Η Ολοµέλεια συζητά το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο υπό γενική
έννοια στοχεύει: Πρώτον, να φέρει τη νοµιµότητα στο τηλεοπτικό
πεδίο. 

Δεύτερον, να διασφαλίσει την πολυφωνία. 
Τρίτον, να βοηθήσει να λειτουργήσει επιτέλους ο υγιής αντα-

γωνισµός µε υγιείς επιχειρήσεις και κυρίως το θέµα της διαφά-
νειας και των στοιχείων όπως σας τα ανέλυσα παραπάνω.

Τέταρτον, να απλουστευτεί η διαδικασία αδειοδότησης σύµ-
φωνα µε τα ευρωπαϊκά δρώµενα και δεδοµένα, να διασφαλίσει
και να προστατεύσει την απασχόληση.

Ας αφήσουν κάποιοι το επιχείρηµα ότι το παρόν νοµοσχέδιο
είναι προϊόν εκδικητικότητας δήθεν του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρ-
νησής του απέναντι στα ιδιωτικά ΜΜΕ λόγω της εχθρικής τους
στάσης στις τελευταίες εκλογικές αναµετρήσεις. Τι επιτέλους
συµβαίνει από τα δύο; Είναι προϊόν εκδικητικότητας ή είναι προ-
ϊόν, όπως είπε πριν ο κ. Βενιζέλος, του ότι δηµιουργούµε νέα
«τζάκια» πάνω στα παλιά «τζάκια»;

Μοναδικός στόχος δικός µας και του νοµοσχεδίου, είναι η τάξη
και η επιβολή δηµοκρατικών κανόνων στο τηλεοπτικό τοπίο, τάξη
που αποτελεί και δηµοκρατική επιταγή. Εισάγουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο για λόγους διαφάνειας, όπως σας είπα, και θα αποτε-
λέσει το αναγκαίο «οξυγόνο» για τη δηµοκρατία, για τον υγιή
ανταγωνισµό, για την ισονοµία, τον πλουραλισµό και την αντικει-
µενική πληροφόρηση.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας πω ότι χθες στην επιτροπή
όπου συζητούσαµε, κλήθηκαν οι φορείς. Παρακολουθήσαµε και
εγώ και όλοι µας µία συγκλονιστική τοποθέτηση του τεχνικού δι-
ευθυντή της ΕΡΤ, του κ. Μιχαλίτση, ο οποίος είπε φοβερά και
τροµερά πράγµατα για όσα συνέβησαν σχετικά µε τον διαγωνι-
σµό του ενός υποψηφίου, της «DIGEA», και λοιπά θέµατα. 

Θα σας πω µόνο ένα πράγµα. Στο ερώτηµα που διατυπώθηκε
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση εάν η ΕΡΤ και η θυγατρική της
εταιρεία -η οποία δεν είναι θυγατρική της µε τη νοµική έννοια,
αλλά είναι απλώς συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ- έχουν τη δυνατότητα
να µετατραπούν σε πάροχο δικτύου, απάντησε το εξής: «Σκε-
φτείτε ότι η ΕΡΤ πληρώνει στη «DIGEA» 2.200.000 κάθε χρόνο
συν το ΦΠΑ». Δηλαδή, σε µία τετραετία θα έχει πληρώσει γύρω
στα έξι-επτά εκατοµµύρια, όταν το κόστος για την εγκατάσταση
όλων των τεχνικών προδιαγραφών και των τεχνικών µηχανηµά-
των, για να γίνει πάροχος ψηφιακού σήµατος, είναι µόνο πέντε
µε έξι εκατοµµύρια».

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, εάν το κόστος το οποίο σήµερα κατα-
βάλλει η ΕΡΤ είναι τέτοιο που θα µπορεί πράγµατι να δροµολο-
γήσει και τη µετατροπή της σε πάροχο δικτύου. 

Επίσης, ο κ. Μιχαλίτσης µάς είπε και ένα άλλο φοβερό
πράγµα, τελικά µε ποιον τρόπο µεθοδεύτηκε ο διαγωνισµός
αυτός να έχει µόνο έναν υποψήφιο, τη «DIGEA». Να µην τα πω,
θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδωνας Λάππας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν  απόσπασµα της οµιλίας
του κ. Μιχαλίτση, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Είναι γνωστό από
τη δεκαετία του ’70 κι έχει λεχθεί από τον Ενρίκο Μπερλινγκουέρ,
τον ηγέτη της Αριστεράς τότε, πως όποιος κατέχει τα µέσα ενη-
µέρωσης, θα κατέχει την εξουσία. Το επανέλαβε και ο Χάρολντ
Λάσγουελ λίγα χρόνια αργότερα, που είπε ότι όποιος ελέγχει την
πληροφορία, είναι βέβαιο ότι θα ελέγχει τη δηµόσια τάξη. 

Όµως αν θέλετε να πάµε και στα θέµατα πολιτικού επιπέδου,
ο Άλεκ Γκίνσµπεργκ, ο µεγάλος Αµερικάνος ποιητής, είπε ότι
όποιος ελέγχει τα ΜΜΕ, θα ελέγχει πλήρως και τον πολιτισµό.
Δηλαδή, όποιος ελέγχει τα ΜΜΕ θα ελέγχει όλα τα επίπεδα πο-
λιτικής, κοινωνικής, οικονοµικής και πολιτιστικής ζωής. 

Μάλιστα ο Κάµπελ θεωρεί ότι το δικαίωµα για τηλεοπτικό προ-
ϊόν επιπέδου συνταγµατικότητας είναι ανθρώπινο δικαίωµα και
τα ανθρώπινα δικαιώµατα πολλές φορές πρέπει να στέκονται
ακόµα και πάνω από το θετικό δίκαιο.

Ιστορικές τοποθετήσεις, θα µου πείτε, που όµως ήταν προφη-
τικές, παρά το γεγονός ότι εµείς ως Αριστερά δεν πιστεύουµε
στην προφητεία, γιατί στην πολιτική φιλοσοφία και τη σκέψη µας
τίποτα δεν αποτελεί προϊόν µαντείας και προφητείας αλλά απλά
πρόβλεψη βάσει συγκεκριµένων πολιτικών και κοινωνικών δεδο-
µένων που αναλύονται επιστηµονικά και διαλεκτικά. 

Και ως κατακλείδα αυτής της εισήγησής µου θέτω µια φράση
του Ντιντερό, ο οποίος έλεγε ότι οι άνθρωποι σταµατάνε να σκέ-
φτονται όταν σταµατάνε να διαβάζουν. Και επειδή πλέον το µή-
νυµα που εκπέµπεται από τα ραδιοτηλεοπτικά µέσα είναι και ένα
πολιτιστικό προϊόν και προϊόν γνώσης, είναι και αυτό ένα προϊόν
µελέτης, άρα είναι και αυτό ένα προϊόν που αν το αντλήσουµε
σωστά και σώα, θα µάθουµε να σκεφτόµαστε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστούµε. 
Ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης έχει τον λόγο, εισηγητής από τη

Νέα Δηµοκρατία, για δεκαπέντε λεπτά. 
Να υπενθυµίσω ότι αµέσως µετά µπαίνουµε στη συζήτηση της

ένστασης αντισυνταγµατικότητας που υπέβαλε κι ανέπτυξε ο κ.
Βενιζέλος. Παρακαλώ τα κόµµατα να έχουν ορίσει ποιος θα τα
εκπροσωπήσει στην κουβέντα, έναν οµιλητή, το αν θα είναι οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή κάποιοι άλλοι, και να έχω αυτό
το χαρτί, µε την ελπίδα ότι κατά παρέκκλιση και κατόπιν έκκλη-
σης που έκανα στους εργαζόµενους της Βουλής για τα Πρα-
κτικά, µπορεί να τα έχουµε εντός ολίγου και έτοιµα. Διότι δεν
προβλέπεται από τον Κανονισµό.  Θέλω να το πω αυτό, για να
µη θεωρηθεί ότι θα γίνεται σκοινί κορδόνι. 

Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Να δηλώσω µόνο ότι από την

πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας θα υποστηρίξει το θέµα της αν-
τισυνταγµατικότητας ο κ. Τζαβάρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το σχέδιο
νόµου της Κυβέρνησης για τις άδειες των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Η θεσµική τακτοποίηση του τηλεοπτικού τοπίου έχει αρ-
γήσει όσο ποτέ και βεβαίως έπρεπε, πρέπει και επιβάλλεται να
γίνει. Να γίνει, όµως, σωστά. 

Εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο που βρίσκεται εκτός τόπου και
χρόνου και δεν είναι το µόνο δυστυχώς. Έχουµε µια ολόκληρη
Κυβέρνηση που βρίσκεται εκτός τόπου και χρόνου, Υπουργούς
που δεν έχουν καµµία επαφή µε την πραγµατικότητα, Βουλευτές
που αντιλαµβάνονται ότι εκπροσωπούν µόνο ψηφοφόρους του
ΣΥΡΙΖΑ, έχοντας καταπιεί τη καραµέλα του θυµού, περιφερόµε-
νοι στους διαδρόµους της Βουλής και των επιτροπών προκαλών-
τας εντάσεις και µη συµβάλλοντας ουσιαστικά µε πολιτικά
επιχειρήµατα στο νοµοθετικό έργο, που για αυτόν τον λόγο βρί-
σκεστε και βρισκόµαστε εδώ πέρα. 

Απορούµε, εάν όλο αυτό που γίνεται είναι ζήτηµα ανικανότη-
τας της Κυβέρνησης ή είναι µια προσπάθεια αναβολής των δύ-
σκολων, οµολογουµένως, αποφάσεων για το µέλλον. 

Όποιο και αν είναι το πρόβληµα της Κυβέρνησης, όµως, πρέ-
πει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να δώσει τη λύση. Ειδάλλως το κό-
στος της αναβλητικότητας θα είναι ακόµα πιο οδυνηρό από τις
όποιες δύσκολες αποφάσεις κληθεί ή θα κληθούµε να στηρί-
ξουµε ή να πάρετε κατ’ αρχήν ως Κυβέρνηση, εσείς ως κυβερ-
νητική Κοινοβουλευτική Οµάδα και όλοι εµείς ως αντιπρόσωποι
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. 

Αυτή όµως η κουτοπονηρίστικη λογική που ακολουθείτε προ-
σβάλλει πρωτίστως, κύριε Υπουργέ, την ίδια την κοινωνία. Διότι,
κύριοι συνάδελφοι, είναι κουτοπονηριά προεκλογικά να λέτε ότι
θα βρείτε ισοδύναµα για τον ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση –
εσείς τα λέγατε και, σηµειωτέον, δεν ήταν µνηµονιακή υποχρέ-
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ωση αλλά ιδεοληπτική ισχυρογνωµοσύνη σας και το γνωρίζετε-
και χθες ο Υπουργός Παιδείας να θεωρεί πενταροδεκάρες –
άκουσον άκουσον!- την επιβάρυνση των νοικοκυριών. 

Δώσατε την υπόσχεση, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι θα ρυθµιστούν
τα «κόκκινα» δάνεια και ο κόσµος πίστεψε ότι θα υπάρξει σεισάχ-
θεια. Την ίδια στιγµή ο έλεγχος πλέον περιέρχεται, µε αυτά που
συµφώνησε ο κ. Τσίπρας, ο κ. Καµµένος, ο κ. Σταθάκης, στους
πιστωτές οι οποίοι ας ελπίσουµε ότι θα φερθούν µε θεσµικό και
διαφανή τρόπο. 

Είναι κουτοπονηριά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, θράσος
και χτύπηµα απέναντι στην αντιπροσωπευτικότητα της δηµοκρα-
τίας µας το να λέει Βουλευτής: «αυτό το µέτρο δεν αφορά ψη-
φοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ, άρα δεν έχουµε πολιτικό κόστος».
Αναφέ- ροµαι πολύ συγκεκριµένα στον κ. Σεβαστάκη, που οφεί-
λει να δώσει µια δηµόσια συγγνώµη. Είναι επίσης αδιανόητο να
φέρνετε αντιµέτωπα, ποιοι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, αν είναι δυνατόν,
τα ΜΑΤ µε τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες που διαδήλωναν χθες
για τα δίκαια αιτήµατά τους έξω από το Κοινοβούλιο.

Δεν είναι ούτε αναγκαίο ούτε αναπόφευκτο όµως, ο κ. Τσίπρας
να φέρνει µε αυτούς τους όρους εθνική σύνταξη ίδια για όλους
τους πολίτες, ύψους 390 ευρώ, και να συνδέεται µε τις εισφορές
του ασφαλισµένου και να κατηγορείτε τάχα µου την προηγού-
µενη κυβέρνηση για νεοφιλελεύθερες πολιτικές. Αναφέροµαι βε-
βαίως και στα όσα έχει πει το τελευταίο διάστηµα ο κ.
Κατρούγκαλος.

Κύριοι της Κυβέρνησης, γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτός δεν
είναι σοσιαλισµός. Αυτή είναι η αριστερή προοδευτική Κυβέρ-
νηση, που υπερασπίζεται την περικοπή των συντάξεων! Καθαρές
κουβέντες, µετρηµένα λόγια. Να το καταλάβετε και να το πείτε
στους πολίτες, για να ξέρουν τι θα ψηφίσουν την επόµενη φορά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν θέλω διακοπές ούτε εξυπνά-

δες. Το θέµα είναι εξαιρετικά σοβαρό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ θα σας προστα-

τεύσω. Συνεχίστε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Την άλλη φορά να πείτε τουλάχι-

στον στους ψηφοφόρους σας αν συµφωνούν ή αν συµφωνείτε
εσείς εδώ µέσα µε τις δηλώσεις του κ. Μιχελογιαννάκη. Δεν χρει-
άζεται να τις επαναλάβω. Τις γνωρίζουµε άπαντες. 

Δεν ήταν ούτε αναγκαία ούτε αναπόφευκτη η φοροεξάντληση
των αγροτών που φέρνετε εντός των εποµένων ηµερών. Χθες
πραγµατοποιήθηκε στην Κρήτη, παγκρήτια συνάντηση αγροτών.
Μετά λύπης και απορίας είδα να σας εµπιστεύονται οι αγρότες
µας στην Κρήτη στις προηγούµενες εκλογές. Όµως χθες, αγα-
πητοί συνάδελφοι της Κρήτης Βουλευτές, δεν πέρασε έξω από
την κατάµεστη αίθουσα ούτε ένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ούτε
κάποιος στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ βεβαίως.

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πού είναι κρυµ-
µένα τα παλικάρια του ΣΥΡΙΖΑ, αλήθεια; Πού είναι τα συντρόφια
της Αριστεράς Πού πήγαν οι δραστήριοι εκείνοι ακτιβιστές της
προηγούµενης πενταετίας; Είναι προφανώς η ώρα να πιείτε όλοι
εσείς δυστυχώς της Κυβέρνησης και της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας που στηρίζει την Κυβέρνηση, που κάνατε καριέρα στα εύ-
κολα και δηµαγωγικά, πάνω στο αντιµνηµόνιο, το πικρό
µνηµονιακό ποτήριο. Διότι όλοι όσοι βρέθηκαν στη δική σας θέση
τα τελευταία χρόνια δεν εφάρµοσαν τα µέτρα επειδή ήταν προ-
δότες, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ή επειδή ήθελαν να αφα-
νίσουν την ελληνική µεσαία τάξη και άλλα τέτοια ωραία που
λέγατε την προηγούµενη περίοδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού, λοιπόν, συµβαίνουν όλα
τούτα η ερµαφρόδιτη Κυβέρνηση των κυρίων Τσίπρα–Καµµένου,
µας κατηγορεί ότι αλλάζουµε θέµα και ότι παραπλανούµε την
κοινή γνώµη. Δυστυχώς για σας σήµερα βλέπετε ότι δεν υπάρ-
χουν εύκολες υποσχέσεις χωρίς κόστος. Υπάρχουν µόνο κοινο-
τοπίες, κούφιες απειλές και κυρίως αοριστίες. Κι έτσι ονοµάσατε
µια καθεστωτική αλλαγή «το νέο» που τάχα µου κοµίζετε, χωρίς
κανένα ιδεολογικό και πολιτικό περιεχόµενο, µόνο στη βάση της
διαχείρισης και της νοµής της εξουσίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό διαπνέει όλο το νοµοσχέδιο για
την αδειοδότηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα ο κ. Τσίπρας και ο κ. Παππάς και άλλα κυ-

βερνητικά στελέχη κι άλλοι βουλευτές των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ
φωνασκούσατε κούφιες απειλές. Λέγατε. «Θα πληρώσουν τα δά-
νεια που χρωστάνε τα κανάλια». «Θα πληρώσουν όλοι οι κανα-
λάρχες που οφείλουν στο δηµόσιο». Λέγατε κι άλλα «θα», «θα»,
«θα». Να το ξεκαθαρίσουµε λοιπόν. Το σηµερινό νοµοσχέδιο, δεν
έχει καµµία σχέση µε καταλογισµό οφειλών και καταβολή φόρων
ούτε από τα µέσα ενηµέρωσης ούτε από οποιαδήποτε άλλη επι-
χείρηση που ασχολείται µε τα µέσα πληροφόρησης. 

Είναι απαραίτητο να το διευκρινίσουµε, γιατί η Κυβέρνηση
άφηνε όλες τις προηγούµενες µέρες σκόπιµα να εννοηθεί ότι µε
το παρόν σχέδιο νόµου θα επιβάλλει τον καταλογισµό των οφει-
λών στους τηλεοπτικούς σταθµούς. Σαφέστατα στη Νέα Δηµο-
κρατία είµαστε υπέρµαχοι σε κάθε τέτοια προσπάθεια της
Κυβέρνησης, είσπραξης δηλαδή οφειλοµένων προς το κράτος.
Όµως χθες ενώπιον όλων των φορέων και των εκπροσώπων της
Ένωσης Τηλεοπτικών Καναλιών Εθνικής Εµβέλειας και αφού
στείλατε σε όλα τα µεγάλα µέσα, µικρά και µεγάλα, τις ΔΟΥ -και
καλά κάνατε- είπατε, κύριε Παππά, που απουσιάζετε από την Αί-
θουσα, «ξέρετε, δεν έχουν χρέη τελικά. Κακώς λέτε τέτοια πράγ-
µατα». Δεν χρωστάνε δηλαδή οι διαπλεκόµενοι εργολάβοι και
καναλάρχες; Αυτοί που κατηγορούσατε δεν χρωστάνε; Ή χρω-
στάνε και µας το κρύβετε; Αν χρωστάνε, γιατί δεν τους µαντρώ-
σαµε χθες που ήταν στην επιτροπή, να µας πουν πότε θα
πληρώσουν τις οφειλές τους αλλά ξεφύγατε µε ένα ευγενικό, ει-
ρωνικό κλασικό χαµόγελο, κύριε Σπίρτζη;

Η Κυβέρνηση για άλλη µια φορά παραπλανά την κοινή γνώµη.
Άλλα λέει στον κόσµο και άλλα έχει φέρει στο νοµοσχέδιο. Και
σήµερα παραπλανεί τους πολίτες. Δεν είστε αξιόπιστοι συνοµι-
λητές ούτε µε την κοινωνία ούτε µε τους επενδυτές ούτε µε τους
εταίρους ούτε µε κανέναν. Και αυτό είναι στο DNA σας. 

Θέλω να είµαι ξεκάθαρος απέναντι σε σας, απέναντι στους πο-
λίτες που µας παρακολουθούν. Και είµαι βέβαιος πως παρακο-
λουθεί τη συζήτηση πολύς κόσµος µε πολύ ενδιαφέρον. Η
θεσµική ταυτοποίηση του τηλεοπτικού τοπίου είχε κι έχει αργή-
σει κι έπρεπε και πρέπει να γίνει. Να σας θυµίσω ότι ξεκίνησε
ανεπιτυχώς -και τους λόγους τους θυµάστε- επί κυβερνήσεως
Καραµανλή. Έγιναν γενναία βήµατα επί κυβερνήσεως Σαµαρά
και να προσθέσω ότι ήταν ειλικρινέστατος ο στόχος των δύο
προηγούµενων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας. 

Όµως, ο στόχος σας είναι να σπάσετε το ολιγοπώλιο στο χώρο
των µέσων ενηµέρωσης, να διορθώσετε στρεβλώσεις, να δηµι-
ουργήσετε ένα πλαίσιο που θα επιτρέπει τις συναλλαγές των µίν-
τια µε το κράτος; Αν ήταν όλα αυτά, τότε εµείς βεβαίως θα σας
στηρίζαµε. Και βεβαίως να πούµε ότι ακόµα και αυτήν την ώρα
δεν έχουµε πάρει –παρ’ ότι ολοκληρώθηκε µε µια διαδικασία ex-
press η συζήτηση στις επιτροπές- την οποιαδήποτε πιθανή βελ-
τίωση νοµοτεχνική, όπως συνήθως γίνεται, αν θέλετε να δείξετε
συναίνεση όπως λέγατε, κύριε Σπίρτζη και κύριε Παππά. Και πε-
ριµένουµε µε ανυποµονησία τυχόν βελτιώσεις που έχετε στα υπ’
όψιν σας, που λάβατε γνώση από τις συζητήσεις µεταξύ µας,
µετά την ακρόαση των φορέων και µετά τα δεκάδες υποµνήµατα
που έχουν φτάσει σε όλους µας. Τίποτα απ’ όλα αυτά µέχρι
αυτήν την ώρα.

Δυστυχώς, όµως, το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης είναι εκτός
τόπου και χρόνου και προσαρµοσµένο στις ανάγκες του περα-
σµένου αιώνα, φίλες και φίλοι, όταν τα τεχνολογικά δεδοµένα
ήταν πολύ διαφορετικά απ’ ό,τι είναι τα σηµερινά. Οι περιορισµοί
στον αριθµό των αδειών και άλλες προδιαγραφές, υποκρύπτουν
εξάλλου σαφή -σαφέστατη- προσπάθεια χειραγώγησης της τη-
λεοπτικής ενηµέρωσης προς όφελος φίλιων δυνάµεων.

Κύριοι Υπουργοί, πείτε µας ειλικρινά ποιος είναι ο πραγµατικός
και ειλικρινής στόχος του νοµοσχεδίου; Είχατε υπολογίσει -τάχα
µου- το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Είχατε υπολογίσει
τις σοβαρότατες επιφυλάξεις κι ενστάσεις της Κοµισιόν; Είχατε
υπολογίσει τις επιφυλάξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ανταγω-
νισµού; Είχατε λάβει υπ’ όψιν σας τις παρατηρήσεις και τα υπο-
µνήµατα από την ΕΕΤT και το ΕΣΡ που µέχρι και χθες αργά το
βράδυ έφτασαν σε όλους µας;

Ακόµη περιµένουµε, κύριε Σπίρτζη και κύριε Παππά –που
απουσιάζετε από την Αίθουσα- τα σηµειώµατα και τις παρατηρή-
σεις που φτάνουν περίπου στον αριθµό δέκα από την Κοµισιόν.
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Ελπίζουµε γρήγορα να βρείτε τον χρόνο και τα email µας και να
προωθήσετε όπως δεσµευτήκατε -και πάλι δεν κάνατε- γιατί πρέ-
πει να ληφθούν υπ’ όψιν από όλους όσους θα κληθούν να ψηφί-
σουν ένα ανεφάρµοστο σχέδιο νόµου. 

Μπορεί το Υπουργείο να καθορίζει τις ειδικότητες και τις θέ-
σεις εργασίας -παρακαλώ- που θα έχει µια ιδιωτική επιχείρηση;
Σοβιέτ είµαστε; Διερωτώµαι. Τι είδους παρεµβατισµός είναι
αυτός στην ιδιωτική οικονοµία, αλήθεια; 

Μπορείτε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, µε ορθολογικά όµως
επιχειρήµατα, για ποιον λόγο πρέπει να ορίζεται ο αριθµός
αδειών στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο από την εκάστοτε κυβέρνηση;
Για λόγους ασφάλειας συχνοτήτων; Αυτό ίσχυε παλιά που είχαµε
συχνότητες περιορισµένες και οι συχνότητες όντως ήταν ένας
σπάνιος πόρος. Πλέον, όµως, µε την ψηφιακή τεχνολογία, δεν
υπάρχει θέµα ασφάλειας. Μπορεί να εκπέµπει απεριόριστος
αριθµός. Για να µη φτιάχνει όποιος το επιθυµεί, µέσα σε ένα
πλαίσιο κανόνων λειτουργίας φυσικά, ένα κανάλι και για να απο-
φεύγονται φαινόµενα διαπλοκής; Από πότε η δηµιουργία ολιγο-
πωλίου, καρτέλ δηλαδή κοινώς -τα γνωρίζετε, µην µπερδεύεστε-
αποτελεί µέσο διαφάνειας για την αριστερή Κυβέρνηση; 

Πού υπάρχει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Σε ποια θε-
ωρία υπάρχει γραµµένο αυτό; Πού το έχετε δει, πείτε µας. Σε
ποια χώρα; Και αν δεχτούµε αυτήν τη λογική, γιατί να µην ισχύσει
και για τα λοιπά ηλεκτρονικά µέσα, γιατί µόνο στα τηλεοπτικά
µέσα και κυρίως της εθνικής εµβέλειας; Γιατί αυτή η πρεµούρα,
η βιασύνη, όταν έχετε υποσχεθεί σε όποιον µιλάει ελληνικά κι
έχει ένα budget εξαιρετικά µεγάλο ότι θα τους δώσετε και από
µια άδεια; Η αγορά βοά. Μένει να το διαψεύσετε. 

Γιατί δεν διαχωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι
Υπουργοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ρητά τους περιφερει-
ακούς σταθµούς από τα κανάλια εθνικής εµβέλειας στο σχέδιο
νόµου; 

Το σχέδιο νόµου δεν λαµβάνει υπ’ όψιν –µάλιστα, αγνοεί προ-
κλητικά- τις διαφορές, τις σηµαντικότατες διαφορές, µεταξύ τη-
λεοπτικών σταθµών εθνικής αλλά και περιφερειακής εµβέλειας.

Εάν δεν είστε έτοιµοι για αυτό, κύριε Σπίρτζη, όπως άλλωστε
φαίνεται ξεκάθαρα και µάλιστα και εσείς το είπατε στις συναν-
τήσεις που είχατε µε τους τρεις- τέσσερις διαφορετικούς εκπρο-
σώπους των τοπικών τηλεοπτικών σταθµών, των περιφερειακών
σταθµών, να αποσύρετε τα άρθρα που αφορούν τα περιφερει-
ακά µέσα ενηµέρωσης, τα περιφερειακά τηλεοπτικά κανάλια και
φέρτε τα όταν είστε περισσότερο έτοιµοι. Όχι εκβιασµούς ή ανοι-
γοκλείνω το µάτι αφήνοντας υπονοούµενα για το µέλλον. Δεν
είστε έτοιµοι, το παραδεχτήκατε. Κάντε καλύτερη νοµοθετική
δουλειά. Προετοιµαστείτε καταλλήλως.

Χθες ακούσατε -και ακούσαµε όλοι µας και όσοι συνάδελφοι
ήταν και στις επιτροπές που συνεδριάζαµε από τις 9 η ώρα το
πρωί µέχρι τις 11 το βράδυ σχεδόν- ότι από τους εκατό και πλέον
περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς ενηµέρωσης, ψυχαγω-
γίας, ζήτηµα είναι αν θα καταφέρουν -αν ισχύσουν οι όροι που
έχετε βάλει στο σχέδιο νόµου και που µέχρι στιγµής δεν έχει αλ-
λάξει το παραµικρό- να ανταποκριθούν σε αυτές τις προϋποθέ-
σεις πάνω από έξι - επτά σταθµοί. Μάλιστα, χτύπησαν καµπανάκι
και για ιδιαίτερα δύσκολες περιοχές, όπως Ήπειρο, Μακεδονία
και νησιά ανατολικού Αιγαίου. 

Πάω σε ένα άλλο θέµα τώρα, αγαπητέ κύριε Υπουργέ και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Μπορεί να αποδυναµώνει η Κυβέρνηση την
εξωτερική πολιτική της χώρας µας, να µεταφέρετε δηλαδή το δι-
πλωµατικό έργο σε ανθρώπους που δεν έχουν καµµία τέτοια
εξειδίκευση; Τι είδους παντοκρατορία, συγκεντρωτισµό επιζητά
ο Υπουργός Επικρατείας, κατ’ επέκταση ο κ. Τσίπρας µε το κε-
φάλαιο οργάνωση επικοινωνιακής διπλωµατίας; Αυτό αποτελεί
την πλέον ανιστόρητη αλλά και χονδροειδέστατη εισβολή στο
πεδίο εξωτερικής πολιτικής που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν ούτε τη
διεθνή εµπειρία ούτε φυσικά το γεγονός ότι οι Υπουργοί Επικρα-
τείας έρχονται και παρέρχονται, ενώ το Υπουργείο Εξωτερικών,
οι ακόλουθοι και όλοι οι εξειδικευµένοι µε αυτό το αντικείµενο -
υπάρχει ειδική διεύθυνση- µια χώρας, είναι ο κατ’ εξοχήν σταθε-
ρός πυλώνας που διασφαλίζει τη θεσµική µνήµη, τη συνέχεια
αλλά και τη διαχρονική γνώση στη διαχείριση και επικοινωνία των
θεµάτων εξωτερικής πολιτικής.

Τι είδους µετάλλαξη έχετε υποστεί, κύριοι Υπουργοί του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ; Έχετε φτά-
σει στο σηµείο να αµφισβητείτε την ανεξαρτησία των
ανεξαρτήτων αρχών; Η συγκρότηση πειθαρχικού συµβουλίου
από µέλη που επιλέγει ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων και ο Υπουργός Δικαιοσύνης, συνιστά επίσης µια κατά-
φωρη επέµβαση στη λειτουργία και ανεξαρτησία της Ε.Ε.Τ.Τ. και
του ΕΣΡ βεβαίως αλλά κυρίως της Ε.Ε.Τ.Τ.. Καλλιεργείτε ή του-
λάχιστον προσπαθήσατε να δηµιουργήσετε όλο το προηγούµενο
διάστηµα, ένα κλίµα φόβου και εξάρτησης των µελών των ανε-
ξαρτήτων αρχών από µέρους σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Γιατί δεν γίνεται αναλογική εφαρ-

µογή των διατάξεων για την πειθαρχική ευθύνη των µελών των
ανεξαρτήτων αρχών αλλά συγκροτείται πειθαρχικό συµβούλιο
µε µέλη που επιλέγονται από τους άνω Υπουργούς;

Κύριε Υπουργέ, οι ανεξάρτητες αρχές λογοδοτούν στη Βουλή
και δεν ελέγχονται από κανέναν ούτε υπάγονται στην Κυβέρ-
νηση. Οφείλετε να σεβαστείτε φυσικά τον Κανονισµό, φυσικά το
Σύνταγµα, τους νόµους του κράτους που υπηρετούµε όλοι µας
αλλά και να σταµατήσετε την αποδόµηση και του ΕΣΡ και της
Ε.Ε.Τ.Τ. και των υπολοίπων ανεξαρτήτων αρχών.

Αν θέλουν βελτίωση, αν θέλουν ενίσχυση, αν θέλουν συζήτηση
να την κάνουµε, αλλά όχι µε τον τρόπο µε τον οποίο ξεκινήσατε
άκοµψα -και το κλείνω εδώ- χθες και προχθές στις συζητήσεις
των επιτροπών.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ως Νέα Δηµοκρατία επιθυµούµε
και διεκδικούµε τη νοµοθέτηση ενός διαφανούς, αξιόπιστου, λει-
τουργικού, αντικειµενικού και δίκαιου συστήµατος αξιολόγησης
συνδυασµένων κριτηρίων µε µοριοδότηση και µε κριτήριο µεταξύ
άλλων και την εµπειρία και την παλαιότητα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και για τα εθνικά αλλά και για τα περιφερειακής εµβέ-
λειας κανάλια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Ζητούµε να υπάρξει διαφάνεια παντού και κανόνες γνωστοί εκ

των προτέρων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, σας

την έχω δώσει ήδη. Ολοκληρώστε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θα πρέπει να οριστούν όλοι οι

κανόνες του παιχνιδιού µε απλό και διαφανή τρόπο, προσαρµο-
σµένοι όµως στη σηµερινή τεχνολογία, ώστε να επιτραπεί εντός
ενός συγκροτηµένου θεσµικού πλαισίου η ανάπτυξη της αγοράς
µε κανόνες υγιούς ανταγωνισµού. Βεβαίως και συµφωνούµε ότι
πρέπει να υπάρχουν περιορισµοί σε θέµατα συγκέντρωσης των
µέσων ενηµέρωσης και όσον αφορά την ισχύ στην αγορά σύµ-
φωνα µε τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και σε ό,τι
αφορά την επιρροή στην ενηµέρωση.

Συζητάµε και θα ψηφίσουµε -αν ψηφιστεί- έναν ανεφάρµοστο
νόµο, διάτρητο από παντού, ο οποίος δηµιουργεί έναν Υπουργό
- καναλάρχη. Πρότασή µας είναι να υπάρχουν αυστηρές,  αυστη-
ρότατες, γνωστές όµως σε όλους εκ των προτέρων προϋποθέ-
σεις …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: …περιεχοµένου για χορήγηση,
για διατήρηση γενικής αδείας.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ζητήµατα που έθεσα παραπάνω
υπάρχει σχετική νοµοθεσία. Αν χρειάζεται να βελτιωθεί, ναι, να
το δούµε άµεσα, σοβαρά, µετρηµένα και µε σωστό χρόνο, έτσι
ώστε να υπάρχει ένα σοβαρό, γνωστό σε όλους και έγκυρο νο-
µοθέτηµα.

Κλείνω, κάνοντας µόνο µία αναφορά στην ανάγκη προσοχής
των δηµοτικών µέσων πληροφόρησης. Δεν µπορεί να ισχύουν τα
ίδια για όλα τα ιδιωτικά µέσα πληροφόρησης. Είναι υποχρέωση
της ΕΡΤ, την οποία ξεχνάνε ορισµένοι, να είναι ανεξάρτητη, δη-
µόσια τηλεόραση. Είναι υποχρέωση, επίσης, της ΕΡΤ η  µετά-
δοση του βραδινού κεντρικού δελτίου ειδήσεων και στην ελληνι-
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κή νοηµατική γλώσσα.    
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, σας

παρακαλώ. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι η τρίτη φορά

που το ακούω. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κλείνω, λέγοντας ότι αναµέ-

νουµε, κύριοι Υπουργοί, την πιθανή οικονοµοτεχνική µελέτη,
όπου βεβαίως έχετε υπολογίσει, αν έχετε υπολογίσει, τα όποια
πιθανά κόστη, δαπάνες, συνέπειες –project είναι αυτό, ΕΡΤ-επι-
χειρηµατικό παράγοντα πάτε να κάνετε- σχετικά µε τη δηµιουρ-
γία µιας, παράλληλης µε τη «DIGEA», πλατφόρµας, µέσω µιας
θυγατρικής της ΕΡΤ. 

Είπαµε ότι δεν είµαστε αντίθετοι σε αυτό.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυγενάκη, µη

µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ελπίζουµε ότι στην εξέλιξη της

διαδικασίας θα έχουµε πρώτον, τις όποιες τυχόν νοµοτεχνικές
βελτιώσεις έχετε κάνει στο πλαίσιο της συναίνεσης και όλα τα
υπόλοιπα στοιχεία που από προχθές µας υπόσχεστε ότι θα δώ-
σετε. Μήπως µας τα στέλνετε µε email, αλλά µάλλον τα email
σας δεν λειτουργούν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Τρίπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Βουλή εγκρίνει αίτηµα άδειας απουσίας στο εξωτερικό, που
είχε υποβληθεί στον Πρόεδρο κ. Νικόλαο Βούτση, της κ. Νίκης
Κεραµέως από τις 5 έως τις 8 Νοεµβρίου.

Ο κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος ενηµερώνει το Προεδρείο
ότι ορίζεται ως ειδικός αγορητής των ΑΝΕΛ ο κ. Βασίλειος Κόκ-
καλης.

Τέλος, οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού,
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εθνικής Άµυνας,
Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδο- µών,
Μεταφορών και Δικτύων, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών, καθώς και οι
Υφυπουργοί Εξωτερικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης σχετικά µε τη συ-
νεργασία και τις δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης στην Ελληνική Δηµοκρατία». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Δυστυχώς, δεν µπορούµε να έχουµε εγκαίρως τα Πρακτικά

που σας υπεσχέθην αλλά πρέπει να µπούµε τώρα στη συζήτηση
της ένστασης συνταγµατικότητας. Βεβαίως, θα αποφανθεί η
Βουλή.

Θα εφαρµόσουµε, λοιπόν, την παράγραφο 2, του άρθρου 100,
του Κανονισµού της Βουλής. Ο λέγων ήταν ο Πρόεδρος κ. Βενι-
ζέλος. Αντιλέγων από τον ΣΥΡΙΖΑ έχω ενηµερωθεί ότι θα είναι ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Φάµελλος. 

Όλοι οι λέγοντες θα έχουν τον λόγο για πέντε λεπτά.   
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρρ. 
Είναι γεγονός ότι από το άρθρο 14 του Συντάγµατος καθορί-

ζεται και προασπίζεται η ελευθερία του Τύπου, απαγορεύεται η
λογοκρισία και επιβάλλεται και καθορίζεται ότι το συνταγµατικό
µας πλαίσιο ζητάει διαφάνεια, πολυφωνία στην ενηµέρωση, κα-
θορίζοντας ότι η ενηµέρωση είναι ένα σηµαντικό αγαθό, συστα-
τικό της δηµοκρατικής πολιτείας. 

Ταυτόχρονα, βέβαια, στην παράγραφο 9, του άρθρου 14 του
Συντάγµατος υπάρχουν ήδη περιοριστικές διατάξεις που αφο-
ρούν ιδιαίτερα την απαγόρευση της συγκέντρωσης του ελέγχου
των µέσων ενηµέρωσης, την ιδιοκτησία και την ταυτότητα του
ιδιοκτήτη και του βασικού µετόχου, κάτι το οποίο εξάλλου, περι-
λαµβανόταν στον, µη εφαρµοσµένο, βέβαια, νόµο του 2005. 

Εκτός, όµως, από τις προστατευτικές διατάξεις του άρθρου
14, στο άρθρο 15, ο συντακτικός νοµοθέτης κάνει άρση της προ-
στασίας, όσον αφορά τα θέµατα αυτά και ζητάει τον άµεσο κρα-
τικό έλεγχο της ραδιοτηλεοπτικής δραστηριότητας και την
υπαγωγή ελέγχου αλλά και διοικητικών κυρώσεων και στην πο-
λιτεία αλλά και στην αρµοδιότητα του Εθνικού Συµβούλιου Ρα-
διοτηλεόρασης.  

Η λειτουργία, λοιπόν, των ραδιοτηλεοπτικών σταθµών είναι
ένα θέµα δηµοσίου ενδιαφέροντος, γιατί πρακτικά και ουσια-
στικά σχετίζεται µε την αντικειµενική πληροφόρηση.    

Γιατί πολύ απλά, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
κανάλια έχουν τη δυνατότητα χειραγώγησης και διαµόρφωσης
της κοινής γνώµης, κάτι το οποίο αφέθηκε ανεξέλεγκτο τα τε-
λευταία είκοσι πέντε χρόνια µέσα από µία ιδιαίτερη διαπλοκή και
σύνδεση της πολιτικής µε την επιχειρηµατική ηγεσία διότι στην
αρχή, πολύ απλά, έγινε το χατίρι της πολιτικής ηγεσίας προς
τους καναλάρχες να έχουν κανάλια στη συνέχεια δε τα κανάλια
αυτά έκαναν το χατίρι στην πολιτική ηγεσία, να συνεχίζει να είναι
πρωταγωνιστής στο δελτίο των 20.00’ και να επικυρώνει αλλά και
να υποτάσσεται, αν θέλετε, η κοινή γνώµη στη δική της λογική
και διοικητική καθοδήγηση. 

Η µονοµέρεια αλλά και η µονοπώληση των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, φαλκιδεύει τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος αλλά και τον κοινωνικό και τον δηµοκρατικό πολιτισµό και
είναι θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν έχουµε το δικαίωµα
να υποτιµήσουµε και να φαλκιδεύουµε τον πολιτισµό της χώρας
µας και τη δηµοκρατική µας παράδοση.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας πάρα πολλές φορές το τελευ-
ταίο διάστηµα έχει εκτιµήσει ότι παραβιάζεται το Σύνταγµα µε
την υφιστάµενη κατάσταση των τηλεοπτικών µέσων και ζητάει
από την ελληνική πολιτεία να αναλάβει µέτρα, µέτρα τα οποία
δεν ανέλαβαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, στις οποίες και ο
αιτών την αντισυνταγµατικότητα συµµετείχε. 

Εµείς βέβαια, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µε-
γάλη προσοχή ακούσαµε τα ζητήµατα που αφορούν την αδιαφά-
νεια, τη διαπλοκή, τις προϋποθέσεις για δηµιουργία τζακιών, για
τζάκια που συνδέονται µε κυβερνήσεις χωρίς έλεγχο, γιατί, πράγ-
µατι, υπάρχει σηµαντική εµπειρία τα τελευταία είκοσι πέντε χρό-
νια στη χώρα µας, σχετικά µε τέτοια περιστατικά και µε πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον έχουµε βγάλει συµπεράσµατα και έχουµε
αποφασίσει ότι αυτό το καθεστώς πρέπει να αλλάξει. Και αυτό
το καθεστώς, αλλάζει ο νόµος ο οποίος έχει υποβληθεί σήµερα. 

Ακούσαµε, επίσης, µε µεγάλη προσοχή την τεκµηρίωση και τις
αιτιάσεις, σχετικά µε την αντισυνταγµατικότητα. Επιτρέψτε µου
επί των άρθρων και των συγκεκριµένων ζητηµάτων που µπήκαν.

Υπάρχουν εξαιρέσεις για εταιρείες της ηµεδαπής ή της αλλο-
δαπής, σχετικά µε την ονοµαστικοποίηση των µετοχών; Όχι, κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν. 

Στο άρθρο 4, περιλαµβάνονται διατάξεις και για τις εταιρείες
της χώρας µας και για τις εταιρείες άλλων χωρών, όπου προβλέ-
πεται η υποχρέωση καταλόγου ονοµαστικοποίησης µετοχών
αλλά υπάρχει και διάταξη η οποία προβλέπει ότι για τις χώρες
που δεν είναι υποχρεωτικός ο κατάλογος ονοµαστικοποίησης
των µετοχών, να υπάρχει επίσηµη ανακοίνωση από την εταιρεία
µε θεωρηµένο κατάλογο των µετοχών στην αρµόδια υπηρεσία
αδειοδότησης, δηλαδή στο Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, έτσι
ώστε να µην µπορεί κανείς σε οποιοδήποτε θεσµικό πλαίσιο
χώρας της αλλοδαπής να κρύψει την ταυτότητα του βασικού µε-
τόχου αλλά και των µετόχων πάνω από 1%.

Δεύτερο ζήτηµα. Υπάρχει περιορισµός στον αριθµό των
αδειών; Δηλαδή, υπάρχει περίπτωση αυτό το νοµοσχέδιο να πε-
ριορίσει την πληροφόρηση, τον πλουραλισµό και την αντικειµε-
νικότητα; Όχι. Σε κανένα σηµείο το νοµοσχέδιο δεν λέει ότι
υπάρχει περιορισµένος αριθµός αδειών. 

Αντιθέτως, λέει ότι καθορίζεται ο αριθµός των αδειών που τί-
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θενται στη δηµοπράτηση, στη διαγωνιστική, αντικειµενική, δια-
φανή διαδικασία που έλειπε τόσα χρόνια από τη χώρα µας. Επι-
στρέφει το Σύνταγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιστρέφει
η δηµοκρατία µε το νόµο αυτό. Διότι δεν υπήρχε µέχρι τώρα δια-
σφάλιση και από το Κοινοβούλιο και από τις κυβερνήσεις που
είχαν την ευθύνη της χώρας για είκοσι πέντε χρόνια. Γιατί πολύ
απλά κανένα άρθρο δεν αναφέρει ότι είναι πεπερασµένος ο αριθ-
µός των αδειών και δεν δύναται η Κυβέρνηση ή το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης ή και η Βουλή να επανέλθει και να
συµπληρώσει και να επεκτείνει τον αριθµό ανάλογα µε τις κοινω-
νικές ανάγκες, µε τις συλλογικότητες, µε τα σωµατεία µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα και όλες τις άλλες θεσµικές οντότητες που
ορθώς επικαλέστηκε ο αιτών ότι µπορεί να ζητήσουν πρόσβαση
σε αυτήν τη λειτουργία.

Περιορίζεται το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Ουδό-
λως. Δεν υπάρχει καµµία κύρωση, καµµία αρµοδιότητα, καµµία
ρυθµιστική λειτουργία µέσα σε αυτόν το νόµο, που να αφαιρείται
από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Αντιθέτως, γνωµο-
δοτεί και για τον αριθµό των αδειών και για το κατώφλι τιµής εκ-
κίνησης. Ουσιαστικά έχει αρµοδιότητες δηµόσιας παρέµβασης
και επί των αποφάσεων της Κυβέρνησης.

Τέλος, ήθελα να πω ότι δυστυχώς ακούσαµε και µία αιτίαση,
σχετικά µε τον καθορισµό τιµήµατος ανά άδεια. Επιτρέψτε µου
να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µάλλον είναι µια λάθρα
ανάγνωση του νοµοσχεδίου που έχουµε στα χέρια µιας. Δεν
υπάρχει καθορισµός τιµήµατος ανά άδεια. Υπάρχει καθορισµός
τιµήµατος ανά κατηγορία άδειας και δεν µπορώ να καταλάβω τι
άλλο θα περίµενε κάποιος που σέβεται τη δηµοκρατία και την
ισονοµία, παρά να καθοριστεί για τα εθνικής εµβέλειας ένα τί-
µηµα και για τα περιφερειακής εµβέλειας ή τα θεµατικά κανάλια,
ένα άλλο τίµηµα. Έτσι καθορίζεται η ισονοµία, αυτό επιβάλλει η
δηµοκρατία και η διαφάνεια και αυτό κάνουµε. 

Όσον αφορά στις υφιστάµενες επιχειρήσεις που αφέθηκαν εί-
κοσι πέντε χρόνια να παραβιάζουν το Σύνταγµα, τη δηµοκρατία
και να φαλκιδεύουν το µέλλον αλλά και το ήθος της ελληνικής
πολιτείας, αυτό που µπορεί να κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, ως µε-
ταβατική διάταξη, είναι να τους δώσει τη δυνατότητα να συµµε-
τέχουν στο διαγωνισµό, να ανταγωνιστούν µε ίσα κριτήρια, διότι
αυτό επιβάλλει η ισονοµία. 

Κανένας δεν θα διεκδικήσει µε την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, µε
την Κυβέρνηση της Αριστεράς ειδικά κριτήρια, ειδική διαχείριση,
όπως ο δικοµµατισµός τόσα χρόνια επιφύλασσε για τα κανάλια
µέσα από µια ιδιαίτερη σχέση διαπλοκής και εξάρτησης. 

Όλοι ίσοι απέναντι στο νόµο, όλοι οι πολίτες, όλοι οι πολιτικοί,
όλοι οι επιχειρηµατίες. Διαφάνεια στην πολιτική και τη δηµοκρα-
τία, αυτό είναι το µόνο που µπορεί να σώσει και να δηµιουργήσει
ένα νέο µέλλον για τη χώρα µας. Δεν υπάρχει λοιπόν, κανένα ζή-
τηµα αντισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας έχει τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Το αν υπάρχει ή δεν υπάρχει ζήτηµα συνταγµατικότητας ανα-
φορικά µε τις αντιρρήσεις που έχουν υποβληθεί, βεβαίως δεν θα
το κρίνει ούτε η πολιτική ιδεολογία του οµιλούντος ούτε η ευχέ-
ρεια του να µιλάει εξ αφορµής διαφόρων ζητηµάτων ασχέτων µε
το αντικείµενο του διαλόγου, που τώρα είναι η συνταγµατικότητα
συγκεκριµένη. Και συγκεκριµένη συνταγµατικότητα, σηµαίνει να
µπορούµε να συνδέουµε την περίπτωση που κρίνουµε ως ρύθ-
µιση του νοµοσχεδίου, µε αυτά που προβλέπει ως γενικές ή ειδι-
κές πρόνοιες το εν ισχύ Σύνταγµα.

Έτσι, λοιπόν, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να είµαι και
λίγο αναλυτικός, για να µε αντιληφθούν όλοι οι συνάδελφοι, οι
οποίοι είναι πολύ λογικό να µην έχουν και εξοικείωση µε τα θέ-
µατα αυτά και γι’ αυτό πολλές φορές εκτρέπονται και σε άλλα
θέµατα που µπορεί να είναι ωραία αλλά δυστυχώς δεν είναι ου-
σιαστικά.

Είναι δεδοµένο ότι το Σύνταγµά µας καθορίζει τοµείς οικονο-

µικής δραστηριότητας και παρ’ όλο το φιλελευθερισµό του, το
κράτος είναι υποχρεωµένο να παρεµβαίνει, δηλαδή δεν δικαιού-
ται να απέχει. Και αυτές ακριβώς οι περιπτώσεις έχουν να κάνουν
µε τη διασφάλιση υπέρτερων αγαθών που ενδιαφέρουν το δη-
µόσιο συµφέρον και αντιστοιχούν σε κοινωνικές ανάγκες ζωτικής
σηµασίας. Όλες οι λέξεις που χρησιµοποιώ είναι πολύ σηµαντι-
κές. 

Και αυτό το λέω γιατί; Διότι απέναντι στην υπεράσπιση και την
εξυπηρέτηση για τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος, αν-
τιστοιχεί µια συγκεκριµένη ζωτική ανάγκη και αυτή ακριβώς η
σύνδεση δεν µπορεί να γίνει παρά µόνο µε την ίδρυση και τη λει-
τουργία οργανωτικών δοµών, που λέγονται δηµόσιες υπηρεσίες. 

Κατά την επεξεργασία, λοιπόν, που έχει κάνει το Συµβούλιο
της Επικρατείας, µας δίδει ως ορισµό της δηµόσιας υπηρεσίας
εκείνη την οργανωτική µορφή και εκείνη τη λειτουργία, η οποία
αποσκοπεί στο να παρέχει στους διοικούµενους, στους πολίτες
αγαθά που είναι ζωτικής σηµασίας για τη διασφάλιση της οµαλής
κοινωνικής συµβίωσης, εντός της οποίας πρέπει να εξυπηρετεί-
ται. Πρώτον, ο σεβασµός της αξιοπρέπειας του ανθρώπου για
τον πολίτη και δεύτερον, η ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικό-
τητας και της δραστηριότητάς του.

Έτσι, λοιπόν, αυτήν ακριβώς τη µορφή την έχουµε στη διάταξη
του άρθρου 15 παράγραφος 2, η οποία  δεν αποσκοπεί στο να
γίνονται όλα αυτά που ανέφερε ο προλαλήσας συνάδελφος αλλά
κυρίως αποσκοπεί µε τον άµεσο έλεγχο του κράτους στην τηλε-
όραση και τη ραδιοφωνία να έχει αυτού του είδους την παροχή,
ουσιώδους σηµασίας, ζωτικής σηµασίας αγαθών, που έχει να
κάνει µε την ενηµέρωση, µε την πολιτιστική ανάπτυξη, µε τη λει-
τουργία σε τελική ανάλυση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Για
αυτό ακριβώς οι λέξεις που χρησιµοποιεί πάλι δεν είναι τυχαίες. 

Λέει λοιπόν, η διάταξη του άρθρου 15 παράγραφος 2, ότι η
ραδιοφωνία και η τηλεόραση τελούν υπό τον άµεσο έλεγχο του
κράτους. Ο έλεγχος αυτός, δηλαδή και ο άµεσος και ο έµµεσος
- αφού δεν γίνεται διάκριση πρέπει να το θεωρήσουµε αναγκα-
στικά- στο σύνολό του διεκπεραιώνεται και εξυπηρετείται από
µια ανεξάρτητη διοικητική αρχή. Και για να το πληροφορηθεί και
ο κ. Σπίρτζης, ανεξάρτητη διοικητική αρχή είναι αυτή που είναι
υπέρτερη της διοίκησης και της Κυβέρνησης και βεβαίως υπό-
κειται µόνο στον έλεγχο της Βουλής, που αποτελεί έκφραση της
λαϊκής κυριαρχίας. Αυτήν ακριβώς τη δηµόσια υπηρεσία οργα-
νώνει σε κάθε περίπτωση το κράτος µε τους νόµους τους οποί-
ους θεσπίζει. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, λοιπόν, απουσιάζουν κριτήρια
που µπορούν να καταστήσουν εφικτό τον έλεγχό του, εάν σε
αυτήν την περίπτωση που οργανώνει το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο παροχής δηµόσιας υπηρεσίας µε τη µορφή της τηλεόρασης
εξυπηρετείται η αρχή της νοµιµότητας. Δηλαδή, εκτός από το τί-
µηµα, εκτός από τα οικονοµικά κριτήρια, δεν υπάρχουν κριτήρια
που να καθιστούν εφικτό τον έλεγχο της νοµιµότητας, που έχει
να κάνει µε τους σκοπούς που πρέπει να εξυπηρετεί µια τηλεο-
πτική επιχείρηση είτε είναι δηµόσια είτε είναι ιδιωτική. 

Και αυτοί οι σκοποί είναι. Η επί ίσης όροις παροχή και µετά-
δοση πληροφοριών, ενηµέρωσης, ειδήσεων, έργων τέχνης και
λόγου, καθώς επίσης και η ποιότητα των προγραµµάτων. Για
αυτά δεν υπάρχουν κριτήρια. Και υπό αυτήν την έννοια, παρα-
βιάζεται µε αυτόν τον τρόπο η διάταξη του άρθρου 15 παράγρα-
φος 2.

Επίσης -δεύτερος λόγος- όταν στο τρίτο εδάφιο το Σύνταγµα
ορίζει, ότι ο έλεγχος, που εξυπηρετείται µε τον τρόπο που ανέ-
φερα, αφορά, πρώτον, το καθεστώς της προηγούµενης αδειοδό-
τησης -υπογραµµίζω τη λέξη καθεστώς- στο καθεστώς
περιλαµβάνεται προφανώς και είναι στοιχείο αυτού του ελέγχου
που ασκείται από το ΕΣΡ και ο αριθµός των αδειών και η τιµή εκ-
κίνησης. 

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι αντισυνταγµα-
τική αυτή η εξουσιοδότηση που γίνεται στον συγκεκριµένο
Υπουργό ή στους δύο Υπουργούς, για τον καθορισµό τόσο του
αριθµού των αδειών, όσο και της τιµής της εκκίνησης.

Και το τρίτο -και σοβαρότερο θεωρώ- είναι ότι σε αυτήν ακρι-
βώς την περίπτωση, συντρέχει και παραβίαση του άρθρου 43 πα-
ράγραφος 2 του Συντάγµατος. Γιατί -το λέει άλλωστε και η
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έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής- αυτή ακριβώς η εξουσιο-
δότηση δεν αφορά ούτε ειδικότερο θέµα ούτε τεχνικό θέµα ούτε
λεπτοµερειακό θέµα. Άρα, δεν αντέχει στον έλεγχο κάθε συνταγ-
µατικής προσέγγισης.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αν αφήσουµε κατά µέρος όλα αυτά τα
παχιά λόγια περί διαπλοκής, περί οποιασδήποτε άλλης υποταγής
-όπως άκουσα προηγουµένως- της κοινής γνώµης στα µονοπώ-
λια, θα πρέπει πριν από όλα να ψηφίσουµε ένα νόµο, ο οποίος
θα έχει κριτήρια που θα εξυπηρετούν και θα διασφαλίζουν την
αρχή της νοµιµότητας. Και αυτή ακριβώς η έλλειψη είναι ολοκλη-
ρωτική σε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Τζαβάρα. 
Εκ µέρους της Χρυσής Αυγής, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος, ο κ. Χρήστος Παππάς, έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µπορούσαµε κάλλιστα να αναφερ-

θούµε κι εµείς στα άρθρα του Συντάγµατος, όπως αναφέρθηκε
ο κ. Βενιζέλος, και στο άρθρο 14 αλλά και στο άρθρο 15, το
οποίο θυµίζω -το είπαν και οι προλαλήσαντες- είναι ένα άρθρο
το οποίο καθορίζει τις αρχές που πρέπει να διέπουν την ραδιο-
φωνία και την τηλεόραση, δηλαδή τις αρχές της αντικειµενικό-
τητας και της ισότητας. 

Και ερωτώ -απευθυνόµενος όχι σε εσάς, διότι εσείς το γνωρί-
ζετε αλλά προς τον ελληνικό λαό-σας θυµίζει τίποτα αυτό -η αντι-
κειµενικότητα και η ισότητα; Σας θυµίζει τον αποκλεισµό -αυτόν
τον παράνοµο και αντισυνταγµατικό αποκλεισµό, τον αντιδηµο-
κρατικό θα έλεγα και αντιδεοντολογικό- της τρίτης πολιτικής δύ-
ναµης, της Χρυσής Αυγής, από τη δηµόσια και ιδιωτική τηλεό-
ραση; 

Στην ουσία της τοποθέτησης του κ. Βενιζέλου, στην εισήγησή
του σχετικά µε την αντισυνταγµατικότητα, την οποία παρακολού-
θησα µε ιδιαίτερη προσοχή και φυσικά θα τοποθετηθώ µε τον
προσήκοντα σεβασµό στην επιστηµονική επάρκεια αυτού του πο-
λιτικού µας αντιπάλου, έχω να πω, λοιπόν, ότι ο ελληνικάς λαός
και η ελληνική σκέψη -θα έλεγα- στις προκλήσεις της ζωής και
από τα αρχαία χρόνια κοιτά πολλές φορές την ουσία των πραγ-
µάτων. Έτσι, λοιπόν, κι ο ελληνικός εθνικισµός, εµείς οι Έλληνες
εθνικιστές, κοιτάµε και πρακτικά τα πράγµατα, κοιτάµε και την
ουσία των πραγµάτων, βεβαίως, µε κέντρο πάντα τον άνθρωπο,
τη φύση και πάνω από όλα το εθνικό συµφέρον. 

Έχω, λοιπόν, να πω για τον κ. Βενιζέλο, ότι η πρότασή του -θα
έλεγα- ότι µπορεί να είναι επίκαιρη και συµβατή µε τις συνταγ-
µατικές επιταγές αλλά -υπάρχει αυτό το µεγάλο «αλλά»- στερεί-
ται ηθικού βάρους. Ας µου επιτραπεί αυτή η έκφραση. 

Διότι, διερωτώµαι, όπως διερωτάται και ο ελληνικός λαός: Τι
έκανε ο κ. Βενιζέλος αλλά και το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
που υπερθεµατίζει αυτήν την άποψη, αυτήν την εισήγηση του κ.
Βενιζέλου τα προηγούµενα είκοσι πέντε χρόνια για τη θεραπεία
αυτού του προηγούµενου, παράνοµου και αντισυνταγµατικού κα-
θεστώτος, αυτού του καθεστώτος που ευθύνεται για τη διαπλοκή
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης όλων αυτών των «βαρόνων»,
όπως αναφέρει χαρακτηριστικά ο ελληνικός λαός, εγώ θα προ-
σέθετα, των «πιράνχας» του δηµοσίου χρήµατος;

Δεν στήριξε το κόµµα του κ. Βενιζέλου, στο οποίο είναι Βου-
λευτής τώρα, όλα αυτά τα χρόνια τα διαπλεκόµενα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, όλους αυτούς τους εργολήπτες δηµοσίων έργων; 

Ως προς την ουσία του πράγµατος, έχω να θέσω ένα επιπλέον
ερώτηµα: Έχουµε ποιοτική τηλεόραση στην Ελλάδα; Έχουµε τη-
λεόραση που να συνάδει µε τις συνταγµατικές επιταγές τελικά;
Τουλάχιστον, σε ό,τι αφορά την παιδεία, προσφέρει η τηλοψία
αγωγή ψυχής, δηλαδή ψυχαγωγία, στον ελληνικό λαό ή είναι ένα
µέσο στυγνής προπαγάνδας, όπως τη βίωσε ο ελληνικός λαός το
περασµένο καλοκαίρι τουλάχιστον µε τη συντονισµένη προπα-
γάνδα από ιδιωτική και δηµόσια τηλεόραση, σχετικά µε το δηµο-
ψήφισµα, όπου όλα τα κανάλια έθεταν διλήµµατα στον ελληνικό
λαό και τον προέτρεπαν στο να ψηφίσει «ναι»; Ο ελληνικός λαός,
βέβαια, έδειξε το πνεύµα αντίστασης και ψήφισε «όχι». 

Είναι, λοιπόν, η ευθύνη και του κόµµατος του κ. Βενιζέλου
αλλά και του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας -θα έλεγα ακόµα
και της Αριστεράς που συγκυβέρνησε στην κυβέρνηση Τζανε-

τάκη- η αυτή και η ιδία για την απαράδεκτη κατάσταση των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης σήµερα. 

Κι επειδή µίλησε ο κ. Βενιζέλος για «όρος», θα έλεγα σε ό,τι
αφορά την Κυβέρνηση ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο «ώδινεν όρος
και έτεκεν µυν», δηλαδή πολλή συζήτηση για το τίποτα. Ενώ η
Κυβέρνηση µε την πλειοψηφία που κατέχει, θα µπορούσε να
επουλώσει τραύµατα και πληγές που βασανίζουν τα ραδιοτηλε-
οπτικά δρώµενα είκοσι πέντε χρόνια, αντ’ αυτού κάνει µία από
τα ίδια, συνεχίζει το ίδιο παράνοµο καθεστώς, δηλαδή «τι είχες
Γιάννη, τι είχα πάντα» που λέει και ο ελληνικός λαός. 

Σε ό,τι αφορά –για να το κλείσω- την πρόταση του κ. Βενιζέ-
λου, πρωτίστως για λόγους ηθικής τάξεως που προανέφερα,
εµείς δεν τη στηρίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Τρίπολης αλλά από το 2ο Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να δούµε, συνδυά-
ζοντας αυτά που ακούει ο πολίτης από το δηµόσιο διάλογο διά
των µίντια, αυτά τα οποία καλούµαστε σήµερα εδώ εµείς να ψη-
φίσουµε και τι είναι αυτό που ο πολίτης ακούει και βάσει του
οποίου κινητοποιείται. 

Δική µου γνώµη είναι, ότι το ισχυρότερο επιχείρηµα που έχει
ακουστεί αυτές τις µέρες είναι, ότι οι καναλάρχες χρωστάνε στις
τράπεζες και δεν εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις τους και ότι κά-
ποιοι φταίνε για αυτό –δείχνουν εµάς- και «θα καταθέσουµε ένα
σχέδιο νόµου για να τα τσακίσουµε όλα αυτά». Αυτό ακούγεται.
Αυτό ακούγεται και πειστικά µπορώ να σας πω στον πολίτη.

Κι έρχονται οι καλοί που θα φέρουν ρυθµίσεις -να τες- για να
τελειώνουµε µε αυτήν την κατάσταση και είναι και οι κακοί που
θα πουν «όχι». 

Κύριε Υπουργέ, όπως είπε ο εισηγητής του κόµµατός µας ο κ.
Παπαθεοδώρου στην επιτροπή, το άρθρο 10 που προϋποθέτει
ενηµερότητα των υποψηφίων να πάρουν άδειες, το ψηφίζουµε.
Κι αναρωτιέµαι, γιατί δεν φέρνετε µόνο αυτό και φέρνετε µια
σειρά διατάξεων, που ενώ υποστηρίζετε προς προωθούν τη δη-
µοκρατία και τη διαφάνεια, τελικά την αντιστρατεύονται και τη
µία αρχή και την άλλη.

Ποια είναι τα αγαθά που πρέπει να προφυλάξει η εκτελεστική
εξουσία; Η Κυβέρνηση έχει αυτή το µείζον καθήκον απέναντι σε
διάφορους επίδοξους ανθρώπους που θέλουν να τα προσβάλ-
λουν, εταιρείες κ.ο.κ., τη δηµοκρατία, το µεγαλύτερο αγαθό, την
ισότητα, την ελεύθερη πρόσβαση του πολίτη στην ενηµέρωση,
την ελευθερία του λόγου αυτού που ανήκει στο χώρο της ενηµέ-
ρωσης. Αυτά, κατά βάση, τα ανέπτυξε επικαλούµενος και τις σχε-
τικές διατάξεις ο κ. Βενιζέλος.

Με ποια µέσα, κύριοι Υπουργοί; Με την Ανεξάρτητη Αρχή του
άρθρου 15 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, το Εθνικό Συµβού-
λιο Ραδιοτηλεόρασης και µε τις διατάξεις που προβλέπουν µε
τρόπο έµπρακτο την προστασία της διαφάνειας. Αυτά είναι τα
αγαθά και τα µέσα προάσπισής τους κατά το Σύνταγµα. Τι τα κά-
νετε τα µέσα αυτά; Τα τσακίζετε. 

Πρώτα από όλα, υποκαθίσταστε στη θέση του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης. Ο Υπουργός αποφασίζει την τιµή εκκίνη-
σης για τη δηµοπρασία. Ο Υπουργός αποφασίζει, άκουσον-
άκουσον -και όχι δολιχοδροµίες εδώ- τον αριθµό. Ο Υπουργός
αποφασίζει υποκλέπτων αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης. Γιατί είναι εγγυητής ο εκάστοτε Υπουργός –ας
φύγουµε από τον κ. Παππά και από τον Υπουργό των Οικονοµικών
τον παρόντα- για τα µυαλά σας, κύριοι συνάδελφοι της δηµοκρα-
τικής πλειοψηφίας, και δεν είναι το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλε-
όρασης; Γιατί;

Και δεύτερον, αναπτύχθηκε από τον κ. Βενιζέλο. Έχετε διαβά-

826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σει καλά εσείς που θα τις ψηφίσετε, τις διατάξεις των άρθρων 4
και 5 για την ονοµαστικοποίηση των µετοχών; Έχετε κουβεντιά-
σει και µε κανέναν που ξέρει το θέµα; Ούτε η ονοµαστικοποίηση
των υποψηφίων εταιρειών είναι δεδοµένη. Η διαφάνεια, δηλαδή,
εδώ µε τρόπο δεδοµένο διαφυλάττεται. Μπορεί και να είναι αλλά
κατά βάση δεν θα είναι. Ούτε η µεταβίβαση του αδειούχου σε
ό,τι αφορά τις µετοχές του προστατεύεται από θεσµούς διαφά-
νειας. 

Και επειδή και η ίδια η ονοµαστικοποίηση είναι ατελέσφορος
–όπως η πράξη απέδειξε- θεσµός, απαιτείται πιο πρακτική λύση,
η οποία κατατέθηκε πριν από λίγα λεπτά εδώ και από τον ειση-
γητή µας την προηγούµενη µέρα. 

Αυτά πώς τα παραβλέπετε, κυρίες και κύριοι της πλειοψηφίας;
Και πώς παραβλέπετε, επίσης, το γεγονός ότι, ακόµη κι αν δε-
χτείτε ως εγγυητή τον εκάστοτε Υπουργό Επικρατείας, Τύπου ή
όπως κάθε κυβέρνηση θα τον φέρει, τον εκάστοτε κ. Παππά, επι-
λέγετε ως καταλληλότερο µέσο -αντισυνταγµατικά πάντα- την
υπουργική απόφαση και όχι το προεδρικό διάταγµα; Ήσασταν
πάντα υπέρ του σεβασµού του Συντάγµατος εδώ. Γιατί σήµερα
τα παραβλέπετε αυτά;

Η εξήγηση είναι πολύ δεδοµένη, είναι πολύ γνωστή, είναι πολύ
συγκεκριµένη σε όποιον µπήκε στον κόπο να διαβάσει το σχέδιο
νόµου αυτό που το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης λέει ότι
ανταποκρίνεται στις ανάγκες του 1995 και όχι στις παρούσες
ανάγκες, δεκαετιών µετά. Γιατί το κάνετε αυτό; Το κάνετε, διότι
σκοπός σας δεν είναι αυτός που λέτε. 

Πρώτος σκοπός σας είναι να δηµαγωγείτε. Οι καλοί και οι
κακοί, οι έντιµοι και οι µη έντιµοι. Λες και οι έντιµοι είναι προκοπή
δική σας και η εντιµότητα δικό σας αγαθό που όλοι οι άλλοι στε-
ρούνται. Πρώτον, για να παίξετε πολιτικά. Όµως έχετε αντιµέ-
τωπα τα γεγονότα, κύριε Υπουργέ, και όχι εµάς, όσο και να
παίξετε µαζί µας. Τα γεγονότα αντιµετωπίζετε κι αυτά δεν νι-
κιούνται µε τέτοια επιχειρήµατα εν τέλει. 

Και δεύτερον, έχετε σκοπό να κρατήσετε τα µίντια σε οµηρία,
γιατί αυτό για να εφαρµοστεί, θέλει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ενάµιση µε δύο χρόνια. Να κάνετε τα δικά σας πολιτικά κου-
µάντα, να έχετε τους άλλους όµηρους και να παίζετε το δηµα-
γωγικό παιχνίδι του δηµοκράτη, του φιλελεύθερου, του
πολιτικού, ο οποίος βάζει τάξη σε κάτι που πρέπει να µπει τάξη.

Σας έδωσα από τα µέσα που υπάρχουν ένα που το έχετε και
µέσα, ένα καλό σε δέκα ανάποδα, και το οποίο θα αρκούσε, κύριε
Παππά, για να κάνετε τη δουλειά σας, αν ήσασταν ειλικρινής.

Το δεύτερο που θέλω να πω, γιατί πρέπει να κλείσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, σας

παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δώστε µου µισό λεπτό.
Ο κ. Σπίρτζης εχθές, όπως µας ενηµέρωσε ο κ. Παπαθεοδώ-

ρου, για το άρθρο 18 –τώρα δεν είσαστε αρµόδιοι Υπουργοί,
αλλά να του το µεταφέρετε- µας είπε ότι αν βρίσκουµε υπερβο-
λικό το ότι ένα από τα πειθαρχικά αδικήµατα, κύριε Κακλαµάνη,
της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων είναι
και η µη εφαρµογή των αποφάσεων του Υπουργού, θα το απο-
σύρει. Δεν το απέσυρε. 

Υπάρχει πλέγµα οδηγιών από το ενωσιακό δίκαιο, στο οποίο
πλέγµα προσαρµοστήκαµε µε τη νοµοθεσία του 2012 και την
οποία αλλάζετε σήµερα, που θέλει αυτήν την αρχή όχι µεταφο-
ρέα των επιλογών του Υπουργού. Μία ανεξάρτητη αρχή προστα-
τεύεται-δεν προστατεύεται από το Σύνταγµα, κύριε Πρόεδρε,
δεν είναι η αρχή που θα υλοποιεί τις πολιτικές επιλογές του
Υπουργού. Η ανεξάρτητη αρχή πρέπει να αποφασίζει και µε
τρόπο ανεξάρτητο.

Αυτού του είδους τα παραπτώµατα προσβάλλουν την ανεξαρ-
τησία της και πρέπει να το αποσύρετε. Τα υποστήριξε αυτά ο
Υπουργός εχθές, όπως µας ενηµέρωσε ο κ. Παπαθεοδώρου. Πε-
ριµένουµε από εσάς να µας τα ανακοινώσετε σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας ελπίσουµε µέχρι
το βράδυ ότι θα έχουµε νέα επ’ αυτού, κύριε Λοβέρδο, πριν την
ψηφοφορία για την επί της αρχής έγκριση ή µη του νοµοσχεδίου.

Μία έκκληση προς όλους µας θέλω να κάνω, ξεκινώντας από
την Κυβέρνηση και ύστερα σε όλους εµάς. Επειδή οι ανεξάρτη-
τες αρχές –υπενθυµίζω- για να συγκροτηθούν, θέλουν πολύ αυ-

ξηµένη πλειοψηφία, ας τις αφήσουµε έξω από τις αντιπαραθέ-
σεις µας, διότι φοβάµαι ότι στο τέλος δεν θα συγκροτήσουµε
καµµία. Εάν πάµε στη Διάσκεψη των Προέδρων µε ένταση, φο-
βάµαι ότι δεν θα συγκροτήσουµε καµµία και δεν θα είναι καλό
αυτό σαν εικόνα της Βουλής.

Εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Παφί-
λης έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα πολιτικά θέµατα και οι επιµέρους πολιτικές διαφωνίες, κατά

τη γνώµη µας, και όχι στρατηγικές, δεν µπορεί να ντύνονται κάθε
φορά µε τη συνταγµατικότητα. Αυτό που συµβαίνει και που βιώ-
νουµε εδώ πέρα, είναι ότι ανάλογα µε το ποιος είναι στην Κυβέρ-
νηση και ποιος είναι στην Αντιπολίτευση εγείρει θέµα συνταγµα-
τικότητας. Κι αν κανένας επίµονος άνθρωπος µε µεγάλη υποµονή
κιόλας καθίσει να δει τα Πρακτικά της κάθε φορά εγειρόµενης
συνταγµατικότητας, θα δει τα ίδια κόµµατα, τους ίδιους ανθρώ-
πους, να λένε ακριβώς τα αντίθετα. Όταν είναι στην Κυβέρνηση
να λένε ότι είναι, παραδείγµατος χάριν, συνταγµατικό και όταν
είναι στην Αντιπολίτευση αντισυνταγµατικό. 

Έχω άδικο; Έτσι ακριβώς γίνεται και έτσι ερµηνεύεται τελικά
η αντισυνταγµατικότητα κάθε φορά που καλούµαστε να αποφα-
σίσουµε αν είναι συνταγµατικό ή αντισυνταγµατικό. Έχω πει
πάρα πολλές φορές και έχουµε επισηµάνει ότι το Σύνταγµα το
κάνετε λάστιχο και εδώ αποφασίζετε. Εκατόν πενήντα ένας, όταν
αποφασίζουν ότι είναι συνταγµατικό, είναι. Όταν αποφασίζουν
ότι δεν είναι, δεν είναι.

Εµείς, λοιπόν, στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν µπαίνουµε
στη διαδικασία. Γιατί; Γιατί είναι ψεύτικο το δίληµµα. Γιατί, το
προηγούµενο ή τα προηγούµενα που υπήρχαν, ήταν συνταγµα-
τικά; Αν δώσουµε µία στενή ερµηνεία, όχι βέβαια.

Τα σηµερινά αλλάζουν δραµατικά το τοπίο; Θα τα πω και στην
οµιλία µου. Αλλάζουν το τοπίο ριζικά; Φέρνουν µεγάλες ανατρο-
πές; Μα, αυτοί που είχαν και κάποιοι καινούργιοι, αυτοί θα έχουν
ξανά πάλι τα µέσα ενηµέρωσης. Οι κανόνες είναι περίπου οι ίδιοι.
Υπάρχουν επιµέρους διαφορές.

Εποµένως, εµείς δεν µπαίνουµε σ’ αυτήν τη συζήτηση και ούτε
συµµετέχουµε σε τέτοιου είδους ψηφοφορία, γιατί θεωρούµε
ψευτοδίληµµα αν είναι συνταγµατικό ή αντισυνταγµατικό. Θα συ-
ζητήσουµε ουσιαστικά, θα τοποθετηθούµε ουσιαστικά για το
θέµα του νοµοσχεδίου και εκεί θα καταψηφίσουµε, βέβαια, ό,τι
είναι να καταψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Πα-
φίλη, και για την εξοικονόµηση του χρόνου.

Εκ µέρους του Ποταµιού ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης έχει τον
λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αρκετές από τις σηµαντικές διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι

ιδιαιτέρως προβληµατικές και ψευδεπίγραφες. Λυπάµαι που το
λέω αλλά είναι αποτέλεσµα µιας νεοκαθεστωτικής νοοτροπίας,
µιας ολοκληρωτικής αντίληψης, που διακρίνει την Κυβέρνηση ιδι-
αίτερα το τελευταίο διάστηµα. Κατά την άποψή µας, όµως, δεν
υπάρχει πρόδηλη αντισυνταγµατικότητα.

Όσον αφορά το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το βα-
σικό του πρόβληµα είναι ότι δεν υπάρχει. Δεν είναι νόµιµη η σύν-
θεσή του.

Και η διάταξη που έφερε ο κ. Κατρούγκαλος -φοβάµαι ότι και
ο ίδιος το αντιλαµβάνεται- δεν το νοµιµοποιεί. 

Κύριε Υπουργέ, µε την ευκαιρία της συζήτησης του νοµοσχε-
δίου για την ανασύσταση της ΕΡΤ, σας είχα κάνει µια πρόταση
τότε, επειδή είναι η βάση, η αρχή, εάν θέλουµε να εξυγιάνουµε
όλο αυτό το πρόβληµα του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου, που είναι
ένα από τα µεγάλα άγη που σέρνει στην πλάτη του το σύνολο
του πολιτικού συστήµατος και έχουµε υποχρέωση να το κάνουµε
απέναντι στους πολίτες, για να κερδίσουµε ξανά όλοι µας την
αξιοπιστία. 

Εάν όντως υπάρχει βούληση από την Κυβέρνηση να λύσουµε
αυτό το πρώτο, γιατί είναι προαπαιτούµενο η νοµιµοποίηση της
σύνθεσης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, συντρέ-
χουν οι προϋποθέσεις, όπως συνέτρεχαν και στην προηγούµενη
Βουλή. Και εάν υπάρχει πραγµατικά η βούληση από πλευράς σας
να στήσουµε ένα Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, το οποίο θα δια-
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κρίνεται από το κύρος, την επάρκεια, την αξιοπιστία, εάν θέλουµε
να έχουµε ένα µη χειραγωγήσιµο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλε-
όρασης, νοµίζω ότι συντρέχουν οι προϋποθέσεις, η παρούσα
σύνθεση να πετύχει την µεγάλη πλειοψηφία των 4/5 που απαιτεί-
ται στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Γι’ αυτό κάντε το. Πάρετε αυτήν την πρωτοβουλία άµεσα και
έτσι θα δείξετε ότι όντως δεν θέλετε µια χειραγωγήσιµη σύνθεση
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε Δανέλλη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά  µαθητές από τη Δανία. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Βενιζέλος ανέπτυξε µια έν-

σταση και επειδή η προµετωπίδα της ένστασης έχει να κάνει µε
την αναθεώρηση, καλό είναι να αναφέρουµε εκτός από τεχνικά
θέµατα και κάποια συγκεκριµένα πολιτικά. 

Πρέπει επιτέλους ο κόσµος ο οποίος µας βλέπει, να γνωρίζει
την αλήθεια. Σωστά είπε ο κ. Λοβέρδος ότι ο κόσµος έχει πειστεί
ότι αυτή η Κυβέρνηση προσπαθεί να χτυπήσει τη διαφθορά. 

Να τα δούµε λίγο ιστορικά και σε διάρκεια πέντε λεπτών. Το
Σύνταγµα του 1975, δεν προέβλεπε κάτι συγκεκριµένο για τη δια-
πλοκή, διότι τότε υπήρχε η κρατική τηλεόραση. 

Με τη γιγάντωση του φαινοµένου το 2001, το τότε πολιτικό σύ-
στηµα αναζήτησε καταφύγιο και πολιτικό άλλοθι στην Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος. Πίστευε ότι µε την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος και µε τη συγκεκριµένη διάταξη που ανέφερε ο κ.
Βενιζέλος, θα µπορούσε να λύσει το πρόβληµα της διαπλοκής
και της διαφθοράς. 

Ήταν τελικά ένα πρόσχηµα και η επιλογή της αναθεώρησης,
απεδείχθη τουλάχιστον ατυχής, απρόσφορη και αναποτελεσµα-
τική. Για ποιον λόγο; Διότι ο ν. 3021/2002, στον οποίον ο υποβάλ-
λων την ένσταση σήµερα ήταν εισηγητής, κρίθηκε αντισυντα-
γµατικός. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δεν ήµουν εισηγητής. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εάν όχι εισηγητής, κύριε Βενιζέλο,

τουλάχιστον ήσασταν ο διαµορφωτής. Θα έχετε την ευκαιρία να
απαντήσετε γι’ αυτό. 

Η ίδια η πολιτεία αναγκάστηκε µετά µε δύο νόµους, το ν. 3310
και το ν. 3414, να εναρµονιστεί µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Τότε ήταν που ο κ. Λοβέρδος, ο οποίος κουνάει το δάχτυλο
στους Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας λέγοντας «ξέ-
ρετε τι ψηφίζετε», τότε, επί Καραµανλή, που έγινε η πρώτη σο-
βαρή προσπάθεια να χτυπηθεί η διαπλοκή, έλεγε «δεν είστε
ελεύθεροι να ξαναφέρετε το δίκαιο του Μεσαίωνα, το δίκαιο το
αίµατος στον 21ο αιώνα στον δικό µας κόσµο». Ήταν τότε!

Συνεπώς, η παράταξη που υπέβαλε την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας έπρεπε να ζητήσει συγγνώµη για την τουλάχιστον
ατυχή αναθεώρηση.

Τρεις φορές, κύριε Βενιζέλο, o ν. 3021/2002 κρίθηκε αντισυν-
ταγµατικός. Για ποιον λόγο ο κόσµος που µας βλέπει, να πιστέψει
ότι αυτή η ένσταση που προβάλλετε τώρα είναι βάσιµη; Για ποιον
λόγο; Αντί να ζητήσετε συγγνώµη ως κόµµα, που όχι απλώς δεν
κάνατε τίποτα αλλά το πρόβληµα της διαπλοκής έχει αυξηθεί
ακόµη περισσότερο, προσπαθείτε µέσα από τυπικές διαδικασίες
-αντί να έχετε το θάρρος να πείτε «ναι, το ψηφίζουµε»- προσπα-
θείτε µε δικαιολογίες ότι δήθεν ο Υπουργός έχει υπερεξουσίες
να θεωρηθεί αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο, ενώ δεν λέτε ότι
η δηµοπρασία θεωρείται ό,τι πιο δηµοκρατικό. Στηρίζετε τη δη-
µοπρασία, ναι ή όχι; Τα δικά σας νοµοθετήµατα κρίθηκαν αντι-
συνταγµατικά, τα δικά σας, της δικής σας παράταξης. 

Μετά λύπης µου διαπίστωσα ότι και από τη Νέα Δηµοκρατία
µε την αποδοχή της ένστασης αντισυνταγµατικότητας, ουσια-

στικά έρχονται κόντρα στο δικό τους νοµοθέτηµα, στο νοµοθέ-
τηµα του Καραµανλή, στο ν. 3410/2005. 

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε –και τελειώνω µε αυτό- ότι η ένσταση
όχι απλώς είναι αβάσιµη αλλά είναι και προσχηµατική. Το Σώµα
θα αποφασίσει να απορριφθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Βενιζέλος θέλει
να µιλήσει µάλλον επί προσωπικού. 

Κύριε Πρόεδρε, να τελειώσουµε και µε τον κ. Καρρά και θα
κλείσετε εσείς, απαντώντας σε εκείνους. 

Εκ µέρους της Ένωσης Κεντρώων ο κ. Γεώργιος-Δηµήτριος
Καρράς έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες και προχθές στην κοινή
συνεδρίαση των επιτροπών, η Ένωση Κεντρώων τοποθετήθηκε
ως εξής επί του νοµοσχεδίου: Για τις διατάξεις περί ραδιοτηλε-
όρασης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην Ολοµέλεια. Αντί-
θετα, ως προς τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, δηλώσαµε
ρητά ότι θα τις καταψηφίσουµε και αναφέροµαι στις διατάξεις
που αφορούν την «ΕΡΤ-net», τη διπλωµατική επικοινωνία. Ας µην
τις αναφέρω τώρα, είναι γνωστές. Πρέπει να πω ότι προσπαθή-
σαµε µέσα στη συζήτηση των επιτροπών να βελτιώσουµε ορι-
σµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου, επειδή ούτως ή άλλως είχαν
ψήγµατα ατελείας και αντισυνταγµατικότητος. 

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η ένσταση του κ. Βενιζέλου, να θέσει
θέµα αντισυνταγµατικότητος στο νόµο. Έχουµε την άποψη ότι η
ένσταση αυτή, είναι πρόωρη. Για ποιους λόγους; Καλώς ή κακώς
έχει ταλανιστεί η χώρα. Θα πρέπει κάποτε –είµαστε νέο κόµµα
µέσα στη Βουλή, το υποστηρίξαµε απ’ αρχής- καλώς ή κακώς να
µπει µία τάξη, έστω ας ξεκινήσει ένα βήµα προς αυτήν την τάξη.
Ούτε θέλουµε να υποστηρίξουµε την Κυβέρνηση σε αυτό το ση-
µείο. Απλώς επιδιώκουµε και υποστηρίζουµε να τεθεί ένα ξεκί-
νηµα. 

Ποιο θα είναι, λοιπόν, το ξεκίνηµα; Η ψήφιση ενός νόµου µε
ατέλειες ενδεχοµένως, µε ελαττώµατα ενδεχοµένως αλλά θα
είναι µία βελτίωση, ένα βήµα σε σχέση µε τους προηγούµενους
νόµους, οι οποίοι δηµιούργησαν όλα αυτά τα προβλήµατα που
ανέφεραν οι προλαλήσαντες συνάδελφοί µου. 

Έρχοµαι, λοιπόν, να σχολιάσω την ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας. Πράγµατι, στο άρθρο 4 –αν δεν κάνω λάθος- και στο
άρθρο 5, περισσότερο υπάρχει ζήτηµα ως προς την ονοµαστι-
κοποίηση των µετοχών. Υπάρχει ένα κενό εκεί. Υπάρχει ένα κενό
ως προς την ονοµαστικοποίηση, διότι λέει ότι αν κατά το δίκαιο
της χώρας της έδρας της εταιρείας δεν προβλέπεται ονοµαστι-
κοποίηση, το βεβαιώνει η αρµόδια αρχή της αλλοδαπής και η
εταιρεία υποβάλλει µία υπεύθυνη δήλωση περί των µετόχων της,
ποιοι είναι. Αυτό δεν είναι αρκετό, βέβαια, αλλά δεν είναι αρκετό
και κάτι άλλο, το οποίο περιέχει η νοµοθεσία. Λέει η νοµοθεσία
«στην τελευταία γενική συνέλευση». Θα έχουµε ένα θέµα, λοιπόν,
εκεί, αν έχουµε µεταβιβάσεις µετοχών, αλλαγές µετόχων, αλλα-
γές συνθέσεων των εταιρειών. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να συµπλη-
ρωθεί ο νόµος, για να άρουµε και τις ενδεχόµενες επιφυλάξεις
αντισυνταγµατικότητος σε πρώτο στάδιο, και να οριστεί ότι θα
πρέπει κατ’ έτος κατά την ετήσια γενική συνέλευση να υποβάλλει
η εταιρεία το µετοχολόγιο µέχρι φυσικού προσώπου -στο 1% που
αναφέρει ο νόµος- και αυτό να έρχεται να ελέγχεται από το
Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, στην περίπτωση εκείνη κατά
την οποία εκφράζονται επιφυλάξεις ή υπάρχουν κάποιες υπό-
νοιες.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι εάν συµπληρωθεί η διάταξη αυτή του-
λάχιστον σε πρώτο στάδιο, δεν ενέχει αντισυνταγµατικότητα,
διότι εντάσσεται στον κορµό του νόµου συνολικά.

Ένα δεύτερο ζήτηµα το οποίο µε έχει προβληµατίσει, είναι ο
χάρτης συχνοτήτων. Είναι τεχνικό, λεπτοµερειακό θέµα, οπότε
πάµε σε υπουργική απόφαση ή είναι γενικότερου ενδιαφέροντος,
ώστε πρέπει να πάµε σε προεδρικό διάταγµα; Δεν νοµίζω ότι
µπορεί να το λύσει σήµερα η Βουλή αυτό το θέµα. Δεν νοµίζω
ότι µπορούµε να αποφασίσουµε επ’ αυτής της συνταγµατικής
διατάξεως εάν ισχύει ή όχι. Εποµένως, θα πρέπει να προχωρή-
σουµε.
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Έτερον θέµα είναι το ΕΣΡ και η Ρυθµιστική Αρχή Ταχυδρο-
µείων και Τηλεπικοινωνιών. Πράγµατι, υπάρχει ζήτηµα. Δεν υπάρ-
χουν σήµερα ουσιαστικά αυτές οι επιτροπές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Θα πρέπει, λοιπόν, να βρούµε τρόπο να λειτουργήσουν, διότι

έρχεται το νοµοσχέδιο, το οποίο παραπέµπει σε αυτές τις αρχές
και µάλιστα οφείλω να πω ότι στην επιτροπή ζήτησα να βελτιω-
θούν οι διατάξεις αυτές. Να µην είναι απλή γνώµη η γνωµοδό-
τηση των συµβουλίων, γιατί τότε ο Υπουργός θα γίνει κυρίαρχος
των πάντων. Ζήτησα τουλάχιστον να είναι αιτιολογηµένη η
γνώµη. Θα κριθεί αυτό στη διαδροµή. 

Εποµένως, σε αυτό το θέµα δεν έχει αντισυνταγµατικότητα ο
νόµος, διότι δεν υπάρχει νόµιµη σύνθεση του ΕΣΡ αλλά θα έχει
πολύ σύντοµα προβλήµατα η εφαρµογή του νόµου, εάν το ΕΣΡ
και η Εθνική Επιτροπή Ταχυδροµείων και Τηλεπικοινωνιών δεν
συγκροτηθούν νοµίµως. Εκεί θα τεθεί θέµα. Θα τεθεί εκποδών ο
νόµος.

Οφείλει η Κυβέρνηση, λοιπόν, το σηµείο αυτό να το ερευνήσει
και να το εισάγει στη Βουλή να πάρει απόφαση, να συγκροτη-
θούν οι επιτροπές αυτές κατά νόµιµο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τελειώνοντας –δεν θα κουράσω άλλο το Σώµα, κύριε Πρό-
εδρε- θα ήθελα να αναφερθώ στο τίµηµα µε δηµοπρασία που
ανέφερε ο κ. Βενιζέλος.

Νοµίζω ότι αυτό δεν άπτεται αντισυνταγµατικότητας. Είναι ένα
πραγµατικό περιστατικό που είναι ανάλογο µε τη βαρύτητα της
αδείας, ανάλογα και µε την εµβέλεια που θα έχει. 

Το τελευταίο που θα ήθελα να θέσω είναι το εξής: Υπάρχει ένα
θέµα -που δεν είναι, όµως, θέµα αντισυνταγµατικότητας- µετα-
βατικών διατάξεων. Πρέπει να έχει o νόµος αυτός µεταβατικές
διατάξεις να καλύπτουν τις υφιστάµενες επιχειρήσεις ή δεν πρέ-
πει; Δεν έχει. Τους δίνει, βέβαια, εµµέσως ένα προβάδισµα στη
δηµοπρασία µε το θέµα των κτηριακών υποδοµών, της γενικότε-
ρης υποδοµής προγράµµατος, εξοπλισµού και προσωπικού. Εκεί
έχουν το προβάδισµα. Είναι αναµφίβολο. Η µεταβατική διάταξη,
όµως, που δεν υπάρχει, δεν εγείρει θέµα αντισυνταγµατικότητας
του νόµου.

Η Ένωση Κεντρώων δεν θα υποστηρίξει την αντισυνταγµατι-
κότητα που προεβλήθη µε την ένσταση, για τον λόγο ότι επιθυµεί
να προχωρήσει η συζήτηση, µην τυχόν στο τέλος βρεθεί µια
λύση στο θέµα αυτό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρρά.
Παραδίδοντάς µου την Έδρα ο κ. Κακλαµάνης µε ενηµέρωσε

ότι είχε ζητήσει τον λόγο ο κ. Βενιζέλος, ο οποίος θα είναι και ο
τελευταίος των οµιλητών. Τα κόµµατα ήδη τοποθετήθηκαν. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η Κυβέρνηση δεν θα απαντήσει; Αν
θέλει, βέβαια. Δεν είναι υποχρεωτικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν θέλει, πολύ ευ-
χαρίστως να την ακούσουµε.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να προηγηθείτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Νόµιζα ότι ήθελε
να τοποθετηθεί πρώτα ο κ. Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θα
ήθελαν να σας ακούσουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το συνταγµατικό επιχείρηµα προ-
βλήθηκε λόγω της προφανούς απορίας πολιτικών επιχειρηµά-
των. 

Πώς µπορεί ο παλαιοκοµµατισµός να υπερασπιστεί είτε το γε-
νικευµένο καθεστώς ανοµίας που υπάρχει σήµερα µε την ανυ-
παρξία ουσιαστικά νόµιµων αδειών είτε το πραγµατικό καθεστώς
ασυδοσίας το οποίο γνωρίζουν όλοι οι Έλληνες πολίτες;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άκου «καθεστώς»!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Φαίνεται ότι σας ενοχλεί.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πω, πω, πω! Δεν ντρέπεστε καθόλου!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είναι ντροπή!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να πούµε
πρώτα-πρώτα ότι εµείς ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε, να κα-
θαρίσουµε αυτήν την κόπρο του Αυγείου, όχι µόνο µε τα γνωστά
πολιτικά θέµατα, τη σύγκρουση µε τη διαπλοκή –και αυτή τη σύγ-
κρουση τη θέλουµε- αλλά και µε νοµικά προβληµατικό τοπίο εξαι-
τίας της διατύπωσης του άρθρου 14, παράγραφος 9 της
εκτελεστικής νοµοθεσίας, όπως έχει ερµηνευθεί –το γνωρίζει
πολύ καλά ο προβάλλων την ένσταση- όπως έχει αντιµετωπιστεί
από τη νοµολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επειδή, όµως, πρόθεσή µας είναι να µπει τάξη στο τοπίο αυτό
και κυρίως να σεβαστούµε το Σύνταγµα και τη δηµοκρατική
αρχή, γι’ αυτό φέραµε το νοµοσχέδιο, µε µοναδικό ενδεχόµενο
να µας καταλογιστεί ότι µπορεί να καθυστερήσαµε. 

Επί των συγκεκριµένων ενστάσεων, νοµίζω ότι είναι ενδεικτικό
της προχειρότητας της υποβολής ένστασης ότι αυτή αναφέρ-
θηκε στο άρθρο 4 ως προς την ονοµαστικοποίηση των µετοχών,
ενώ αφορά το άρθρο 5.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µε ακούσατε, όµως!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, διαβάζω
από τα Πρακτικά και άκουσα καλά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ακούσατε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εδώ έχουµε
λάβει φροντίδα, όχι απλώς να αντιµετωπίσουµε όχι µόνο τις εγ-
χώριες, αλλά και τις αλλοδαπές εταιρείες. Δεν θέλω να χρησιµο-
ποιήσω βαριές εκφράσεις. Πάντως να µην κοιτάζει κανείς τη δική
του την καµπούρα, όπως έλεγε ο Αίσωπος…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτό ισχύει για εσάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): …δεδοµένου ότι
γνωρίζετε πως, για παράδειγµα σήµερα, στο µετοχικό κεφάλαιο
µεγάλου καναλιού συµµετέχουν εξωχώριες εταιρείες. 

Εµείς αντιθέτως προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το
θέµα, καλύπτοντας και τις αλλοδαπές, µε τον τρόπο που ήδη
αναφέρθηκε από τον αντιλέγοντα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ως προς δε την τοποθέτηση του κ. Καρρά να πω ότι και σε πε-
ρίπτωση µεταβίβασης µετοχών αλλοδαπών εταιρειών, που θα
έχουν υποβάλει το µετοχολόγιό τους, προβλέπεται, όχι απλώς
γνωστοποίηση από την υφιστάµενη νοµοθεσία, αλλά και διαδι-
κασία προηγούµενης έγκρισης της µεταβίβασης. 

Οι αµφισβητήσεις του άρθρου 2 ουσιαστικά πλήττουν τη δυ-
νατότητα να δηµοπρατηθούν οι άδειες. Η άποψη που ακούστηκε
ότι µόνο η σπάνις των συχνοτήτων επιβάλλει την ανάγκη δηµο-
πράτησης και αυτό ανάγεται στο παρελθόν και έχει ήδη ξεπερα-
στεί ή η ακόµα πιο προχωρηµένη άποψη αυτά να τα κρίνει η
αγορά είναι ακραίες νοεφιλελεύθερες απόψεις, που δεν παίρ-
νουν υπόψη ότι η δηµόσια συχνότητα είναι δηµόσιος πόρος. 

Γιατί να χαριστεί αυτό στους αγαπηµένους της διαπλοκής;
Γιατί να µην πληρώσουν αυτοί για τον δηµόσιο πόρο που διαχει-
ρίζονται; Γιατί αυτά τα εκατοµµύρια, που τους χαρίσαµε τόσα
χρόνια, να συνεχίσουµε να τα χαρίζουµε; 

Το δε επιχείρηµα ότι εν όψει του 43.2, εδάφιο β’ του Συντάγ-
µατος απαιτείται προεδρικό διάταγµα, ουσιαστικά τι αποκρύπτει;
Ότι το µόνο που θα καθορίσει η απόφαση είναι δύο νούµερα: ο
αριθµός των αδειών και η τιµή εκκίνησης. Πείτε µου ένα προ-
εδρικό διάταγµα που να ξέρετε, το οποίο να αναφέρεται µόνο σε
νούµερα. Κανένα. Γιατί ο προσδιορισµός ενός αριθµού, είναι και
ειδικό και τεχνικό και λεπτοµερειακό θέµα, αυτά που το Σύν-
ταγµα επιτρέπει να ρυθµίζονται µε υπουργικές αποφάσεις. 

Εποµένως, εδώ η ένσταση πάσχει, λόγω της εγγενούς αντίφα-
σής της µε το άρθρο 106. Αν χαρίζαµε τις άδειες, ουσιαστικά θα
δίναµε σε κάποιον κοµµάτι του εθνικού πλούτου. Προφανώς είναι
αβάσιµη και ως προς το 43.2, εδάφιο β’.

Τέλος, καθόλου δεν πλήττεται η αρµοδιότητα του Εθνικού Ρα-
διοτηλεοπτικού Συµβουλίου, όπως κατοχυρώνεται στο άρθρο 15
του Συντάγµατος. Όπως ξέρετε, άλλες έννοµες τάξεις στην Ιτα-
λία, στην Ισπανία, στη Φινλανδία προβλέπουν ότι η αδειοδότηση
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γίνεται απευθείας από τον αρµόδιο Υπουργό.
Εδώ, επειδή πράγµατι έχουµε συνταγµατική αρµοδιότητα του

Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, προβλέπεται η σύµφωνη µε το
Σύνταγµα διαδικασία, που έχουµε προβλέψει. Από εκεί και µετά,
δεν υπάρχει τίποτα που να δίνει ελεγκτική ex post αρµοδιότητα
στον αρµόδιο Υπουργό. 

Άρα, το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο γίνεται απολύτως σεβα-
στό. Στην πολιτεία η µοναδική αρµοδιότητα που αναγνωρίζεται
είναι η εκκίνηση της σχετικής διαδικασίας. Δεν µπορούν να µας
κατηγορούν γι’ αυτό αυτοί που επί δεκαετίες έχουν αφήσει το
πεδίο αρρύθµιστο, άρα ασύδοτο. 

Εποµένως, ερχόµαστε να καλύψουµε αµαρτίες του παλαιοκοµ-
µατισµού δεκαετιών. Ερχόµαστε να το κάνουµε µε τρόπο που
είναι σύµφωνος, όχι µόνο µε τις συνταγµατικές αρχές που ανα-
φέρθηκαν, αλλά κυρίως µε τη δηµοκρατική αρχή, γιατί όταν δεν
υπάρχει ρυθµισµένο το πεδίο της ενηµέρωσης, διαστρεβλώνεται
η ελευθερία δήλωσης της πολιτικής βούλησης του λαού. 

Είδαµε στο δηµοψήφισµα πώς αντιµετωπίστηκε η αντίθετη
άποψη, αυτή που προβάλλαµε εµείς και επικρότησε το 62% του
ελληνικού λαού…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Λογοκρισία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτό δεν είναι
λογοκρισία. Το να υπάρχουν κανόνες και δηµοκρατική τάξη είναι
η προϋπόθεση της δηµοκρατίας. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Λογοκρισία! Δεν θα κρίνετε τι λέµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Από εδώ και
πέρα η ασυδοσία τελειώνει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχετε δικαίωµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Η διαπλοκή καλά
κάνει και ανησυχεί και γι’ αυτό φωνάζετε, την υπερασπίζεστε.
Ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν θα περάσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βούλτεψη, δι-

ευκολύνετε τη συζήτηση. Μην διακόπτετε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Βούλτεψη, εκτίθεστε. Η ενό-

χλησή σας είναι εµφανής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): … οι υποσχέσεις
µας θα τηρηθούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βενιζέλο, ζη-

τήσατε τον λόγο. 
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά µόνο, θερµή παράκληση. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ονοµαστικοποί-

ηση οδηγεί στον έλεγχο των οικονοµικών µέσων και του ιδιοκτη-
σιακού καθεστώτος. Ζούµε εν έτει 2015. Δεν αρκούν οι διατάξεις
του εµπορικού δικαίου. Υπάρχουν πλέον έµπειρες διεθνείς ελεγ-
κτικές εταιρείες που µπορούν, ανεξαρτήτως νοµικής µορφής της
εταιρείας, να σου πουν ποιος είναι αυτός που έχει τον έλεγχο,
ποια είναι τα επιχειρηµατικά συµφέροντα και ποια είναι τα χρη-
µατοδοτικά µέσα. 

Ζητώ από την Κυβέρνηση να τροποποιήσει τα άρθρα 4 και 5,
ώστε για κάθε υποψήφιο αδειούχο να ζητείται και να συντάσσε-
ται έκθεση διεθνούς ελεγκτικής εταιρείας που αποτυπώνει την
κατάσταση αυτή, ώστε να ξέρουν το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης, η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και ο ελληνικός
λαός. Απλά πράγµατα.

Διότι, ενώ για τον περιβόητο βασικό µέτοχο και τη συγκέν-
τρωση σταθµών το νοµοσχέδιο παραπέµπει στην ισχύουσα νο-
µοθεσία, αλλάζει την ισχύουσα νοµοθεσία στα ζητήµατα
ονοµαστικοποίησης και ανοίγει τεράστια παράθυρα, ώστε µέσω
αλλοδαπών εταιρειών και εξωχώριων να ελέγχεις επιχείρηση τη-
λεοπτικού σταθµού, κρύβοντας ποιος είσαι, αν εκπροσωπείς
συµφέροντα αλλοδαπά και άνοµα, αν ξεπλένεις χρήµατα, αν
υπηρετείς συµφέροντα τα οποία συγκρούονται µε µεγάλες επι-
λογές της εθνικής πολιτικής και αν παίζεις µε τα συµφέροντα
αυτά. Απάντηση συγκεκριµένη.

Και αυτό που είπε ο εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,

ότι κρίθηκε αντισυνταγµατικός ο νόµος του 2002, είναι απολύτως
ανακριβές. Κρίθηκε αντισυνταγµατικός ο νόµος περί βασικού µε-
τόχου του 2005 και µάλιστα, για την ακρίβεια, όχι αντισυνταγµα-
τικός, αλλά αντίθετος µε το κοινοτικό δίκαιο. 

Τελικώς, όµως, η απόφαση και του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας του 2011 και του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης
του 2008 επιτρέπει µια ισορροπία, ακριβώς όπως την είχα περι-
γράψει, όταν η Βουλή ψήφισε το 2001 και σύσσωµοι οι Βουλευ-
τές ζητούσαν αυστηρά µέτρα κατά του βασικού µετόχου και
υπέρ των ασυµβιβάστων. Είχα προειδοποιήσει τότε ότι υπάρχει
το όριο του Ευρωπαϊκού Κοινοτικού Δικαίου. Και αυτό, επιτέ-
λους, έγινε καθαρό µέσα από την εξέλιξη της νοµολογίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερο θέµα. Λέει ο κύριος εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ότι είπα
ότι θα γίνεται δηµοπράτηση, καθορισµός τιµήµατος ανά άδεια,
ενώ είναι ανά κατηγορία. Δεν είπα αυτό. Ο καθορισµός τιµήµα-
τος -τιµής εκκίνησης µάλλον- θα γίνεται ανά κατηγορία. Η δηµο-
πράτηση, όµως, µπορεί να γίνεται και ανά άδεια. Το κρίσιµο είναι
να συµφωνήσουµε εδώ ότι οι άδειες θα είναι όσες τεχνικά είναι
εφικτές. Εφόσον η ψηφιακή τεχνολογία επιτρέπει έναν «ν»
αριθµό αδειών, αυτές πρέπει να δηµοπρατούνται. 

Αυτό που είπα, όµως, και είναι κρίσιµο είναι άλλο. Για ποιο
λόγο κάποιος θα δίνει τίµηµα µεγαλύτερο από αυτό που δικαιο-
λογεί η αγορά, η προσδοκία κερδοφορίας και επιβίωσης της επι-
χείρησής του; Γιατί κάποιος θέλει να κάνει µια ζηµιογόνα
επιχείρηση; Έχει λεφτά που ξεπλένει; Θέλει να ασκήσει λαθρεµ-
πόριο πολιτικής επιρροής; Να µας το εξηγήσει, λοιπόν. Να το
ανακόψει αυτό το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Γιατί λέτε διάφορα λόγια ότι θα αλλάξετε το τοπίο. Το αποτέ-
λεσµα θα είναι να κρατηθεί το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο όπως είναι
τώρα, υπό πίεση και πολιτικό εκβιασµό, και να αρχίσει µια αδια-
φανής συναλλαγή µε άγνωστα συµφέροντα που καραδοκούν και
στη µέση τροχονόµος να είναι ο κ. Τσίπρας µε τον κ. Παππά.
Αυτό δεν βοηθά ούτε εσάς ούτε τη δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βενιζέλο,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λέτε συνεχώς ότι θα χτυπήσετε τη
διαπλοκή. Δηλαδή τι θα κάνετε συγκεκριµένα σε σχέση µε τις
προµήθειες και τα έργα του δηµοσίου; Τι θα κάνετε; Κάντε το. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείστε, κύριε Βε-
νιζέλο. Θερµή παράκληση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ως εκ τούτου, το να επικαλείται, δια
του κ. Κατρούγκαλου, η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά το επι-
χείρηµα της αλαζονείας του εκλογικού νικητή είναι αντιαισθητικό.
Εντάξει, η Κυβέρνησή σας έχει πλειοψηφία 39,2% στο εκλογικό
σώµα, τη µικρότερη των τελευταίων τριάντα ετών. Αυτό σηµαίνει
ότι τώρα αρχίζει η δηµοκρατία και η ιστορία στη χώρα; 

Τώρα υπάρχουν προβλήµατα τα οποία ξεπερνούν την αντοχή
των δηµοκρατικών θεσµών και έχετε µεγάλη ευθύνη γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Κόκκαλη; Τι συµβαίνει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Είπε ο κ. Βενιζέλος ότι είπαµε ανα-
κρίβειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Κόκκαλη. Ολοκληρώσαµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µία
αναφορά επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,
αλλά δεν ετέθη θέµα επί προσωπικού. Δεν προβλέπεται περαι-
τέρω συζήτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ο κ. Βενιζέλος ανέφερε ότι είπαµε
ανακρίβειες. Γι’ αυτό θα ήθελα ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, κα-
θίστε. Σας παρακαλώ πολύ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Υπενθυµίζω τρεις αποφάσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, δεν
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σας έδωσα τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μα, είπε, κύριε Πρόεδρε, ότι λέµε

ανακρίβειες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας έδωσε το

Προεδρείο τον λόγο. Σας παρακαλώ πάρα πολύ να καθίσετε. Δεν
µπορεί να συνεχιστεί περαιτέρω η συζήτηση. Τοποθετήθηκαν
όλα τα κόµµατα. Τοποθετήθηκε και ο λέγων και οι αντιλέγοντες,
κ.λπ..

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση, κατά το άρθρο 100, παράγραφος
2, του Κανονισµού της Βουλής για το θέµα συνταγµατικότητας
που ετέθη.

Οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, παρα-
καλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος και προβλεπόµενος

από τον Κανονισµό της Βουλής αριθµός Βουλευτών και συνεπώς
η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Λο-
βέρδο; Έχω δώσει ήδη τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Θα
ήθελα µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι. Με συγχωρείτε
εσείς. Έδωσα τον λόγο σε ειδικό αγορητή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μα, φωνάζω τόση ώρα και δεν µε
ακούτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάντε υποµονή να
τελειώσει ο ειδικός αγορητής και αν θέλετε κάτι, να παρέµβετε. 

Ορίστε, κύριε Λαγέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Θα ξεκινήσω από τις αντιδράσεις και τις

αντεγκλήσεις που υπήρχαν πριν από λίγη ώρα από τους δύο ει-
σηγητές της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Ακούσαµε να κατηγορούν ο ένας τον άλλο, οι µεν τους δε, ότι
δήθεν αυτοί που ήταν µέχρι τώρα δεν έκαναν αυτά που έπρεπε
απέναντι στους µεγαλοκαναλάρχες και τους µεγαλοεργολάβους,
δεν έπαιρναν τα λεφτά που χρωστούσαν ή τους άφηναν τελείως
ανεξέλεγκτους να λειτουργήσουν και οι άλλοι τους έθεσαν προ
των ευθυνών τους, διότι µε το παρόν νοµοσχέδιο η νυν Κυβέρ-
νηση εξακολουθεί να κάνει αυτό που έκαναν εκείνοι.

Σ’ αυτό το κοµµάτι, λοιπόν, έχουν δίκιο και ο ένας και ο άλλος.
Αυτό αποδεικνύει περίτρανα ότι κανένα από τα κόµµατα του αν-
τισυνταγµατικού και κλεπτοκρατικού τόξου δεν έχει τη διάθεση
να τα βάλει µε τους µεγαλοκαναλάρχες και µε τους µεγαλοερ-
γολάβους. Μπορώ να πω ευθέως ότι, δυστυχώς, είστε όλοι µπρο-
στινοί, που µπαίνετε για να καλύψετε τα υπάρχοντα συµφέροντα. 

Είχαµε τη διάθεση ως Χρυσή Αυγή, µετά από είκοσι πέντε χρό-
νια να στηρίξουµε το νοµοσχέδιο, φθάνει να τηρούσε µερικούς
στοιχειώδεις κανόνες που εµείς ως Χρυσή Αυγή θέσαµε. Δυστυ-
χώς, δεν βλέπουµε να τηρείται τίποτα απ’ όλα αυτά. Μάλιστα,
ακούγαµε πριν από λίγη ώρα –επαναλαµβάνω- τους δύο εισηγη-
τές να διαµαρτύρονται ο ένας στον άλλο, παραδεχόµενοι και οι
δύο ότι έχουν αφήσει ανεξέλεγκτους τους µεγαλοκαναλάρχες
και τους µεγαλοεργολάβους να κάνουν ό,τι θέλουν στον τόπο
µας, οι µεν κυβερνώντας δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια έχοντας
παραχωρήσει αυτές τις άδειες που ανήκουν στον ελληνικό λαό,
µην παίρνοντας τα χρήµατα που θα έπρεπε να πάρουν και αφή-
νοντάς τους να παίρνουν θαλασσοδάνεια εις βάρος, όχι των τρα-
πεζών φυσικά, αλλά του ελληνικού λαού. 

Αυτά τα χρήµατα τα έκλεψαν –γιατί κλοπή είναι αυτή- επειδή
αυτά που πήραν δανεικά από τράπεζες δεν θα τα γυρίσουν ποτέ
πίσω, κανείς από όλους αυτούς. Ο ελληνικός λαός από το υστέ-
ρηµά του το πληρώνει συνεχώς σαν ανακεφαλαιοποίηση.

Άρα, λέµε για άλλη µία φορά ως Χρυσή Αυγή ότι αυτά τα χρή-
µατα έχουν κλαπεί από τις τσέπες του ελληνικού λαού και ο ένας
πετάει το µπαλάκι στον άλλο, χωρίς όµως όποιος έχει την εξου-
σία, κύριοι Υπουργοί της Κυβερνήσεως, να κάνει αυτό που θα
έπρεπε να κάνει.

Εµείς περιµέναµε, µε το παρόν νοµοσχέδιο και µ’ αυτά που εί-

χαµε ακούσει από εσάς, ότι θα βάζατε το µαχαίρι στο κόκκαλο
και θα απαιτούσατε τουλάχιστον τα στοιχειώδη.

Και δεν έφτανε µόνο αυτό που ακούσαµε από τους εισηγητές,
αλλά παίρνοντας τον λόγο κάποια στιγµή ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, είπε ότι «εµείς είµαστε εναντίον των συµ-
φερόντων και αυτό που µπορεί να κάνει το παρόν νοµοσχέδιο
στα παλιά αφεντικά και ιδιοκτήτες των τηλεοπτικών σταθµών»   -
που όλοι σιχτιρίζουν, αλλά κανείς δεν τολµάει να τα βάλει µαζί
τους στην ουσία- «είναι να τους επιτρέψει να λάβουν εκ νέου
µέρος στο διαγωνισµό».

Αυτή δηλαδή είναι η τιµωρία που θα τους βάλει η παρούσα Κυ-
βέρνηση: Θα τους επιτρέψει να ξαναπάρουν µέρος στο διαγωνι-
σµό µε τις καινούργιες, µε τις καλές συνθήκες και τις προϋπο-
θέσεις, που βάζει δήθεν η νέα Κυβέρνηση. Άρα, ό,τι έκλεψαν, ό,τι
έφαγαν, ό,τι ατιµία και παρανοµία έκαναν το πετάµε στον κάλαθο
των αχρήστων, βγαίνει εκτός και έχουµε και τη δεξιά και την αρι-
στερή και την κεντρώα και την οποιαδήποτε κυβέρνηση υπήρχε
και υπάρχει στην Ελλάδα να τους καλύπτει και να τους δίνει
άφεση αµαρτιών.

Συγχαρητήρια, κύριοι και της Κυβερνήσεως και της Αντιπολι-
τεύσεως και όλων των κοµµάτων από τα οποία απαρτίζεται η
Βουλή!

Κύριε Υπουργέ, πάµε στο νοµοσχέδιο το οποίο έχετε φέρει. Η
αλήθεια είναι ότι υπάρχουν αρκετές αρµοδιότητες, τις οποίες
παίρνετε επάνω σας. Εγώ θα σας πω ότι εσείς µπορεί να είστε
καλών προθέσεων και να τηρήσετε τη διαδικασία, όπως πρέπει
να την τηρήσετε και να κάνετε αυτά που κάνετε. Θα το δείξετε
στην πορεία.

Όµως, θέλω να τονίσω το εξής: Δεν φοβάστε και εσείς ο ίδιος
ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο, αν κάποια στιγµή η παράταξή σας
χάσει τις εκλογές και αναλάβει ένα άλλο κόµµα ή έλθει κάποιος
άλλος Υπουργός, αυτός ο Υπουργός θα είναι το ίδιο καλών προ-
θέσεων µε σας; Αυτού του Υπουργού, λοιπόν, δεν θα είναι στη
διάθεσή του, όπως και στη δική σας τώρα, το να χειραγωγήσει
επισήµως τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τους τηλεοπτικούς
σταθµούς; 

Γιατί εσείς δεν νοµοθετείτε αυτή τη στιγµή για τον ΣΥΡΙΖΑ
µόνο και για τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αλλά νοµοθετείτε
και για ό,τι επερχόµενο. Άρα, καλύπτετε την εκάστοτε εξουσία
και δίνετε ένα πάτηµα -στο οποίο νοµίζω ότι συµφωνείτε όλοι,
άσχετα από τις κοκοροµαχίες που δήθεν υπάρχουν- στον οποι-
ονδήποτε µεθεπόµενο Υπουργό να αναλάβει αυτόν τον ρόλο και
να κάνει αυτά για τα οποία δήθεν εσείς φέρατε το νοµοσχέδιο
για να αντιµετωπίσετε. Δυστυχώς, δεν είναι ό,τι καλύτερο.

Ακούσαµε για άλλη µια φορά, λοιπόν και στην Αίθουσα αυτή
να µιλάµε για δηµοκρατία, για πλουραλισµό απόψεων. Σύµφωνα
µε το άρθρο 15 παράγραφος 2 -θα το επαναλάβουµε και εµείς-
υπάρχουν δύο αρχές που διέπουν τη ραδιοφωνία και την τηλεό-
ραση: η αρχή της αντικειµενικότητας και της ισότητας. Αυτά
όσον αφορά εσάς, τα δικά σας κόµµατα, τις δικές σας απόψεις.
Σε ό,τι αφορά την τρίτη πολιτική δύναµη, που την εκφράζει η
Χρυσή Αυγή, όσο και να µην το θέλετε όλοι σας, δεν υπάρχει τί-
ποτα απ’ όλα αυτά. Απεναντίας, υπάρχει µία πλήρης διαστρέ-
βλωση της πραγµατικότητας και µία πλήρης κάλυψη των
λεγοµένων µας.

Χθες στην επιτροπή -και νοµίζω ότι είδατε ότι εδώ και δύο
µέρες προσπαθήσαµε να έχουµε όσο πιο χαµηλούς τόνους, για
να µην οξύνουµε την κατάσταση και για να ακούσουµε καλά
πράγµατα που περιµέναµε ότι θα ακούγαµε, που δυστυχώς δεν
έγινε- κάναµε µια ερώτηση. Ρωτήσαµε τους εκπροσώπους της
ΕΡΤ το εξής: Γιατί δεν καλείται η Χρυσή Αυγή στη δηµόσια τηλε-
όραση; Φανταστείτε, όχι καν στην ιδιωτική, αλλά στη δηµόσια.

Εσείς, πριν από λίγους µήνες, κύριε Υπουργέ, ήσασταν εδώ
και µου είχατε απαντήσει εµένα στην ίδια πάλι ερώτησή µου ότι
θα φροντίσετε, ώστε η αντιµετώπιση της Χρυσής Αυγής, από τη
δηµόσια τουλάχιστον τηλεόραση, να είναι η πρέπουσα. Επανα-
λαµβάνω ότι δεν ζητάµε καµµία χάρη ως Χρυσή Αυγή, αλλά ζη-
τάµε αυτό που µας αρµόζει και αυτό που δικαιούµαστε. Λυπάµαι,
αλλά δεν έγινε τίποτε από αυτά που µου είπατε.

Ενώ ρωτήσαµε, λοιπόν, χθες τους υπεύθυνους της ΕΡΤ, µας
απάντησαν -χωρίς να ντραπούν γι’ αυτό που είπαν- το εξής: Δεν
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θέλουν τα άλλα κόµµατα να είστε και εσείς, άρα και εµείς δεν
σας καλούµε. Ωραία, αυτή είναι η δηµοκρατία σας; Αν αυτό είναι
δηµοκρατία, συγγνώµη, αλλά εγώ προτιµώ να µην είµαι µε αυ-
τούς. Δηλαδή, αν δεν θέλει κανένα από τα υπόλοιπα κόµµατα να
είµαστε µέσα στο Κοινοβούλιο, δεν θα κατέβουµε υποψήφιοι
εµείς στις άλλες εκλογές, για να µην σας χαλάσουµε το χατίρι;
Δεν το καταλαβαίνω αυτό το πράγµα!

Επαναλαµβάνω, λοιπόν και πάλι ότι απαιτούµε ως Χρυσή Αυγή
-και πρέπει να δεσµευτείτε σε αυτό το πράγµα, κύριε Υπουργέ-
να δοθεί λύση τουλάχιστον στη δηµόσια τηλεόραση για να υπάρ-
χει εκπροσώπηση της Χρυσής Αυγής. Το απαιτούν οι χιλιάδες
ψηφοφόροι µας -είµαστε η τρίτη κοινοβουλευτική δύναµη- και το
απαιτούν και το θέλουν και πολλοί άλλοι Έλληνες πολίτες, ψη-
φοφόροι άλλων κοµµάτων, οι οποίοι θέλουν να µάθουν το τι λέει
η Χρυσή Αυγή και όχι το τι λέτε εσείς, όχι το τι λένε τα διάφορα
αντίπαλα πολιτικά κόµµατα για µας ούτε το τι λένε τα διάφορα
δελτία ειδήσεων των οκτώ, των εννέα και των δέκα. Οι διαπλεκό-
µενοι, οι οποίοι είναι αντίπαλοι, ενώνονται µόνο σε ένα, εις βάρος
της Χρυσής Αυγής. Ο ελληνικός λαός, λοιπόν, θέλει να µάθει τις
θέσεις της Χρυσής Αυγής.

Οφείλετε, αν είστε δηµοκράτης και αν σέβεστε στοιχειωδώς
όλα αυτά τα οποία λέτε, να µας δώσετε το δικαίωµα να µιλή-
σουµε και να εκπροσωπήσουµε το χώρο µας και τους εαυτούς
µας.

Επειδή, λοιπόν, πολλή κουβέντα άκουσα για όλα αυτά τα
όµορφα της δηµοκρατίας, του πλουραλισµού και όλα τα υπό-
λοιπα, επαναλαµβάνω ότι όταν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
έβγαζαν οχετό λάσπης απέναντί µας, όταν πριν από δύο χρόνια
περίπου µας έσυραν σιδηροδέσµιους σε διάφορες φυλακές,
χωρίς να υπάρχει καµµία επίσηµη κατηγορία εις βάρος µας,
παρά µόνο κάποιες ενδείξεις οι οποίες όσο περνάει ο καιρός συ-
νεχώς διασύρονται, όπως και αυτοί που τα έλεγαν και αυτοί που
τα υποστήριζαν, τότε δεν βγήκε κανείς από όλους τους «δηµο-
κράτες» να πει ότι αυτό που γίνεται δεν είναι σωστό, δεν είναι δε-
οντολογικό. Δεν βγήκε κανείς να πει ότι δεν είναι ανθρώπινο -αν
θέλετε- ο Αρχηγός της τρίτης κοινοβουλευτικής δύναµης και
Βουλευτές του να περιφέρονται σιδηροδέσµιοι, προφανώς για
να µας εξευτελίσετε στα µάτια του κόσµου, πράγµα το οποίο φυ-
σικά δεν πετύχατε, και για να µας τσακίσετε το ηθικό, πράγµα το
οποίο φυσικά πάλι δεν πετύχατε. 

Όµως, τότε εγώ θα σεβόµουν απόλυτα εάν κάποιος έβγαινε
και το τόνιζε και το έλεγε τότε. Γιατί εγώ προσωπικά να σας πω
ότι όσες πολιτικές διαφωνίες και να έχω µε κάποιους, όσο αντί-
παλοι πολιτικά και να είµαστε, το δικαίωµά του σε οτιδήποτε αν-
θρώπινο δεν θα προσπαθούσα να του το στερήσω ποτέ και εγώ
και οι υπόλοιποι Χρυσαυγίτες και Χρυσαυγίτισσες. Εµάς που µας
κατηγορείτε τόσο πολύ! Όµως, εµείς µπορούµε να πούµε για
εσάς πάρα πολλά. 

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Η γνωµοδότηση ακούσαµε ότι
θα γίνεται από το ΕΣΡ. Μόνο που, Υπουργέ, αυτή τη στιγµή δεν
υπάρχει, δεν υφίσταται. Θα πρέπει, λοιπόν, πρώτα να ξεκινήσει
να υπάρχει το ΕΣΡ για να δώσει τη γνωµοδότηση. Επειδή, λοιπόν,
µάλλον είναι χρονοβόρο, θα ήθελα να µας απαντήσετε -µαζί µε
κάποια άλλα ερωτήµατα που θα σας κάνω στο τέλος- ποιο είναι
το χρονοδιάγραµµα που βάζετε για αυτό. Δηλαδή πότε υπολογί-
ζετε ότι αυτή η διαδικασία θα έχει τελειώσει; Γιατί αν µπούµε σε
αυτή τη διαδικασία και αφήσουµε ένα, δύο ή τρία χρόνια, το πιο
πιθανό είναι ότι εσείς οι ίδιοι που τώρα λέγατε ότι θέλετε να διώ-
ξετε τα διαπλεκόµενα και τους µεγαλοκαναλάρχες µάλλον θα εί-
σαστε µαζί τους, µάλλον θα πίνετε και θα τρώτε, όπως βλέπουµε
να συµβαίνει τις τελευταίες µέρες µε διάφορα υψηλά στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία συναντιούνται µε µεγαλοκαναλάρχες ή µε
εκπροσώπους µεγαλοκαναλαρχών. Άρα, µάλλον πάνε για να τα
βρούνε σιγά-σιγά. 

Αλήθεια, από τη στιγµή που τους επιτρέπετε να συµµετάσχουν
πάλι στη διαδικασία, σκεφτείτε και πείτε µου πόσο αστείο θα
ήταν τελικά τις άδειες να τις πάρουν αυτοί. Εκεί πραγµατικά, θα
είναι πολύ αστεία υπόθεση, να τα λέµε όλα αυτά αυτή τη στιγµή,
να φωνάζουµε για ένα νοµοσχέδιο που δήθεν θα έρθει και τελικά
να δούµε µετά από έξι, πέντε µήνες, ένα χρόνο -εσείς θα µας
πείτε ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα που βάζετε- οι αδειοδοτή-

σεις να είναι στα ήδη υπάρχοντα πρόσωπα. Εκεί θα πρόκειται
περί τραγέλαφου, πραγµατικά. Να το δούµε.

Υπάρχει και µία οικονοµική παράµετρος που έχουµε στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο και στην οποία θα θέλαµε να σταθούµε.
Συγκεκριµένα, λέει ότι είναι µη δυνατό να υπολογιστεί η δαπάνη
της νέας εταιρείας που συνδέεται µε την ΕΡΤ. Το ύψος της δα-
πάνης αυτής εξαρτάται από πραγµατικά γεγονότα και από την
έκδοση σχετικών διοικητικών πράξεων µε επιβάρυνση του προ-
ϋπολογισµού. Αριθµός µηδέν.

Εν συνεχεία, το ίδιο ακριβώς ισχύει και για την Ε.Ε.Τ.Τ. Δεν
υπάρχει τίποτα εκεί. 

Επίσης, το ίδιο υπάρχει και για τη δαπάνη για την κάλυψη των
εξόδων λειτουργίας της νέας εταιρείας, το ύψος της οποίας δεν
µπορεί να εκτιµηθεί εκ των προτέρων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αν έχετε την
καλοσύνη, πείτε µου από ποιο κείµενο διαβάζετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Είµαστε στο άρθρο 18 παράγραφος 3 για
την Ε.Ε.Τ.Τ.. Και είµαστε στα άρθρα 44 έως 51 για το τελευταίο
που σας είπα για το ύψος της δαπάνης που δεν µπορεί να εκτι-
µηθεί εκ των προτέρων. Σε αυτά θα ήθελα πραγµατικά να µου
απαντήσετε.

Στον περιορισµό των αδειών είµαστε και εµείς αντίθετοι. Δεν
βρίσκουµε τον λόγο γιατί να υπάρχει περιορισµός αδειών. Γιατί
αν υπάρχει περιορισµός, εκεί το πιο πιθανό είναι ότι θα πάρουν
τις άδειες πάλι οι έχοντες και κατέχοντες, αυτοί οι οποίοι πιθανόν
κλέβοντας όλα αυτά τα χρόνια τον ελληνικό λαό έχουν αρκετά
χρήµατα στο αποθεµατικό τους, έχουν αρκετά χρήµατα στο τα-
µείο τους και θα µπορέσουν να πάρουν πάλι τις συχνότητες του
ελληνικού λαού, του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό θα ήταν πάλι κάτι
που θα ήθελα να συζητηθεί.

Από προχθές στην Επιτροπή που ήµασταν, κύριε Υπουργέ,
σας είχαµε θέσει κάποια ερωτήµατα στα οποία δεν έχουµε λάβει
απάντηση. Αν είχαµε λάβει απάντηση και ήταν πράγµατα που µας
ικανοποιούσαν, εµείς θα ψηφίζαµε «ναι» στο παρόν νοµοσχέδιο.
Δεν έχουµε πρόβληµα. Όµως, δυστυχώς, µε τη σιωπή σας δεν
µας δώσατε τη δυνατότητα αυτή. Θέλω να τα επαναλάβω εν
τάχει: Τι θα γίνει µε τις υπάρχουσες άδειες τηλεοπτικών σταθ-
µών; Θα επανεξεταστούν όντως από µηδενική βάση; 

Γιατί αν όντως γίνει αυτό, οι περισσότεροι τηλεοπτικοί σταθµοί
αυτή τη στιγµή και σ’ αυτό το µεταβατικό στάδιο θα πρέπει να
κλείσουν, διότι αυτή τη στιγµή δεν πληρούν αυτές τις προϋπο-
θέσεις. Άρα, αν αυτή η διαδικασία πάρει ένα, ενάµιση χρόνο, θα
λειτουργούν κι άλλοι τηλεοπτικοί σταθµοί, για τους οποίους και
εσείς, αλλά και εµείς και όλοι ξέρουµε ότι δεν πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις, τις οποίες έχετε ήδη θέσει. 

Δεύτερον, τι θα γίνει µε τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί από
το ΕΣΡ σε αρκετούς τηλεοπτικούς σταθµούς; Ξέρουµε πάρα
πολύ καλά ότι, ευτυχώς, το ΕΣΡ βάζει κάποια πρόστιµα, τα οποία
όµως, δυστυχώς, οι µεγαλοκαναλάρχες ποτέ δεν πληρώνουν.
Και δεν τα πληρώνουν είτε µε το «έτσι θέλω» είτε ερχόµενοι σε
ένα λεγόµενο «αλισβερίσι», λέγοντας αντισταθµιστικά ότι θα παί-
ξουµε κάποιες διαφηµίσεις ή θα κάνουµε κάποια τέτοια διαδικα-
σία, για να καλύψουµε το υπάρχον ποσό. Άρα, παίρνουν λεφτά
και µας δίνουν χρόνο διαφηµίσεων -αν το κάνουν και αυτό! 

Και έρχοµαι σε κάτι άλλο. Ρωτάµε για άλλη µια φορά –το εί-
παµε, αλλά θα συνεχίσουµε να το λέµε- τι θα γίνει µε τα δάνειά
τους. Δεν είναι δυνατόν αυτοί οι άνθρωποι να έχουν πάρει δάνεια
εις βάρος του ελληνικού λαού και κανείς να µην τους ζητάει να
τα επιστρέψουν. Αυτά πρέπει να τελειώσουν. Αυτό ήταν κάτι για
το οποίο σας δόθηκε η δυνατότητα να το κάνετε τώρα, µε το
οποίο και θα δείχνατε πραγµατικά ότι έχετε διαφορετική στάση
και άποψη µε τους προηγούµενους. Όµως, δυστυχώς το µόνο
που βλέπουµε είναι να υπάρχουν και πάλι εδώ στην Αίθουσα
δήθεν κάποιες αψιµαχίες και επί της ουσίας τίποτα. 

Αυτοί οι µεγαλοκαναλάρχες, αυτοί οι µεγαλονταβατζήδες,
αυτοί που επί είκοσι πέντε χρόνια, δυστυχώς, έκαναν ό,τι ήθελαν
στο ελληνικό δηµόσιο και στον ελληνικό λαό, µένουν στο απυρό-
βλητο και ό,τι έχουν πάρει το έχουν βάλει στην τσέπη τους, στις
επιχειρήσεις τους και στην καλύτερη των περιπτώσεων θα απο-
χωρήσουν απλά από την ενεργό δράση. Στην ουσία, δεν παθαί-
νουν καµµία ζηµιά. 
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Όλα αυτά θα ήθελα να τα συζητήσουµε, όπως και να µας δώ-
σετε και κάποιες απαντήσεις. Δυστυχώς, ως Χρυσή Αυγή λέµε
ότι δεν θα µπορέσουµε να στηρίξουµε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί
θεωρούµε ότι δεν µας καλύπτει ούτε κατ’ ελάχιστον. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον κ. τον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Παπαθεοδώρου, θα ήθελα να σας ενηµε-
ρώσω ότι είχε ζητήσει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ζητώ τον λόγο

από την ώρα που τελείωσε η παρέµβαση του κ. Κατρούγκαλου.
Και το έκανα αυτό, κύριε Πρόεδρε και µετά, διότι τώρα θα τοπο-
θετηθούµε. Ήδη από χθες εκδώσαµε µια ανακοίνωση και θέλω
να δω –µέσω των δύο Υπουργών που είναι εδώ- αν υπάρχει πε-
ρίπτωση κάποιου µηνύµατος για αλλαγές στο σχέδιο νόµου που
θα επηρεάσουν και τη στάση των κοµµάτων και των Βουλευτών. 

Χθες λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εκδώσαµε µια ανακοίνωση, µε
την οποία λέγαµε ότι έχουµε τρεις –τις οποίες ανέπτυξε και στην
επιτροπή ο κ. Παπαθεοδώρου- πολύ µεγάλες επιφυλάξεις. Η
πρώτη σχετίζεται µε την ανάγκη να προσαρµοστεί ο Υπουργός,
η Κυβέρνηση στις παρατηρήσεις που έστειλε το Εθνικό Συµβού-
λιο Ραδιοτηλεόρασης. Η  δεύτερη επιφύλαξη έχει να κάνει µε το
να προσαρµοστεί το νοµοθέτηµα µε την πρωτοβουλία του
Υπουργού Επικρατείας στις τεχνολογικές εξελίξεις. Η τρίτη επι-
φύλαξη έχει να κάνει µε το να αποδειχθεί µέσα από τις ρυθµίσεις
ακέραιος ο σεβασµός στις ανεξάρτητες αρχές. 

Όταν απήντησε ο κ. Κατρούγκαλος, εµείς πήραµε το µήνυµα
ότι δεν θα κάνετε καµµία αλλαγή. Έτσι είναι, κύριοι Υπουργοί; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Λοβέρδο, δεσµευτήκαµε και στην επιτροπή για
συγκεκριµένες αλλαγές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το είπα αυτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ορίστε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι κι εγώ είπα ότι το είπατε, κύριε

Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Όχι για την αφαίρεση. Σας παρακολουθούσα. Μπορεί
να µην ήµουν στην Αίθουσα, αλλά σας παρακολουθούσα. 

Δεσµευθήκαµε, λοιπόν, και για τη συγκεκριµένη παράγραφο
και για το stickers που ήθελε ο κ. Καρράς, αλλά και για άλλα για
τα οποία συζητήσαµε µετά τη συνεδρίαση της επιτροπής µε τον
κ. Παπαθεοδώρου. Αυτά είναι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
θα κατατεθούν. Ισχύει οτιδήποτε για το οποίο εµείς δεσµευτή-
καµε στις επιτροπές. Θα κατατεθούν µέχρι το βράδυ και πιστεύω
ότι θα καλύψουν πολύ µεγάλο µέρος της καλοπροαίρετης συζή-
τησης που έγινε στις επιτροπές. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να πω και άλλα δυο πράγµατα, τα
οποία θίξατε. 

Οι πρώτοι που θα υπερασπιστούν τις ανεξάρτητες και τις ρυθ-
µιστικές αρχές –είναι, δεν είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένες-
θα είµαστε εµείς. Και αυτό δεν θα το κάνουµε µόνο νοµοθετικά,
αλλά ακυρώνοντας και όλη αυτήν την αθλιότητα που έχει παιχτεί
µέσω των ρυθµιστικών αρχών ενάντια στη διαφάνεια, ενάντια στο
νόµο -και τον εθνικό και τον ευρωπαϊκό- και ενάντια στην παρά-
καµψη των συνταγµατικά κατοχυρωµένων εξουσιών, δηλαδή και
της Κυβέρνησης -της εκτελεστικής εξουσίας- και της νοµοθετι-
κής εξουσίας και της δικαστικής εξουσίας. Πρόκειται δηλαδή γι’
αυτά που έχει πράξει η Ε.Ε.Τ.Τ. τα τελευταία χρόνια και τα οποία
θα παρουσιάσουµε στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, ο κ. Παπαθεοδώρου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί και κύριε
Υπουργέ, άρα τα βασικά µένουν τα ίδια, δεν αλλάζουµε τίποτα,
θα το δούµε στην πορεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων): Όχι, αυτά που συµφωνήσαµε µε τον
κ. Λοβέρδο αλλάζουν, θα τα δείτε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έχει σηµασία, γιατί σήµερα
όλη η εξέλιξη της συζήτησης που ξεκίνησε από την αντισυνταγ-
µατικότητα ή την ένσταση που εγείραµε, πρέπει να φτάσει µέχρι
το σηµείο που θα αποκαλύψει ή θα αναδείξει περισσότερο ότι
αυτή η αντισυνταγµατικότητα, η οποία κατά τη γνώµη µας υπάρ-
χει, έχει και µια άλλη πλευρά, που είναι η πολιτική σκοπιµότητα.
Γιατί το κάνουµε; 

Τονίσαµε ήδη από χθες -το είπε και ο κ. Λοβέρδος, το είχαµε
πει και στην επιτροπή- ότι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη υπερα-
σπίζεται την ανάγκη µεταρρύθµισης του νοµοθετικού καθεστώ-
τος, του νοµοθετικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, ώστε να υπάρξει διαφάνεια και να
προστατευθεί το συνταγµατικό δικαίωµα στην πληροφόρηση,
αλλά και το συνταγµατικό δικαίωµα στην ελεύθερη ανάπτυξη της
οικονοµίας, στον ελεύθερο ανταγωνισµό, να διασφαλιστεί η νο-
µιµότητα και η τάξη στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και η συµβατό-
τητα του εθνικού νοµοθετικού πλαισίου µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. 

Γι’ αυτό και µέχρι τώρα συνεχίζουµε να εκφράζουµε τις επιφυ-
λάξεις µας. Γιατί; Διότι σε σειρά ρυθµίσεων που εµπεριέχονται
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -και είναι πολλές- έχουµε µια κα-
ταστρατήγηση παραπάνω προτεραιοτήτων που θέσαµε, ενώ πα-
ράλληλα παρατηρούµε ότι αυτές οι ρυθµίσεις αποπνέουν
αυταρχισµό, µια αντίληψη κοµµατικής ιδιοκτησίας για τη λειτουρ-
γία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και στην ουσία συρρικνώ-
νουν τον πλουραλισµό και την πολυφωνία στην πληροφόρηση
που επιτάσσει το Σύνταγµα. 

Με τις παρούσες ρυθµίσεις, υπάρχει µια εύλογη υποψία ότι
στην ουσία η Κυβέρνηση θέλει να αντικαταστήσει τα λεγόµενα
τηλεοπτικά «τζάκια» µε νέα, ουσιαστικά να ανακατατάξει και να
ελέγξει το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και όχι να καταπολεµήσει τη
διαπλοκή, όπως αυτή ισχυρίζεται. Εµείς είπαµε χθες ότι µέσα σ’
αυτές τις ρυθµίσεις υπάρχουν διατάξεις, οι οποίες είναι θερµο-
κοιτίδες διαπλοκής. 

Είχα την ευκαιρία να πω στον κύριο Υπουργό κατά τη συζή-
τηση στην επιτροπή ότι µε το άρθρο 2 γίνεται ο παναρµόδιος τη-
λεοπτικός χωροτάκτης του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου, ο οποίος
δεν καθορίζει µόνο τον αριθµό –και θα δούµε εάν µπορεί και να
καθορίζει και τον αριθµό- των αδειών που θα δηµοπρατηθούν
σύµφωνα µε το Σύνταγµα, αλλά ορίζει και την κατηγορία εµβέ-
λειας, εθνική ή περιφερειακή, το είδος του περιεχοµένου, εάν
πρόκειται για ενηµερωτικό πρόγραµµα, του θεµατικού περιεχο-
µένου σε περίπτωση µη ενηµερωτικού προγράµµατος, δηλαδή
καθορίζει τα πάντα, ακολουθώντας µια νοµικά και τεχνολογικά,
αλλά και πολιτικά παρωχηµένη, σε πολλά σηµεία, καθεστωτική
λογική. 

Η επιβολή του κλειστού αριθµού τηλεοπτικών αδειών συνιστά
περιορισµό του τηλεοπτικού πλουραλισµού. Θα πρέπει να το
αποδεχθούµε, αυτό είναι: Κλειστός αριθµός αδειών είναι ο πε-
ριορισµός του τηλεοπτικού πλουραλισµού στη σηµερινή εποχή,
κατά την οποία όµως δεν υπάρχει πλέον η σπανιότητα του αγα-
θού, δεν υπάρχει η σπανιότητα της συχνότητας. Η ψηφιακή πλατ-
φόρµα δίνει πλέον πολύ µεγάλες δυνατότητες. 

Γι’ αυτό και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποστηρίξαµε ότι
το σχήµα το οποίο προτείνετε είναι παρωχηµένο, συναντά τη δε-
καετία του ’90 και όχι τη δεκαετία του 2020, έχει εµφανή πολιτική
σκοπιµότητα που θα την αναδείξουµε, αλλά κυρίως δεν είναι
µόνο πολιτικά παλαιοµοδίτικο, είναι και τεχνολογικά παλαιοµοδί-
τικο. Γιατί η νέα τεχνολογία, µε τη συµπίεση του ψηφιακού φά-
σµατος, θα δίνει σε λίγο καιρό πλήρη επάρκεια σε µεγάλο αριθµό
καναλιών. 

Αυτό το νοµοσχέδιο ρυθµίζει µόνο την αδειοδότηση παρόχων
γραµµικών οπτικοακουστικών υπηρεσιών, επαναλαµβάνοντας τις
διατάξεις που ρύθµιζαν την αναλογική τηλεόραση και το ραδιό-
φωνο, παρά το γεγονός ότι έχουµε εισέλθει στην ψηφιακή εποχή.

Δεν το λέω εγώ αυτό, το λέει η τοποθέτηση που έκανε το
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Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Εδώ έχει πάρα πολύ µε-
γάλη σηµασία να διαβάσετε τι λέει. Λέει ότι, όχι µόνο δεν παρα-
πέµπεται στην οδηγία του 2010, αλλά από την άλλη πλευρά όλη
η οργάνωση του νοµοσχεδίου γίνεται µε µία τεχνολογία, η οποία
είναι παρωχηµένη. Σας το λέει το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλε-
όρασης, το οποίο µόλις είπατε ότι το σέβεστε, ότι σέβεστε τις
ανεξάρτητες αρχές και όχι µόνο τονίζει αυτό, αλλά τονίζει και
άλλα πράγµατα, τα οποία θα δούµε στη διάρκεια της συζήτησης.

Γι’ αυτό και λέµε ότι δεν χρειάζεται τόσος κόπος για να ελέγ-
ξετε τις άδειες και το περιεχόµενο, όταν η ανάπτυξη των συχνο-
τήτων θα είναι τόσο µεγάλη την επόµενη περίοδο, όπου
πραγµατικά ο νόµος αυτός θα βρίσκεται πολύ πίσω από τις ανάγ-
κες της τεχνολογίας.

Μας δηµιουργείται και µία άλλη απορία και θα το δούµε αµέ-
σως αν είναι αυτό συνταγµατικό ή όχι. Μας δηµιουργείται η απο-
ρία για την κατηγοριοποίηση, που κάνετε, των αδειών. Με ποιο
κριτήριο τις χωρίσατε ανάλογα µε το είδος του προγράµµατος,
ενηµερωτικού, γενικού, θεµατικού και µη ενηµερωτικού χαρα-
κτήρα; Ποια είναι η µελέτη που σας πρότεινε αυτό το πράγµα,
αυτό το µοντέλο; Και σε ποια ευρωπαϊκή χώρα συναντάµε αυτό
το µοντέλο; 

Επανέρχοµαι σε αυτά τα οποία είπε το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης. Στην εισήγηση που έχετε, στη σελίδα 3 λέει ότι
τέτοια διάκριση δεν φαίνεται να υπάρχει σε καµµία ευρωπαϊκή
χώρα. Δεν το ακούµε; Αν δεν υπάρχει πουθενά αλλού, εµείς γιατί
το κάνουµε; Το κάνουµε επειδή υπάρχει κάποια συγκεκριµένη
καινοτοµία σε αυτό το οποίο προτείνουµε; Μάλλον το κάνουµε
γιατί έχουµε τελείως διαφορετική πρόθεση.

Όµως, πρέπει να το συζητήσουµε, γιατί θα πρέπει να βγούµε
σοφότεροι από αυτήν τη συζήτηση εδώ. Το πρόβληµα, κυρίες
και  κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η Κυβέρνηση δεν έχει κάνει καµ-
µία µελέτη, καµµία µελέτη για τις συχνότητες, καµµία µελέτη για
τη µετοχοποίηση, καµµία µελέτη επίσης για τον αριθµό των
υπαλλήλων, καµµία µελέτη την οποία να µπορεί να επιδείξει και
κάποιοι τρίτοι να έχουν πει «ναι, αυτό το µοντέλο υπάρχει ή
αυτές είναι οι ανάγκες της χώρας». Δεν υπάρχει καµµία µελέτη,
γιατί στην ουσία υπάρχει πολιτική σκοπιµότητα για την ανακατα-
νοµή των συµφερόντων και την αναδιανοµή του πλούτου, που
φαντάζεται ότι υπάρχει σε αυτό το πεδίο.

Σας µιλήσαµε χθες για τον κίνδυνο διαµόρφωσης θερµοκοιτί-
δας διαπλοκής και την προβολή ενός ασφυκτικού εναγκαλισµού
µε τα τζάκια που φαίνεται ότι ετοιµάζονται για νέες εφορµήσεις
στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο. Γι’ αυτό δεν υπάρχει  καµµία αιτιο-
λόγηση και καµµία µελέτη.

Το ερώτηµα, επίσης, είναι, ποια είναι η πραγµατική βούληση
του νοµοθέτη, ποια είναι η πραγµατική βούληση του Υπουργού
που εισάγει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Τι λέει ο κ. Παππάς;
Ο κ. Παππάς είπε στην επιτροπή: «Μην µε κατηγορείται για τα
πάντα. Η µόνη αρµοδιότητα που έρχεται στον Υπουργό είναι ο
ορισµός του αριθµού». Για να δούµε.

Στέκοµαι σε δύο σηµεία, τα οποία θεωρώ ότι είναι αντισυνταγ-
µατικά, γιατί θα το ψηφίσετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ, θα το ψηφίσετε και θα το βρούµε µπροστά µας.

Σχετικά µε την προστασία του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης, θέλω να πω πως η προστασία του ΕΣΡ δεν είναι κα-
θήκον µιας εκ των πτερύγων της Βουλής. Είναι καθήκον όλων και
εδώ παραβιάζουµε τις αρµοδιότητές του, αλλά για να τις παρα-
βιάζουµε θα έχουµε κάποιο λόγο και αυτόν τον λόγο θέλω να
αναδείξω.

Η διάταξη του άρθρου 2 λέει ότι ο Υπουργός αποφασίζει τον
αριθµό των αδειών και τη διάταξη του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου.
Αυτή ήταν η κρατούσα άποψη πριν το 2001, πριν τη συνταγµα-
τική αναθεώρηση. 

Το άρθρο 15 παράγραφος 2 του Συντάγµατος λέει ότι το ρα-
διόφωνο και η τηλεόραση υπάγονται στον άµεσο έλεγχο του
κράτους. Όρισε δε, ότι ο έλεγχος αυτός, του κράτους, υπάγεται
στην αποκλειστική αρµοδιότητα του ΕΣΡ. Εξειδίκευσε ακόµα ότι
όταν λέµε έλεγχος σηµαίνει ότι ο έλεγχος λαµβάνει τη µορφή
της προηγούµενης άδειας και έχει σκοπό την αντικειµενική πλη-
ροφόρηση. Είναι το άρθρο 15 παράγραφος 2.

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι αν το ΕΣΡ έχει την αποκλειστική

αρµοδιότητα, δεν µπορεί να την έχει ο Υπουργός. Άρα, η διάταξη
αυτή είναι αντισυνταγµατική. Γιατί γίνεται; Γίνεται γιατί αφήνει
την ευχέρεια στον Υπουργό, τον σηµερινό, όπως και τον αυριανό,
να ορίσει το ποσοστό και το είδος του τηλεοπτικού πλουραλι-
σµού, τι θα βλέπουµε. Γι’ αυτό έγινε αυτή η διάταξη. Γι’ αυτό και
ο κύριος Υπουργός δεν θέλει να την πάρει πίσω.

Γιατί ακόµα κι αυτό που του προτείναµε χθες, να υπάρχει δη-
λαδή σύµφωνη και αιτιολογηµένη γνώµη από την πλευρά του
ΕΣΡ, που είναι λογικό, δεν θέλει να το δεχθεί; Γιατί δεν θέλει να
διασφαλιστεί ένας Υπουργός από τη σύµφωνη γνώµη µιας συν-
ταγµατικά κατοχυρωµένης ανεξάρτητης αρχής; Δεν θέλει, γιατί
θέλει να ελέγξει το ποσοστό πλουραλισµού που θα υπάρχει στο
ραδιοτηλεοπτικό τοπίο. Αυτή είναι η πολιτική σκοπιµότητα κι
αυτό αναδεικνύουµε σήµερα.

Αυτή η ανεξάρτητη αρχή που έχει αποκλειστική αρµοδιότητα
για να αποφασίσει, λέει µέσα στην εισήγησή της ότι δεν µπορεί
να γίνει έτσι η αδειοδότηση, δηλαδή όπως την προβλέπει το νο-
µοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα. Δεν είναι µόνο δουλειά της
να επιλέξει τους αναδόχους. Ο Υπουργός µπορεί µέσα σε συν-
ταγµατικά όρια να παρέµβει µόνο στη διαµόρφωση του νοµοθε-
τικού πλαισίου, όπως ο νόµος ορίζει, όπως λέει και το Σύνταγµα.
Εδώ, λοιπόν, έρχεται να προστεθεί και το πολιτικό ζήτηµα της
παρέµβασης της Κυβέρνησης στις αποκλειστικές αρµοδιότητες
µιας ανεξάρτητης αρχής και θα το βρούµε µπροστά µας.

Το δεύτερο πρόβληµα αντισυνταγµατικότητας, αλλά πολύ σο-
βαρό, έχει να κάνει µε τα άρθρα 4 και 5, κύριοι συνάδελφοι. Έχει
να κάνει µε την ονοµαστικοποίηση των µετοχών, αλλά και µε τα
άρθρα τα οποία αναφέρονται στον αριθµό των εργαζοµένων. 

Θα σας πω κάτι το οποίο το διάβασα σε µια από τις ανακοινώ-
σεις που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ λίγο πριν τις εκλογές. Είναι πραγµατικά
πάρα πολύ ενδιαφέρον.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας, λοιπόν, πριν από λίγο καιρό,
στις πρόσφατες αποφάσεις του για τις συντάξεις -θυµάστε;- θε-
ώρησε ότι είναι αντισυνταγµατικές οι περικοπές, επειδή δεν
υπήρχε εµπεριστατωµένη και επαρκώς αιτιολογηµένη οικονοµι-
κοτεχνική µελέτη, που να δικαιολογεί τις ρυθµίσεις του περιορι-
σµού των δικαιωµάτων και να αποδεικνύει ότι είναι απαραίτητες
αυτές οι περικοπές. Το ΣτΕ είπε, λοιπόν, ότι γι’ αυτό είναι αντι-
συνταγµατικές αυτές οι περικοπές και πράγµατι τότε ο ΣΥΡΙΖΑ
είχε πει ότι είναι δικαίωση των αγώνων. Για να δούµε.

Στο παρόν σχέδιο νόµου ο νοµοθέτης θεσπίζει οικονοµικές
προϋποθέσεις αδειοδότησης σχετικά µε το µετοχικό κεφάλαιο,
τον αριθµό εργαζοµένων, κατά τρόπο αυθαίρετο, επηρεάζοντας
την άσκηση θεµελιωδών δικαιωµάτων, όπως το δικαίωµα στην
πληροφόρηση, στην οικονοµική ελευθερία, χωρίς καµµία προ-
ηγούµενη µελέτη από το Υπουργείο ή το ΕΣΡ. Τούτο τονίζει και
το σηµειώνει στην έκθεσή του το ΕΣΡ.

Υπό αυτές τις συνθήκες πιστεύω ότι η Βουλή, όχι µόνο δεν
µπορεί να νοµοθετεί αντισυνταγµατικά, αλλά ούτε να συναινεί σε
µια κατ’ επίφαση αλλαγή του νοµοθετικού καθεστώτος στο ρα-
διοτηλεοπτικό τοπίο, η οποία αν δεν προσαρµοστεί στο συνταγ-
µατικό πλαίσιο και στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο, θα µεταβληθεί σε µια
θερµοκοιτίδα διαπλοκής.

Επίσης, το άρθρο 4 για το ελάχιστο καταβεβληµένο κεφάλαιο
για την απόκτηση άδειας που ορίζει το νοµοσχέδιο, καθώς και οι
προϋποθέσεις που θέτει για το απασχολούµενο προσωπικό δεν
λαµβάνουν υπ’ όψιν τους τις συνθήκες που επικρατούν στην
αγορά και οδηγούν σε αποκλεισµό συµµετοχής από τη διαγωνι-
στική διαδικασία των µικρών µέσων ενηµέρωσης, κυρίως των πε-
ριφερειακών. 

Θα σας πω και κάτι άλλο. Σήµερα µίλησα στο Δηµοτικό Ραδιό-
φωνο της Θεσσαλονίκης. Ξεχάσαµε τα δηµοτικά ραδιόφωνα και
τις δηµοτικές τηλεοράσεις. Αποκλείονται απ’ αυτήν τη διαδικα-
σία. Στην ουσία φιµώνονται, απολύονται οι υπάλληλοι. Δεν υπάρ-
χει δυνατότητα συµµετοχής στο συγκεκριµένο πλαίσιο, δεν τους
αναγνωρίζεται καµµία θέση, γιατί γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά
ότι οι δήµοι δεν µπορούν να φτιάξουν ανώνυµες εταιρείες. 

Σε αυτήν, λοιπόν, την περίπτωση θα έπρεπε ένα κόµµα το
οποίο έρχεται ή µια κυβέρνηση η οποία έχει υπερασπιστεί µέχρι
τώρα τον κοινωνικό χαρακτήρα, να ξεκινήσει από αυτούς οι
οποίοι θα ζηµιωθούν από την πολιτική την οποία έρχεται να
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εφαρµόσει. Όχι µόνο δεν το κάνει…
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το ξέρω, κύριε Λάππα, το εί-

πατε χθες.
Ήταν τόσο δύσκολο, εφόσον κοπτόµεθα για τα κοινωνικά δι-

καιώµατα των εργαζοµένων, να µην παραγνωρίσουµε αυτά των
δηµοτικών τηλεοράσεων και των δηµοτικών ραδιοφώνων; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα παραβώ πολύ τον χρόνο, ζητάω ελάχι-
στη ανοχή.

Στο άρθρο 9, επαναλαµβάνω την ερώτηση, µε ποια κριτήρια
ορίσατε τον αριθµό των εργαζοµένων; Γιατί δεν είναι λιγότεροι
ή περισσότεροι ανά κατηγορία; Γιατί είναι, παραδείγµατος χάριν,
οκτώ εκατοµµύρια για τα κανάλια εθνικής εµβέλειας και δεν είναι
δέκα, δεκαπέντε; Δεν υπάρχει καµµία αιτιολόγηση για όλα αυτά
τα οποία ζητάτε από τη Βουλή των Ελλήνων να συζητήσει και να
ψηφίσει.

Με το άρθρο 16 έχουµε επίσης τη σύσταση της «ΕΡΤ-net A.E.»
Δηµιουργείται ακόµα ένας φορέας του δηµοσίου. Ούτε εκεί
υπάρχει επαρκής τεκµηρίωση για το πού θα δαπανηθούν τα 7
εκατοµµύρια ευρώ που θα εισφέρει το δηµόσιο για τη συνδεδε-
µένη µε την ΕΡΤ επιχείρηση. Επίσης, χθες ρώτησα τους εκπρο-
σώπους της ΕΡΤ -το Υπουργείο δεν µας έχει πει τίποτα, γιατί δεν
υπάρχει κανένας προϋπολογισµός και καµµία µελέτη- πόσο θα
κοστίσει η εγκατάσταση. Εγώ είµαι υπέρ του πλουραλισµού και
του ανταγωνισµού αυτήν τη στιγµή. Σας λέω να υπάρχει όχι µόνο
ένας πάροχος, όπως η DIGEA, αλλά πολλοί. Πόσο κοστίζει;
Ποιος θα τα πληρώσει; Πού θα µετακυλιθεί αυτό το οικονοµικό
βάρος; Στον καταναλωτή, στον πολίτη. Γι’ αυτό µιλάµε. 

Επίσης, αυτό το οποίο έχει µεγάλη σηµασία είναι το εξής:
Μέχρι τώρα, δύο µέρες που συζητάµε, δεν έχουν δοθεί πειστικές
απαντήσεις για όλα αυτά τα ερωτήµατα, παρά µόνο έχουµε κα-
τανοήσει την πολιτική σκοπιµότητα που κρύβεται πίσω από αυτό
το νοµοσχέδιο. Αν είναι να µιλήσουµε για την πολιτική σκοπιµό-
τητα, καταλαβαίνετε ότι έχουµε πολύ µεγάλη απόσταση από τη
δική σας σκοπιµότητα, από τον δικό σας σκοπό. 

Γι’ αυτό, µέχρι να τοποθετηθεί ο Υπουργός κι οι Υπουργοί σε
αυτές τις ενστάσεις, σε αυτές τις αιτιάσεις, συνεχίζουµε να ανα-
µένουµε τουλάχιστον µια πολιτική απάντηση, η οποία θα συνδυά-
ζει τη µεταρρύθµιση µε τον σεβασµό του συνταγµατικού
πλαισίου και πάνω από όλα µε τον σεβασµό του ευρωπαϊκού δι-
καίου, το οποίο και θα έλθει να σας ελέγξει. Διότι ούτε ΕΣΡ υπάρ-
χει, αλλά προτίθεστε να αλλάξετε και τις ανεξάρτητες αρχές, όχι
µόνο επειδή λειτουργούν κατά τρόπο προβληµατικό, αλλά γιατί
θέλετε να φτιάξετε τις δικές σας. Και αυτό είναι το µεγαλύτερο
πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Πύργου.

Καλώς ήρθατε! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Ιωάννης Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές και στην επιτροπή αλλά και σή-

µερα στην Ολοµέλεια θέλουµε να επαναλάβουµε το εξής ερώ-
τηµα: Για ποιο λόγο η Κυβέρνηση ήθελε να φέρει και να ψηφίσει
και µάλιστα µε διαδικασίες fast track αυτό το νοµοσχέδιο; 

Οι βασικοί στόχοι αυτής της βιασύνης είναι, κατά τη γνώµη
µας, δύο.

Ο ένας έχει να κάνει µε την επιδίωξη της Κυβέρνησης να
πραγµατοποιήσει έναν επικοινωνιακό αντιπερισπασµό, σε µια πε-

ρίοδο που τα νοµοσχέδια, τα σκληρά, βάρβαρα αντιλαϊκά µέτρα
έρχονται το ένα πίσω από το άλλο, σε µια περίοδο, δηλαδή, που
ο λαός µας και τα δικαιώµατά του συντρίβονται καθηµερινά. Την
προηγούµενη εβδοµάδα είχαµε το πολυνοµοσχέδιο µε το 30%
των συνολικών προαπαιτούµενων, έχουµε τις «πενταροδεκάρες»
του κ. Φίλη, έχουµε τη συζήτηση για το ασφαλιστικό που βάζει
ταφόπλακα σε ό,τι έχει αποµείνει από ασφαλιστικά κοινωνικά δι-
καιώµατα, ξεκίνησε η συζήτηση για το προσχέδιο του κρατικού
προϋπολογισµού, το οποίο περιέχει επιβάρυνση 6 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για τις λαϊκές ανάγκες, 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από
πρόσθετους φόρους και 2 δισεκατοµµύρια από περικοπές δαπα-
νών, προχωράει η διαπραγµάτευση για τους πλειστηριασµούς
και πάει λέγοντας. 

Ουσιαστικά, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο
θέλει να καλλιεργήσει την ψεύτικη εικόνα στον λαό, ότι δήθεν τα
βάζει µε κάποια συµφέροντα, ότι βάζει τάξη, ότι δήθεν πολεµάει
την ολιγαρχία, τη στιγµή που η συνολική της πολιτική, αλλά και
η πολιτική της συγκεκριµένα και ειδικά στο χώρο των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης υπηρετεί ακριβώς αυτήν την ολιγαρχία, το κε-
φάλαιο και ορισµένα τµήµατά του.

Η διαφορά της σηµερινής Κυβέρνησης από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις είναι ακριβώς αυτή. Εµείς λέµε ότι δεν θα διαρκέσει
για πολύ αυτή η φάση, όµως σ’ αυτήν τη φάση έχετε την ικανό-
τητα, µέσα από τέτοια επικοινωνιακά κόλπα να υλοποιείτε
σκληρά µέτρα που χρόνια τώρα απαιτούσε το κεφάλαιο -χαρα-
κτηριστική περίπτωση είναι το ασφαλιστικό- και που οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις δεν µπόρεσαν για µια σειρά από λόγους να
τα περάσουν και να τα υλοποιήσουν. Έρχεστε εσείς να ολοκλη-
ρώσετε αυτήν τη βρώµικη δουλειά που δεν αποτελείωσαν οι κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Επιπλέον, καλλιεργείτε την εντύπωση ότι ο λαός, µέσα απ’
αυτήν τη διαδικασία του δήθεν «παράλληλου προγράµµατος»,
όπως λέτε, έχει να κερδίσει κάτι. Κατά τη γνώµη µας, δεν έχει να
κερδίσει τίποτε απολύτως. 

Το ερώτηµα είναι: Αν ψηφιστεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
αν ψηφιστούν άλλα νοµοσχέδια του λεγόµενου «παράλληλου
προγράµµατος» που αναφέρει η Κυβέρνηση, δεν θα υπάρξουν
οι µειώσεις µισθών και συντάξεων, δεν θα αυξηθούν τα όρια ηλι-
κίας συνταξιοδότησης, θα αναχαιτιστεί η φοροεπιδροµή στα
λαϊκά στρώµατα, δεν θα υλοποιηθεί όλη αυτή η λαίλαπα, την
οποίαν έχετε στα σκαριά και υλοποιείτε µε γρήγορους ρυθµούς;
Φυσικά και όχι. Θα υλοποιηθούν όλα αυτά κανονικότατα, εκτός
αν ο λαός µε τον αγώνα του, µε την παρέµβασή του στις εξελί-
ξεις, σας εµποδίσει. Εµείς τουλάχιστον ως ΚΚΕ αυτό θα κάνουµε,
εκεί θα πρωτοστατήσουµε, στο να µπορέσει ο λαός πραγµατικά
να βάλει την αγωνιστική σφραγίδα του στις εξελίξεις. 

Ο δεύτερος και πιο σηµαντικός στόχος που επιδιώκει η Κυβέρ-
νηση µέσα από το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου είναι να προχω-
ρήσει γρήγορα η διαδικασία αναδιανοµής της αγοράς στον χώρο
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, η διαδικασία συγκέντρωσης της
πίτας σε ακόµη λιγότερα χέρια. Ιδιαίτερα στον χώρο των περι-
φερειακών καναλιών και σταθµών αυτό είναι φανερό, γιατί µε τα
κριτήρια που µπαίνουν, αντικειµενικά κάποιοι µικροί σταθµοί θα
πεταχτούν εκτός αγοράς και θα µονοπωληθεί η πίτα, η αγορά,
από ακόµη λιγότερα χέρια. Ενδεχοµένως κάποιοι παλιοί να βγουν
εκτός, κάποιοι νέοι να µπουν στην αγορά, εγχώριοι και διεθνείς
όµιλοι, γιατί εδώ πολλά λέγονται, πολλά γράφονται. Δεν τα αδει-
οδοτούµε όλα. Για παράδειγµα, ακούσαµε για υπερατλαντικό εν-
διαφέρον, για ενδιαφέρον από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ούτως ή άλλως, ανεξάρτητα από τις φήµες που υπάρ-
χουν, το νοµοσχέδιο µε τις ρυθµίσεις που περιέχει, µε τον διεθνή
διαγωνισµό δηµοπράτησης, µε τη δυνατότητα συµµετοχής ξένων
εταιρειών και µάλιστα εταιρειών που θα απαλλάσσονται από την
υποχρέωση ονοµαστικοποίησης των µετοχών τους, είτε αυτό
αφορά τις ξένες εταιρείες είτε αυτό αφορά τις εισηγµένες στα
χρηµατιστήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ, αντικει-
µενικά δίνει αυτήν τη δυνατότητα. 

Πολύς λόγος έγινε και από τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης ότι ο Υπουργός θέλει να γίνει καναλάρχης, λανθασµένα
κατά τη γνώµη µας, προσωποποιώντας το νοµοσχέδιο και κρύ-
βοντας την ουσία του, γιατί µε την ουσία του νοµοσχεδίου και τα
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υπόλοιπα κόµµατα συµφωνούν. Σε επιµέρους ζητήµατα διαφω-
νούν. Εµείς θέλουµε να πούµε ότι δεν κατηγορούµε τον Υπουργό
ότι θέλει να γίνει καναλάρχης. Δεν τον κατηγορούµε γι’ αυτό. Τον
κατηγορούµε, όµως, και του ασκούµε κριτική διότι ουσιαστικά
παίζει τον ρόλο του διαιτητή µεγάλων επιχειρηµατικών συµφε-
ρόντων, παίζει τον ρόλο του διαιτητή παλιών και νέων οµάδων
που ανταγωνίζονται για τη µοιρασιά, για το µοίρασµα της πίτας
στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, χωρίς να αµφισβη-
τείται από την Κυβέρνηση στο ελάχιστο ότι τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης ανήκαν, ανήκουν και θα ανήκουν σ’ αυτά τα µεγάλα
επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Άλλο ζήτηµα, βέβαια, είναι ότι µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία
της δηµοπράτησης των αδειών, η Κυβέρνηση, όπως και οι προ-
ηγούµενες -όλοι το έκαναν αυτό, όχι φυσικά ότι αθωώνονται- επι-
διώκει να διαµορφώσει ένα ακόµα πιο φιλικό επιχειρηµατικό
µπλοκ προς αυτήν στο χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Και θα το ξαναπούµε: όχι ότι το σηµερινό είναι εχθρικό -γιατί
και σε αυτό γίνεται πολύς λόγος και συζήτηση. Η κριτική που
κάνει ένα µέρος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης στην Κυβέρ-
νηση είναι ουσιαστικά για να προχωρήσει πιο γρήγορα τις αντι-
λαϊκές µεταρρυθµίσεις, να εγκαταλείψει –όπως λένε- ορισµένα
ιδεολογικά βαρίδια που έχει και να προσαρµοστεί στην πραγµα-
τικότητα την οποία θέλουν, κάτι το οποίο ούτως ή άλλως γίνεται
από την Κυβέρνηση. Απλώς η κριτική που γίνεται, είναι ώστε
αυτό να επιταχυνθεί και να προχωρήσει µε ακόµη γρηγορότε-
ρους ρυθµούς. 

Το νοµοσχέδιο, κατά τη γνώµη µας, είναι από µόνο του αδια-
φανές. Το λέω επειδή γίνεται συζήτηση περί διαφάνειας, νοµιµό-
τητας και πάει λέγοντας. Και γιατί είναι αδιαφανές; Γιατί σε πολύ
κρίσιµα ζητήµατα, όπως αυτά που έχουν να κάνουν µε τον
αριθµό των αδειών, µε την τιµή εκκίνησης των προσφορών, µε
το µετοχικό κεφάλαιο των περιφερειακών καναλιών, όλα αυτά τα
οποία δεν είναι ζητηµατάκια, δεν είναι επιµέρους, δεν είναι επου-
σιώδη, αλλά καθορίζουν και τους υπόλοιπους όρους του διαγω-
νισµού, όλα αυτά αφήνονται ανοιχτά, αφήνονται «στον αέρα», για
να ρυθµιστούν στην πορεία µε αποφάσεις κυβερνητικές και
υπουργικές. Ουσιαστικά, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµο-
σχέδιο και να δώσουµε λευκή εξουσιοδότηση στην Κυβέρνηση,
για να ρυθµίσει µια σειρά από τέτοια ζητήµατα. 

Και το ερώτηµα που υπάρχει είναι το εξής: Για ποιο λόγο η Κυ-
βέρνηση αυτά τα ζητήµατα τα οποία αναφέραµε δεν τα βάζει
συγκεκριµένα στο κείµενο του νοµοσχεδίου; Κατά καιρούς ρω-
τούνται εκπρόσωποι της Κυβέρνησης πόσες θα είναι οι άδειες.
Άλλος λέει πέντε, άλλος λέει έξι, εφτά, οκτώ και πάει λέγοντας.
Γιατί όλα αυτά δεν µπαίνουν µε σαφήνεια στο κείµενο του νοµο-
σχεδίου; Ποιο είναι το πρόβληµα; Με ποιο κριτήριο θα καθορι-
στούν οι άδειες; 

Παλιότερα λέγατε –θυµάµαι στην επιτροπή που συζητούσαµε
το νοµοσχέδιο για την ΕΡΤ- ότι θα αποφασιστούν µε κριτήρια
βιωσιµότητας. Δεν έχετε µελέτες βιωσιµότητας της ελληνικής
αγοράς; Δεν έχετε κάνει; Βάλτε εποµένως τον αριθµό!  

Άρα, από τη στιγµή που όλα αυτά τα ζητήµατα, που είναι κρί-
σιµα, µένουν αρρύθµιστα και παραπέµπονται σε αποφάσεις στο
µέλλον, µας δίνετε τη δυνατότητα και το δικαίωµα να πιστεύουµε
ότι εδώ διεξάγεται µια διαπραγµάτευση, ένα παζάρι µε διάφο-
ρους τωρινούς ή µελλοντικούς υποψήφιους ιδιοκτήτες και µετό-
χους γύρω από τα συγκεκριµένα ζητήµατα. 

Δεύτερο θέµα: Η αδιαφάνεια και η διαπλοκή στον χώρο των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, αλήθεια από πού πηγάζει; Έχει να
κάνει µε µερικούς κακούς ιδιοκτήτες και µετόχους; Κατά τη
γνώµη µας, πηγάζει από εκεί που πηγάζει συνολικά η διαφθορά
και η διαπλοκή στο σύνολο των τοµέων της οικονοµίας και αυτού
του συστήµατος, από το γεγονός δηλαδή ότι τις συχνότητες, τα
κανάλια, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης τα έχουν στα χέρια τους
συγκεκριµένα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα, βιοµήχανοι,
εφοπλιστές, το µεγάλο κεφάλαιο και πάει λέγοντας. 

Και το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής: Αυτό θα αλλάξει µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Θα πάψουν, δηλαδή, όλα αυτά να
ανήκουν σε µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα; Κατηγορηµα-
τικά όχι! Απλώς, αντί για τη διαδικασία της ανανέωσης και της
παράτασης των αδειών που ίσχυε όλα αυτά τα χρόνια, η Κυβέρ-

νηση επιλέγει αυτό να γίνει µε τη διαδικασία της δηµοπράτησης.
Όµως, πάλι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι είναι αυτοί που θα έχουν
στα χέρια τους τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και αυτό προκύπτει
και από το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, που προβλέπει τη νοµική
µορφή των υποψηφίων, ανώνυµες εταιρείες, κοινοπραξίες ανω-
νύµων εταιρειών και πάει λέγοντας.

Και εδώ πραγµατικά θα τρελαθούµε. Ακούσαµε τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για συλλογικότητες, για κοινωνικούς φο-
ρείς, που θα έπρεπε… κ.λπ.. Υπάρχει τίποτε από αυτά στο νοµο-
σχέδιο; Μας δουλεύετε; Εδώ, ακόµη και τις εταιρείες ειδικού
σκοπού που έχουν οι δήµοι, για να έχουν δηµοτικές τηλεοράσεις
και δηµοτικά ραδιόφωνα, ακόµη και αυτές τους αναγκάζετε να
τις µετατρέψουν σε ανώνυµες εταιρείες κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, ενώ µέχρι σήµερα επιχορηγούνταν από τα δηµοτικά συµ-
βούλια και τους δηµοτικούς προϋπολογισµούς, και τους
αναγκάζετε είτε να κλείσουν είτε να αλλάξουν χαρακτήρα και να
προχωρήσουν σε συµπράξεις µε διάφορους επιχειρηµατίες. 

Πραγµατικά, σας αναγνωρίζουµε ότι αυτή είναι η ικανότητά
σας: Να κάνετε το µαύρο άσπρο, να βαφτίζετε το κρέας ψάρι και
να µιλάτε για συλλογικότητες, µαζικούς και κοινωνικούς φορείς
-αυτά που έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ προεκλογικά, αλλά αυτά ήταν «last
year», που λένε- τη στιγµή που εδώ, όχι µόνο βάζετε τους µεγά-
λους επιχειρηµατίες, αλλά παίρνετε και µέτρα ακόµα µεγαλύτε-
ρης συγκέντρωσης της αγοράς στο χώρο των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης. 

Αυτό που επίσης λέει το άρθρο 3 ότι ο υποψήφιος πρέπει να
είναι µια επιχείρηση που αποκλειστικά θα δραστηριοποιείται στο
χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και αυτό ακόµα είναι
αέρας κοπανιστός. Υπάρχει σήµερα επιχειρηµατίας µέτοχος που
να δραστηριοποιείται µε µια νοµική µορφή, όπως κι αν λέγεται
αυτή, στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και την ίδια
στιγµή να µην έχει άλλες παράλληλες επιχειρηµατικές δραστη-
ριότητες; Βιοµήχανοι είναι, εφοπλιστές, µέτοχοι τραπεζών και
πάει λέγοντας. Ουσιαστικά, αξιοποιούν τις συχνότητες και τα κα-
νάλια για την εξυπηρέτηση και τον ανταγωνισµό που έχουν στις
άλλες δραστηριότητές τους. 

Εδώ είναι η βασική διαφορά που έχουν τα κανάλια, τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης ως επιχειρήσεις, απ’ όλες τις υπόλοιπες.
Μπορεί οικονοµικά µια επιχείρηση στον κλάδο των µέσων µαζι-
κής ενηµέρωσης να είναι ζηµιογόνα και να διατηρούν τη µετοχή
της ως ζηµιογόνα. Για ποιο λόγο; Γιατί κάνουν τη δουλειά τους
σε άλλο πεδίο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και φυσικά, ο βα-
σικός ρόλος που έχουν είναι ως µηχανισµός αναπαραγωγής της
κυρίαρχης ιδεολογίας και της κυρίαρχης προπαγάνδας. 

Εκεί είναι η µήτρα, λοιπόν, της διαφθοράς και της διαπλοκής.
Και αφήστε όλα αυτά που λέει και η Κυβέρνηση και τα άλλα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης ότι εδώ θα υπάρχει ανόθευτος και
υγιής ανταγωνισµός. Από τη στιγµή που η αγορά µονοπωλείται,
δεν µπορεί να υπάρχει ούτε κατ’ επίφαση τέτοιος υγιής και ανό-
θευτος ανταγωνισµός. 

Τρίτο ζήτηµα. Λέει το νοµοσχέδιο ότι θα διασφαλιστεί η πολυ-
φωνία, η ποιότητα του τηλεοπτικού προϊόντος και η αντικειµενική
ενηµέρωση. Από πού προκύπτει ότι θα διασφαλιστεί η αντικειµε-
νική ενηµέρωση και η ποιότητα του τηλεοπτικού προϊόντος; Δη-
λαδή, τι θα κάνουν όλοι αυτοί; Θα προβάλλουν τα προβλήµατα,
τα δικαιώµατα, τους αγώνες των εργαζοµένων και πάει λέγοντας;
Ή θα τους αναγκάζετε να παίζουν τηλεοπτικό πρόγραµµα µε
βάση αυτό; Θα παίζουν ό,τι θέλουν. Θα προβάλλουν τις ανάγκες
τους ως κεφάλαιο. Φυσικά, επειδή έχουν και τις ιδιαίτερες προ-
τιµήσεις τους ο καθένας, όντως δεν είναι όλοι ίδιοι, έχουν τις ιδι-
αίτερες προτιµήσεις τους, µπορεί να υπάρχει µια τέτοια
πολυφωνία ανάµεσά τους. Όσον αφορά όµως στον λαό, τα δι-
καιώµατά του, τις αγωνίες του κ.λπ., όλοι τους θα έχουν συγκρο-
τηµένη εχθρική άποψη. 

Αντικειµενική δεν είναι ούτε η σηµερινή κρατική ραδιοτηλεό-
ραση, κύριε Υπουργέ, την οποία εποπτεύετε. Αν παρακολουθή-
σει κανείς ορισµένες εκποµπές και ορισµένα δελτία ειδήσεων της
κρατικής ραδιοτηλεόρασης νοµίζει ότι ζει σε άλλη χώρα, ότι τα
προβλήµατα λύνονται, ότι όπου υπάρχει κάτι, η Κυβέρνηση το
αντιµετωπίζει και πάει λέγοντας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Ούτε στην κρατική ραδιοτηλεόραση υπάρχει σήµερα αντικειµε-
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νικότητα και πολυφωνία, έτσι όπως τουλάχιστον εµείς την αντι-
λαµβανόµαστε. 

Τέταρτο ζήτηµα –τα λέω εν τάχει- είναι η ονοµαστικοποίηση
των µετοχών. Τα άλλα θα τα πούµε στη συζήτηση επί των άρ-
θρων. Το είπαµε και στην επιτροπή και το λέµε για µια ακόµη
φορά. Θυµίζουµε: Η ονοµαστικοποίηση των µετοχών είναι πάγιο
αίτηµα του ΚΚΕ εδώ και χρόνια -που απορρίπτεται πάντα- όχι
γιατί έχουµε την αυταπάτη ότι αν γίνει η ονοµαστικοποίηση των
µετοχών θα αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της διαφθοράς, αλλά
έστω για να υπάρχει µια ακόµα δικλίδα. Όµως απορρίπτεται.
Φέρνετε τώρα το άρθρο 5 που γράφει πάνω «υποχρέωση ονο-
µαστικοποίησης των µετοχών» και την ίδια στιγµή στο άρθρο 3
και στο άρθρο 4 θεσπίζονται εξαιρέσεις απ’ αυτή την υποχρέ-
ωση. Ο κ. Φάµελλος που µίλησε πριν στη συζήτηση για την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας και για το θέµα της ονοµα-
στικοποίησης, όλως τυχαίως, ξέχασε το άρθρο 4. Το άρθρο 4 δεν
υπάρχει, κύριε Φάµελλε; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα πάρω τον λόγο να σας πω. Αφού
αναφερθήκατε, θα πάρω τον λόγο για να σας απαντήσω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Το ξεχάσατε, όµως, πριν. Ξεχάσατε πριν
ότι προβλέπεται εξαίρεση από την υποχρέωση ονοµαστικοποί-
ησης σε σχέση µε τις εισηγµένες σε χρηµατιστήρια εταιρείες της
Ευρωπαϊκή Ένωσης και του ΟΟΣΑ, κάτι το οποίο ουσιαστικά ακυ-
ρώνει τον όποιο έλεγχο, όπως επίσης ακυρώνει και τα όποια κω-
λύµατα ή ασυµβίβαστα υπάρχουν στο άρθρο 6, από τη στιγµή που
δεν υπάρχει τέτοια δυνατότητα ελέγχου µέχρι φυσικού προσώ-
που.

Τελειώνω µε το θέµα των εργαζοµένων. Υπάρχει το άρθρο 9.
Κατά τη γνώµη µας, είναι ελλιπές. Πρέπει να υπάρχει πρόβλεψη
ότι, όσον αφορά τη σύµβαση εργασίας µιλάµε για συλλογική
σύµβαση εργασίας. Μιλάµε για απασχολούµενο προσωπικό αο-
ρίστου χρόνου, που θα εργάζεται µε οργανόγραµµα και µε βάση
τις κλαδικές συλλογικές συµβάσεις των οικείων ενώσεων, δηµο-
σιογράφων, τεχνικών και πάει λέγοντας. Κι επίσης, η υποχρέωση
αυτή τήρησης του προσωπικού και µη αλλοίωσης, µη χειροτέ-
ρευσης, των εργασιακών σχέσεων, θα υπάρχει καθ’ όλη τη διάρ-
κεια κατοχής της άδειας. Γιατί το άρθρο 15 που προβλέπει τους
λόγους ανάκλησης της άδειας, έχει µεν τη µείωση του προσωπι-
κού -ότι αν δηλαδή µειωθεί το προσωπικό, ανακαλείται η άδεια-
όµως δεν αναφέρει ότι αν επιδεινωθούν, αν αλλάξουν, οι εργα-
σιακές σχέσεις του προσωπικού στα µέσα ενηµέρωσης, τότε και
γι’ αυτόν τον λόγο ανακαλείται η άδεια. 

Για τα υπόλοιπα ζητήµατα που αφορούν την κρατική «ΕΡΤ-net»
κ.λπ. θα αναφερθούµε στα άρθρα. Θέλω να πω µόνο το εξής: Το
ΚΚΕ είναι σαφές ότι θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης, θα αντιπαλέψει τις όποιες αρνητικές επιπτώσεις έχει αυτό
το νοµοσχέδιο και στα δικαιώµατα των εργαζοµένων και στο δι-
καίωµα της ενηµέρωσης. Και φυσικά, αυτό που θέλουµε να τονί-
σουµε, για µια ακόµη φορά, κυρίως προς τον κόσµο που µας
ακούει είναι ότι το δικαίωµα στην ενηµέρωση, το δικαίωµα στην
ψυχαγωγία, στον πολιτισµό, που θα έπρεπε να προάγουν τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µπορούν µόνο να διασφαλιστούν
όταν οι συχνότητες, οι υποδοµές, οι τηλεπικοινωνίες, αποτελούν
πραγµατική κοινωνική ιδιοκτησία, λαϊκή περιουσία, που θα λει-
τουργούν µε κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες, µε εργατικό λαϊκό
έλεγχο και φυσικά, στο πλαίσιο ριζικών ανατροπών, στην εξου-
σία. Διαφορετικά, τίποτα από όλα αυτά που το νοµοσχέδιο ως
διακηρύξεις αναφέρει, δεν πρόκειται να διασφαλιστεί. 

Και δεν είναι στο θέµα αυτό µόνο το θέµα της ενηµέρωσης.
Υπάρχει κι ένα άλλο θέµα, αυτό του παρασιτισµού σε αυτόν τον
χώρο. Διότι για τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, των κα-
ναλιών, της διαφήµισής τους, του ανταγωνισµού τους, κατασπα-
ταλάται ανθρώπινο δυναµικό, πόροι, που θα µπορούσαν να
αξιοποιηθούν πραγµατικά στο πλαίσιο µιας άλλης οικονοµίας για
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και όχι για τα συµφέροντα
των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, το ΚΚΕ καταψηφίζει επί της
αρχής το νοµοσχέδιο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γκιόκα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, τι θέλετε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αναφέρθηκε επανειληµµένως στο

πρόσωπό µου, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να απαντήσω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν σας έκανα προσωπική επίθεση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, δεν είναι προ-

σωπικό. Η αναφορά ήταν σε σχέση µε την εισήγηση, προφανώς.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ένα λεπτό µπορώ να έχω, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν βλέπω τώρα το

προσωπικό. Τέλος πάντων, παρακαλώ πάρτε τον λόγο για ένα
λεπτό, για να εξηγήσετε τον λόγο του επί προσωπικού που βάζετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος ανα-
φέρθηκε στο πρόσωπό µου, καταθέτοντας µια άποψη ότι δεν εί-
µαστε υπέρ της ονοµαστικοποίησης των µετοχών εκ παραδροµής,
προφανώς, γιατί δεν γνωρίζει ότι θεσµικά και σύµφωνα µε το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο οι εισηγµένες εταιρείες στο Χρηµατιστή-
ριο είναι υποχρεωτικά ονοµαστικοποιηµένες. 

Οφείλω, λοιπόν, να του επιστήσω την προσοχή, διότι δεν γνω-
ρίζει τη νοµοθεσία και να πω ότι προφανώς είµαστε υπέρ της
ονοµαστικοποίησης όλων των εταιρειών και των µετοχών τους
και δεν υπάρχει κανένα σκοτεινό σηµείο για την κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αµυράς Γεώργιος, ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Ποταµιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άδεια να έχεις και να λειτουρ-

γείς τηλεοπτικό σταθµό ισοδυναµεί µε την άδεια να τυπώνεις
χρήµα. 

Αυτό επί είκοσι πέντε χρόνια το νιώσαµε, το καταλάβαµε και
το είδαµε όλοι οι πολίτες σε ζωντανή µετάδοση από τους δέκτες
µας. Κυκλοφορούσε χρήµα πολιτικό, κυκλοφορούσε χρήµα ερ-
γολαβικό, επιχειρηµατικό, κοµµατικό. Επί είκοσι πέντε χρόνια τα
κόµµατα που κυβέρνησαν άφησαν µια κατάσταση να σαπίζει στο
ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, παρά το γεγονός ότι όλος ο κόσµος, όλοι
εµείς, αλλιώς ξεκινήσαµε, µε την ελεύθερη τότε -όπως ονοµά-
στηκε- ιδιωτική τηλεόραση και το ραδιόφωνο, πριν από είκοσι
πέντε χρόνια.

Η αλήθεια είναι ότι περνάγαµε ωραία. Βλέπαµε το «Ερωτοδι-
κείο», βλέπαµε τα «Παιδιά της νύχτας», βλέπαµε τον Πρόεδρο
Λεβέντη. Κάποια στιγµή όµως, µπουχτίσαµε και αρχίσαµε να βλέ-
πουµε λίγο πιο σοβαρά τα τηλεοπτικά προγράµµατα και διαπι-
στώσαµε τον διπλό γοτθικό πέλεκυ, µια διαπλοκή που χτύπαγε
και ένωνε δύο πλευρές, τα κόµµατα που  κυβερνούσαν και κά-
ποια αυλή ισχυρών επιχειρηµατιών, οι οποίοι βεβαίως µε ενδιά-
µεσο τον τραπεζικό δανεισµό, τις τράπεζες, έκαναν ό,τι ήθελαν
στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο.

Οφείλουµε, βέβαια, να αναγνωρίσουµε ότι την ονοµατοδοσία
για την περιβόητη πια διαπλοκή την είχε δώσει ο Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης. 

Ισχύουν αυτά περί διαπλοκής; Κανείς δεν έχει αποδείξει τίποτα
µέχρι στιγµής, κύριε Υπουργέ. Όλοι µιλάνε, τα κόµµατα, οι Βου-
λευτές, οι πολιτευτές, ο κόσµος ο καθηµερινός. Τι αποδείξεις
έχουµε; Μια αντανάκλαση κάποιων αποδείξεων –νοµίζω- µπο-
ρούµε να την εντοπίσουµε στο ότι έντεκα µιντιακές επιχειρήσεις
στο διάστηµα αυτών των δύο δεκαετιών άντλησαν από το τρα-
πεζικό σύστηµα περίπου 820.000.000 ευρώ. Βεβαίως, σε καθυ-
στέρηση είναι τα 39.000.000, µικρό το ποσοστό. 

Επίσης, ο κύριος Υπουργός εχθές διευκρίνισε ότι έχουν πληρώ-
σει τους φόρους τους, είναι ασφαλιστικά και φορολογικά ενήµεροι
και εν πάση περιπτώσει, το ζήτηµα είναι αλλού. Παράλληλα, δύο
κόµµατα χρωστούν σε τρεις τράπεζες 250.000.000 ευρώ, µε το
µεγαλύτερο ποσό σε καθυστέρηση. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η κατάσταση που οπωσδήποτε δικαιολογεί,
εξηγεί και ερµηνεύει για ποιο λόγο επί είκοσι πέντε χρόνια αυτό
το τοπίο παρέµενε αρρύθµιστο και είναι ένα κοµµάτι της κοινω-
νίας, της οικονοµίας, της επιχειρηµατικότητας, που έχει άµεση
διασύνδεση µε τη λειτουργία και την ποιότητα της δηµοκρατίας
µας.

Έκανε ο κόσµος ζάπινγκ στα κανάλια, εκεί η διαπλοκή. Έκανε
ζάπινγκ στις κυβερνήσεις, πάλι εκεί η διαπλοκή. Και µετά; Μετά
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ήρθε η πρώτη, η δεύτερη φορά αριστερά ή µάλλον αριστεροα-
κροδεξιά, διότι µε συγκυβερνήτες τους ΑΝΕΛ, µε συγκυβερνήτες
Βουλευτές οι οποίοι είναι ρατσιστές, οµοφοβικοί και αντισηµίτες
απορώ πώς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δεν ξεσηκώνονται όταν
ακούν τους συγκυβερνήτες τους να εκφράζουν έναν σκοταδι-
στικό λόγο και εδώ µέσα και εκτός της Βουλής.

Για να δούµε, λοιπόν. Ήρθε η «πρώτη φορά αριστερά». Από
αυτό εδώ το Βήµα στις 10 Φλεβάρη, ο Σταύρος Θεοδωράκης,
στην πρώτη του οµιλία είχε στραφεί προς τον Πρωθυπουργό, τον
κ. Τσίπρα, και του είχε πει: «Φέρε το νοµοσχέδιο για τις άδειες
τώρα, σύντοµα, να σε στηρίξουµε, αλλά να είναι ένα διαφανές,
ένα δίκαιο, ένα καθαρό νοµοσχέδιο, να βάζει µια τάξη στα πράγ-
µατα».

Περιµέναµε επτά µήνες. Σκέτο ανεµογκάστρι. Πού είναι αυτό
το νοµοσχέδιο; Εδώ το νοµοσχέδιο, εκεί το νοµοσχέδιο. Εδώ
παππάς, εκεί παππάς, προέκυψε Νικόλαος Παππάς, ο ισχυρός
άντρας, ο οποίος ένας Υπουργός, ένα φυσικό πρόσωπο θα απο-
φασίσει για το πόσα κανάλια θα λειτουργήσουν, τον αριθµό των
αδειών δηλαδή και πόσα χρήµατα θα δώσουν. Εχθές, ο κ. Παπ-
πάς είπε στην επιτροπή: «Ε, µα δεν αποφασίζω και για πολλά,
µόνο γι’ αυτά». Ε, δεν θέλει και περισσότερα. Εάν αποφασίσεις
πόσα κανάλια θα λειτουργήσουν και µε πόσα χρήµατα, έχεις το
80% του παιχνιδιού πάνω σου. Αποφασίζετε όµως και για άλλα,
κύριε Υπουργέ, και ο εκάστοτε βεβαίως Υπουργός Επικρατείας. 

Θα αποφασίσει ο Υπουργός, λοιπόν, πέραν του αριθµού των
καναλιών και των χρηµάτων που θα πρέπει να δώσουν όσοι διεκ-
δικήσουν αυτές τις άδειες, για το ελάχιστο καταβεβληµένο µε-
τοχικό κεφάλαιο, που θα πρέπει να έχουν οι εταιρείες, που θα
διεκδικήσουν άδεια για περιφερειακά κανάλια. Ο Υπουργός θα
το αποφασίσει.

Καθορίζει επίσης, ο ίδιος ο Υπουργός τον ελάχιστο αριθµό των
εργαζοµένων ανά ειδικότητα. Πιστεύω ότι εγώ είµαι πιο έµπειρος
να του πω σε έναν τηλεοπτικό σταθµό πόσοι πρέπει να είναι οι
δηµοσιογράφοι και πόσοι οι µοντέρ. Πόθεν προκύπτει η γνώση
σας; Από την εµπειρία, όχι. Άρα, ποια είναι τα κριτήρια σας όχι
µόνο για αυτό το θέµα και για όλα τα προηγούµενα;

Αποφασίζει, επίσης, ο Υπουργός να αναπροσαρµόζει κατά το
δοκούν τα ποσά των ιδίων κεφαλαίων που οφείλουν να διατη-
ρούν τα κανάλια, άρθρο 14. Επίσης, εγκρίνει το ιδρυτικό κατα-
στατικό της «ΕΡΤ-net»,  της θυγατρικής εταιρείας ή της εταιρείας
που θα είναι συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ για την παροχή επίγειου
ψηφιακού δικτύου.

Διορίζει τα πέντε από τα επτά µέλη αυτής της εταιρείας. 
Και ο Υπουργός, ένας άνθρωπος, ένα φυσικό πρόσωπο, χωρίς

καµµία άλλη αποφασιστική αρµοδιότητα ή συναρµοδιότητα οποι-
ουδήποτε άλλου, τροποποιεί τους χάρτες συχνοτήτων.

Εάν αυτό δεν είναι ο ορισµός της δηµιουργίας κατάλληλων
συνθηκών για νεοδιαπλοκή, ποιος είναι; Εδώ έχουµε υποχώρηση
του κράτους δικαίου, έχουµε υποχώρηση των κοινωνικών κεκτη-
µένων και έχουµε και ισχυροποίηση του κρατικού παρεµβατι-
σµού.

Ωστόσο, αυτός ειδικά ο κρατικός παρεµβατισµός -«στάζει» το
νοµοσχέδιο από αυτή τη διάθεση, να παρεµβαίνει ένας Υπουρ-
γός, µία Κυβέρνηση σε οτιδήποτε έχει να κάνει µε το ραδιοτηλε-
οπτικό πεδίο- νοµίζω ότι είναι ολίγον τι, ελαφρώς –συγχωρέσετε
µου τη έκφραση- γελοίος και αποτυχηµένος.

Λέτε, για παράδειγµα: «Ο ελάχιστος αριθµός εργαζοµένων σε
ένα σταθµό, τηλεοπτικό κανάλι, πανελλαδικής εµβέλειας, είναι
τα τετρακόσια άτοµα». Εάν, λοιπόν, µετά από λίγες µέρες, µετά
την αδειοδότηση, µετά από µήνες, βγει ένα µηχάνηµα τεχνολο-
γικό που να οδηγεί το κανάλι στην απόφαση να το πάρει, διότι,
για παράδειγµα εκεί που έχει τριάντα µοντέρ, θα του κάνει αυτή
η µονταζιέρα µια πάρα πολύ καλή δουλειά, αλλά θα πρέπει να
θυσιαστεί ένας µοντέρ. Τι θα κάνει η επιχείρηση; Θα απολύσει
αυτόν τον πλεονάζοντα εργαζόµενο; Εάν τον απολύσει, θα πάει
στους τριακόσιους ενενήντα εννιά εργαζόµενους οπότε θα χάσει
την άδεια. Θα τον κρατήσει; Και θα σου πει ο άλλος: «Τι να τον
κάνω εγώ, αφού δεν µου αποδίδει στη δουλειά, δεν τον χρειάζο-
µαι;» 

Άρα, θέλω να σας πω ότι η πραγµατικότητα, η πραγµατική ζωή
και η επιχειρηµατικότητα είναι ένα κύµα τεράστιο, που όσα φράγ-

µατα και να του βάλετε για να το οδηγήσετε εσείς εκεί που θέ-
λετε, θα σας τα κάνει όλα σµπαράλια. 

Όσον αφορά το «υψηλό τίµηµα», είναι µεγάλη κουβέντα. «Ο
Υπουργός θα αποφασίσει πόσα θα πρέπει να δώσουν ως τιµή εκ-
κίνησης οι συµµετέχοντες στη δηµοπρασία για τις άδειες». Μά-
λιστα. Με ποια κριτήρια; Με ποιο µαθηµατικό µοντέλο; Με ποια
διεθνή εµπειρία; Θα σας απαντήσω, βεβαίως, για τη Γερµανία,
την Ισπανία, την Ιταλία, την Αµερική, για το πώς γίνεται εκεί η
αδειοδότηση, όταν βεβαίως, µας πείτε εσείς ποια στοιχεία θέλετε
να τονίσετε εδώ. 

Υπάρχει, όµως, το εξής θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που θέλω να σας το επισηµάνω. Δεν το άκουσα ούτε στις επιτρο-
πές από κάποιον να το επισηµαίνει. Υπάρχει ο κίνδυνος, εάν αφή-
σουµε έναν Υπουργό, έναν άνθρωπο, να αποφασίσει ποια θα
είναι η τιµή εκκίνησης, το τίµηµα να µην είναι υψηλό, να έχουµε
µία φθηνή είσοδο νέων παιχτών. Ήδη η προϋπόθεση για µετο-
χικό κεφάλαιο 8 εκατοµµυρίων ευρώ είναι µία εύκολη και µικρή
προϋπόθεση, ένα µικρό εµπόδιο για κάποιον που έχει πολλά χρή-
µατα ή πολλές επιχειρήσεις.  

Προσέξτε, τώρα. Κάνοντας εύκολη την ενδεχόµενη φθηνή εί-
σοδο νέων παικτών στο διαγωνισµό, παράλληλα, κάνουµε και
φθηνή και εύκολη την έξοδο από το ραδιοτηλεοπτικό πεδίο των
παλαιών παικτών. Εάν κάποια από τα κανάλια, τα µεγάλα, αυτά
που ξέρουµε, δεν καταφέρει να χτυπήσει την άδεια, τι θα γίνει;
Θα έρθει ο καναλάρχης και θα πει στους εργαζοµένους, πεντα-
κόσιους, οκτακόσιους, τρακόσιους, όσους έχουνε: «Λυπούµεθα,
κύριοι. Δεν µας έδωσαν την άδεια. Είµαστε άνευ αντικειµένου ερ-
γασίας. Οπότε, χαίρετε». Το «χαίρετε», όµως, σηµαίνει ότι ο τρα-
πεζικός δανεισµός, που αφορά όλους εµάς, θα επιστρέψει σε
µας και ίσως, κάποιοι παλιοί παίκτες να µπορέσουν να φύγουν
χωρίς να «ανοίξει µύτη» και από την κύρια πόρτα. 

Γι’ αυτό, για εµάς έχει µεγάλη σηµασία να ξέρουµε. Ποιοι είναι
οι χρόνοι της δηµοπράτησης; Πότε θα ολοκληρωθεί η αδειοδό-
τηση; Πότε πιστεύετε ότι θα πρέπει να αρχίσετε να µοιράζετε τις
άδειες; Σε δύο µήνες, σε ένα χρόνο, σε ενάµισι χρόνο; Και τι θα
κάνετε στον χρόνο αυτόν τον µεταβατικό -αν υπάρχει, αν τον
ονοµάσουµε µεταβατικό; Θα ανανεώσετε άδεια, όπως τα προ-
ηγούµενα χρόνια, µε µία προσωρινή διάταξη; 

Επίσης, κάποιος θα πρέπει να απαντήσει στους εργαζοµένους
όλων αυτών των µέσων στην περιφέρεια, στην Αθήνα, φυσικά,
στις µεγάλες πόλεις, αλλά και στα δηµοτικά ραδιόφωνα και τη-
λεοράσεις, όπως το TV100, για το τι θα απογίνει µε αυτόν τον
κλάδο.

Στο µεταξύ, ενώ η διαπλοκή επί είκοσι πέντε χρόνια είχε πάρει
αµπάριζα την τηλεόραση, τα κόµµατα, τις τράπεζες και όλοι µαζί
έκαναν πικνίκ της χαράς και απολάµβαναν τη γιορτή της σαρδέ-
λας, µε πολύ νερό και πολύ αλάτι, παράλληλα, ένας κλάδος άρ-
χισε να αναπτύσσεται. Δηµοσιογράφοι, τεχνικοί, µοντέρ,
εικονολήπτες, ηχολήπτες. Διακόσιες τριάντα ειδικότητες, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συνδέονται µε το τηλεοπτικό προϊόν. Δια-
κόσιες τριάντα ειδικότητες!

Τι θα απογίνουν αυτοί; Οδηγούνται στην ανεργία, εάν οι επι-
χειρήσεις τους δεν καταφέρουν να πάρουν την άδεια. Μάλιστα!
Τι λέτε γι’ αυτό εσείς, ως αριστερή Κυβέρνηση; Πώς σκέφτεστε
να αντιµετωπίσετε αυτές τις συνέπειες; 

Μας λέει ο Υπουργός ότι «µακάρι να είχα ένα καλό ΕΣΡ να το
εµπιστευτώ, να κάνει εκείνο τη δουλειά». Εµείς λέµε, είναι άχρη-
στο το ΕΣΡ; Σε µεγάλο βαθµό να το δεχτούµε, να σας το πω και
εγώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν είπα αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το λέω εγώ, για να βοηθήσω τη συζή-

τηση.
Βέβαια, υπάρχουν και τα αντανακλαστικά δια της συγγένειας,

εν πάση περιπτώσει, κάποιων προσώπων να δηµιουργούν και κά-
ποια συναισθήµατα απόσυρσης απ’ αυτό το θέµα. 

Ωστόσο, στο ΕΣΡ, παρά το γεγονός ότι το βάζετε στην άκρη
και στη γωνία στο αποφασιστικό σηµείο, δηλαδή, το ποιος θα
πάρει άδειες, πόσες άδειες και µε πόσα χρήµατα του δίνετε και
δουλειά να κάνει. Τη µια του λέτε «Δεν σε εµπιστεύοµαι, δεν σε
θέλω και εγώ θα αποφασίσω» και από την άλλη, όµως, λέτε σε
αυτό το ΕΣΡ, που σχεδόν το βγάλατε άχρηστο στις επιτροπές,
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το εξής: Να εκδώσει την προκήρυξη για τις άδειες, να διενεργή-
σει τη δηµοπρασία, να γνωµοδοτήσει για τον αριθµό των αδειών,
να συντάξει τον κατάλογο των υποψηφίων, να κρίνει τις ενστά-
σεις, να µαταιώσει το διαγωνισµό και να τον επαναπροκηρύξει,
εάν κρίνει εκείνο, να ελέγξει την παραβίαση των όρων της αδείας
και να ανακαλέσει και την άδεια των καναλιών. 

Αφού, λοιπόν, του δίνετε την αρµοδιότητα να ανακαλέσει την
άδεια των καναλιών, γιατί δεν του δίνετε την αρµοδιότητα να
αποφασίσει εκείνο για το ποια κανάλια και µε ποιον τρόπο και
βάσει ποιων κριτηρίων θα πάρουν τις άδειες; Δηλαδή, απ’ τη
στιγµή που θα ανοίξετε εσείς τον δρόµο και θα πείτε «Αυτοί θα
είναι, µε τόσα, και έτσι θα είναι το τοπίο» κάνει το ΕΣΡ για τις
δουλειές του σπιτιού, να καθαρίσει λίγο το διάδροµο, να πλύνει
τα πιάτα, άντε να ελέγξει και καµιά φορολογική ενηµερότητα, γι’
αυτό το έχετε.

Όµως, κύριε Υπουργέ, ένα κρίσιµο σηµείο το οποίο σε µεγάλο
βαθµό θα κρίνει και τη δική µας θέση, του Ποταµιού, έναντι του
νοµοσχεδίου.

Θεωρούµε ότι ναι, βεβαίως έπρεπε να γίνει η αρχή από κάπου.
Δεν µπορεί να είµαστε ακόµα όµηροι αυτής της αβεβαιότητας
της διαπλοκής σε αυτό το εκκρεµές από τα κόµµατα στα κανά-
λια, νταν κάθε µισή και µία ώρα ο τραπεζικός δανεισµός. Πρέπει
να φύγουµε απ’ αυτό, είναι θέµα δηµοκρατίας, αλλά να πάµε σε
κάτι καλύτερο. 

Εµείς, λοιπόν, το Ποτάµι, λέµε και προτείνουµε –το είπαµε και
στις επιτροπές- ότι πρέπει το ΕΣΡ να το περιβάλουµε µε εµπι-
στοσύνη, µε αυξηµένες, αποφασιστικές αρµοδιότητες, όπου
χρειάζεται, παίρνοντας ενδεχοµένως και κάποιες από την Εθνική
Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, να το αφήσουµε
να εκπονήσει ή να αναθέσει την εκτέλεση της οικονοµοτεχνικής
µελέτης, έτσι ώστε να ξέρουµε ποια είναι τα πλαίσια. Να µην
λέµε ότι το αποφάσισε ο Παππάς και ο κάθε κ. Παππάς, εννοώ ο
κάθε Υπουργός που θα πάρει τη θέση του χρόνου, σε δύο χρό-
νια, σε δέκα, σε τριάντα, δεν έχει σηµασία.

Ζητήσαµε, επίσης, πλήρη ονοµαστικοποίηση των µετοχών των
ελληνικών και των ξένων εταιρειών. Το συζητήσαµε πάρα πολύ
εδώ το περιβόητο άρθρο 5. 

Από εδώ, από το ΕΣΡ ξεκινάει η πραγµατική πολιτική συναί-
νεση. Δεν γίνεται να βάζουµε το κάρο µπροστά απ’ το άλογο. Δη-
λαδή, αποφασίζουµε εµείς, η Κυβέρνηση, ο ένας Υπουργός
ποιους θα αδειοδοτήσω, µε ποιες διαδικασίες και µε πόσα χρή-
µατα και µετά λέω «έλα και εσύ ΕΣΡ να κάνεις τη δουλειά». Όχι.
Εάν θέλετε πραγµατικά πολιτική συναίνεση θα έπρεπε πρώτα να
ξεκινήσετε από το ΕΣΡ, να προκαλέσουµε τη συνεδρίαση της
Διάσκεψης των Προέδρων και µε υπερκοµµατικό και ανοικτό, αν-
θρώπινο πνεύµα να βρούµε τα στελέχη εκείνα, έτσι ώστε να ξε-
περαστεί και η δυσκολία ή, αν θέλετε, η ασφάλεια των 4/5 της
αυξηµένης πλειοψηφίας.

Προτείναµε, επίσης, και σας είπαµε να ρυθµίσετε και το ζή-
τηµα των πάρκων κεραιών µε αυστηρές προδιαγραφές. Έρχεται
νοµοσχέδιο για τις τηλεοπτικές άδειες, αλλά το πάρκο κεραιών
δεν το ακούσαµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα είναι σε ξεχωριστό νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία. 
Όπως, επίσης, κύριε Σπίρτζη και κύριε Παππά, δεν ακούσαµε

και δεν βλέπουµε τίποτα για την αδειοδότηση των ραδιοφώνων.
Πόσο επείγουσα είναι µια διαδικασία που πέρασε µε συνθήκες
fast track, όπως είπε ο προηγούµενος οµιλητής, από το Κοινο-
βούλιο για την αδειοδότηση των τηλεοράσεων και όχι των ραδιο-
φώνων;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα σας πω µετά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία.
Επίσης, τι θα γίνει µε τα δηµοτικά ραδιόφωνα και τις τηλεορά-

σεις; Είναι µεγάλο θέµα αυτό.
Σας προτείναµε επιπλέον υποτιτλισµό ενηµερωτικών προγραµ-

µάτων των ιδιωτικών καναλιών σε ανθρώπινες ώρες για τους κω-
φούς και βαρήκοους πολίτες. Όσοι είµαστε ξενύχτηδες στις
3.00’ έχουµε να επιλέξουµε µεταξύ του 090, του «Βρες τη λέξη
και κέρδισε 2 εκατοµµύρια ευρώ» -και απευθύνοµαι στους µαθη-

τές, µην παίρνετε τέτοια τηλέφωνα, δεν είστε κορόιδα- και µετα-
δίδουν αργά µε υποτιτλισµό ταινίες. Όχι, σε ανθρώπινες ώρες
για τους κωφούς συµπολίτες.

Επίσης, η µετάδοση του βραδινού κεντρικού δελτίου της ΕΡΤ
και µε υποτιτλισµό στην ελληνική νοηµατική γλώσσα µπορεί να
µπει από τη συχνότητα της “HighDefinition”.

Τέλος –και θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε- θα σας πω για
την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων.
Έχουµε σοβαρές ενστάσεις για τις ρυθµίσεις που αφορούν την
ανεξαρτησία της Ε.Ε.Τ.Τ.. Ειδικά το άρθρο 18 µε τις αλλαγές πει-
θαρχικής διαδικασίας µάς γεννά πολλά ερωτήµατα.

Τέλος, για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική, τις διατάξεις
αυτές, άρθρα 22 έως 54. Είδαµε όλοι προχθές και έχει γίνει viral
σε όλον τον πλανήτη, τους δύο τραυµατιοφορείς µε τον ποδο-
σφαιριστή...

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Μη γελάτε, κύριοι συνάδελφοι.
Είδαµε που τον έβγαζαν έξω στο περίφηµο µατς Εργοτέλης-

Λάρισα. 
Θέλω να σας πω ότι η ζωή µάς ξεπερνάει. Τι µπορεί να κάνει

οποιαδήποτε εθνική επικοινωνιακή πολιτική όταν έχουµε αυτή
την εικόνα;

Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, για να µην οδηγήσουµε τη
χώρα στη µεταφορά ενός φορείου µε δύο τέτοιους τραυµατιο-
φορείς, θέλουµε να λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν αυτά που το
Ποτάµι σάς καταθέτει. Αλλιώς θα σας πούµε «καληνύχτα και
καλή τύχη στην οικογένεια Κλικλίκου».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αµυρά.

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο ειδικό αγορητή, επιτρέψτε
µου να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθητές από
την Ολλανδία.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Βασίλειο Κόκκαλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αµυρά, κατ’ αρχήν έπρεπε να το θεωρήσω και εγώ και ο

κ. Μπαργιώτας επί προσωπικού επειδή αναφέρατε για τον τραυ-
µατιοφορέα. Ο άνθρωπος έδωσε εξηγήσεις.

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Η Λάρισα, όµως, ήταν το θύµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, επί

του νοµοσχεδίου. Να µην το κάνουµε ποδόσφαιρο. Συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι

Υπουργοί, συζητάµε το νοµοσχέδιο σήµερα επί της αρχής. Σύµ-
φωνα µε την αιτιολογική του έκθεση υπηρετεί την αρχή της δια-
φάνειας. Θα προσπαθήσω µέσα σε αυτό το σύντοµο χρονικό
διάστηµα να αποδείξω εάν όντως υπηρετεί την αρχή της διαφά-
νειας ή όχι.

Αναγκαστικά πρέπει να θυµηθούµε τι νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες έχουν γίνει στο παρελθόν γι’ αυτό το σκοπό. Όπως είπα και
πριν µε τον κ. Βενιζέλο, που υπέβαλε την ένσταση της αντισυν-
ταγµατικότητας, το 1975 δεν υπήρχαν ιδιωτικά κανάλια και ούτε
και το Σύνταγµα προέβλεπε κάτι για τη διαπλοκή. Με την είσοδο
της ιδιωτικής τηλεόρασης το φαινόµενο γιγαντώθηκε.

Κάποια στιγµή, το 2001 το πολιτικό σύστηµα µε απορία διερω-
τάται: Κάτι πρέπει να κάνουµε για να χτυπήσουµε τη διαπλοκή.
Κάτι πρέπει να κάνουµε, για να µη θεωρούµαστε εµείς ότι συγ-
καλύπτουµε τη διαπλοκή στα ΜΜΕ. Με εισηγητή τον κ. Βενιζέλο
αποφασίζει το τότε πολιτικό σύστηµα, βρίσκοντας καταφύγιο
εκεί, να αναθεωρήσει το Σύνταγµα, µία ύψιστη πολιτική και συν-
ταγµατική διαδικασία. Ο έχων και ο µη έχων νοµικές γνώσεις ένα
συµπέρασµα βγάζει από την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, ότι
γίνεται κάτι καλό, κάτι µόνιµο και διαρκές. 
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Εισαγάγουν τον βασικό µέτοχο. Σε εφαρµογή αυτής της διά-
ταξης του Συντάγµατος, στην οποία εισηγητής ήταν ο κ. Βενιζέ-
λος, ψηφίζεται από τη Βουλή ο εκτελεστικός ν. 3021/2002, ο
οποίος κρίθηκε τρεις φορές αντισυνταγµατικός. 

Μίλησε ο κ. Βενιζέλος και µε όλο το σεβασµό λυπούµαι, τον
είχα και καθηγητή. Δάσκαλε που δίδασκες και νόµο δεν εκρά-
τεις.

Ζήτησα τον λόγο επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε, και δεν µου
τον δώσατε. Ειπώθηκε ότι είπα ανακρίβειες, ότι ο νόµος, τον
οποίο αυτός έχει διαµορφώσει, δεν κρίθηκε αντισυνταγµατικός.
Προσκοµίζω στα Πρακτικά τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας, σύµφωνα µε τις οποίες ο νόµος του κ. Βενιζέλου
έχει κριθεί αντισυνταγµατικός. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Διότι σε αυτή την Αίθουσα έχω µάθει τουλάχιστον ένα πράγµα,
που µου προκαλεί αλγεινή εντύπωση, ότι ο καθένας µπορεί να
λέει ό,τι θέλει, όπως θέλει. Δεν κοστίζει και τίποτα. Κι ούτε, κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να παίρνω τον λόγο, φωνάζοντας και ουρλιά-
ζοντας. Ο πολιτικός µου πολιτισµός δεν µου επιτρέπει κάτι τέ-
τοιο. 

Το πολιτικό σύστηµα αναγκάστηκε να κάνει µια -θα έλεγα- σο-
βαρή προσπάθεια να χτυπηθεί η διαπλοκή το 2005. Δηλαδή, τι
είπε το πολιτικό σύστηµα; Ότι η αναθεώρηση που έκανα πήγε
στράφι. Κρίθηκαν αντισυνταγµατικές όλες οι διατάξεις. Και κρί-
θηκαν αντισυνταγµατικές, διότι έρχονταν σε ευθεία σύγκρουση
µε το ενωσιακό δίκαιο. 

Και µόνο εδώ ελλοχεύει ο κίνδυνος, κύριε Υπουργέ, να κριθεί
η αντισυνταγµατικότητα. Ουδεµία σχέση έχει το άρθρο 4, το
άρθρο 5, το άρθρο 10 και το άρθρο 15. Μόνο εάν οι διατάξεις
του παρόντος έρχονται σε ευθεία σύγκρουση µε το ενωσιακό δί-
καιο, όπως αυτό διαµορφώθηκε, βάσει της νοµολογίας του Δι-
καστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, στο οποίο προήδρευε ο
συνεργάτης του κ. Βενιζέλου, ο κ. Σκουρής. Μόνο υπό αυτή την
προϋπόθεση. 

Κατά την ταπεινή µου άποψη, δεν ελλοχεύει τέτοιου είδους
κίνδυνος, ακόµα και µε την ονοµαστικοποίηση των µετοχών. Διότι
η ονοµαστικοποίηση των µετοχών, εξυπηρετεί την αρχή της δια-
φάνειας, η οποία, βέβαια, είναι υπέρτερη από την αρχή της οι-
κονοµικής ελευθερίας. 

Τόσα χρόνια, το πολιτικό σύστηµα δεν µπόρεσε να βρει έναν
αποτελεσµατικό τρόπο να χτυπηθεί η διαπλοκή, παρά µόνο το
2005 -κι οφείλω να το οµολογήσω- µε τον βασικό µέτοχο. Τότε
ήταν -στην κυριολεξία- λυσσαλέα αντίπαλοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας και ο κ. Λοβέρδος. και ο κ. Βενιζέλος. Επ’ ουδενί δεν ήθελαν
να περάσει αυτός ο νόµος. «Θα σας καταγγείλουµε στην Επι-
τροπή Ανταγωνισµού. Θα σας καταγγείλουµε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, εάν περάσετε αυτό το νόµο», ανέφεραν ο κ. Βενιζέλος
και ο κ. Λοβέρδος. Ο κ. Λοβέρδος δε -κι επικαλούµαι και τα Πρα-
κτικά της συνεδρίασης της Βουλής από το 2005- κατηγορούσε
µάλιστα την τότε κυβέρνηση Καραµανλή ότι φέρνει τον νοµικό
µεσαίωνα στον 21ο αιώνα. Και τώρα τολµάνε, έχουν το θράσος
και κουνάνε το δάχτυλο προς τους Βουλευτές της κοινοβουλευ-
τικής πλειοψηφίας, λέγοντας: «Ξέρετε τι ψηφίζετε;». 

Τόσα χρόνια, λοιπόν, το πολιτικό σύστηµα, όντας ανίκανο, δεν
µπόρεσε, ακόµα και µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος, να
βάλει µια τάξη στο θέµα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Το γε-
γονός ότι δεν υπήρχε άδεια λειτουργίας ή ότι η άδεια λειτουρ-
γίας ήταν προσωρινή, ήταν η σπίθα για να ανάψει η πυρκαγιά της
διαπλοκής. 

Διότι όταν σε έναν επιχειρηµατία δίνω προσωρινή άδεια ή δεν
δίνω άδεια, είναι σαν να του λέω: «Έχεις ανάγκη από εµένα». Το
ίδιο έλεγε και το µέσο µαζικής ενηµέρωσης: «Προσωρινή είναι η
άδειά µου, αλλά έχεις κι εσύ ανάγκη εµένα». Ορίστε, η διαπλοκή!

Κι ερχόµαστε στο 2015 και η Κυβέρνηση αυτή φέρνει έναν
απλούστατο νόµο µε µία απλούστατη έννοια: «Άδεια λειτουρ-
γίας». Και εδώ µαλώνουµε, γιατί θα είναι οι άδειες πέντε ή δέκα.
Δηλαδή, νοµοθετούµε µε την κοινή λογική ή θα τρελαθούµε;

Το γεγονός ότι λέµε ότι από εδώ και στο εξής τα µέσα µαζικής

ενηµέρωσης θα έχουν άδεια λειτουργίας, αυτοµάτως, εκ των
πραγµάτων, σηµαίνει ότι δεν µπορεί να υπάρχει διαπλοκή. Διότι
εφόσον είναι νόµιµος ο κάτοχος κι εφόσον έχει εφοδιαστεί µε
την άδεια, δεν µπορεί ούτε η Κυβέρνηση να έχει αλισβερίσι µαζί
του ούτε αυτός µε την Κυβέρνηση. 

Μας εγκαλείτε διότι οι άδειες θα είναι οχτώ, δέκα, δεκαπέντε. 
Επίσης, αναφορικά µε τη δηµοπρασία, πώς θα δίνονται αυτές

οι άδειες; Με την πιο δηµοκρατική διαδικασία: Με δηµοπρασία.
Ενδιαφέρει τον Έλληνα πολίτη τόσο πολύ, εάν θα πληρώσει ο
επιχειρηµατίας τόσα λεφτά ή λιγότερα; Ο επιχειρηµατίας πρέπει
να τα πληρώσει.

Ποιος θα κάνει τη δηµοπρασία; Και το αναφέρω, για να δούµε
αν υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο ίχνη διαπλοκής. Τη δηµο-
πρασία θα την κάνει το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το
οποίο θα συγκεντρώνει τα έγγραφα και θα αποφασίζει και θα κα-
τοχυρώνει τον υπερθεµατιστή. 

Η Αντιπολίτευση µάς κατηγορεί ότι ο Υπουργός θα κανονίζει
το τίµηµα. Θα θέσω ένα ρητορικό ερώτηµα: Ποιος –υποτίθεται-
θα είναι διαπλεκόµενος; Θα είναι ο Υπουργός που θα κανονίζει
το τίµηµα και τον αριθµό των αδειών ή αυτός, ο οποίος θα συγ-
κεντρώνει έγγραφα, θα αποφασίζει εάν είναι παραδεκτή η υπο-
ψηφιότητα ή όχι; 

Νοµίζω ότι αντίλογος πειστικός δεν υπάρχει. Αντ’ αυτού, σύσ-
σωµη σχεδόν η Αντιπολίτευση ψελλίζει κουβέντες όπως «κατ’
αρχάς, είµαστε σύµφωνοι, αλλά οι στόχοι του κ. Παππά είναι
άλλοι, τους οποίους στόχους δεν µπορούµε να καταλάβουµε.
Ίσως αργότερα». 

Μα, επιτέλους θα αποφασίσετε; Θέλετε µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης µε άδεια; Ναι ή όχι; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έχουν άδεια. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Θέλετε να υπάρχουν δηµοπρασίες;

Ναι ή όχι; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έχουν άδεια. Δεν τα έχετε διαβάσει. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επιµένει η κ. Βούλτεψη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ε, ας επιµένει. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Από το 2014 έχουν άδεια. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εάν είχαν άδεια, κυρία Βούλτεψη,

τότε γιατί το Συµβούλιο της Επικρατείας είπε τόσες φορές ότι η
συνεχόµενη παράταση των αδειών είναι παράνοµη και αντισυν-
ταγµατική; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτές οι άδειες έχουν επιστραφεί. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μπορείτε να µου απαντήσετε; Ναι ή

όχι; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτές οι άδειες, κύριε συνάδελφε, έχουν

επιστραφεί. Έχουν ψηφιακές άδειες. Δεν ξέρετε το θέµα καθό-
λου. Λέτε τα δικά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, συ-
νεχίστε την οµιλία σας. 

Παρακαλώ τους υπόλοιπους συναδέλφους να µη διακόπτουν. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι, δεν είναι «τα δικά µας». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, συ-

νεχίστε την οµιλία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συνεχίζω. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τα δικά σας λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βούλτεψη,

σας παρακαλώ. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν σας εµπόδισα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Βούλτεψη και κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, είπα και πριν ότι τουλάχιστον µου προκαλεί αλ-
γεινή εντύπωση το γεγονός ότι σε αυτήν την Αίθουσα ο καθένας
µπορεί να λέει ό,τι θέλει και όπως θέλει και χωρίς να κοστίζει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κι εσείς το ίδιο. Όπως κι εσείς. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εγώ, στον πρώην συνέταιρό σας

προσκόµισα αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που
τον διαψεύδουν. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βούλτεψη,

δεν επιτρέπεται ο διάλογος. Σας παρακαλώ πολύ. 
Κύριε Κόκκαλη, µην απαντάτε. 
Συνεχίστε, σας παρακαλώ. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αναφέρεστε στο αναλογικό σήµα. Τα
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έχετε µπερδέψει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Βούλτεψη, δεν έχω πρόβληµα

µε το διάλογο. Αν δεν αντέχετε, µπορείτε να φύγετε. Αν δεν αν-
τέχετε στην κοινή λογική. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και βέβαια, θα λέµε ό,τι θέλουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη,

τώρα προκαλείτε εσείς. Συνεχίστε την οµιλία σας. Τοποθετη-
θείτε, όπως νοµίζετε εσείς και αφήστε τους άλλους. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συνεπώς, παρατηρήσεις µπορούµε
να δεχθούµε και είναι ευπρόσδεκτες. Νοµοτεχνικές βελτιώσεις
πάλι µπορούµε να δεχθούµε. Τουλάχιστον, όµως επί της αρχής
πρέπει όλα τα κόµµατα σύσσωµα να ψηφίσουν αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Θέλουµε τη φορολογική ασυλία; Ναι ή όχι; Θέλουµε την ασφα-
λιστική ασυλία, την τραπεζική; Θέλουµε επιτέλους να µπει µία
τάξη; Ναι ή όχι; Η απάντηση σε αυτά τα ερωτήµατα πρέπει να
κρίνει τη στάση όλων των κοµµάτων του Κοινοβουλίου, η οποία
στάση πρέπει να είναι υπεύθυνη και σύµφωνα µε τους ορισµούς
του Συντάγµατος. Διότι υπενθυµίζω ότι ορκιστήκαµε όλοι οι Βου-
λευτές πίστη στο Σύνταγµα. 

Εν κατακλείδι, αυτό το νοµοσχέδιο υπηρετεί την αρχή της δια-
φάνειας. Το γεγονός ότι βάζει µία τάξη είναι αναντίρρητα δεκτό
από όλες τις πλευρές. Τουλάχιστον, θα ήταν αντρίκεια η θέση να
πει και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι και το ΚΚΕ
«ναι» επί της αρχής, «το ψηφίζουµε», διαφωνούµε σε κάποια
άρθρα. Προτείνουµε αυτά, προτείνουµε τα άλλα».

Επί της αρχής το νοµοσχέδιο πρέπει και είναι αναγκαίο να
υπερψηφιστεί από όλες τις πλευρές του Κοινοβουλίου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, επι-

τρέψτε µου µία παρατήρηση, αν θέλετε. Οι άντρες κρίνονται από
τα «όχι», όχι από τα «ναι». 

Τον
λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι ήταν αυτό, κύριε Πρόεδρε; Τι

υπέρβαση ήταν αυτή; Έχετε ένα ρόλο. Υπάρχουν Βουλευτές που
µπορούν να τοποθετηθούν, όχι η Έδρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Σα-
ρίδη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι
Υπουργοί, πιστεύουµε ότι έχουµε έρθει εδώ για να µην τα µηδενί-
ζουµε όλα. Όµως, λυπάµαι που ένα νοµοσχέδιο, που τόσο πολύ
ανάγκη είχε η χώρα, που τόσο πολύ είχε ανάγκη το ραδιοτηλεο-
πτικό τοπίο, ένα νοµοσχέδιο για το οποίο έχει γίνει πολύς λόγος,
ένα νοµοσχέδιο που συµφωνούµε και υπερθεµατίζουµε για τη θε-
σµική αναγκαιότητα της δηµιουργίας ενός σαφούς και ξεκάθαρου
θεσµικού πλαισίου, από τα πιο σηµαντικά νοµοσχέδια, περνάει
από τη Βουλή µε τη µορφή του κατεπείγοντος µε µια ωραία φο-
ρεσιά, που την προσδιορίσατε ως σύµπτυξη χρόνου. 

Δηµιουργούνται, ακόµα κι αν δεν υπάρχουν, σύννεφα για τη
σκοπιµότητά του και χάνεται άλλη µια ιστορική ευκαιρία στις
τόσες που σας έχουν δοθεί στη συνολικά δεκάµηνη διακυβέρ-
νηση της χώρας από εσάς. Αδικείτε τον εαυτό σας, την παράταξή
σας και φέρνετε σε δύσκολη θέση τα στελέχη σας. Είναι µια πρό-
χειρη, γραµµένη στο γόνατο δουλειά, µε πολλά ερωτηµατικά, µε
ασάφειες, µε στρεβλώσεις. Λίγα είναι τα σηµεία, οµολογουµέ-
νως, τα οποία θα µπορούσαν να αποτελέσουν αντικείµενο γόνι-
µης συζήτησης. 

Όλα ξεκίνησαν το καλοκαίρι του 1989. Με την παράγραφο 4
του άρθρου 4 του ν. 1866/89, περί άδειας µη κρατικής τηλεορά-
σεως, οι εκδότες οι οποίοι είχαν εµπειρία και παράδοση στα
µέσα ενηµέρωσης έλαβαν το χρίσµα του προτιµητέου επενδυτή
για την παραχώρηση των δηµοσίων συχνοτήτων που θα οδηγού-
σαν στα πρώτα ιδιωτικά κανάλια στην Ελλάδα. Μεταξύ των κρι-
τηρίων για τη χορήγηση και ανανέωση της άδειας συνεκτιµώνται
η πληρότητα και η ποιότητα του προγράµµατος, η εµπειρία και
η παράδοση των µετόχων της εταιρείας στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης. 

Την πρώτη άδεια που αφορούσε τη δοκιµή τοπικού τηλεοπτι-
κού σταθµού πήρε η εταιρεία «ΤΗΛΕΤΥΠΟΣ». Υπεγράφη στις 28

Αυγούστου του 1989 και έτσι γεννήθηκε το «MEGA», που βγήκε
στον αέρα το φθινόπωρο του 1989 µε τους γνωστούς µετόχους.
Την πρωτοχρονιά του 1990 ακολούθησε στον αέρα και ο «ΑΝ-
ΤΕΝΝΑ», επίσης γνωστής µετοχικής σύνθεσης. 

Η υπογραφή αυτής της πρώτης άδειας δοκιµής είχε προκαλέ-
σει το Σεπτέµβρη του 1989 µια προειδοποίηση από τον µετέπειτα
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας Κωστή Στεφανόπουλο. Είχε πει επί
λέξει από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής: «Αξιότιµοι κύριοι συ-
νάδελφοι, ό,τι και να κάνετε σε αυτό το άρθρο, όπως και να το
τροποποιήσετε, που δεν το τολµάτε, όπως και να αξιώσετε σύµ-
φωνη γνώµη, που δεν θα την αξιώσετε, η Κυβέρνηση θα δώσει
τις άδειες. Ένας τρόπος και µόνον υπάρχει, να παρέµβει η Βουλή
και να µην δοθούν οι άδειες σε ανθρώπους επικίνδυνους, να ψη-
φιστεί η διάταξη κατά την οποία απαγορεύεται στους εκδότες
να χορηγούνται οι άδειες». Και πρόσθεσε: «Εγώ δεν τους εχ-
θρεύοµαι ούτε ταξικές διαφορές έχω µαζί τους. Καµµία. Με µε-
ρικούς δε εξ αυτών ανταλλάσσω πολύ ευχαρίστως και
χαιρετισµό». 

Κι εγώ ανταλλάσσω µε αυτούς πολύ ευχαρίστως και χαιρετι-
σµό. Η οµιλία Στεφανόπουλου, ωστόσο, ελάχιστους συγκίνησε.
Το τηλεοπτικό πάρτι άρχισε µε τη λειτουργία των δύο καναλιών
σε πλήρες θεσµικό κενό και τρία χρόνια αργότερα, επί κυβερνή-
σεως κ. Μητσοτάκη, δόθηκαν πλέον απευθείας επτά ειδικές
άδειες. Το τέλος του ίδιου χρόνου, επί κυβερνήσεως Ανδρέα Πα-
πανδρέου, δόθηκαν άλλες πέντε άδειες, δύο εθνικής εµβέλειας
και τρεις περιφερειακής.

Η πρώτη προσπάθεια διαγωνισµού για να δοθούν πια κανονι-
κές άδειες επιχειρήθηκε το 1997 επί υπουργίας Δηµήτρη Ρέππα
µε την προσθήκη εκατόν δεκαεπτά αδειών τηλεοπτικών σταθµών,
εκ των οποίων οι έξι εθνικής εµβέλειας, πενήντα τρεις περιφε-
ρειακής και πενήντα οχτώ τοπικής. Οι αριθµοί παραπέµπουν σε
τηλεοπτική αγορά τουλάχιστον αµερικανικού µεγέθους µε προ-
σφορά και ζήτηση να σπάνε όλα τα ρεκόρ. Εν τέλει κατατέθηκαν
εκατόν εξήντα φάκελοι, οι οποίοι έµειναν στα συρτάρια για µία
πενταετία. Το 2002 ο διαγωνισµός απλά κηρύχθηκε άγονος και
από τον τότε Υπουργό Τύπου Χρήστο Πρωτόπαπα και όλα τα κα-
νάλια συνέχισαν να λειτουργούν κανονικά χωρίς κανένα πρό-
βληµα. 

Κάποια στιγµή ήρθε και ο βασικός µέτοχος, ο οποίος ηττήθηκε
κατά κράτος και κατέληξε στον γνωστό νόµο Ρουσόπουλου για
τη συγκέντρωση των ΜΜΕ, την αδειοδότηση των ηλεκτρονικών
µέσων και τη µετάβαση στη ψηφιακή εποχή.

Ταυτόχρονα, άνοιξε και ο δρόµος για τα δώρα της ψηφιακής
εποχής, που επισφραγίστηκαν µε το µονοπώλιο της «DIGEA».

Κύριε Υπουργέ, πιστέψτε µε, καταφέρατε µετά από χρόνια να
συµφωνήσει η ΕΣΗΕΑ µε τους καναλάρχες σ’ ένα θέµα, ότι το
νοµοσχέδιο που µας ζητάτε να ψηφίσουµε είναι ένα νοµοσχέδιο
χωρίς µελέτη και σχεδιασµό. Τέλη Οκτωβρίου του 2015 έχουµε
κληθεί µε τη διαδικασία του επείγοντος να συµµαζέψουµε τ’
ασυµµάζευτα που άφηναν πίσω τους επί είκοσι έξι χρόνια οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις.

Ο Πρωθυπουργός και ο αρµόδιος Υπουργός πριν καν κερδί-
σουν τις εκλογές τον Ιανουάριο είχαν προτεραιότητα στην
ατζέντα τους το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Ωστόσο,
χρειάστηκε να περάσουν δέκα και πλέον µήνες για να το φέρουν
στη Βουλή ως επείγον. Υποτίθεται πως µε το νέο αυτό νοµοσχέ-
διο η νέα Κυβέρνηση χτυπά τους µεγαλοεκδότες και τη δια-
πλοκή. Στην ουσία, όµως, επιχειρεί να χειραγωγήσει τα κανάλια
και αλείφει βούτυρο στο ψωµί των ολίγων µεγάλων καναλαρχών.

Η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επείγεται να πετάξει την
µπάλα στην εξέδρα και επινόησε αυτόν τον τρόπο για να απο-
προσανατολιστούν οι πολίτες από τα βάρβαρα µέτρα που έρχον-
ται µε την ψήφιση και την εφαρµογή ενός σκληρού τρίτου
µνηµονίου. Την ίδια ώρα, προφανής είναι η επιδίωξη του κυρίου
Υπουργού να καταστεί ο απόλυτος ρυθµιστής της νέας κατάστα-
σης, αφού αυτός θα αποφασίζει τελικά για τον αριθµό των
αδειών και, µάλιστα, από µηδενική βάση, αγνοώντας µια ήδη δια-
µορφωµένη πραγµατικότητα.

Φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, πως γνωρίζετε ότι σήµερα στη
χώρα µας λειτουργούν οκτώ ιδιωτικά κανάλια, µεταξύ αυτών και
η ΕΡΤ. Λέτε πως ακόµα δεν έχετε αποφασίσει πόσες άδειες θα
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δώσετε. Σίγουρα θα δώσετε από πέντε έως οκτώ. Συνεπώς,
ακόµα και αν όσοι έχουν σήµερα άδειες παραµείνουν ενδιαφε-
ρόµενοι και προσφέρουν µεγαλύτερο τίµηµα στις δηµοπρασίες,
εσείς λέτε πως θα πάρετε από πέντε έως οκτώ και, ενδεχοµένως,
να κλείσετε από ένα έως τρία κανάλια.

Από την άλλη και στην περίπτωση που θα θέλει κάποιος άλλος
να µπει µέσα στο παιχνίδι, κάποιος έξω από τον ελληνικό χώρο,
θα έχει και εκείνος τη δυνατότητα να µπει. Μόνο τους πέντε,
όµως, θα πάρετε εσείς, αυτούς που θα δώσουν περισσότερα.

Άρα, κατ’ ουσία, δεν µας ενδιαφέρει η ανάπτυξη, δεν µας εν-
διαφέρουν οι επενδύσεις, η καταπολέµηση της ανεργίας, αλλά
πώς αυτά τα µέσα θα είναι όσο το δυνατόν λιγότερα, για να µπο-
ρούµε να τα χειραγωγήσουµε πιο εύκολα.

Κύριε Υπουργέ, η Ένωση Κεντρώων δεν υπήρξε ποτέ αγαπη-
µένο παιδί των µεγαλοκαναλαρχών και µεγαλοϊδιοκτητών εφη-
µερίδων. Ποτέ! Πιστέψτε µε. Κάθε άλλο. Κι, όµως, ποιος µπορεί
να αµφισβητήσει µέσα από εδώ ότι οι καναλάρχες αυτοί που
υπάρχουν σήµερα, έχουν κάνει επενδύσεις πολλών εκατοµµυ-
ρίων σε υλικοτεχνική υποδοµή, κτηριακές εγκαταστάσεις και αν-
θρώπινο δυναµικό; 

Τι θα γίνουν όλα αυτά; Σκοπεύετε αν, για παράδειγµα, ο κ.
Βαρδινογιάννης, ο κ. Κοντοµηνάς, ο κ. Αλαφούζος, δεν συµµορ-
φωθούν, να ρίξετε µαύρο και να φέρετε τα ΜΑΤ; Τι θα πείτε
στους εργαζόµενους αυτών των καναλιών, που θα απολυθούν,
επειδή ο ιδιοκτήτης του µέσου που δούλευαν έκανε µικρότερη
προσφορά στη δηµοπρασία και δεν πήρε µία από τις πέντε
άδειες που σκοπεύετε να δώσετε; Τι θα πείτε σε αυτούς;

Παρά το τσουνάµι απολύσεων και περικοπών, που έχει γίνει
στον συγκεκριµένο τοµέα, πότε δικαιολογηµένα και πότε απαρά-
δεκτα, τα κανάλια που υπάρχουν σήµερα απασχολούν χιλιάδες
εργαζόµενους δηµοσιογράφους, τεχνικούς και διοικητικούς υπαλ-
λήλους. Εσείς τώρα τι πάτε, λοιπόν, να κάνετε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο; Να τα κλείσετε; Θέλετε να τους αφήσετε στον δρόµο;

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, µετά την ψήφιση αυτού του νοµοσχε-
δίου θα το εφαρµόσετε; 

Εν τω µεταξύ, έχετε τέτοια βιασύνη να γίνετε άξιος διάδοχος
πρώην Υπουργών για τα ΜΜΕ, που ξεχάσατε πως το σήµα δεν
είναι πλέον αναλογικό, αλλά ψηφιακό. Θέλω να πω ότι πλέον
υπάρχει άπλετος διαθέσιµος χώρος για συχνότητες, που µπο-
ρούν να δοθούν άδειες σε όλους εκείνους τους επιχειρηµατίες
που επιθυµούν να λειτουργήσουν νόµιµα και κάτω από ένα συγ-
κεκριµένο πλαίσιο και όχι µόνο σε κάποιους.

Όπως αναφέρθηκε και στην επιτροπή από την κ. Κανέλλη, το
παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει τη δικτύωση περιφερειακών κανα-
λιών. Δηλαδή, ένας επιχειρηµατίας µπορεί µε το παρόν νοµοσχέ-
διο να αγοράσει δέκα περιφερειακές άδειες και χωρίς να τον
εµποδίσει κανείς µπορεί να προχωρήσει σε δικτύωση, οπότε τε-
λικά να έχει µια πανελλαδική εµβέλεια, χωρίς την απαραίτητη
άδεια. 

Σας έχει υποβληθεί -και ακόµη δεν το έχουµε δει- το αίτηµα
του κ. Λοβέρδου για κοινοποίηση της αλληλογραφίας ανάµεσα
στην Κυβέρνηση και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Σε ποια φάση
βρίσκεται αυτό το αίτηµα;

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι µε το υπάρχον νοµοσχέδιο ένα
ιστορικό κανάλι της πόλης που εκπροσωπώ, της Θεσσαλονίκης,
το ΤV-100 σε λίγο δεν θα δικαιούται να εκπέµπει;

Στο άρθρο 1 αναφέρεται ότι η διαδικασία της αδειοδότησης
διενεργείται από το ΕΣΡ. Είναι ένα όργανο που λειτουργεί εκτός
ορίων συνταγµατικότητας σήµερα, χωρίς πρόεδρο, µε τέσσερα
από τα επτά µέλη και τους µισούς επιστηµονικούς συνεργάτες
από εκείνους που προβλέπονται για τη σωστή λειτουργία του. 

Πρακτικά, κινδυνεύουµε, ακόµα και εάν αποφασίσουµε κάτι,
να κηρυχθεί παράνοµο, λόγω της σύνθεσης του ΕΣΡ. Ακόµα και
έτσι όµως, έχουν ενδιαφέρον οι παρατηρήσεις του για το προ-
τεινόµενο νοµοσχέδιο, αφού δηλώνει αναρµόδιο για σειρά από
καθήκοντα που του αποδίδονται. 

Για παράδειγµα, το άρθρο 13 αναθέτει στο ΕΣΡ τη ευθύνη του
προσδιορισµού διαδικασίας δηµοπράτησης των αδειών και αυτό
σας απαντά αναρµόδιο και χωρίς ανάλογη εµπειρία. 

Στις λεπτοµερείς παρατηρήσεις του λίγο πολύ, Υπουργέ µου,
σας περιγράφει ότι είστε εκτός τόπου και χρόνου. Εκεί γίνεται

λόγος για έλλειψη οιασδήποτε µελέτης επί του θέµατος. Υπο-
στηρίζει ότι αγνοείτε τις ευρωπαϊκές οδηγίες και προτείνετε ρυθ-
µίσεις που θα οδηγήσουν σύντοµα στα ίδια αδιέξοδα και
προβλήµατα που υπήρχαν και επί αναλογικής τηλεόρασης και
άρα στη µη ρύθµιση της αγοράς. 

Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν τη διαχωριστική γραµµή που υπάρχει
µεταξύ σταθµών εθνικής και περιφερειακής εµβέλειας. Είναι λαν-
θασµένο το κριτήριο να τοποθετούνται και οι δύο στο ίδιο πλαί-
σιο ρυθµίσεων. Δεν υπάρχει ταύτιση µεγεθών, δυνατοτήτων,
επιδιώξεων και συµφερόντων.

Έχετε µια δηµοπρατική λογική, όπου το µόνο κριτήριο επιλο-
γής είναι η χρηµατική πλειοδοσία, χωρίς να αξιολογείται τίποτε
άλλο και κυρίως η επάρκεια και η εµπειρία του αναδόχου, κάτι
που ευνοεί την εµφάνιση στο χώρο ισχυρών οικονοµικών παρα-
γόντων µε λοιπές επιδιώξεις, αλλά και προβληµάτων εθνικής φύ-
σεως, µε τη διαχείριση των καναλιών της ηπειρωτικής και
νησιωτικής παραµεθορίου. 

Πρέπει να γίνει σταδιακή κάλυψη του ποσού αυτού, που απαι-
τείται τουλάχιστον στα περιφερειακά κανάλια, για να µπορέσουν
οι  άνθρωποι να δώσουν το ποσό και να συµµετάσχουν στην εν
λόγω δηµοπρασία. 

Φοβάµαι τις διατάξεις των άρθρων 22 και 43. Επιφυλάσσοµαι
να τοποθετηθώ στην παρούσα φάση και θα το πραγµατοποιήσω
το Σάββατο, όσον αφορά το θέµα της ίδρυσης του Συµβουλίου
Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής. Φοβάµαι πολύ ότι ο σκοπός
σας είναι να δηµιουργήσετε µια στρατιά δηµοσιογράφων, χωρίς
τα απαραίτητα εφόδια και γνώσεις και χωρίς κανέναν έλεγχο, οι
οποίοι θα ασκούν παράλληλη εξωτερική πολιτική. 

Ζητάµε τη νοµοθέτηση ενός διαφανούς, αξιόπιστου, λειτουρ-
γικού, αντικειµενικού και δίκαιου συστήµατος αξιολόγησης συν-
δυασµένων κριτηρίων. Να υπάρχει πολυµετοχικότητα, να µπουν
όλοι οι φορείς και να καλυφθούν όλοι όσοι παρακολουθούν και
εκτίθενται στα µέσα. 

Πρέπει να ληφθούν υπόψη τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και οι
διαφοροποιήσεις µεταξύ των περιφερειών της χώρας. Αυτό
αφορά ιδιαίτερα το ύψος της εκκίνησης, το ελάχιστο καταβεβλη-
µένο κεφάλαιο και τα ίδια κεφάλαια, καθώς επίσης και το ανα-
γκαίο προσωπικό. 

Είναι αναγκαία η διευκρίνιση σχετικά µε ακολουθητέα διαδι-
κασία, όταν λήγει ο χρόνος των αδειών. Ανανεώνεται η χορηγη-
θείσα άδεια ή επαναπροκηρύσσονται οι άδειες; 

Σε κάθε περίπτωση, απαιτείται η ρητή πρόβλεψη της υποχρέ-
ωσης έγκαιρης προειδοποίησης. Πρέπει να διασφαλιστεί ότι στις
παραµεθόριες περιοχές οι τηλεοπτικοί σταθµοί θα είναι αµιγώς
ελληνικών συµφερόντων, κάτι που εξασφαλίζουν οι υπάρχοντες
περιφερειακοί τηλεοπτικοί σταθµοί στις περιοχές αυτές. 

Η πρόταση της Ένωσης Κεντρώων είναι να γίνει µια σοβαρή
διαβούλευση και να συµφωνήσουµε κάτω από ποιες συνθήκες
θέλουµε να λειτουργούν τα κανάλια. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να το πούµε µε απλά λόγια: Συχνότητες
υπάρχουν,  επιχειρηµατίες να βάλουν τα λεφτά τους δεν υπάρ-
χουν. Νέοι επιχειρηµατίες πιστεύετε ότι θα υπάρξουν; 

Κυρίες και κύριοι, είναι πράγµατι αναγκαίο να ρυθµιστούν το
συντοµότερο κανόνες του παιχνιδιού για το τηλεοπτικό τοπίο,
συζητώντας µε ειλικρίνεια, σεβόµενοι την ανεξαρτησία, την ελευ-
θερία και την πολυφωνία του Τύπου, µε πλάνο αναπτυξιακό για
παρόντες και µελλοντικούς επενδυτές, διασφάλιση των εργαζο-
µένων,  κυρίως όµως µε σεβασµό στο κοινό, τους απλούς πολί-
τες. Τους το οφείλουµε µετά από είκοσι έξι χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Πριν περάσουµε στους επόµενους οµιλητές, θα ήθελα να

κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Πύργου.
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Ελένη Αυλωνίτου για επτά λεπτά, που θα
είναι η πρώτη οµιλήτρια επί της αρχής, από τους Βουλευτές. Θα
ακολουθήσουν άλλοι έξι Βουλευτές, ούτως ώστε να ολοκληρω-
θεί ο κύκλος ενός Βουλευτή από κάθε κόµµα και στη συνέχεια
έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός Επικρατείας κ. Παππάς. 

Ορίστε, κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο «Αδει-

οδότηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής
ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης» κ.λπ. είναι ο πρώτος νόµος
που συζητούµε σε αυτήν τη Βουλή για το µεγάλο θέµα των καρ-
τέλ στην Ελλάδα. 

Ξέρετε, στη χώρα µας υπάρχει µια τάση, όλες οι οικονοµικές
δραστηριότητες κάποιου µεγέθους και σηµασίας να εξελίσσον-
ται σε καρτέλ. Ακόµη και η πολιτική εκπροσώπηση στη χώρα µας
είχε για ένα διάστηµα διαµορφωθεί σε καρτέλ, ένα πολιτικό καρ-
τέλ διαφύλαξης και προστασίας των υπολοίπων καρτέλ. 

Σε αυτόν τον µετασχηµατισµό καρτελοποίησης στην οικονο-
µική και πολιτική ζωή της χώρας µας κοµβικό ρόλο έχει παίξει το
καρτέλ των µέσων µαζικής επικοινωνίας και ειδικά η τηλεόραση
ελεύθερης λήψης. Όπως όλα τα καρτέλ, προσπαθεί να δικαιώσει
την ύπαρξή του µε το παραµύθι της παροχής προϊόντων και υπη-
ρεσιών ανώτερης ποιότητας, που τάχα δεν µπορεί να προσφέρει
όποιος δεν ανήκει στο καρτέλ. 

Ειδικά το πολιτικό καρτέλ πουλάει εκσυγχρονισµό, πουλάει µε-
ταρρυθµίσεις, πουλάει ευρωπαϊκότητα. Έτσι, το βασικότερο επι-
χείρηµα που ακούσαµε στις κοινοβουλευτικές επιτροπές και που
ακούµε σήµερα στην Ολοµέλεια είναι το εξής: Σε ποια ευρω-
παϊκή χώρα συµβαίνουν αυτά; 

Θα ρωτήσω, λοιπόν και εγώ µε τη σειρά µου τους συναδέλ-
φους των κοµµάτων που φέρνουν αυτό το επιχείρηµα: Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σε ποια ευρωπαϊκή χώρα λειτουργούν τη-
λεοπτικά κανάλια επί είκοσι πέντε χρόνια χωρίς άδεια; Σε ποια
ευρωπαϊκή χώρα ο µοναδικός και µονοπωλιακός πάροχος δι-
κτύου, η «DIGEA», ανήκει στους παρόχους περιεχοµένου; Σε
καµµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός από την Ελλάδα.
Αυτό τόσα χρόνια δεν σας ενοχλούσε; Γιατί δεν το λύσατε όταν
κυβερνούσατε τόσα χρόνια και το ανεχτήκατε επί είκοσι πέντε
χρόνια; Σας βόλευε αυτή η κατάσταση; Ήταν εκσυγχρονισµένη
κατάσταση; Ήταν µεταρρυθµισµένη κατάσταση; Ήταν ευρω-
παϊκή κατάσταση; 

Τώρα, όµως, που το δηµόσιο αγαθό των συχνοτήτων θα δίνε-
ται µε την ευρωπαϊκότατη µέθοδο της δηµοπρασίας, έχετε πρό-
βληµα; Τώρα που θα σπάσει το µονοπώλιο του ενός και
µοναδικού παρόχου ενοχλείστε; 

Ακούστηκε, όµως, από ορισµένους ότι τα όσα προβλέπει το
νοµοσχέδιο ταιριάζουν στα τεχνολογικά δεδοµένα του αναλογι-
κού σήµατος που σηκώνει λίγα κανάλια, όχι όµως του ψηφιακού
που σηκώνει πολλά.

Να είµαστε ακριβείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν νο-
µοθετούµε. Το ψηφιακό σύστηµα σηκώνει περισσότερα κανάλια
από το αναλογικό. Δεν σηκώνει, όµως, απεριόριστα. Δεν υπάρχει
δυνατότητα µε ψηφιακό σήµα να εκπέµψει τηλεοπτικό πρό-
γραµµα όποιος θέλει. Ο αριθµός των καναλιών επίγειας εκποµ-
πής παραµένει περιορισµένος.

Όταν, λοιπόν, ένα δηµόσιο αγαθό, όπως είναι οι ψηφιακές συ-
χνότητες, δεν φτάνει για όλους, ξέρετε, στην Ευρώπη γίνεται
αδειοδότηση µετά από δηµόσιο διαγωνισµό. Αυτό κάνουµε, λοι-
πόν, και εµείς σήµερα. Σηµειώνω, βέβαια, ότι δεν µπαίνει αντί-
στοιχος περιορισµός για τη δορυφορική και ιντερνετική τηλεό-
ραση, αφού εκεί δεν χρησιµοποιείται κάποιο σπάνιο δηµόσιο
αγαθό, οπότε δεν υπάρχει φυσική ολιγοπωλιακή κατάσταση που
να χρειάζεται κάποια ρύθµιση. 

Σπάµε ακόµα το µονοπώλιο της «DIGEA» µε τη δηµιουργία
δεύτερου παρόχου δικτύου από την ΕΡΤ. Έτσι, ένα αδειοδοτη-
µένο ιδιωτικό κανάλι θα έχει να διαλέξει ανάµεσα σε δύο παρό-
χους δικτύου. 

Ελευθερώνουµε την αγορά. Και αυτό σας ενοχλεί; 
Στέκεστε, όµως, στο γεγονός ότι ο νόµος προβλέπει περιορι-

σµό του αριθµού των αδειών, µε απόφαση του Υπουργού. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)
Τώρα, για πείτε µου πού ακριβώς διαφωνείτε; Στον περιορισµό

του αριθµού των αδειών ή στο ότι γίνεται µε απόφαση της Κυ-
βέρνησης; 

Καταλαβαίνετε, βέβαια, ότι «απόφαση του Υπουργού» σηµαίνει
«απόφαση της Κυβέρνησης». Ποιος θα θέλατε, δηλαδή, να λαµ-
βάνει τη σχετική απόφαση αν όχι η εκλεγµένη κυβέρνηση που
έχει την εµπιστοσύνη της Βουλής; Θα θέλατε τη σχετική από-
φαση να τη λαµβάνει πάλι κάποιο καρτέλ, που λογοδοτεί µόνο
στον εαυτό του; 

Για να δούµε, όµως, γιατί χρειάζεται να οριστεί ο αριθµός των
αδειών επίγειας εκποµπής από την Κυβέρνηση; 

Τα τηλεοπτικά κανάλια επίγειας εκποµπής παρέχουν ενηµέ-
ρωση και ψυχαγωγία σε όλους, χωρίς καµµία χρέωση, δουλεύον-
τας µε ένα οικονοµικό µοντέλο που στηρίζεται στη διαφήµιση.
Ξέρετε, δεν προορίζονται να παρέχουν υπηρεσίες lobbying σε
επιχειρηµατικά συµφέροντα. Δεν τους διατίθενται οι δηµόσιες
συχνότητες για να αποκτούν µέσω αυτών προνοµιακή πρόσβαση
σε δηµόσια έργα και κρατικές προµήθειες.

Πρέπει, λοιπόν, τα κρατικά κανάλια να έχουν οικονοµική αυτο-
τέλεια, να είναι βιώσιµες επιχειρήσεις από την άσκηση της βασι-
κής και µοναδικής οικονοµικής τους δραστηριότητας, που είναι
η παροχή ελεύθερου ενηµερωτικού και ψυχαγωγικού προγράµ-
µατος.

Έχει διαπιστωθεί ότι αυτό δεν συµβαίνει στην Ελλάδα. Έχουµε
τηλεοπτικά κανάλια υπερχρεωµένα, που συνεχίζουν να λειτουρ-
γούν µε δανεικά από τράπεζες, που ποτέ δεν θα δανειοδοτούσαν
άλλη ιδιωτική επιχείρηση µε τέτοια οικονοµικά στοιχεία.

Ποια επιχειρηµατική δραστηριότητα ασκούν αυτά τα κανάλια
και τι ακριβώς χρηµατοδοτούν οι τράπεζες; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το σαθρό τοπίο έρχεται
να ξεκαθαρίσει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι περιέργως εξαι-
ρετικά εκσυγχρονιστικό, εξαιρετικά µεταρρυθµιστικό και εξαιρε-
τικά ευρωπαϊκό, µε την έννοια που έχουν αυτές οι λέξεις είτε στο
Παρίσι είτε στη Βιέννη. 

Όσοι, λοιπόν, κόπτεσθε για την ευρωπαϊκότητα, ελάτε να ψη-
φίσετε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και να συµβάλετε στη βελ-
τίωσή του µε τις προτάσεις σας κατ’ άρθρον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε την
κ. Αυλωνίτου.

Κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το νοµοσχέδιο αυτό είναι µία έκφραση της αλαζονείας και της
απολυτότητας που έχει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Μετά τις απίστευτες χθεσινές δηλώσεις Φίλη, για τις οποίες θα
έπρεπε να ντρέπεται και να ντρέπεστε, µετά το αδιέξοδο και τις
παλινωδίες Σταθάκη που έχουν να κάνουν µε τα κόκκινα δάνεια,
µετά την πρωτοφανή απόφαση που πήρε το Υπουργικό Συµβούλιο
για την κ. Σαββαΐδου –πρωτοφανής απόφαση, µπορεί να έχουµε
κάνει και εµείς αντίστοιχα λάθη στο παρελθόν, αλλά εσείς επαί-
ρεστε ότι ήρθατε να τα αλλάξετε, για να είµαστε ειλικρινείς και να
ξέρουµε τι λέµε- σήµερα φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο κά-
νετε αγά των ραδιοτηλεοπτικών µέσων τον κ. Παππά.

Αυτό κάνετε. Ούτε διαφάνεια ούτε καρτέλ χτυπάτε ούτε τί-
ποτα. Κατακερµατίζετε το τηλεοπτικό τοπίο, έτσι ώστε ένας προς
έναν οι καναλάρχες να περάσουν από το τραπέζι των διαπραγ-
µατεύσεων του εκβιασµού και να τους κάνετε ό,τι θέλετε. Δεν
καιγόσαστε για καµµία διαφάνεια, γιατί αν καιγόσασταν για τη
διαφάνεια, θα είχατε βάλει συνθήκες και προϋποθέσεις διαφά-
νειας και θα ήσασταν διαφανείς και στη συζήτηση αυτού του νο-
µοσχεδίου. 

Τι µας είπατε; Μας είπατε ότι θα φέρετε την αλληλογραφία
που έρχεται µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Πού είναι; Διαβάσατε
την έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής ή είναι
και αυτό στα καρτέλ; Τη διαβάσατε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι λέει; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Διαβάσατε τις παρατηρήσεις
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που έχει µέσα; Είναι σοβαρότατες παρατηρήσεις, όπως το ότι
δεν µπορείτε να βάζετε έναν Υπουργό µόνο να καθορίζει τον
αριθµό των αδειών. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ
ΛΑΠΠΑΣ: Το λέει αυτό; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ανοίξατε όλα τα µέτωπα της

αδιαφάνειας…
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ
ΛΑΠΠΑΣ: Μπροστά µας το έχουµε.  
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: …µέχρι που δίνετε το δικαίωµα,

ιδιοκτήτης καναλιού στην Ελλάδα να είναι εταιρεία που διαπραγ-
µατεύεται στο χρηµατιστήριο της Ζιµπάµπουε, χωρίς να έχει
υποχρέωση ονοµαστικοποίησης µετοχών. Αυτό κάνετε. Η Ζιµ-
πάµπουε είναι µέλος του ΟΟΣΑ. 

Όλο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ντύνετε µε το
πέπλο του ότι η «πρώτη φορά αριστερά» ήρθε να καθαρίσει το
τοπίο, ενώ όλοι οι άλλοι ήταν συµβιβασµένοι. Ποιος ήταν συµβι-
βασµένος; Η Νέα Δηµοκρατία, που ήταν το µόνο κόµµα που δεν
είχε ποτέ κοµµατικό µέσο στον Τύπο; Εσείς είχατε την «ΑΥΓΗ»,
το ΠΑΣΟΚ την «ΕΞΟΡΜΗΣΗ», το ΚΚΕ το «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ». Πότε
έβγαλε η Νέα Δηµοκρατία ως ιδιοκτήτης εφηµερίδα; Πότε απέ-
κτησε ραδιοτηλεοπτική άδεια; Κάποια άλλα κόµµατα είχαν. 

Να σας θυµίσω κάτι ακόµα; Να σας θυµίσω ότι στη δεκαετία
του 1980 η Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή που έδινε τη µάχη απέ-
ναντι στην ΕΡΤ, που είχε γίνει η ΕΡΤ των κοµµατικών εγκαθέτων
και των «πρασινοφρουρών», που οποιαδήποτε αντιπολιτευτική
φωνή ακουγόταν από τα ερτζιανά, απολυόταν την επόµενη µέρα;
Να σας θυµίσω την Μαρία Ρεζάν; Να σας θυµίσω τα βραδινά τη-
λεφωνήµατα της κ. Παπανδρέου «Σταµατήστε την τάδε εκποµπή
γιατί δεν µου αρέσει;». 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Αρβανίτης –Κατσίµη. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Σας παρακαλώ! 
Και ποιος ήταν ο διευθυντής ειδήσεων της τελευταίας ΕΡΤ που

έκλεισε; Αυτός που µέχρι τώρα είναι ο πιο διαπρύσιος υποστηρι-
κτής σας από φιλική συχνότητα, µε µεταµεσονύχτια εκποµπή, εκ-
δότης του δεύτερου κοµµατικού σας οργάνου και διευθυντής;
Αυτή ήταν η κοµµατοκρατία της Νέας Δηµοκρατίας στα µέσα ή
ότι το γεγονός ότι παραδοσιακοί δεξιοί εκδότες έπεσαν θύµατα
τροµοκρατικών επιθέσεων; Τζώρτζης Αθανασιάδης, Μοµφεράτος.

Εµείς δεν παλέψαµε για τον πλουραλισµό, όταν οι δικοί µας
δήµαρχοι ήταν αυτοί που σήκωσαν µόνοι τους τις κεραίες, όταν
κατεβαίναµε στο πεζοδρόµιο ενάντια στην ΕΡΤ, την κοµµατική
ΕΡΤ; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δώσαµε µάχη για τη δια-
φάνεια στα µέσα. Τη δώσαµε και µε τον βασικό µέτοχο. Προσέ-
κρουσε τότε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Σήµερα δεν δίνετε
καµµία µάχη. Αυτό που δίνετε εσείς είναι πρωθυπουργικό και
υπουργικό δικαίωµα. 

Πρώτη φορά Υπουργός αποκτά τέτοιες ιδιότητες, ικανότητες
και αρµοδιότητες. Πρώτη φορά! Ξαναγυρνάµε στην εποχή του
απόλυτου κοµµατικού κράτους και αυτή είναι η λογική σας: Να
τα ελέγξουµε όλα, γιατί δεν µπορούµε να ικανοποιήσουµε καµ-
µία, µα καµµία από τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις. 

Γιατί είπαµε ψέµατα στον ελληνικό λαό για ισοδύναµα, για πα-
ράλληλα προγράµµατα, είπαµε ό,τι ψέµα µπορούσαµε να πούµε
για περίφηµες διαπραγµατεύσεις και τώρα, βρισκόµενοι στη
γωνία. Το µόνο που µπορούµε να κάνουµε είναι να δηµιουργή-
σουµε πρόσκαιρα αντιπάλους µέσα από τα τείχη, µόνο και µόνο
για να σώσουµε τον εαυτό µας. 

Και ποια είναι τα κανάλια; Τα κανάλια τα οποία ανδρώσανε πο-
λιτικές προσωπικότητες όπως τον κ. Βαρουφάκη, που από το
πουθενά τον έκαναν σταρ; Σας απέκλεισαν ποτέ; Για να ξέρουµε
τι λέµε. Εγώ θυµάµαι στρατιές από τα στελέχη που σήµερα είναι
στα κυβερνητικά έδρανα, χωρίς να έχουν πολιτική ιδιότητα, να
εµφανίζονται καθηµερινά στα πρωινάδικα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ποια Κυβέρνηση έκλεισε
την ΕΡΤ; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Σας παρακαλώ τώρα, που θα
µας κάνετε και µαθήµατα διαφάνειας! 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για άλλη χώρα µιλάτε;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Να είστε, λοιπόν, σεµνοί και στον

τρόπο που συµπεριφέρεστε και στην κριτική σας. Και θα τα
ακούτε! Από εδώ και πέρα είστε υπόλογοι! Είστε υπόλογοι γι’
αυτά που φέρνετε και γι’ αυτά που κάνετε. Θέλετε να κάνετε έναν
καινούργιο εκβιασµό; Κάντε τον, να δούµε πού θα βγει. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, στο ότι αυτό είναι
πολυνοµοσχέδιο, γιατί δεν αφορά µόνο τα κανάλια, αλλά αφορά
και τη δηµιουργία ενός καινούργιου Υπουργείου Εξωτερικών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μέσα από την αναδιάρθρωση των γραφείων Τύπου, δηµιουρ-
γείτε θέσεις κοµµατικών εγκαθέτων, οι οποίοι θα έχουν στα χέρια
τους την άσκηση της εξωτερικής πολιτικής. Αυτά ούτε ο Δηµή-
τρης Μαρούδας της εποχής του 1980 δεν θα είχε φανταστεί να
κάνει επί «πρασινοφρουρών». Σε κάθε πρεσβεία, σε κάθε γρα-
φείο Τύπου βάζετε έναν δηµοσιογράφο –προφανώς θα είναι από
φιλικό σας µέσο- ο οποίος θα κάνει πολιτικές επαφές για λογα-
ριασµό της χώρας, χωρίς να υπόκειται στον έλεγχο της ελληνι-
κής πρεσβείας.

Και µάλιστα, αυτό που ακόµη προκαλεί εντύπωση είναι ότι το
νοµοσχέδιο αυτό, παρ’ ότι ασχολείται τόσο πολύ µε την παρου-
σία µας στο εξωτερικό, δεν έχει την υπογραφή του Υπουργού
των Εξωτερικών. Δεν το ξέρει καν τι φέρνετε εδώ και βέβαια, δεν
θα µπορούσε να συµφωνήσει.

Φτιάχνετε ένα συµβούλιο εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής
που αφορά και το εσωτερικό –µόνο για προπαγάνδα, φαντάζο-
µαι- και το εξωτερικό, υποκαθιστώντας τις πρεσβείες. 

Νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο δείχνει ακριβώς την πραγµα-
τική σας διάθεση και είναι η διάθεση εγκαθίδρυσης µιας επικοι-
νωνιακής οµηρίας, µόνο και µόνο γιατί ξέρετε ότι πολύ γρήγορα
αυτούς τους ανέµους που έχετε σπείρει θα τους θερίζετε σαν
θύελλες, κοινωνικές θύελλες πολιτικής σας αποσάθρωσης.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και θα βρε-
θούµε απέναντι στην πολιτική σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ, κύριε Κασιδιάρη, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Είναι πολύ ενδιαφέρον το σηµερινό θέµα

και µας δίνει την ευκαιρία να µιλήσουµε επιτέλους για τη δια-
πλοκή στην Ελλάδα και µάλιστα να µιλήσουµε για τη διαπλοκή
µε ονόµατα. Διότι µέχρι τώρα υπάρχει ένας φόβος γενικά στο
πολιτικό σύστηµα να λέει ονόµατα, λες και θα έρθει ένα αόρατο
χέρι και θα σας βάλει πιπέρι στο στόµα, αν πείτε ποιοι είναι επι-
τέλους αυτοί οι διαπλεκόµενοι. Ωρυόταν ο κ. Κατρούγκαλος ότι
«θα χτυπήσουµε τη διαπλοκή» και το λέει µήνες, αλλά µόνο τη
διαπλοκή δεν χτυπάει µε τα νοµοσχέδια αυτά, τα οποία κάνουν
ακόµα ισχυρότερη τη διαπλοκή στην Ελλάδα.

Προηγουµένως αναφέρθηκε ο οµιλητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας στον προηγούµενο διευθυντή της ΕΡΤ, ο οποίος βεβαίως
είναι ο Αιµίλιος Λιάτσος και ο οποίος τώρα είναι στο «KONTRA»,
το κανάλι του Κουρή, που είναι πράγµατι το ιδιωτικό µέσο ενη-
µέρωσης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ήθελα, όµως, να αναφέρω µια λεπτοµέρεια. Τι κοινό έχει η
ΕΡΤ επί Λιάτσου, επί Νέας Δηµοκρατίας, µε τη σηµερινή ΕΡΤ,
που είναι ο Τσακνής, αν δεν κάνω λάθος, διευθυντής; 

Το κοινό είναι ένα, ότι αποκλείουν και οι δυο και στις δύο πε-
ριπτώσεις τη Χρυσή Αυγή. Μάλιστα, στην προηγούµενη ΕΡΤ µας
είχαν καλέσει, στα δύο χρόνια που λειτούργησε, µία φορά. Ένα
Σάββατο πρωί είχαν καλέσει εµένα ως εκπρόσωπο Τύπου του
κόµµατος κι έγινε επανάσταση µετά και έβγαζαν όλα τα κόµµατα
ανακοινώσεις «γιατί καλέσατε για είκοσι λεπτά τη Χρυσή Αυγή;».

Στη νέα ΕΡΤ, λοιπόν, δεν µας έχουν καλέσει ούτε για µισό δευ-
τερόλεπτο. Έχουν καλέσει όλα τα «αποκόµµατα» -ΑΝΤΑΡΣΥΑ,
κάτι τέτοιους εκπροσώπους έβλεπα, ανύπαρκτους και απίθα-
νους- και δεν κάλεσαν ούτε για ένα δευτερόλεπτο εκπρόσωπο
του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή.

Δεν είναι εδώ ο αρµόδιος Υπουργός, είναι άλλος εκπρόσωπος
της Κυβέρνησης και το καταγγέλλω και απαιτώ επιτέλους να πά-
ρετε θέση. Δεν µπορείτε να βάζετε µπροστινό τον Ταγµατάρχη
ή οποιοδήποτε λαµόγιο να έρχεται εδώ και να µας λέει παραµύ-
θια και να µας κοροϊδεύει. Διότι ο Ταγµατάρχης µου είχε πει
εµένα προσωπικά ότι «δεν µπορώ να κάνω τίποτα για το θέµα
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του αποκλεισµού σας. Έρχονται από πάνω αυτά».
Να έρθει, λοιπόν, εδώ ο αρµόδιος Υπουργός, να έρθει ο Παπ-

πάς εδώ και να πει «εγώ έχω δώσει εντολή να αποκλειστεί η
Χρυσή Αυγή». Με γεια σου, µε χαρά, είσαι Κυβέρνηση, αντιδη-
µοκρατικά λειτουργείς, αντισυνταγµατικά λειτουργείς. Να µην
κρύβεσαι, όµως, πίσω από τον Ταγµατάρχη και τον Τσακνή ή
οποιονδήποτε άλλον. Να το πεις αυτό δηµοσίως και να πούµε και
εµείς στους ψηφοφόρους και τους οπαδούς της Χρυσής Αυγής
να µην ξαναπληρώσουν ούτε µισό ευρώ ως τέλος για τη δηµόσια
τηλεόραση, η οποία κάθε άλλο παρά δηµόσια είναι σήµερα.

Όσον αφορά τους Βουλευτές, ακούστηκε η γελοία δικαιολο-
γία, η ηλίθια -µε συγχωρείτε για την έκφραση- δικαιολογία ότι
«δεν έρχονται οι άλλοι». Και τι έγινε που δεν έρχονται οι άλλοι;
Πάµε και µόνοι µας για να µιλήσουµε. Υπάρχει γνωµοδότηση του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης εις ό,τι αφορά την προ-
εκλογική περίοδο -που εκεί ο νόµος επέβαλε την προβολή µας
και γι’ αυτό και µας δόθηκε το ελάχιστο βήµα- σύµφωνα µε την
οποία, όταν δεν έρχονται οι Βουλευτές των άλλων κοµµάτων -
κανένα πρόβληµα- θα βγαίνουν οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής
και θα τα λένε και θα παίρνουν τον χρόνο που τους αντιστοιχεί.
Κάτι τέτοιο τηρήθηκε προεκλογικά, γιατί έτσι έλεγε ο νόµος, και
κόπηκε µαχαίρι την εποµένη µέρα των εκλογών και συνεχίζεται
αυτό το αίσχος µέχρι σήµερα και αρµόδια είναι η Κυβέρνηση γι’
αυτό το αίσχος.

Το ξαναλέω, λοιπόν: Ας έρθει εδώ ο αρµόδιος Υπουργός, ο
Παππάς, να πει «είναι δική µου εντολή στον Ταγµατάρχη» και να
µη βάζει µπροστινούς, ειδάλλως να αναλάβει µια πρωτοβουλία.
Αλλά τι πρωτοβουλία να αναλάβει; Εµείς θα ψηφίζαµε, είπε ο ει-
δικός αγορητής µας, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θα το ψηφί-
ζαµε µε τρεις όρους. Πρώτον, να κατοχυρώνει την ισότιµη
προβολή των πολιτικών κοµµάτων, όπως ορίζει η λαϊκή κυριαρ-
χία. Είµαστε το τρίτο κόµµα και απαιτούµε όλα τα µέσα ενηµέ-
ρωσης να µας προβάλλουν ως το τρίτο κόµµα. Αυτό απαιτεί η
δηµοκρατία, το Σύνταγµα, η πολυφωνία, όλους αυτούς τους
όρους που τους έχετε ξεφτιλίσει και είναι ανεπίτρεπτο πλέον να
τους χρησιµοποιείτε εδώ µέσα, κοροϊδεύοντας τον κόσµο.

Αλλά επειδή µίλησα για τη διαπλοκή και για τα ονόµατα τα
οποία πρέπει να πούµε επιτέλους, ένας άλλος όρος που θέτει η
Χρυσή Αυγή και που θα έπρεπε να υπάρχει στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, αλλά δεν υπάρχει, γιατί είστε και εσείς φορείς της δια-
πλοκής, θα ήταν να υπάρχει το ασυµβίβαστο εργολάβου και
καναλάρχη. Να µη µπορεί ο Μπόµπολας -που µέσω του
«ΑΚΤΩΡΑ» παίρνει όλα τα δηµόσια έργα και τα κονοµάει χοντρά,
επειδή διαπλέκεται µε την εξουσία- να έχει κανάλι και να έχει
«πρώτο τραπέζι πίστα» παλαιότερα τους νεοδηµοκράτες και
τους πασοκτζήδες Βουλευτές, σήµερα τους συριζαίους Βουλευ-
τές και λόγω ακριβώς αυτής της προβολής να έχει δηµόσια έργα
και να προτιµάται στους διαγωνισµούς και να τα οικονοµάει
ακόµα και από το ΕΣΠΑ και να παίρνει εκατοµµύρια. Ασυµβίβα-
στο, λοιπόν, εργολάβου-καναλάρχη. Δεν το κάνετε, γιατί είστε
και εσείς φορείς της διαπλοκής.

Και βέβαια, το τρίτο προαπαιτούµενο -αλλά µόνο µια κυβέρ-
νηση Χρυσής Αυγής µπορεί να επιβάλει αυτά τα καθ’ όλα νόµιµα
µέτρα- είναι ονοµαστικοποίηση των µετοχών. Σήµερα η «ΤΗΛΕ-
ΤΥΠΟΣ Α.Ε.» -λέω και πάλι το «MEGA», θα πάω και στους άλλους
και στον Κυριακού και στον Βαρδινογιάννη, ο οποίος είναι και
στο «MEGA» και στον Κοντοµηνά και στον Αλαφούζο, θα πάω σε
όλους- που είναι σήµερα και θα είναι και µε το νοµοσχέδιό σας,
τα ίδια θα φαίνονται, είναι η «ΠΗΓΑΣΟΣ», ο ΔΟΛ, η «HSBC» της
Ελβετίας -λίστα Λαγκάρντ- η «GS Bank», η «MOONGOLD», η
«BALTAZZI», η «GOODLASS», η «OPALTON», η «BENBAY», η
«SARAN HOLDINGS S.A.», η «PRIME APPLICATIONS» και ένα
σωρό τέτοιες offshore εταιρείες.

Τι είναι αυτό; Αυτό είναι Ψυχάρης, Μπόµπολας, Βαρδινογιάν-
νης. Αυτοί είναι πίσω από αυτές τις διαπλεκόµενες off shore εται-
ρείες, όπως και από την εταιρεία που πούλησε το ΚΚΕ, τον «902»,
και έγινε το κανάλι «EPSILON», που είναι ο γνωστός παράγοντας
Βρυώνης. Αλλά αυτά τα ονόµατα δεν τα λέει κανείς µέσα στη
Βουλή και γι’ αυτό θα συνεχίζεται εσαεί η διαπλοκή.

Στην Ελλάδα, δυστυχώς, ούτε κράτος υπάρχει ούτε Σύνταγµα
ούτε αρµόδιες αρχές. Επειδή αναφέρετε το ΕΣΡ, έχω εδώ να κα-

ταθέσω έναν τόµο. Αυτός εδώ ο τόµος δεν είναι της «Πάπυρος-
Λαρούς». Είναι οι καταγγελίες της Χρυσής Αυγής προς το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης από την ηµέρα που ανέλαβε την
εξουσία ο ΣΥΡΙΖΑ. Για τις καταγγελίες αυτές που αφορούν κα-
τάφωρη παραβίαση της συνταγµατικής νοµιµότητας και της πο-
λυφωνίας δεν έγινε απολύτως τίποτα. Τα καταθέτω, λοιπόν, στον
Υπουργό, στο έδρανό του, γιατί είναι απών ο Υπουργός. Ορίστε,
παρακαλώ, να τα δει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Κασιδιάρης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διότι στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν ούτε ανεξάρ-
τητες αρχές ούτε Σύνταγµα τηρείται. Υπάρχει ο Μπόµπολας,
υπάρχει ο Ψυχάρης, υπάρχει ο Αλαφούζος, υπάρχει ο Βαρδινο-
γιάννης, υπάρχει ο Κυριακού, υπάρχει ο Κοντοµηνάς, αυτοί οι
οποίοι ελέγχουν το σύστηµα εξουσίας, µέσω των διαπλεκόµενων
καναλιών και δεν πρόκειται να κάνετε απολύτως τίποτα.

Επειδή ζητάτε προτάσεις, τι θα έπρεπε να κάνετε;
Θα κλείσω αυτήν την οµιλία µου µε την υπόθεση των «θαλασ-

σοδανείων» που πήραν από όλες τις συστηµικές τράπεζες. Πώς
πήρε καινούργιο δάνειο 98 εκατοµµύρια ευρώ το «MEGA»; Έχετε
ιδέα; Το λέω διότι µιλάτε για 8.000.000 ευρώ, τα οποία πρέπει να
δώσουν για να πάρουν τη συχνότητα. Σ’ αυτό θα δηλώσουµε
«Παρών», καθώς δεν λέµε «όχι» σε όλα.

Όµως, τα 8.000.000 ευρώ που ζητάτε να πάρετε από το
«MEGA», δηλαδή από την «ΤΗΛΕΤΥΠΟΣ Α.Ε.», είναι τίποτα, γιατί
πήρε 98.000.000 ευρώ το «MEGA», ενώ έχει συνολικό δανεισµό
150.000.000 ευρώ «θαλασσοδάνειο». Ξέρετε πώς τα πήρε; Δεν
τα πήρε επειδή είναι κερδοφόρος επιχείρηση, γιατί εγώ αν πάω
ως ιδιώτης και ζητήσω λεφτά από την τράπεζα, θα µου ζητήσουν
ενδείξεις κερδοφορίας της επιχείρησής µου. 

Το «MEGA», λοιπόν, έβαλε κάποια λαµόγια µίας εταιρείας
«MOORE STEPHENS» από το εξωτερικό να κοστολογήσουν την
ταινιοθήκη του. Κοστολόγησαν το επεισόδιο «τα στρουµφάκια»
που έχει το MEGA στην ταινιοθήκη του -προσέξτε, δεν κάνω χι-
ούµορ- 1.100.000 ευρώ και παίρνει τώρα 98.000.000 ευρώ ο
Μπόµπολας δάνειο και το πληρώνει ο πολίτης, µέσω του µνηµο-
νίου και της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών. 

Σ’ αυτά τα αίσχη, λοιπόν, που έχουν γίνει στην Ελλάδα δεν
πρόκειται να µπει κανένας φραγµός. 

Ο δικός σας επιχειρηµατίας καναλάρχης, ο Κουρής, µε την
υπόθεση του «ALTER», µε τον ίδιο τρόπο είχε κοστολογήσει
400.000.000 ευρώ από την ταινιοθήκη του «ALTER». Και καθαρί-
ζουν όλα τώρα. Το «ALTER» έδειχνε κάτι ταινίες µε τον Στάθη
Ψάλτη, αν θυµάστε, που κοστολογήθηκαν 400.000.000 ευρώ. Και
µιλώ για δικό σας καναλάρχη, διαπλεκόµενο µε εσάς και πράγ-
µατι, όπως είπε προηγούµενος οµιλητής, ο Λιάτσος πήγε στον
Κουρή και σήµερα το κανάλι «KONTRA» είναι το ιδιωτικό κανάλι
του ΣΥΡΙΖΑ.

Απέναντι σ’ όλο αυτό το σύστηµα, λοιπόν, στέκεται ο Λαϊκός
Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή. Γι’ αυτό και µας πολέµησαν. Γι’ αυτό
και συνεχίζουµε να βλέπουµε «Χρυσαυγιάδες» εις το διηνεκές.
Επί κάτι µήνες το 2013, όλη µέρα και κάθε µέρα τα κανάλια έλε-
γαν ψέµατα κατά της Χρυσής Αυγής. Δεν κατάφεραν να κάνουν
τίποτα. Το έκαναν, όµως και συνεχίζουν να µας πολεµούν, γιατί
ξέρουν πως είµαστε οι µόνοι που µπορούµε να τους τελειώσουµε
και να επιβάλουµε τη νοµιµότητα στην Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Κασιδιάρη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παράταξή µας έκανε και στο

προηγούµενο αλλά και στο σηµερινό νοµοσχέδιο µία εποικοδο-
µητική αντιπολίτευση άρθρο-άρθρο, προτείνοντας πολλά που
µπορούσαν να αλλάξουν, να είναι στη σωστή κατεύθυνση και να
ψηφιστούν από εµάς, γιατί πραγµατικά νοµίζω ότι όλοι µας θέ-
λουµε να καταλήξουµε σε ένα νοµοσχέδιο που θα λύσει αυτόν
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τον γόρδιο δεσµό που αφορά τις ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες.
Κύριε Υπουργέ, µαθαίνουµε ότι κάποια θα αλλάξουν και θα τα

καταθέσετε. Μέχρι στιγµής δεν τα έχετε καταθέσει. Ελπίζω να
δείξετε πραγµατικά το ανάλογο ενδιαφέρον. Διαφορετικά, όπως
σας είπα κι εγώ και ο εισηγητής µας και οι υπόλοιποι συνάδελφοι
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας στην επιτροπή, στο τέλος, αν δεν
συµβούν αυτά µε το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, θα
υπάρχει µία µεγάλη ταµπέλα η οποία θα λέει: «Θέλετε να γίνεται
καναλάρχης; Πηγαίνετε στην οδό Ηρώδου Αττικού 19, πληροφο-
ρίες κ. Νίκος Παππάς.».

Εύχοµαι –και θέλω να πιστεύω ότι θα το κάνετε- εσείς να µην
καταλήξετε σ’ αυτό, αλλά να κάνετε όλες τις αναγκαίες αλλαγές
και είµαστε εδώ να τις στηρίξουµε. 

Όµως, νοµίζω ότι αυτό που µας χαρακτηρίζει τον τελευταίο
καιρό είναι ότι δεν έχουν µνήµη ούτε οι πολίτες αλλά ούτε κι
εµείς οι ίδιοι. 

Θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι τα τελευταία πέντε χρό-
νια αλλά και τα προηγούµενα χρόνια, το αντιµνηµονιακό µέτωπο
–σας αδικούµε πολλές φορές- δεν το δηµιουργήσατε µόνοι σας.
Το δηµιουργήσατε µε τα συγκεκριµένα κανάλια. Από το πρωί
µέχρι το βράδυ, µαζί µε αρκετούς δηµοσιογράφους –όχι όλους-
ήσασταν εκεί και σηκώσατε τη σηµαία του αντιµνηµονιακού
αγώνα. Όλα τα αστέρια σας, δηλαδή Κατρούγκαλος, Βαρουφά-
κης, Χρυσόγονος, κ.λπ., είναι γέννηµα-θρέµµα των καναλιών.

Μάλιστα, θέλω να θυµάστε ότι τα µεγάλα αυτά κανάλια στα-
µατούσαν το πρόγραµµά τους για να µεταδώσουν από την πλα-
τεία Συντάγµατος και τους αγανακτισµένους τις συζητήσεις,
όπου ο κ. Τσακαλώτος, ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Βαρουφά-
κης, ο κ. Καζάκης και ο κ. Κατρούγκαλος µιλούσαν για το πώς
δεν θα κοπούν οι συντάξεις. 

Και επειδή αυτά έχουν «κοντά ποδάρια», ο κ. Κατρούγκαλος,
τον οποίο βλέπετε να µιλάει και να µη σκέφτεται τι έχει πει στο
παρελθόν, θα κριθεί, γιατί οι αντιφάσεις του έχουν κόστος πια.
Πληρωνόταν ως δικηγόρος από τα διάφορα ταµεία, για να δώσει
διάφορες γνωµοδοτήσεις και τις ακυρώνει µε νόµους του τώρα. 

Θέλετε να σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ; Το πιο αγαπηµένο
παιδί -και θα µου το επιτρέψετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ-
ήταν ο κ. Τσίπρας. Ξέρετε ποιος τον ανέδειξε τον κ. Τσίπρα, όταν
δεν τον ήξεραν οι περισσότεροι από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
σήµερα, όταν ήταν πρώτη φορά υποψήφιος δήµαρχος στην
Αθήνα; Μια σατιρική εκποµπή, που τον καλούσε και τον παρακα-
λούσε και τον στήριζε και τον στηρίζει και µάλιστα µε νούµερα
τηλεθέασης που ξεπερνούν κάθε προσδοκία. Τα ξεχνάτε αυτά;
Μήπως ξεχνάτε ότι αυτοί οι καναλάρχες, αυτά τα κανάλια σάς
βοήθησαν για να φτάσετε σήµερα εδώ;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς έχουµε το θάρρος σή-
µερα να αναγνωρίσουµε λάθη και παραλείψεις των προηγούµε-
νων ετών και να καταθέσουµε συγκεκριµένες προτάσεις.

Θα µου επιτρέψετε να πω και κάτι άλλο που ξέχασα, ακούγον-
τας τον προηγούµενο οµιλητή. Θυµάστε τα κανάλια που χάι-
δευαν τους νεοναζιστές όταν χτυπούσαν και προπηλάκιζαν
κάποιους; Έτσι τυχαία γιγαντώθηκαν τα ναζιστικά µορφώµατα;
Θυµάστε πώς συµπεριφέρονταν και µε πόση αγωνία µιλούσαν
στις πρωινές εκποµπές για τα καλά παιδιά που στον Άγιο Παντε-
λεήµονα χτυπούσαν τους µετανάστες και πήγαιναν τις γιαγιάδες
για να πάρουν λεφτά από τις τράπεζες; Αυτοί κατέληξαν να ανα-
λαµβάνουν την πολιτική ευθύνη για τον θάνατο του Παύλου
Φύσσα. Άρα σε αυτά τα κανάλια και τους καναλάρχες θέλουµε
να υπάρχουν κανόνες. 

Εσείς, όµως, δεν θέλετε κανόνες, κύριε Υπουργέ. Εσείς θέλετε
να είστε οι άνθρωποι στους οποίους θα έρχονται αυτοί να παρα-
καλάνε, να διαπραγµατεύεστε, να κάνετε συναλλαγή –όχι οικο-
νοµική, σε καµµία περίπτωση- στήριξης για το επόµενο χρονικό
διάστηµα.

Να πω και ένα τελευταίο. Τα τελευταία χρόνια, όταν σε µία πα-
ραπολιτική στήλη γραφόταν κάτι για έναν Υπουργό, οι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων κοµµάτων έφερναν το θέµα στη
Βουλή και ζητούσαν να γίνει διερεύνηση του θέµατος.

Χθες έγινε µια καταγγελία από έναν Βουλευτή µέσα στη
Βουλή, κύριε Υπουργέ. Έγινε µια καταγγελία από τον κ. Θεοχάρη
για την εταιρεία του κ. Αλέξη Φλαµπουράρη, ότι στα ταµεία της

υπάρχουν µαύρα χρήµατα. Σας ρωτώ: Θα στείλετε το ΣΔΟΕ ή
θα περιµένετε να βάλετε στο ΣΔΟΕ κάποιον δικό σας που θα δια-
σφαλίζει το τελικό πόρισµα; Σας ερωτώ: Θα στείλετε το ΣΔΟΕ,
για να δούµε αν αυτό που είπε ένας Βουλευτής στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο από το Βήµα είναι αλήθεια ή ψέµατα; Εγώ σας ζητώ,
σας καλώ και σας προκαλώ να ζητήσετε από το ΣΔΟΕ να ξεκα-
θαρίσει την υπόθεση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Κωνσταντινόπουλε.
Τον λόγο έχει η κ. Κανέλλη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρχει κά-

ποιος εδώ µέσα –εξήντα ενός χρόνων είµαι- που θα µπορούσε
να κάνει τηλεοπτικό σόου από τούτη εδώ την Αίθουσα και µάλι-
στα µε τρόπο που να µην το πάρει και πρέφα κανένας, µάλλον
µου πέφτει ο κλήρος µετά από σαράντα τρία χρόνια! Μπρίκια δεν
κολλάω, η επαγγελµατική µου υπόσταση είναι συνυφασµένη µε
τη δηµοσιογραφία και την τηλεόραση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεκτό!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ακούστηκαν και ακούγονται απίθανα πράγ-

µατα. Και αν κρατήσουµε τη συζήτηση στην επικαιρότητα για
κάτι που λέτε ότι πάσχει εδώ και πενήντα χρόνια και πρόκειται
να φτιαχτεί ένα τοπίο για τα επόµενα πενήντα, θα σας έλεγα ότι
έχουµε παγιδευτεί στην τηλεοπτική αξιολόγηση της µετάβασης
µιας τέτοιας συζήτησης. 

Θα προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν πιο σαφής. Αν πείτε
σε οποιονδήποτε σε συνθήκες ελεύθερης αγοράς, της οποίας
είστε θιασώτης και λάτρης στην πλειονότητα, πλην Λακεδαιµο-
νίων -ΚΚΕ-, ότι θα προσπαθήσετε να βάλετε κανόνες στην ελεύ-
θερη αγορά, για να µην είναι ξεσαλωµένη αγορά, και αρχίζετε
από το ποιος καλεί ποιον στη δουλειά του, σε ποιον επιτρέπει και
σε ποιον δεν επιτρέπει, στη χώρα που δεν µπορεί να αποφασίσει
πού θα βάλει τους S-300 χρόνια τώρα -έκανε και επένδυση, τους
πήρε µια εποχή και δεν ξέραµε πού µπορεί να τους βάλει-, στη
χώρα που ακόµα µιλάει για «πράσινες γραµµές» στη Λευκωσία,
για δίκαιες και βιώσιµες λύσεις µακρόπνοων προβληµάτων που
έχει η χώρα, θέλετε να µου πείτε ότι θα οριοθετήσετε τώρα, εδώ,
µε αυτό το νοµοσχέδιο την κατανοµή τίνος πράγµατος; 

Σύσταση πρώτη. Βγάλτε µε βάση τον νόµο του ’89, από τον
οποίο διαπνέονται τα µίντια µέχρι αυτή τη στιγµή που µιλάµε και
το δικό σας νοµοθέτηµα, την ιδιωτικοποίηση του δηµοσίου αγα-
θού. Διότι µε βάση τον νόµο του ’89 και όλους τους νόµους για
τα µίντια -εγώ δεν πιστεύω στη διαφάνεια και γι’ αυτό και δεν σας
το συζητώ, αφού συνήθως για τη διαφάνεια µιλούν οι αδιαφα-
νείς- αυτή τη στιγµή, λοιπόν, προσπαθείτε να τροχιοδροµήσετε
µια πορεία σε έναν αεροδιάδροµο που δεν σας ανήκει, όπως δεν
ανήκε ποτέ σε κανέναν. Μιλάτε για ένα δηµόσιο αγαθό και πάτε
µε λεφτά, µε άδειες, µε αριθµό, µε τακτοποίηση της αγοράς, µε
αναφορές στα δάνεια, σε εκποµπές, σε δηµοσιογράφους, σε έκ-
θεση προσώπων, πραγµάτων και καταστάσεων -όπως ποιος είναι
συνεταίρος ποιανού και πού- τάχα µου, δήθεν, να καθαγιάσετε
τι; Ποιον; Τον καπιταλισµό; Αυτό είναι φυσικό. Σύµφυτο είναι! 

Τι είναι αυτό που προσπαθείτε να κάνετε; Είναι δηµόσιο
αγαθό; Αν είναι δηµόσιο αγαθό, τότε έχετε ιδιωτικές ΔΕΚΟ. Διότι
συµπαρασύρθηκε από το πνεύµα του ’89 η αντίληψη µε βάση το
άρθρο του Συντάγµατος ότι όποιος ασχολείται µε την ενηµέ-
ρωση είναι χρήστης και διαχειριστής δηµοσίου αγαθού. 

Τώρα αυτό πάτε να το κάνετε άδεια και να το τιµολογήσετε.
Οι µεν θα µιλάνε για τα «Στρουµφάκια» και οι άλλοι θα µιλάνε για
κάτι άλλο. Είναι δυνατόν; Για ποιο δηµόσιο αγαθό µιλάτε; Για πα-
ράδειγµα, οι ειδήσεις είναι επιλογή. Επιλογή! Είναι επιλογή ποιες
ειδήσεις θα διαλέξεις να πεις. Θα παρέµβετε σε αυτό µε βάση
τον αριθµό των αδειών; Όχι! 

Τι µπορείτε να κάνετε. Ένα ειδησεογραφικό κανάλι πόσα δελ-
τία ειδήσεων πρέπει να έχει την ηµέρα; Θα το πείτε; Όχι! Εγώ
σας είπα να καλέσετε την ΕΤΙΤΑ, τους τεχνικούς, για να ξέρετε!
Με βάση τον ΟΟΣΑ, ένα ειδησεογραφικό κανάλι πανελλαδικής
εµβέλειας ή µη πανελλαδικής –περιφερειακής- εµβέλειας, όταν
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µιλάτε για ενηµέρωση, µε ποιους επαγγελµατίες θα την κάνει;
Και καλά, στο επίπεδο των δηµοσιογράφων αυτό µπορείτε να το
καθορίσετε, γιατί έχουν Ενώσεις. Στο επίπεδο των τεχνικών και
στην εποχή που προχώρησε η τεχνολογία, µε πόσα selfies µπο-
ρείτε να κάνετε δελτία ειδήσεων; Με πόσο, τάχα µου, δήθεν, γνή-
σιο και αυθόρµητο λαϊκό υλικό, το οποίο µαζεύετε στο διαδίκτυο
και δεν κοστίζει τίποτα; Φράγκο δεν κοστίζει. Τσάµπα! Οι περισ-
σότεροι παίρνουν τηλέφωνο και το πουλάνε στο διαδίκτυο. Πόσα
viral θέλετε να φτιάξετε; Αυτό θα γίνει έτσι, επειδή θα αποφασί-
σατε πόσες άδειες θα δώσετε και θα τιµολογήσετε τις πέντε
άδειες που θα δώσετε; 

Η ιδιωτική τηλεόραση πάσης φύσεως και µορφής µπορεί να
είναι δηµόσιο αγαθό και να είναι επί ίσοις όροις µε τη ΝΕΡΙΤ; Αν
είναι, θα σας πω τι συµβαίνει. Θα βγάζουν λεφτά από pool ενη-
µέρωση. Στους δύσκολους χώρους, εκεί που κοστίζει, πηγαίνουν
τα ιδιωτικά κανάλια και παίρνουν pool ενηµέρωση από την ΕΡΤ. 

Εσείς, όµως, λέτε ότι θα το φτιάξετε αλλιώς. Θα δώσετε τη
διανοµή, τις δυνατότητες στους επίγειους σταθµούς, να έχει και
η ΕΡΤ τους δικούς της. Και τώρα θα πρέπει να αποζηµιώσετε το
σύνολο του κοινού στην Ελλάδα, το οποίο, για να µην αλλάξει
τηλεόραση, όταν δεν µπορούσε να πάρει τηλεοράσεις τελευ-
ταίας τεχνολογίας -LED, MED, CED, FED, LOW και πάει λέγον-
τας- πλήρωσε δυο-τρεις αποκωδικοποιητές ανά σπίτι, όπου
υπήρχε µια τηλεόραση. Αν τώρα θέλει να βλέπει ΕΡΤ, σε λίγο
που θα προχωρήσετε, θα πάρει άλλους αποκωδικοποιητές και
θα βλέπει την ΕΡΤ και το κανάλι της Βουλής µε έναν αποκωδικο-
ποιητή. Όλους αυτούς, λοιπόν, θα τους αποζηµιώσετε; 

Ακούω και κάτι περί πλουραλισµού και πολυφωνίας. Λοιπόν,
θέλετε να σας δώσω -στα δεκαπέντε χρόνια που έχω στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας- τις αποφάσεις του Ραδιοτηλεο-
πτικού Συµβουλίου για τη µη ισότιµη προβολή των καναλιών;
Θέλετε να δείτε των κοµµάτων; Θέλετε να δείτε τη δυσανάλογη,
όταν ο ΣΥΡΙΖΑ είχε 4,5% και είχε 15% και 20% προβολή και το
ΚΚΕ πάντα την αντίστοιχη κατά τι κάτω κοµµένη περίπου 20%; 

Αυτό µπορεί να ισχύσει σε προεκλογική περίοδο. Γιατί µπορεί
να ισχύσει σε προεκλογική περίοδο και συζητιέται στην προεκλο-
γική περίοδο; Γιατί στην προεκλογική περίοδο τιµολογείται. Και
επειδή τιµολογείται, σας είπε κανένας ποτέ ότι στο prime time τα
προεκλογικά spot είναι τέσσερις φορές ακριβότερα από τη δια-
φήµιση; Σας είπε ποτέ κανένας πώς τιµολογείται η διαφήµιση; 

Θυµηθήκατε ποτέ πώς δηµιουργήθηκε πρωινή τηλεόραση
στην Ελλάδα; Ξέρετε από ποια εποχή άρχισε η γεωστρατηγική
εκµετάλλευση της τηλεόρασης; Από τη βασική επιλογή που στο
πέρασµα από το µαυρόασπρο στο έγχρωµο -τέλη της δεκαετίας
του ’70, αρχές δεκαετίας του ’80- ήταν στρατηγική πολιτική επι-
λογή εάν θα πάµε στον γαλλικό άξονα ή στον γερµανικό άξονα,
αν θα πάρουµε SECAM ή αν θα πάρουµε PAL. Εκείνον τον καιρό
παίρναµε και Mirage, παίρναµε και SECAM. 

Μετά προχώρησε η τεχνολογία. Τώρα δεν έχουµε SECAM και
PAL! Τι έχετε πρότυπα; Πρότυπα γερµανικά; Πιστεύετε ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο θα φτιάξετε τι; Ένα ARTE, το οποίο θα έχει
…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πάρα πολύ θα ήθελα µισό
λεπτό και να µη χτυπάει το κουδούνι, γιατί καθίσταται τηλεοπτι-
κώς ατελέσφορο. Μεταδίδεται. Όταν µεταδίδεται ζωντανά, ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά ότι έχει θόρυβο. Η συζήτηση είναι πολύ
έντονη. Όταν είναι βίντεο, καλµάρουµε όλοι. Αυτό είναι live. Εγώ
προτιµώ να είναι καλµαρισµένη η κουβέντα και η εικόνα εδώ
µέσα. 

Δεν µπορείτε να την τακτοποιήσετε έτσι την αγορά. Δεν µπο-
ρείτε να δηµοπρατήσετε πράγµατα. Θα πρέπει να έχετε ταξιδέ-
ψει κάποια στιγµή. Μιλάτε για την επικοινωνία. Η σύγχρονη
επικοινωνία έχει άλλη µορφή. Το ψηφιακό σήµα µπορεί να το
σταµατήσει µια «κουρτίνα» βροχής σαν τη σηµερινή. Ωστόσο,
όταν µπείτε στην κινητή τηλεφωνία -παρόµοιο είναι το σήµα έτσι,
ψηφιακό- και πάτε από τη Γερµανία στη Γαλλία και περάσετε
εκείνα τα σύνορα που είναι –το ξέρουν οι Βουλευτές που ταξι-
δεύουν πολύ συχνά προς το Στρασβούργο- ξαφνικά τσακ, µε το
που τα περνάτε, αλλάζετε πάροχο. Εάν πάτε, όµως, στο Δηµαρ-

χείο της Μυτιλήνης, το πιθανότερο είναι να σας βγει η «TÜRK-
SAT». Αυτό τι σηµαίνει; Ότι συνδιαχειρίζεται τις τηλεπικοινωνίες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έρχεται ένα µέλλον µπροστά. Αυτό θα ήταν καινοτόµο, να
δούµε ποια είναι η θέση της χώρας. Σε δορυφόρο δεν είµαστε,
άλλες χώρες όµορες είναι. Άρα δεν έχετε δορυφορικό σήµα. Εί-
µαστε µια χώρα η οποία είχε κάποτε ΥΕΝΕΔ. Η ΥΕΝΕΔ πώς
έγινε; Έγινε στα πρότυπα της ισραηλινής. Η ισραηλινή πώς έγινε,
επειδή δεν είχε τη δυνατότητα; Με ένα καράβι πάνω-κάτω. Αυτή
τη στιγµή στα διεθνή ύδατα µπορεί να υπάρχει ψηφιακός πάρο-
χος. Τι θα του κάνετε; Θα τον βυθίσετε; Πηγαίνει πάνω-κάτω.
Μπορεί να είναι και ένα αεροπλάνο, AWACS, να πηγαίνει επάνω,
µη επανδρωµένο, παρακαλώ. Ψηφιακό πάροχο. Tι θα κάνετε; 

Κάποτε, στα πρώτα χρόνια του εκσυγχρονισµού, ρωτήθηκε
ένα αείµνηστος –είναι πεθαµένος ο άνθρωπος, δεν θέλω να ανα-
φέρω ονόµατα- Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ και απάντησε. Δεν ήξερε.
Κάτι λέγανε για insert, και έλεγε «να αγοράσουµε». Όσοι ξέρουν
τηλεόραση, ξέρουν τι είναι το insert. Το insert είναι πλάνο εµβό-
λιµο που µπαίνει µέσα. Έλεγε ο άνθρωπος, αφού το ξέρουν
αυτοί από την τηλεόραση, ας αγοράσουµε. Αυτό µού θυµίσατε
τώρα. Και του έλεγαν, ξέρετε, για το σήµα, δηλαδή για την EBU.
Έχετε διαβάσει το καταστατικό της EBU, ότι η ευρωπαϊκή ενο-
ποίηση αρχίζει από τον διαγωνισµό της Eurovision και την ενο-
ποίηση των δελτίων ειδήσεων; Βρίσκεται στην ιδρυτική πράξη
της Eurovision, πίσω στη δεκαετία του ’50, τότε που γεννήθηκα
εγώ, δηλαδή πριν από εξήντα χρόνια! 

Εποµένως αυτή είναι µια συγκεκριµένη ευρωπαϊκή πολιτική µε
συµφέροντα. Όταν ταξιδέψετε από τη Γερµανία στη Γαλλία, τσάκ
αλλάζει το σήµα. Όταν ταξιδέψετε από εδώ στα Σκόπια, αλλάζει;
Και σε ποιον βαθµό αλλάζει; Ποιος έχει τον πιο ισχυρό ποµπό;
Ποιος έχει τον πιο ισχυρό δέκτη; 

Όταν µου λέτε ότι θα τιµολογήσετε, θα τιµολογήσετε µε τι;
Εγώ θα σταθώ στους εργαζόµενους. Θα σκάσω, εάν δεν το
κάνω. Σας τα είπα για τα Γραφεία Τύπου. Εάν δεν βάλετε, για πα-
ράδειγµα, 40% τεχνικοί και 60% το υπόλοιπο προσωπικό, θα
έχετε εικόνα χαµηλότατης ποιότητας, ανεξαρτήτως περιεχοµέ-
νου. Δεν πάει να είναι το περιεχόµενο µε τα «Στρουµφάκια», η
Χρυσή Αυγή, ο φούφουτος όποιος και να είναι! Δεν έχει καµµία
σηµασία. Η αισθητική της εικόνας και η εικόνα αυτή καθαυτή
είναι από µόνη της γλώσσα και λεξιλόγιο. Θα κατασκευάσει αι-
σθητική, πρότυπα, δοµή, τρόπο σκέψης. Θα έχετε, λοιπόν, ερα-
σιτεχνικές εικόνες, οι οποίες θα πλασάρονται, γιατί είναι φθηνές.
Τα δικαιώµατα του «Big Brother» είναι ολλανδική εφεύρεση, το
ξέρατε; Δεν µπορείς να παίξεις τίποτα από «Big Brother», εάν δεν
πληρώσεις δικαιώµατα στους Ολλανδούς. 

Το ίδιο και οι ιδέες για σίριαλ. Ξέρετε πού παίζονται τα σίριαλ
τις περισσότερες φορές, ε; Στις διαφηµιστικές εταιρείες, για να
φτιαχτεί το target group στο οποίο απευθύνονται και µετά έρχε-
ται η διαφήµιση που συνδέει τα πράγµατα έτσι.

Πώς θα το κάνετε αυτό; Κοστολογώντας τις άδειες; Μα, τις
άδειες θα τις κοστολογήσετε πάνω στην υπεραξία που έχει φτιά-
ξει το «MEGA», o «ΑΝΤΕΝΝΑ», το «STAR», το «KONTRA», το
«TRT», το παπούτσι µου και η κάλτσα µου. Θα αρχίσουµε να λέµε
και περιφερειακά κανάλια, έτσι; Το «TV PERSONAS», το «THAS-
SOS TV». Τι θα κάνετε; Θα πάτε στην αξιακή. Κάντε το. Δεν µε
νοιάζει. Θέλετε να εξυγιάνετε την επιχειρηµατική αγορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κανέλλη,
παρακαλώ τελειώνετε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω.
Πάµε στους εργαζόµενους. Οι εργαζόµενοι των υπαρκτών κα-

ναλιών τι θα γίνουν; Θα εξαφανιστούν; Διότι, µε βάση αυτό το
νοµοσχέδιο, ο κάθε έξυπνος επιχειρηµατίας διαλύει το παρόν,
το πτωχεύει, φτιάχνει καινούργια εταιρεία και κατεβαίνει.

Ακούστε µε. Δεν υπάρχει ελάχιστο. Αν δεν είναι οι θέσεις και
δεν προστατευτούν τα φυσικά πρόσωπα και οι σχέσεις εργασίας
που έχουν, «αντίο, Γλαρέντζα µου»! Αν δεν ξέρετε την έκφραση
«αντίο, Γλαρέντζα µου», να τη διευκρινίσω. Το «αντίο, Γλαρέντζα
µου» είναι πολύ συγκεκριµένο πράγµα. Αυτοί που έβγαιναν από
τη Ζάκυνθο στην Κυλλήνη απέναντι, όταν έφευγαν από την Κυλ-
λήνη, που λέγεται Γλαρέντζα, έλεγαν «αντίο Γλαρέντζα µου» και
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έκλαιγαν την εποχή που οι επικοινωνίες και οι θαλάσσιες επικοι-
νωνίες ήταν πολύ λιγότερες. Αυτό είναι το «αντίο, Γλαρέντζα
µου». Δεν λέω και κάτι φοβερό. Για να το διευκρινίσω και για τα
Πρακτικά για αύριο το πρωί.

Οι εργαζόµενοι έχουν δικαιώµατα. Να σας πω γιατί δεν µπο-
ρείτε να το κάνετε; Διότι χρησιµοποιείτε την εργαλειοθήκη του
ΟΟΣΑ. Για να µην έχετε, λοιπόν, ερασιτεχνική τηλεόραση, αφού
δεν έχετε ούτε καν µία πρόβλεψη που να λέει «ερασιτεχνικό
πλάνο», όχι, δεν µπορείτε να το έχετε, γιατί µπορεί ο άλλος να
φτιάξει µε τετρακόσια άτοµα κανάλι µόνο µε ερασιτέχνες που
δεν έχουν ιδέα. Και πώς θα το κάνει αυτό; Με την εργαλειοθήκη
του ΟΟΣΑ. 

Ξέρετε ότι στο προηγούµενο µνηµόνιο, στους προηγούµενους
εφαρµοστικούς του µνηµονίου -το δικό σας µνηµόνιο είναι συνέ-
χεια των προηγούµενων- µέσα στην εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ µε
µία λέξη καταργήθηκαν οι ειδικότητες και οι σπουδές όλων των
τεχνικών της τηλεόρασης, που ήταν αναγνωρισµένες από το ελ-
ληνικό κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κανέλλη,
παρακαλώ τελειώνετε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτά τα πράγµατα πώς θα τα κάνετε; Μιλάω για αριθµό εργα-

ζοµένων, µιλάω για προστασία εργασιακών δικαιωµάτων, ουσια-
στικά πράγµατα, τα οποία δεν αφορούν τον χώρο των κακών
επιχειρηµατιών µε όµηρους τους εργαζόµενους, οι οποίοι πρέπει
να τιµωρηθούν για την επιλογή τους. Διότι τα ιδιωτικά κανάλια
φτιάχτηκαν από τους ανθρώπους που εργάστηκαν χρόνια στα
κρατικά κανάλια χρόνια και έµαθαν στου κασίδη το κεφάλι, µε
κρατική εισφορά. 

Εποµένως σήµερα, αν θέλετε να καθίσουµε να συζητήσουµε,
πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί το φέρατε µε τη µορφή του κατε-
πείγοντος και µην ακούω εδώ µέσα υποκρισίες σε φίλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης περί εργολάβων. Τα 3/4 ακόµα και των
αριστερών εφηµερίδων στη Γαλλία είναι αγορασµένες από ερ-
γολάβους. Και οι καναλάρχες είναι εργολάβοι πάσης φύσεως και
µορφής! Και ο Μπερλουσκόνι και ο µπερλουσκονισµός εργολά-
βος ήταν!

Άρα δεν είναι θέµα εργολάβων, είναι θέµα καπιταλιστών και
λεφτάδων. Το δηµόσιο αγαθό µπορούν µε βάση την τεχνολογία
να το ικανοποιήσουν χωρίς εσάς. Όταν εσείς αποφασίσετε να
παρέµβετε, δεν µπορείτε να χρησιµοποιείτε ως άλλοθι τη συναί-
νεση του κόσµου, το κατεπείγον του πράγµατος. Έρχονται και
οι Γάλλοι, έχουµε διαλέξει SECAM, έχουν και πρότυπο, δεν ξέρω
τι φέρνουν µαζί τους οι επιχειρηµατίες του κ. Ολάντ περί τα τη-
λεοπτικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ, κυρία Κανέλλη.
Θα παρακαλέσω τον επόµενο οµιλητή και τους επόµενους οµι-

λητές να σεβαστούν τον χρόνο, γιατί ο σεβασµός στον χρόνο
είναι στην ουσία σεβασµός προς τους υπόλοιπους συναδέλφους
οµιλητές. Διότι όταν παραβιάζουµε τον χρόνο, κάποιοι δεν θα µι-
λήσουν και κάποιοι θα περιοριστούν να µιλήσουν. Κατά συνέπεια,
παράκληση να περιοριστούµε στον χρόνο.

Κύριε Μπαργιώτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική επικαιρότητα αυτές

τις µέρες είναι πλούσια και εκτός από πλούσια είναι και κοµµα-
τάκι σκληρή, όχι µόνο για τον ελληνικό λαό, αλλά και για την Κυ-
βέρνηση την ίδια, καθώς βρισκόµαστε ανάµεσα σε δύο εφαρµο-
στικά νοµοσχέδια που όλοι ξέρουµε ότι έχουν πολλές και δύσκο-
λες ρυθµίσεις.

Έχουµε και δύο µεγάλες συζητήσεις να εξελίσσονται σε όλα
τα επίπεδα αυτές τις µέρες. Η µία αφορά τον ΦΠΑ για την παι-
δεία, που δεν µπορώ παρά να χρησιµοποιήσω τον όρο «επικοι-
νωνιακή πανωλεθρία» για την Κυβέρνηση, µετά δε και τις
τελευταίες ατυχείς δηλώσεις από πολλές πλευρές.

Η άλλη πολύ µεγάλη κουβέντα στην επικαιρότητα αυτές τις
µέρες είναι το ασφαλιστικό, το οποίο µεταρρυθµίζει µε διαφορε-
τικό τρόπο το πρωί και µε διαφορετικό τρόπο το απόγευµα στα

διαπλεκόµενα ΜΜΕ ο κ. Κατρούγκαλος, ο αρµόδιος Υπουργός,
µε κοινή γραµµή, σε κάθε περίπτωση, την περικοπή των συντά-
ξεων και την επιµήκυνση του χρόνου παραµονής στην εργασία.

Έτσι, λοιπόν, ενώ πηγαίνουµε από δυσχέρεια σε δυσχέρεια –
για να µην πω από ήττα σε ήττα- και από περικοπή σε περικοπή
-γιατί αυτό θα είναι το περιβάλλον για τις επόµενες εβδοµάδες
τουλάχιστον για την Κυβέρνηση-, µας προέκυψε σφήνα και επει-
γόντως ο πολυαναµενόµενος και πολυσυζητηµένος -είναι η αλή-
θεια- νόµος για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και την
αναµόρφωσή τους, στην πραγµατικότητα χωρίς να υπάρχει τί-
ποτα επείγον και θα πω µετά γιατί δεν είναι καθόλου επείγουσα
αυτή η διαδικασία.

Παρεµπιπτόντως, ο τελευταίος νόµος που ψηφίστηκε απ’ αυτό
το Κοινοβούλιο µε τη φυσιολογική διαδικασία είναι ο ν. 4332 για
την ιθαγένεια, τον Ιούνιο. Και νοµίζω ότι είναι ένας από τους δύο
ή τρεις νόµους που οι κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν µε τη
φυσιολογική διαδικασία. Κατά τα άλλα, επειγόντως, πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου, κατεπειγόντως σε οτιδήποτε άλλο
εκτός από φυσιολογικές διεργασίες. 

Έτσι, λοιπόν, νοµίζω ότι µπήκε επειγόντως ο νόµος για καθαρά
επικοινωνιακούς σκοπούς, καθώς είναι εύκολο επικοινωνιακά το
θέµα: Ο ΣΥΡΙΖΑ ενάντια στους βαρόνους της επικοινωνίας. Πολύ
εύκολο. Είναι τέτοια η απαξίωση -και δεν είναι άδικη- στη λαϊκή
συνείδηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και της αδιαφανούς
τους λειτουργίας και ειδικά στους ψηφοφόρους σας, µια και µα-
θαίνουµε τελευταία ότι οι ψηφοφόροι σας είναι ειδική κατηγόρια
πολιτών. Ο γνώµονας για τον ΦΠΑ στην παιδεία µάθαµε είναι το
αν απασχολεί ή όχι τους ψηφοφόρους σας. Όµως, εν πάση πε-
ριπτώσει, είναι προνοµιακό το θέµα. Στη συνείδηση των Ελλήνων
γενικώς τα ΜΜΕ είναι απαξιωµένα. Έτσι, λοιπόν, µια επίθεση, η
αντίθεση σ’ αυτά, είναι εκ των προτέρων ένα επικοινωνιακό ατού.

Θα έχουµε σήµερα, λοιπόν, τη συζήτηση γι’ αυτό, αύριο θα κά-
νουµε λίγο spectacle, κατά το γαλλικόν, την πολύ σηµαντική επί-
σκεψη του κ. Ολάντ στην Ελλάδα, το Σάββατο θα συζητήσουµε
ξανά για τα ΜΜΕ, όπου θα ανεβάσουµε προφανώς και τους τό-
νους κατά το δυνατόν και πέρασε κι αυτή η βδοµάδα. 

Δεν είχε στρατηγική η ελληνική κυβέρνηση στη διαπραγµά-
τευση, είπε ο κ. Γιουνκέρ πρόσφατα. Κάτι έχουµε αρχίσει να κα-
ταλαβαίνουµε κι εµείς. Και έλεγα προηγουµένως ότι είναι καθαρά
επικοινωνιακό για τον απλούστατον λόγο ότι δεν υπάρχει δυνα-
τότητα άµεσης εφαρµογής του νόµου. Όσο το Εθνικό Ραδιοτη-
λεοπτικό Συµβούλιο είναι στον αέρα, δεν είναι σε νόµιµη
λειτουργία, δεν υπάρχει δυνατότητα να γίνει τίποτα απ’ αυτά που
προβλέπονται στον νόµο, δεν είναι δυνατόν να γίνει καµµιά δη-
µοπρασία, µε κανέναν τρόπο. Το παραδέχεται ο Υπουργός εµ-
µέσως, το λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας σε µια σειρά
αποφάσεων. 

Άρα είναι αυτό που στον στρατό λέγαµε ΤΑΑΣ, Τακτικές Ασκή-
σεις Άνευ Στρατεύµατος, να έχουµε να λέµε, βασικά, ασκήσεις
επί χάρτου. Να έχουµε να λέµε, για να ξεχνιέται ο ΕΝΦΙΑ, που
προσγειώνεται στα περισσότερα νοικοκυριά αυτές τις µέρες, να
ξεχνιούνται οι συντάξεις, να ξεχνιέται ο ΦΠΑ στην παιδεία.

Όµως, το θέµα των ΜΜΕ έχει και ουσία και µάλιστα έχει και
πολλή ουσία. Θα ψηφίσουµε «ναι» µε κρύα καρδιά. Και το λέω
από την αρχή ότι θα ψηφίσουµε «ναι» επί της αρχής του νοµο-
σχεδίου, γιατί θέλουµε να καταδείξουµε µε έργα, µε πράξεις την
ανάγκη ρύθµισης και µεταρρύθµισης ενός χώρου, ο οποίος είναι
βαθύτατα προβληµατικός µε τον τρόπο που λειτουργεί αυτήν τη
στιγµή. 

Δυστυχώς, όµως, το νοµοσχέδιο δεν είναι αυτό που θα θέλαµε
να δούµε. Δεν είναι το νοµοσχέδιο που θα περιµέναµε από µια
Κυβέρνηση της Αριστεράς. Γι’ αυτό δεν θα ψηφίσουµε τα επί-
µαχα άρθρα. Θα ψηφίσουµε κάποια στο δεύτερο µέρος, όπως
είναι η συγκρότηση δεύτερου παρόχου από την ΕΡΤ. 

Τα ερωτήµατα είναι συγκεκριµένα. Είναι ένας καλύτερος
νόµος αυτός; Κατοχυρώνει την ελευθερία του λόγου καλύτερα;
Γιατί αυτό είναι το αντικείµενο, κύριοι συνάδελφοι. Δεν είναι τα
συµφέροντα, δεν είναι να εκδικηθούµε κάποιους ούτε να επιβρα-
βεύσουµε κάποιους άλλους. Είναι η κατοχύρωση της ελευθερίας
του λόγου στην πολιτική σκηνή και στην κοινή γνώµη. 

Φτάνει η αντικατάσταση των ολιγαρχών από κάποιους άλλους,
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για να κατοχυρώσουµε την ελευθερία του λόγου; Θα αλλάξει
κάτι το γεγονός ότι θα φύγει ο Χ και θα έρθει ο Ξ στη θέση του,
να κάνει ακριβώς αυτό που έκανε ο προηγούµενους; Αποκόπτει
τους πολιτικούς απ’ τους εκδότες αυτή η διαδικασία, ο καινούρ-
γιος νόµος; Βάζει φραγµούς; Βελτιώνει τη διαφάνεια; 

Συγκεντρώνοντας την αρµοδιότητα σε ένα άτοµο, χωρίς δε-
σµεύσεις µάλιστα και χωρίς την ανάγκη αιτιολόγησης της από-
φασης και της υπογραφής από τον Υπουργό, από το Υπουργικό
Συµβούλιο, από το ΕΣΡ έστω, που θα µπορούσε να γνωµοδοτεί
ρυθµιστικά, προφανώς περνάει όλο το παζάρι -επιτρέψτε µου την
έκφραση- σε έναν συγκεκριµένο κύκλο. Κάποιος συγκεκριµένος,
ένας άνθρωπος, ο καλύτερος ενδεχοµένως, αναλαµβάνει να κα-
θορίσει το τοπίο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης για τα επόµενα
δέκα χρόνια. Νοµίζω ότι αυτή είναι µια προβληµατική διάταξη. 

Προλαµβάνει ίσως αυτό που έχουµε δει κι είναι προβληµατικό
επίσης, τη δηµιουργία ολιγοπωλίων ή µονοπωλίων στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης; Δεν είναι καθόλου καθαρή η ονοµαστικοποί-
ηση των µετοχών και η διαφάνεια των µετόχων και κυρίως δεν
αποκλείεται το δικαίωµα συµµετοχής οµίλων ή επιχειρηµατιών
σε περισσότερα του ενός µέσα.

Στην πραγµατικότητα, κάποιος µε τους περιορισµούς του πα-
λαιού νόµου του 2007, αν θυµάµαι καλά, µπορεί να έχει µέχρι και
30% ή 35% κατά περίπτωση από όλα τα µέσα που θα διατεθούν
στη χώρα. Όλα τα µέσα, πέντε πανελλήνια και σαράντα πέντε το-
πικά, µπορούν θεωρητικά να έχουν τον ίδιο µέτοχο, έναν µεγάλο
µέτοχο. Δεν υπάρχει κανένας περιορισµός. 

Στο επόµενο λεπτό που µου αποµένει θα ήθελα να µιλήσω για
τα περιφερειακά, που είναι ένας τελείως διαφορετικός κόσµος,
ο οποίος κακώς εξισώνεται από αυτό το νοµοσχέδιο µε τα πα-
νελλήνιας εµβέλειας και κακώς εξισώνεται, γιατί, αν η διαπλοκή
είναι ένα σοβαρό επιχείρηµα στην κεντρική πολιτική σκηνή, το
επιχειρείν και η δραστηριότητα στις µικρές κοινωνίες είναι ένα
τελείως διαφορετικό πράγµα και ένα πολύ δύσκολο πράγµα για
τα τοπικά ΜΜΕ, όπως όλοι ξέρουµε, αυτήν την εποχή. Έχουν
έναν τελείως διαφορετικό τρόπο λειτουργίας στις τοπικές κοινω-
νίες. Χρειάζεται εξαιρετική περίσκεψη, καθώς θα δηµιουργήσει
προβλήµατα, θα δηµιουργήσει ανέργους, θα δηµιουργήσει µε-
γάλα προβλήµατα µε δάνεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Μπαργιώτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ.
Η πιθανή πτώχευση των υφιστάµενων καναλιών –γιατί, προφα-

νώς, ό,τι δεν αδειοδοτηθεί θα πτωχεύσει- χρειάζεται ιδιαίτερη
προσοχή και πολύ περισσότερη συζήτηση. Ας είναι καλά το ΕΣΡ,
έχουµε αρκετό χρόνο µέχρι να οµονοήσουµε σε ένα καινούργιο
όργανο. 

Δεν µπορεί, επίσης, να αποτελεί µόνο κριτήριο για την επι-
βίωση της αδειοδότησης των σταθµών της περιφέρειας το αντί-
τιµο της άδειας. Υπάρχει ένας πολύ πιο πολύπλοκος τρόπος που
πρέπει να εφαρµοστεί, που να συνυπολογίζει τα κεφάλαια, τις
επενδύσεις, αλλά κυρίως τη γνώση των ανθρώπων που ήδη εδώ
και πολλά χρόνια υπηρετούν τον τοµέα. Χρειάζεται, κυρίως, κα-
τοχύρωση στην προστασία της οικονοµικής ανεξαρτησίας -µε
βάση το προηγούµενο που είπα- για τους µετόχους παντού.
Υπάρχει πολύ µεγάλος κίνδυνος δηµιουργίας ουσιαστικά ανεπι-
σήµων αλυσίδων πανελλαδικής εµβέλειας, µέσω της συλλογής
πολλών περιφερειακών αδειών. Ο νόµος δεν το απαγορεύει. Δεν
βάζει καν όρους γι’ αυτό. Υπάρχει η δυνατότητα δηµιουργίας
ευάριθµων θυγατρικών των κεντρικών µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης και αυτά είναι θέµατα που πρέπει να τα δούµε µε άλλο
πνεύµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι -και τελειώνω µε αυτό- το τοπίο των µέσων
χρειάζεται και ρύθµιση και µεταρρύθµιση. Η κατοχύρωση της
ελευθερίας της έκφρασης και του πλουραλισµού πρέπει να είναι
ο βασικός οδηγός γι’ αυτήν τη µεταρρύθµιση. Ο νόµος ανοίγει
τη συζήτηση, αλλά, δυστυχώς, δεν πάει προς την κατεύθυνση

της περισσότερης διαφάνειας και της περισσότερης δηµοκρα-
τίας, αλλά προς την κατεύθυνση του συγκεντρωτισµού. 

Θα συνεχίσουµε να προσπαθούµε να φωτίζουµε τις σκιές και
να απαιτούµε µεγαλύτερη διαφάνεια και περισσότερη δηµοκρα-
τία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι λιτός. Ως µηχανικός αλλά και ως Μακεδόνας θα προ-

σπαθήσω να είµαι λιτός. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

αυτό βάζει σε τάξη τη λειτουργία των ΜΜΕ. Είναι κάτι που πρέπει
να γίνει και το ζητάει η κοινωνία. Όλοι γινόµασταν και γινόµαστε
καθηµερινά αποδέκτες των φίλων µας, του κόσµου έξω, ο οποίος
λέει ότι κάποια στιγµή πρέπει να µπει µια τάξη σε όλο αυτό το
τηλεοπτικό τοπίο. 

Τα ηλεκτρονικά ΜΜΕ µπέρδεψαν τον ρόλο τους και από µέσα
ενηµέρωσης της κοινής γνώµης και των πολιτών, αν θέλετε, έγι-
ναν µέσα διαµόρφωσης ή προπαγάνδας της κοινής γνώµης. Με
λίγα λόγια, κατευθύνουν την ενηµέρωση όπως θέλουν. 

Όλοι ζήσαµε αυτό που γινόταν µε το δηµοψήφισµα, που προ-
έβαλλαν τα αποτελέσµατα των «δηµοσκοπήσεων» και µετέδιδαν
ότι επρόκειτο να γίνει ντέρµπι και το αποτέλεσµα ήταν κάθε άλλο
παρά ντέρµπι: 62%-38%.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Στις εθνικές εκλογές το ίδιο έγινε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Και στις εθνικές το ίδιο έγινε. Γιατί;

Εγώ είπα κάτι διαφορετικό; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, λέτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Και στις εθνικές δεν έλεγαν ότι επρό-

κειτο να γίνει ντέρµπι, ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία και στον
ΣΥΡΙΖΑ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ.
Όχι διάλογος. Συνεχίστε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει αυτό; Εµείς τις µεταδί-
δουµε; Να µη µεταδίδουν δηλαδή;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ήταν ντέρµπι; Όχι.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίστε, σας πα-

ρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εγώ τι λέω; Σας είπα τι λέω. Πρέπει

να µπει κάποια τάξη επιτέλους. 
Εν πάση περιπτώσει, κυρία Βούλτεψη, εγώ θα ανησυχούσα αν

ταυτίζονταν οι απόψεις µας.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Οπωσδήποτε! Κι εγώ το ίδιο. Είναι αυτο-

νόητο. Με τις δικές σας ακραίες απόψεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µην

κάνετε διάλογο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πραγµατικά ικανοποιούµαι που δεν

έχουµε τις ίδιες απόψεις.
Εν πάση περιπτώσει, συνεχίζω.
Το ίδιο έγινε και µε τις εθνικές εκλογές και µάλιστα πολέµησαν

κάποιοι από τα ΜΜΕ λυσσαλέα για να µείνουµε οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες εκτός Βουλής. Το ίδιο έκαναν και στις εκλογές του Γε-
νάρη.

Εκείνο που θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, είναι να δούµε τι
θα γίνει µε τα πάρκα κεραιών, γιατί στη Θεσσαλονίκη έχουµε
πάνω στον Χορτιάτη µια κατάσταση, στην οποία πρέπει να µπει
ένας έλεγχος.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι ο διαχωρισµός των καναλιών σε
εθνικής και περιφερειακής εµβέλειας µας βρίσκει σύµφωνους,
γιατί κατά κάποιον τρόπο θα πρέπει να στηριχθούν και τα τοπικά
κανάλια.

Ακόµη, οι κατηγορίες µε βάση τον χαρακτήρα, αν δηλαδή είναι
ενηµερωτικού χαρακτήρα ή ψυχαγωγικού ή εκπαιδευτικού, και
αυτό µάς βρίσκει σύµφωνους και θα πρέπει να ελέγχονται κατά
πόσο ανταποκρίνεται το περιεχόµενό τους σ’ αυτούς τους χαρα-
κτήρες που έχουν πάρει.

Θα πρέπει επίσης να δούµε τι θα γίνει και µε τα δηµοτικά µέσα,
τα οποία πρέπει και αυτά να στηριχθούν, γιατί είναι ένας τρόπος
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µε τον οποίον προβάλλονται τα θέµατα τα δηµοτικά, τα θέµατα
των τοπικών κοινωνιών κ.λπ.. Το στηρίζουµε, όπως σας είπα από
την αρχή.

Αυτά που σας επεσήµανα θα ήθελα να τα προσέξετε, κύριε
Υπουργέ. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Λαζαρίδη.
Η κ. Κεραµέως έχει τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο
επί της διαδικασίας. 

Πώς είναι δυνατόν να καλείτε σε ειλικρινή και εποικοδοµητικό
διάλογο για ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα, όταν το σχέδιο νόµου των
τριακοσίων σαράντα δύο σελίδων αναρτήθηκε στον ιστότοπο της
Βουλής το βράδυ της Δευτέρας και κληθήκαµε στην επιτροπή το
πρωί της Τρίτης, όταν η διαδικασία που προβλέφθηκε ήταν αυτή
του επείγοντος, ενώ οι αρµόδιοι Υπουργοί δεν µας είπαν στην
επιτροπή ούτε έναν αντικειµενικό λόγο για να στοιχειοθετήσουν
το επείγον, πόσω µάλλον όταν µας λέτε ότι εδώ και εννέα µήνες
αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται; 

Κλείνω το διαδικαστικό και περνώ στην ουσία, επικεντρώνον-
τας την παρέµβασή µου σε τρία σηµεία, παρ’ ότι δυστυχώς είναι
πολλά περισσότερα αυτά που µου προκαλούν προβληµατισµό.

Πρώτον, η εκχώρηση αδικαιολόγητων και υπέρµετρων εξου-
σιών στον Υπουργό Επικρατείας. Οι αρµοδιότητες που εκχω-
ρούνται στον Υπουργό δεν έχουν κριτήρια, δεν έχουν όρους, δεν
έχουν προϋποθέσεις, δεν έχουν µηχανισµό ελέγχου. Διαψεύστε
µε, αν κάνω λάθος.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Παππά, µε όλον τον σεβασµό στο πρό-
σωπό σας, γιατί πρέπει εσείς -όχι εσείς προσωπικά, αλλά ο εκά-
στοτε Υπουργός Επικρατείας- να αποφασίζετε ως απόλυτος
άρχων τον αριθµό των αδειών, το ύψος εκείνης της δηµοπρα-
σίας, το ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο των εταιρειών των περιφε-
ρειακών καναλιών; Γιατί; Πείτε µου έναν λόγο, για τον οποίον η
Ελλάδα πρέπει να διαφοροποιηθεί από τις υπόλοιπες χώρες της
Ευρώπης, που, µετά λόγου γνώσεως, αναθέτουν όλες τις σχετι-
κές αρµοδιότητες σε ανεξάρτητες αρχές ή προβλέπονται στον
νόµο.

Στην επιτροπή µάς είπαν οι αρµόδιοι Υπουργοί ότι δεν λειτουρ-
γεί σωστά το ΕΣΡ ή ότι διαφωνεί ενδεχοµένως το ΕΣΡ µε την εν
λόγω πολιτική και άρα αναγκαστικά πρέπει οι εξουσίες να ασκη-
θούν από τους ίδιους. 

Ακόµα κι αν υποθέσουµε ότι αυτό ισχύει, ακόµα κι αν υποθέ-
σουµε ότι το ΕΣΡ δεν λειτουργεί, τι µας λέτε δηλαδή; Ότι όταν
ένας θεσµός έχει λειτουργικές δυσκολίες, δεν προσπαθούµε να
τις λύσουµε, αλλά απλά καταργούµε τις αρµοδιότητες και τις µε-
ταφέρουµε σε πρόσωπα της εκτελεστικής εξουσίας;

Δεύτερο σηµείο, η διαδικασία αδειοδότησης. Όπως ξέρετε,
από το 2011 η ενωσιακή νοµοθεσία έχει επιβάλει τη µετατροπή
του σήµατος µετάδοσης από αναλογικό σε ψηφιακό. Τι σηµαίνει
αυτό; Πολύ απλά ότι δεν υπάρχουν πλέον συχνότητες όπως
υπήρχαν παλιά, ότι το φάσµα εκποµπής είναι εν δυνάµει απεριό-
ριστο. 

Γιατί, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, να προβλέπεται περιορισµένος
αριθµός αδειών; Δεν έχω ακούσει έναν λόγο γιατί εισάγετε την
έννοια του περιορισµού σε κάτι που είναι απεριόριστο. Μάλιστα,
διά στόµατος της Κοινοβουλευτικής σας Εκπροσώπου, προδικά-
ζετε τον αριθµό των δικαιούχων από πέντε έως οκτώ. Συνεπώς
βάζετε αυθαίρετους περιορισµούς, ενώ δεν υπάρχει απολύτως
κανένας λόγος για να υπάρχει ο οποιοσδήποτε περιορισµός. 

Ας πάρουν άδεια όσο το δυνατόν περισσότεροι. Γιατί είναι
κακό αυτό; Σε τι µας ενοχλεί; Και δεν προβλέπεται στο σχέδιο
νόµου και καµµία µέθοδος προσδιορισµού σε τιµή εκκίνησης.
Εναπόκειται στην απόλυτη κρίση των Υπουργών, ενώ µοναδικό
κριτήριο θα είναι ποιος θα δώσει τα πιο πολλά λεφτά για την
άδεια. Κανένα κριτήριο ποιότητας, κανένα κριτήριο καταλληλό-
λητας. 

Τρίτο σηµείο, οι διατάξεις που αφορούν στην Εθνική Επιτροπή
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, τη λεγόµενη Ε.Ε.Τ.Τ.. Κύριοι
Υπουργοί, πρόκειται δυστυχώς για ευθεία παραβίαση του ενω-

σιακού δικαίου. Γιατί το λέω αυτό; Η Ε.Ε.Τ.Τ. είναι κατοχυρωµένη
ως ανεξάρτητη αρχή όχι µόνο από το ελληνικό δίκαιο αλλά από
το ενωσιακό, από τις κοινοτικές οδηγίες 21/2002 και 140/2009.
Οι κοινοτικές αυτές οδηγίες θεσπίζουν την απόλυτη ανεξαρτησία
της Ε.Ε.Τ.Τ.. 

Εσείς τι κάνετε µε το παρόν νοµοσχέδιο; Πλήττετε την ανεξαρ-
τησία της αρχής και κατά συνέπεια παραβιάζετε το ενωσιακό δί-
καιο. Επειδή όµως µιλάω πάντοτε µε παραδείγµατα, το ίδιο θα
κάνω και εν προκειµένω µε δύο σύντοµα παραδείγµατα. 

Για πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ορίζεται στο
σχέδιο νόµου ότι η Ε.Ε.Τ.Τ. εποπτεύεται –είναι τα λόγια του
νόµου- από τον Υπουργό Υποδοµών Μεταφορών και Δικτύων –
άρθρο 17. Και όχι µόνο εποπτεύεται, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, αλλά προβλέπεται –άκουσον, άκουσον- ως πειθαρχικό
παράπτωµα η παράβαση κάθε πράξης και απόφασης του Υπουρ-
γού! Πού είναι λοιπόν η ανεξαρτησία των µελών της Ε.Ε.Τ.Τ.; 

Δεύτερον, µέχρι σήµερα ο νόµος της Ε.Ε.Τ.Τ. προέβλεπε ρητά
ότι η Ε.Ε.Τ.Τ. -και διαβάζω τον νόµο- «ενεργεί ανεξάρτητα και δεν
ζητά ούτε λαµβάνει οδηγίες από κανέναν άλλο φορέα». 

Το παρόν σχέδιο νόµου που έχετε ενώπιόν σας τι έχει κάνει;
Έχει αφαιρέσει ολόκληρη αυτήν τη φράση. Δεν υπάρχει πλέον
η φράση που λέει ότι η Ε.Ε.Τ.Τ. ενεργεί ανεξάρτητα και δεν ζητά
ούτε λαµβάνει οδηγίες από κανέναν άλλο φορέα. 

Πείτε µας, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί –ο κ. Παππάς θα ακολου-
θήσει- γιατί αφαιρείται αυτή η πρόταση; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Από τα ανώτατα δικαστήρια δεν πρέπει να το ακούει
η Ε.Ε.Τ.Τ.; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει το δικαστήριο; Εσείς δεν
είστε δικαστήριο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Τι σχέση έχει αυτό; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Θα σας πω µετά τι σχέση έχει. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Γιατί δεν θέλετε η Ε.Ε.Τ.Τ. να λειτουργεί

ανεξάρτητα, ενώ αυτό προβλέπεται από ενωσιακούς κανόνες; 
Κύριε Σπίρτζη, οι ενωσιακοί κανόνες έχουν υπέρτερη τυπική

ισχύ και από τους νόµους που ψηφίζουµε εδώ µέσα, είτε το θέ-
λουµε είτε όχι. Δυστυχώς, όµως, τα παραπάνω παραδείγµατα
δεν είναι παρά µία εκδήλωση του σχεδίου σας να πλήξετε τις
ανεξάρτητες αρχές εν συνόλω. 

Πρώτο βήµα του σχεδίου –και θυµίζω- ήταν η απαίτηση της
Κυβέρνησης για παραιτήσεις µελών ανεξαρτήτων αρχών, συµ-
περιλαµβανοµένης και της Ε.Ε.Τ.Τ.. Αυτό όµως δεν πέτυχε. 

Δεύτερο βήµα ήταν η προσπάθεια του κ. Κατρούγκαλου, αν
θυµάστε, να επιβάλει όριο ηλικίας στα εν ενεργεία µέλη των ανε-
ξαρτήτων αρχών. Και γιατί ήταν πρόβληµα αυτό; Γιατί η ανεξαρ-
τησία των µελών αυτών θωρακίζεται ακριβώς από την ύπαρξη
θητείας. Αν λοιπόν τερµατίσεις εν µέσω θητείας κάποιον, πάει η
ανεξαρτησία. Αυτό ευτυχώς το αποφύγαµε, διότι εξηγήσαµε
στον κ. Κατρούγκαλο την ευθύνη που θα είχε η Κυβέρνηση από
την εφαρµογή µιας τέτοιας διάταξης.  

Και τώρα το τρίτο βήµα του σχεδίου της Κυβέρνησης: να πλή-
ξει την ανεξαρτησία της Ε.Ε.Τ.Τ. νοµοθετικά και να την καταστή-
σει δεκανίκι του Υπουργείου Υποδοµών. 

Ευτυχώς σε αυτήν την προσπάθεια δεν έχετε απέναντί σας
µόνο σύσσωµη την Αντιπολίτευση. Έχετε και την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, η οποία, κύριοι Υπουργοί, σας έχει αποστείλει προειδο-
ποιητικές επιστολές για παραβίαση του ενωσιακού δικαίου. Είναι
η λεγόµενη διαδικασία EU Pilot. 

Για τους συναδέλφους που δεν είναι νοµικοί και που δεν τυ-
χαίνει να τη γνωρίζουν σας διαβάζω από τον ιστότοπο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Ονοµάζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
«διαδικασία επί παραβάσει και προβλέπει ότι εάν το εν λόγω κρά-
τος-µέλος δεν παράσχει ικανοποιητικές απαντήσεις και δεν
εφαρµόσει λύση για να διορθώσει τις εικαζόµενες παραβιάσεις
του ενωσιακού δικαίου, τότε µπορεί να γίνει παραποµπή στο κοι-
νοτικό δικαστήριο». 

Καταθέτω στα Πρακτικά το αντίγραφο της σχετικής ιστοσελί-
δας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
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στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε όλο να ψηφίσουµε
ένα νοµοσχέδιο για το οποίο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει προει-
δοποιήσει την Κυβέρνηση µέσω επιστολών ότι αντίκειται στην
ενωσιακή νοµοθεσία και ότι απειλείται η παραποµπή της χώρας
µας στα ευρωπαϊκά δικαστήρια. 

Παρά τις επανειληµµένες οχλήσεις µας, οι αρµόδιοι Υπουργοί
δεν µας έχουν δώσει ακόµη τις εν λόγω επιστολές προφασιζό-
µενοι το απόρρητό τους. Η αναφορά περί απορρήτου που επι-
καλέστηκαν οι κύριοι Υπουργοί προβλέπεται ρητά για τους
πολίτες και όχι για τους Βουλευτές και σε κάθε περίπτωση ας
µας δοθούν οι εν λόγω επιστολές µε εµπιστευτική διαβάθµιση. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων, έχετε ήσυχη τη συνείδησή σας όταν ψη-
φίσετε το εν λόγω νοµοσχέδιο, χωρίς καν να έχετε διαβάσει τις
καίριες προειδοποιήσεις παράνοµης νοµοθέτησης της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής; Ζητούµε εκ νέου οι αρµόδιοι Υπουργοί να µας
παράσχουν τις εν λόγω επιστολές, όπως οφείλουν να το κάνουν.

Άλλωστε, κύριοι Υπουργοί, αν όλα όσα προβλέπονται µε το
παρόν σχέδιο νόµου είναι σύννοµα, τότε ποιος ο λόγος να µην
παρουσιάσετε τις εν λόγω επιστολές;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Κεραµέως. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση θα

µπορούσα να κάνω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, θα καταθέσετε

νοµοτεχνικές βελτιώσεις; Θεωρητικά αυτό θα έπρεπε να το εί-
χατε κάνει από την αρχή της συνεδρίασης ή χθες στην επιτροπή.
Έχουµε φτάσει αργά το απόγευµα. Πότε θα καταθέσετε; Αν κα-
ταθέσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βεβαίως,
άµεσα. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πότε δηλαδή; Αυτό το άµεσα
είναι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντός ολίγου. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Το είπαµε πριν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αυγενάκη,

δεν µπορούµε να τους βάλουµε χρόνο. Θα τα καταθέσουν όταν
έρθει η ώρα. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πρέπει να ξέρουµε γιατί πρέπει
να υπάρχει µια επεξεργασία. Δεν δουλεύουµε στο πόδι. Δεν εί-
µαστε κυβερνητικοί εµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός κ.
Παππάς έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, ζήτησα να προηγηθεί ο κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. 
Κατόπιν τούτου, ο κ. Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Νοµίζω ότι θα βοηθήσει στο να έχουµε και µια συνολική τοπο-

θέτηση στη συνέχεια για τα θέµατα του Υπουργού Επικρατείας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όποιος πιστεύει πραγµατικά στην

αναγκαιότητα ενός σαφούς, ισχυρού και λειτουργικού θεσµικού
πλαισίου για τον καθορισµό του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου, που
θα διασφαλίζει τη νοµιµότητα, τη διαφάνεια και την πολυφωνία,
δεν µπορεί να είναι ικανοποιηµένος ούτε µε τη µέχρι σήµερα κα-
τάσταση, αλλά ούτε και µε το νοµοθέτηµα που συζητούµε σή-
µερα. Όποιος έχει ταχθεί δηµόσια και κατηγορηµατικά υπέρ του
οριστικού τέλους της πολυετούς άναρχης χρήσης των συχνοτή-
των και της υπεύθυνης µετάβασης της χώρας µας στην ψηφιακή
εποχή δεν µπορεί παρά να έχει σοβαρές επιφυλάξεις και γι’ αυτό
το νοµοσχέδιο. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει τοποθετηθεί υπέρ της δη-
µιουργίας ενός νέου πλαισίου, που διασφαλίζει τη νοµιµότητα
και τη διαφάνεια στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, µε σεβασµό των

προβλέψεων της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και των κανονισµών
και µε προσαρµογή στις σύγχρονες τεχνολογικές εξελίξεις. Το
ζήτηµα όµως είναι αν αυτό το νοµοσχέδιο αναδεικνύει αυτούς
τους αναγκαίους κανόνες µε βάση και την ευρωπαϊκή πραγµατι-
κότητα. Το θέµα είναι κατά πόσο το νοµοσχέδιο αυτό πληροί
αυτές τις προϋποθέσεις, ώστε να υπάρχουν κανόνες διαφάνειας,
ή θα δηµιουργήσει νέα προβλήµατα. Θα πρέπει από εδώ και στο
εξής να δηµιουργήσουµε ξεκάθαρες διαφανείς διαδικασίες.

Προσπερνώντας το ασφυκτικό πλαίσιο της συζήτησης ενός
τόσο κρίσιµου νοµοσχεδίου -που άλλοτε βέβαια, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ Βουλευτές, το καταγγέλλατε- αλλά και τη µη ουσια-
στική αξιοποίηση των αποτελεσµάτων της δηµόσιας διαβούλευ-
σης, η Κυβέρνηση έφερε προς ψήφιση ένα νοµοθέτηµα που ορίζει
τη διαδικασία αδειοδότησης χωρίς αυστηρές προϋποθέσεις που
να διασφαλίζουν την πολυπόθητη διαφάνεια και την πολυµέρεια. 

Χωρίς να έχει ληφθεί υπ’ όψιν η διαρκής µεταβολή του οπτι-
κοακουστικού τοπίου των µέσων επικοινωνίας και η πραγµατικό-
τητα της αγοράς, το νοµοσχέδιο, µε µια αναχρονιστική λογική,
προβλέπει µόνο την αδειοδότηση παροχών γραµµικών οπτικοα-
κουστικών υπηρεσιών, επαναλαµβάνοντας διατάξεις που ρύθµι-
ζαν την αναλογική τηλεόραση και το ραδιόφωνο την εποχή του
1990. Είναι, λοιπόν, περισσότερο από αναγκαία η προσαρµογή
των διατάξεων στις νέες τεχνολογικές εξελίξεις, όπως αναφέρει
η ίδια η έκθεση της Αρµόδιας Ανεξάρτητης Αρχής του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. 

Κυρίες και κύριοι, ως Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Αριστεράς
αλλά και ως νέος Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
θα ήθελα να επισηµάνω το εξής. Δεν συµφωνώ µε το πλαίσιο έλ-
λειψης ουσιαστικών κανόνων και τάξης στον χώρο που υπάρχει
ως σήµερα, αλλά µε ενδιαφέρει κυρίως τι κάνουµε από εδώ και
στο εξής. Με ενδιαφέρει αν µπαίνουν κανόνες διαφάνειας. Δεν
µπορεί η Κυβέρνηση να απαντά συνεχώς µε όρους παρελθόντος.
Ρωτάµε: «Γιατί δεν κάνετε διάλογο;». Απαντάτε: «Μα και παλιά
δεν γινόταν.». Ρωτάµε: «Γιατί δεν κάνετε διαβούλευση, όπως θα
έπρεπε, εντός του Κοινοβουλίου;». Η ίδια απάντηση. «Γιατί δεν
προχωρείτε σε νέο πλαίσιο, διαφανές και µε σηµαντικό ρόλο των
ανεξαρτήτων αρχών;». «Μα, οι ανεξάρτητες αρχές και παλιά… »
και ούτω καθεξής. Δίνετε την ίδια απάντηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν προχωράµε µπροστά µε
αυτόν τον τρόπο. Εµένα µε ενδιαφέρει τι γίνεται από εδώ και στο
εξής, από σήµερα και µετά. Να µη νοµοθετούµε πλέον πρόχειρα
και αποσπασµατικά, χωρίς σεβασµό των ανεξαρτήτων αρχών και
µε τρόπο που επιτρέπει την αδιαφάνεια. Να µην απαντάµε συνε-
χώς σε όλα µε όρους παρελθόντος. Δεν οδηγεί πουθενά αυτή η
διαδικασία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Κυβέρνησης, πώς ακριβώς θα
διασφαλιστεί η διαφάνεια, την οποία εξαιρετικά συχνά επικαλεί-
στε; Η ανάθεση υπερεξουσιών στον εκάστοτε αρµόδιο Υπουργό
Επικρατείας δεν δίνει λύση. Μιλάω για τον αριθµό των δηµοπρα-
τούµενων αδειών, την τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία αδειών, αλλά
και το ύψος του ελάχιστου καταβεβληµένου κεφαλαίου. Αυτά συ-
νηγορούν για το αντίθετο. Και δεν τα λέµε εµείς. Τα λένε οι εκθέ-
σεις, η Ένωση Περιφερειακών Καναλιών, το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης, τα λένε όλες οι εκθέσεις που έχουν έρθει το
τελευταίο χρονικό διάστηµα. Να λάβετε τουλάχιστον υπ’ όψιν σας
αυτές. 

Με ποιον τρόπο, λοιπόν, επιχειρεί η Κυβέρνηση να βάλει τάξη
στα µέσα µαζικής επικοινωνίας; Φέρνοντας την ενηµέρωση στα
µέτρα της; Τα ζητήµατα αυτά, λοιπόν, πρέπει να καθορίζονται µε
δεσµευτική γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης,
ώστε να µην υφίσταται η δυνατότητα αυθαιρεσίας του εκάστοτε
Υπουργού. Αυτή είναι η ξεκάθαρη πρότασή µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
έχει διατυπώσει την αντίθεσή της σε συγκεκριµένες διατάξεις
που θεωρεί άδικες, όπως αυτές που υπονοµεύουν τη συµβολή
των περιφερειακών σταθµών στην ενηµέρωση, την ψυχαγωγία
και την τοπική ανάπτυξη ή δεν διασφαλίζουν την προστασία του
κύρους των ανεξάρτητων αρχών από τη δυνατότητα αυθαίρετων
παρεµβάσεων. Γιατί άραγε ακόµα και η Ένωση Ενηµερωτικών
Τηλεοράσεων Ελληνικής Περιφέρειας, οι µικροί περιφερειακοί
σταθµοί, είναι απέναντι στο νέο καθεστώς που δηµιουργείται και
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τονίζουν στην επιστολή τους ότι όχι µόνο διάλογος δεν έγινε,
αλλά ούτε και την απλή ενηµέρωση δεν είχαν σε αυτήν τη διαδι-
κασία; 

Σε αυτά τα ερωτήµατα πρέπει να απαντήσετε και να απαντή-
σετε ξεκάθαρα, δίνοντας βελτιωτικές προτάσεις, ουσιαστικές, σε
όλα αυτά τα οποία θέτουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ δήλωσε την πρόθεσή της να στηρίξει επί της
αρχής το νοµοσχέδιο µόνο εφόσον γίνουν µε σαφήνεια οι απα-
ραίτητες αλλαγές, οι οποίες θα πείθουν για την ειλικρίνεια των
προθέσεών σας. 

Ζητήσαµε συγκεκριµένες αλλαγές και περιµένουµε συγκεκρι-
µένες απαντήσεις που αφορούν:

Πρώτον, την προσαρµογή των διατάξεων του νοµοσχεδίου στο
πλαίσιο που θέτει η αρµόδια Ανεξάρτητη Αρχή, το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης, ώστε να µην υφίσταται η δυνατότητα
αυθαιρεσίας του εκάστοτε Υπουργού για τον καθορισµό των
αδειών.

Δεύτερον, την προσαρµογή των διατάξεων στις νέες τεχνολο-
γικές εξελίξεις.

Τρίτον, την προστασία του κύρους των ανεξάρτητων αρχών
από τη δυνατότητα αυθαίρετων παρεµβάσεων.

Σας καλέσαµε και σας καλούµε και σήµερα να αποδείξετε την
ειλικρίνεια των προθέσεών σας. Μέχρι τώρα δεν το έχετε κάνει.
Αν αυτές οι ουσιαστικά αυτονόητες αλλαγές, για όποιον πραγ-
µατικά πιστεύει ότι πρέπει να µπει τάξη στα µέσα, δεν γίνουν
αποδεκτές, γίνεται σαφές ότι η πραγµατική σας πρόθεση δεν
είναι να υπάρχουν κανόνες διαφάνειας. Εµείς περιµένουµε και
θα περιµένουµε µέχρι και την τελευταία στιγµή να δούµε τις
πραγµατικές, τις ουσιαστικές αλλαγές στα συγκεκριµένα ζητή-
µατα.

Εµείς στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη αντιλαµβανόµαστε ακρι-
βώς έτσι την αντιπολίτευση: Όχι µια στείρα αντιπολίτευση, αλλά
προγραµµατική κι εποικοδοµητική αντιπολίτευση, µε προτάσεις.
Διότι πολλές φορές στο παρελθόν και σε όλη αυτή τη διαδικασία,
Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία έχουν
προχωρήσει σε µια αντιπολίτευση η οποία δεν βοήθησε και δεν
βοηθάει τον τόπο και αυτήν τη στιγµή. Χρειάζονται προτάσεις,
χρειάζονται συγκεκριµένες ενέργειες, οι οποίες θα οδηγούν ου-
σιαστικά στη βελτίωση και όχι µια στείρα αντιπολίτευση.

Προχωρήστε, λοιπόν, έστω και τώρα σε αυτές τις απαραίτητες
αλλαγές κι εµείς θα στηρίξουµε το νέο πλαίσιο. Σε αντίθετη όµως
περίπτωση, µην ψάχνετε συνενόχους σε ένα νέο αναχρονιστικό
πλαίσιο που θα επιτρέπει µάλιστα και την αδιαφάνεια. Εµείς τέ-
τοια διαδικασία δεν θα επιτρέψουµε. Δεν θα επιτρέψουµε να
υπάρχει ξανά από δω και στο εξής ένα νέο πλαίσιο αδιαφάνειας.
Θέλουµε να µπουν κανόνες, να µπει τάξη και να µπει ένα νέο
πλαίσιο, το οποίο θα γίνει σεβαστό από όλους και όλη η ελληνική
κοινωνία και όλοι οι φορείς θα είναι σύµφωνοι σε αυτήν τη διαδι-
κασία, για να προχωρήσουµε µπροστά. Δεν µπορούµε να προ-
χωρήσουµε µε µια διαδικασία επιβολής εκ των άνω πραγµάτων
τα οποία δεν γίνονται αποδεκτά από κανέναν. Ούτε από τα κα-
νάλια εθνικής εµβέλειας ούτε από τους περιφερειακούς σταθ-
µούς ούτε από τις ανεξάρτητες αρχές, από κανέναν αυτήν τη
στιγµή δεν γίνονται αποδεκτά.

Συνεπώς προχωρήστε στις διορθώσεις, προχωρήστε στις βελ-
τιωτικές προτάσεις στα συγκεκριµένα ζητήµατα τα οποία βά-
ζουµε κι εµείς είµαστε εδώ για να τα συζητήσουµε και να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε ένα νέο πλαίσιο, διαφανές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Θεοχαρόπουλε.

Ο κ. Νικόλαος Παππάς, Υπουργός Επικρατείας, έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, µε αίσθηµα πολύ µεγάλης ευθύνης ανεβαίνω στο
Βήµα του Κοινοβουλίου για να εισηγηθώ το νοµοσχέδιο, διότι
αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία και τα παρελκόµενά της έχει κα-
θυστερήσει πάρα πολύ. Αποτελεί για εµάς µια θεσµική τοµή στον
χώρο της ενηµέρωσης, η οποία έπρεπε εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια να έχει επισυµβεί.

Όπως γνωρίζετε, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τη διαδικασία
αδειοδότησης των παρόχων περιεχοµένου, την ενίσχυση του αν-
ταγωνισµού στον τοµέα της παροχής ψηφιακού σήµατος µε τη
δηµιουργία του δικτύου της ΕΡΤ, την παρέµβαση για τη λειτουρ-
γία της τηλεπικοινωνιακής αγοράς και των αρµόδιων ρυθµιστι-
κών αρχών, τη θεσµοθέτηση του Εθνικού Συµβουλίου Επικοι-
νωνιακής Πολιτικής, την ίδρυση του Εθνικού Κέντρου Οπτικοα-
κουστικών Μέσων Επικοινωνίας και –πάρα πολύ σηµαντικό- τη
δηµιουργία του Μητρώου Διαδικτυακών Μέσων Ενηµέρωσης.

Ειλικρινώς, αυτές τις ηµέρες που συζητιέται το νοµοσχέδιο
ήταν ελάχιστες οι φωνές -και στην επιτροπή και στον δηµόσιο
διάλογο, αλλά και στις ώρες εδώ που έχουµε την εξέλιξη της
κουβέντας στην Ολοµέλεια- που να υποστηρίζουν ότι τα πράγ-
µατα αυτήν τη στιγµή είναι καλώς καµωµένα. Εδώ πέρα θα ήθελα
η κριτική, καθόσον η ώρα περνάει, να γίνει πολύ πιο συγκεκρι-
µένη, διότι ένα βασικό ζήτηµα το οποίο έχει αναδειχθεί είναι το
ζήτηµα της αδυναµίας της υποτιθέµενης του παρόντος νοµοσχε-
δίου στο θέµα της ονοµαστικοποίησης των µετοχών. 

Σε αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχω παρά να σας
παραπέµψω στην οδυνηρή πραγµατικότητα την οποία βιώνουµε
αυτή τη στιγµή. Αυτή τη στιγµή υπάρχει µετοχολόγιο το οποίο
περιλαµβάνει υπεράκτια εταιρεία. Κάτι έχει θεσµοθετηθεί λάθος.
Θα έλεγα κιόλας ότι η κριτική είναι πάντα δεκτή και καλωσορίζω
µάλιστα και το δηµιουργικό πνεύµα, διότι φαίνεται ότι συζητάµε
για ένα ζήτηµα το οποίο είναι αυτονόητο. Είµαι αισιόδοξος και
έχει διαφανεί ότι µπορούν πραγµατικά να προκύψουν πάρα πολύ
ευρείες συναινέσεις.

Θα ήθελα µε αυτήν την έννοια να καλωσορίσω την πρόθεση
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού να υπερψηφίσει επί
της αρχής. Θα σας διανεµηθούν εντός ολίγου και οι νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οπότε και τα άλλα κόµµατα θα έχουν τη δυνατότητα
να τοποθετηθούν.

Η δική µας πρόθεση είναι να συµβάλουµε στην ανάπτυξη του
οπτικοακουστικού κλάδου και της επικοινωνίας, λαµβάνοντας υπ’
όψιν όλες τις οριζόντιες διασυνδέσεις του κλάδου της επικοινω-
νίας µε τη δηµόσια διπλωµατία, την ανάπτυξη των υποδοµών και
της τεχνολογίας. Γι’ αυτό και αν προσέξατε προτείνουµε διυ-
πουργικό χαρακτήρα στις δράσεις και την εξασφάλιση συνερ-
γειών µεταξύ των εµπλεκοµένων φορέων του δηµοσίου.

Ακούµε πως ό,τι κάνουµε το κάνουµε για να εκβιάσουµε και
για να αποσπάσουµε εύνοια και ότι καθυστερήσαµε για να απο-
σπάσουµε εύνοια και ότι απειλούσαµε για να αποσπάσουµε εύ-
νοια και ότι φέρνουµε και το παρόν νοµοσχέδιο για να αποσπά-
σουµε εύνοια. Οτιδήποτε και να κάνουµε πάντως, δεν νοµίζω ότι
µπορεί κανείς να υποστηρίξει στα σοβαρά ότι η παράταξη, την
οποία έχω την τιµή και το βάρος να εκπροσωπώ αυτήν τη στιγµή,
έχει την εύνοια της πλειονότητας των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης.

Επιτρέψτε µου να πάω λίγο πιο αναλυτικά στα κεφάλαια του
νοµοσχεδίου. Στο πρώτο µέρος ρυθµίζεται η διαδικασία της αδει-
οδότησης. Εδώ θα ήθελα να υπογραµµίσω πως οποιεσδήποτε
ενστάσεις και να έχουν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης θα ήθελα
να τους καλέσω τουλάχιστον τις διατάξεις περί δηµοπρασίας των
αδειών να τις υπερψηφίσουν -θα είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό,
θετικό µήνυµα- κρατώντας ο καθένας την ιδιαιτερότητά του και
την κριτική του για το νοµοσχέδιο, η οποία είναι απολύτως θε-
µιτή. Αυτό όµως νοµίζω ότι θα είναι ένα πάρα πολύ σαφές µή-
νυµα κυρίως προς τους ενδιαφερόµενους και προς άπαντες που
επιδιώκουν να διαµορφώσουν το νέο τοπίο.

Ρυθµίζεται, λοιπόν, η διαδικασία αδειοδότησης των παρόχων
περιεχοµένου µέσω της δηµοπρασίας. Αυτό γίνεται για να απο-
κατασταθεί η νοµιµότητα σε ό,τι αφορά τη λειτουργία των τηλε-
οπτικών καναλιών και σύµφωνα µε τις συνταγµατικές επιταγές
και τις σχετικές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Μια κριτική που ακούγεται από ορισµένους συναδέλφους είναι
ότι το φάσµα είναι απεριόριστο και ότι δεν υπάρχει η ανάγκη
αδειοδότησης. Την ακούσαµε και σήµερα το πρωί αυτή την κρι-
τική. Οµολογώ ότι είναι µια κριτική η οποία δεν ευσταθεί. Αναλυ-
τικά µίλησε ο συνυφηγητής Υπουργός στις επιτροπές. Θα το
κάνει και ξανά, για να δείξει ότι το τηλεοπτικό φάσµα δεν είναι
απεριόριστο.
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Και κυρίως αυτό το αστήριχτο επιχείρηµα δεν πρέπει να ανα-
παράγεται για να αποδοµηθεί µία από τις βασικές στοχεύσεις
του νοµοσχεδίου, που είναι η δηµοπράτηση των αδειών. Δεν είναι
απεριόριστο το φάσµα -πολύ περισσότερα θα σας πει ο συνει-
σηγητής Υπουργός- και νοµίζω ότι εδώ έχει και ο κόσµος πεισθεί
για το περί του αντιθέτου. 

Σε καµµία χώρα του κόσµου δεν είναι δυνατόν ο πάροχος δι-
κτύου να παρέχει ποιοτικές υπηρεσίες σε άπειρο αριθµό τηλεο-
πτικών καναλιών. 

Ακούστηκε το πρωί ότι θα έπρεπε η αγορά να ρυθµίζει το πόσα
κανάλια µπορούν να εκπέµψουν. Θεωρείτε ότι έχει αναδειχθεί
κάποια διαδικασία αυτορρύθµισης από το τηλεοπτικό µας τοπίο,
του οποίου, αν µη τι άλλο, βασικά χαρακτηριστικά είναι η αναρχία
και η ασυδοσία; Προφανώς και όχι. Έχουν αναχθεί µη βιώσιµα
οικονοµικά σχήµατα και τα παρελκόµενα προβλήµατα της αλλη-
λοδιαπλοκής µε το τραπεζικό και πολιτικό σύστηµα. 

Λέχθηκε αρκετές φορές τις τελευταίες δυο-τρεις µέρες ότι
ένας Υπουργός και κατ’ επέκταση η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
καθορίζει τον αριθµό των τηλεοπτικών αδειών, ότι αυτό είναι αν-
τισυνταγµατικό και ότι δεν συνάδει µε τη σύγχρονη τεχνολογική
πραγµατικότητα. Να κάνω µια µικρή υπενθύµιση, κυρίως προς
τους Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: Η ρύθµιση
είναι πανοµοιότυπη µε τον νόµο του 2007. 

Είναι δεκτό το να γίνεται κριτική. Το να υψώνουµε τους τόνους,
όµως, και να προσπαθούµε να…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν συµφωνείτε βεβαίως. Αυτό
λέµε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το 2007 ήταν λίγες. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μισό λεπτό.
Λέω ότι το να υψώνετε τους τόνους και να οικοδοµείται, µέσω

αυτής της διάταξης, ένα επιχείρηµα το οποίο θα οδηγήσει στην
καταψήφιση, δεν είναι κάτι το οποίο είναι πολιτικά λειτουργικό,
αν θέλετε την άποψή µου. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να καταθέσω για τα Πρα-
κτικά ένα σηµείωµα από τη βάση δεδοµένων του Ευρωπαϊκού
Παρατηρητηρίου Οπτικοακουστικών Μέσων, σύµφωνα µε το
οποίο σε επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης η αδειοδότηση
παρόχων περιεχοµένου ανήκει στο πεδίο ευθύνης του κατά πε-
ρίπτωση αρµόδιου Υπουργείου. Σας παρακαλώ ακούστε µε. Η
αδειοδότηση ανήκει στο πεδίο ευθύνης του αρµόδιου Υπουρ-
γείου στην Ιταλία, στην Ισπανία, στο Βέλγιο, στο Λουξεµβούργο,
στη Δανία, στη Φινλανδία. Δεν µεσολαβεί, δεν υπάρχει καµµία
παρέµβαση της ανεξάρτητης ρυθµιστικής αρχής. Τις αποδίδει
τις άδειες το Υπουργείο. Μιλάµε για ρυθµίσεις οι οποίες ουδεµία
σχέση έχουν µε τις ρυθµίσεις και τις πρόνοιες αυτού του νοµο-
σχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας, κ. Νικόλαος Παπ-
πάς, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Η ρυθµιστική αρχή παίζει έναν σηµαντικό ρόλο στη διαδικασία
της αδειοδότησης και στο δικό µας νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι
η αδειοδότηση γίνεται µε διεθνή διαγωνισµό, δηµοπράτηση των
χορηγούµενων αδειών κατόπιν προκήρυξης, όχι από τον
Υπουργό, αλλά από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Το
ΕΣΡ όχι απλώς εκδίδει την προκήρυξη, εκφράζει αιτιολογηµένη
γνώµη -και θα βελτιώσουµε τη ρύθµιση- για τον αριθµό των
αδειών, συλλέγει, ελέγχει τα δικαιολογητικά και κάνει προεπι-
λογή, που σηµαίνει ότι, αν κάποιος ήθελε να αποσπάσει εύνοια
για να συµµετέχει και να πετύχει στον διαγωνισµό, κάθε άλλο
παρά µε την Κυβέρνηση θα πρέπει να συνοµιλήσει ή να συνδιαλ-
λαγεί. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Η γνώµη του ΕΣΡ θα είναι δε-
σµευτική ή απλώς γνωµοδοτική;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η γνώµη του
ΕΣΡ αυτή τη στιγµή και να θέλαµε δεν µπορεί και δεν πρέπει να
είναι δεσµευτική. Διότι οµολόγησε το ίδιο το ΕΣΡ, στο κείµενο το
οποίο διένειµε, ότι δεν έχει το επιστηµονικό εκτόπισµα και την
επάρκεια να κρίνει ούτε τον αριθµό των αδειών ούτε τίποτε άλλο. 

Θα έλεγα, λοιπόν…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εξοπλίστε το!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας παρα-
καλώ, µη µε διακόπτετε. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εδώ πρέπει µε γενναιότητα να γίνουν τα
απαραίτητα βήµατα, ούτως ώστε το ΕΣΡ να αποκτήσει νόµιµη
σύνθεση, µέσα από διαδικασία ευρύτατων συναινέσεων -το επα-
ναλαµβάνω για τα Πρακτικά, κύριε Αυγενάκη-, να αποκτήσει νό-
µιµη σύνθεση και να φύγει οποιαδήποτε σκιά από τη συζήτηση
ότι ορισµένοι θα προσπαθήσουν, µέσω της ναρκοθέτησης της
διαδικασίας της συγκρότησης του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβου-
λίου, να ναρκοθετήσουν τη διαδικασία της αδειοδότησης.

Άρα το ΕΣΡ κάνει προεπιλογή των αιτήσεων, χορηγεί και ανα-
νεώνει άδειες, δύναται να τις ανακαλέσει σε περίπτωση παρα-
βίασης των όρων και, βεβαίως, διατηρεί όλες τις υφιστάµενες
αρµοδιότητές του. 

Προβλέπονται, βέβαια, και πάρα πολύ αυστηροί και συγκεκρι-
µένοι όροι και προϋποθέσεις για όσους συµµετέχουν στον δια-
γωνισµό. 

Ελάχιστος αριθµός εργαζοµένων. Ακούσαµε κριτικές ερχόµε-
νες από διαφορετικές πλευρές. Άλλοι έλεγαν ότι είναι πάρα πολύ
µεγάλο το νούµερο, άλλοι έλεγαν ότι είναι πάρα πολύ χαµηλό.
Είναι ένα νούµερο το οποίο ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα
της απασχόλησης αυτήν τη στιγµή στους ιδιωτικούς τηλεοπτι-
κούς σταθµούς. 

Υπάρχει, βέβαια, η πρόβλεψη για τις απαιτήσεις τεχνικής πλη-
ρότητας και υποδοµών, υπάρχει απαίτηση για διαφάνεια ως
προς το ιδιοκτησιακό καθεστώς, «πόθεν έσχες», ονοµαστικοποί-
ηση των µετοχών µέχρι φυσικού προσώπου, δανειακές εκκρεµό-
τητες και υποχρεώσεις, ελάχιστο καταβεβληµένο µετοχικό
κεφάλαιο, διατήρηση ιδίων κεφαλαίων καθ’ όλη τη διάρκεια της
άδειας και, βεβαίως, προδιαγραφές του προγράµµατος. 

Οι άδειες έχουν δεκαετή διάρκεια. Ο διαγωνισµός και η ολο-
κλήρωση της διαδικασίας αδειοδότησης γίνονται σύµφωνα µε
τους ισχύοντες χάρτες συχνοτήτων. Η τιµή εκκίνησης καθορίζε-
ται µε κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και
του Υπουργού Επικρατείας και το ΕΣΡ ελέγχει τις υποψηφιότη-
τες ως προς την τήρηση, όπως είπα και πριν, των όρων συµµε-
τοχής. 

Από τον διαγωνισµό αποκλείονται όσοι έχουν καταδικασθεί για
κακουργήµατα ή άλλα αδικήµατα, όπως η δόλια πτώχευση, επι-
χειρηµατίες που συνάπτουν δηµόσιες συµβάσεις, κατά τα προ-
βλεπόµενα του ν.3310 όπως είναι στο άρθρο 3, ιδιοκτήτες,
εταίροι, διοικητικά στελέχη που συµµετέχουν σε εταιρείες ερευ-
νών ραδιοτηλεοπτικής αγοράς και διαφηµιστικές εταιρείες και,
βεβαίως, όσοι δεν είναι φορολογικά και ασφαλιστικά ενήµεροι
και δεν προσκοµίζουν βεβαίωση τραπεζικής ενηµερότητας.

Θεσπίζονται κανόνες για τη διασφάλιση παροχής δικτύου ψη-
φιακού σήµατος σε όλη την επικράτεια. Εδώ επιτρέψτε µου να
επαναλάβω κάτι που το είπα και στη διαδικασία της συζήτησης
στην επιτροπή. Εγώ και ο συνεισηγητής µου Υπουργός έχουµε
δεχθεί στην προηγούµενη διακυβέρνηση δώδεκα κοινοβουλευ-
τικές ερωτήσεις για περιοχές της χώρας οι οποίες δεν καλύπτον-
ται µε το ψηφιακό σήµα. Το επανέλαβα και το επαναλαµβάνω:
Πρέπει να είναι ένα µάθηµα για όλους µας ότι η ιδιωτική πρωτο-
βουλία στις µεγάλες υποδοµές έχει αποδειχθεί µη λειτουργική.
Με λύπη διαπιστώνουµε ότι η έλλειψη σήµατος αφορά περιοχές
και ευαίσθητες για τα εθνικά θέµατα, όπως η Θράκη και το ανα-
τολικό Αιγαίο.

Η δηµιουργία, λοιπόν, της «ΕΡΤ-net» βρίσκεται σε πλήρη αρ-
µονία µε τον ιδρυτικό νόµο της «ΕΡΤ ΑΕ» καθώς και την πρότερη
νοµοθεσία, αλλά και την ευρωπαϊκή εµπειρία και το Κοινοτικό Δί-
καιο. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο, επίσης, θεσµοθετείται το Εθνικό Συµ-
βούλιο Επικοινωνιακής Πολιτικής. Η Κυβέρνηση, έχοντας επί-
γνωση των κρίσιµων στιγµών για τη χώρα και µε αίσθηση
ευθύνης, προχωρά στη συγκρότηση και στη λειτουργία αυτού
του θεσµού και στην οργάνωση των δοµών επικοινωνιακής δι-
πλωµατίας, η οποία, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει θεσµοθετηθεί
στη χώρα εδώ και δεκαετίες. Δεν ανακαλύψαµε εµείς, όπως
είπαν κάποιοι, την επικοινωνιακή διπλωµατία και βέβαια δεν
ιδρύονται σήµερα τα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας στο εξω-
τερικό. Αντίστοιχα όργανα έχουν άλλες χώρες, όπως η Γαλλία

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 853



και η Γερµανία, και νοµίζω ότι ούτε εκεί πέρα θα έπρεπε να κλι-
µακωθεί µία κριτική η οποία θα οδηγήσει στην καταψήφιση.

Νοµίζουµε ότι πρέπει να ενισχυθεί η προσπάθεια για την απο-
τελεσµατική παρουσίαση και υποστήριξη των ελληνικών θέσεων
στη διεθνή κοινή γνώµη, διότι η χώρα µας είναι µία νησίδα στα-
θερότητας σε µία ασταθή περιοχή και αυτό πρέπει να είναι γνω-
στό στους πάντες, πάντα και διαρκώς. Ενδεικτικά να σας
αναφέρω ότι αντίστοιχες λειτουργίες υπάρχουν στις Ηνωµένες
Πολιτείες µε το National Framework for Strategic Communication,
το Public Diplomacy Council στην Καταλονία, το Communication
Delivery Board στη Μεγάλη Βρετανία και η Γαλλική Υπηρεσία
Ενηµέρωσης της κυβέρνησης στη Γαλλία. 

Συγκροτείται, επίσης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Εθνικό
Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων. Με αυτό µπαίνουν οι βάσεις
για την ανάπτυξη των οπτικοακουστικών µέσων και της ψηφιακής
τεχνολογίας. Στόχος είναι η διάσωση του ιστορικού οπτικοακου-
στικού αποθέµατος της χώρας και η ανάπτυξη της πολιτιστικής
και δηµιουργικής βιοµηχανίας.

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις δυστυχώς αγνόησαν τις τεχνο-
λογικές εξελίξεις και υποβάθµισαν τη σηµασία της διάσωσης και
αξιοποίησης του πολιτιστικού και οπτικοακουστικού αποθέµατος
της χώρας. 

Για να αντιστρέψουµε αυτή τη λογική, το ΕΚΟΜΕ θα υλοποιεί
προγράµµατα και δράσεις που αφορούν στην υποστήριξη των
δηµόσιων και ιδιωτικών πρωτοβουλιών στους τοµείς οπτικοακου-
στικών µέσων και ψηφιακής τεχνολογίας. Η εταιρεία θα στελε-
χωθεί αποκλειστικά από ήδη απασχολούµενους στο δηµόσιο
υπαλλήλους και εποµένως δεν πρόκειται να υπάρξει πρόσθετη
επιβάρυνση. Αντίθετα, ο χαρακτήρας της θα είναι αναπτυξιακός
και θα υποβοηθά µε κάθε τρόπο την υποστήριξη δραστηριότητας
στους τοµείς οπτικοακουστικών µέσων. Το διοικητικό συµβούλιο
θα αποτελείται από εκπροσώπους των εµπλεκόµενων Υπουρ-
γείων. 

Τέλος, συστήνουµε το Μητρώο Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών
Μέσων Ενηµέρωσης. Πρέπει να την ενισχύσουµε αυτή τη δρα-
στηριότητα, τη δραστηριότητα της διαδικτυακής ενηµέρωσης,
και να υπάρξει κατά το δυνατόν καταγραφή και υπαγωγή τους
στο γενικότερο ρυθµιστικό πλαίσιο για τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Ιδιαίτερη έµφαση δίνεται στην τήρηση κανόνων διαφά-
νειας και δεοντολογίας και στον σεβασµό των εργασιακών
δικαιωµάτων των εργαζοµένων σε αυτά.

Πριν κλείσω -και θα συντοµεύσω- θα ήθελα να πω δυο-τρία
πράγµατα για αλλαγές στο νοµοσχέδιο, οι οποίες θα σας διανε-
µηθούν µεταξύ άλλων, γιατί δεν ξέρω αν σας έχουν διανεµηθεί.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν έχουν διανεµηθεί ακόµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν έχουν

διανεµηθεί.
Στις παραγράφους 1 και 4 του άρθρου 2 θα µιλούµε για «αι-

τιολογηµένη γνώµη των αρµοδίων ανεξαρτήτων και ρυθµιστικών
αρχών». 

Δεύτερον, για τα άτοµα µε αναπηρία, άρθρο 8 παράγραφοι 5
και 6,  προβλέπονται ειδικές µέριµνες και αποδεχόµαστε την πρό-
ταση που υποβλήθηκε, για να καθοριστεί ως ελάχιστος αριθµός
δελτίων ειδήσεων τα τρία ηµερησίως. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Από τη Νέα Δηµοκρατία υπε-
βλήθη, πείτε το.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Και είναι κι η πρόταση του Ποταµιού για µετάδοση σε πάρα
πολύ συγκεκριµένες ώρες των προγραµµάτων, τα οποία θα
έχουν και τις λειτουργίες που θα τα κάνουν προσιτά στα άτοµα
µε ειδικές ανάγκες.

Τρίτο -και σηµαντικό- για τον αριθµό προσωπικού των υποψη-
φίων προς αδειοδότηση παρόχων περιεχοµένου για άδεια περι-
φερειακής εµβέλειας, για τα περιφερειακά κανάλια. Κατανοούµε
τις προτάσεις των φορέων και των Βουλευτών όλων των κοµµά-
των και προτείνουµε ο ελάχιστος αριθµός προσωπικού τους να
αποφασίζεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εργασίας, του
Υπουργού Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του Υπουργού…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Χειρότερο είναι. Να λένε οι Υπουργοί πό-
σους θα προσλάβουν;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι δεν είναι
χειρότερο, διότι… 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επαναλαµ-

βάνω: Προτείνουµε να υπάρξει µελλοντική υπουργική απόφαση
για το ύψος της απασχόλησης, να φύγει η διάταξη, η οποία όπως
φάνηκε θα έχει πάρα πολλές αρνητικές άµεσες συνέπειες, αλλά
να βρούµε τον χρόνο να συζητήσουµε ένα πλαίσιο λογικής λει-
τουργίας, διότι αυτή τη στιγµή στα περιφερειακά µέσα ενηµέρω-
σης υπάρχει…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Αυτό, Υπουργέ µου, δηµιουργεί
ακόµα µεγαλύτερα προβλήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ε, εντάξει,
αυτή είναι η πρότασή µας, κύριε Αυγενάκη. Νοµίζω ότι έχουµε
όλη τη δυνατότητα να ακούσουµε και τις δικές σας αντιπροτά-
σεις. Κανένα πρόβληµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ποιους Υπουργούς είπατε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Υπουργός

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και Υπουργός Επικρατείας. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Και του Δηµόσιας Τάξης µάλλον
µαζί, για να επιβάλλει…!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τέλος, στο
άρθρο 37 η τοποθέτηση των προϊσταµένων των οργανικών µο-
νάδων Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας θα
αντιµετωπιστεί από προεδρικό διάταγµα του νέου οργανισµού
της, που αναµένεται µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου και σύµ-
φωνα πάντα µε τις οδηγίες και τις εγκυκλίους του Υπουργείου
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. 

Παραµένει σαφές ότι στις οργανικές µονάδες οι οποίες αφο-
ρούν την επικοινωνιακή διπλωµατία, όπως ορίζονται στον πα-
ρόντα νόµο και τον οργανισµό της, προΐστανται αποκλειστικά
υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινω-
νίας. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το εξής: Νοµίζω ότι
έχουν ακουστεί και θα ακουστούν πολλά σχόλια για το νοµοσχέ-
διο. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια σηµαντική τοµή, είναι µια νέα
αρχή. Σας καλώ να κάνετε την υπέρβαση -και τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης- και να κρατήσουµε στο µυαλό µας ότι έχει πολύ
µεγάλο νόηµα η αδειοδότηση και η ισχυρή προσπάθεια της πο-
λιτείας να µπει τάξη στο τηλεοπτικό τοπίο.

Οι πάροχοι περιεχοµένου µπορεί και πρέπει να είναι γνωστοί
µε το ονοµατεπώνυµό τους, να µην κρύβονται. Δεν πρέπει να
αφήσουµε κανένα παράθυρο να κρύβονται. Πρέπει να παρέµβει
η πολιτεία εκεί που αποδεδειγµένα οι ανεξέλεγκτες δυνάµεις της
αγοράς δεν µπόρεσαν να αποδώσουν στον πολίτη το αγαθό της
ενηµέρωσης, όπως θα έπρεπε, και να ξεκινήσουµε πραγµατικά
µία νέα εποχή και για τα τηλεοπτικά πράγµατα αλλά κυρίως για
τις σχέσεις του πολιτικού κόσµου µε την επιχειρηµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Παππά. 

Τον λόγο έχει ο Προέδρος του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Μιχαλολιάκος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, άκουσα προηγουµένως τον Υπουργό…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, λίγη ευγένεια δεν θα έβλαπτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, όσοι

θέλουν να αποχωρήσουν, να αποχωρήσουν αµέσως για να συ-
νεχιστεί η συνεδρίαση. 

Παρακαλώ, κύριε Μιχαλολιάκο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, µίλησε προηγουµένως ο Υπουργός για το
νοµοθέτηµα που φέρνει η Κυβέρνηση στη Βουλή, µε το οποίο θα
δοθεί τέλος στη διαπλοκή. Ασφαλώς και θέλουµε να δοθεί τέλος
στη διαπλοκή, αλλά έχουµε µεγάλες αµφιβολίες εάν και κατά
πόσον θα επιτευχθεί αυτό µε αυτό το νοµοθέτηµα. 

Θα πρέπει να γνωρίζει ήδη ο καθένας σε αυτήν την Αίθουσα
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ότι κυκλοφορούν πολύ περίεργοι και µυστήριοι τύποι σε εστια-
τόρια πολυτελείας και σε γειτονιές πολυτελείας µε σωµατοφύ-
λακες, οι οποίοι λένε ότι έχουν έτοιµα τα στούντιο και έτοιµες τις
τηλεοπτικές άδειες. 

Επί είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια, από το 1990, όταν ήλθε στην
επιφάνεια η περίφηµη ελεύθερη τηλεόραση, ο πολιτικός κόσµος
έχει υποταγεί πλήρως, σε βαθµό δουλικότητας, στους νταβατζή-
δες των καναλιών. Το µοντέλο της εξουσίας είναικανάλι-εργολα-
βία δηµοσίων έργων – ποδοσφαιρική οµάδα. Με τέτοιους αστέρες
πορεύτηκε η χώρα είκοσι πέντε χρόνια και οδηγήθηκε στη χρεο-
κοπία. 

Είπε προηγουµένως ότι θα πρέπει να ελέγχονται τα πάντα από
τον Υπουργό. Ναι. Στο σηµείο αυτό να πούµε µία µεγάλη αλή-
θεια: Δεν υπάρχει ιδιωτική τηλεόραση. Δεν πρέπει να υπάρχει
ιδιωτική τηλεόραση. Οι συχνότητες είναι λαϊκό αγαθό, εθνικό δι-
καίωµα και δεν είναι δυνατόν να δίδεται στον οποιοδήποτε
αγύρτη κερδοσκόπο, προκειµένου να πραγµατοποιεί τα έργα
του. 

Η εξουσία, λοιπόν, πρέπει να είναι πραγµατικά στην Κυβέρ-
νηση σχετικά µε τους τηλεοπτικούς σταθµούς, αλλά πρέπει να
ελέγχεται. Και εκεί έρχεται ο ρόλος του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης. Το µοντέλο το οποίο εφαρµόστηκε µέχρι τώρα
πρέπει να γίνει κοινή συνείδηση ότι δεν απέδωσε. Είτε τα πρό-
στιµα τα οποία επιβλήθηκαν δεν εισπράχθηκαν ποτέ είτε κανείς
δεν τα άκουσε ποτέ. Κι έχουµε πικρή εµπειρία εµείς, ως Χρυσή
Αυγή, από τον αποκλεισµό µας. 

Αλήθεια, όλοι εσείς που παριστάνετε τους δηµοκράτες και σέ-
βεστε τις µειονότητες, τη µειονότητα του 7% των Χρυσαυγιτών,
των τετρακοσίων χιλιάδων Ελλήνων και Ελληνίδων, γιατί δεν τη
σέβεστε; Γιατί µας αποκλείετε από όλα τα κανάλια κι από όλες
τις εφηµερίδες; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα τος Χρυσής Αυγής)
Εξουσίες, λοιπόν, στους νταβατζήδες και συν τοις άλλοις ωµή

παραβίαση του Συντάγµατος.
Επί των ηµερών της Κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας και

συγκεκριµένα του Κώστα Καραµανλή έγινε µία προσπάθεια µε
τον λεγόµενο νόµο του ειδικού µετόχου για να ελεγχθεί η ασυ-
δοσία των καναλιών. Και έφτασε στο σηµείο -τα γράφει αυτά ο
δηµοσιογράφος, ο κ. Κοττάκης, στο βιβλίο του- οι ίδιοι οι παρά-
γοντες της Νέας Δηµοκρατίας να είναι απόντες, όταν ψηφιζόταν
ο νόµος που θα ήλεγχε τους νταβατζήδες καναλάρχες. Και ήλθε
στο τέλος η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι ο µεγάλος ντα-
βατζής, ο νταβατζής των νταβατζήδων, να εµποδίσει να γίνει
αυτό το πράγµα. 

Κι έτσι, ενώ το άρθρο 14 του Συνάγµατος λέει συγκεκριµένα
ότι το ιδιοκτησιακό καθεστώς -να µη σας το διαβάζω αυτολεξεί
και τρώω τον χρόνο, δεν έχει σηµασία- πρέπει να ελέγχεται πλή-
ρως και να µην υπάρχει καµµία σχέση µε εργολαβίες δηµοσίων
έργων, είδαµε οι εργολάβοι να συνεχίζουν να έχουν τα ίδια δι-
καιώµατα και να έχουν τα ίδια κανάλια και να ρυθµίζουν την πο-
λιτική ζωή της χώρας. 

Επίσης, στα άρθρα 14 και 15 αναφέρεται σαφώς ότι υπάρχει
µία ελευθερία του Τύπου, πλην εκείνων των σηµείων όπου προ-
σβάλλεται η δηµόσια αιδώς. Ποιος θυµάται αλήθεια την περί-
πτωση όταν ένας εισαγγελέας κατ’ ευφηµισµόν «τρελός», από
αυτούς τους τρελούς που οδηγούν το έθνος πιο ψηλά, έκανε
δίωξη εναντίον του µακαρίτη του Λαµπράκη για τις περίφηµες
αγγελίες -«090» ήταν τότε, «90» είναι τώρα- και η αστυνοµία δεν
τον συνέλαβε ποτέ, γιατί θεωρήθηκε αγνώστου διευθύνσεως;
Δεν το θυµάστε. 

Θα θυµηθείτε, όµως, κάτι τώρα. Ιδού η εφηµερίδα «ΤΟ
ΕΘΝΟΣ», αυτή η λαµπρή εφηµερίδα που τα συµφέροντά της κα-
λύπτουν επίσης τον µεγαλύτερο τηλεοπτικό σταθµό. Δείτε τις αγ-
γελίες. Θα τις καταθέσω στα Πρακτικά. «Hot ιστορίες», «καυτές
στιγµές», «πάρε µας τώρα», «σε περιµένω», «δυνατές απολαύ-
σεις». Αυτοί είναι οι πυλώνες της δηµοκρατίας σας! Αυτοί οι ντα-
βατζήδες και οι ίδιοι οι σοβαροφανείς σχολιαστές που βγαίνουν
στο δελτίο των 20.00’ και σας λένε τα διάφορα και έχουν θάψει τη
Χρυσή Αυγή. Και σωστά την έχουν θάψει, γιατί αυτός είναι ο ρόλος
τους, να θάβουν οτιδήποτε εθνικό. Οι ίδιοι πληρώνονται από ποι-
ους; Από όλους τους ανώµαλους που παίρνουν αυτά τα τηλέ-

φωνα, τα οποία ανήκουν σε offshore εταιρείες. 
Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-

σµου- Χρυσή Αυγή καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα εφηµερίδα, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Το ίδιο καθεστώς που συµβαίνει µε τις εφηµερίδες, συµβαίνει
και µε τα κανάλια. Δεν είδα να αναφέρεστε καθόλου στο θέµα
αυτό, κύριε Υπουργέ, και στο τι θα γίνει πάνω σε αυτό το θέµα. 

Σηµειωτέον, όλες αυτές οι εταιρείες «90 τάδε» ανήκουν σε πο-
λυεθνικές εταιρείες και σε offshore εταιρείες. Πώς θα συνεχίζουν
να κερδοσκοπούν εις βάρος του ελληνικού λαού µε ένα περιου-
σιακό στοιχείο του ελληνικού λαού, όπως είναι οι συχνότητες; 

Δεν ακούσαµε, επίσης, να υπάρχει κανένας περιορισµός σε ξέ-
νους, προκειµένου να αγοράσουν πανελλήνιας ή τοπικής εµβέ-
λειας συχνότητες. Φαντάζεστε τι θα συµβεί εάν το τουρκικό
προξενείο, που έχει έναν ποταµό χρηµάτων στη διάθεσή του,
αγοράσει έναν τηλεοπτικό σταθµό στη Θράκη και κάνει την προ-
παγάνδα που κάνει; Αυτό πώς θα το εµποδίσετε; Με τον νόµο;
Όλα για την παγκοσµιοποίηση; Ανοιχτά σύνορα εν τη παλάµη και
ούτω βοήσωµεν; Το χρήµα πάνω από όλα και πάνω από τα εθνικά
συµφέροντα; Πρέπει να ασχοληθείτε και µε αυτό το θέµα και να
βάλετε δικλίδες ασφαλείας. Είναι µεγάλος ο ρόλος της τέταρτης
εξουσίας. 

Επί του θέµατος, µιας και µιλάµε για «ελεύθερη» τηλεόραση,
για ιδιωτική τηλεόραση, πρέπει να γνωρίζετε ότι όταν έγινε
πρώτη φορά ιδιωτική τηλεόραση, έγινε πού αλλού; Στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες της Αµερικής. Εκεί λοιπόν τι είπαν; Είπαν ότι όσοι
έχουν εφηµερίδες, να µην µπορούν να αγοράσουν τηλεόραση.
Εδώ τι έκαναν; Κάλεσαν τους δηµοσιογράφους που είχαν εφη-
µερίδες και τους είπαν «πάρτε και τηλεόραση». Εάν αυτό δεν λέ-
γεται διαπλοκή ή συγκέντρωση εξουσίας, τότε τι είναι; Έτσι,
συνεχίστηκε η κατάσταση. 

Μιας και ήρθε στο προσκήνιο το θέµα µε την αναφορά του συ-
ναγωνιστή µου, του  Βουλευτή Λαγού για την αγοραπωλησία του
«902», πρέπει να σας πω ότι δεν είναι µόνο ο «902». Από τους µε-
γάλους σταθµούς, οι οποίοι υπάρχουν σήµερα, ξέρετε πόσοι στο
µετοχολόγιό τους έχουν ποσοστό ιδιοκτησίας, το οποίο ανήκει
σε offshore εταιρείες; Τι θα γίνει µε όλους αυτούς;

Έχουµε, λοιπόν, αγοραπωλησίες πολλές. Ακόµη και πρόεδρος
κόµµατος, ο οποίος εισήλθε προσφάτως στο Κοινοβούλιο, είχε
τηλεοπτικό σταθµό, τον οποίο πούλησε. Θα ήθελα να ξέρω, όλοι
αυτοί που είχαν τους σταθµούς, που τους πήραν µε διανοµή ως
δηµοσιογράφοι, πώς τους πούλησαν µετά; Τι ήταν; Ήταν το αµ-
πέλι του πατέρα τους ή ένα δικαίωµα που τους είχε δώσει δω-
ρεάν το κράτος; 

Θα πρέπει, λοιπόν, εάν θέλετε κάθαρση, να δείτε τι σηµαίνει
κάθαρση. Όχι από εδώ και πέρα όλα καλά και από εκεί και πέρα
ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα το κουκουλώνουµε και τελειώνει.
Εδώ, για ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα υπάρχουν ευθύνες και ποι-
νικές και οικονοµικές, που δεν καλύπτονται και από το νόµο-
σκάνδαλο περί ευθύνης Υπουργών. Υπάρχουν ευθύνες, οι οποίες
πρέπει οπωσδήποτε να αναζητηθούν. 

Μίλησα προηγουµένως -και θα επανέλθω- για το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο δεν το ακούν τα κανάλια, το
γράφουν στα παλαιότερα των υποδηµάτων τους και το οποίο έχει
προβλεφθεί να είναι ένα διακοµµατικό όργανο. Διαφωνούµε πλή-
ρως. Πρέπει να είναι µία ανεξάρτητη αρχή που να ελέγχεται από
δικαστικούς, οι οποίοι να βλέπουν κατά πόσον εφαρµόζεται ο
νόµος. Γιατί αλλιώς αρχίζει το παζάρι. Και δεν υπάρχει, επίσης,
διάταξη αυτά τα πρόστιµα τα οποία επιβάλλει να εισπράττονται
και όχι µέσω διοικητικών δικαστηρίων να έχουν µείνει λόγος κενός.
Και βεβαίως ο Υπουργός, αν κάπου θίγεται το ζήτηµα της ελευθε-
ρίας και της δηµοκρατίας, να έχει τη δυνατότητα να ανακαλέσει
την άδεια του τηλεοπτικού ή του ραδιοφωνικού σταθµού. 

Στη συνάντηση των φορέων ρώτησε ο Βουλευτής και συναγω-
νιστής µου κ. Παππάς, ο Χρήστος, για να µην µπερδευόµαστε µε
το όνοµα εν τοιαύτη περιπτώσει, γιατί δεν µας καλεί η κρατική
τηλεόραση. Απήντησε ότι δεν δέχονται οι άλλοι. Δικαίωµά τους
και σεβαστό, δηµοκρατία έχουµε. Από κει και πέρα όµως, σε ένα
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χρονικό διάστηµα εκατό λεπτών έχουµε το κατά νόµον δικαίωµα
του ενός ογδόου, αν θέλετε, του χρόνου, µιας και καλούνται εκ-
πρόσωποι όλων των κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Θα πρέπει
αυτό να επιβληθεί στα κανάλια και όχι να το στέλνει σαν οδηγία
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και από κει και πέρα να
το γράφουν στα παλαιότερα των υποδηµάτων τους. 

Πρέπει, επίσης, αυτοί οι οποίοι είχαν στα χέρια τους τους µε-
γάλους τηλεοπτικούς σταθµούς και ρύθµιζαν την πολιτική ζωή
της χώρας να δώσουν λόγο για τα οικονοµικά και πολιτικά τους
χρέη, να µην έχουν δικαίωµα τώρα να πάρουν µία άδεια, τη
στιγµή που χρωστάνε άλλος 150, άλλος 170, άλλος 100 εκατοµ-
µύρια, αλλά να µας δώσουν λόγο και για τον βίο και την πολιτεία
τους όλα αυτά τα χρόνια. 

Δεν πάει πολύς καιρός από την 5η Ιουλίου 2015, όταν είχαµε
το δηµοψήφισµα, όταν όλοι οι µεγάλοι τηλεοπτικοί σταθµοί προ-
παγάνδιζαν ξεδιάντροπα και κινδυνολογούσαν υπέρ του «ναι».
Ποιος τούς έδωσε αυτό το δικαίωµα, να διαµορφώνουν την κοινή
γνώµη του λαού; Είναι ένα δικαίωµα που το πήραν µε βρόµικο
χρήµα. Αυτό δεν πρέπει να περάσει, γιατί αλλιώς δεν έχουµε δη-
µοκρατία, έχουµε µια διεφθαρµένη πλουτοκρατία. Και αυτό ήταν
µε αυτά τα κανάλια.

Πρέπει να δώσουν λόγο, λοιπόν, όχι µόνο για τα οικονοµικά
τους χρέη. Να δώσουν λόγο για τα πολιτικά τους χρέη. Πόσοι
θυµάστε το ’99 όλους τους µεγάλους τηλεοπτικούς σταθµούς να
έχουν κάθε µεσηµέρι τηλεοπτική εκποµπή για το Χρηµατιστήριο
και να οδηγούν τον ελληνικό λαό σαν τα πρόβατα να καταθέτει
την περιουσία του εκεί, σ’ αυτό –όντως, εκεί συµφωνώ- το πορ-
νείο του καπιταλισµού που είναι το Χρηµατιστήριο και να χάνει
την περιουσία του; Δεν έχουν καµµία ευθύνη τα κανάλια που δη-
µιούργησαν αυτό το κλίµα; 

Μέχρι και στενός σύµβουλος του προηγούµενου Πρωθυπουρ-
γού έλεγε ότι το Χρηµατιστήριο θα φτάσει τις επτά χιλιάδες µο-
νάδες. Ασθενής η µνήµη. Κανείς δεν το θυµάται. Και το Χρηµατι-
στήριο είναι δεν είναι σήµερα στις επτακόσιες µονάδες. Καµµία
ευθύνη, λοιπόν, γιατί οδήγησαν έναν ολόκληρο λαό στην πρώτη
χρεοκοπία µε το Χρηµατιστήριο. 

Για το 2004, που ευθύνεται άµεσα για τη χρεοκοπία, µε τα
τόσα σκάνδαλα σε δηµόσια έργα, σε εξοπλισµούς, σε πολλά, τι
λεφτά πήραν τα κανάλια για να διαφηµίζουν το 2004; Έχει δει
κανείς τα κονδύλια; Δεν έχουν ούτε γι’ αυτό ευθύνη; 

Δεν έχουν ευθύνη ακόµη και για το περίφηµο µνηµόνιο όταν
επί τέσσερα, πέντε ολόκληρα χρόνια προπαγάνδιζαν ότι θα σω-
θούµε από το µνηµόνιο; Όλα αυτά δεν θα πρέπει να αναζητη-
θούν; Πρέπει να αναζητηθούν.

Η Χρυσή Αυγή έχει να καταγγείλει αυτό το φαύλο καθεστώς
της διαπλοκής και να ευχηθεί στη νέα Κυβέρνηση να το συντρί-
ψει. Επιφυλασσόµεθα. Δεν έχουµε ακόµη γνώµη. Θα δούµε.
Πολλά κυκλοφορούν. Εµείς από αυτό το νοµοσχέδιο δεν είδαµε
να υπάρχει µία σαφέστατη εικόνα ότι θα τιµωρηθούν, ότι θα πά-
ψουν να έχουν επιρροή αυτοί που ανεβοκατέβαζαν κυβερνήσεις,
αυτοί που οδηγούσαν στη λεηλασία έναν ολόκληρο λαό, αυτοί
οι οποίοι δηµιούργησαν πληγές στο ίδιο το σώµα του εθνικού
κορµού.

Πρέπει να πληρώσουν και µόνο τότε θα φανεί αν πραγµατικά
θα ξεκαθαρίσει το θέµα της διαπλοκής.

Εις ό,τι αφορά τη Χρυσή Αυγή, τιµή µας που µας αποκλείουν
οι νταβατζήδες. Μας θέλει ένα σεβαστό µέρος του λαού. Αυτό
υπηρετούµε και θα µείνουµε όρθιοι µέχρι το τέλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο θα έχει τώρα ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βούτσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούσα να επιτρέψω στον εαυτό µου
να µη µιλήσει γι’ αυτό το ζήτηµα. Πολύ σπάνια είτε έτσι είτε αλ-
λιώς θα παίρνω τον λόγο ως Βουλευτής, παρ’ ότι παρακολουθώ
όσο µπορώ και επιτροπές και την Ολοµέλεια, γιατί, πέραν του ότι
ήµουν παρών στον δηµόσιο διάλογο και στις εξελίξεις τα τελευ-
ταία δεκαπέντε χρόνια για τα µέσα ενηµέρωσης, ήµουν και ειση-
γητής για το θέµα της ΕΡΤ στην προ-προηγούµενη περίοδο και
µέλος της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, στην οποία έγιναν
τρεις ή τέσσερις πάρα πολύ σοβαρές συζητήσεις γι’ αυτά τα ζη-

τήµατα σε συνέχειες, που θα σας συνέστηνα στα Πρακτικά τους,
επειδή έχουν πολλά και τεχνικά και πολιτικά στοιχεία που είχαν
βγει σε εκείνες τις συζητήσεις, να προστρέξετε µέχρι και το Σάβ-
βατο, όταν θα γίνει εδώ η τελευταία συζήτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά τους τελευταίους
µήνες και ιδιαίτερα τον τελευταίο µήνα αισθάνοµαι πολύ καλά
βλέποντας τα κανάλια -εννοώ τα περισσότερα της ιδιωτικής τη-
λεόρασης- και την ευαισθησία την κοινωνική που επιδεικνύουν
για όλα τα θέµατα και τις συνέπειες που έχουν οι ασκούµενες
πολιτικές και οι συνέπειες όλων των πολιτικών που είχαν ασκηθεί.
Είναι σαν να ζω σε µία άλλη χώρα µετά από πέντε χρόνια που
δεν µπορούσες να δεις τίποτα που να αναφέρεται στις συνέπειες
της κρίσης και, πραγµατικά -δεν το λέω ειρωνικά- κάθοµαι, τα
βλέπω, παρ’ ότι καταλαβαίνω ότι σε έναν βαθµό είναι και επιλε-
κτικά βαλµένα, διότι αυτό µε επηρεάζει για τη δουλειά µας εδώ
πέρα µέσα. Με πιέζει. Δεν αισθάνοµαι άσχηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µερικά θέµατα τα οποία
πρέπει να τα ξεκαθαρίσουµε και να τα ξεκαθαρίσετε. Το πρωί δεν
ήθελα να παρέµβω, όταν έγινε η συζήτηση της συνταγµατικότη-
τας ως προς το εξής ζήτηµα: Για το θέµα, παραδείγµατος χάριν,
του αριθµού των αδειών, είναι πάρα πολύ µεγάλο λάθος για
όσους νοµίζουν ότι επειδή η τεχνολογία, το ψηφιακό φάσµα,
δίνει πράγµατι πολύ µεγάλη δυνατότητα να υπάρχουν πολλά κα-
νάλια. Μιλάω για τα εθνικής εµβέλειας, δεν µιλάω για τα περιφε-
ρειακά. Αυτό είναι θέµα της αγοράς. Μάλιστα, είδα ότι ο κ.
Βενιζέλος στην οµιλία του είπε και το σηµαντικό, ότι, δηλαδή, η
αγορά τελικά θα δείξει τι θα µείνει και τι θα φύγει. Είναι πολύ µε-
γάλο λάθος. Εκεί ακριβώς προσκρούει, στον δηµόσιο χαρακτήρα
και στην ιδιοκτησία των συχνοτήτων. 

Όλη η δηµόσια συζήτηση που έχει γίνει στην Ελλάδα και στην
Ευρώπη -σας το λέω και µην το ψάχνετε- τα τελευταία χρόνια και
για το αναλογικό και για το ψηφιακό φάσµα κατατείνει στο ότι
κάθε φορά θα πρέπει τα κανάλια εθνικής εµβέλειας και οι δυνα-
τότητες που θα έχουν να είναι ορισµένα σε σχέση µε τον πληθυ-
σµό και τις οικονοµικές δυνατότητες που υπάρχουν, δηλαδή τη
διαφηµιστική πίτα κ.λπ.. Αλλιώς δεν µπορούν να συντηρηθούν.
Αλλιώς, διότι  ουδείς είναι ανοήµων εδώ πέρα µέσα, θα υποβαθ-
µίζεται συνεχώς το επίπεδό τους. 

Προφανώς µπορεί να λειτουργήσουν είκοσι πέντε, λοιπόν, -
και;- µε τρεισήµισι εργαζόµενους, µία τηλεφωνήτρια, play, έτοι-
µες ταινίες, χωρίς δηµοσιογράφους. Πώς θα επιβιώσουν;

Η διαφηµιστική πίτα είναι συγκεκριµένη. Στη φάση του αναλο-
γικού φάσµατος έλεγαν για δύο έως τέσσερις άδειες στον ελλα-
δικό χώρο. Τώρα, λοιπόν, ας είναι όσες είναι. 

Εγώ συµφωνώ απολύτως πως είναι θέµα να συνεννοηθούµε
πόσες θα είναι οι άδειες. Πόσες; Έξι χωράει; Επτά; Μιλάω για
τα κανάλια εθνικής εµβέλειας, όχι για τα περιφερειακά και τα
άλλα. Είναι απολύτως σωστό. Διαφορετικά, η διαπλοκή ξεκινά
από εκεί. Μια επιχείρηση για να ζήσει θέλει διαφήµιση, υποβαθ-
µίζει το προϊόν της, πηγαίνει και βρίσκει κάποιον, τον οποίον προ-
µοτάρει, πολιτικό ή επιχειρηµατία. Να µιλήσουµε µε ονόµατα,
πανελλαδικά;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ας µιλήσουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν προκά-

λεσα, κυρία Βούλτεψη, προς Θεού! Θα έχετε αντιληφθεί ότι δεν
πρόκειται να µιλήσω για κανένα κόµµα. 

Και έτσι ξεκινάει η διαπλοκή. Άρα το θέµα του αριθµού των
αδειών είναι εξαιρετικά σηµαντικό και θα πρέπει και µε επιστη-
µονικό διάλογο και πολιτικά να το συζητήσουµε.

Δεύτερο ζήτηµα: Δυστυχώς, δεν άκουσα και στην επιτροπή και
εδώ καµµία αυτοκριτική για το «µαύρο» στην ΕΡΤ. Δηλαδή, πώς
έγινε εκεί αυτό το πράγµα τα προηγούµενα χρόνια; Και τι απο-
τιµά κανείς και τώρα σε σχέση µε τη δυνατότητα που δίνεται
µέσα εκεί, εννοώ µέσα από έναν πλουραλισµό και στις θεµατικές,
να προσεγγίζονται κοινωνικά θέµατα και άλλα; 

Επίσης, δεν υπήρξε καµµία κριτική στο άναρχο τηλεοπτικό
τοπίο τόσων ετών. Εννοώ από ορισµένες πλευρές, διότι από
άλλες πλευρές και της Αντιπολίτευσης υπάρχει µια συστηµατική
κριτική επ’ αυτών. 

Πάντως οι περισσότεροι από αυτούς που σήκωσαν τους τό-
νους και στις προηγούµενες συζητήσεις δεν αναφέρονταν στην
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αθλιότητα –επιτρέψτε µου να πω- που σε µεγάλο βαθµό κυριάρ-
χησε σε αυτό το τηλεοπτικό τοπίο όλα αυτά τα χρόνια. 

Να µιλήσουµε για χειραγώγηση; Καθαρά πράγµατα τώρα, µην
το συζητάµε. Πέραν δηλαδή του υποβαθµισµένου πολιτιστικού
ή άλλου επιπέδου, σαφέστατα επιχειρήθηκε πολιτική χειραγώ-
γηση επί χρόνια, επί δεκαετίες, σε όλες τις κρίσιµες καµπές της
πολιτικής ζωής του τόπου, στο όνοµα συµφερόντων και λοιπά. 

Βεβαίως, τα ιδιωτικά συµφέροντα και οι ιδιωτικές επιχειρήσεις
µπορεί να έχουν και άποψη και ό,τι άλλο θέλουν. Αλλά να το δια-
πιστώσουµε. Και όταν το διαπιστώνεις για όλους µαζί, συλλή-
βδην, δηλαδή ότι είναι µέρος του πολέµου, είναι οργανικό µέρος
των αντιµαχόµενων µερίδων, ιδεολογικά και θεωρητικά, πρέπει
να το επισηµάνεις. Πρέπει να πεις ότι µε ενοχλεί, έστω και εάν
ήταν από την πλευρά µου. 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να έχεις πιο χαµηλούς τόνους,
όταν λες στη νέα Κυβέρνηση «µην αλλάξεις τίποτα». Διότι, εξ
όσων γίνεται αντιληπτό, το αίτηµα αυτών των ηµερών είναι «µην
πειράζετε και µην αλλάζετε τίποτα». Γιατί; «Διότι είναι σίγουρο
ότι εσείς πάτε να βρείτε νέα διαπλοκή και καινούργιους νταβα-
τζήδες και αποδείξτε ότι δεν είναι έτσι.». Αυτό το άκουσα τέσσε-
ρις φορές και είναι απίστευτο και απολύτως προκλητικό,
υποκριτικό και απολίτικο. Διότι όλοι ζούµε και όλοι ξέρουµε τι
έγινε αυτές τις δεκαετίες προς όλες τις πλευρές. 

Άλλο να επισηµαίνετε «κοιτάξτε πώς λειτούργησαν τα πράγ-
µατα, µην πάτε να κάνετε τα ίδια και χειρότερα» και άλλο να µη
λέτε τίποτα. Διότι δεν ειπώθηκε τίποτα ως κριτική άποψη για το
τι έγινε αυτά τα χρόνια. Εννοώ από ορισµένες πλευρές.   

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ειπώθηκε, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ειπώθηκε;

Καλά, εντάξει!
Ειπώθηκε µήπως και το άλλο; Από αυτό εδώ το έδρανο ορι-

σµένοι από τους παλαιότερους από όλες τις πτέρυγες θυµούνται
πόσες φορές τέθηκε το «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει», µε το
σοβαρό ζήτηµα -τώρα δεν σηκώνω τους τόνους όπως τους σή-
κωνα τότε- της συµφωνίας που έγινε για την «DIGEA». Δεν έχει
ξαναγίνει αυτό το πράγµα. Και το είχαµε ρωτήσει τρεις, τέσσερις
φορές εδώ και απάντηση δεν είχε δοθεί, όπως και στις επιτρο-
πές. 

Άκουσα χθες και τον αγαπητό κ. Λιαρέλλη, που ήταν εκ µέρους
των τηλεοπτικών καναλιών στην επιτροπή. Δεν µπαίνει θέµα εάν
είναι ένας ή δύο ή τρεις οι πάροχοι συχνοτήτων. Εντάξει, αυτό
να συζητηθεί. 

Είναι δυνατόν ο µοναδικός πάροχος συχνοτήτων προς τους
παρόχους προγράµµατος να είναι το καρτέλ του συνόλου των
παρόχων προγράµµατος των καναλιών; Αυτά είναι, είναι οι πά-
ροχοι προγράµµατος και τα κανάλια. Αυτοί έχουν συγκροτήσει,
λοιπόν, ένα καρτέλ και δίνουν το σήµα, δίνουν τη συχνότητα
στους εαυτούς τους. 

Πόσες φορές το είπαµε από εδώ; Πόσες φορές καλέσαµε να
απαντηθεί; Πόσες φορές το είπαµε στις επιτροπές; Ουδέποτε
απαντήθηκε. Υπάρχει νοµικό πλαίσιο, υπάρχει η «αγία ΕΡΤ», η
οποία όλα αυτά τα έχει «ευλογήσει» απλόχερα.

Μας αρέσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είναι καλό πράγµα;
Δεν είναι. Είναι αφύσικο. Αυτό που γινόταν όλα αυτά τα χρόνια
ήταν αφύσικο. 

Να πω και για τα άλλα, όταν έγινε το πέρασµα από την αναλο-
γική στην ψηφιακή εποχή; Ξέρετε ότι είναι από τα θέµατα που
γνωρίζω από την ενασχόλησή µου µέσα στη Βουλή. Όταν έγινε
το πέρασµα από την αναλογική στην ψηφιακή εποχή, υπογρά-
φηκε ό,τι ήταν να υπογραφεί, δόθηκαν οι παρατάσεις, σ’ έναν Αύ-
γουστο... Ξέρετε τι δεν εξετάστηκε από το ΕΣΡ τότε και επενέβη
το Συµβούλιο της Επικρατείας; Η κεφαλαιακή επάρκεια των κα-
ναλαρχών, των επιχειρηµατιών, οι οποίοι πέρασαν αυτούσιοι. Δη-
λαδή, είχε βγει µία τροπολογία που έλεγε ότι όσοι µεταδίδουν
σήµα µέχρι τις 31 Αυγούστου, περνάνε και στην άλλη εποχή. Εκεί,
όµως, ο νόµος λέει –και το ΕΣΡ το ξέρει καλύτερα από όλους µας,
διότι είναι ο φύλακας του νόµου σε αυτά τα ζητήµατα- ότι ένα από
τα βασικά ζητήµατα που εξετάζεται, για να δοθεί η άδεια, είναι η
κεφαλαιακή επάρκεια, είναι η κατάσταση των δανείων, των χρε-
ωστουµένων. Πέρασαν έτσι. Δεν έγινε τίποτα. Εντός κρίσεως,
πριν από έναν, ενάµιση χρόνο έγιναν όλα αυτά. 

Μη µιλάµε, λοιπόν, γενικά και αόριστα, διότι άκουσα και
ωραίες οµιλίες περί τεχνολογιών και τα λοιπά. Να εξηγηθούµε
και σε αυτό το ζήτηµα: Οι τεχνολογίες δεν είναι ουδέτερες. Προ-
σέξτε: Το εάν θα προωθηθεί µία τεχνολογία για να βγει, τι προ-
τεραιότητες θα έχει, σε τι σειρά ερευνητική θα µπει, πόσο θα
επικαλύψει την προηγούµενη τεχνολογία, σε ποιον βαθµό θα
υπάρξει το όριο για το πέρασµα σε µία νέα εποχή σε πολλές επι-
στήµες είναι ζήτηµα επιλογών, οι οποίες γίνονται και από την
αγορά και από την πολιτική, περικλείουν συγκρούσεις συµφε-
ρόντων και τα λοιπά. 

Βεβαίως, εξαρχής δεν υπάρχει τεχνολογία αριστερή ή δεξιά ή
ταξική, αλλά στο πεδίο τού ποια τεχνολογική ανάπτυξη θα υπάρ-
ξει, προς ποια κατεύθυνση, προφανώς υπεισέρχεται σε πάρα
πολύ µεγάλο βαθµό η αντίληψη του τι πάει να καλύψει. 

Και κλείνω µε αυτό, διότι έχει σηµασία: Σε αυτήν τη Βουλή πριν
από δώδεκα ή δεκατρία χρόνια –αν δεν κάνω λάθος- αλλά και
στον δηµόσιο χώρο έγινε πολύ έντονη συζήτηση για τον βασικό
µέτοχο. Και λυπάµαι –ο κ. Λοβέρδος είναι παρών και είναι εκ των
παλαιοτέρων- µε το πώς εµφανίστηκε το πρωί από τον εισηγητή
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, όσον αφορά το θέµα της αν-
τισυνταγµατικότητας, το πώς τότε υπέστη µία ήττα η δηµοκρατία
στην Ελλάδα. Εµφανίστηκε σαν να ήταν µια καταιγίδα που ήρθε,
σαν αυτά που γίνονται, όπως και οι κρίσεις καµµιά φορά. Δεν
ήταν έτσι. Και η Αριστερά -και τα δύο κόµµατα της Αριστεράς-
τότε είχε ψηφίσει τα περισσότερα άρθρα στο τελικό νοµοσχέδιο
και στη τελική σύγκρουση που έγινε.

Στήθηκε λόµπι στις Βρυξέλλες, που έστησε εναντίον της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας αυτό που ακούστηκε το πρωί, δηλαδή µία
νοµοθεσία που έθετε εκποδών τα ασυµβίβαστα για τους µεγά-
λους, λόµπι επί δύο µήνες από µεγάλα συµφέροντα ντόπια, από
εδώ. Και έγινε πάρα πολύ σκληρή σύγκρουση, όπου ηττήθηκε η
κυβέρνηση. Δεν θυµάµαι αν ήταν τότε η Νέα Δηµοκρατία στη δια-
κυβέρνηση. Ηττήθηκε η κυβέρνηση και οι αρµόδιοι και ο Πρωθυ-
πουργός. Διότι τότε ήταν ένα σταυροδρόµι, ήδη είχε
συνειδητοποιηθεί το πώς είχε πάει στρεβλά η ιστορία της ιδιωτι-
κής τηλεόρασης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της Βουλής)

Τελείωσα σε ένα λεπτό. 
Είχε συνειδητοποιηθεί και ήταν µια µεγάλη ευκαιρία για να

µπουν τα πράγµατα σωστά, σε τάξη. Δεν µπήκαν. Και ξέρετε
γιατί δεν µπήκαν; 

Διότι ενώ υπήρχε η ολλανδική νοµολογία, κύριε Λοβέρδο -τα
ξέρετε, ήσασταν και στις Βρυξέλλες- και κύριε Θεοχαρόπουλε,
για να θεωρηθούν πολιτιστικό προϊόν τα µίντια και το άνοιγµα
στην τηλεόραση και άρα να αντιµετωπιστεί µε κάποιες νόρµες
και αξίες και κανόνες, θεωρήθηκε εµπορικό προϊόν. Έγινε σύγ-
κρουση και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και από τότε όλα αυτά πέ-
ρασαν ως εµπορικά προϊόντα, σαν να µιλάµε για τη φέτα και το
µοσχάρι! 

Εχθές άκουσα συναδέλφους να λένε: «Φέρτε µας να δούµε τα
χαρτιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να δούµε τι σας είπαν, να
δούµε αν είστε σύµφωνοι µε τις αξίες και τους κανόνες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.». Εγώ δεν ξέρω, δεν έχω ιδέα τι είπαν στον
κ. Σπίρτζη. Όµως θέλω να πω ότι από εκεί ξεκίνησε η ιστορία. Να
θεωρείται όλη η ιστορία της τηλοψίας, που είναι µια επανάσταση
και µε την ψηφιακή εποχή, καθώς πλέον λειτουργούν όλα τα µίν-
τια µαζί και όχι µόνο τα µίντια. Προφανώς, είναι το όριο µιας νέας
εποχής, που τη ζούµε ήδη και τη βιώνουµε από τα παιδιά µας.
Και η κινητή τηλεφωνία και λοιπά Πλέον είναι µοντέλο που λει-
τουργεί όλο  µαζί. Από εκεί ξεκίνησε. Φύγαµε εντελώς από τον
πολιτισµό, την πληροφόρηση, την ενηµέρωση, αυτά που λέει το
Σύνταγµα, τις πρόνοιες, τις εγγυήσεις. 

Τι πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε εµείς; Στο όνοµα αυτής της αν-
τίληψης, όλα αυτά να τα ξεχάσουµε και να λέµε µε αυτόν τον ει-
ρωνικό τρόπο, που είδα και από τους αγαπητούς εκπροσώπους
του ΕΣΡ, «είναι του ’95, του ’97 οι ιδέες αυτές» ή «είναι παλιό»;

Επιτρέψτε µου να πω: Ας σοβαρευτούµε γιατί είναι πάρα πολύ
σοβαρό το ζήτηµα και µπορούµε πράγµατι να οριοθετήσουµε µια
νέα εποχή.

Ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι

Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, µετά την οµιλία του Υπουργού, του κ.
Παππά, είχα την επιθυµία και την προθυµία να µείνω σε πολύ αυ-
στηρό πλαίσιο σχετικά µε αυτά που θα πω, πλαίσιο σχετιζόµενο
µε διατάξεις, να είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος. Δεν θα προ-
λάβω να το κάνω, όπως θα ήθελα. Επιφυλάσσοµαι για τη δευτε-
ρολογία µου και την τριτολογία µου. Θα έχουµε χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Μετά όµως από την οµιλία του Προέδρου της Βουλής, είµαι
υποχρεωµένος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να θίξω και ορι-
σµένα ευρύτερα πολιτικά θέµατα.

Ίσως, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, δεν βρήκατε τον χρόνο να
ακούσετε –λογικό είναι βέβαια, έχετε τόσες δουλειές- εχθές και
σήµερα, τουλάχιστον από τη δική µας πλευρά, αλλά και από
άλλα κόµµατα που δείχνουν τη διάθεση της συνεννόησης, δεν
βρήκατε τον χρόνο να ακούσετε τον εισηγητή µας, τον κ. Παπα-
θεοδώρου, τον Πρόεδρο της ΔΗΜΑΡ, τον κ. Θεοχαρόπουλο και
εµένα να βάζουµε τρεις προϋποθέσεις.

Η πρώτη προϋπόθεση είναι να προσαρµοστεί η Κυβέρνηση σε
αυτά που το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης αναλύει στις
παρατηρήσεις του.

Η δεύτερη προϋπόθεση που θέσαµε είναι να προσαρµοστούµε
στην τεχνολογία, να δούµε από την τεχνολογία αυτά που σχετί-
ζονται µε το θέµα µας και να µην είµαστε αντιφατικοί µε την τε-
χνολογία.

Και, τέλος, η τρίτη προϋπόθεση είναι να υπάρξει ένας ακέ-
ραιος συµβιβασµός στις ανεξάρτητες αρχές. 

Μάλιστα, η παρέµβασή µας είναι δηµιουργική. Ακούσαµε τον
κ. Σπίρτζη να λέει ότι έχει διάθεση να παρέµβει για το άρθρο 18.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, το έχουµε αποδείξει και σε άλλα σχέδια
νόµου –και τώρα θα το δείτε- ότι αναζητούµε συναινέσεις, συµ-
φωνίες, να µπορέσουµε να συγκλίνουµε για θέµατα εθνικού ή
κοινού πολιτικού ενδιαφέροντος.

Ναι, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βούτση, το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο
χρειάζεται παρέµβαση. 

Να σας θυµίσω, αφού πήγατε στην περασµένη δεκαετία, πως
η κυβέρνηση Σηµίτη και ο Χρήστος Πρωτόπαπας τότε είχε ξεκι-
νήσει τις διαδικασίες αδειοδότησης. Τις σταµάτησε ο κ. Ρουσό-
πουλος µετά. Και τις σταµάτησε γιατί είχε την επιλογή της
νοµοθετικής εξειδίκευσης του βασικού µετόχου, αλλαγές στο
Σύνταγµα που εµείς είχαµε κάνει.

Του λέγαµε τότε: «Πρόσεξε το ευρωπαϊκό Κοινοτικό Δίκαιο»,
τότε, το ενωσιακό σήµερα «γιατί θα έχεις προβλήµατα και µετά
δεν θα µπορείς να τα µαζέψεις εύκολα.». Θυµάµαι σαν τώρα τον
Τηλέµαχο Χυτήρη να απευθύνεται σε τρεις υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας, τον νυν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον κ. Ρουσό-
πουλο και έναν ακόµη, γιατί είχαν έρθει εδώ να τα πάρουν πίσω,
διασυρθέντες και να τους λέει: «Μου θυµίζετε κηδεία και τεθλιµ-
µένους συγγενείς.». 

Να µην το ξαναπάθουµε αυτό, να είµαστε σοβαροί και να κά-
νουµε τις παρεµβάσεις, κύριε Πρόεδρε, που έχει ανάγκη ο
τόπος. Κάνετε µία παρέµβαση και σας λέµε «ναι». Έχουµε διά-
θεση να στηρίξουµε επί της αρχής, αλλά να δούµε ποια είναι η
αρχή. Η αρχή είναι να µπει µία τάξη, όχι να ξαναγίνουν τα ίδια
και µάλιστα µε χειρότερους τρόπους. Να µπει µία τάξη.

Μίλησα το πρωί για το θέµα που έχει αναδείξει ο τηλεοπτικός
επικοινωνιακός λόγος, για το θέµα τού ότι δανείζει το τραπεζικό
σύστηµα καναλάρχες και ιδιοκτήτες εφηµερίδων. Είναι περίπου
800 εκατοµµύρια τα χρέη τους. Τι είναι αυτό µε τα λεφτά των
τραπεζών, δηλαδή του λαού και λοιπά; Και εσείς τι κάνετε; 

Συµφωνούµε µε το άρθρο 10 του ενήµερου υποψηφίου αδει-
ούχου. Αν µπαίνατε έτσι στο θέµα, θα είχατε πολύ περισσότερες,
για µη σας πω καθολικές, συναινέσεις. Δεν µπαίνετε έτσι, όµως.
Μεταξύ πολλών άλλων είναι αυτό. Ήδη σας έχω µιλήσει για δύο
διατάξεις που θα στηρίξουµε. 

Πάµε, όµως, να βρούµε την αρχή, γιατί τώρα η συζήτηση είναι

επί της αρχής για να συναινέσουµε. Πώς θα τη βρούµε την αρχή;
Με τις καταγγελίες για το τι έγινε τα περασµένα χρόνια; Να σας
πω και εγώ αυτό που είπε ο κ. Κωνσταντινόπουλος. Όλα τα δικά
σας στελέχη έκαναν πολιτική καριέρα από τα µίντια, βασικοί προ-
σκεκληµένοι. «Τιµή µου, κύριε τάδε, που είστε εδώ». Και έλεγε ο
κύριος τάδε και ο κύριος δείνα διάφορες αρλούµπες, που η ζωή
τις απέδειξε έτσι, γιατί ήρθε ο ίδιος µετά από τρία, τέσσερα,
πέντε χρόνια, αφού σφυροκοπούσε ό,τι εκινείτο, να µας πει τώρα
τα ακριβώς αντίθετα. 

Χθες εδώ, στην οµιλία µου για την ιδιωτικοποίηση του ΟΔΙΕ,
την οποία στηρίξαµε, ανέφερα τον κ. Κατρούγκαλο, ο οποίος
έβρισκε αντισυνταγµατικό ό,τι γινόταν επί πέντε χρόνια και τώρα
κόβει τις επικουρικές. Και το λέει σε τηλεοπτική εκποµπή!

Να προσέξουµε λιγάκι τη δύναµη των επιχειρηµάτων. Μπορεί
να ακούγονται ευχάριστα, αλλά µπορεί να είναι δυσάρεστα εν τη
ουσία και να µη δίνουν λύσεις. Πάµε τώρα να βρούµε ποια είναι
η αρχή.

Εµείς λέµε πως ο Υπουργός πρέπει να διευκρινίσει τους χρό-
νους εφαρµογής. Πόσο, κύριε Υπουργέ, θα µας πάρει για να
εφαρµοστεί αυτό το νοµοθέτηµα; Πείτε ότι δεν κάνετε άλλες αλ-
λαγές… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Χωρίς ΕΣΡ,
πάρα πολλά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Χωρίς ΕΣΡ εν ζωή τίποτα δεν θα γίνει
από αυτά, γιατί ακόµα και αν παρακολουθήσετε την επιµονή σας
για τη γνώµη του ΕΣΡ, που τη θέλετε όχι δεσµευτική, αλλά αιτιο-
λογηµένη –θα πω γι’ αυτό µετά- δεν υπάρχει ΕΣΡ. Πρέπει η
Βουλή να το συµπληρώσει. Αυτό το θέµα σάς διαφοροποιούσε
από την πρώην Πρόεδρο της Βουλής επί µήνες. 

Δεν έχουµε ακόµα ΕΣΡ. Να αποκτήσουµε ΕΣΡ, να µπούµε σε
αυτές τις διαδικασίες, να αρχίσουν οι ενστάσεις. Εγώ το βλέπω
µε τρόπο επιεική. Δεν είµαι όµως ειδικός. Δεν ξέρω το θέµα όπως
το ξέρετε εσείς. Η δική µου νοµική προσέγγιση είναι ότι αυτό
θέλει ενάµιση χρόνο. Αν είναι ενάµισης χρόνος η αλήθεια,
έχουµε ενάµιση χρόνο να συζητάµε και κάποιοι να είναι σε οµη-
ρία, για να παιχθούν επικοινωνιακά κυβερνητικά παιγνίδια. 

Εγώ θα σας έλεγα ότι αυτή είναι η αρχή. Εύκολο επιχείρηµα.
Εδώ βαράει ο ένας τον άλλο. Να το πω και εγώ, αυτό θέλετε να
κάνετε, αυτή είναι η αρχή, ο πολιτικός σας τσαµπουκάς. 

Δεν είναι σωστό να µιλάµε έτσι. Πάµε να δούµε την αρχή. Η
αρχή, κύριοι συνάδελφοι, δεν βγαίνει από την πρόθεση, βγαίνει
από τις ρυθµίσεις. Συνάγω την αρχή από τα περίπου πενήντα
άρθρα του νοµοσχεδίου που κάτι ρυθµίζουν. Η αρχή που προκύ-
πτει από εδώ είναι κράτος, όλα κράτος. 

Ο Υπουργός κάνει κουµάντο στις άδειες και στο τίµηµα, εκτε-
λεστική εξουσία, κράτος, ακόµα και η τρίτη διάταξη που θα ψη-
φίσουµε. Για να συνεννοηθούµε, εµείς δεν είµαστε όπως εσείς,
να πετάµε πέτρες. Η τρίτη διάταξη που θα ψηφίσουµε, λόγου
χάριν, αυτή που προβλέπει τη δηµιουργία εταιρείας, θυγατρικής
της ΕΡΤ, που θα είναι πάροχος…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Συνδεδεµένης. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, ορθότερα, συνδεδεµένης. Αυτή

πάλι είναι κράτος, συµβούλια επταµελή, κεφάλαια του ελληνικού
λαού. Είναι κράτος!

Σωστό είναι να υπάρχει ανταγωνισµός και αν η αγορά δεν τον
αναδεικνύει, να τον αναδείξει το σύστηµα διακυβέρνησης. Αλλά
πάντως είναι και αυτό κράτος. Από το επιχείρηµα συνάγω την
άκρη: κράτος. 

Πάµε παρακάτω. Αντίληψη για την επικοινωνιακή πολιτική από
τα όρια του παιδικού: εθνική επικοινωνιακή πολιτική, ορισµός
στον νόµο, διεθνής επικοινωνιακή πολιτική, ορισµός στον νόµο
και πάλι. Και πίσω από αυτό και µετά από αυτό και δίπλα από
αυτό: όργανα, συµβούλιο, πάλι κράτος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πασχίζουµε από το 2003 –ήµουν
ο πρώτος που το έκανε- να συγκροτήσουµε όλες τις Υπηρεσίες
µας στο εξωτερικό σε µία υπηρεσία και να είναι στην πρεσβεία
και οι οικονοµικοί και οι εµπορικοί ακόλουθοι -εγώ τους µετέ-
φερα- και έγιναν προσπάθειες και για τους εκπροσώπους Τύπου
να είναι όλοι σε µια αρχή. Είναι και ζήτηµα οικονοµίας συν τοις
άλλοις, αλλά δεν είναι αυτό το βασικό. Εδώ πάλι ξαναγυρίζουµε
στη δεκαετία του ’80, στη δική µας διάρθρωση. Δεν ήµουν πολι-
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τικός εγώ τότε, αλλά τα θυµάµαι, µε τον µακαρίτη τον Μαρούδα
και τους εκπροσώπους Τύπου.

Πέρασαν τα χρόνια και οι δεκαετίες και ωρίµασε η Ελληνική
Δηµοκρατία. Είδαµε ότι αυτά πρέπει να µαζευτούν. Τα ξανααλ-
λάζετε όµως και τα πάτε πάλι εκεί. Δεν είναι σωστό. Κράτος όµως
κι εδώ. 

Κάνετε και επανίδρυση του Ινστιτούτου Οπτικοακουστικών
Μέσων. Η ζωή το εγκατέλειψε ως άχρηστο αυτό. Τέταρτο, δη-
λαδή, σηµείο που έχουµε κράτος. Δεν είναι αντιµετώπιση του
προβλήµατος αυτή. 

Σας έδωσα µια πολύ σαφή ένδειξη δικών µας προθέσεων, να
είναι ενήµερος ο υποψήφιος, να είναι όλες οι οφειλές του ρυθµι-
σµένες, ειδάλλως δεν µπορεί. Σας έδωσα πολιτική διάθεση από
την πλευρά µας. Σας έδωσα και µια µορφή µεθόδου να µπείτε
στο πρόβληµα. 

Αντ’ αυτού, εσείς θεσπίζετε διαδικασίες που είναι ίδιες µε του
παρελθόντος, που δεν επέτυχαν. Επιµένετε µε µια πολιτική επι-
µονή που δεν καταλαβαίνω και από πάνω µας φορτώνετε και µε
επιχειρήµατα περί εντιµότητος και διαφάνειας, που δεν εδράζον-
ται όµως στο σχέδιο νόµου. Πιθανώς εδράζονται στις δικές σας
προθέσεις, τις οποίες δεν αµφισβητούµε, αλλά πάντως στο κεί-
µενο του σχεδίου νόµου δεν εδράζονται. 

Παράδειγµα και των προϋποθέσεων που βάζουµε, κύριε
Υπουργέ, αλλά και της πραγµατικότητας, όπως την αποτυπώνει
άλλος, όχι εµείς: Λέµε ότι η ονοµαστικοποίηση των µετοχών
υπήρξε όπλο στο παρελθόν. Τη θέλαµε για να ξέρουµε µε ποιον
έχουµε να κάνουµε, για να εφαρµόσουµε τα ασυµβίβαστα.

Όλα τα ασυµβίβαστα, συνάδελφοι, που υπάρχουν στο σχέδιο,
αν δεν έχουµε σαφή τον µέτοχο και δεν τον ξέρουµε, είναι για
να έχουµε µια έξωθεν καλή µαρτυρία. Σας λέµε ότι η ονοµαστι-
κοποίηση ως ίσχυε δεν απέτρεψε αυτό το οποίο αναδείξατε, δη-
λαδή offshore εταιρείες να συµµετέχουν και να µην ξέρουµε ποια
είναι η κατάσταση σε κάθε τηλεοπτικό µέσο ενηµέρωσης.

Εσείς επιµένετε σε αυτό και οι διατάξεις που βάζετε οδηγούν,
µε παραγνώριση της εµπειρίας, σε χειρότερα αποτελέσµατα. Θα
σας πω όχι τι λέµε εµείς, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, αλλά τι
λέει το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Ακούστε, συνάδελ-
φοι. Αυτά είναι στα χέρια µας από το σχετικό έγγραφο µε τις πα-
ρατηρήσεις του συµβουλίου από εχθές.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το σηµερινό κείµενο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το χθεσινό.
Δεν είναι κατανοητό γιατί οι µετοχές των ηµεδαπών εταιρειών

πρέπει να ανήκουν σε δεύτερο επίπεδο σε φυσικά πρόσωπα,
όταν στην αµέσως επόµενη παράγραφο –αυτή είναι η παράγρα-
φος 1- παρέχεται η δυνατότητα στις αλλοδαπές εταιρείες να µην
το πράξουν, επικαλούµενες το δίκαιο της έδρας τους. Γεια σας!

Παράγραφοι 2 και 3. Αυτό είναι πιο σοβαρό. Αλλοδαπές ανώ-
νυµες εταιρείες οφείλουν, κατά το σχέδιο νόµου, να δηλώνουν,
µε την υποβολή απλής κατάστασης, τα πρόσωπα που πράγµατι
ελέγχουν την εταιρεία, τους beneficial owners. 

Θεωρούµε ότι η ρύθµιση αυτή δεν διασφαλίζει τη διαφάνεια
του ιδιοκτησιακού καθεστώτος. Πρέπει να υιοθετηθούν αντίστοι-
χες διατάξεις µε αυτές που ισχύουν σε άλλα κράτη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Δείτε ενδεικτικά τη νοµοθεσία της Γερµανίας
και του Ηνωµένου Βασιλείου. Πώς εξασφαλίζεται η διαφάνεια;
Πώς αυτό που θέλει ο Υπουργός Επικρατείας -και ήταν η πρώτη
του λέξη εδώ- διασφαλίζεται µε τις δικές του ρυθµίσεις; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο ακόµα, γιατί δεν έχω χρόνο. Κύριε Πρόεδρε, την επιείκειά
σας, παρακαλώ.

Λέει ο κ. Παππάς «κάντε ό,τι θέλετε για όλα τα άλλα, αλλά στη-
ρίξτε την αυτοτελή δηµοπρασία, στηρίξτε τη δηµοπρασία».

Θέλω να του πω -κύριε Σπίρτζη, να του το µεταφέρετε και, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, δείτε το κείµενο- το εξής: Οι δηµο-
πρασίες είναι αυτοτελείς για κάθε άδεια που ο Υπουργός θα
καθορίσει τον αριθµό.

Αγαπητέ Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, είπατε κάτι
το πρωί που είχε ενδιαφέρον και κοίταξα τον νόµο πάλι. Δεν προ-
κύπτει ο αριθµός από αυτούς που θα πάρουν την άδεια. Έχει
προκύψει ο αριθµός και βάσει αυτού του αριθµού καθορίζονται

οι αδειούχοι. Αν προέκυπτε αυτό που λέτε…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν είναι πεπερασµένος, όµως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …θα ήµασταν σύµφωνοι.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν είναι πεπερασµένος, όµως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είναι άπειρος. Λέει η Κυβέρνηση

ότι είναι λάθος να λέτε ότι είναι άπειρος. Είπε ο κ. Παππάς ότι τα
απέδειξε αυτά ο κ. Σπίρτζης. Ναι, αλλά δεν είναι ούτε πέντε ούτε
έξι. Η χωρικότητα είναι µεγαλύτερη. Ως προς το αν είχατε δίκιο,
εγώ σας άκουσα, κοίταξα αµέσως τον νόµο και είπα «ο άνθρω-
πος ίσως να µην το έχει προσέξει. Φαντάζοµαι πως το έχετε προ-
σέξει», αλλά αυτό που σκεφθήκατε -που θα ήταν σωστό- δεν
ακουµπά εδώ. Δεν ακουµπά στο σχέδιο νόµου.

Αν έχουµε αυτοτελή δηµοπρασία -σκεφθείτε το, κύριοι Υπουρ-
γοί- µπορεί αύριο άλλο να κάνει η µια άδεια κι άλλο η άλλη, εθνι-
κής εµβέλειας και οι δύο. Προσέξτε. Με τους γύρους των
δηµοπρασιών άλλο κοστίζει να πάρω την άλφα άδεια και άλλο τη
βήτα. Αυτό είναι σωστό; Είναι σωστό να καθορίζει ο Υπουργός
την τιµή εκκίνησης, µετά η αγορά να διαµορφώνει αλλιώς τη µια,
αλλιώς την άλλη, αλλιώς την τρίτη άδεια;

Εγώ στη θέση σας θα έλεγα «θέλω να πάρω αυτά τα χρήµατα,
τα δικαιούµαι, καθορίζω την τιµή» και η προσφορά θα προκύψει
στα πλεονεκτήµατά της και στα µειονεκτήµατά της από άλλα κρι-
τήρια. Λέτε αυτό.

Πείτε µου, όµως και αυτό. Επειδή επικαλεστήκατε και το πα-
ρελθόν, αφού υπάρχει, όπως το Εθνικό Συµβούλιο αξιολογεί, δυ-
νατότητα αδιαφάνειας στους µετόχους, τι εµποδίζει έναν που
έχει κανάλι να το κλείσει, να φεσώσει όλο τον κόσµο και να είναι
ξανά υποψήφιος σε εταιρεία που θα καταθέσει υποψηφιότητα,
σε υπό ίδρυση εταιρεία ή κοινοπραξία, όπως λέει ο νόµος, χωρίς
να εµφανίζεται; Πώς το αποκλείετε αυτό; Δεν το αποκλείετε
αυτό.

Να, λοιπόν, γιατί όταν το ΠΑΣΟΚ και η ΔΗΜΑΡ, η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη σας λέµε να δείτε τι λέει το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης και να προσαρµοστείτε, δεν σας το λέµε για να
βρούµε λόγο να σας κτυπήσουµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι προτείνετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το κάνετε συνέχεια µε µας αυτό. Το

λέµε για να δούµε αν υπάρχει κοινός τόπος ή αν θέλετε να παί-
ξετε παιγνίδια στην πλάτη µας. Και επειδή παίζετε παιγνίδια στην
πλάτη µας πολύ συχνά και επειδή δεν έχετε διάθεση συνεννόη-
σης, εµείς θα περιµένουµε.

Μας πείθει η προσαρµογή Σπίρτζη, όπως την είπε χθες στον
κ. Παπαθεοδώρου µέσα στη Διαρκή Επιτροπή. Θα πάµε µαζί στο
άρθρο 18 κατά πάσα πιθανότατα, όπως το είπατε στον κ. Παπα-
θεοδώρου χθες.

Δεν µας πείθει, όµως, συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό- ο
Υπουργός Επικρατείας και θέλουµε να το ξαναδεί. Του λέµε: Να
πας στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης -που δεν έχει δυ-
νατότητες το ίδιο, για πολλά, όµως, θέµατα, όχι µόνο για αυτό-
την αρµοδιότητα καθορισµού του αριθµού και εσύ να προσαρ-
µοστείς. Ενώ έλεγε «γνώµη», προσθέτει «αιτιολογηµένη γνώµη».
Αιτιολογηµένη θα είναι ούτως ή άλλως. Το θέµα είναι αν είναι δε-
σµευτική. Στα νοµικά αυτό το λέµε «σύµφωνη γνώµη», που εκεί
πρέπει να αιτιολογήσεις την άρνησή σου ή την απόφασή σου να
πράξεις αλλιώς. Και αν είσαι καθαρός και θες να πας στη διαφά-
νεια, για να φύγει από πάνω του τον Παππά και του εκάστοτε
Παππά αυτή η ευθύνη, οφείλεις να πεις «µετά από δέσµια γνώµη»
και έτσι το έκλεισες το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.
Όταν παρουσιάζει άλλες έννοµες τάξεις, που λένε ότι τελικά

ο Υπουργός δίνει την άδεια, αυτό είναι τυπική αρµοδιότητα. Και
εδώ αυτό θα πει, ο Υπουργός τη δίνει, αλλά τη δίνει κατά τους
καθορισµούς που έχει κάνει το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης.

Το θέµα µας, κύριε Σπίρτζη, δεν είναι ποιος υπογράφει την τε-
λική πράξη, δεν είναι τυπικό το θέµα µας. Το θέµα είναι ποιος κα-
θορίζει ποιος είναι αυτός που θα είναι αδειούχος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τους όρους.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η τυπική πράξη που περιβάλλει µε
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κύρος υπουργικής απόφασης τη σχετική απόφαση του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης δεν είναι το θέµα µας. Ο Υπουρ-
γός θα είναι. Υπ’ αυτή την έννοια, όλοι έχουν µια τέτοια ρύθµιση.
Το θέµα µας είναι ποιος παίρνει την ουσιαστική πολιτική από-
φαση, ποιος παίρνει την απόφαση βάσει κριτηρίων και όπως απο-
δείχθηκε -και έκλεισα- πήρατε πίσω την καταγραφή πόσους
πρέπει να απασχολεί κάθε κανάλι, εθνικό, περιφερειακό, τοπικό.
Τετρακόσιους…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Περιφερειακό µόνο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Περιφερειακό µόνο. Αυτό ήταν το αί-

τηµά τους.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόνο αυτό πήρατε;
Δεν σας δηλώνει, συνάδελφοι, αυτό ως µέσο µεθόδου ότι είναι

άψαχτα τα θέµατα; Όταν λες «παίρνω πίσω τους διακόσιους»,
πώς έφθασες στους διακόσιους; Γιατί δεν έβαλες πεντακόσιους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, θα
προτιµούσαµε να τελειώσετε µία φορά, όχι τρεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν παίζουµε την κολοκυθιά εδώ. Εδώ
βλέπουµε τις ανάγκες και βάσει των αναγκών βγαίνουν οι αριθ-
µοί. 

Σας παρακαλώ, µε τη µέθοδο που ακολουθήσατε για τα περι-
φερειακά κανάλια, να δείτε την αδυναµία σας –και κάθε κυβέρ-
νησης, όχι αυτής µόνο- να βάζετε αυτά τα κριτήρια και να
εµπιστευθείτε τους κατά το Σύνταγµα αρµοδιότερους και εν προ-
κειµένω το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός κ. Σπίρ-

τζης έχει τον λόγο για να κάνει κάποιες νοµοτεχνικές παρεµβά-
σεις.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, όχι τώρα. Δεν διακόπτον-
ται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κυρία Βούλτεψη, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
µας είπαν ότι περιµένουν κάποιες τροπολογίες και µετά θα το-
ποθετηθούν.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εγώ δεν το είπα. Τέλος πάντων, τι να σας
πω; Αν θέλετε να µιλήσετε, εντάξει, δεν υπάρχει πρόβληµα. Ας
µιλήσετε. Δεν υπάρχει πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πείτε ότι είστε σε
πλεονεκτική θέση για να απαντήσετε κιόλας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, για να διανεµηθούν, προκειµένου να τις γνωρί-
ζετε.

Ελάτε, µιλήστε. Εγώ εδώ θα είµαι µέχρι το βράδυ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να τις παρουσιάσετε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Όχι. Θα µοιραστούν και θα τις παρουσιάσω µετά. Πα-
ρουσίασε κάποιες ο κ. Παππάς και θα παρουσιάσω κι εγώ τις
υπόλοιπες στην οµιλία µου, για να µην καθυστερούµε. 

Ελάτε, κυρία Βούλτεψη.
Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, οι Βουλευτές
είναι εδώ µέσα τελικά µόνο για να ψηφίζουν! Δεν είναι για να µι-
λάνε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καράογλου,
αυτό δεν αφορά µόνο τον Υπουργό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Όλους τούς αφορά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, από το πρωί

έχουν µιλήσει οκτώ Βουλευτές και είναι 21.00’ η ώρα. Είµαστε
από το πρωί εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε δίκιο.
Κάνω έκκληση στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους του-

λάχιστον να σέβονται τον χρόνο.
Ο κ. Καρράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα

χρειαστώ έξι λεπτά. Δεν θέλω περισσότερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ. 
Ο κ. Καρράς υπόσχεται ότι θα δώσει το καλό παράδειγµα

στους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα προσπαθήσω, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλούσα για το εξής: Επειδή προ-

ηγουµένως, πριν µπω στα θέµατα του νοµοσχεδίου, ακούστηκε
–κι έµεινε αυτή η εντύπωση- από τον κ. Μιχαλολιάκο, ότι ο Πρό-
εδρός µας κ. Λεβέντης είναι ιδιοκτήτης καναλιού, πρέπει να δι-
ευκρινίσουµε µερικά πράγµατα.

Ήταν ιδιοκτήτης, έχετε δίκιο. Όµως, να διευκρινίσουµε: Δεν
είχε ασυµβίβαστο, διότι δεν ήταν εργολάβος και δεν είχε συµβά-
σεις µε το δηµόσιο. Ήταν ελεύθερος επαγγελµατίας και στο
πλαίσιο της κείµενης νοµοθεσίας είχε κάποιες µετοχές σε ένα
κανάλι, τις οποίες µετεβίβασε στη συνέχεια. Είναι το γνωστό κα-
νάλι «EXTRA» σήµερα, που λειτουργεί υπό άλλη ιδιοκτησία.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι αυτό πρέπει να καταγραφεί, για να µη
µένει αιχµή ή εντύπωση προς καµµία κατεύθυνση.

Θα αναφερθώ τώρα, λοιπόν, στην έννοια της αρχής του νοµο-
σχεδίου. Πρέπει  να παρατηρήσω ότι αυτό το νοµοσχέδιο, είτε
το θέλουµε είτε όχι, είναι σώρευση τεσσάρων νοµοσχεδίων.
Υπάρχει µια µερική συνέχεια στο πρώτο και το δεύτερο κεφάλαιο
αλλά το τρίτο και το τέταρτο κεφάλαιο είναι εντελώς άσχετα µε-
ταξύ τους.

Ποιο είναι το τρίτο και ποιο το τέταρτο κεφάλαιο; Το τρίτο κε-
φάλαιο ρυθµίζει τα θέµατα της Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων. Δεν είναι συναφές µε την έννοια αυτή. Εξίσου δεν
είναι συναφείς και οι διατάξεις που αναφέρονται στην επικοινω-
νιακή κυβερνητική πολιτική ή στη λεγόµενη «επικοινωνιακή δι-
πλωµατία». Είναι θέµατα τα οποία δεν έχουν καµµία συνάφεια,
καµµία σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Επίσης, δεν έχουν
καµµία σχέση µε το ίδιο νοµοσχέδιο τα θέµατα των συγχρηµα-
τοδοτούµενων έργων ή του ανοίγµατος στην Εθνική Οδό, για να
υπάρχει επικοινωνία ή οτιδήποτε άλλο µε χώρους που χρησιµο-
ποιούνται για την εξυπηρέτηση των επιβατών.

Νοµίζουµε, λοιπόν, υπ’ αυτήν την έννοια ότι, όσον αφορά το
νοµοσχέδιο, ελλείψει συναφείας, δεν είµεθα σε θέση να το ψη-
φίσουµε κατ’ αρχήν. 

Όµως, έχουµε πει κάτι και θέλω να το επισηµάνω. Όπου στο
πρώτο κεφάλαιο αναφέρονται διατάξεις οι οποίες έχουν σχέση
µε την αδειοδότηση και εξασφαλίζουν τη διαφάνεια, αλλά και ως
προς τη διαδικασία, είµαστε θετικοί. Το Σάββατο στην Ολοµέλεια
θα τοποθετηθούµε ειδικότερα. 

Όµως, εφόσον έγιναν κάποια ξεκινήµατα βελτιώσεων, θέλω να
πω κάτι. Απεδέχθησαν οι Υπουργοί την έννοια της αιτιολογηµέ-
νης γνώµης, την οποία εζήτησα εχθές στην επιτροπή.

Ο κ. Λοβέρδος είχε µια διαφορετική άποψη. Είπε ότι δεν είναι
σύµφωνη η γνώµη και εποµένως, εφόσον δεν είναι σύµφωνη η
γνώµη, δεν είναι δεσµευτική για τον Υπουργό. 

Θα µου επιτρέψει να του πω κάτι. Είναι έγκριτος νοµικός. Δεν
είναι παρών, αλλά να σηµειωθεί ότι η αιτιολογηµένη γνώµη υπο-
χρεώνει την ανεξάρτητη αρχή και τη ρυθµιστική αρχή να έχουν
πλήρη αιτιολογία. Αν δεν έχουν πλήρη αιτιολογία, θα πρέπει ο

Υπουργός να τις απορρίψει. Αν τις αποδεχθεί, θα έχει ακυρότητα
η απόφασή του. 

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι µε την έννοια της σύµφωνης γνώµης
καταλήγουµε στο αυτό νοµικό αποτέλεσµα. Αυτή τη διάταξη την
κρίνουµε θετική.

Θέλω να σηµειώσω και κάτι ακόµη. Κρίνουµε θετική και τη διά-
ταξη για τα θέµατα των περιφερειακών καναλιών. Αναφέροµαι
στις βελτιώσεις του νοµοσχεδίου. Δεν έχω δει τις βελτιώσεις του
κ. Σπίρτζη ακόµα για να τοποθετηθώ. Επειδή ετέθη θέµα ότι
εξαρτάται πλέον για τα περιφερειακά κανάλια ο αριθµός των ερ-
γαζοµένων από κοινή υπουργική απόφαση, θα ήθελα να ζητήσω
κάτι στο σηµείο αυτό. Τα περιφερειακά κανάλια πράγµατι έχουν
ένα πρόβληµα. Νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες στη Βουλή το έχουν
δεχθεί. Δεν µπορούµε να δεχθούµε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακολουθώ τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και αγχώνοµαι λι-
γάκι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, µην αγχώνεστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Επειδή όλοι έχουµε τοπο-

θετηθεί για το θέµα του αριθµού των εργαζοµένων, θέλω να ζη-
τήσω η διάταξη αυτή να βελτιωθεί µε κάποια κριτήρια. 

Άκουσα πολύ εύστοχα χθες ότι κάποιος µπορεί να προσλάβει
κηπουρούς να σκαλίζουν το κτήµα του και να τους εµφανίζει ως
εργαζόµενους στο κανάλι και να παρουσιάζεται ότι καλύπτει τον
αριθµό των απασχολουµένων.

Θέλω, λοιπόν, η διάταξη αυτή, εφόσον αναθέτει στους Υπουρ-
γός τον αριθµό των εργαζοµένων -και καταλαβαίνω ότι θα έχει
κατά περιφέρειες διαφοροποίηση, δεν µπορεί η Θεσσαλονίκη να
έχει ένα περιφερειακό κανάλι που θα ονοµάζεται «Θεσσαλονί-
κης» ή ένα περιφερειακό στον Έβρο ή σε κάποιο µεµονωµένο
νησί να έχουν τον ίδιο αριθµό εργαζοµένων, να τεθούν ορισµένα
κριτήρια ποσοτικά και ποιοτικά, ούτως ώστε και η εξουσιοδότηση
που παρέχει στον νοµοθέτη που θα παράξει η Βουλή να είναι
πλήρης.

Να πω και ένα τελευταίο. Ο κ. Κατρούγκαλος αναφέρθηκε σε
εµένα και είπε ότι υπάρχει διάταξη, όταν έθεσα το θέµα του βα-
σικού µετόχου ότι θα πρέπει, εφόσον είναι εξωχώριες ή αλλοδα-
πές εταιρείες, να υποχρεωθούν κατ’ έτος να προσκοµίζουν το
µετοχολόγιό τους. Το είπα διότι, όπως είναι διατυπωµένος ο
νόµος, αναφέρεται εφάπαξ ή σε µεταβίβαση. Πρέπει να είναι
υποχρεωµένοι κατ’ έτος, διότι δεν υπάρχει διαδικασία εγκρίσεως
της µεταβιβάσεως και πράγµατι δεν µπορεί να υπάρξει νοµικά.
Ο κ. Κατρούγκαλος ανέφερε ότι υπάρχει διαδικασία εγκρίσεως
στο άρθρο 10, νοµίζω, αν είµαι ακριβής. Δεν υπάρχει διαδικασία
εγκρίσεως. Υπάρχει διαδικασία ανακοινώσεως. 

Οπότε, µε την έννοια αυτή…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη.
Είναι πολύ διαφοροποιηµένη η ανακοίνωση από την έγκριση. 
Θα πρέπει, λοιπόν, εκεί να επανέλθει. Θα επιµείνουµε ότι θα

πρέπει να προστεθεί στη διάταξη: «η ετήσια κατάθεση του µετο-
χολογίου». Θα πρέπει να υπάρχουν και διοικητικές χρηµατικές
κυρώσεις και σε περίπτωση υποτροπής να υπάρξει ανάκληση της
άδειας, για τον λόγο ότι µόνο έτσι δεν θα εξασφαλίσουµε το
100% της διαφάνειας, αλλά θα βελτιώσουµε ένα βήµα τη διαφά-
νεια στο σηµείο αυτό.

Κατά τα λοιπά, θα αναφερθώ στη συζήτηση των άρθρων το
Σάββατο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Καρρά.
Η κ. Βούλτεψη έχει τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν βλέπω τον κύριο Πρόεδρο, τον κ. Βούτση, εδώ, πάντως

από την οµιλία του…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Εδώ είµαι.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει, µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.
…κατάλαβα πάρα πολύ καλά –αν και το είχαµε καταλάβει από
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πριν- γιατί αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται ακριβώς τώρα και γιατί
εµφανίζεστε πολέµιοι της διαπλοκής αυτήν ακριβώς τη στιγµή.
Το κάνετε γιατί έξω εκεί είναι η τρόικα µε την οποία συνοµιλείτε
και µε την οποία δεν θα συνοµιλούσατε ποτέ και κάπως έπρεπε
να καλυφθεί αυτό.

Εσείς, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βούτση, στις 23 Ιανουαρίου, δυο
µέρες πριν από τις εκλογές είχατε πει: «Δεν υπάρχει σχέδιο συ-
νάντησης µε την τρόικα, γιατί δεν υπάρχει αντικείµενο.». 

Ο δε κ. Σταθάκης -που είναι τρεις µέρες εκεί µέχρι και αύριο-
στις 22 Ιανουαρίου µάς είχε ξεκαθαρίσει: «Η τρόικα δεν θα επι-
στρέψει στην Αθήνα, διότι η νέα κυβέρνηση δεν θα συνοµιλήσει
µε την τρόικα.». 

Αυτό είναι! Μιλάτε µε την τρόικα και µετά σας φταίει η ελευ-
θερία του Τύπου!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ο Ολάντ είναι έξω! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε τώρα! Με την τρόικα µιλάτε από

χθες µια χαρά και µάλιστα σε ξενοδοχεία!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ναι, αλλά εσείς αναφέρεστε στις

εκλογές του Γενάρη!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Του Γενάρη. Εν τω µεταξύ τι έγινε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Εν τω µεταξύ άλλες δυο φορές ο

λαός µάς εµπιστεύθηκε! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ήρθε η τρόικα! Και ύστερα ήρθε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Με αυτό το πρόγραµµα, κυρία Βούλ-

τεψη! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, όχι! Αφήστε τώρα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Αυτά δεν τα λέτε! Εντέχνως, όµως,

αποκρύπτετε κάποια πράγµατα! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μη µου σπαταλάτετε τον χρόνο µε ένα

ανύπαρκτο επιχείρηµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Δριτσέλη, σας

παρακαλώ, µη διακόπτετε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μη σπαταλάτε τον χρόνο µου µε ένα ανύ-

παρκτο επιχείρηµα. Ο λαός θα σάς έδινε µια δεύτερη ευκαιρία,
όπως έχει δώσει και στο Δηλιγιάννη. Μην πάµε τώρα σε αυτά.
Μου σπαταλάτετε τον χρόνο! Αυτό είναι ειδική οµιλία τώρα!

Κατά την άποψή µου, όσον αφορά τον Υπουργό Επικρατείας
αρµόδιο για τα θέµατα Τύπου, νοµίζω ότι βιαστήκαµε να τον απο-
καλέσουµε «καναλάρχη». Ο τίτλος τελικά µε αυτό το νοµοσχέδιο
αποδεικνύεται µικρός για τα µέτρα του. Νοµίζω ότι µε αυτό το
νοµοσχέδιο αυτοαναγορεύει τον εαυτό του, όπως και κάθε οµό-
λογό του, σε «Υπουργό Λαϊκής Διαφώτισης και Προπαγάνδας».
Θυµάστε ποιος είχε πριν αυτόν τον τίτλο και σε ποια εποχή! Διότι
πράγµατι βρισκόµαστε µπροστά σε ένα γκεµπελικής έµπνευσης
νοµοθέτηµα! 

Όταν µάλιστα µίλησε πριν ο κ. Κατρούγκαλος -ο οποίος επίσης
δεν θα έβλεπε την τρόικα και θα παραιτείτο αν του έλεγε η
τρόικα τι να κάνει- αναφερόµενος σε περιεχόµενο ρεπορτάζ, πα-
ραπέµποντας δηλαδή σαφώς σε λογοκρισία, τότε θυµηθήκαµε –
τουλάχιστον εγώ θυµήθηκα- µια περίφηµη οµιλία του Γκέµπελς
που άρχιζε µε τη φράση «Ζητούµε νόµο κατά του συνειδητού
ψεύδους». 

Καναλάρχης έγινε ο Υπουργός όταν ανασυστάθηκε η ΕΡΤ,
τότε που κατήργησε το εποπτικό συµβούλιο και αποφάσισε να
διορίζει ο ίδιος το διοικητικό. Χθες, µάλιστα, αποκαλύφθηκε ότι
ο Υπουργός δεν εφαρµόζει στην ΕΡΤ τον ίδιο του τον νόµο. Και
δεν ξέρω αν κάποιος πρέπει να πάει για παράβαση καθήκοντος,
διότι δεν µπορεί να πηγαίνει µόνο η κ. Σαββαΐδου για παράβαση
καθήκοντος. Αν δεν εφαρµόζεται ο νόµος, πρέπει να πάει και κά-
ποιος άλλος. 

Τώρα, λοιπόν, µε αυτό το νοµοθέτηµα ο Υπουργός συγκεντρώ-
νει όλες τις εξουσίες στο πρόσωπό του. Κάνει ό,τι θέλει στην
ΕΡΤ, έχοντας ανεβάσει το µισθολόγιο στα 50.000.000 ευρώ!
Όταν φορολογείτε ό,τι αναπνέει, όταν βάζετε φόρους στους
αγρότες, όταν ανεβάζετε τον ΦΠΑ στην εκπαίδευση, σας πληρο-
φορώ ότι µε όλα αυτά που κάνετε, η ΕΡΤ κοστίζει 50.000.000
ευρώ τον χρόνο! Και φυσικά δεν περισσεύουν χρήµατα, γιατί τα
άλλα πάνε στο πλεόνασµα για να κάνετε αυτά που λέτε στο νο-
µοσχέδιό σας. 

Ο Υπουργός αποφασίζει όχι µόνο για την ΕΡΤ, αλλά και για τη
Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και µάλιστα αποφασίζει συγκε-

κριµένα για το ποιοι θα γίνονται προϊστάµενοι, ποιοι θα παίρνουν
προαγωγή, πόσος αριθµός χρειάζεται και ποιες είναι οι ανάγκες
της υπηρεσίας. 

Ο Υπουργός πάλι «κατασκευάζει» και δηµοσιογράφους δηµο-
σίους υπαλλήλους –υπαλλήλους του δηλαδή!-, καθώς δεν επιτρέ-
πει πλέον σε έναν δηµοσιογράφο που προσφέρει τις υπηρεσίες
του σε ένα δηµόσιο µέσο ενηµέρωσης –γιατί δηµοσιογράφοι θα
δουλεύουν και εκεί- να έχει και µια δεύτερη δουλειά στον ιδιωτικό
τοµέα. Άρα τον καθιστά όργανό του. 

Ο Υπουργός καταργεί ανεξάρτητες αρχές. Υποτιµά το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, λέγοντας µόνο ότι δεν έχει τις
γνώσεις. Μα, δεν χρειάζεται να έχει τις γνώσεις το ίδιο το συµ-
βούλιο. Ήµουν µέλος και ξέρω! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν χρειάζεται; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ήταν εκεί άνθρωποι εγνωσµένου κύρους

και από κάτω υπήρχαν –δεν ξέρω τι έχετε κάνει τώρα- υπηρεσίες,
τεχνικοί, γνώστες, νοµικοί και έλυναν αυτά τα θέµατα. Φυσικά και
δεν χρειάζεται το συµβούλιο να ξέρει όλα τα θέµατα. Μήπως και
εµείς ξέρουµε όλοι όλα; Όχι! 

Έτσι, λοιπόν, µετά από όλα αυτά ο Υπουργός Τύπου –όποιος κι
αν είναι αυτός- γίνεται ο άρχων ενός καινοφανούς για δηµοκρατίες
Συµβουλίου Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής, δηλαδή ένα εθνικό
κέντρο προπαγάνδας απ’ όπου θα εκπορεύονται πλέον –φαντά-
ζοµαι- µε πιο επίσηµο τρόπο τα non papers της Κυβέρνησης. Μά-
λιστα, αυτό το βάζουν µέσα στο νοµοσχέδιο και δίνουν τον ορισµό
της «εσωτερικής κοινής γνώµης». Πού το είδατε αυτό; Είδατε σε
νοµοσχέδιο να µας εξηγεί ο νοµοθέτης τι είναι η «εσωτερική κοινή
γνώµη»; Εξηγεί τι είναι η «δηµοσιογραφική διαµεσολάβηση» µε
έναν απίθανο τρόπο. Λέει ότι η «δηµοσιογραφική διαµεσολάβηση»
είναι η διαµεσολάβηση των δηµοσιογράφων στις διαπραγµατεύ-
σεις µε τους ξένους διεθνείς. Πότε έγινε αυτό; Δεν υπάρχει αυτή
η ορολογία. Υπάρχει διαµεσολάβηση, αλλά δεν έχει σχέση µε
αυτά. 

Είναι εντελώς, δηλαδή, αδόκιµος και σκόπιµος ο τρόπος και
µιλάτε για ρύθµιση και εποπτεία στα ΜΜΕ και δεν τα ξεχωρίζετε
µέσα στον νόµο από τα ηλεκτρονικά ΜΜΕ. Μιλάτε για µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης. Όχι, είναι τα ηλεκτρονικά µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και γι’ αυτά µιλάει το Σύνταγµα. Λοιπόν, ουσιαστικά
δηλαδή τολµάτε να µιλάτε για εσωτερική πολιτική ενηµέρωση.
Ποιο καθεστώς το κάνει αυτό και το λέει και το νοµοθετεί; 

Λοιπόν, κοιτάξτε, είπατε πάρα πολλά ψέµατα. Και όταν το ψεύ-
δος αποκαλύπτεται, δεν υπάρχει άλλο καταφύγιο από το θράσος
και από την καταστολή. Και εδώ φαίνεται ότι κάνετε και τα δύο. 

Λοιπόν, όλοι θυµόµαστε τι λέγατε µέχρι και σε αυτές τις εκλο-
γές, κυρία Δριτσέλη, όχι τότε. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, όταν
πρωτοϋποκλέψατε την ψήφο του λαού, τι λέγατε; Ότι δεν θα ει-
σπραχθεί ο ΕΝΦΙΑ το 2015, ότι τέλος οι µειώσεις σε µισθούς και
συντάξεις, δεν θα αυξηθεί ο ΦΠΑ, δεν θα εφαρµοσθεί η ρήτρα
µηδενικού ελλείµµατος. 

Ο ίδιος ο κ. Παππάς, όταν είχε εκείνο το δείπνο η κ. Μέρκελ
µε τον κ. Ολάντ, στις 30 Ιανουαρίου, γιατί τώρα ο κ. Ολάντ είναι
εδώ, είπε στην κ. Μέρκελ «θα πούµε καλή όρεξη, αλλά δεν θα
φάµε τον ελληνικό λαό». Και τον Φεβρουάριο, πριν από τη συµ-
φωνία της 20ης Φεβρουαρίου, είπε «γελάω µε αυτούς που ονει-
ρεύονται κωλοτούµπες».

Παρακαλώ, έχω εδώ για τα Πρακτικά ένα µικρό ανθολόγιο,
γιατί θα έχανα όλη µου την οµιλία, αν αναφερόµουν σε όλα αυτά
που έχουν ειπωθεί. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, λοιπόν, που κάνατε αναγκαστικά την κωλοτούµπα, τώρα
που ετοιµάζεστε πράγµατι, να φάτε τον ελληνικό λαό, µε απο-
κλειστικά δική σας ευθύνη, τι κάνετε; Προσφέρετε θεάµατα για
αντιπερισπασµό χωρίς άρτον. 

Γιατί είπατε πάρα πολλά ψέµατα και το νοµοσχέδιο αυτό είναι
ένα ψέµα µεταµφιεσµένο σε νοµοσχέδιο. Έτσι κάνουν –σας πλη-
ροφορώ- όλα τα ολοκληρωτικά καθεστώτα. Ανακαλύπτουν έναν
φανταστικό εχθρό και του επιτίθενται. Αυτοί γίνονται η ενσάρ-
κωση του καλού και ο κακός είναι απέναντί τους. Κατασκευάζουν
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δηλαδή εχθρούς του λαού για να µπορούν να αποκοιµίζουν τον
λαό.

Τι ρυθµίζει το νοµοσχέδιο; Απολύτως τίποτα! Εδώ βρίσκεται
και το κατά Γκέµπελς µεγάλο ψέµα. Γιατί ξέρετε ότι ο Γκέµπελς
έλεγε ότι ο λαός πιστεύει ευκολότερα ένα µεγάλο ψέµα από ένα
µικρό ψέµα, γιατί λες, «καλά, ρε παιδί µου, είναι δυνατόν να λέει
τόσο µεγάλο ψέµα;». Το νοµοσχέδιό σας πάει πίσω πριν το 2011,
τότε που το σήµα ήταν αναλογικό. Επιχειρείτε να ρυθµίσετε κάτι
που δεν υπάρχει. Γνωρίζετε ότι πράγµατι όλος ο κόσµος ξέρει
ότι από το 1989 έως το 2011 υπήρχε ασυδοσία και αναρχία. Ξέ-
ρετε ότι αυτό έχει εντυπωθεί στο µυαλό όλων, αλλά κανείς δεν
ξέρει αυτήν τη στιγµή στη χώρα -δεν µιλάω µόνο για ανθρώπους
που δεν έχουν σχέση µε το θέµα, αλλά και για άλλους, όπως
άκουσα εδώ- τι έγινε µετά το 2011, ότι υπήρξε υποχρεωτική
έναρξη ψηφιακής εποχής, ότι έχουν ακολουθηθεί όλες οι διαδι-
κασίες, ότι µοιράζονται οι πάροχοι δικτύου και περιεχοµένου, ότι
από το 2012 έως το 2014 επεστράφησαν οι συχνότητες στο κρά-
τος και στους παρόχους δικτύου. Και βέβαια, δεν γνωρίζει κανείς
ότι η δηµοπράτηση για την οποία µιλάτε έχει ήδη γίνει µε διεθνή
πλειοδοτικό διαγωνισµό τον Φεβρουάριο του 2014. Κανείς βε-
βαίως δεν θυµάται τίποτε από όλα αυτά από τον λαό και γι’ αυτό
τον κοροϊδεύετε. Ο λαός θυµάται, επειδή ήταν πάρα πολλά χρό-
νια πράγµατι το καθεστώς της αναρχίας, το οποίο στηλιτεύαµε
και εµείς και σε δηµοσιογραφικά συνέδρια κ.λπ..

Λοιπόν, αυτό που θέλετε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ο διαγωνισµός …
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είναι άλλος διαγωνισµός αυτός, είναι της

«DIGEA». Αν δεν σας αρέσει, βάλτε την ΕΡΤ…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ήταν δηµοπράτηση µόνο µε µία εται-

ρεία, µε τη «DIGEA»;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πενήντα εκατοµµύρια µισθολόγιο έχει!

Ήρθαν χθες οι κύριοι της ΕΡΤ και έλεγαν: «Α, δεν είναι τίποτε,
αυτό κάνει πεντέµισι εκατοµµύρια. Α, δεν είναι τίποτε, αυτό κάνει
400 χιλιάδες. Α, αυτό δεν είναι τίποτε, ένας συµπλέκτης, αποµ-
πλέκτης κ.λπ. κάνει 17 χιλιάδες». Από πού βγαίνουν αυτά; Από
τον ΦΠΑ των αγροτών; Από πού θα τα βγάλετε, δηλαδή; Λέει ο
Υπουργός, από το ανταποδοτικό τέλος. Και τι είναι το ανταπο-
δοτικό τέλος για να το µοιράζετε, όπως θέλετε, κατά το δοκούν;
Οι αγρότες πληρώνουν το ανταποδοτικό τέλος ή όχι; Θα τους
απαλλάξετε από το ανταποδοτικό τέλος της ΕΡΤ, αφού τους βά-
ζετε ΦΠΑ; Όχι. Άρα θα πληρώνουν και τον ΦΠΑ και το ανταπο-
δοτικό τέλος για να λέτε εσείς ότι φτιάχνετε εταιρείες και
πληρώνετε 50 εκατοµµύρια ευρώ µισθολόγιο σε καιρό κρίσης και
µνηµονίου.

Λοιπόν, θέλετε να περιορίσετε το δικαίωµα στην ενηµέρωση.
Θέλετε να κάνετε λογοκρισία στην πηγή και ενηµέρωση στις
ρίζες. Επιδίδεστε συνεχώς σε παραπληροφόρηση και αποπλη-
ροφόρηση και στην πραγµατικότητα φτιάχνετε τη δική σας µιν-
τιακή ολιγαρχία, υποστηρίζοντας συγχρόνως ότι χτυπάτε τη
διαπλοκή. Γίνεστε εσείς οι τροχονόµοι της διαπλοκής. Πιστεύετε
ότι θα κοροϊδέψετε τον λαό. Πιστεύετε ότι θα πείτε στον λαό -
πώς το φαντάζεστε;- «Εντάξει, δεν δώσαµε αφορολόγητο που
υποσχεθήκαµε, δεν καταργήσαµε τον ΕΝΦΙΑ, δεν αποφύγαµε
την αύξηση του ΦΠΑ, δεν δώσαµε κατώτατο µισθό στα 751 ευρώ,
δεν θα δώσουµε δέκατη τρίτη σύνταξη τον Δεκέµβριο, θα εξα-
φανίσουµε τις επικουρικές συντάξεις.

Βάλαµε ΦΠΑ στην εκπαίδευση, θα πληρώνετε φόρους ακόµη
και για να αναπνέετε, αλλά µην ανησυχείτε, θα τρώτε καναλάρ-
χες, θα πολεµάµε τους κακούς». Και πιστεύετε ότι ο λαός θα τα
ξεχάσει όλα αυτά και θα λέει «δίνεται µία µεγάλη µάχη, ας πεινάω
εγώ, θα φάω καναλάρχες, αρκεί να χτυπήσουν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
ΑΝΕΛ τους κακούς». 

Αυτό θα πείτε και στους αγρότες; «Θα φορολογούµε τις επι-
δοτήσεις από το πρώτο ευρώ, ανεβάσαµε το ΦΠΑ και τους φό-
ρους, σας βάλαµε προκαταβολή φόρου 100%, τριπλασιάσαµε
τις εισφορές στον ΟΓΑ,  διατηρήσαµε τον ΕΝΦΙΑ και όλα αυτά,
αλλά ελάτε τώρα, µην στενοχωριέστε, πολεµάµε τους διαπλεκό-
µενους». Και µετά θα κάνετε παιχνίδι µε τις άδειες, ενώ την ίδια
ώρα θα λέτε στον λαό ότι είστε οι κήρυκες της αντιδιαπλοκής.

Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Κατ’ αρχάς, να θυµάστε
ότι ούτε εδώ βέβαια θα εφαρµοστεί αυτός ο νόµος. Σε κανένα

καθεστώς ποτέ Υπουργός δεν µοίρασε κάτι το οποίο δεν δικαιού-
ται να µοιράσει, σε κανένα δηµοκρατικό καθεστώς. Αυτά συνέ-
βαιναν σε άλλες εποχές ή και τώρα στην περίπτωση του Τσάβες,
ο οποίος Τσάβες, σας θυµίζω, υποχρέωνε τα ιδιωτικά κανάλια να
µεταδίδουν τις οµιλίες τους και µία φορά που ένα κανάλι έβαλε
µόνο αποσπάσµατα, το έκλεισε.

Κοιτάξτε, ό,τι και να κάνετε, όσο και να προσπαθήσετε να πα-
ραπλανήσετε τον λαό, ήρθε η ώρα να πληρώσετε για τα ψέµατά
σας, γιατί αυτά τα παραµύθια που είπατε τόσον καιρό ήρθε η
ώρα να τα πληρώσετε. Όσο για το παραµύθι που διαλέξατε
τώρα, δεν έχει δράκο. Και αν έχει δράκο, αυτός είστε εσείς που
θα προσπαθήσετε να χειραγωγήσετε για να έχετε τη διαπλοκή
µε το µέρος σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Η κ. Κεφαλογιάννη έχει τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά αναρωτιέµαι πότε

επιτέλους θα ακολουθήσει η Κυβέρνηση µια τυπική σε χρόνους
διαδικασία επεξεργασίας ενός νοµοσχεδίου σύµφωνα µε τον Κα-
νονισµό της Βουλής. Γιατί και στην περίπτωση του σηµερινού
προς συζήτηση νοµοσχεδίου όλα γίνονται εξαιρετικά πιεστικά,
σε βάρος της ουσίας και άρα και της ποιότητας του διαλόγου, ο
οποίος θα ήταν προς όφελος όλων και κυρίως προς όφελος την
αντικειµενικής ενηµέρωσης των πολιτών, για την οποία υποτίθε-
ται ότι τόσο πολύ κόπτεστε.

Φέρατε το νοµοσχέδιο για τη θεσµική τακτοποίηση του τηλε-
οπτικού τοπίου ξαφνικά το βράδυ της Δευτέρας και αποφασί-
σατε µια παράλογη επιτάχυνση της διαδικασίας, η οποία δεν
σχετίζεται µε µνηµονιακές υποχρεώσεις ούτε µε κάποιους άλ-
λους προφανείς λόγους. Ενδέχεται βέβαια οι λόγοι αυτοί που σε
εµάς δεν είναι προφανείς για εσάς να είναι ξεκάθαροι και στο-
χευµένοι. Ενδέχεται να είναι επικοινωνιακοί, κάτι που άλλωστε
συνηθίζετε, και να αφορούν τους συνηθισµένους προπαγανδι-
στικούς τακτικισµούς σας, στο γνωστό πλαίσιο παραπληροφό-
ρησης των πολιτών υπό το βάρος της αποκάλυψης των πραγµα-
τικών σας έργων.

Σύντοµα, και να είστε σίγουροι πάντως γι’ αυτό, παρά την επι-
κοινωνιακή διαστρέβλωση τόσων σοβαρών θεµάτων, θα έρθετε
αντιµέτωποι µε την πραγµατικότητα, µε όλα τα ψέµατα πάνω στα
οποία έχετε οικοδοµήσει την πολιτική σας όλο το τελευταίο διά-
στηµα.

Κυρίες και κύριοι, είναι σαφές ότι το θέµα εξυγίανσης του τη-
λεοπτικού τοπίου αποτελεί ένα κοµβικό θέµα του δηµόσιου δια-
λόγου εδώ και πολλά χρόνια. Κανένας δεν έχει αµφισβητήσει ότι
απαιτείται σοβαρή θεσµική αντιµετώπιση των προβληµάτων. Άλ-
λωστε, και επί κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας τα προηγού-
µενα χρόνια εξεδόθησαν µια σειρά από κανονιστικές πράξεις που
αντιµετώπιζαν ουσιαστικά θέµατα του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου.

Βάσει αυτής της θέσης, περιµέναµε από εσάς περισσότερη
σοβαρότητα και µεγαλύτερη διάθεση συνεννόησης. Προφανώς
αυτά, µαζί µε τις κορώνες περί διαπλοκής, είναι ευχάριστα στα
λόγια, γιατί στην πράξη αυτό που κάνετε είναι να φέρετε ένα
προβληµατικό, ατελές νοµοσχέδιο, που θα µπορούσε να έχει
ετοιµαστεί σε µία άλλη εποχή, πολλές δεκαετίες πίσω, όταν τα
τεχνολογικά δεδοµένα ήταν τελείως διαφορετικά από αυτά που
ισχύουν σήµερα. Η πολυφωνία, η αντικειµενική µετάδοση πλη-
ροφοριών και ειδήσεων, η κοινωνική αποστολή της τηλεόρασης
αποτελούν ωραία λόγια που ακούσαµε όλο αυτό το διάστηµα,
γιατί και πάλι στην πράξη κάνατε άλλα. Το αποδείξατε άλλωστε
και στην περίπτωση της ΕΡΤ. Είναι σαφές ότι θέλετε µια κρατική
ελεγχόµενη τηλεόραση και όχι µια δηµόσια ανεξάρτητη και πο-
λυφωνική τηλεόραση.  

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει ούτε καν τα ελάχιστα
των όσων ο κύριος Πρωθυπουργός και τα στελέχη τα δικά σας
παρουσίαζαν το προηγούµενο διάστηµα. Στην πράξη, καταστρα-
τηγεί την πολυφωνία, καταστρατηγεί τον πλουραλισµό, µε την
επιβολή ελεγχόµενου, περιορισµένου αριθµού καναλιών που θα
λάβουν άδεια, χωρίς να παρουσιάζονται στοιχειωδώς οι προϋπο-
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θέσεις. Εν έτει 2015, όταν σε όλη την Ευρώπη και διεθνώς ο
πλουραλισµός των τηλεοπτικών δραστηριοτήτων είναι δεδοµέ-
νος, εδώ τον περιορίζουµε. Αυτή είναι άλλωστε και η τεράστια
πρωτοτυπία του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ενώ ο αριθµός των καναλιών µπορεί να ρυθµιστεί όπως επι-
τάσσουν οι κανόνες της ελεύθερης αγοράς, παρ’ όλο που ο κ.
Παππάς πριν από λίγο µας είπε ότι είναι ανεξέλεγκτες αυτές οι
δυνάµεις, εσείς αποφασίζετε το αντίθετο. Και αναρωτιόµαστε:
Γιατί; Θέλετε να χειραγωγήσετε; Θέλετε να αποκλείσετε; Το
µόνο σίγουρο πάντως είναι ότι τελικά δεν θέλετε να ρυθµίσετε
την αγορά ή µάλλον -για να ακριβολογώ- θέλετε να τη ρυθµίσετε
µε τους δικούς σας αδιαφανείς σκοπούς, στα όρια του Συντάγ-
µατος και στα όρια της νοµιµότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο λειτουρ-
γεί και κατά τρόπο οπισθοδροµικό. Η τεχνολογία επιτρέπει το τη-
λεοπτικό πρόγραµµα να µεταφέρεται και µε άλλους εναλλα-
κτικούς τρόπους, για παράδειγµα µε διαδικτυακή ή και µε δορυ-
φορική τηλεόραση. Γιατί κάνετε ότι το αγνοείτε; Το νοµοσχέδιο
παράγει ασάφεια στο τηλεοπτικό πεδίο µε τη διαδικασία δηµο-
πράτησης για παρόχους περιεχοµένου. Η ψηφιακή τεχνολογία
έχει αλλάξει όλα τα δεδοµένα. Οφείλετε να το γνωρίζετε και να
το έχετε προσαρµόσει στην πραγµατικότητα αντί να νοµοθετείτε
µε το µυαλό σε περασµένες δεκαετίες, δεκαετίες που άλλωστε
θυµίζουν σε όλους εµάς την αποθέωση του κρατικού µονοπω-
λίου. Διότι αυτό το νοµοσχέδιο στηρίζει το κρατικό µονοπώλιο.
Είναι πασιφανής η προσπάθεια επιβολής της ΕΡΤ, κυρίως στον
τοµέα της ενηµέρωσης. 

Με το νοµοσχέδιο θέτετε υψηλότατο όριο εργαζοµένων για τα
ενηµερωτικά κανάλια κι ακόµα και η αλλαγή που έγινε µε τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις για τα περιφερειακά κανάλια που προβλέ-
πουν κοινή υπουργική απόφαση, άρα ακόµα πιο ασαφές τοπίο,
πάλι δεν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Το νοµοσχέδιο ενισχύει τον αθέµιτο ανταγωνισµό µεταξύ επί-
γειας ψηφιακής ενηµέρωσης και εναλλακτικών πλατφορµών δια-
νοµής και δηµιουργεί και σε αυτό το σηµείο πολλά ερωτήµατα
για τις προθέσεις, τα κίνητρα και τους στόχους της Κυβέρνησης.

Πολλά ερωτήµατα προκαλεί, φυσικά, και η παροχή νοµοθετικής
εξουσιοδότησης στο ΕΣΡ για τη διενέργεια της αδειοδότησης
µέσω δηµοπρασίας, την ώρα που δεν υπάρχει ούτε Πρόεδρος.
Αλήθεια, πώς επικαλείστε το ΕΣΡ όταν ξέρετε ότι είναι αποδυνα-
µωµένο και λόγω δικών σας λαθών; Υπάρχει κι εδώ κάποιο σχέδιο
το οποίο ακόµα δεν αποκαλύπτετε; Υπάρχει κάποιο σχέδιο γιατί
απουσιάζει η αντίστοιχη αδειοδότηση των ραδιοφωνικών σταθ-
µών; 

Είπαµε, κύριοι Υπουργοί, πολλά τα αναπάντητα ερωτήµατα,
τόσα που προφανώς δεν µας αφήνετε κανένα περιθώριο στήρι-
ξης, όπως εσχάτως ζητήσατε, στήριξης σε έναν υπερυπουργό,
µε υπερεξουσίες. Αυτόν τον ρόλο φτιάχνει για τον εαυτό του ο
κ. Παππάς, διότι µε απόφαση του Υπουργού, ο οποίος είναι και
πολιτικός προϊστάµενος της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης,
θα ορίζεται ο αριθµός των δηµοπρατούµενων αδειών, παρόχων,
περιεχοµένου εθνικής και περιφερειακής εµβέλειας για διάρκεια
τουλάχιστον δέκα ετών, καθώς και η τιµή εκκινήσεως µε κοινή
απόφαση του ίδιου του Υπουργού µε τον Υπουργό Οικονοµικών.

Κι όχι µόνο αυτό. Αναλαµβάνει διευρυµένες αρµοδιότητες και
εκτός συνόρων, στοχεύοντας να γίνει ταυτόχρονα και ελεγκτής
της εικόνας της χώρας και στο εξωτερικό, ο κυρίαρχος της επι-
κοινωνιακής πολιτικής της Κυβέρνησης µέσα και έξω από την Ελ-
λάδα. Ο κυρίαρχος, δηλαδή, της κυβερνητικής προπαγάνδας.
Αλήθεια ποια είναι η θέση σε αυτό του Υπουργείου Εξωτερικών;
Τα νέα γραφεία θα είναι αυτόνοµα; Θα χαράσσουν εξωτερική πο-
λιτική; Ο Υπουργός Επικρατείας τελικά θα είναι ένας υπερυπουρ-
γός που θα χαράσσει και την εξωτερική πολιτική της χώρας; 

Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερα επικίνδυνα πράγµατα,
τα οποία χρήζουν άµεσης, καθαρής απάντησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, όπως
προκύπτει από την παραπάνω επιχειρηµατολογία, δεν δίνει σύγ-
χρονες λύσεις για τη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου στη
βάση των αρχών της ισονοµίας, της διαφάνειας, του πλουραλι-

σµού και της πολυφωνίας. Δυστυχώς δεν στηρίχθηκε σε έναν ει-
λικρινή διάλογο µε όλους τους εµπλεκόµενους. Δεν αποτελεί µια
σοβαρή ούτε αξιόπιστη πρόταση αντιµετώπισης των ζητηµάτων
σχετικά µε την τακτοποίηση του τηλεοπτικού τοπίου. Περιορίζε-
ται κυρίως σε µια αγωνιώδη προσπάθεια της Κυβέρνησης να
ελέγξει µε τρόπο τελείως αδιαφανή το τηλεοπτικό τοπίο, ακυρώ-
νοντας και νοθεύοντας τον ελεύθερο και υγιή ανταγωνισµό, µη
σεβόµενη µάλιστα ούτε καν το κοινοτικό κεκτηµένο.

Για όλους αυτούς τους λόγους δεν µπορούµε να υπερψηφί-
σουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλάει

ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ένας Βουλευτής; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κάπως έτσι θα το κά-

νουµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό

νοµοσχέδιο αντιµετωπίζουµε, πράγµατι, πέντε πολύ µεγάλα ζη-
τήµατα της δηµοκρατικής οργάνωσης της πολιτείας µας και του
κράτους: Τη διαδικασία αδειοδότησης των παρόχων περιεχοµέ-
νου τηλεοπτικού σήµατος, τη διασφάλιση παροχής ψηφιακού σή-
µατος σε όλη την Ελλάδα -διότι το 2015 δεν έχουµε στην πατρίδα
µας παντού ψηφιακό σήµα- τη λειτουργία µε διαφανή και αποτε-
λεσµατικό τρόπο των τηλεπικοινωνιών αλλά και της αρµόδιας
ρυθµιστικής αρχής –που, επίσης, έχει σοβαρά προβλήµατα στην
αποτελεσµατική της λειτουργία- την ίδρυση του Συµβουλίου Επι-
κοινωνιακής Πολιτικής αλλά και του Εθνικού Κέντρου Οπτικοα-
κουστικών Μέσων και Ερευνών και, βέβαια, τη λειτουργία και
δηµιουργία του µητρώου των διαδικτυακών µέσων ενηµέρωσης
και θα έλεγα σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό την καταπολέµηση φαι-
νοµένων εργασιακού µεσαίωνα στην εργασία στο διαδίκτυο. 

Συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό θέµα, λοιπόν, δηµοκρατικής ορ-
γάνωσης της πολιτείας µας, µετά από τρεις µήνες δηµόσιου δια-
λόγου για το θέµα και απορώ, βέβαια, µε τις τοποθετήσεις που
ακούγονται εδώ ότι δεν υπήρχε διάλογος. Υπήρχε δηµόσια δια-
βούλευση και στο opengou.gr για τουλάχιστον ένα µήνα για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Υπήρξε έντονη συζήτηση την προ-
εκλογική περίοδο και, βέβαια, το θέµα αυτό αποτέλεσε και βα-
σική µας δέσµευση. Υπήρξε συζήτηση των πολιτικών αρχηγών
εδώ στη Βουλή, κατά τη διάρκεια των προγραµµατικών δηλώ-
σεων και κατά την προηγούµενη εβδοµάδα υπήρξε και αναγγελία
από τον Πρωθυπουργό, αλλά και πρόσκληση του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και του Αρχηγού του Ποταµιού να
µπει το θέµα στη Βουλή. Άρα µε πλήρη ωριµότητα και µε πλήρη
διάλογο, ένα σηµαντικό θέµα που δηµιουργεί δηµοκρατικό γε-
γονός στη χώρα µας, µπαίνει στη συζήτηση της Βουλής. Γιατί,
όµως, είναι τόσο σηµαντικό το ζήτηµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε καταλάβει στη χώρα
µας κάτι που το Σύνταγµα έγραφε, αλλά δεν ξέρω αν το είχαµε
κατανοήσει. Ο τελευταίος πολίτης της χώρας µας ένιωσε ότι η
ενηµέρωση είναι ένα σηµαντικό δηµοκρατικό αγαθό και δεν είναι
κάτι που πρέπει να το θεωρούµε δεδοµένο ακόµα και σήµερα,
το 2015. Διότι τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια ζήσαµε σηµαντι-
κές παραβιάσεις αυτού του δηµοκρατικού αγαθού, ζήσαµε όλοι
µας επιθέσεις αντί για ενηµέρωση, τροµοκρατία αντί για ενηµέ-
ρωση, χειραγώγηση αντί για ενηµέρωση. 

Η αξία της σηµερινής µας συζήτησης είναι ότι έχουµε τη δυ-
νατότητα, µόλις ένα µήνα µετά τις εκλογές και µετά από σηµαν-
τικό νοµοθετικό έργο -την προηγούµενη εβδοµάδα περάσαµε
πολυνοµοσχέδιο- να συζητήσουµε για ένα ζήτηµα, το οποίο είναι
ζήτηµα συνταγµατικού ενδιαφέροντος. Από το Σύνταγµα η εκ-
ποµπή τηλεοπτικού σήµατος και η λειτουργία των ραδιοτηλεο-
πτικών σταθµών είναι ζήτηµα δηµοσίου ενδιαφέροντος και έχει
επανειληµµένα απασχολήσει και την πολιτική ανάλυση και την
κοινή γνώµη. Η συζήτησή µας ξεπερνά τα απλά θέµατα ισονο-
µίας των πολιτών που χαρακτηρίζουν την Αριστερά σε όλη την
νοµοθετική της λειτουργία. Γιατί η λειτουργία της τηλεόρασης
και των καναλιών αφορά και στη γνώση, αφορά στον πολιτισµό,
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αφορά στην παιδεία, αφορά στην κουλτούρα, αφορά στο ήθος
του λαού µας, αφορά ακόµα και στην εκποµπή της εικόνας του
ελληνικού κράτους προς τον παγκόσµιο χώρο, προς όλη την
υφήλιο.

Κατά την άποψη του ΣΥΡΙΖΑ, η ανατροπή του καθεστώτος της
ανεξέλεγκτης λειτουργίας των τηλεοπτικών καναλιών και η εισα-
γωγή κανόνων δηµοκρατικού, αποτελεσµατικού ελέγχου στην τη-
λεοπτική εκποµπή ήταν ένα βασικό στοιχείο των προεκλογικών
εξαγγελιών και των δεσµεύσεων. Θα έλεγα ότι είναι µεγάλη ικα-
νοποίηση για την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, είναι καύ-
χηµα για εµάς το ότι τόσο σύντοµα και τόσο αποτελεσµατικά
αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται για να γίνει νόµος του κράτους. Διότι
είναι ένα αναπόσπαστο στοιχείο της δηµοκρατικής µεταρρύθµι-
σης της χώρας µας, της δηµοκρατικής ανασυγκρότησης της
χώρας µας, γιατί η λειτουργία των καναλιών και η παρέµβαση
της πολιτείας µε διαφάνεια, µε έλεγχο, µε ισονοµία στα κανάλια
αποτελεί µια έµπρακτη απόδειξη ότι διακόπτουµε τη διαφθορά,
διακόπτουµε τη διαπλοκή και ωθούµε το σύνολο της κοινωνίας
και εµψυχώνουµε τον πολίτη να απεµπλακεί από τη µικροδια-
φθορά και την εξάρτηση, να περπατά και να ζει ελεύθερα, να
δουλεύει τίµια και να διεκδικεί τίµια τον ιδρώτα της δουλειάς του,
και αυτό να γίνεται πράξη στο βιος του και στην οικογένειά του.

Όλο αυτό το καθεστώς της διαπλοκής, της µεγάλης και µικρής
εξάρτησης, από τα κανάλια µέχρι τον κάδο απορριµµάτων µπρο-
στά από το σπίτι κάποιου, είχε οδηγήσει σε µία ταπείνωση του
ήθους, της ελπίδας, του δίκιου στη χώρα µας και δηµιουργούσε
πολύ µεγάλη καθυστέρηση στην πραγµατική παραγωγή προϊόν-
τος, στην πραγµατική πρόοδο, στην πραγµατική ανάπτυξη. 

Γι’ αυτούς τους λόγους έχει πολύ µεγαλύτερη σηµασία να
ανασυγκροτήσουµε την πολιτεία, να επαναφέρουµε τη δηµοκρα-
τία, γιατί η ανάπτυξη, η εργασία, η πρόοδος, το µέλλον και η δι-
καιοσύνη εξαρτώνται και από τη λειτουργία του πολιτεύµατος
και από τη λειτουργία της πολιτείας.

Όµως, ο χώρος των τηλεοπτικών συχνοτήτων και των εκποµ-
πών, τα κανάλια, όπως τα ξέρει ο κόσµος, είχαν υποτιµηθεί –θα
έλεγα εγώ- συνειδητά από τις πολιτικές ηγεσίες των τελευταίων
χρόνων και είχαν βγει από την κουβέντα περί δηµόσιου χώρου.
Δεν θεωρούνταν τα κανάλια και η τηλεοπτική εκποµπή δηµόσιος
χώρος και δηµόσιο αγαθό, παρ’ ότι το Σύνταγµα ξεκαθαρίζει ότι
έχουν τέτοιο χαρακτήρα. 

Βέβαια, αυτό ταίριαζε πάρα πολύ µε τις µνηµονιακές δεσµεύ-
σεις που είχαν µέχρι τώρα τα κόµµατα του δικοµµατισµού. Απο-
διαρθρώνοντας όλες τις δοµές λειτουργίας της κοινωνίας, της
οικονοµίας, της διοίκησης, του ελέγχου, της ποιότητας της ζωής
µας, πολύ εύκολα χάριζαν τον χώρο των καναλιών στους συνερ-
γάτες, στους µιντιάρχες, στους καναλάρχες αλλά και στους δη-
µοσιογράφους που υπηρετούσαν την ίδια κατεύθυνση, παρα-
βιάζοντας τη δεοντολογία τους.

Ποια ήταν η κατάσταση; Είναι κρυφό ότι δεν υπήρχε καµµία
αδειοδότηση µέχρι τώρα; Είναι κρυφό ότι υπήρχαν ανεφάρµο-
στοι νόµοι από τα µέσα της δεκαετίας του ’90 µέχρι και τον νόµο
του βασικού µετόχου; Είναι κρυφό ότι υπήρχε ένας φαύλος κύ-
κλος εξαρτήσεων σε όλο αυτό το σύστηµα της εξουσίας, η οποία
ανήκε κατά το ήµισυ στην πολιτική και κατά το υπόλοιπο ήµισυ
στη διαπλοκή των µίντια; 

Πώς ξεκίνησε η ιστορία της ιδιωτικής τηλεόρασης; Ανοίξαµε
ένα παράθυρο για να µπουν µέσα οι φίλοι µας. Τους κάναµε µια
χάρη. Πολύ περίεργα ξαφνικά όλος ο χώρος αυτός κατελήφθη
απ’ όλους αυτούς που είχαν συµφέρον στις µεγάλες συµβάσεις
του κράτους και τα τηλεοπτικά µέσα ενηµέρωσης έγιναν ιδιοκτη-
σία των ενδιαφεροµένων για τις δηµόσιες συµβάσεις. 

Ξαφνικά, η δύναµη που απέκτησε η ενηµέρωση, το να µπαίνεις
κάθε απόγευµα στο σαλόνι του οποιουδήποτε Έλληνα και να δια-
µορφώνεις τις συνθήκες της ζωής του και την κοινή γνώµη, ανέ-
στρεψε την εξάρτηση και αντί να εξαρτώνται οι καναλάρχες από
τους πολιτικούς που τους άνοιξαν την πόρτα, εξαρτώνταν οι πο-
λιτικοί από τους καναλάρχες. 

Ταυτόχρονα, οι ίδιοι οι ιδιοκτήτες των µέσων παραγωγής και
των συµβάσεων, όλοι αυτοί οι κρατικοδίαιτοι –γιατί δεν αποτελούν
έναν υγιή ανταγωνιστικό ιδιωτικό τοµέα που µπορεί να ανταγωνι-
στεί και στην Ευρώπη ισότιµα τους υπόλοιπους επαγγελµατίες,

κάτι που θα θέλαµε για τη δική µας παραγωγική τάξη της χώρας
µας- όλοι αυτοί οι κρατικοδίαιτοι πίεζαν και τους εργαζόµενους
στα κανάλια, παραβιάζοντας δεοντολογία και συνειδήσεις, ώστε
να υπηρετήσουν τον ίδιο σκοπό, της κατεύθυνσης, της καθοδή-
γησης, της ποδηγέτησης της κοινής γνώµης προς όφελος των
ίδιων συµφερόντων. Μια αλληλεξάρτηση, λοιπόν, «κράτα µε να σε
κρατώ να ανεβούµε στο βουνό». 

Όµως, δεν ανέβαιναν στο βουνό. Κατέβαζαν την Ελλάδα στον
βάλτο, στον βούρκο. Κατέβαζαν τα πολιτικά στάνταρντ και τις
πολιτικές αξίες, γιατί µόνο έτσι µπορούσαν να επιβιώσουν πολι-
τικά, να εκλέγονται κατεβάζοντας τα στάνταρντ µε την µικροε-
ξυπηρέτηση και το µικρορουσφέτι αλλά και τον τρόµο. Κάθε
απόγευµα στα σπίτια όλων έµπαινε ο τρόµος. 

Τι βλέπουµε να γίνεται τελευταία στο ίδιο περιβάλλον; Φορο-
λογικές υποχρεώσεις δεν υπήρχαν. Με απόφαση ενός προσώ-
που παρατάθηκε για έναν χρόνο η υποχρέωση των φορολογικών
υποχρεώσεων. Είναι στον εισαγγελέα το θέµα. Ένα πρόσωπο
πήρε την απόφαση. Παραβίασε τον νόµο. Τα κανάλια δεν πλη-
ρώνουν φόρους. Πληρώνουν µήπως φόρους οι τηλεοπτικές δια-
φηµίσεις; Όχι. Έπρεπε να έλθει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των
Ανεξάρτητων Ελλήνων για να πληρώσουν φόρους οι τηλεοπτικές
διαφηµίσεις. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο Υπουργός είπε ότι πληρώνουν. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πληρώνουν µήπως τέλη εκποµπής;

Στο δικαστήριο πήγαν απέναντι στην απόφαση του Υπουργού για
να υποχρεωθούν να πληρώσουν τέλη εκποµπής. Τίποτα απ’ όλα
αυτά δεν γινόταν στην Ελλάδα του 21ου αιώνα. 

Μήπως τουλάχιστον τα λεφτά που εισέπρατταν πήγαιναν
στους εργαζόµενους; Μεσαίωνας και στις συνθήκες εργασίας
µέσα στα κανάλια, αλλά διαγωνισµός έγινε. Έτσι δεν µας είπε
προηγουµένως η εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας; 

Ας διαβάσω από τα πρακτικά της επιτροπής τι διαγωνισµός
έγινε. Κατεβαίνει κάποιος σε έναν διαγωνισµό δηµοπρασίας και
βρίσκει απέναντί του ως ανταγωνιστή, ως πάροχο δικτύου, µία
κοινοπραξία των έξι πελατών που έπρεπε να έχει. Οι πάροχοι πε-
ριεχοµένου έκαναν την εταιρεία για να πάρουν τον διαγωνισµό
του δικτύου. «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». 

Δεύτερον, εντός ογδόντα εννέα ηµερών ο νέος επενδυτής
έπρεπε να κάνει ό,τι έκανε η «DIGEA» σε τέσσερα χρόνια και να
ανταγωνιστεί τον διαγωνισµό. 

Τρίτον, αν πήγαινε µόνο ένας στον διαγωνισµό, δεν έδινε έκ-
πτωση. Έπαιρνε την τιµή εκκίνησης, αυτή που είχε καθορίσει το
κράτος για να δώσει στο σύστηµα το οποίο υπηρετούσε µέχρι
τότε.

Επίσης, το Πολυτεχνείο και το Πανεπιστήµιο Πειραιά έκαναν
µια µελέτη για διακόσια εβδοµήντα πέντε σηµεία εκποµπής.
Μέσα σε δώδεκα µέρες τα διακόσια εβδοµήντα πέντε σηµεία εκ-
ποµπής που έπρεπε να εγκατασταθούν έγιναν εκατόν πενήντα
έξι σηµεία εκποµπής. Αυτός είναι ο διαγωνισµός, µε έναν διαγω-
νιζόµενο που ήταν οι πάροχοι της εκποµπής. Ωραίος διαγωνι-
σµός, καθαρός, όµορφος κόσµος ηθικός αγγελικά πλασµένος! 

Και βέβαια µετά υποχρεώνουµε την τοπική αυτοδιοίκηση να
πληρώνει την «DIGEA», γιατί δεν βλέπουν ούτε τα χωριά του
Νοµού Θεσσαλονίκης, πόσο µάλλον των Κυκλάδων, του Έβρου,
της Λακωνίας ή των Ιωαννίνων. Δεν βλέπουν τα σύνορα, δεν
έχουν ψηφιακή πρόσβαση. Αυτό ήταν το αποτέλεσµα. Κανένας
ανταγωνισµός, προνοµιακοί όροι, δηµόσιο κόστος εις βάρος του
δηµόσιου οφέλους. 

Και βέβαια όλο αυτό συνδυάστηκε πολύ ωραία µε το «µαύρο»
της ΕΡΤ. Την κλείνουµε κιόλας την ΕΡΤ, γιατί µπορεί να µπει στον
ανταγωνισµό. Μπορεί να µπει στον διαγωνισµό. Να µην έχει δι-
καίωµα να διαγωνιστεί ούτε καν τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτός είναι
ο ωραίος ελεύθερος ανταγωνισµός του ιδιωτικού τοµέα και της
ελεύθερης αγοράς; Αυτός είναι; Αυτό είναι το όνειρο των οπα-
δών της ιδιωτικής οικονοµίας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, λίγο χρόνο από τη δεύτερη οµι-
λία µου. 

Και βέβαια δεν µπορούµε να ξεχάσουµε το τι έγινε. Η Κυβέρ-
νηση κατέστρεψε ένα κοµµάτι του δηµόσιου τοµέα για να µην
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ανταγωνιστεί τον ιδιωτικό, ο οποίος επικύρωνε και πολλαπλα-
σίαζε τη δική της εξουσία. Αυτό ακριβώς έγινε µε το σκάνδαλο
της ΕΡΤ και της «DIGEA». Και είναι ένα σκάνδαλο το οποίο οφεί-
λει να πάει και στις αρχές του νόµου, δεν µπορεί να παραµείνει
µόνο στον πολιτικό διάλογο. 

Γιατί συνεχίστηκε, αν θέλετε, το παιχνίδι. Συνεχίστηκε µε τον
εκφοβισµό των πολιτών στις εκλογές, µε τον εκφοβισµό των πο-
λιτών στο δηµοψήφισµα, µε το ότι πρέπει να φύγουµε από την
χώρα µας. Πολλά παιδιά της Ελλάδας φύγανε γιατί τα κανάλια
τροµοκρατούν κάθε βράδυ τους νέους επιστήµονες και τους πεί-
θουν ότι δεν µπορούν να παράγουν στον τόπο τους. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Α, γι’ αυτό φύγανε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και πρέπει να επιστρέψουµε αυτήν

την ελπίδα στον ελληνικό λαό. Και όλα αυτά πρέπει να αλλάξουν. 
Να σας πω την αλήθεια την προηγούµενη εβδοµάδα ακούγον-

τας τον αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να καλεί στη
συζήτηση για τα τηλεοπτικά κανάλια πίστευα ότι θα υπάρχει πρό-
ταση συζήτησης για την ανάγκη αδειοδότησης.

Όµως, ακόµα δεν έχουµε καταλάβει. Προτείνει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να µπει ένα πλαίσιο αδειοδότησης διαγωνισµού
µε τους δικούς της όρους; Και θα τους ακούσουµε τους δικούς
της όρους. Προτείνει; Πρέπει να µπει πλαίσιο στη διαδικασία τη-
λεοπτικής εκποµπής; Να το ακούσουµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
και να ακούσουµε και τους όρους σας, γιατί αν θεωρείτε ότι
υπάρχει πλαίσιο στη ζούγκλα του Φαρ-Ουέστ της ελληνικής τη-
λεόρασης των είκοσι πέντε χρόνων της ανεξέλεγκτης λειτουρ-
γίας, τότε πολύ καλά έκανε ο ελληνικός λαός και σας έχει βάλει
στο περιθώριο. 

Διότι είναι συνταγµατική υποχρέωση να υπάρχει αδειοδότηση.
Είναι δηµοκρατική υποχρέωση. Το έχει αποφασίσει το Συµβούλιο
της Επικρατείας από το ’97. Υλοποιούµε αποφάσεις του ΣτΕ από
το 1997. Και ταυτόχρονα εξασφαλίζουµε κάτι πάρα πολύ απλό:
Ότι οι Έλληνες πολίτες στην περιφέρεια, στα σύνορα µπορούν
να βλέπουν τηλεόραση, µπορούν να έχουν ενηµέρωση. Γιατί
αποκλείεται η ελληνική περιφέρεια, η δυνατότητα της αποκέν-
τρωσης, της περιφερειακής δηµοκρατίας εξαιτίας του συστήµα-
τος διαπλοκής και συµφωνίας µε τους καναλάρχες που εγκατα-
στήσατε. 

Αυτό ήταν το καθεστώς αναρχίας. Εδώ και είκοσι πέντε χρόνια
αυτό συνέβαινε. Και αυτό αν θέλετε ήταν το δηµοκρατικό δι-
καίωµα. Στο Μονοπήγαδο της Θεσσαλονίκης, Β’ Περιφέρεια
Θεσσαλονίκης, δεν πιάνουν ψηφιακό κανάλι. Αλλά και στη Φολέ-
γανδρο, την πατρίδα της µητέρας µου, δεν πιάνουν ψηφιακό κα-
νάλι. Στη Γαύδο ξέρω ότι δεν πιάνουν ψηφιακό κανάλι, αλλά και
στα Τζουµέρκα µού είπε άλλος συνάδελφος ότι δεν πιάνουν ψη-
φιακό κανάλι. Αυτή είναι η δηµοκρατία που έχουµε σήµερα! 

Με τη δική µας πρόταση, αγαπητοί συνάδελφοι, ενισχύεται η
λειτουργία των αρχών -των ανεξάρτητων και ρυθµιστικών- και
όλοι γίνονται υπεύθυνοι των πράξεων του. Κανείς δεν είναι άµοι-
ρος ελέγχου. Όλοι πρέπει να απολογούµαστε και όλοι πρέπει να
εξεταζόµαστε µε διαφάνεια. 

Γίνεται µια πλήρης διάκριση του παρόχου περιεχοµένου και
του παρόχου δικτύου. Υπάρχουν διαδικαστικές και ουσιαστικές
εγγυήσεις για ένα σύγχρονο κράτος δικαίου. Υπάρχουν κωλύ-
µατα πλέον και ασυµβίβαστα, γιατί αυτό επιβάλλει ο συνταγµα-
τικός νοµοθέτης. Και υπάρχει µια αποφυγή της µονοπωλιακής
εκµετάλλευσης αλλά και της χειραγώγησης.

Τρία πράγµατα θα ήθελα να πω στο τελευταίο λεπτό. Η απα-
σχόληση των επαγγελµατιών του χώρου της τηλεόρασης, τα
επαγγελµατικά τους δικαιώµατα µάς ενδιαφέρουν. Θέλουµε να
τα περιφρουρήσουµε, να τα οργανώσουµε και να τα εξασφαλί-
σουµε. 

Δεύτερον η περιφερειακή λειτουργία της τηλεόρασης. Τα πε-
ριφερειακά κανάλια δεν είναι µονοπωλιακή λειτουργία, δεν είναι
οικονοµικές µορφές του ανταγωνισµού, της διαπλοκής και των
συµφερόντων. Πρέπει να υπάρχουν ρυθµίσεις που να επιτρέπουν
τη φωνή στην περιφέρεια, την ανάσα στην περιφέρεια αλλά και
την εργασία των δηµοσιογράφων και των τεχνικών στην περιφέ-
ρεια. 

Και τρίτο ζήτηµα είναι η δηµοτική τηλεόραση. 
Θα πρέπει να υπάρχουν ρυθµίσεις, να υπάρχουν παρεµβάσεις,

ώστε να εξασφαλιστεί ότι αυτή η µορφή της δηµοκρατίας, η το-
πική αυτοδιοίκηση, να έχει τη δυνατότητα, όπως και το κράτος,
όπως και το κρατικό κανάλι, να εκπέµπει, να πληροφορεί, να τρο-
φοδοτεί την τοπική ανάπτυξη και να µην υπόκειται στους κανόνες
της οικονοµίας και του στυγνού κέρδους. 

Εµείς, κύριε Αυγενάκη -δεν είστε, βέβαια, εδώ- επειδή βάλατε
το ερώτηµα «πού είµαστε;», αναλάβαµε την ευθύνη. Όταν εσείς
φεύγατε από τα Συµβούλια Κορυφής το 2014, γιατί ήσασταν τα
µαύρα πρόβατα της Ευρώπης, ξέραµε ότι θα έρθει ο κλήρος σε
εµάς. Δεν φοβηθήκαµε την ευθύνη και την αναλάβαµε. Και στο
δηµοψήφισµα µιλήσαµε ξεκάθαρα και τη συµφωνία την κάναµε
προς όφελος της χώρας. 

Εσείς την πρώτη φορά δεν αναλάβατε την ευθύνη, τον Δεκέµ-
βρη του 2014, τη δεύτερη φορά ψηφίσατε το καλοκαίρι και τώρα
δεν θυµάστε τι ψηφίσατε, αλλά και σήµερα για τρίτη φορά απο-
φεύγετε να αναλάβετε την ευθύνη να συγκρουστείτε µε το παλιό
παρελθόν σας. Δεν αναλαµβάνετε την ευθύνη να συγκρουστείτε
µε τη διαπλοκή που εκθρέψατε τόσα χρόνια. 

Εµείς έναν όρο βάζουµε για να συνθέσουµε εδώ σε αυτήν την
Αίθουσα: ό,τι σχεδιάσουµε να είναι διάφανο, να είναι δίκαιο, να
είναι πολυφωνικό, να έχει αποκέντρωση και να έχει αποτελεσµα-
τικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
πόσο διαρκεί το ένα λεπτό;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ένα λεπτό, ναι, ναι! Νοµίζω ότι
παίρνω τον χρόνο µου.

Η καταψήφιση του νοµοσχεδίου, κατά την άποψή µας, ίσως να
σηµαίνει ότι κάποιοι δεν ξεχάσαµε το «µαύρο» της ΕΡΤ, συνεχί-
ζουµε στον ίδιο δρόµο. Εµείς µετά την αποκατάσταση της λει-
τουργίας της ΕΡΤ, θα αναλάβουµε να καθαρίσουµε και το τηλεο-
πτικό τοπίο. Έχουµε αποφασίσει ότι αυτός ο τόπος πρέπει να αλ-
λάξει. Έχουµε αποφασίσει ότι κανείς δεν µπορεί να διεκδικήσει να
είναι πιο ίσος από τον άλλο. Πρέπει ο κάθε πολίτης να αισθάνεται
ίσος µε τον κάθε καναλάρχη, τον κάθε Βουλευτή, τον κάθε επιχει-
ρηµατία.

Η διαφάνεια στην πολιτική αλλά και η δηµοκρατική οργάνωση
της πολιτείας µας θα τροφοδοτήσει και την οικονοµία και την
ανάπτυξη και το µέλλον. Γι’ αυτόν τον λόγο υπερψηφίζουµε και
υποστηρίζουµε το νοµοσχέδιο για τα κανάλια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός κ. Σπίρ-

τζης έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα εναλ-

λάσσονται µε τους Βουλευτές; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι 20.20’ και

έχουν µιλήσει λιγότεροι από οκτώ Βουλευτές. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Αν είναι έτσι, τότε να µας λέτε

πότε να έρθουµε να ψηφίσουµε. Δεν είναι ανάγκη να περιµέ-
νουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό. Έχετε
δίκιο να διαµαρτύρεστε, αλλά τον κύριο Υπουργό τον κατεβά-
σαµε πριν από το Βήµα. Σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Αν πρέπει να µιλήσει κάποιος Βουλευτής ακόµη από
τη Νέα Δηµοκρατία, δεν έχω πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε, προ-
χωρήστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ωραία, δεν έχω πρόβληµα εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. Συνεχίστε. 

Κύριοι συνάδελφοι, χάνουµε χρόνο τώρα. Σας παρακαλώ! Ξέ-
ρετε πολύ καλά τον Κανονισµό. Γίνεται προσπάθεια στο πλαίσιο
της συγκατάθεσης να µιλήσουν περισσότεροι Βουλευτές. Έχετε
δίκιο να το ζητάτε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Να εναλλάσ-
σονται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
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Δικτύων): Θα ενηµερωθείτε για πολλά πράγµατα που δεν ξέ-
ρετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου η
Κυβέρνηση και τα κόµµατα που στηρίζουν αποδεικνύουν ότι
παρά τα προβλήµατα, παρά τις αντιξοότητες, παρά τις δύσκολες
συνθήκες µένουµε σταθερά προσανατολισµένοι στις πολιτικές
που έχουµε δεσµευτεί απέναντι στον ελληνικό λαό. Μένουµε
σταθερά προσανατολισµένοι στις πολιτικές διαφάνειας, κοινωνι-
κής δικαιοσύνης και προστασίας του δηµόσιου συµφέροντος.
Μένουµε σταθερά προσανατολισµένοι στις πολιτικές απεξάρτη-
σης του πολιτικού συστήµατος από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
και το οικονοµικό σύστηµα. 

Καταλαβαίνουµε τις αντιδράσεις των εµπλεκόµενων. Δεν κα-
ταλαβαίνουµε, όµως, ούτε εµείς ούτε ο ελληνικός λαός, γιατί τα
κόµµατα, κυρίως το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που
κυβέρνησαν πρόσφατα τη χώρα και για πολλές δεκαετίες, δεν
εισέφεραν στη βελτιωτική κατεύθυνση της προσπάθειας της Κυ-
βέρνησης και στην κατοχύρωση της δηµοκρατίας µας.

Πριν από λίγα χρόνια ο σηµερινός Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας, ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος, ως αρµόδιος Υπουργός ει-
σηγήθηκε το σχέδιο νόµου για τον βασικό µέτοχο. Η τότε
Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν το στήριξε και υπήρξαν πολλοί κα-
λοθελητές που προσέτρεξαν παντού προκειµένου να αναστεί-
λουν ένα σοβαρό βήµα διαφάνειας. Σήµερα, µετά από δεκαετίες,
γίνεται το ίδιο. Αυτή τη φορά, όµως, δεν θα πέσει το σχέδιο
νόµου, όσο και να προσπαθήσουν.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί; Πώς;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κάνουµε έκκληση στην ιστορική µνήµη της Νέας Δη-
µοκρατίας και των υπολοίπων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης να
σταµατήσουν αυτήν την τακτική, να επιχειρήσουµε ως πολιτικό
σύστηµα να ωριµάσουµε, να δοµήσουµε θεσµούς και διαδικα-
σίες που δεν θα επιτρέπουν τα φαινόµενα που τόσα χρόνια ευ-
τέλισαν την πολιτική στη χώρα µας. 

Άκουσα και στις επιτροπές και σήµερα κριτική για το σχέδιο
νόµου.

Μάλιστα, ο συνάδελφος ο κ. Αυγενάκης µάς κατηγόρησε, µε
κατηγόρησε, για προσπάθεια εκφοβισµού της Ε.Ε.Τ.Τ.. Οφείλω
να ενηµερώσω το Κοινοβούλιο και τον ελληνικό λαό για την
άποψή µου σχετικά µε τον ρόλο που διαδραµατίζουν οι ρυθµι-
στικές αρχές στη χώρα µας, που δεν είναι συνταγµατικά κατο-
χυρωµένες, λειτουργούν όµως ως ανεξάρτητες αρχές µε
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια όπως η Ε.Ε.Τ.Τ.. 

Οι αρχές αυτές έχουν προορισµό -µε ανεξαρτησία και αµερο-
ληψία- να ρυθµίζουν την αγορά. Θεωρητικά. Δυστυχώς, όµως,
στη χώρα µας πολλές απ’ αυτές τις ρυθµιστικές αρχές έχουν λει-
τουργήσει ως φορείς παράκαµψης των συνταγµατικά διακριτών
κατοχυρωµένων εξουσιών που προβλέπει το Σύνταγµά µας. της
εκτελεστικής, της νοµοθετικής, της δικαστικής εξουσίας. Έχουν
λειτουργήσει ως φορείς παράκαµψης των διαδικασιών διαφά-
νειας, των µηχανισµών ελέγχου, των ανώτατων δικαστηρίων και
τέλος ως φορείς επιβολής και εξυπηρέτησης άλλων συµφερόν-
των εκτός του δηµόσιου συµφέροντος, του εθνικού συµφέρον-
τος και των δικαιωµάτων του κάθε πολίτη. 

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν λέµε λόγια του αέρα. Αυτά
θα τα αποδείξουµε, δείχνοντας τι έκανε ως σήµερα η Ε.Ε.Τ.Τ. µε
το νοµοθετικό πλαίσιο που είχατε θέσει, σε αγαστή συνεργασία
µε την κυβέρνηση Σαµαρά. Βήµα-βήµα κυβερνητικές αποφάσεις
της κυβέρνησης Σαµαρά και της Ε.Ε.Τ.Τ. µάς έφεραν στην από-
λυτη στρέβλωση, στην απόλυτη αδιαφάνεια σε ιδιωτικά µονοπώ-
λια. 

Πρώτη πράξη. Έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης για τον
χάρτη συχνοτήτων. Το υπογράφουν δύο Υπουργοί της Νέας Δη-
µοκρατίας. Στις 5 Οκτωβρίου 2012 το Υπουργείο Υποδοµών και
Δικτύων έχει προκηρύξει διαγωνισµό. Ανέθεσε µελέτη, η οποία
ολοκληρώθηκε και υπολόγισε διακόσια εβδοµήντα πέντε σηµεία
εκποµπής. Η µελέτη εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυ-
τεχνείο και το Πανεπιστήµιο Πειραιά. Στην έκδοση της ΚΥΑ προ-
βλέφθηκαν εκατόν πενήντα έξι σηµεία εκποµπής. Αν και  υπάρχει,
το καταθέτω και στα Πρακτικά για να ξέρετε και τι γίνεται. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών
της Βουλής)

Ψάξαµε πολύ στο Υπουργείο. Δεν βρήκαµε καµµία άλλη µε-
λέτη. Οι Υπηρεσίες του Υπουργείου παρέλαβαν τη µελέτη του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου και του Πανεπιστηµίου Πει-
ραιά και στην ΚΥΑ εκδόθηκε άλλο πράγµα. Η συνέπεια ήταν ότι
όλες οι παραµεθόριες περιοχές δεν µπορούσαν να παρακολου-
θήσουν ελληνική τηλεόραση -και όχι µόνο- κι αυτό αποτελεί και
ζήτηµα δηµοκρατίας αλλά και εθνικό θέµα. 

Δεύτερο αποτέλεσµα. Πολύ µικρότερη επένδυση για την εται-
ρεία που θα γινόταν πάροχος δικτύου. Σ’ αυτή τη φάση, στο
πρώτο δράµα, στην πρώτη σκηνή του δράµατος, ο τότε Γενικός
Γραµµατέας Τηλεπικοινωνιών είχε ένα σύµβουλο που βοήθησε
στην τροποποίηση της µελέτης, χωρίς τη βοήθεια βέβαια των
Υπηρεσιών, τον κ. Παπαουλάκη. Τότε ο κ. Παπαουλάκης ταυτό-
χρονα ήταν και µέλος της ολοµέλειας της ανεξάρτητης Ε.Ε.Τ.Τ..
Σήµερα είναι Αντιπρόεδρος της Ε.Ε.Τ.Τ.. Ο τότε Αντιπρόεδρος
της Ε.Ε.Τ.Τ. είναι ο σηµερινός άλλος Αντιπρόεδρος εκτός από
τον κ. Παπαουλάκη. Και ένας άλλος σύµβουλος επίσης Υπουρ-
γός της Νέας Δηµοκρατίας, για να µη λέµε ονόµατα, είναι µέλος
σήµερα της ολοµέλειας της Ε.Ε.Τ.Τ., αυτής της Ανεξάρτητης
Αρχής.

Δεύτερη πράξη του δράµατος, 27 Αυγούστου 2013. Η ολοµέ-
λεια της ανεξάρτητης Ε.Ε.Τ.Τ., πρακτικό 699, σε πλήρη σύνθεση
–την προηγούµενη, όχι τη σηµερινή- αποφασίζει: «Λαµβάνοντας
υπ’ όψιν τη βούληση της πολιτείας, όπως αυτή έχει αποτυπωθεί
στα σηµεία 1 και 7 της σχετικής επιστολής του Γενικού Γραµµα-
τέα Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων του ΥΠΟΜΕΔΙ (Α.Π.
Ε.Ε.Τ.Τ. 22468/22-5-2013), δεν επιµένουµε στην εκπεφρασµένη
άποψη της ολοµέλειας να προκηρυχθούν κατ’ ελάχιστον δυο
άδειες για ανάπτυξη Δικτύου Επίγειας Ψηφιακής Ευρυεκποµπής
Εθνικής Κάλυψης».  

Το καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά. Είναι επίσηµα πρακτικά
της Ε.Ε.Τ.Τ.. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στην στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτή η ανεξάρτητη αρχή δεν ντρέπεται. Το γράφει και στο
πρακτικό, είναι µια χαρά! Είναι ανεξάρτητη. Άλλαξε, λοιπόν, την
απόφαση. Αντί να υπάρχουν δυο πάροχοι δικτύου, επέτρεψε να
υπάρχει ένας. 

Τρίτη πράξη του µεγάλου δράµατος -το βιώσαµε όλοι- 11 Ιου-
νίου του 2013, αριθµός φύλλου 1414: «Κατάργηση της δηµόσιας
επιχείρησης Ελληνικής Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης» -να µην
ξεχνάτε τον νόµο- «µαύρο» στην ΕΡΤ δηλαδή.

Καταθέτω το σχετικό ΦΕΚ για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Επίσης, σας καταθέτω ενυπόγραφη αναφορά του κ. Σταύρου
Καµπούρη -έχει και τα στοιχεία του ανθρώπου µέσα- την οποία
διαβάζω:

«Προς κάθε αρµόδια αρχή για κάθε νόµιµη χρήση». Στις 11
Ιουνίου του 2013 είχα υπηρεσία ως εργαζόµενος στην ΕΡΤ στο
κέντρο εκποµπής υµηττού µαζί µε συνάδελφο. Περί ώρα 22.00’–
22.30’ αντιλήφθηκα µια οµάδα περίπου τριάντα-σαράντα αστυ-
νοµικών να εισέρχονται στον χώρο και να διασκορπίζονται σε όλα
τα διαµερίσµατα του κτιρίου του κέντρου εκποµπής. 

Εγώ µε τον συνάδελφο παραµείναµε στο γραφείο µέχρι που
ήρθε ένας κύριος ντυµένος µε πολιτικά, ο οποίος µας ζήτησε να
του πούµε σε ποιον χώρο ευρίσκεται ο ποµπός του καναλιού 44,
δηλαδή ο τηλεοπτικός ποµπός εκποµπής του προγράµµατος της
ΕΡΤ. Εµείς ρωτήσαµε εάν υπάρχει δηµόσιο έγγραφο ή εισαγγε-
λική εντολή και αρνηθήκαµε να υποδείξουµε τον χώρο, διότι δεν
µας ανέφεραν κάτι παρόµοιο. 
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Τότε ο ίδιος ο πολίτης, µαζί µε τα αστυνοµικά όργανα ανέβηκε
τη σκάλα και κατευθύνθηκε στον πάνω όροφο όπου ήταν εγκα-
τεστηµένοι οι ψηφιακοί ποµποί. Στη συνέχεια, διαπιστώσαµε από
τις ενδείξεις αλάρµ του γραφείου ότι είχαν διακοπεί οι τηλεοπτι-
κοί ποµποί, δηλαδή το σήµα της ΕΡΤ δεν λειτουργούσε πλέον.
Αµέσως µετά, τα αστυνοµικά όργανα µας ζήτησαν να εγκαταλεί-
ψουµε τον χώρο και µάς συνόδευσαν µε δύο περιπολικά στην
Αθήνα…» 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι είναι αυτό, κύριε Υπουργέ; Το ηµερο-
λόγιο κάποιου;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): «Την επόµενη µέρα, διαπιστώσαµε ότι ο πολίτης αυτός
ήταν το µέλος της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Τα-
χυδροµείων κ. Νικόλαος Παπαουλάκης».

Πάρτε το κι αυτό για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κι εσείς θα αυξήσετε τα εισιτήρια, γι’
αυτό τα λέτε αυτά!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ναι, τα εισιτήρια σας µάραναν! Τα δέκα λεπτά σας µά-
ραναν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Βούλτεψη, δεν
είστε στο Βήµα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα τους πείτε «πληρώστε εισιτήρια και
φάτε τον Παπαουλάκη».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ρωτάω, κυρία Βούλτεψη, µε ποια ιδιότητα πήγε ο κ.
Παπαουλάκης µε την αστυνοµία να ρίξει «µαύρο» στην ΕΡΤ. Ως
σύµβουλος του Γενικού Γραµµατέα; Ως µέλος της ανεξάρτητης
Ε.Ε.Τ.Τ.; Δεν υπήρχαν υπηρεσιακοί; Δεν υπήρχε τίποτα σε αυτήν
τη χώρα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι βρεθήκαµε εκείνο το
βράδυ στο προαύλιο της ΕΡΤ είτε µε τη φυσική µας παρουσία
είτε µε την καρδιά µας, σταθήκαµε απέναντι σε µια πράξη ολο-
κληρωτισµού, σε µια πολιτική απόφαση ξένη µε την Ελλάδα και
τους Έλληνες, ξένη µε την Ευρώπη, ξένη µε τη δηµοκρατία. Κα-
ταλάβαµε πολύ αργότερα το γιατί.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Να πληρώνει ο Παπαουλάκης το εισιτή-
ριο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Χθες µάθαµε ότι τα προγράµµατα για τα συστήµατα
ατόµων µε προβλήµατα όρασης και ακοής, όσο ήταν κλειστή η
ΕΡΤ, χάθηκαν. Χάθηκαν γιατί έγινε format στους δίσκους των
υπολογιστών…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και πού ξέρετε ότι δεν έγινε στη διάρκεια
της κατάληψης. Ποιον καταγγέλλετε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Γιατί τέτοια συµπεριφορά στην περιουσία της ΕΡΤ,
κυρία Βούλτεψη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία Βούλτεψη, σας παρακαλώ!
Κάνατε χρήση τέσσερις φορές του ονόµατος του Γκέµπελς

και δεν σας διέκοψε κανείς! Να ακούσετε. Σας παρακαλώ πολύ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Τέταρτη πράξη του προγράµµατος, Δεκέµβριος του
2013. Διαγωνισµός για τον πάροχο δικτύου. Συµµετέχοντες στον
διαγωνισµό ένας. Συµµετέχοντες στη διαβούλευση είκοσι έξι. Η
ΕΡΤ κλειστή. Τυχαία. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Καταγγέλλετε κάποιον; Μήπως οι κατα-
ληψίες το έκαναν; Πάρτε τον εισαγγελέα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ο ένας διαγωνιζόµενος έδωσε προσφορά για τους
τέσσερις πολυπλέκτες πανελλαδικής εκποµπής. Του ανατέθηκαν
δύο πρόσθετοι στην τιµή εκκίνησης γιατί το προέβλεπαν οι όροι
του διαγωνισµού για τα περιφερειακά κανάλια. Μετά την υπο-
γραφή της σύµβασης µετατράπηκαν δύο δεσµευτικοί όροι της

προκήρυξης, το τεχνοοικονοµικό µοντέλο και ο χρόνος υλοποί-
ησης της σύµβασης. 

Σας ενηµερώνω ότι η Ε.Ε.Τ.Τ. δεν δίνει τα ηλεκτρονικά αρχεία
-δεν µας τα έχει στείλει- των δύο τεχνοοικονοµικών µοντέλων.
Σας ενηµερώνω ότι η Ε.Ε.Τ.Τ. ως Ρυθµιστική Αρχή, η οποία ρυθ-
µίζει την αγορά υλοποιεί διαγωνισµούς, δεν έχει κανέναν έλεγχο
γι’ αυτούς. Σας ενηµερώνω ότι αν µια υπηρεσία υλοποιούσε έναν
τέτοιο διαγωνισµό, αν υπήρχε ένας διευθυντής που να υπέγραφε
τέτοια πράγµατα για διαγωνισµό, θα περνούσε από πέντε-έξι άλ-
λους υπηρεσιακούς υπεύθυνους, από το τεχνικό συµβούλιο -ας
πούµε- αν ήταν στο Υπουργείο, από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµο-
σίων Συµβάσεων, από το Ελεγκτικό Συνέδριο κ.λπ..

Η ανεξάρτητη Ε.Ε.Τ.Τ. ως θεσµός, όχι ως πρόσωπα, από πού
ελέγχεται; Είναι ελέω Θεού η λειτουργία της; Δεν είναι σίγουρα
ελέω λαού, ελέω διαφανών διαδικασιών, ελέω δηµοσίου συµφέ-
ροντος. 

Ο ν. 4070 -Υπουργός ήταν ο κ. Βορίδης- απαγορεύει ο πάρο-
χος δικτύου να είναι πάροχος περιεχοµένου.

Στην αλληλογραφία που είχαµε η Ε.Ε.Τ.Τ. απαντά -θα την κα-
ταθέσω, γιατί έχει πάρα πολλές αποκαλύψεις, οι απαντήσεις της
Ε.Ε.Τ.Τ., όχι δικές µας- ότι δεν νοµιµοποιείται να αποκλείσει τον
συγκεκριµένο υποψήφιο διαγωνιζόµενο, διότι όντως –λέει- ο πά-
ροχος δικτύου αποτελεί διαφορετικό νοµικό πρόσωπο από τους
παρόχους περιεχοµένου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά την προ-
αναφερθείσα αλληλογραφία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ρωτάµε τη Νέα Δηµοκρατία -δεν είναι εδώ δυστυχώς ο κ. Βο-
ρίδης, η κ. Βούλτεψη ήταν Κυβερνητική Εκπρόσωπος, άρα θα
ξέρει- ποιο ήταν το πνεύµα του νοµοθέτη. Θα ήταν πάροχος δι-
κτύου ένα πανελλαδικό κανάλι ή θα µαζευόντουσαν όλοι µαζί να
κάνουν άλλη εταιρεία;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κάποιος να το κάνει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Όχι να µας το πείτε. Εσείς νοµοθετήσατε τότε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί δεν ήρθαν άλλοι; 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Και τι πειράζει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Και σε άλλο σηµείο…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν κατάλαβα τι λέτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Δεν πειράζει, θα τα πάρετε, θα τα διαβάσετε και
εσείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχουµε ντιµπέιτ
κάτω τώρα στην Αίθουσα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Πάρτε και αυτό είναι αρκετές οι απαντήσεις θα τις µε-
λετήσουν.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τα έµαθε γρήγορα ο Υπουργός, αλλάζον-
τας κόµµα µαθαίνει..

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Πολύ γρήγορα!

Το πιο σηµαντικό όµως είναι -γιατί δεν ζητάτε την αλληλογρα-
φία της Ε.Ε.Τ.Τ. µε το Υπουργείο, αυτό µου κάνει εντύπωση- η
από 31-07-2015 επιστολή-απάντηση της Ε.Ε.Τ.Τ. σε ερώτησή µου
που αναφέρει: «Ο φάκελος του διαγωνισµού» …

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τα έµαθε γρήγορα ο Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ακούστε, κυρία Βούλτεψη, θα µάθετε…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αλλάζοντας κόµµα, τα έµαθε γρήγορα ο
Υπουργός! Τότε εσείς δεν ήσασταν στο ΠΑΣΟΚ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Η Ε.Ε.Τ.Τ. τα λέει, δεν τα λέω εγώ. Απαντάει σε ερω-
τήσεις που της έκανα. 

«Ο φάκελος του διαγωνισµού», λέει η Ε.Ε.Τ.Τ., «δεν υποβλή-
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θηκε για τη διενέργεια προσυµβατικού ελέγχου από το Ελεγκτικό
Συνέδριο, αφού τούτο δεν προβλεπόταν στη διαδικασία της δια-
κήρυξης».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά την προ-
αναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Έχει το Κοινοβούλιο πολλούς νοµικούς, µηχανικούς, οικονο-
µολόγους. Αν κάποιος Υπουργός, κάποιος διοικητής, κάποιος πε-
ριφερειάρχης, κάποιος δήµαρχος ακολουθούσε τέτοιες
διαδικασίες, γνωρίζετε πού θα ήταν. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς δεν ήσασταν στην ΤΕΕ τότε; Γιατί
δεν µιλάτε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ρωτάω εσάς να µου πείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, µην
δίνετε διαλογική χροιά στην οµιλία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ο κ. Αυγενάκης, µε κατηγόρησε ότι επιχειρώ την τρο-
µοκράτηση της Ε.Ε.Τ.Τ., της Ανεξάρτητης αυτής Αρχής. Πιστεύω
ότι όσοι προτείνατε αυτούς τους ανθρώπους οφείλετε να ζητή-
σετε να παραιτηθούν. Δεν απαξιώνουµε εµείς τις ανεξάρτητες
αρχές.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια Κυβέρνηση
και εύχοµαι και ένα πολιτικό σύστηµα που πέρασε σε άλλη εποχή
µε άλλα χαρακτηριστικά, µε άλλους όρους άσκησης πολιτικής.
Επιχειρούµε και καλούµε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου
και χαιρετίζουµε και την απόφαση επί της αρχής που πήρε το
Ποτάµι, ελπίζουµε και το ΠΑΣΟΚ να κρατήσει τέτοια στάση και
κάνουµε έκκληση και σε εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε, επειδή ήταν µια
παρουσίαση στοιχείων. Θέλω τρία λεπτά ακόµη.

Πρέπει όλοι µαζί να δώσουµε τη µάχη για τον εξορθολογισµό,
για τη διαφάνεια, για την προστασία του δηµόσιου συµφέροντος
να κάνουµε τις ανεξάρτητες αρχές και τις ρυθµιστικές αρχές,
πραγµατικά, ανεξάρτητες και ρυθµιστικές και όχι κατ’ όνοµα, να
σπάσουµε τα ιδιωτικά µονοπώλια για να µην πληρώνει η ΕΡΤ 2,2
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, για να µην βογκούν οι περιφερει-
ακοί σταθµοί, να έχουν βιωσιµότητα.

Ζητήσατε τεχνοοικονοµική µελέτη αν βγαίνει η επένδυση της
«ΕΡΤ-net» που προβλέπεται να είναι πάροχος δικτύου. Σήµερα,
η ΕΡΤ κάνει διαγωνισµό µε προϋπολογισµό 5 εκατοµµύρια για
τους δύο πολυπλέκτες.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μαρουλόφυλλα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Και πληρώνει 2,2 εκατοµµύρια τον χρόνο στη «DIGEA»
για τις δικές της ανάγκες...

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ:  Πόσα «θα» πλήρωνε όµως! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): … και µε έκπτωση από ό,τι µας είπε χθες στη «DIGEA»
στην επιτροπή.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μισθοδοσία 50 εκατοµµύρια τον χρόνο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Θέλετε ειδική µελέτη για να καταλάβετε ότι βγαίνει;
Τι άλλο, δηλαδή, θέλετε; Ειδική µελέτη θέλετε;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μωρέ, κόψτε από τους αγρότες και δί-
νετέ τα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Μας κατηγορείτε για αδιαφάνεια και για υπερεξουσία
στον αρµόδιο Υπουργό Επικρατείας. Πραγµατικά, έχουµε δείξει
διάθεση συνεννόησης και συγκλίσεων για να µπει µια γραµµή
στον έλεγχο του πολιτικού κόσµου από το οικονοµικό σύστηµα
της χώρας, όχι για το ανάποδο.

Υπάρχουν συνολικά οκτώ πολυπλέκτες. Μπορούν να µεταδο-
θούν τέσσερις σταθµοί υψηλής ανάλυσης από κάθε πολυπλέκτη.
Είναι περιορισµένος ο αριθµός. Μιλάµε για τα πανελλαδικά κα-

νάλια, αλλά έχουµε και θεµατικά πανελλαδικά κανάλια που θέ-
λουµε να υπάρχουν και περιγράφονται στο σχέδιο νόµου. Οι συ-
χνότητες, λοιπόν, είναι περιορισµένες αποτελούν σε όλο τον
πλανήτη και σπάνιο και πολύτιµο πόρο και ο Υπουργός Επικρα-
τείας θα εκδώσει την υπουργική απόφαση για τον αριθµό των
καναλιών και την τιµή εκκίνησης.

Ο διαγωνισµός θα είναι ανοικτός, θα είναι δηµόσιος, θα είναι
πλειοδοτικός και θα διεξαχθεί από το ΕΣΡ. Σας ρωτώ. Πώς θα
επηρεάσει ο Υπουργός τον διαγωνισµό; Πραγµατικά, θέλω να το
καταλάβω. Θα µπει µέσα στους φακέλους; Ο Νίκος Παππάς
είναι, δεν είναι µάγος. Πώς θα φτιαχτεί η νέα διαπλοκή, µε ανοι-
κτή πλειοδοτική διαδικασία, όταν θα παίρνει την αδειοδότηση
όποιος δίνει περισσότερα χρήµατα; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ξέρεις εσύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Πώς θα στηθεί η νέα διαπλοκή, όταν θα υπάρχουν κα-
νονικές άδειες και δεν θα υπάρχουν οι προσωρινές, για να υπάρ-
χει το αλισβερίσι µεταξύ του Υπουργού και των καναλαρχών; 

Λέτε για την τιµή αφετηρίας ποιος θα την ορίσει. Ποιος θα την
ορίσει; Δεν θα την ορίσει η Κυβέρνηση; Δεν έχουµε δεσµεύσεις
για το τι έσοδα πρέπει να έχουµε; Δεν έχει η Κυβέρνηση την πο-
λιτική ευθύνη και την υπόλοιπη ευθύνη; Το ΕΣΡ την έχει αυτήν
την ευθύνη; 

Δυστυχώς έφυγε ο κ. Βαρβιτσιώτης. Θα τον ενηµερώσετε.
Όπως καταλαβαίνετε, οι καναλάρχες δεν θα εκφοβιστούν από
εµάς, από αυτές τις διατάξεις. Μην ανησυχείτε. 

Γίνεται πολλή φασαρία για τις επιστολές που έστειλε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με αυτό να ολοκλη-
ρώσετε, κύριε Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Δύο πράγµατα έχω ακόµη. 

Έγιναν κάποιες αναφορές, απ’ ό,τι ακούσαµε, από τους θιγό-
µενους. Τα όργανα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ως όφειλαν και
όπως ορίζει η διαδικασία, ρωτάνε για τις αναφορές που έγιναν.
Γιατί δεν λέτε στους επισπεύδοντες, οι οποίοι πιθανά να σας ενη-
µέρωσαν, τι είπαν; 

Έβγαλε ανακοίνωση η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και λέει ότι «η αν-
ταλλαγή απόψεων µεταξύ των υπηρεσιών της επιτροπής και των
εθνικών αρχών είναι κάτι που συνεχίζεται». 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δώστε το. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Να το δώσω. Αφού είναι δηµοσιευµένο. Briefing της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι. Το έχετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν είναι αυτό που ζητάµε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Εντάξει, εντάξει. 
Πού τις είδατε τις καταγγελίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής; 
Μας λέτε ότι πλήττουµε την ανεξαρτησία της Ε.Ε.Τ.Τ.. Επειδή

θεσπίζουµε ο Πρόεδρος και οι δύο Αντιπρόεδροι να γίνονται πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης; Επειδή, αντί για προ-
εδρικό διάταγµα, φέραµε το πειθαρχικό πλαίσιο να συζητηθεί
στο Κοινοβούλιο; 

Σας καταθέτω το προεδρικό διάταγµα. Είναι ντροπή αυτό το
προεδρικό διάταγµα. Είναι τρεις σειρές, µαρκαρισµένο µε κίτρινο
χρώµα. Είναι το πειθαρχικό πλαίσιο που είχατε προβλέψει για την
Ε.Ε.Τ.Τ..    

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Επειδή ενισχύουµε τα ασυµβίβαστα και θέτουµε απαγορεύ-
σεις για µετά που θα φύγει κάποιος από την Ε.Ε.Τ.Τ., να µην πάει
και απασχολείται εκεί που χειρίστηκε τις υποθέσεις πριν; Επειδή
ενισχύουµε τη διαφάνεια; Πού ορίζεται ότι η Ε.Ε.Τ.Τ. χάνει την
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ανεξαρτησία της, την αυτοτέλειά της, οικονοµική και διοικητική; 
Απλά, η Ε.Ε.Τ.Τ. θα πάψει να είναι µαύρο κουτί για τα πεπραγ-

µένα της. Το πάρτι τέλειωσε και ο καθένας θα αναλάβει τις ευθύ-
νες του. Δεν µπορεί η ρυθµιστική αρχή να είναι και αδειοδοτική
αρχή για τις κεραίες, να κάνει διαγωνισµούς και να µην έχει ελέγ-
χους, να γίνεται αυτό που σας παρουσίασα λίγο πριν. 

Στο σχέδιο νόµου θεσπίζονται µητρώα για τα επαγγέλµατα,
που βάζει µία τάξη στα επαγγέλµατα των ανθρώπων που ασχο-
λούνται στα κανάλια. Στο σχέδιο νόµου για τις αδειοδοτήσεις και
τα έργα θα υπάρχει πρόβλεψη για τις αδειοδοτήσεις των κε-
ραιών. Δεν µπορεί η ρυθµιστική αρχή να είναι και αδειοδοτική
αρχή για τις κεραίες της κινητής τηλεφωνίας. Και βέβαια θα
υπάρχει σύντοµα –επειδή ρωτήσατε- και σχέδιο νόµου για τα
πάρκα κεραιών. 

Όσον αφορά το ραδιόφωνο, δεν υπάρχει κοινοτική οδηγία για
υποχρεωτική µετάβαση στη ψηφιακή εποχή. Έχει ανατεθεί από
το Υπουργείο µελέτη, που ολοκληρώνεται, για το χάρτη συχνο-
τήτων. Κι εδώ θα έχουµε δύο χάρτες, όχι µε περισσότερα και λι-
γότερα σηµεία εκποµπής, όπως της τηλεόρασης. Θα έχουµε ένα
χάρτη για τη ψηφιακή εκποµπή ραδιοφώνου κι έναν για την ανα-
λογική, γιατί επιτρέπεται. 

Ολοκληρώνω µε κάτι που πιστεύω ότι πρέπει να το συζητή-
σουµε, γιατί είναι πολιτικές οι διαφορές. Υπάρχουν δύο αντιλή-
ψεις να υπάρχει µεγάλος αριθµός καναλιών και να ρυθµίζει η
αγορά το τι θα γίνει. Αυτό είναι µία νεοφιλελεύθερη αντίληψη.
Τόσα χρόνια που είχαµε αυτήν την αντίληψη, την εφαρµόζαµε,
πολλοί –να µην πω οι περισσότεροι- τηλεοπτικοί σταθµοί είναι
ελλειµµατικοί. Γιατί διατηρούνται; Το ξέρουµε όλοι γιατί διατη-
ρούνται.

Άρα ακόµη και στη δική σας αντίληψη, δεν ευδοκιµεί το µον-
τέλο, δεν δουλεύει η αγορά, δεν λειτουργεί. Άλλοι είναι οι σκοποί
που διατηρούνται αυτά τα κανάλια. Ο µικρότερος αριθµός κανα-
λιών σηµαίνει αν µη τι άλλο βιώσιµη και υγιή αγορά. 

Εµείς αποδεικνύουµε στην πράξη την προσπάθεια για ευρύτε-
ρες συγκλίσεις του πολιτικού συστήµατος. Καταθέσαµε νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ,
εκτός από αναποτελεσµατικός γίνοµαι και κουραστικός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Τελειώνω.

Θα τις δείτε. Ό,τι δεσµευτήκαµε και παραπάνω απ’ αυτά που
δεσµευτήκαµε είναι µέσα. Δεν τις παρουσιάζω γιατί έχει δίκιο ο
Πρόεδρος.

Ολοκληρώνω µε το ότι εµείς, παρά τις αντιξοότητες, θα υλο-
ποιήσουµε τις δεσµεύσεις µας, θα εφαρµόσουµε πολιτικές κοι-
νωνικής δικαιοσύνης, θα υπερασπιστούµε την τιµή, την αξιο-
πρέπεια και την ανεξαρτησία του πολιτικού συστήµατος από το
οικονοµικό σύστηµα της χώρας και θα θωρακίσουµε τη δηµοκρα-
τία µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
ράογλου και µετά ο κ. Παπαχριστόπουλος, τον οποίο έχουµε αδι-
κήσει παρ’ ότι είναι ο πρώτος που σέβεται µε θρησκευτική
ευλάβεια τον χρόνο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο
για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Καράογλου.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μία ερώτηση για τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, µετά. Διευκολύ-
νετε τη διαδικασία, κύριε Αυγενάκη.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τώρα θα µιλήσει.
Με την άδεια του Σώµατος και του κ. Καράογλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Απλώς µία ερώτηση κύριε

Υπουργέ: Εκτός απ’ αυτές τις βελτιώσεις, θα υπάρξουν άλλες
από µέρους σας; Υπάρχουν άλλες που αφορούν το δικό σας
Υπουργείο; 

Και πιο συγκεκριµένα για το άρθρο 21 που γίνεται πολύς
λόγος που, κατά την άποψή µας, είναι µια καθαρά φωτογραφική
διάταξη δεν είπατε κάτι. Αν έχετε κάτι να πείτε, πείτε το τώρα,
είναι σηµαντικό, για να κάνουµε κουβέντα επί όλων των βελτιώ-
σεων που έχετε κάνει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό για να
απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Λέτε ότι είναι φωτογραφική διάταξη. Για όνοµα του
θεού! Εδώ έχω πίνακες και της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» και της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» και απ’ ό,τι µου έστειλαν από το Υπουργείο θα στείλουν
και από την «ΕΓΝΑΤΙΑ», αλλά δεν πρόλαβαν, ότι µε τη διάταξη
που είχατε περάσει να µην αποδίδεται ΦΠΑ, να εξαιρούνται από
τον ΦΠΑ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Άλλο πράγµα λέω. Λέω για τις
µπάρες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Για τις µπάρες, όχι, δεν υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση
στο άρθρο 21. 

Θεωρούµε ότι η οδική ασφάλεια ισχύει µε όλους τους όρους
και τους κανόνες. Οι όροι και οι κανόνες είναι να υπάρχουν κάθε
τριάντα, σαράντα χιλιόµετρα σταθµοί εξυπηρέτησης αυτοκινητι-
στών, όπως είναι στις εγκεκριµένες µελέτες από το Υπουργείο
για τις παραχωρήσεις. Και είπαµε ότι πρέπει οι παραχωρησιούχοι
να προχωρήσουν, να φτιάξουν τους σταθµούς για να κλείσουν
όλες οι δίοδοι. Είµαστε σε συνεννόηση µαζί τους.

Κύριε Αυγενάκη, αυτή η ρύθµιση ήταν σε γνώση της υπηρε-
σίας όταν εστάλη χωρίς να το ξέρει η πολιτική ηγεσία επιστολή
για να κλείσει η έξοδος της εθνικής, που σήµαινε ότι οι κάτοικοι
τριών οικισµών δεν µπορούσαν να πάνε στα χωράφια τους χωρίς
να πληρώσουν διόδια. Έχουµε µία ευαισθησία σε αυτό το θέµα
εµείς. Δεν ξέρω αν είναι ο κ. Παφίλης εδώ να το πιστοποιήσει
που ανεβοκατεβαίνει κάθε ηµέρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

ράογλου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Πριν µε χρονοµετρήσετε, κύριε

Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να έχω ένα λεπτό επί της διαδικασίας
και στη συνέχεια να βάλετε τον χρόνο µου. Ζήτησα τον λόγο επί
της διαδικασίας για ένα λεπτό και το δικαιούµαι βάσει του Κανο-
νισµού.

Επί της διαδικασίας, λοιπόν, θέλω να πω ότι υπάρχει ένα σο-
βαρότατο ζήτηµα σε σχέση µε τη λειτουργία της Βουλής. Θα
πρέπει το συντοµότερο δυνατό το Προεδρείο να προχωρήσει
στην αλλαγή του Κανονισµού της Βουλής. Αυτήν τη φορά δεν
έχουµε τέσσερα κόµµατα, όπως είχαµε στο παρελθόν, αλλά
έχουµε οκτώ κόµµατα. Οκτώ κόµµατα σηµαίνει οκτώ Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι επί δώδεκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καράογλου,
νοµίζω αδικείτε το Προεδρείο τουλάχιστον.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα προσω-
πικά για εσάς. Αναφέροµαι σε ζήτηµα αλλαγής του Κανονισµού
της Βουλής και θεωρώ ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ. Είναι κάτι
που πρέπει να γίνει. Είµαι βέβαιος ότι ο Πρόεδρος ο οποίος και
αυτός ακούει, αλλά και εσείς ακούτε µε προσοχή θα πρέπει να
το αντιµετωπίσουµε. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να µας
απασχολήσει. Έχουµε οκτώ κόµµατα, οκτώ Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, έχουµε ξεκινήσει στη µία η ώρα και έχει πάει πε-
ρίπου 21.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακούστηκε η πρό-
τασή σας, κύριε Καράογλου. Προχωρήστε στην οµιλία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Επίσης, θα πρέπει να δούµε λίγο
και το θέµα του χρόνου, δηλαδή το πόσο µιλάει ο καθένας. Γιατί
προηγουµένως ο συµπαθέστατος Υπουργός κ. Σπίρτζης, έπρεπε
να µιλήσει δέκα λεπτά, αλλά µίλησε είκοσι τρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προς το παρόν τον
δικό σας χρόνο θα τον φάτε έτσι όµως.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ο Πρόεδρος της Βουλής που θε-
ωρητικά είναι αυτός που θα έπρεπε να µας διδάσκει έπρεπε να
µιλήσει δέκα λεπτά, αλλά µίλησε δεκαοκτώ και ούτω καθεξής.

Άρα νοµίζω ότι θα πρέπει να σεβόµαστε τον Κανονισµό όλοι
και τα χρονικά περιθώρια που δίνει στον καθένα µας. Αλλιώς, αν
δεν θέλετε να γίνεται αυτό, τότε να µας ειδοποιείτε ποια µέρα
και τι ώρα θα γίνει η ψηφοφορία, να ερχόµαστε να ψηφίζουµε
και να κάνετε µια διαδικασία µεταξύ σας biz bize και να τελειώνει
η ιστορία.

Πριν έρθω στο νοµοσχέδιο, θέλω να πω κάτι, γιατί βλέπω εδώ
τον αγαπητό µου συνάδελφο, τον Σωκράτη Φάµελλο, τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Πιστεύω -γιατί τον γνωρίζω-
ότι εν τη ρύµη του λόγου του χρησιµοποίησε µια έκφραση ιδιαι-
τέρως βαριά. Είπε δηλαδή ότι ο ελληνικός λαός έβαλε τη Νέα
Δηµοκρατία  στο περιθώριο. Προφανώς, ήταν µια έκφραση που
την είπε –γιατί τον γνωρίζω- εν τη ρύµη του λόγου του και δεν το
εννοούσε. Γιατί είναι µια βαρύτατη έκφραση να πεις ότι το 30%
του ελληνικού λαού είναι στο περιθώριο. Κι εµείς δεν το λέγαµε
αυτό ούτε όταν ο ΣΥΡΙΖΑ το 2007 ή το 2009 φλερτάριζε οριακά
µε το 3%. Δεν είπαµε ποτέ ότι είναι στο περιθώριο. Άρα φαντά-
ζοµαι –επαναλαµβάνω- ότι ήταν µια λάθος έκφραση. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο και θα σας παρακαλούσα, κύριε
Πρόεδρε, να υπολογίσετε από τώρα τον χρόνο µου, γιατί αυτά
ήταν επί της διαδικασίας. Είµαι από αυτούς που έχω µάθει να
λέω τα σύκα-σύκα και τη σκάφη-σκάφη. Είµαι από αυτούς που
πιστεύω ότι τα λάθη του παρελθόντος πρέπει να µας διδάσκουν.
Και µε βάση αυτήν τη λογική τοποθετούµαι και λέω ότι το κλεί-
σιµο της ΕΡΤ τον Ιούνιο του 2013, χωρίς προηγουµένως να υπάρ-
χει ένα συγκεκριµένο σχέδιο εξυγίανσης και επαναλειτουργίας
της την αµέσως επόµενη µέρα, µε άλλες προϋποθέσεις και µε
άλλες προδιαγραφές, ήταν µια λάθος ενέργεια.

Παρ’ όλα αυτά, αυτό δεν πρέπει να είναι άλλοθι για τη «δεύ-
τερη φορά αριστερή Κυβέρνηση», την κυβέρνηση της φτώχειας,
της υπερφορολόγησης, της ραγδαίας αύξησης της ανεργίας και
των αδιεξόδων, η οποία δυστυχώς φοράει ιδεολογικές παρωπί-
δες και καταστρέφει εργολαβικά, θα έλεγα, την οικονοµία, την
υγεία, την παιδεία κι είναι σαφές πως βάζει στο στόχαστρό της
τώρα και το αγαθό της ενηµέρωσης. 

Με το διάτρητο αυτό νοµοσχέδιο που σήµερα συζητούµε µε
κατεπείγουσα και πάλι διαδικασία –αλήθεια, εσείς δεν ήσασταν
που πριν από µερικούς µήνες στηλιτεύατε την κατεπείγουσα δια-
δικασία ως πραξικοπηµατική, αντιδηµοκρατική και όλα τα υπό-
λοιπα;- επιχειρεί µε άκοµψο τρόπο και εν κρυπτώ, καθώς δεν
προηγήθηκε στην ουσία καµµία συζήτηση µε τους αρµόδιους
φορείς, να µοιράσει εκ νέου τα κοµµάτια της τηλεοπτικής πίτας,
χειραγωγώντας τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Με τον µοναδικό
τρόπο που γνωρίζει η Αριστερά, αυτόν της δηµιουργίας των εχ-
θρών και χωρίς κανέναν σεβασµό στην ελευθερία του Τύπου,
αλλά και χωρίς ειλικρινή διάλογο, στοχοποιεί τηλεοπτικούς σταθ-
µούς µε διάφορα προσχήµατα και επιχειρεί να αποσπάσει την
προσοχή της κοινωνίας από θέµατα πολύ σηµαντικά, όπως είναι
τα δυσάρεστα και επώδυνα µέτρα που επιβάλλει, νοµοθετώντας
κατά συρροή, χωρίς κανένα κοινωνικό και προοδευτικό πρόσηµο. 

Στοχοποιεί τους τηλεοπτικούς σταθµούς που µέχρι πριν από
λίγο καιρό µε τη µόνιµη, συνεχή και ξεδιάντροπη προβολή συγ-
κεκριµένων στελεχών της τους µετέτρεψε σε αστέρια, ενώ απο-
δείχθηκε εκ του αποτελέσµατος ότι τελικά ήταν ποµφόλυγες
-βλέπε Βαρουφάκης. 

Προσέξτε. Ισχυρίζοµαι ότι η εξυγίανση του τηλεοπτικού τοπίου
είναι απαραίτητη. Ωστόσο, µελετώντας προσεχτικά το νοµοσχέ-
διο, τολµώ να πω ότι δεν είναι αυτός ο ειλικρινής στόχος της Κυ-
βέρνησης. Η επιβολή περιορισµένου, ελεγχόµενου αριθµού
καναλιών που θα αδειοδοτηθούν είναι καιροσκοπική, είναι ανα-
χρονιστική. Καταστρατηγεί τη δηµοκρατία, φιµώνει την ποθού-
µενη πολυφωνία, περιορίζει σηµαντικά τον τηλεοπτικό
πλουραλισµό, ελέγχει την πληροφόρηση, στηρίζει το κρατικό µο-
νοπώλιο, ενισχύει τον κακώς εννοούµενο ανταγωνισµό, διαµορ-
φώνει µία εικονική πραγµατικότητα και προσπαθεί να χειραγω-
γήσει τον ελληνικό λαό, ενώ την ίδια στιγµή καθιστά τον αρµόδιο
Υπουργό απόλυτο ρυθµιστή της κατάστασης και εθνικό κανα-
λάρχη, µιας και θα είναι αυτός που θα αποφασίζει κατά το δο-

κούν για τον τελικό αριθµό των τηλεοπτικών αδειών.
Μιλάµε, δηλαδή, κατ’ ουσίαν για την απόλυτη επιστροφή σε

κοµµουνιστικά καθεστώτα που συναντάµε µονάχα στο τηλεο-
πτικό τοπίο της Βόρειας Κορέας. Αυτό είναι προφανώς το όνειρο
και το όραµα του κ. Τσίπρα και των συνεργατών του για την ενη-
µέρωση των συµπολιτών µας. Φαίνεται ότι µετά την καθεστωτι-
κής αντίληψης και νοοτροπίας αποποµπή της κ. Σαββαΐδου
προχωράει να ξεκαθαρίσει το τηλεοπτικό τοπίο µε τον τρόπο που
αυτός αντιλαµβάνεται.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλά και ανοικτά ζητήµατα, τα οποία πρέ-
πει να συζητήσουµε σοβαρά. Ένα από αυτά έθιξε προηγουµένως
ο κ. Μιχαλολιάκος και θα πρέπει, κύριε Υπουργέ -επειδή είστε
από την περιοχή και γνωρίζετε πολύ καλά τα θέµατα- να πάρετε
θέση επί του ζητήµατος αυτού, πώς δηλαδή θα προστατεύσουµε
τα εθνικά συµφέροντα από την παροχή αδείας σε περιφερειακό
ή εθνικό κανάλι σε συγκεκριµένες ευαίσθητες εθνικές περιοχές,
καθώς και αν υπάρχουν κάποια κριτήρια ή αν σκοπεύετε να βά-
λετε κάποια κριτήρια για το ποιοι τελικά θα γίνουν ιδιοκτήτες πε-
ριφερειακών ή εθνικών τηλεοπτικών καναλιών και ειδικά όταν
αυτά τα περιφερειακά κανάλια είναι σε ευαίσθητες εθνικές πε-
ριοχές -και αναφέροµαι στη Θράκη και το ανατολικό Αιγαίο. 

Ένα άλλο σοβαρότατο ζήτηµα είναι αυτό που σχετίζεται µε το
µέλλον των δηµοτικών τηλεοπτικών σταθµών. Θέτω το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα, φέρνοντας ενώπιον της Ολοµέλειας του ελληνικού
Κοινοβουλίου το θέµα της δηµοτικής τηλεόρασης Θεσσαλονί-
κης. 

Με το νοµοσχέδιο-παγίδα που έρχεται για ψήφιση είναι άµε-
σος ο κίνδυνος να πέσει «µαύρο» στο «TV100», στο κανάλι της
Θεσσαλονίκης. Σύµφωνα µε τα όσα προβλέπει η κυβερνητική
πρόταση, οι δηµοτικοί τηλεοπτικοί σταθµοί θα πρέπει να λειτουρ-
γούν µε καθεστώς ανώνυµων εταιρειών και όχι ως σχήµατα δη-
µοτικών επιχειρήσεων ειδικού σκοπού. 

Στην πράξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό σηµαίνει ότι
παύει η δυνατότητα χρηµατοδότησης από τους δήµους και µοι-
ραία οδηγούνται αυτοί οι σταθµοί σε αναγκαστικό λουκέτο. Και
αυτό δεν αφορά µόνο το «TV100», αλλά αφορά και άλλα δηµο-
τικά κανάλια που υπάρχουν στην υπόλοιπη Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η εξέλιξη αυτή σε ό,τι αφορά την πόλη µας σηµαίνει ότι η ει-
κόνα της πόλης θα σβήσει, ότι η φωνή της τοπικής ενηµέρωσης
θα σιγήσει, ενώ εκατοντάδες εργαζόµενοι -δηµοσιογράφοι, τε-
χνικοί και διοικητικό προσωπικό- θα προστεθούν στον µακρύ κα-
τάλογο της ανεργίας, που ήδη έχει η πόλη της Θεσσαλονίκης. 

Υπό αυτό το πρίσµα, καλώ την Κυβέρνηση να µην προχωρήσει
στην εξίσωση των δηµοτικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης µε τα
ιδιωτικά, σε ό,τι αφορά τις προϋποθέσεις αδειοδότησης, διότι µε
αυτόν τον τρόπο τα οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια στον µαρα-
σµό και στην απαξία. 

Όπως καλώ, επίσης, και τους αγαπητούς κυβερνητικούς συ-
ναδέλφους της Α’ και Β’ εκλογικής περιφέρειας να αναλάβουν
τις ευθύνες τους, προτρέποντάς τους να ενώσουµε τις δυνάµεις
µας, προκειµένου, έστω και την τελευταία στιγµή, να αποφευχθεί
το «µαύρο» στην «TV100», στο πρώτο δηλαδή τηλεοπτικό µέσο
στη χώρα που έσπασε το µονοπώλιο της κρατικής τηλεόρασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καράογλου,
επειδή είστε υπέρ του να µιλούν οι Βουλευτές, αν µπορείτε, συν-
τοµεύετε, παρακαλώ. Βάλτε µία τελεία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η ενδυνάµωση της φωνής της Θεσσαλονίκης και η ανάδειξη

των προβληµάτων της πρέπει να αποτελούν προτεραιότητα όλων
των Βουλευτών που την εκπροσωπούν στο Κοινοβούλιο, ανεξαρ-
τήτως κόµµατος και ιδεολογίας. Η Θεσσαλονίκη δεν αντέχει το
κλείσιµο άλλων µέσων ενηµέρωσης. 

Σε διαφορετική περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι
βάλουν µε την υπογραφή τους ταφόπλακα στη δηµοτική τηλεό-
ραση Θεσσαλονίκης, ας βρουν και τις απαντήσεις στο ερώτηµα
που θα τους απευθύνει η κοινωνία της πόλης µας: «Τι κάνατε και
πού ήσασταν όταν έπεσε το «µαύρο» στο «TV100»;. 

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι είναι προφανές, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, πως η Νέα Δηµοκρατία καταψηφίζει το συγκεκριµένο
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νοµοσχέδιο. Είναι προφανές, επίσης, ότι δεν πρόκειται να σας
ακολουθήσουµε στην απόφασή σας να στήσουµε στα έξι µέτρα
την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση.

Το είπα από την αρχή της οµιλίας µου και θα το επαναλάβω
και πάλι. Το νοµοσχέδιο αυτό σηµατοδοτεί το τέλος της πολυ-
φωνίας και οδηγεί στην πλήρη χειραγώγηση των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης από τον κ. Τσίπρα και τους εκλεκτούς του φίλους. 

Γι’ αυτό σας καλώ, έστω και την ύστατη ώρα, να επιστρέψετε
στον λόγο και στον δρόµο της λογικής. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
για µισό λεπτό; Θέλω να πω κάτι για το θέµα των σταθµών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων): Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία
εύλογη απορία, πώς µπορούν να ελεγχθούν οι παραµεθόριοι
σταθµοί, όταν περάσουν σε χέρια τα οποία εκπέµπουν µε κάποια
προπαγάνδα, η οποία δεν είναι δεοντολογική. 

Το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο έχει πολλούς τρόπους
να ελέγξει τους τηλεοπτικούς σταθµούς που εκπέµπουν αντιδε-
οντολογικά, πολλώ δε µάλλον όταν εκπέµπουν µε προπαγάνδα,
η οποία είναι αντεθνική. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Είµαι γύρω στους οκτώ µήνες σε αυτή την Αίθουσα και θέλω

να πιστεύω ότι είµαι από τους πιο επιµελείς Βουλευτές, δηλαδή
είµαι πολλές ώρες µέσα στο Κοινοβούλιο. 

Ακραία έκφραση δεν άκουσα ποτέ από κανέναν Αρχηγό κόµ-
µατος για κάποιον άλλον. Μερικές φορές υπάρχει µια µεγάλη έν-
ταση και κάποιες φορές ακούγονται, όχι όµως από υψηλόβαθµα
στελέχη. Και µου έχει κάνει καλή εντύπωση. 

Πριν τρεις µέρες -επειδή άκουσα για Βόρειο Κορέα, για κοµ-
µουνιστικά καθεστώτα, για Γκέµπελς- έζησα την εξής τηλεοπτική
εµπειρία. Καλεσµένος στην «ΕΤ1» ήταν ένας από τους τέσσερις
υποψήφιους για το χρίσµα του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας.
Εµβρόντητος άκουσα να αποκαλεί τον Πρωθυπουργό της
χώρας, όχι µία αλλά τρεις φορές, πολιτικό απατεώνα. Και ένας
σεµνός -πράγµατι- εκφωνητής, ο οποίος δεν ήξερε τι να κάνει,
χαµογέλαγε. 

Αυτή είναι η απάντηση…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα την έκλεψε από τους προ-

ηγούµενους. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι η απάντηση στο

πόσο κατευθυνόµενη είναι η καινούρια «ΕΤ1».
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μιας και µιλάµε για ένα

νοµοσχέδιο που αφορά τα…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το «γερµανοτσολιάδες» το ξέχασες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Βούλτεψη, στη

Βόρεια Κορέα δεν επιτρέπονται οι διακοπές. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, επιτρέπονται, αλλά µετά…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχω διακόψει ποτέ

κανέναν. Κι έχω πάρα πολλές ενστάσεις για αυτά που λέγονται. 
Θέλω λοιπόν να µπούµε στην ουσία και να θυµίσω το εξής:

Πόσα κανάλια πράγµατι λειτουργούν εδώ και χρόνια. Ξέρει όλος
ο κόσµος ότι οικονοµικά, σχεδόν κανένα από αυτά δεν βγαίνει.
Κανένα. Προφανώς, υπάρχει κάποιος άλλος τρόπος για να λει-
τουργούν τόσο επίµονα οκτώ, εννέα κανάλια και µερικά τοπικά.
Και λες «καλά, πώς βγαίνουν όλοι αυτοί;» τη στιγµή που ο καθ’
ύλην αρµόδιος υπεύθυνος πριν δώδεκα χρόνια επί κυβερνήσεως
Σηµίτη είχε πει «στη χώρα σας επιβίωναν δεν επιβίωναν ενάµισι
µε δυόµισι κανάλια»; Και τον έδιωξαν κιόλας. Παραπάνω δεν ήθε-
λαν να ακούσουν. 

Προφανώς, υπάρχει άλλος τρόπος. Να δούµε ποιος είναι αυτός
ο τρόπος. Εξηγούµαι. 

Θέλω να θυµίσω ότι υπήρχε ένας απίστευτος χορός πληροφό-
ρησης κατευθυνόµενης στο Χρηµατιστήριο, όπου ένα µεγάλο
κοµµάτι Ελλήνων οδηγήθηκε να παίζει τις περιουσίες του. Ανε-
ξέλεγκτα τότε τα κανάλια έλεγαν ότι το Χρηµατιστήριο αντανα-
κλά την ευρωστία της οικονοµίας της χώρας και κάτι τέτοια.
Ήταν κάπου στις εξίµισι χιλιάδες κάποιοι τότε από απίστευτες
εταιρείες που δεν υπήρχαν πουθενά, που, που, που…Να µη τα
θυµίσω. 

Τα ίδια τα κανάλια µπήκαν τότε στο Χρηµατιστήριο και κέρδι-
σαν άπειρα χρήµατα. Και βέβαια, έγινε η µεγαλύτερη αναδιανοµή
πλούτου. Ήταν η πρώτη εµπειρία για το τι σήµαινε «ελεύθερη τη-
λεόραση». Αυτό έγινε γύρω στο ’99, αν θυµάµαι καλά. 

Θέλω να θυµίσω, επίσης, ότι η τέταρτη εξουσία σήµερα δεν
θυµίζει σε τίποτα ούτε την εποχή του Βλάχου, ούτε του Κόκκα,
ούτε του Δηµήτρη Λαµπράκη. Οι άνθρωποι αυτοί δεν είχαν τί-
ποτε άλλο εκτός από µία εφηµερίδα. Και πράγµατι, έλεγχαν την
εξουσία. Και έτσι έπρεπε να είναι. Και έτσι θα πρέπει να συνεχίσει
να είναι η τέταρτη εξουσία.  Πού αυτά σήµερα; 

Δεν άκουσα ποτέ κάτι, για παράδειγµα, για την υπερτιµολό-
γηση των Ολυµπιακών Αγώνων. Καµµιά τηλεόραση δεν ανέφερε
κάτι, πουθενά δεν ανεφέρθη, παρά µόνον σε κανένα περιθω-
ριακό κανάλι, σε καµµιά εφηµερίδα που δεν την υπολογίζεις και
πολύ. Είχε προϋπολογιστεί τότε γύρω στα 4 µε 5 δισεκατοµµύρια
κι έφτασαν πάνω από 20. Κανείς δεν µίλησε ποτέ για τις εισροές-
εκροές που κοβόταν ο φουκαράς ο Γιώργος Σούρλας να τις
ελέγξουµε. Γιατί άραγε κανένα κανάλι δεν τα σήκωνε; Φτάσαµε
τώρα στην Επιτροπή Ανταγωνισµού να δώσει µε στοιχεία ότι έξι
εταιρείες έπαιρναν το 80% των έργων επί χρόνια και ήταν συνεν-
νοούµενες µεταξύ τους. Ούτε για αυτό ακούσαµε τίποτα. 

Θέλω να πω το εξής: Μήπως ζούµε σε άλλη χώρα; Μήπως ξέ-
χασε κανείς ότι ο µόνος που είχε αντιδράσει τότε για τον τρόπο
που δόθηκαν τότε οι άδειες στα κανάλια ήταν ο Κωστής Στεφα-
νόπουλος, που ζει ακόµη; Σέβοµαι τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη,
αλλά πιστεύω ότι ήταν µεγάλο λάθος του και το πλήρωσε. Ένας
συγκεκριµένος καναλάρχης, µάλιστα, είχε πει «θα διαθέσω ένα
εκατοµµύριο και θα τον «ρίξω»». Και τον «έριξε». 

Θέλω ακόµη να θυµίσω ότι ένας Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ –ζει
ακόµα- είχε πει ότι υπάρχουν κλαδικές -µέσα στο Κοινοβούλιο το
είχε πει πολλές φορές- επιχειρηµατιών και καναλαρχών.

Οκτακόσια οκτώ εκατοµµύρια είναι τα φανερά χρήµατα που
δόθηκαν σε τηλεοπτικά µέσα, χωρίς καµµία εγγύηση. Ούτε αυτό
το θυµόµαστε; Και δεν µπαίνει µέσα το 2% που δεν πλήρωσαν
ποτέ. Δεν µπαίνει το 20%. Δεν µπαίνουν τα υπόλοιπα, οι χρηµα-
τοδοτήσεις όσων είχαν σχέση µε τη συγκεκριµένη εταιρεία ή επι-
χείρηση. Πιστεύω ότι έχει έρθει το τέλος αυτών των ανθρώπων. 

Μου έκανε φοβερή εντύπωση το άρθρο ενός ανθρώπου που
έχω πολλές διαφωνίες, εχθές στην εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»,
ότι όλα αλλάζουν και ότι η αυριανή µέρα θα είναι άλλη. Κι εγώ
το πιστεύω ότι θα είναι άλλη. Η εποχή που ο καναλάρχης ή ο τρα-
πεζίτης έπαιρνε τον πολιτικό ή τον δηµόσιο υπάλληλο και του
έλεγε «θα κάνεις αυτό» πιστεύω ότι έχει περάσει ανεπιστρεπτί. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, αν θέλετε τη γνώµη µου, είναι πολύ επι-
εικές. Εγώ θα το ήθελα πιο αυστηρό. Παρ’ όλα αυτά, πιστεύω ότι
βάζει τις σωστές βάσεις για να µπει τάξη. Δεν είναι θέµα –πι-
στέψτε µε- νόµων. 

Άκουσα, ας πούµε, µε προσοχή τον παλιό αρχηγό του ΠΑΣΟΚ
να µιλάει για τη συνταγµατικότητα και µου θυµίζει όλη τη διαδι-
κασία. Πάλι τα ίδια! Όταν ο Προκόπης ο Παυλόπουλος έφερνε
τον βασικό µέτοχο µε την έγκριση του Κώστα  Καραµανλή –συγ-
χωρήστε µου τη λαϊκή έκφραση- «έφαγε πόρτα» όχι µόνο στην
Ελλάδα, αλλά και στην Ευρώπη. Μου κάνει εντύπωση πως οι
Βουλευτές αυτού του κόµµατος, που ο τότε αρχηγός τους και ο
σηµερινός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας αναγνώριζαν ότι κάτι
έπρεπε να αλλάξει, σήµερα παρουσιάζουν ένα άλλο πρόσωπο.

Χαιρετίζω θετικά τη δήλωση του Ποταµιού ότι επί της αρχής
θα δει τι θα ψηφίσει. Θέλω να πιστεύω ότι και το ΠΑΣΟΚ µπορεί
να το σκεφτεί ξανά. Εγώ θα καλούσα και τη Νέα Δηµοκρατία να
το δει ξανά.

Θέλω να θυµίσω -και να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε- ότι ο Ιγνά-
σιο Ραµονέ το 2002 είχε γράψει ένα συγκλονιστικό βιβλίο, τη «Γε-
ωπολιτική του χάους», στο οποίο προέβλεπε µε µαθηµατική
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ακρίβεια πως η πολιτική έχει δώσει τη θέση της στους επιχειρη-
µατίες, στα πολυµέσα. Έκανε µία ολόκληρη αναφορά ο Ραµονέ,
ο παλιός διευθυντής της «MONDE DIPLOMATIQUE», για το πώς
η πολιτική σιγά-σιγά υποχωρεί και το κουµάντο πλέον -κι όχι µόνο
στην Ελλάδα, που το ζούµε στο πετσί µας- το κάνουν κάποιοι επι-
χειρηµατίες. 

Εγώ πιστεύω ότι πρέπει τουλάχιστον σήµερα, που µας δίνεται
µία φοβερή ευκαιρία, φοβερή, µοναδική, ιστορική ευκαιρία -και
ξεχάστε αν κυβερνάει ο ΣΥΡΙΖΑ και στηρίζεται και από τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες- να πάµε κόντρα σε αυτήν τη νοοτροπία, να
έλθει πάλι η πολιτική στο προσκήνιο και οι επιχειρηµατίες να κά-
νουν αυτό που πρέπει να κάνουν πάντα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Παπαχριστόπουλε.
Ο κ. Παππάς έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Προτού τοποθετηθώ, θα ήθελα να κάνω

µία παρατήρηση. Άκουσα τον προηγούµενο οµιλητή, τον κ. Κα-
ράογλου -και δεν έχει τόνο προσωπικής αναφοράς- να αναφέρε-
ται σ’ ένα θέµα, το οποίο τόνισε ο αρχηγός του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, ο κ. Μιχαλολιάκος, στην οµιλία του
νωρίς το απόγευµα, σε ό,τι αφορά τα περιφερειακά κανάλια και
ιδιαίτερα αυτά που είναι σε παραµεθόριες περιοχές. Ανέφερε ο
κ. Καράογλου την περιοχή Θράκης και ανατολικού Αιγαίου. Ανέ-
φερε τον κ. Μιχαλολιάκο, προς τιµήν του. Όµως, δεν ξέρω γιατί
τον ανέφερε, ίσως το έκανε απευθυνόµενος προς τους δικούς
του ψηφοφόρους. Αυτό είναι µία άλλη συζήτηση. 

Άκουσα, επίσης, την απάντηση του κυρίου Υπουργού, που είπε
ότι υπάρχει δικλίδα ασφαλείας, υπάρχει το Εθνικό Ραδιοτηλεο-
πτικό Συµβούλιο, το οποίο έχει τους τρόπους να διασφαλίσει από
την αντεθνική προπαγάνδα, αν το είπατε κάπως έτσι.

Ερωτώ: Ποιοι είναι αυτοί οι τρόποι; Τα πρόστιµα, που ενδεχο-
µένως θα βάλει -να προσθέσω εγώ- και στην περιοχή της Ηπεί-
ρου, γιατί δεν είναι µόνο η περιοχή της Θράκης και του
ανατολικού Αιγαίου; Θα βάλει τα πρόστιµα, λοιπόν, το Ραδιοτη-
λεοπτικό Συµβούλιο, ώστε να κλείσει αυτούς τους τηλεοπτικούς
σταθµούς που ενδεχοµένως θα κάνουν προπαγάνδα στην ίδια
µας τη χώρα;

Βλέπουµε ακριβώς τι προπαγάνδα γίνεται. Πριν από λίγη ώρα
διάβασα στο διαδίκτυο ότι εν όψει ενός αγώνος µεταξύ ελληνι-
κής και τουρκικής οµάδος έχει γεµίσει το κέντρο της Αθήνας
τουρκικά συνθήµατα. Αυτή είναι η διασφάλιση, λοιπόν, της ευ-
νοµίας και της –θα έλεγα- τάξεως κατά τα εθνικά πρότυπα,
ακόµα και του κέντρου της πρωτεύουσας;

Σε ό,τι αφορά το εν λόγω σχέδιο νόµου θέλω να πω ότι κατά
την προηγούµενη εικοσιπενταετία, όταν άρχισαν κατά τρόπο
σκανδαλώδη και χαριστικό οι αναλογικοί σταθµοί, υιοθετήθηκε
από το καθεστώς -και αναφέρω καθεστώς, διότι δεν υπήρξε καµ-
µία διαφορά µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ σε αυτήν την
εικοσιπενταετία, αµφότεροι είχαν τα ίδια χαρακτηριστικά άσκη-
σης της εξουσίας- πληθώρα διατάξεων που ρύθµιζαν τον χώρο
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και την αδειοδότησή τους. Ο τε-
λευταίος νόµος µάλιστα, ο ν. 3592/2007 συντήρησε, κατά τον
τρόπο µε τον οποίον τροποποιήθηκε, ένα νοµιµοφανές -θα λέ-
γαµε- καθεστώς, το οποίο όχι µόνο κάλυπτε την αδυναµία της δι-
οίκησης να ανταποκριθεί στις δουλειές της έναντι των
εργολάβων, αλλά επίσης άφηνε και τους καναλάρχες, αυτούς
τους ταυτόχρονα εκβιαστές και εκβιαζόµενους της εκάστοτε πο-
λιτικής ηγεσίας, εντελώς ασύδοτους.

Mε τον τρόπο, λοιπόν, αυτόν η διεφθαρµένη ηγεσία απέδειξε
τον µεγάλο της «σεβασµό» έναντι της ελληνικής δικαιοσύνης, η
οποία ελληνική δικαιοσύνη είχε εκφράσει επανειληµµένα αποφά-
σεις των ανωτάτων δικαστηρίων και κυρίως του Συµβουλίου της
Επικρατείας, που αναφέρονταν στην ανάγκη θεσµοθέτησης κα-
νόνων λειτουργίας. 

Η διοίκηση ουδέποτε έκανε κάτι ή –καλύτερα- συνέχισε να εµ-
παίζει και τους θεσµούς και την πολιτεία και πολύ περισσότερο
να εµπαίζει τους πολίτες και να διαπλέκεται, κατά τη γνωστή συ-
νήθεια της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Έτσι, λοιπόν, ουδέποτε έγινε µια πραγµατική δηµοπράτηση

των συχνοτήτων που αποτελούν, όπως τόνισε και ο Γενικός µας
Γραµµατέας, περιουσία του ελληνικού λαού, οι δε καταληψίες
των συχνοτήτων, µε βάση το δίκαιο του ισχυρότερου, δηλαδή µε
τον νόµο της ζούγκλας, όχι µόνο δεν έπαθαν τίποτα, αλλά αντί-
θετα βρήκαν και δουλειά, αφού το κανάλι απετέλεσε το εφαλτή-
ριο για να πάρουν µεγάλες αναθέσεις δηµοσίων έργων, τις
οποίες ακόµα πληρώνει ο λαός και θα συνεχίσει να πληρώνει
µέσω των διοδίων, των υπερτιµολογήσεων, των κακοτεχνιών και
όλων αυτών των σκανδάλων που ουδέποτε τιµωρήθηκαν. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση, λοιπόν, που επαγγέλλεται την ηθική
στην εξουσία, συνεχίζει την ίδια οδό, ακολουθεί την πεπατηµένη,
δηλαδή δίνει τις άδειες κατ’ ουσίαν στους ίδιους καναλάρχες,
ξαναµοιράζει την τράπουλα και την ξαναµοιράζει στους ίδιους
παίκτες, οι οποίοι συµµετέχουν επί ίσοις όροις µε άλλους στη
νέα, όπως λέγεται, ψηφιακή εποχή, στην οποία ήδη έχουν κυ-
ρίαρχη θέση λόγω της παράτυπης κατάληψης συχνοτήτων, που
τους έχει αποδώσει και φήµη και δουλειές. Και παρά το γεγονός
ότι τις απέκτησαν χωρίς αντάλλαγµα, κατάφεραν να χρεωθούν
σε τέτοιο βαθµό, ώστε σήµερα να µιλάµε για άλλη µια µεγάλη
τρύπα ιδιωτικού χρέους εκατοντάδων εκατοµµυρίων, που κανείς
δεν λέει ποιος θα τα καταβάλει και εάν τυχόν οι επιχειρήσεις
αυτές κλείσουν, απολύοντας και εργαζοµένους, τι θα γίνει µε όλα
αυτά τα χρέη, µε όλα αυτά τα χρήµατα. 

Το µόνο, λοιπόν, που καταφέρνει να φέρει το νοµοσχέδιο αυτό
είναι να αλλάξει το χρώµα της καρέκλας που διευθύνει την ορ-
χήστρα της διαφθοράς, δηλαδή να τη µεταφέρει στους «ηθι-
κούς» της Αριστεράς -εάν θέλετε, βάζετε και το «Αριστεράς»
εντός εισαγωγικών- που χωρίς κανέναν ουσιαστικό έλεγχο θα
διαπλέκονται ελεύθερα µε τους µεγαλοϊδιοκτήτες των µέσων, για
δικό τους φυσικά όφελος. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, δεν νοµοθετείτε µόνο για τον
εαυτό σας αλλά και για όλους όσους θα καθίσουν σε αυτήν τη
θέση, πρέπει να είστε ιδιαίτερα καλοπροαίρετος για να πιστεύετε
ότι η συγκέντρωση τόσης εξουσίας στα χέρια του ελεγκτικού
κρατικού µηχανισµού µπορεί πάντα να αποβεί σε καλό του κοι-
νωνικού συνόλου, ειδικά όταν έχει να κάνει µε αδίστακτους και-
ροσκόπους και επιχειρηµατίες που δεν σέβονται όχι µόνο την
αποστολή τους, ώστε να είναι στοιχειωδώς αµερόληπτοι, αλλά
ούτε και το Σύνταγµα που ρητά επιτάσσει αντικειµενικότητα και
αµεροληψία στην µετάδοση της είδησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας
µου. Δεν θα αναφερθώ για την οικονοµία του χρόνου στα θέ-
µατα, ειδικά του άρθρου 14 και 15 του Συντάγµατος, τα οποία
ανέλυσε ο Γενικός µας Γραµµατέας, ο κ. Μιχαλολιάκος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)  

Θα πω όµως ότι έχουµε το φαινόµενο να υπάρχει µια άνιση µε-
ταχείριση –και το λέω για να ξανακουστεί σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα και ιδιαίτερα να το µάθει ο ελληνικός λαός, ο οποίος το
γνωρίζει και ένα µεγάλο κοµµάτι του µας εµπιστεύεται και καλά
κάνει- της τρίτης πολιτικής δύναµης του τόπου, της Χρυσής
Αυγής, τόσο προεκλογικά όσο και ανεξαρτήτως εκλογών. Γι’
αυτόν τον λόγο έχω την υποχρέωση και εγώ να επαναλάβω τα
λόγια του Αρχηγού µας και να πω ότι είναι τιµή µας που µας απο-
κλείουν οι διαπλεκόµενοι νταβατζήδες των καναλιών. 

Κυρίες και κύριοι, υπάρχουν πολλές τρύπες και πολλά ερωτη-
µατικά, τα οποία θα πρέπει να τονίσουµε στη βάση αυτού του σχε-
δίου νόµου. Πιστεύω ότι δεν υπάρχει ούτε υπευθυνότητα ούτε
προγραµµατισµός σε αυτό το σχέδιο νόµου, ότι η Κυβέρνηση συ-
νεχίζει να έχει µια πορεία στο σκοτάδι µε τα φώτα κλειστά, όπως
κάνει συνήθως σε πολλά σπουδαία θέµατα. Δεν έχει προγραµµα-
τισµό. 

Ιδιαίτερα µου κίνησε το ενδιαφέρον –και το επαναλαµβάνω-
που στα άρθρα 44 και 51 αναφέρεται ότι το ύψος των εξόδων
λειτουργίας της νέας εταιρείας δεν µπορεί να εκτιµηθεί εκ των
προτέρων. 

Έχετε τόσους συµβούλους, τους οποίους τους χρυσοπληρώ-
νει ο ελληνικός λαός και έχετε το θράσος να λέτε σε ένα σχέδιο
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νόµου ότι το ύψος της δαπάνης δεν µπορεί να εκτιµηθεί εκ των
προτέρων. Τι σχέδιο νόµου, λοιπόν, είναι αυτό; Στα κουτουρού; 

Κλείνοντας, θέλω να κάνω επισηµάνσεις για θέµατα που πρέ-
πει να τονιστούν. 

Πρώτον, τι θα γίνει µε τις υπάρχουσες άδειες των σταθµών;
Θα επανεξεταστούν όντως από µηδενική βάση; 

Δεύτερον, θα τηρηθούν οι προϋποθέσεις που τίθενται µε το
παρόν νοµοσχέδιο; Γιατί έτσι όπως είναι διαµορφωµένο το πλαί-
σιο λειτουργίας των καναλιών, το διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα
το έφτιαξε έτσι, ώστε θα είναι αναγκασµένα πολλά κανάλια να
κλείσουν και πολύ καλά θα κάνουν. 

Τρίτον, αν κλείσουν, τι θα γίνει µε τα πρόστιµα που έχουν επι-
βληθεί από το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο; Θα εισπραχ-
θούν ή ενδεχοµένως θα συνεχίσουν να εισπράττονται; 

Τέταρτον, πρέπει να αρχίσει η υποτιθέµενη διαδικασία επανε-
ξέτασης από µηδενική βάση. Τι θα γίνει, λοιπόν, µε τα κανάλια
που ήδη λειτουργούν; Δεν ξεκαθαρίζεται πλήρως αν θα γίνει επα-
νέλεγχος των υπαρχουσών αδειών λειτουργίας. 

Πέµπτον –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- τι θα γίνει µε τα περί-
φηµα δάνειά τους; Χρωστούν εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ,
λεφτά του ελληνικού λαού, τη στιγµή που η πατρίδα µας στενάζει. 

Επίσης, τι θα γίνει µε τη φορολόγηση των καναλιών; Στην
πράξη πώς θα ελέγχονται οι µετοχές, το ιδιοκτησιακό καθεστώς
και οι διασφαλίσεις που δίνετε για τυχόν εµπλοκή αλλοδαπών,
όπως είπαµε και στην αρχή, εταιρειών στις διαδικασίες λήψης
αδειών; Γιατί και στο παρελθόν πολλά έγιναν και κανείς δεν εν-
διαφέρθηκε. 

Γιατί δεν ενισχύεται, λοιπόν, ο ρόλος του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης, αλλά κυρίως η ανεξαρτησία του και η λει-
τουργική του αυτοτέλεια, η οποία δεν θα πρέπει να διορίζεται
από την εκτελεστική εξουσία; Θα έλεγα ότι σε αυτό το συµβούλιο
θα πρέπει να παίξει ενεργό ρόλο η δικαστική εξουσία. Αυτό το
συµβούλιο πρέπει να απαρτίζεται από ανθρώπους που δεν έχουν
καµµία διαπλοκή µε την εκτελεστική εξουσία, νοµοθέτες, αρεο-
παγίτες, ή άνθρωποι καταξιωµένοι κοινωνικά που δεν έχουν εµ-
πλοκή µε τα πολιτικά πράγµατα. Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει να
λειτουργήσει σωστά η τηλεόραση. 

Εµείς στη βάση, όπως είπε και ο αγορητής µας, επί της αρχής
θα καταψηφίσουµε. Το Σάββατο θα αναφέρουµε ποια άρθρα εν-
δεχοµένως θα συνεχίσουµε να καταψηφίζουµε ή σε ποια άρθρα
θα ψηφίσουµε «παρών» . 

Λέµε τελικώς µήπως µε αυτό το σχέδιο θέλετε να δηµιουργή-
σετε νέα τζάκια και νέους καναλάρχες, δικούς σας καναλάρχες,
ώστε να φροντίσετε να µείνετε όσο το δυνατόν περισσότερο
στην εξουσία. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παφίλης για δώδεκα λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Υπάρχουν -και σωστά- πάρα πολλές
διαµαρτυρίες από Βουλευτές –θα έλεγα όλων των πτερύγων και
από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και από την πλευρά της Νέας Δηµο-
κρατίας- για το πότε θα µιλήσουν. Θα σας πω ότι έχω ξεχάσει τα
τελευταία χρόνια τι σηµαίνει κανονική διαδικασία συζήτησης νο-
µοσχεδίων. Όλα είναι ή επείγοντα ή κατεπείγοντα. 

Εποµένως η διαµαρτυρία προς τα κόµµατά σας, που παλιό-
τερα –και αναφέροµαι σε αυτήν την πτέρυγα- έκαναν ακριβώς
τα ίδια και που τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει ακριβώς τα ίδια. Έρχεται
δηλαδή µε τη διαδικασία του επείγοντος. Γιατί άραγε; Με πολλές
τυµπανοκρουσίες, βαρύγδουπες εκφράσεις -και από τον κύριο
Πρωθυπουργό αναγγέλθηκε- ακούσαµε εδώ σήµερα «κτύπηµα
διαπλοκής», «διασφάλιση πολυφωνίας», «ποιοτικές τηλεοπτικές
υπηρεσίες». 

Καλά, σοβαρολογείτε; Γιατί, λοιπόν, έρχεται µε τη διαδικασία
του επείγοντος; Για να σκεπάσει επικοινωνιακά, όπως είπε και ο
εισηγητής µας, µε έναν επικοινωνιακό αντιπερισπασµό αυτό που
ζει σήµερα η λαϊκή οικογένεια, αυτό δηλαδή που πληρώνει -που
δεν ξέρει κάθε µέρα τι του έρχεται- τα βάρβαρα µέτρα που εφαρ-
µόζει η Κυβέρνηση µε τη σύµφωνη γνώµη των άλλων κοµµάτων,
που τώρα παριστάνουν τον Πόντιο Πιλάτο και σφυρίζουν αδιά-
φορα, λες και δεν ήξεραν τι θα έρθει µε το τρίτο µνηµόνιο. 

Όσο, όµως, και αν επιχειρεί να τα σκεπάσει, αυτό δεν γίνεται
στην πράξη, δεν µπορεί να γίνει γιατί, πρώτον, ο ελληνικός λαός
βλέπει τι του συµβαίνει και, δεύτερον, διότι αυτά που λέτε ή που
προτίθεστε –να πω στην καλύτερη περίπτωση- να κάνετε δεν
ισχύουν στην πραγµατικότητα.

Για να δούµε, λοιπόν, τα βάζει, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση
µε την ολιγαρχία, µε τους καναλάρχες και τη διαπλοκή; Για να
δούµε, µε επιχειρήµατα. 

Τι µας λέτε; Αφού τα βάζετε µε αυτούς που είναι υπεύθυνοι,
άρα θα τους πετάξετε έξω. Θα φύγουν από τον χώρο των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης. Αυτό θα κάνετε; Φυσικά όχι. Θα τους διώ-
ξετε; Όταν εφαρµόσετε εσείς αυτόν το νόµο, ποιος θα κατέχει
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, πλην της ΕΡΤ, που είναι κρατική;
Μήπως τα συνδικάτα, οι επαγγελµατικοί σύλλογοι, οι αγροτικοί
σύλλογοι, οι φοιτητικοί σύλλογοι, οι σύλλογοι γυναικών, οι κοι-
νωνικές οργανώσεις δηλαδή; Φυσικά όχι. Θα τα κατέχουν οι ίδιοι
και κάποιοι νέοι παίκτες, φυσικά από τον ίδιο χώρο και από την
ίδια τάξη, οι καπιταλιστές δηλαδή, οι µεγαλοκαπιταλιστές, οι µε-
γαλοεπιχειρηµατίες. Αυτοί θα µπούνε. Εκτός εάν έχουν 7 εκα-
τοµµύρια εγγύηση να δώσουν τα σωµατεία και όλοι οι υπόλοιποι
για να µπουν –πράγµα που απαγορεύεται βέβαια, ούτε να το
ακούσετε δεν θέλετε- στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης.

Δεύτερον, θα διασφαλίσετε µε το νοµοσχέδιο την πολυφωνία
στα κανάλια; Δηλαδή τι θα αλλάξει αύριο µε την εφαρµογή του
νοµοσχεδίου; Θα ακούσουµε εκποµπές για την ανάγκη κατάργη-
σης της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο, για παρά-
δειγµα, που είναι η βαρβαρότητα του καπιταλισµού; Θα προβλη-
θεί η θέση ότι αυτοί που παράγουν τον πλούτο πρέπει να τον πά-
ρουν κιόλας και όχι να τον κατέχουν οι άλλοι, αυτοί που τους κλέ-
βουν τον πλούτο, δηλαδή οι µεγαλοεπιχειρηµατίες; 

Αυτά θα λένε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, κυρία Καρακώστα,
που διαµαρτύρεστε; Αυτά θα λένε; Δηλαδή οι νέοι ή και οι παλιοί
µαζί ολιγάρχες όπως τους λέτε, να τους πούµε επιχειρηµατίες –
αυτοί τη δουλειά τους κάνουν- θα αλλάξουν όλο το πρόγραµµα
και θα προβάλλουν τέτοιες ιδέες; Θα αυτοκτονήσει, δηλαδή, η
τάξη που κατέχει την εξουσία στο χώρο των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης;

Τι θα πούνε; Ότι ο καπιταλισµός αντικειµενικά, ιστορικά –ανε-
ξάρτητα εάν ο κόσµος έχει αποφασίσει ή όχι- έχει τελειώσει και
µπαίνει εµπόδιο στην πρόοδο και στην εξέλιξη της ανθρωπότη-
τας;

Τι θα λένε τα κανάλια την άλλη µέρα; Θα λένε ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι ένωση του µεγάλου κεφαλαίου, την οποία έχει ζήσει
ο κόσµος και που τον σέρνει στην καταστροφή; Αυτά θα λένε ή
θα πιπιλίζουν τα µυαλά του κόσµου ότι δεν υπάρχει άλλος δρό-
µος και ότι είσαι υποχρεωµένος να ζεις σκλάβος στον 21ο αιώνα; 

Τι θα λένε, αλήθεια, για το ΝΑΤΟ; Θα λένε κάτι διαφορετικό
από αυτά που λένε όλα µαζί; Θα πούνε ότι το ΝΑΤΟ είναι ένας
δολοφονικός οργανισµός; Θα πούνε ότι το ΝΑΤΟ όταν δηµιουρ-
γήθηκε πήρε εκατόν είκοσι αξιωµατικούς των Ες Ες, της Βέρµαχτ
και άλλους, µέχρι το 1961; Τι θα πουν; Για τις επεµβάσεις που
έχει κάνει σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του πλανήτη; Ή θα παπα-
γαλίζουν από το πρωί µέχρι το βράδυ ότι είναι οργανισµός ειρή-
νης και ασφάλειας; 

Τι θα πουν; Ότι πρέπει ο λαός να οργανωθεί, να µαζικοποιήσει
τα συνδικάτα, τις µαζικές οργανώσεις και να παλέψει για να ανα-
τρέψει αυτήν την πολιτική; Αυτά θα πουν ή θα συκοφαντούν –
στον βαθµό που γίνεται- τους αγώνες -µε ελάχιστες εξαιρέσεις
και δεν είναι θέµα µόνο των δηµοσιογράφων- και θα εφαρµόζουν
τη γραµµή των αφεντικών τους, δηλαδή αυτών που κατέχουν τον
πλούτο;

Τρίτο θέµα, κύριε Υπουργέ, που είστε εδώ, αν και είναι ο κ.
Παππάς πιο υπεύθυνος, µήπως θα έχουµε πιο ποιοτικές τηλεο-
πτικές υπηρεσίες; Σε ποιον τα λέτε αυτά; Ειλικρινά, σε ποιον τα
λέτε αυτά;

Και εδώ να κάνουµε µία διάκριση: Ο κ. Παππάς ήταν προσε-
κτικός. Δεν είπε τέτοιες κορόνες. Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ και ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος λίγο ως πολύ µας είπαν ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο θα έχουµε άλλο τηλεοπτικό τοπίο, διαφορε-
τικό. Δηλαδή τι θα κάνουν; Θα πετάξουν τα σίριαλ τα οποία τέλος
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πάντων δεν θέλω να τα σχολιάσω, τις διάφορες αµερικανιές, τα
πολιτιστικά σκουπίδια που προβάλλονται από παντού και θα κά-
νουν ποιοτικό πρόγραµµα για τον ελληνικό λαό; Ξεφεύγει βέβαια
και κανένα και το χρησιµοποιούν σαν πρόσχηµα. Αυτή η πληµ-
µυρίδα, όµως, που διαµορφώνει συνειδήσεις και δεν είναι καθό-
λου τυχαία, είναι η ίδια η ιδεολογία της αστικής τάξης που
προσπαθεί να κάνει τον κόσµο απαθή και να συνηθίσει να βλέπει
τέτοια σκουπίδια.

Άρα όσο ζούµε µαθαίνουµε εδώ µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα έχουµε δη-
λαδή κυριαρχία της αστικής ιδεολογίας. Τα µέσα παραγωγής σε
λίγους, στα µονοπώλια, στο κεφάλαιο. Αυτοί θα έχουν τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης και θα έχουµε ένα διαφορετικό τοπίο. Αυτό
είναι κοροϊδία, τουλάχιστον κοροϊδία, για να µην πω καµµιά βαριά
κουβέντα. 

Εδώ ειπώθηκαν ταυτόχρονα και αλήθειες. Ο κ. Λάππας δεν
είναι εδώ. Γνωριζόµαστε από πολύ παλιά. Όποιος ελέγχει τα µα-
ζικά µέσα ενηµέρωσης, ελέγχει τον πολιτισµό και την πολιτική
κ.λπ.. Σωστά. Ποιοι θα έχουν τα µέσα ενηµέρωσης; Ακόµα και αν
υποθέσουµε ότι υπάρχει στην ΕΡΤ ποιότητα, όλα τα υπόλοιπα,
όλος ο άλλος ορυµαγδός και η µετεγκατάσταση που υπάρχει,
δεν θα αλλάξει; Δεν θα επηρεάζει τον πολιτισµό, την πολιτική;
Δεν θα υπάρχει διασύνδεση; 

Να πούµε και κάτι ακόµα. Αυτό που λέει για τη διαπλοκή, τι
ακριβώς σηµαίνει; Να το εξηγήσουµε. Ποιοι έχουν τα µαζικά
µέσα ενηµέρωσης; Αυτοί που έχουν τις βιοµηχανίες, τον στόλο,
οι εφοπλιστές δηλαδή, αυτοί που έχουν τις τράπεζες.  Έχουν και
τα µαζικά µέσα ενηµέρωσης. Είναι αυτό που λέµε πλουτοκρατία
που ενοχλεί. Αυτή δεν είναι η διαπλοκή; Αυτό θα αλλάξει; 

Υπάρχει και πολιτική διαπλοκή. Η πολιτική διαπλοκή, ανεξάρ-
τητα αν κάποιος «τα παίρνει» ή όχι, είναι αντικειµενική. Είναι δη-
λαδή ποια τάξη εξυπηρετεί η πολιτική που εφαρµόζει κάθε
κόµµα, αν εξυπηρετεί την αστική τάξη, αυτούς που έχουν τον
πλούτο στα χέρια τους ή αν εξυπηρετεί τον λαό. Αυτή η διαπλοκή
θα αλλάξει; Θα αλλάξει η κυβερνητική πολιτική; Αφού αυτοί θα
έχουν την εξουσία στα χέρια τους. 

Επειδή µιλάµε για διαπλοκή και διεθνή µοντέλα, θα σας πω ένα
παράδειγµα. Ο Ρήγκαν ήταν ηθοποιός. Ήταν διαφηµιστής της
«GENERAL ELECTRIC», αν δεν κάνω λάθος, τη δεκαετία του
1960. Έβαλε στόχο λοιπόν η «GENERAL ELECTRIC» και τον
έκανε Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Θέλετε να σας πω και άλλα παραδείγµατα από τον ελεύθερο
κόσµο σας, τον οποίο υπερασπίζεστε εδώ και µάλιστα µε µανία;
Οι άλλοι το λένε πάντα. Ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ έχει βγει µπροστά σε µε-
ρικά πράγµατα. Θα τα πω παρακάτω. 

Τι θα γίνει ουσιαστικά; Θα γίνει αναδιανοµή της πίτας. Αυτό θα
γίνει. Θα είστε διαιτητές των σηµερινών και άλλων συµφερόντων,
που θα δράσουν σε αυτόν τον τοµέα. Υπάρχει απάντηση βέβαια.
Λέει, θα βάλουµε κανόνες. Εντάξει, αυτό δεν µπορείτε µάλλον
να το αµφισβητήσετε. Δεν πιστεύω να υπάρχει κανένας ο οποίος
να αµφισβητήσει αυτά που είπα προηγουµένως, γιατί αυτή είναι
η πραγµατικότητα. 

Τι κανόνες θα βάλετε; Διαφάνεια. Θα πω για τη διαφάνεια. Οι
κανόνες ποιοι είναι; Ότι ο Υπουργός θα δίνει τις άδειες. Θα κα-
θορίσει πόσες είναι και το ύψος που χρειάζεται. Αυτός είναι κα-
νόνας, µάλιστα. Δηλαδή, τι θα γίνει ακριβώς που θα τα καθορίσει
έτσι; Τι θα προκύψει ξαφνικά; Το νέο τηλεοπτικό τοπίο τι θα είναι;
Μιλάω από άποψη ουσίας και όχι από άποψη διαδικασίας. Ξέρω
ότι συµφωνείτε κατά βάθος. 

Ο Υπουργός φυσικά και λογικά –και δεν είναι κατηγορία αυτό-
θα το χρησιµοποιήσει, όπως το χρησιµοποιεί ο καθένας, για να
πάρει και κάτι, όχι στην τσέπη του. Εννοώ να έχει κάποια στήριξη,
αν και από στήριξη καλά πάτε. Η στήριξη δεν είναι αυτή που φαί-
νεται πολλές φορές. Μπορεί να φαίνεται ότι σας πολεµάνε, αλλά
ουσιαστικά σας στηρίζουν και πιέζουν ακόµη περισσότερο τα κα-
νάλια να εφαρµόσετε γρήγορα όλα αυτά τα µέτρα. 

Δεύτερο θέµα. Θα ξέρουµε ποιος τα κατέχει. Το διασφαλίζετε;
Όχι, δεν το διασφαλίζετε. Έφυγε ο κ. Φάµελλος. Ονοµαστικοποί-
ηση δεν υπάρχει για εταιρείες που είναι εισηγµένες στα χρηµα-
τιστήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ. 

Ήθελα να απαντήσω στην πρόταση που έκανε ο κ. Βενιζέλος.
Μπήκα στον πειρασµό να πάρω τον λόγο πριν, αλλά θα το πω

τώρα. Για ποιες εταιρείες µιλάµε, σοβαρολογούµε; Όλο το σκάν-
δαλο της «SIEMENS» και οι τιµολογήσεις που γίνονταν στον ΟΤΕ
γίνονταν από κορυφαία εταιρεία, από τις καλύτερες και πιο αξιό-
πιστες του κόσµου, η οποία δούλευε φυσικά για τη «SIEMENS»
και τα έβγαζε τρεις και τέσσερις φορές παραπάνω. Έχει κανείς
αξιοπιστία σε αυτές τις διεθνείς εταιρείες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παίρνω και τη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε και δεν θα
µιλήσω άλλη φορά. Άλλωστε το συνηθίζω. 

Άρα δεν διασφαλίζεται διαφάνεια. Εγώ θα πάω λίγο παρα-
πέρα. Ας υποθέσουµε ότι θα υπάρξει διαφάνεια –που δεν θα
υπάρχει σε αυτό- τι θα αλλάξει; Θα ξέρουµε ποιοι επιχειρηµατίες
έχουν και ελέγχουν τα βασικά µέσα ενηµέρωσης. Αυτό δεν θα
είναι; 

Να µιλάµε πρακτικά για να καταλαβαίνει και ο κόσµος. Άλλο
να λες ότι η κατάσταση είναι έτσι, δεν µπορούµε και δεν θέλουµε
να τα βάλουµε µε το σύστηµα, γιατί έτσι λειτουργεί και εδώ και
παγκόσµια και άλλο να προσπαθείς να παρουσιάζεις την ασπι-
ρίνη ως φάρµακο για την προχωρηµένη µορφή καρκίνου.

Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα, ακόµη κι αν γνωρίζουν. 
Και να ξεκαθαρίσουµε και κάτι άλλο. Η κριτική που σας κάναµε

εµείς εδώ, µε αφορµή αυτό, δεν έχει σχέση µε την κριτική που
κάνουν τα άλλα κόµµατα. Από την ανάποδη την κάνουµε εµείς
και για τον αριθµό των αδειών και για πολλά άλλα πράγµατα. Ξέ-
ρετε τη δική µας θέση.

Τρίτο θέµα. Υγιής ανταγωνισµός και µάλιστα, µε θέρµη. Είστε
αριστεροί; Λέγεστε αριστεροί; Άκουγα τον κ. Φάµελλο, τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ –δεν χρειάζεται να λέµε
πάντα ονόµατα- να σκίζει τα ιµάτιά του. «Θα φτιάξουµε υγιή και
ελεύθερο ανταγωνισµό». 

Στον καπιταλισµό υπάρχει υγιής ανταγωνισµός ή ισχύει ότι το
µεγάλο ψάρι τρώει το µικρό; Τι από τα δύο υπάρχει; Ποιος υγιής
ανταγωνισµός; Θα ανταγωνίζεται ποιος µε ποιον; Κυριολεκτικά,
ποιος θα ανταγωνίζεται µε ποιον; Τα µεγαθήρια και τα µονοπώλια
που κάνουν και κολιγιές στο τέλος, όπως είναι ο ανταγωνισµός
στη βενζίνη που το ρίχνει ένα λεπτό. Κι αν το ρίχνει, πας στου δι-
αόλου τη µάνα, να το πω κι έτσι, για να βάλεις βενζίνη. Κι όλοι
συµφωνούν ότι από εδώ και κάτω δεν πουλάµε. Τέτοιος υγιής
ανταγωνισµός!

Και πρακτικά, δηλαδή, αυτό πώς θα εκφραστεί; Μήπως, κύριε
Βορίδη, θα προβάλουν τα κανάλια το «πώς δενότανε το ατσάλι»,
παραδείγµατος χάριν, ή θα κάνουν σειρές για την Οκτωβριανή
Επανάσταση και την ώθηση που έδωσε στην ανθρωπότητα; Θα
κάνουν τέτοια πράγµατα δηλαδή µέσα στον υγιή ανταγωνισµό; 

Γιατί, ξέρετε, η ιδεολογική κατεύθυνση είναι η ίδια. Και θα σας
πω κάτι απλό. Όλοι βλέπουµε δελτία. Ίδιες δεν είναι οι ειδήσεις;
Ό,τι βγάζει το «CNN» και το δίνει παγκόσµια το παίζουν όλα τα
ιδιωτικά κανάλια, ακόµη και τα κρατικά, ακόµη και κατασκευα-
σµένες ειδήσεις. Τι θα τους κάνετε; Θα τους απαγορεύσετε να
τα παίξουν; Βάζετε κανέναν τέτοιο όρο ότι απαγορεύεται να παί-
ζετε τέτοια; 

Εδώ έχουµε πληθώρα τέτοιων φοβερών παραδειγµάτων και
µιλάω τώρα για συγκεκριµένο κανάλι, το «CNN». Εδώ γύριζαν σε
στούντιο αιχµάλωτους που παραδίνονταν και τα πρόβαλαν ως
επιχειρήσεις που γίνονται στο Ιράκ και αλλού. Οι ίδιοι το αναγνώ-
ρισαν. Είχαµε παρεµβάσεις και τα ξέρετε: πόλεµο κατά της Γι-
ουγκοσλαβίας, για να µην πω κι άλλα. 

Άρα εσείς, λοιπόν, τι θα κάνετε µε όλα αυτά, µε τον ελεύθερο
ανταγωνισµό; Θα τα εµποδίσετε ή θα έχετε την ΕΡΤ σαν αντί-
βαρο; Και δεν θέλω να κάνω σχολιασµούς, είπε και ο Γιάννης
Γκιόκας σε ποια χνάρια. Εδώ δεν τολµάτε να ανοίξετε µερικούς
δρόµους σε άλλα θέµατα µε την ΕΡΤ.

Εργαζόµενοι: αριθµός και συµβάσεις. Το ότι θα έχουν τόσους
εργαζόµενους δεν λέει τίποτα. Με ποιες συµβάσεις; Εµείς θα κα-
ταθέσουµε και τροπολογία που θα φτιάξουµε απόψε. Το είπαµε
και προφορικά. Γιατί δεν δέχεστε να διατηρηθούν οι συλλογικές
συµβάσεις; Και δεύτερον, γιατί δεν βάζετε ότι πρέπει να έχει ορ-
γανόγραµµα; Γιατί µπορεί να έχει –ειπώθηκε παράδειγµα- τετρα-
κόσιους και οι τριάντα να είναι κηπουροί και τα προγράµµατα να
βγαίνουν µε µπλοκάκια. Ξέρετε τη ζούγκλα που υπάρχει µέσα
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στον χώρο των ιδιωτικών µέσων ενηµέρωσης. 
Κι εδώ, από αυτήν την άποψη, αποκαλυπτικός ήταν και ο κ.

Αµυράς. Λανθάνουσα γλώσσα λέει την αλήθεια. Τι είπε; Αν, λέει,
στο µοντάζ είναι τριάντα και βγει µια καλύτερη µηχανή, ο επιχει-
ρηµατίας θα απολύσει τον έναν, γιατί έτσι, λέει, δουλεύει η επι-
χειρηµατικότητα. Αυτός είναι ο καπιταλισµός. 

Η τεχνολογία και η πρόοδος της τεχνολογίας αντί να µειώνει
τις ώρες εργασίας και να αυξάνει τον κοινωνικό χρόνο, κάνει το
αντίθετο. Μειώνει τις θέσεις εργασίας, απολύει τον κόσµο δη-
λαδή, και δεν µειώνει το ωράριο. Αυτό ακριβώς θα γίνεται στην
πορεία. Λέω τώρα για το πώς σκέφτονται ορισµένοι και πώς τα
αντιλαµβάνονται και τι κριτική σάς κάνουν. Εµείς κάνουµε την
ανάποδη κριτική, ότι πρέπει να διασφαλίσετε τις θέσεις και µε
τις συλλογικές συµβάσεις.

Τέλος, να πω τη δική µας θέση. Τα ακούω κι εδώ και είναι πα-
ράξενο. Τι είναι η ενηµέρωση; Κοινωνικό αγαθό ή εµπόρευµα; Τι
λέτε, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Και τα δύο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα πείτε κοινωνικό αγαθό. Μα, καλά,
σοβαρολογείτε; Είναι εµπόρευµα. Εδώ είναι εµπόρευµα τα αν-
θρώπινα όργανα στον καπιταλισµό -πουλάει το νεφρό του ο
άλλος για να ζήσει- και δεν είναι η ενηµέρωση; 

Εδώ παίζονται συµφέροντα τρισεκατοµµυρίων όχι δισεκατοµ-
µυρίων. Και δεν φαίνονται από τους ισολογισµούς αυτά. Τα κα-
νάλια δεν τα έχουν µόνο για να βγάζουν κέρδη –µπορεί να µην
βγάζουν και τίποτα- αλλά βγάζουν πολλαπλάσια από κάτω –ή και
νόµιµα τα περισσότερα- και από τη διαφήµιση και µία σειρά άλλα
πράγµατα. 

Και ξέρετε τι διαπλέκεται γύρω από το θέµα της ενηµέρωσης,
για να µην αρχίζω και λέω, τι κατέχουν, τι στρατοί γίνονται, τι
πλούτος συγκεντρώνεται, και ποιοι τα έχουν όλα αυτά. Άρα όλα
στον καπιταλισµό είναι εµπόρευµα κι έτσι λειτουργεί. Δεν µπορεί
να λειτουργήσει διαφορετικά. 

Εµείς λέµε ότι είναι κοινωνικό αγαθό και γι’ αυτό δεν µπορεί
να ανήκει σε ιδιώτες. Πρέπει να είναι στο δηµόσιο, όχι σε αυτό
βέβαια, αλλά σε ένα άλλο δηµόσιο, σε µια άλλη κοινωνία.

Τέλος, για το Συµβούλιο Εθνικής Επικοινωνιακής Πολιτικής,
για τα γραφεία τύπου πρεσβειών κ.λπ., θέλουµε να πούµε το
εξής. Η δική µας αντίρρηση δεν είναι ότι πρέπει να έχει ένα κρά-
τος τέτοια. Φυσικά και θα έχει. Και τώρα έχει. Μπορείτε να πείτε
«εµείς το βελτιώνουµε». Το ερώτηµα είναι τι θα κάνουν αυτά και
τι θα προβάλλουν. Παραδείγµατος χάριν, το image της Ελλάδας.

Ποιο είναι το image της Ελλάδας; Αυτό που λέγατε στο
Ίδρυµα «Κλίντον», ότι η Ελλάδα είναι χώρα επενδυτικών ευκαι-
ριών, «περάστε κόσµε, έχουµε σκλάβους και έχουµε και τζάµπα
πράγµα να σας δώσουµε»; Αυτό είναι η Ελλάδα; Τι θα προβάλλει,
δηλαδή, στο εξωτερικό;

Παραδείγµατος χάριν, ακούστηκε ότι η Ελλάδα είναι χώρα
σταθερότητος στην περιοχή. Μάλιστα, αλλά ταυτόχρονα η Ελ-
λάδα είναι χώρα του ΝΑΤΟ. Ταυτόχρονα η Ελλάδα δεσµεύεται
και συµµετέχει σε όλες τις ασκήσεις που γίνονται από το ΝΑΤΟ
αυτήν τη στιγµή και που έχουν στόχο τη γενικότερη επέµβαση
στην περιοχή που έρχεται η ανάφλεξη.

Άρα, λοιπόν, διαφωνούµε ριζικά στο τι θα προβάλλει σαν
image, όπως λέει, το ποιες είναι οι εθνικές θέσεις, δηλαδή, οι
οποίες θα προβάλλονται. Είναι η εκάστοτε πολιτική της Κυβέρ-
νησης. Είναι κοινές; Τι θέλουµε εµείς, δηλαδή, τώρα σε όλες
αυτές τις κοινές ασκήσεις και την προετοιµασία που γίνεται για
τον πόλεµο που θα γίνει στην περιοχή; Τι ακριβώς γυρεύουµε; Τι
χώρα σταθερότητας; Δεν είµαστε χώρα σταθερότητας από
αυτήν την άποψη. Σταθερότητα είναι µε την έννοια ότι δεν γίνεται
πόλεµος αυτήν τη στιγµή µέσα στην Ελλάδα.

Όµως, τι ακριβώς γυρεύουµε εµείς τώρα ως τέτοια χώρα; Να
συµµετέχουµε στον επόµενο πόλεµο; Όταν θα ανάψει, θα πέσει
και στο δικό µας το κεφάλι και αυτό είναι βέβαιο, το αποδεικνύει
και η ιστορία.

Αυτά ακριβώς αµφισβητούµε και συνολικά, κλείνοντας ακρι-
βώς στον χρόνο µου, λέω ότι αλλάζει ο Μανωλιός και βάζει τα
ρούχα του αλλιώς.

Θέλω να πω, επίσης, ότι όσον αφορά την κριτική που ακού-

σαµε στις προηγούµενες κυβερνήσεις, συµφωνούµε. Έτσι και
χειρότερα ήταν. Δεν ήταν καλύτερα. Πάρα πολλά έχουν γίνει και
στην ΕΡΤ και παντού και στους διαγωνισµούς και σε όλα τα υπό-
λοιπα.

Επειδή αναφέρατε και το όνοµά µου για το άρθρο 21, αυτό
που συµβαίνει στον εθνικό δρόµο είναι τραγικό και κινδυνεύουν
ανθρώπινες ζωές. Από Λαµία µπορεί να σταµατήσεις ακόµα και
για σωµατική σου ανάγκη, πού; Στα Οινόφυτα. Τα έκλεισαν όλα,
ακόµα και τα πάρκινγκ που υπήρχαν. Πέταξαν έξω ανθρώπους
που έβγαζαν µεροκάµατο σε αυτόν τον δρόµο και ένα ωφελείται
από όλη αυτήν την ιστορία. Αυτό, επειδή µιλούµε για φωτογρα-
φικές διατάξεις.

Εµείς, λοιπόν, δεν καλυπτόµαστε από το άρθρο 21, γιατί είναι
προσωρινό µέτρο, δηλαδή τους δίνει παράταση ζωής. Αργότερα
θα ανοίξουν τα µεγαθήρια και θα τους κλείσουν πάλι και ουσια-
στικά τι θα γίνει; Θα µείνουν οικογένειες άνεργες και κάποιοι µι-
κροεπαγγελµατίες, οι οποίοι δεν είναι δα και οι πλούσιοι της
ιστορίας. Άρα λοιπόν -έφυγε ο κ. Αυγενάκης- τη φωτογραφία να
τη δούµε και την πριν και την τώρα, ποιους εξυπηρετεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα, κυρία Πρόεδρε.
Εµείς λέµε ότι δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε. Θα ψηφίσουµε

«παρών» από αυτήν τη σκοπιά, όµως, όχι από διαφορετική σκο-
πιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Κύριε Δανέλλη, να δώσουµε τον λόγο σε ένα Βουλευτή;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Μάλιστα, συµφωνώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Ντζιµάνης, λοιπόν, έχει τον λόγο για επτά λεπτά και αµέσως µετά
θα µιλήσει ο κ. Δανέλλης. Από ό,τι βλέπω, δεν είναι εδώ ο κ. Ντζι-
µάνης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Προχωρήστε, κυρία Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Προχωρήστε, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Σκρέκας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα το δεύτερο

νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης, της δεύτερης φοράς Αριστεράς,
που δυστυχώς κινείται και αυτό, όπως και τα προηγούµενα, στον
δρόµο της διάψευσης των προεκλογικών λόγων και των µεγάλων
λόγων που ο κ. Τσίπρας και το κόµµα του ανακοίνωναν κατά τη
διάρκεια της προεκλογικής περιόδου.

Για παράδειγµα, τώρα λένε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο, το
οποίο εισέρχεται για συζήτηση στη Βουλή, θα καταφέρουν να
τερµατίσουν τη διαπλοκή µεταξύ µέσων µαζικής ενηµέρωσης και
πολιτικής. Θα το συζητήσουµε παρακάτω, όµως, αυτό.

Διαπιστώνουµε µε λύπη µας ότι όλο αυτό το εννιάµηνο πια δια-
κυβέρνησης καταρρέουν ένα προς ένα όλα τα προεκλογικά επι-
χειρήµατα, ηθικά, πολιτικά, αλλά και οικονοµικά, που χρησιµο-
ποίησε ο κ. Τσίπρας για να ανέλθει το κόµµα του στην εξουσία.

Δεν αλλάζετε τη χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν επι-
βάλλετε κανόνες διαφάνειας. Δεν προστατεύετε τους αδυνά-
µους ούτε αποδίδετε κοινωνική δικαιοσύνη, όπως επικαλείται
κάθε φορά που ανεβαίνει κάποιος στο Βήµα της Βουλής. 

Σε ό,τι αφορά τη δέσµευσή σας για προστασία των ασθενέ-
στερων κοινωνικών οµάδων, θέλω να σας θυµίσω ότι διαψεύδε-
ται καθηµερινά µε τον διπλασιασµό του ΦΠΑ στα βασική είδη
ανάγκης και τα τρόφιµα, µε τη µείωση ακόµα και των πιο χαµη-
λών αγροτικών συντάξεων, µε την αύξηση της ανεργίας κατά
εκατό χιλιάδες ανέργους την παρούσα χρονιά, το 2015, όπως
παραδέχεται ο κ. Τσακαλώτος στο προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού, µε την καθυστέρηση της αποπληρωµής ακόµα και αυτού
του επιδόµατος θέρµανσης που δεν το έχετε πληρώσει ακόµα
στους αδύναµους και το χρωστάτε –το µειώνετε, µάλιστα, από
τούδε και στο εξής µε τα νοµοσχέδια τα οποία έχετε φέρει- µε
τη χαρακτηριστική καθυστέρηση στην αποπληρωµή των οικογε-
νειακών επιδοµάτων που δίνονται από τον ΟΓΑ και που τα περι-
µένουν πώς και πώς οι αδύναµες οικογένειες.
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Τι να θυµηθούµε; Τι να πούµε; Να πούµε για τον καινούργιο
ΦΠΑ που επιβάλατε στα φροντιστήρια, στα ωδεία και σε άλλες
ιδιωτικές σχολές, ο οποίος για κάποιους Υπουργούς, όπως τον
κ. Φίλη, αποτελεί πενταροδεκάρες; Αυτό πρωτίστως βάλλει τους
φτωχούς που δίνουν τα πάντα, για να µορφώσουν τα παιδιά τους
και να τους δώσουν µερικά εφόδια παραπάνω για να έχουν ένα
καλύτερο µέλλον.

Τι θέλετε να θυµίσω; Το µόνο που θυµάστε είναι το «11880».
Δεν θυµάστε τίποτα απ’ αυτά τα οποία προεκλογικά έχετε πει
δύο φορές τώρα.

Σε ό,τι αφορά τη δέσµευση για τη στήριξη του πρωτογενούς
τοµέα, αµέσως µετά την άνοδό σας στην Κυβέρνηση τον Ιανουά-
ριο, για να στηρίξετε τον αγροτικό τοµέα, καταργήσατε την επι-
δότηση για το αγροτικό πετρέλαιο. Αυξήσατε το ΦΠΑ 23% στα
εφόδια και τώρα ακόµα και ο κτηνοτρόφος πληρώνει άχυρο µε
23% ΦΠΑ για να ταΐσει τα ζώα του, πράγµα που φυσικά αυξάνει
το κόστος παραγωγής.

Διπλασιάσατε το φόρο εισοδήµατος και την προκαταβολή
φόρου. Τριπλασιάσατε –τουλάχιστον- τις εισφορές στον ΟΓΑ.

Με αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, στηρίζετε εσείς τον πρωτογενή τοµέα; Αν πιστεύετε ότι µε
αυτόν τον τρόπο στηρίζετε τον πρωτογενή τοµέα, εγώ θα σας
πω ότι µε αυτόν τον τρόπο βάζετε ταφόπλακα στους γεωργούς
και τους κτηνοτρόφους και, µάλιστα, στους πιο µικρούς απ’ αυ-
τούς, τους πιο αδύναµους. Γι’ αυτό, µη φέρετε αυτά τα µέτρα τα
οποία συζητάτε να φέρετε.

Τι να θυµίσω; Να θυµίσω για την πάταξη της φοροδιαφυγής
που επικαλείσθε κάθε φορά που ανεβαίνετε επάνω, που λέγατε
ότι εσείς θα βρείτε χρήµατα από την πάταξη της φοροδιαφυγής;
Το πρώτο εννιάµηνο τα έσοδα του κράτους έχουν υποχωρήσει
τουλάχιστον 2 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το αντίστοιχο
περυσινό εννιάµηνο και 4 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε
τους τόκους, ενώ έχετε ταράξει τον κόσµο σε επιπλέον φόρους.

Σε ό,τι αφορά τα ταµεία, τα οποία υπολείπονται κατά 900 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε σχέση µε πέρυσι, έρχεστε τώρα και µειώνετε
τις συντάξεις και κανείς δεν ξέρει πού θα φθάσουν.

Έρχεστε, µάλιστα και βάζετε φόρους σε µία κλειστή οικονο-
µία, για να προστατεύσετε και να χρηµατοδοτείτε ένα µεγάλο
κράτος σε µία οικονοµία µε κλειστές τράπεζες, σε µία οικονοµία
την οποία πήρατε σε ανάκαµψη, όπως παραδέχεται ο κ. Τσακα-
λώτος στο προσχέδιο που κατέθεσε και την έχετε βάλει σε ένα
νέο υφεσιακό κύκλο και σε µία νέα κατηφόρα µε τουλάχιστον 3%
ύφεση τα επόµενα δύο χρόνια.

Συνεχίζεται η αυτοδιάψευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Συνεχίζεται η κατάρρευση των µεγάλων λόγων σας και των υπο-
σχέσεών σας µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο είναι µία επα-
νανοµοθέτηση του ν. 3592/2007 που η Νέα Δηµοκρατία µε τον
Κώστα Καραµανλή είχε φέρει στη Βουλή. Τότε, όλοι, ακόµα και
εσείς, ήσασταν αντίθετοι µε τον βασικό µέτοχο. Κι εσείς ήσασταν
αντίθετοι!

Επανανοµοθετείτε εκείνο το νοµοσχέδιο. Το ανανεώνετε. Βά-
ζετε κάποιες πινελιές ανανέωσης. Όµως, εµπεριέχεται και ένα
άλλο σχέδιο πονηρό και ολίγον ανήθικο, γιατί αυτό το νοµοσχέ-
διο το οποίο φέρνετε λέει το εξής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά από τη δευτερολογία µου, κυρία Πρό-
εδρε.

Με αυτό το νοµοσχέδιο επιβάλλετε σε εµάς να ψηφίσουµε την
απόλυτη εξουσιοδότηση στον Υπουργό Επικρατείας της δικής
σας Κυβέρνησης, ώστε να ορίζει κατά το δοκούν και κατά το συµ-
φέρον της Κυβέρνησής σας βασικά στοιχεία, τα οποία καθοδη-
γούν και ποδηγετούν τις εξελίξεις στο τοπίο των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης. Αυτό κάνετε. 

Δεν πατάσσετε καµµία διαπλοκή ούτε επιβάλλετε τη διαφά-
νεια. Ενώ επικαλείται δηλαδή ο Υπουργός και η Κυβέρνηση ότι
θα διασφαλίσει διαφάνεια, ουσιαστικά ορίζει τον εαυτό του ως
αποκλειστικό υπεύθυνο για να προσδιορίζει, για παράδειγµα,
πόσες άδειες περιεχοµένου θα δηµοπρατούνται, χωρίς να µας
λέει από πριν πόσες, µε τι τιµή εκκίνησης, µε τι περιεχόµενο και
πολλά άλλα.

Υποστηρίζετε ως Κυβέρνηση ότι βοηθάτε τον ανταγωνισµό
όταν περιορίζετε τον ανταγωνισµό, προσδιορίζοντας στοιχεία τα
οποία δυσκολεύουν τον ανταγωνισµό, όπως ό,τι αφορά το ύψος
του µετοχικού κεφαλαίου, τους υπαλλήλους που θα δουλεύουν
στα κανάλια αυτά ή τα µηχανήµατα τα οποία θα πρέπει να δια-
θέτουν. 

Δεν κάνετε µόνο αυτό, αλλά, βάζοντας αυτούς τους περιορι-
σµούς, οδηγείτε στο κλείσιµο δεκάδες κανάλια της περιφέρειας,
και αν όχι στο κλείσιµο που είναι και το πιο επικίνδυνο…

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη χαµογελάτε, κυρίες και κύριοι, γιατί δεν είναι για γέλια.

Είναι για κλάµατα αυτά που κάνετε. Εκτός και αν είναι κλαυσίγε-
λος αυτό το οποίο βλέπω.

Οδηγείτε τη µετάβαση των αδειών των περιφερειακών κανα-
λιών στα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, τα οποία, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, δεν έχουν ανάγκη τη βιωσιµότητα αυτών των
καναλιών και το µικρό κέρδος, αλλά... 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Για ποιον λόγο δεν έχουν; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα τα χρησιµοποιούν ως οχή-

µατα -γιατί έχουν χρήµατα- για πολιτική πίεση, κύριε συνάδελφε,
κύριε εισηγητά.

Επαναλαµβάνω να µην χαµογελάτε, γιατί αυτό που φέρνετε
δεν βοηθάει στην πάταξη και στον τερµατισµό της διαπλοκής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πείτε µας γιατί θα κλείσουν τα περι-
φερειακά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θέλετε να σας πω µε την ονοµα-
στικοποίηση τι κάνετε; Η υποχρέωση ονοµαστικοποίησης, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 5 παράγραφος 4, µέχρι φυσικού προσώπου
δεν ισχύει για τις µετοχές των εισηγµένων στα χρηµατιστήρια
της Ευρώπης και τις χώρες του ΟΟΣΑ. Δηλαδή ένας καναλάρχης
ο οποίος χρωστάει εδώ µερικές δεκάδες ή εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια µπορεί να πάει µε όχηµα µια εταιρεία του εξωτερικού ει-
σηγµένη σε χρηµατιστήριο της Ευρώπης και να έρθει εδώ πέρα
να πάρει µία άδεια και να µην αποπληρώσει τίποτα από αυτά που
χρωστάει. Αυτά κάνετε.

Άρα δεν σας ενδιαφέρει, κύριοι συνάδελφοι, η διαφάνεια ούτε
ο ανταγωνισµός ούτε η αµερόληπτη και πολυφωνική ενηµέρωση
του λαού, όπως επικαλείστε. Εκείνο που σας ενδιαφέρει είναι να
εξασφαλίσετε την παραµονή σας στην εξουσία µε κάθε µέσο. 

Το σύνθηµα το οποίο σας χαρακτηρίζει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι «ο σκοπός αγιάζει τα µέσα». Όµως, οφείλω να
σας πω ότι η εξαπάτηση του λαού σιγά-σιγά αποκαλύπτεται. Οι
µάσκες πέφτουν. Το φως της αλήθειας θα λάµψει και θα λάµψει
πολύ γρηγορότερα από ό,τι εσείς περιµένετε και νοµίζετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ας µιλήσει η συνάδελφος, η κ. Καβ-

βαδία, και µετά εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντά-

ξει.
Λοιπόν, τον λόγο έχει η κ. Καββαδία για επτά λεπτά.
Θέλω να σας πω ότι είναι γραµµένοι εβδοµήντα πέντε οµιλη-

τές. Θέλω να σέβεστε τον χρόνο µήπως και καταφέρουν να µι-
λήσουν όλοι. Όχι σήµερα. Λέω για το Σάββατο.

Ελάτε, κυρία Καββαδία, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι αν όσοι και όσες

παρακολουθούν τις τελευταίες ηµέρες τη συζήτηση που διεξά-
γεται τόσο εδώ στη Βουλή στις αρµόδιες επιτροπές όσο και στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης αναφορικά µε το νοµοσχέδιο για τις
τηλεοπτικές άδειες, εκπλήσσονται πραγµατικά από τους υψη-
λούς τόνους και από την απουσία σοβαρών επιχειρηµάτων ή
στοιχειώδους αντιπρότασης, ακόµα και νοµοτεχνικής υφής, εκ
µέρους της Αντιπολίτευσης, µολονότι κατ’ επανάληψη είχε κα-
ταστήσει σαφή ο Πρωθυπουργός την πρόθεση της Κυβέρνησης
να φέρει άµεσα προς ψήφιση το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Η επιθυµία της Κυβέρνησης να βάλει επιτέλους τάξη στο
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άναρχο τηλεοπτικό τοπίο, να επιβάλλει όρους διαφάνειας και
ισονοµίας, να καταργήσει τις προνοµιακές σχέσεις µε ορισµέ-
νους και συγκεκριµένους επιχειρηµατικούς κύκλους, θα µπο-
ρούσε να αντιµετωπιστεί απ’ όλους ως µία επιτέλους χρυσή
ευκαιρία εκδηµοκρατισµού του τηλεοπτικού τοπίου, ως µια επι-
τέλους χρυσή ευκαιρία περιορισµού της διαπλοκής που επικρα-
τεί στον χώρο αυτό όλα τα προηγούµενα χρόνια, µια απόπειρα
που ενδεχοµένως επιδέχεται βελτιώσεις, αλλά που επιτέλους
επιχειρείται έχοντας καθυστερήσει εδώ και δεκαετίες. 

Γιατί ποιο είναι αυτό το κατεστηµένο που θέλουµε να αλλάξει
και γιατί θέλουµε να το αλλάξουµε; Νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος
ότι η τηλεοπτική και εν γένει η µιντιακή πραγµατικότητα πάσχει
και πάσχει πολύπλευρα. Η ιδιωτική τηλεόραση, αν και όταν πρω-
τοεµφανίστηκε θεωρήθηκε πρωτοπόρα σε υλικοτεχνική υπο-
δοµή, υψηλή κατάρτιση προσωπικού, αλλά και ψυχαγωγικές και
ενηµερωτικές δυνατότητες, σύντοµα επέδειξε σηµαντικές παθο-
γένειες στρεφόµενη κυρίως σε εύκολα, δηλαδή φθηνά προγράµ-
µατα ψυχαγωγίας, χειραγωγούµενη ενηµέρωση και εργασιακές
σχέσεις, που µόνο προς όφελος των εργαζοµένων δεν ήταν. 

Ακόµα και τις εποχές των παχιών αγελάδων, ο ρόλος των κα-
ναλιών ήταν ξεκάθαρα στην υπηρεσία ποδηγέτησης της κοινής
γνώµης και εξυπηρέτησης των εκάστοτε συµφερόντων του κάθε
καναλάρχη. Θεωρώ, όµως, ότι η πλήρης απογύµνωση του ρόλου
τους επήλθε µε την απαρχή της κρίσης. 

Υπάρχουν σαφέστατα πολλά ζητήµατα στο νοµοσχέδιο που
θα µπορούσαµε και θα έπρεπε να συζητήσουµε, όπως εργασιακά
θέµατα των δηµοσιογράφων, των τεχνικών, των καλλιτεχνών και
εν γένει του προσωπικού που θα εργάζεται στους τηλεοπτικούς
σταθµούς, ζητήµατα πνευµατικών δικαιωµάτων, το αντίτιµο των
αδειών -ιδιαίτερα αναφορικά µε τους σταθµούς της περιφέρειας-
ζητήµατα σχετικά µε το πώς οι τηλεοπτικοί σταθµοί θα µπορούν
να παίξουν έναν ρόλο ενδυνάµωσης της εγχώριας καλλιτεχνικής
παραγωγής, για το πώς θα µπορούσαν να αποτελέσουν κέντρα
προαγωγής του πολιτισµού, κέντρα διασφάλισης της πολυφω-
νίας και του πλουραλισµού και για πολλά ακόµα. 

Νοµίζω ότι αυτό περιµένει η κοινωνία από εµάς. Αντιθέτως,
αναγκαζόµαστε να συζητάµε µε ευθύνη της Αντιπολίτευσης επί
θολών και ανυπόστατων κατηγοριών. 

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ αισθα-
νόµενοι την προφανή αδυναµία να δικαιολογήσουν την έως τώρα
αδράνειά τους αλλά και την ανοχή που έχουν επιδείξει ως κόµ-
µατα εξουσίας στο παρελθόν, το µόνο που κάνουν είναι να δαι-
µονοποιούν δήθεν κρυφές προθέσεις της Κυβέρνησης. Και από
δίπλα, νεόκοποι πιστοί συνοδοιπόροι τους οι Βουλευτές του Πο-
ταµιού, οι οποίοι µε περισσό ζήλο ταυτίζονται απολύτως µε τις
δυνάµεις που επιθυµούν τη διατήρηση των προνοµίων για τους
λίγους. 

Αλήθεια, δεν γνωρίζουν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ότι
το σπάσιµο πριν από είκοσι πέντε χρόνια του µονοπωλίου της δη-
µόσιας ραδιοτηλεόρασης, διαψεύδοντας κάθε προσδοκία, µετα-
τράπηκε σε µία από τις µεγαλύτερες πληγές του δηµόσιου βίου; 

Δεν γνωρίζουν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης πως οι ελπί-
δες και η απαίτηση για µια ανεξάρτητη πλουραλιστική ενηµέ-
ρωση κατέληξαν σε ένα όργιο χειραγωγούµενης ενηµέρωσης και
µεροληπτικής παρουσίασης; 

Δεν γνωρίζουν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης πως τα ελλη-
νικά ιδιωτικά κανάλια αντί να έχουν εκποµπές πολιτισµού, αντί
να δείχνουν υψηλού επιπέδου ταινίες και σειρές και αντί να ενι-
σχύουν την ελληνική παραγωγή, έχουν µετατραπεί σε «παρά-
θυρα» ευτελέστατου lifestyle και δείχνουν σε πολλοστές επανα-
λήψεις σειρές και ταινίες εξαιρετικά χαµηλού επιπέδου; 

Δεν γνωρίζουν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης πως η επι-
κρατούσα ασυδοσία στον χώρο επέτρεψε όλα αυτά τα χρόνια τη
µη καταβολή του 1,5% από την ιδιωτική τηλεόραση προς ενί-
σχυση της εγχώριας κινηµατογραφικής παραγωγής; 

Δεν γνωρίζουν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης πως η επι-
κρατούσα ασυδοσία στον τηλεοπτικό χώρο επέτρεψε στα κανά-
λια να µην τηρούν τα τελευταία χρόνια ούτε την υποχρέωσή τους
να καλύπτουν το 2,5% του τηλεοπτικού τους χρόνου µε ελληνι-
κές κινηµατογραφικές παραγωγές και ότι ακόµα και τα ντοκιµαν-
τέρ και οι κάποιου επιπέδου ενηµερωτικές εκποµπές αποτελούν

είδος προ καιρού εξαφανισµένο στην ιδιωτική τηλεόραση; 
Και βεβαίως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, αντιλαµβά-

νοµαι πολύ καλά την αγωνία σας για το ότι µπαίνει δυναµικά στο
ψηφιακό παιχνίδι η ΕΡΤ. Ναι, αυτή η ΕΡΤ την οποία δεν διστά-
σατε –θυµάστε καλά, 11 Ιουνίου του 2013 έδειχνε το ηµερολό-
γιο- να κλείσετε, ακριβώς για να µη συµµετάσχει στο διαγωνισµό
για τις συχνότητες και έτσι να µπορέσει ανενόχλητα να δηµιουρ-
γηθεί το ιδιωτικό µονοπώλιο της «DIGEA» µε τα έξι πανελλαδικά
ιδιωτικά κανάλια να αποτελούν –άκουσον, άκουσον!- τους µετό-
χους του µοναδικού αυτήν τη στιγµή παρόχου ψηφιακής τηλεό-
ρασης. 

Γιατί δεν τα συζητάµε, αλήθεια αυτά στη Βουλή, σήµερα και
τις προηγούµενες ηµέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Επειδή
προσποιείστε πως αγνοείτε, επειδή επιθυµείτε να τηρηθεί σιωπή
για τα κτυπήµατα κάτω από τη µέση, τους εκβιασµούς, τις αµοι-
βαίες εξυπηρετήσεις που συνέθεταν όλα αυτά τα χρόνια το σκη-
νικό τροφοδότησης και συντήρησης των πελατειακών σχέσεων
του δικοµµατισµού. Στρέφετε συστηµατικά και εσκεµµένα αλλού
τη συζήτηση γιατί δεν επιθυµείτε να σπάσει –επιτέλους- το από-
στηµα του αµαρτωλού τριγώνου: µεγάλα οικονοµικά συµφέ-
ροντα, µέσα µαζικής ενηµέρωσης και κόµµατα εξουσίας, ένα
απόστηµα που επί δεκαετίες λυµαινόταν τον δηµόσιο βίο της
χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πολύ καλά –φαντά-
ζοµαι το γνωρίζετε κι εσείς- ότι στο παρασκήνιο εκδηλώνονται,
ήδη, σοβαρές αντιδράσεις από επιχειρηµατικές οµάδες που
ελέγχουν άµεσα ή έµµεσα τους τηλεοπτικούς σταθµούς, ενώ
ακούγονται απειλές ακόµη και για αναστολή λειτουργίας κά-
ποιων σταθµών ή απολύσεις προσωπικού. Δεν διστάζουν δη-
λαδή, να χρησιµοποιούν τους εργαζόµενους -οι οποίοι ειρήσθω
εν παρόδω έχουν ήδη υποστεί σηµαντικές περικοπές στους µι-
σθούς τους και ο αριθµός τους έχει µειωθεί σηµαντικά- ως µέσο
πίεσης ή ως ανθρώπινη ασπίδα προκειµένου να αποτραπούν οι
προσπάθειες εξυγίανσης και λογοδοσίας. Μόνο που οι απειλές
θα πέσουν στο κενό. Η νοµιµότητα θα εφαρµοστεί. Αυτή η Κυ-
βέρνηση, η δική µας Κυβέρνηση, είναι αποφασισµένη να φτάσει
µέχρι το τέλος. Καµµία προσπάθεια εφαρµογής του νέου νοµο-
θετικού πλαισίου δεν πρόκειται να γίνει ανεκτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου για τους τηλε-
οπτικούς σταθµούς είναι µια αποκατάσταση της τάξης αλλά και
της κοινωνικής απαίτησης. Όµως, αυτό από µόνο του δεν φτάνει.
Το σύστηµα χειραγώγησης της κοινής γνώµης και η αντιστροφή
της πραγµατικότητας δηµιουργήθηκε από µία σειρά από παρά-
γοντες. Πρώτα είναι οι τράπεζες που δάνεισαν χρήµα µε εικονι-
κές εγγυήσεις και πολλές φορές χωρίς να εισπράξουν τίποτα,
φροντίζοντας να επαναχρηµατοδοτούν παλιά δάνεια για να φαί-
νεται το κανάλι τραπεζικά ενήµερο. Στη συνέχεια είναι οι µετρή-
σεις θεαµατικότητας και οι διαφηµιστικές. Σε αρκετές περιπτώ-
σεις –το αποκάλυψε παλιά εισαγγελική έρευνα της AGB- κανά-
λια, διαφηµιστικές, εταιρείες µέτρησης τηλεθέασης και σφυγµο-
µέτρησης της κοινής γνώµης αλληλοπλέκονται και αλληλοδικαιο-
λογούνται. Υπάρχει κανάλι που µε 17% τηλεθέαση εξασφάλιζε
πάντα το 30% της διαφήµισης, ενώ η ΕΡΤ ποτέ δεν πήρε το τη-
λεοπτικό της ποσοστό σε διαφήµιση. Είναι, λοιπόν, επιτακτική
ανάγκη να ελεγχθούν –επιτέλους- εταιρείες µέτρησης, διαφηµι-
στικές εταιρείες, εταιρείες δηµοσκοπήσεων και τα εταιρικά τους
σχήµατα, εάν διαπλέκονται µεταξύ τους και εάν τελικώς «Γιάννης
κερνάει και Γιάννης πίνει». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, σάς το είπα και στην επι-

τροπή και το επαναλαµβάνω: ήρθε ο καιρός να αποφασίσετε µε
ποιους θα πάτε και ποιους θα αφήσετε. Αν και τα µέχρι σήµερα
δείγµατα γραφής σας δείχνουν πως έχετε κάνει εδώ και χρόνια
τις επιλογές σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε την κυρία Καββαδία. 
Ορίστε, κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο, την αναγκαιότητα του οποίου ανέδειξε και κατέστησε το Πο-
τάµι ως µια από τις κεντρικές στοχεύσεις του, από την πρώτη
κιόλας µέρα που βρέθηκε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Εγώ ο ίδιος ως ειδικός αγορητής απ’ αυτό εδώ το Βήµα είχα
καλέσει την Κυβέρνηση διά του εκπροσώπου του αρµόδιου
Υπουργού, του κ. Παππά κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για
την επαναλειτουργία της ΕΡΤ στις 7 Απριλίου του 2015, να βάλει
τέλος µε νοµοθετική ρύθµιση στην πολύ µεγάλη εκκρεµότητα
των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων που απαξιώνει το πολιτικό
σύστηµα και αυξάνει την αναξιοπιστία του απέναντι στους πολί-
τες. Πρόκειται για ένα άγος στην πλάτη του πολιτικού συστήµα-
τος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι πώς ο µέσος
πολίτης έχει την αίσθηση, πιστεύει ότι υπάρχει µείζον διαπλοκή
µεταξύ των ιδιοκτητών των ΜΜΕ -και ιδίως των ιδιοκτητών των
τηλεοπτικών καναλιών- και του πολιτικού προσωπικού της
χώρας. Η περίφηµη τριγωνική σχέση αµαρτίας µεταξύ πολιτικού
συστήµατος, τραπεζών και καναλαρχών-ιδιοκτητών µίντια, απο-
τελεί κοινή πεποίθηση για τον µέσο Έλληνα. Είναι απαραίτητο,
για να αποκτηθεί ξανά η σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτικού
προσωπικού και πολιτών, να αποδείξουµε ότι είµαστε καθαροί.
Θα πρέπει να αρχίσουµε να ενεργούµε βάσει διάφανων κανόνων,
αγαπητοί συνάδελφοι. Άρα είναι θέµα υπέρτατης προτεραιότη-
τας να ξεκαθαρισθεί το τοπίο και να υπάρξει διασφάλιση της νο-
µιµότητας και της διαφάνειας, χωρίς υποχώρηση του κράτους
δικαίου, καθώς και του κοινοτικού κεκτηµένου. 

Πρέπει να τελειώνει αυτό το εικοσιπεντάχρονο καθεστώς.
Δεν πρέπει να ξεχνάµε πως ο κιτρινισµός, η δηµαγωγία, ο λαϊ-

κισµός µε τις διάφορες σχολές του, έτσι όπως εκφράστηκαν µε
τα τηλεδικεία και τα τηλεκαφενεία, ευθύνονται σε πολύ µεγάλο
βαθµό για τη χειραγώγηση της κοινής γνώµης και τη διάδοση
του εθνολαϊκιστικού χυλού. Ενός χυλού που σηµάδεψε την πο-
ρεία και τη διαχείριση της κρίσης, από όλες τις κυβερνήσεις, από
την αρχή της µέχρι σήµερα αυτά τα πέντε πέτρινα χρόνια. Αυτός
ο ανοικτός λογαριασµός δεν κλείνει µε την αντικατάστασή του
από ένα νέο πλαίσιο χειραγώγησης της ενηµέρωσης.

Δεν αµφισβητούµε τις καλές προθέσεις του κ. Παππά, ο
οποίος αύριο µπορεί ωστόσο να αντικατασταθεί από έναν κ. Πα-
παδόπουλο. Δεν πρέπει να δηµιουργήσουµε έναν τσάρο, ένα ολι-
γάρχη. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε στον Υπουργό Επικρατείας
να µετατραπεί σε έναν απόλυτο τοποτηρητή του ραδιοτηλεοπτι-
κού τοπίου, που θα ελέγχει καθοριστικά το παιχνίδι των αδειοδο-
τήσεων και ο οποίος σήµερα µπορεί να είναι καλών προθέσεων,
αλλά για αύριο κανείς δεν ξέρει.

Εξάλλου, είναι η Αριστερά, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, που γνωρίζει καλύτερα από όλους ότι δεν πρέπει να επαφίε-
ται κανείς στις καλές προθέσεις ενός προσώπου, ακόµα και του
πιο φωτισµένου. Η διασφάλιση ενός καθαρού ραδιοτηλεοπτικού
τοπίου γίνεται µόνο µέσω των θεσµικών διασφαλίσεων. Αυτές
είναι οι εγγυήτριες της διαφάνειας και της καλής λειτουργίας
του.

Δεν µπορεί να αποφασίζει ένας άνθρωπος για τον αριθµό των
αδειών, ενώ βρισκόµαστε µάλιστα στην ψηφιακή και όχι στην
αναλογική εποχή, κατά την οποία υπήρχαν και τεχνικοί ηρωισµοί.
Δεν µπορεί ο ίδιος άνθρωπος να αποφασίζει για τον ακριβή
αριθµό των εργαζοµένων σε κάθε είδους και κάθε τηλεοπτικό
σταθµό. Δεν µπορεί ο ίδιος να αποφασίζει λεπτοµέρειες για την
κατανοµή του προγράµµατος. Δεν µπορεί µόνος αυτός να απο-
φασίζει για το τίµηµα των αδειών.

Όταν στο πρόσωπο του Υπουργού συγκεντρώνονται όλες
αυτές οι εξουσίες, οι οποίες θα πρέπει δικαιωµατικά να ανήκουν
στις συνταγµατικά κατοχυρωµένες ανεξάρτητες αρχές, είναι
προφανές πως ίσως να είναι προσχηµατικός ο άδηλος στόχος,
ο στόχος δηλαδή για αλλαγή των κατόχων των τηλεοπτικών
αδειών, για αλλαγή του τοπίου.

Με άλλα λόγια, µπορεί να παραµείνουν οι ίδιοι µε την προϋπό-
θεση, όµως, να µεταµορφωθούν σε υπάκουα όργανα του Υπουρ-
γού, του εκάστοτε Υπουργού από τον οποίο θα ποδηγετούνται.
Η επιδίωξη µπορεί να είναι προφανής, δηλαδή ο απόλυτος έλεγ-
χος των ΜΜΕ -δηµόσιων και ιδιωτικών- στα παλαιοπασοκικά πρό-

τυπα της αντικατάστασης των παλιών τζακιών µε νέα και η οµη-
ρία όποιων παλιών θέλουν αναβάθµιση.

Έτσι, αποδεικνύεται πως πλανήθηκαν εκείνοι που πίστεψαν
πως η αποποµπή του λόµπι της δραχµής από τον ΣΥΡΙΖΑ θα
έβαζε τέλος και στις ολοκληρωτικές αντιλήψεις που συνόδευαν
µοιραία τις επιλογές τους. Οι δραχµιστές µπορεί να έφυγαν,
όµως ολοκληρωτικές αντιλήψεις δυστυχώς ακόµα παραµένουν.

Ο κ. Παππάς είναι στενότερος συνεργάτης του Πρωθυπουρ-
γού. Είναι µαζί του ακόµα και όταν εκείνος επισκέπτεται τον Αρ-
χιεπίσκοπο. Είναι το alter ego του Πρωθυπουργού.

Ο σχεδιασµός ελέγχου του νέου τοπίου των ΜΜΕ ανήκει στον
Πρωθυπουργό, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι. Η επίκληση
καλών προθέσεων δεν αρκεί πάντα. Μόνο η θωράκιση των θε-
σµών εγγυάται τη λειτουργία της δηµοκρατίας. Προαπαιτούµενο,
όµως, της όποιας τακτοποίησης του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου
αποτελεί αντιµετώπιση της χρόνιας αµαρτίας, της µη νόµιµης
σύνθεσης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, που απα-
ξιώνει και έχει ουσιαστικά ακυρώσει τη λειτουργία του.

Σήµερα, αν υπάρχει ειλικρινής πρόθεση να απαλλαγούµε από
τα βάρη του παρελθόντος, υπάρχει νοµίζω η βούληση από τις
πολιτικές δυνάµεις του Κοινοβουλίου, ώστε να επιτευχθεί η πολύ
υψηλή πλειοψηφία των 4/5 της Διάσκεψης των Προέδρων, προ-
κειµένου επιτέλους να οικοδοµήσουµε επιτέλους ένα πραγµα-
τικά ανεξάρτητο, µε γνώσεις, επάρκεια και κύρος Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης.

Χωρίς αυτά, κύριε Υπουργέ, ό,τι και να λέµε, ό,τι και να απο-
φασίσουµε, αν το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν απο-
κτήσει νοµιµοποίηση, δεν κάνουµε τίποτε άλλο παρά ασκήσεις
επί χάρτου. Θα παραµείνουµε στα ίδια, η οµηρία θα υπάρχει και
θα σέρνεται αυτό το αµάρτηµα πάνω στις πλάτες µας για τα
µάτια του µέσου πολίτη. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα του παρόχου δικτύου που έχει ανα-
κύψει, είµαστε θετικοί στο να µπει και η ΕΡΤ στον ανταγωνισµό
µε τη «DIGEA», ώστε αφ’ ενός όλοι οι κάτοικοι της ελληνικής επι-
κράτειας να αποκτήσουν πρόσβαση στο ψηφιακό σήµα, αφ’ ετέ-
ρου να δηµιουργηθούν προϋποθέσεις για έναν υγιή ανταγω-
νισµό, να ξεφύγουµε από τη λειτουργία ενός µονοπωλίου. Εξάλ-
λου, αν δεν είχε πέσει «µαύρο» στην ΕΡΤ, θα ήταν από την αρχή
και αυτή πάροχος ψηφιακού σήµατος, αλλά µε όρους, βεβαίως,
τέτοιους, ώστε να µη δηµιουργήσουµε ξανά άλλη µια προβλη-
µατική εταιρεία. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τόσο τα περιφερειακά
όσο και τα εθνικά κανάλια καλούνται να επιτελέσουν παράλληλα
και µια κοινωνική και παιδευτική αποστολή. Τα περιφερειακά κα-
νάλια, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι ένα άλλο πεδίο, αποτελούν
µια άλλη οµάδα ραδιοτηλεοπτικών µέσων, καθώς έχουν άλλα χα-
ρακτηριστικά, λειτουργούν σε άλλες συνθήκες και εποµένως η
ρύθµισή τους για να είναι ορθή, δίκαιη και αποτελεσµατική θα
έπρεπε να εξαιρεθεί από το παρόν νοµοσχέδιο και να έρθει
άµεσα σε ένα άλλο νοµοσχέδιο, που θα καθορίζει τους όρους
της αδειοδότησης και της λειτουργίας τους.

Σε ό,τι αφορά τη δηµοτική ραδιοφωνία, θέλετε να αλλάξετε το
status των ραδιοφωνικών σταθµών και των ελάχιστων τηλεοπτι-
κών σταθµών που λειτουργούν, δηλαδή από επιχειρήσεις στην
υπηρεσία των δηµοτών να τις µετατρέψουµε σε ανώνυµες εται-
ρείες. Αυτό δηµιουργεί και µια αντίφαση, γιατί είναι γνωστό ότι
συζητείται και αναζητείται η αλλαγή καθεστώτος των αναπτυξια-
κών εταιρειών, ας πούµε, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, πως ανώνυµες εταιρείες δεν αποτέλεσαν και τα πρότυπα
ελέγχου και διαφάνειας σε άλλο νοµικό καθεστώς. Αυτό δεν το
παίρνουµε υπ’ όψιν µας, ενώ θα έπρεπε, διότι είναι αντιφατικό.
Εξάλλου, το βασικό είναι ότι µια τέτοια αλλαγή του νοµικού sta-
tus θα σήµαινε επί της ουσίας το τέλος της δηµοτικής ραδιοφω-
νίας. Δεν µπορεί να λειτουργήσουν δηµοτικά ραδιόφωνα ως
ανώνυµες εταιρείες κερδοσκοπικές. 

Το έχετε αντιληφθεί, κύριοι της Κυβέρνησης; Το θέλουµε κάτι
τέτοιο, να σταµατήσει δηλαδή να υπάρχει η δηµοτική ραδιοφω-
νία; Ας το ξανασκεφτούµε.

Επιπλέον, εντελώς ανεξήγητα προσθέσαµε στο παρόν νοµο-
σχέδιο ένα ακόµη εντελώς άσχετο και εµβόλιµο νοµοθέτηµα, µε
το οποίο επιχειρείτε, εκτός των άλλων, να ρυθµίσετε ζητήµατα
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που αφορούν την εθνική επικοινωνιακή πολιτική και την οργά-
νωση της εθνικής διπλωµατίας.

Στήνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, ένα δίκτυο γραφείων Τύπου
σε διάφορες χώρες, µε σκοπό την προώθηση της κυβερνητικής
προπαγάνδας, παράλληλο και ανεξάρτητο από τα γραφεία
Τύπου των πρεσβειών της χώρας στο εξωτερικό. Με λεφτά των
φορολογουµένων, δηλαδή, θα προωθηθούν διάφοροι διορισµέ-
νοι απευθείας από τον Υπουργό Επικρατείας, χωρίς καµµία αξιο-
λόγηση από το ΑΣΕΠ. Ποια είναι η θέση, άραγε, του Υπουργού
Εξωτερικών, του κ. Κοτζιά, γι’ αυτό το οποίο είναι εντός νοµο-
σχεδίου και το οποίο τον αφορά άµεσα; Γιατί δεν υπογράφει το
νοµοθέτηµα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, το Ποτάµι, θα ψηφίσουµε
επί της αρχής, παρά τη σωρεία προβληµατικών διατάξεων που
αυτό το νοµοσχέδιο εµπεριέχει. Γιατί για εµάς το µείζον είναι να
υπάρξει επιτέλους ρύθµιση σε αυτό το θολό τοπίο. Ελπίζουµε
µέχρι τέλους της συζήτησης, µέχρι το Σάββατο το βράδυ, να αν-
τιληφθείτε πως αν δεν ενισχύσουµε τους θεσµούς που εγγυώνται
µε διαφάνεια την τήρηση των δηµοκρατικών κανόνων, δεν αντι-
µετωπίζουµε το πρόβληµα επί της ουσίας. 

Η εµµονή σας, κύριοι της Κυβέρνησης, στην νοοτροπία του «l’
état, c’ est moi» δεν τιµά και δεν δικαιώνει ούτε την ιστορία ούτε
τις αγωνίες της Αριστεράς και µας βρίσκει απολύτως αντίθετους.

Πρέπει να αντιληφθείτε πως αυτή η εµµονή σας απειλεί να
ακυρώσει την πρώτη, µετά από είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια,
προσπάθεια τακτοποίησης αυτού του ανοικτού λογαριασµού.

Εµείς σας δίνουµε χέρι βοηθείας. Οι πολίτες όµως, αν αποτύ-
χετε, δεν νοµίζω ότι θα σας συγχωρήσουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Δανέλλη, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,

θα µου επιτρέψετε µια ιδιαίτερη αναφορά. 
Προέρχοµαι από έναν από τους φτωχότερους νοµούς της

χώρας, τη Δράµα. Απ’  ό,τι γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, είναι ο
µόνος νοµός της βόρειας Ελλάδας που δεν συνδέεται µε την
Εγνατία Οδό. Είναι ο µόνος αποκοµµένος νοµός από το λοιπό
κοµµάτι της χώρας. Πληροφορούµαστε ότι έχει ενταχθεί, έχουν
γίνει συγκεκριµένες µελέτες και περιµένουµε αυτή την υλοποί-
ηση, τουλάχιστον σε ένα σηµείο να υπάρχει µια ρύθµιση. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κάνω τη συγκεκριµένη ανα-
φορά, γιατί σήµερα στη Δράµα, κάτω από µια καταρρακτώδη
βροχή, υπήρχε µια µεγάλη διαµαρτυρία, µια φωνή διαµαρτυρίας
των Δραµινών, γιατί κλείνει το νοσοκοµείο. Είναι ένα τεράστιο
ζήτηµα, ένα κοινωνικό αγαθό που το στερείται η Δράµα και οφεί-
λουµε να το διασφαλίσουµε. Όφειλα να κάνω αυτήν την ανα-
φορά, µε την ελπίδα της ενίσχυσης του νοσοκοµείου, έτσι ώστε
σε µια παραµεθόρια περιοχή της χώρας οι κάτοικοί της να µη
µείνουν χωρίς την προστασία του κοινωνικού αυτού αγαθού.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για την τέ-
ταρτη µη θεσµοθετηµένη εξουσία, θα µου επιτρέψετε να πω.
Κύριε Υπουργέ, γνωριζόµαστε χρόνια -όπως και µε τον Υπουργό
Επικρατείας πολύ περισσότερα χρόνια- και µου είστε συµπαθής.
Αν ήµουν ο Πρωθυπουργός της χώρας, θα ανησυχούσα για τις
εξουσίες ή τις υπερεξουσίες που ανατίθενται στον Υπουργό Επι-
κρατείας. 

Το λέω αυτό, βεβαίως, διότι κατά το πρώτο νοµοσχέδιο, κατά
την πρώτη ανάληψη εξουσίας από την πλευρά σας, στο νοµο-
σχέδιο για την ανθρωπιστική κρίση, πέραν των δύο-τριών άρ-
θρων –µια κρίση, η οποία είχε µια µέριµνα, αν θέλετε, για τους
πενόµενους της χώρας, άπαξ βεβαίως- καταργήσατε τον θεσµό
που έχει να κάνει µε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Σε εκείνο
το νοµοσχέδιο περιείχατε άρθρα τα οποία δηµιουργήσατε ή, αν
θέλετε, κάνατε µια προσπάθεια για το πως θα δοµήσετε ένα
«κράτος ΣΥΡΙΖΑ». 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο επιχειρείτε το ίδιο. Μεταφέρετε
τεράστιες αρµοδιότητες, «επικίνδυνες», όπως τονίστηκε κι από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Ποταµιού. Οι προθέσεις
του Υπουργού Επικρατείας µπορεί να είναι θεµιτές και -θα έλεγα-

και σεβαστές. Θεωρώ, όµως, την αρχή του ενός πάντα επικίν-
δυνη από ένα σηµείο και πέρα ή ενδεχοµένως αν δεν λειτουργή-
σει µε έναν υγιή τρόπο. 

Αυτό έγινε και κατά το νοµοσχέδιο -νόµο πλέον της χώρας-
όπου καταργήσατε τον εθνικό συντονιστή και αναθέσατε τερά-
στιες αρµοδιότητες στον Υπουργό Επικρατείας. Ποιες αρµοδιό-
τητες; Αυτή του ελέγχου της Οικονοµικής Αστυνοµίας, του
Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, του Σώµατος Επιθε-
ωρητών Υγείας κ.λπ.. Όλες αυτές οι υπηρεσίες, οι οποίες είχαν
ανατεθεί στον Εθνικό Συντονιστή, καταργήθηκαν µε τον νόµο
αυτό, µε αποτέλεσµα να καταστεί υπερυπουργός ελέγχου κάθε
επιπέδου ο Υπουργός Επικρατείας. 

Σήµερα ανατίθενται στον ίδιο άλλες αρµοδιότητες, όπως αυτή
της ενηµέρωσης και νοµίζω ότι τα πράγµατα δεν οδεύουν σε
ορθό δρόµο, αγαπητέ Υπουργέ. Διότι πράγµατι είπατε ότι θα
πρέπει να απαλλαγούµε από τις αγκυλώσεις µας ή τη λειτουργία
ενός πολιτικού συστήµατος που µας έφερε και κατέστησε τα
µέσα ενηµέρωσης σε ένα µεγάλο βαθµό όχι τέταρτη, αλλά
πρώτη εξουσία, µε αυτήν την αταξία, την αναρχία, τη χειραγώ-
γηση, όπως είπατε κι εσείς, την υποταγή τους ή, αν θέλετε, και
στη συνέχεια τον έλεγχο που θα µπορούσαν να ασκήσουν από
την πλευρά τους προς το πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Πώς, όµως, διασφαλίζονται όλα αυτά; Δεν διασφαλίζονται,
κύριε Υπουργέ, µε τη µονοµέρεια που διακρίνει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο σ’ ό,τι αφορά τον αριθµό των αδειών, το τίµηµα των
αδειών αυτών, όπως από πλευράς σας θα χορηγούνται, σε µια
ελεύθερη οικονοµία. Εδώ νοµίζω ότι τα πράγµατα οδεύουν σ’
έναν λανθασµένο δρόµο και οφείλω να το τονίσω και να το επι-
σηµάνω αυτό. 

Ήµουν από εκείνους τους συναδέλφους που αντέδρασαν σ’
ό,τι αφορά το κλείσιµο της ΕΡΤ, πριν αυτοί οι εργαζόµενοι –αν
και ήταν µεγάλος ο αριθµός τους- διασφαλιστούν, διότι µέχρι τον
Ιούλιο του 2013 καταγγέλλατε γι’ αυτόν τον οργανισµό, ο οποίος
ήταν διαπλεκόµενος, ότι οι εργαζόµενοι αυτοί είχαν διοριστεί
από ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, άρα ήταν ένα τεράστιο ζήτηµα
όπου θα έπρεπε να υπάρξει διαφάνεια. Στη συνέχεια «υιοθετή-
σατε» την ΕΡΤ µε µεγάλο αριθµό υπαλληλικού κόσµου, χωρίς να
προβείτε σε µια ταξινόµηση, σε µια κατηγοριοποίηση των αναγ-
κών και των ανθρώπων, έτσι ώστε να οδηγηθούν σε άλλες υπη-
ρεσίες στον δηµόσιο τοµέα. Ήταν εκατόν πενήντα επτά οδηγοί,
αν θυµάµαι καλά, στην ΕΡΤ. Θα µπορούσαν να οδηγηθούν στο
ΕΚΑΒ, να εξυπηρετούν ανάγκες των συνανθρώπων µας.

Έρχοµαι και στα περιφερειακά µέσα ενηµέρωσης, που εµείς
οι αποκοµµένοι από τα κεντρικά µέσα ενηµέρωσης Βουλευτές
της περιφέρειας έχουµε έναν τρόπο επικοινωνίας µε τον δικό µας
κόσµο, αυτόν των περιφερειακών µέσων επικοινωνίας.

Πρέπει να συµβάλουµε σ’ αυτόν τον πλουραλισµό, όµως µε
αυτό το νοµοσχέδιο δεν κατορθώνεται αυτό. Ήδη έχουν µεταβι-
βαστεί οι εργασίες πάρα πολλών περιφερειακών καναλιών, καθώς
και η επικοινωνία τουςή έχουν πουληθεί σε άγνωστο κόσµο. 

Με ιδιαίτερη ικανοποίηση είδα µια τροποποίηση σ’ ό,τι αφορά
τον αριθµό των υπαλλήλων που πρέπει να υπάρχουν στα συγκε-
κριµένα περιφερειακά µέσα ενηµέρωσης, πλην όµως πάλι αυτός
θα καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού.

Κύριε Υπουργέ, και ο Πρόεδρος της Βουλής αναφέρθηκε στην
αναγκαιότητα διακοµµατικής επιτροπής προκειµένου να καθορι-
στεί ο αριθµός αυτών των αδειών σ’ ό,τι αφορά τα µέσα ενηµέ-
ρωσης, αλλά αυτό θα έπρεπε να συµβεί και για τα περιφερειακά
µέσα ενηµέρωσης, έτσι ώστε να µην υπάρχει οποιαδήποτε σκέψη
για τη δική σας καθοδήγηση και τον έλεγχο πλέον των µέσων
ενηµέρωσης, αυτό που καταγγέλλατε µέχρι χθες.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης για επτά λεπτά και µετά ο κ. Χαρα-
κόπουλος.

Ορίστε, κύριε Καραγιαννίδη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η εύνοια της τύχης φέρνει να µιλάνε δύο Βουλευτές από τη

Δράµα. 
Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν ανοικτά αιτήµατα που έθεσα κάποια
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στιγµή ως δέσµευση µόνο για συζήτηση. Δεν ζητάµε τίποτε άλλο.
Στην πολιτική ζωή υπάρχουν πολλές υποκειµενικότητες και µε-

ρικές αντικειµενικότητες. Μία εξ αυτών, που φαντάζοµαι ότι δεν
θα την αρνηθεί κανένας µέσα στην Ολοµέλεια, είναι ότι για είκοσι
πέντε χρόνια έχουµε ένα στρεβλό και θολό τηλεοπτικό τοπίο. Τα
δύο κόµµατα που κυβέρνησαν µέχρι τον Ιανουάριο του ’15 δεν
έκαναν παρά ελάχιστα πράγµατα για να λύσουν αυτές τις στρε-
βλώσεις, αυτή τη διαπλοκή και αυτές τις «αιµοµεικτικές» σχέσεις
που είχαν τράπεζες, κανάλια, εργολάβοι, εφοπλιστές. Ακούγεται
τώρα αντιφατικό να κατηγορούµαστε εµείς για πρόθεση δηµι-
ουργίας νέων «τζακιών», τη στιγµή που δεν έχει αποδειχθεί τί-
ποτε απολύτως. 

Σε αυτήν, λοιπόν, τη λογική επί τρεις µέρες ζήσαµε έναν τε-
τριµµένο συνδικαλισµό από πλευράς Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, που έφτασε στο σηµείο µέσα στην επιτροπή να αµφισβη-
τηθεί και η αυθεντικότητα της σύνθεσης της επιτροπής, πρωτο-
φανές πράγµα, σαν να ήµασταν σε σχολική επιτροπή. 

Το τελευταίο επεισόδιο ήταν το αίτηµα αντισυνταγµατικότητας
που ακούσαµε σήµερα στην Ολοµέλεια. Ξεπεράστηκε και αυτό
το ζήτηµα και όσο κι αν είναι µεγάλος πόνος συγκεκριµένων πο-
λιτικών δυνάµεων να µην εφαρµοστεί αυτός ο νόµος, για δική
τους δυστυχώς τύχη θα εφαρµοστεί.

Στο αίτηµα αντισυνταγµατικότητας µόνο σε ένα σηµείο που
λέει ότι είναι αντισυνταγµατική η ρύθµιση για τον αριθµό των
αδειών η απάντηση η δικιά µου προσωπικά είναι «DIGEA». Δεν
έχει ξαναγίνει πάροχοι προγραµµάτων να είναι και πάροχοι συ-
χνοτήτων. Το είπε και ο κ. Βούτσης, το είπαν και άλλοι συνάδελ-
φοί µου, πολύ λίγο σας ένοιαξε στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση
για αυτό. Το ότι κάνατε αυτό το τερατούργηµα και τα έξι ιδιωτικά
κανάλια τα κάνατε και παρόχους ψηφιακών συχνοτήτων δεν φά-
νηκε να σας πειράζει και καθόλου. 

Το δεύτερο που σας είπε ξανά και ο Πρόεδρος της Βουλής,
το ότι κλείσατε σε ευρωπαϊκή χώρα τη δηµόσια τηλεόραση, δεν
φάνηκε κανένας από εσάς να κάνει κριτική. Πώς συµβαίνει να
κλείνει µια κυβέρνηση το δηµόσιο κανάλι; Πώς µπορεί να συµ-
βαίνει σε µια δηµοκρατική κυβέρνηση -ακόµα χειρότερα- να κάνει
µία τέτοια πράξη και να µην υπάρχει καµµιά αυτοκριτική; 

Μικρή παρένθεση: Στην καταγγελία που έκανε κ. Μιχαλίτσης
για τον κ. Νίκο Παπαουλάκη δεν έγινε καµµιά µήνυση. Δεν
υπήρχε καµµιά διάψευση. Γιατί ο συγκεκριµένος κύριος παρα-
µένει στη θέση του; Γιατί, αφού αυτή η καταγγελία δεν έχει δια-
ψευσθεί µέχρι τώρα, ότι ηγήθηκε ως στρατηγός των αστυνο-
µικών δυνάµεων για να κατεβάσει τον διακόπτη της κρατικής τη-
λεόρασης, παραµένει αντιπρόεδρος;

Βέβαια, το κλείσιµο της ΕΡΤ, µεταξύ διαφόρων άλλων σκοπών,
είχε και έναν σκοπό –για µένα- ουσιαστικό: Να εµφανιστεί η
«DIGEA» ως ο µοναδικός πάροχος συχνοτήτων. Να εκλείψει ο
δηµόσιος ανταγωνιστής και να εµφανιστεί ένα πράγµα το οποίο
ουσιαστικά θα απέτρεπε οποιονδήποτε άλλο να µπει µέσα στο
κλειστό κλαµπ των έξι καναλαρχών. Και µιλάτε και για δηµοκρα-
τία! Εντάξει, ο καθένας την αντιλαµβάνεται διαφορετικά. 

Το ζήτηµα είναι ότι το κλείσιµο αυτό της ΕΡΤ σήµανε και απο-
λύσεις. Γιατί είναι η άλλη κατηγορία που ακούµε: «Τι θα γίνουν
αυτοί η άνθρωποι, επειδή θα κλείσουν τα κανάλια». 

Το «ALTER» το θυµάστε; Το «MAD TV» το ξέρετε; Το «ΝΕW
CHANNEL» το γνωρίζετε; Τις επιχειρήσεις που έκλεισαν, τις εφη-
µερίδες που έκλεισαν τα προηγούµενα χρόνια τις γνωρίζετε; Εί-
πατε έστω και µία κουβέντα γι’ αυτούς τους ανθρώπους όλα
αυτά τα χρόνια; Ακούστηκε από την πλευρά σας µία υποστηρι-
κτική κουβέντα για τις δεκάδες, τις εκατοντάδες ανθρώπους που
έχασαν τις δουλειές τους; Σας λέει κάτι η Αγροτική Τράπεζα µε
τα 5 δισεκατοµµύρια που δάνεισε σε αυτές τις επιχειρήσεις;
Έχετε να απαντήσετε κάτι σε αυτό το σκάνδαλο που συµµετεί-
χατε εσείς; Δικοί σας Υπουργοί έπαιρναν τηλέφωνο την Αγροτική
Τράπεζα και χρηµατοδοτούσε βουλιαγµένα µαγαζιά. Και να φτά-
σουµε, λοιπόν, σε αυτά τα µαγαζιά. 

Βλέπω εδώ από στοιχεία, µισό και πλέον δισεκατοµµύριο χρω-
στάνε αυτά τα κανάλια. Να βγείτε ανοιχτά και να υποστηρίξετε
ότι αυτά τα κατεστραµµένα µαγαζιά εσείς θέλετε να συντηρη-
θούν. Και να πείτε στους Έλληνες πολίτες, που τόσο καίγεστε
για τη φοροεπιδροµή, ότι πληρώνουµε αυτά τα χρήµατα. Γιατί

εδώ υπάρχει ένας µικρός αστερίσκος και πρέπει να ακουστεί. 
Η «κακιά» Αγροτική Τράπεζα -αφού την «καλή» τη δώσαµε µπιρ

παρά στον κ. Σάλα- µε τα χρέη που έχει, σύµφωνα µε δικό σας
νοµοσχέδιο, το 2017 θα µεταφερθούν στις πλάτες των Ελλήνων
πολιτών αυτά τα χρήµατα. Θα πείτε κάτι στους Έλληνες πολίτες
που θα τους χρεώσετε έναν σκασµό δισεκατοµµύρια, τα οποία
χρηµατοδοτούσαν ΜΜΕ, που ήταν γραµµένα στον πάγο; Γι’ αυτό
θα πείτε κάτι;

Γιατί δεν ήρθαµε χθες στη Βουλή, δεν γεννηθήκαµε χθες σ’
αυτήν τη χώρα. Το τι ακριβώς δηµιουργήσατε είκοσι πέντε χρό-
νια µε τα ΜΜΕ το γνωρίζει όλος ο κόσµος. Τη βδοµάδα πριν το
δηµοψήφισµα , που ο Αρµαγεδδώνας θα κατακτούσε τη χώρα
µας, το ζήσαµε όλοι εδώ πέρα. Και επειδή η προπαγάνδα είναι
πολύ συγκεκριµένη και προέρχεται από πολύ συγκεκριµένα συµ-
φέροντα και πολιτικές δυνάµεις, δεν θα πρέπει να αγνοούµε την
πραγµατικότητα. 

Άκουσα επίσης το άλλο εξαιρετικό: «Οι ευαίσθητες περιοχές».
Κατ’ αρχάς, δεν υπάρχουν στη χώρα ευαίσθητες περιοχές. Υπάρ-
χουν περιοχές όπως η βόρεια Ελλάδα, που ζει δύσκολα και καρφί
δεν σας καίγεται γι’ αυτό, αλλά θέλετε να το αναφέρετε για να
σας γράψει η τηλεόραση. Δεν έχετε επισκεφτεί ποτέ τη βόρεια
Ελλάδα όσοι µιλάτε για ευαίσθητες περιοχές. Αυτές, λοιπόν, οι
«ευαίσθητες περιοχές» τι ακούγαν όταν κλείσατε την ελληνική
ραδιοφωνία; Ποια κανάλια έβλεπαν όταν κλείσατε την ΕΡΤ;
Ακόµα και σήµερα –γιατί καίγεστε τόσο πολύ για τη διαφάνεια
και τη δηµοκρατία- αυτές οι περιοχές από τη «DIGEA» δεν έχουν
κάλυψη. 

Εχίνος, Κένταυρος, Παρανέστι, Νευροκόπι. Ακόµα και σήµερα
δεν βλέπουν. Ξέρετε πού πέφτουν αυτά τα µέρη; Όχι. Απλώς
λέτε ευαίσθητες περιοχές και τελειώνει εκεί η κουβέντα. Είπαµε
και τον εθνικό µας τόνο και είµαστε εντάξει. 

Να πάτε εκεί πάνω, λοιπόν, για να γνωρίσετε αυτούς τους αν-
θρώπους. Να δείτε από πού ενηµερώνονται και τι κακό κάνατε,
όταν κλείσατε την ελληνική ραδιοφωνία. Τους ανθρώπους, λοιπόν,
που αφήσατε εσείς στην ανεργία η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήρθε
και τους ξαναέβαλε στη δουλειά, γιατί παρανόµως τους απολύ-
σατε. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα, λοιπόν, να µιλάτε για ανέργους,
για δηµοκρατία, για αξιοκρατία και για οτιδήποτε άλλο, διότι εσείς
τριάντα και σαράντα χρόνια δεν το υπηρετήσατε. 

Κλείνω, λοιπόν. Αυτός ο νόµος θα εφαρµοστεί. Μπορείτε να
βάλετε µαύρες πλερέζες, αλλά θα εφαρµοστεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
Μετά τον λόγο θα πάρει ο κ. Μπουκώρος. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της «δεύτερης

φοράς αριστερά», αδυνατώντας να προσφέρει τον «άρτο» που
προεκλογικά έταξε στον ελληνικό λαό µε τα «παράλληλα προ-
γράµµατα» και τα «ισοδύναµα» που θα αντικαθιστούσαν κάθε
επώδυνο µέτρο του µνηµονίου που µας φέρατε, καταφεύγει στα
θεάµατα. Το θέαµα που παρουσιάζεται ενώπιόν µας µε το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο δεν είναι απλό. Θα έλεγα ότι είναι υπερ-
παραγωγή µε τον δελεαστικό τίτλο «πάταξη της διαπλοκής».
Αυτό υπονοεί ευθέως η Κυβέρνηση ότι επιχειρεί µε το σχέδιο
νόµου για την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών. 

Το γεγονός ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται τώρα µε
διαδικασίες εξπρές επιβεβαιώνει του λόγου το αληθές. 

Τώρα που αρχίζει η πρωτόγνωρη φοροεπιδροµή, χρειάζεται
αντιπερισπασµός στην προσοχή της κοινής γνώµης. 

Τώρα που καταργούνται επικουρικές συντάξεις, ΕΚΑΣ, ενώ
ψαλιδίζονται και οι κύριες, χρειάζεται αποπροσανατολισµός του
κόσµου.

Τώρα που έρχονται τα χαράτσια του ΕΝΦΙΑ, που ενώ θα τα κα-
ταργούσατε, πρέπει να πληρωθούν σε λιγότερες δόσεις, χρει-
άζεται αλλού να πέσουν τα φώτα της δηµοσιότητας.

Τώρα που τους αγρότες, στους οποίους τάζατε «λαγούς µε
πετραχήλια» και ισοδύναµα, τους βάζετε στην κλίνη του Προ-
κρούστη της αγριότερης φορολόγησης, που τους έχει ποτέ επι-
βληθεί, χρειάζεται άλλο, πιασάρικο θέµα για τον κόσµο.

Τώρα που βάζετε «καπέλο» ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση,
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«πενταροδεκάρες», όπως λέει ο συνάδελφός σας Υπουργός Παι-
δείας, ενός κόµµατος µε τόσους ξεχασιάρηδες –είναι αλήθεια-
εκατοµµυριούχους υπουργούς, χρειάζεται να ασχοληθούµε µε
άλλα θέµατα.

Τώρα που χιλιάδες δανειολήπτες κινδυνεύουν να χάσουν τα
σπίτια τους χρειάζεται να έρθει µε διαδικασίες fast track ένα τόσο
σοβαρό  νοµοθέτηµα. Γιατί άραγε; Ήταν µόνο  η αγωνία να χυθεί
αίµα στην αρένα των ΜΜΕ για να ισορροπήσει λίγο η σφαγή των
αµνών από την καρµανιόλα των µέτρων που προωθείτε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι από εκείνους που δεν θα
ήθελαν να δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για υπερβάλλουσα
επιρροή στην πολιτική ζωή της χώρας από ανθρώπους που εµ-
πλέκονται στα µίντια. Ουδεµία αντίρρηση θα είχαµε, αν όντως το
νοµοσχέδιο, που µας έφερε η Κυβέρνηση, ανταποκρινόταν σ’
αυτή την αρχή. Δυστυχώς, όµως, µε αυτά που προβλέπονται στις
διατάξεις του νόµου, αλλά και µε αυτά που δεν προβλέπονται,
µας ζώνουν τα φίδια! 

Πρώτ’ απ’ όλα, ανησυχούµε -και δικαίως όλη η συζήτηση έχει
επικεντρωθεί σε αυτό- από τις υπερεξουσίες του Υπουργού Επι-
κρατείας. Γιατί πρέπει να αποφασίζει αυτός σε ποιον θα δοθεί η
άδεια λειτουργίας, πόσες θα είναι οι άδειες λειτουργίας, ποια η
τιµή εκκίνησης, πόσο θα είναι το αρχικό κεφάλαιο; Θα τον αναγο-
ρεύσουµε σε «πασά» των µέσων µαζικής ενηµέρωσης; Δεν υπάρ-
χουν διαδικασίες; Δεν υπάρχουν αρµόδια όργανα; Δεν υπάρχει
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Διαµαρτύρεται ο κ. Παππάς
ότι τον αδικούµε και ότι παρεξηγούµε τις προθέσεις του. 

Κάθε καλόπιστος, όµως, εύλογα αναρωτιέται αν πίσω από την
κυβερνητική πρεµούρα υποκρύπτεται η διάθεση για πολιτικό
έλεγχο του τηλεοπτικού τοπίου, για αναδιανοµή της πίτας, για
βόλεµα υµετέρων. Αν δεν συµβαίνουν όλα αυτά, ιδού η Ρόδος!
Διαψεύστε µας. Ξεκαθαρίστε τους όρους, ακολουθήστε τους κα-
νόνες της διαφάνειας. 

Όµως, είναι και άλλα που δεν µας αφήνουν να αγιάσουµε,
όπως η πρόθεσή σας να περιορίσετε τον αριθµό των αδειών στα
δάχτυλα του ενός χεριού. Προβάλλοντας επιχειρήµατα βγαλ-
µένα από τη ναφθαλίνη, από την εποχή της αναλογικής τηλεό-
ρασης, που πλέον ανήκει στην ιστορία, επιδιώκετε να δικαιολο-
γήσετε τη συρρίκνωση του τηλεοπτικού χώρου. Ακατανόητο,
αφού η τεχνολογία µας έχει δώσει απεριόριστες δυνατότητες,
εκτός κι αν ο περιορισµός βολεύει τον κυβερνητικό έλεγχο στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κύριε Υπουργέ, εφόσον τηρούνται οι προϋποθέσεις λειτουρ-
γίας των τηλεοπτικών σταθµών, τότε ας ανοίξουν χωρίς αριθµη-
τικούς περιορισµούς. 

Και µιας και µιλάµε για προϋποθέσεις, τι σηµαίνει να ορίζετε
πόσους εργαζόµενους θα έχει ένα κανάλι; Για ποιον χτυπά η καµ-
πάνα; Ποιος θα κερδίσει από όλη αυτήν τη λεπτοµερειακή περι-
γραφή που παραπέµπει σε υπαρκτό σοσιαλισµό; 

Θύµατα, όµως, της σπουδής σας να αλλάξετε κατά το δοκούν
το τηλεοπτικό τοπίο είναι και οι περιφερειακοί σταθµοί. Τους
τσουβαλιάζετε µαζί µε τους εθνικούς, τους βάζετε στην ίδια αφε-
τηρία, χωρίς µοριοδότηση, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν εµπει-
ρία είκοσι πέντε χρόνων, χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι
πληθυσµιακές, οι γεωγραφικές συνθήκες κάθε περιοχής. Και ο
κίνδυνος να κλείσουν περιφερειακοί σταθµοί, κανάλια µε ιστορία
δεκαετιών, να χαθούν επενδύσεις και να πεταχτούν στον δρόµο
εκατοντάδες εργαζόµενοι είναι παραπάνω από υπαρκτός. Διότι
είναι πολύ εύκολο να έρθει ένας «καθαρός» επενδυτής από το
πουθενά και µόνο µε µια υπεύθυνη δήλωση να κερδίσει µια
άδεια.

Καταθέτω στα Πρακτικά το υπόµνηµα της Ένωσης Ενηµερω-
τικών Τηλεοράσεων Ελληνικής Περιφέρειας, που πραγµατικά συ-
νιστά µια κραυγή αγωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα 

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ένα έργο φαίνεται από

την αρχή αν είναι καλό, οφείλω να σας πω ότι το νέο επεισόδιο
της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ήδη από τους τίτλους δεν ξε-
κινά µε καλούς οιωνούς και πολύ φοβούµαστε ότι η συνέχεια θα
είναι ακόµη πιο κακή και το σηµερινό νοµοσχέδιο µας το αποδει-
κνύει.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς χειροκροτητές στις πολιτικές ακρο-
βασίες σας δεν θα γίνουµε. Θα υπερασπιζόµαστε σταθερά το
δηµόσιο συµφέρον, τη διαφάνεια, τον πλουραλισµό στη λειτουρ-
γία της πληροφόρησης, την απρόσκοπτη ενηµέρωση των πολι-
τών. Γι’ αυτό τον λόγο και καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπουκώρος Χρήστος, επίσης Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Ελληνική Δηµοκρατία

υποδέχεται έναν υψηλότατο προσκεκληµένο σε µια επίσκεψη
υψηλής σηµειολογικής αλλά και ουσιαστικής σηµασίας, τον Πρό-
εδρο της Γαλλικής Δηµοκρατίας Φρανσουά Ολάντ.

Βεβαίως, δεν είναι η πρώτη φορά που επισκέπτεται τη χώρα
µας ο Γάλλος Πρόεδρος. Σήµερα, όµως, η ΕΡΤ έχει κατακλυστεί
µε πλάνα –και πολύ καλά κάνει- από την επίσκεψη του Προέδρου
Ολάντ. Κατά την προηγούµενη επίσκεψή του, η τότε ελληνική κυ-
βέρνηση µαταίως αναζητούσε κάποιο «κλεµµένο» πλάνο από
ξένα τηλεοπτικά δίκτυα, γιατί εντελώς τυχαία η κρατική ραδιο-
τηλεόραση εκείνη την ηµέρα απεργούσε, όπως βεβαίως θα
απεργεί και αύριο. Ωστόσο, οι επικοινωνιακές ανάγκες σήµερα
εν µέρει έχουν καλυφθεί. Τότε, η ελληνική κυβέρνηση προσπα-
θούσε -όπως προείπα- µε «κλεµµένα» πλάνα να εξυπηρετήσει τις
επικοινωνιακές ανάγκες όχι της Κυβέρνησης αλλά της χώρας.

Το ίδιο συνέβη κατά τη διάρκεια επισκέψεων άλλων ηγετών.
Αυτό αποτελεί άτυπο «µαύρο» για το οποίο κανείς δεν απολογεί-
ται, κανείς δεν αισθάνεται την ανάγκη να τοποθετηθεί, ενώ για
το άλλο το γνωστό «µαύρο» της ΕΡΤ απολογήθηκαν πολλοί και
κρίθηκε από το εκλογικό σώµα.

Αρχίζω έτσι την τοποθέτησή µου, για να αποδείξω ότι η Αρι-
στερά, παρ’ ότι δεν υπήρξε κυβέρνηση στη χώρα µας, είχε εκλε-
κτικές φιλίες στα συστήµατα εξουσίας µέσα από τον συνδικα-
λισµό και διάφορες άλλες µορφές δηµόσιας δράσης.

Μιας και άρχισα µε την επικαιρότητα, δεν µπορώ παρά να σχο-
λιάσω τη σηµερινή απόλυση της Γενικής Γραµµατέως Δηµοσίων
Εσόδων, της κ. Σαββαΐδου, µε συνοπτικές διαδικασίες, πριν απο-
φανθεί η δικαιοσύνη, µε οµόφωνη απόφαση του Υπουργικού
Συµβουλίου και µε µια σκληρότατη δήλωση της Κυβερνητικής
Εκπροσώπου, η οποία, ούτε λίγο ούτε πολύ, προδικάζει το απο-
τέλεσµα της δικαιοσύνης. 

Από ποια κυβέρνηση γίνονται όλα αυτά; Από την Κυβέρνηση η
οποία πριν από λίγες µέρες ξέχασε δηµόσιους λειτουργούς που
κατηγορούνται για βαρύτατα αδικήµατα, ακόµα και παιδερα-
στίας, οι οποίοι επέστρεψαν στις θέσεις τους κανονικά, ενώ
έπρεπε να ξεσηκωθεί ολόκληρη η κοινωνία προκειµένου να λάβει
τα απαραίτητα µέτρα.

Συζητάµε µε αφορµή το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για σχέσεις
διαπλοκής, για µιντιοκρατία στην Ελλάδα και ποιον αυτή ευνοεί.
Διότι κανένας δεν προέρχεται, κυρίες και κύριοι, από παρθενο-
γένεση σε αυτήν την Αίθουσα.

Ποιες κυβερνήσεις πολέµησε η µιντιοκρατία στην Ελλάδα;
Μήπως κεντροαριστερές ή αριστερές κυβερνήσεις; Ποιες κυβερ-
νήσεις πολέµησε λυσσωδώς µέχρι τελικής πτώσεως; Μήπως
ήταν αριστερή ή κεντροαριστερή η κυβέρνηση του ’90-’93 των
ιδιωτικοποιήσεων; Μήπως ήταν αριστερή ή κεντροαριστερή η κυ-
βέρνηση του οριακού εκλογικού αποτελέσµατος του 2000 και η
στάση των µέσων ενηµέρωσης τότε; Μήπως ήταν κεντροαρι-
στερή ή αριστερή η κυβέρνηση που µε αφορµή το θέµα του Βα-
τοπεδίου, για το οποίο παρεµπιπτόντως κανένα πολιτικό πρό-
σωπο δεν τιµωρήθηκε από τη δικαιοσύνη, πολεµήθηκε λυσσω-
δώς µέχρι τελικής πτώσεως;

Μην καµώνεστε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, ότι δεν
έχετε καµµία σχέση µε τις κυβερνήσεις που περιγράφω, όταν το
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32% των κυβερνητικών στελεχών σήµερα έλκουν την πολιτική
τους καταγωγή από τις λεγόµενες «κεντροαριστερές» κυβερνή-
σεις του ΠΑΣΟΚ.

Αν πολεµήθηκαν κυβερνήσεις στην Ελλάδα από τη µιντιοκρα-
τία, αυτές ήταν κυβερνήσεις της Κεντροδεξιάς, ούτε της Αριστε-
ράς ούτε της Κεντροαριστεράς. Έχουµε µνήµη, τα γεγονότα
µπορεί να έχουν καταστεί ιστορικά, αλλά όποιος είναι διατεθει-
µένος να τοποθετηθεί αντικειµενικά µπορεί να βγάλει και τα συµ-
περάσµατά του.

Πάντως, κύριε Λάππα, υπήρξατε τα αγαπηµένα παιδιά του συ-
στήµατος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ο λαός µάς έκανε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας πήραν από το χέρι µε αγάπη και

στοργή και από το 4% σας έκαναν κυβέρνηση. Δεν δικαιούστε
να διαµαρτύρεστε για τη µιντιοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι, τα κανάλια µας έκαναν κυβέρνηση!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν γέννησε ξαφνικά το 4% και

έγινε 36%. Όλοι έχουν την ιστορία τους σε αυτήν την Αίθουσα.
Όλοι έχουν την ιστορία τους.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Η πολιτική που ασκήσατε ευθύνεται.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι λέτε τώρα; Εσείς µας κάνατε µε-

γάλους.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως, µε το σηµερινό νοµοσχέ-

διο δεν µπορούσαµε να συµφωνούµε για λόγους ιδεολογικούς.
Εµείς πιστεύουµε στο σύστηµα που επικρατεί στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, όπου τα µέσα ενηµέρωσης ανθίζουν χωρίς κυβερνητι-
κούς εναγκαλισµούς, χωρίς ασφυκτικό κυβερνητικό έλεγχο.
Πιστεύουµε στο σύστηµα που επικρατεί στη Μεγάλη Βρετανία,
όπου ακόµα και η κρατική ραδιοτηλεόραση δεν ελέγχεται από
την κυβέρνηση. Αντιθέτως, εσείς µε την κρατική ραδιοτηλεόραση
πορεύεστε σφιχταγκαλιασµένοι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτό διαπιστώσατε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα µπορούσαµε να πούµε πάρα

πολλά πράγµατα. Είναι, όµως, ο κοινοβουλευτικός χρόνος πε-
ρισσότερο αδυσώπητος και από τον τηλεοπτικό χρόνο. 

Θα ήθελα να αναφερθώ και λίγο στην περιφερειακή τηλεό-
ραση, από την οποία προέρχοµαι, λέγοντας ότι αν ευσταθούν οι
πληροφορίες για την τιµή εκκίνησης για το κόστος της άδειας,
που την ανεβάζουν στις 800.000, τρέφει αυταπάτες ο κύριος
Υπουργός αν νοµίζει ότι θα βρει υγιείς επενδυτές να δώσουν
τόσα χρήµατα για µια περιφερειακή άδεια. Να δώσουν, δηλαδή,
80.000 ετησίως, προκαταβολικά από το τίµηµα των 800.000 –επα-
ναλαµβάνω, αν ευσταθούν οι πληροφορίες- την ώρα που ήδη οι
περιφερειακοί σταθµοί πληρώνουν ανάλογα ποσά στον πάροχο
του σήµατος. Εκτός αν έρθουν άλλοι επιχειρηµατίες οι οποίοι
υπηρετούν άδολους στόχους και σκοπούς. 

Οι παρατηρήσεις, βεβαίως, του Υπουργού ότι δεν είναι ανε-
ξάντλητες οι δυνατότητες του φάσµατος, δεν πείθουν κανέναν
και δεν βασίζονται σε καµµιά τεχνική µελέτη. 

Ήρθε και ο αξιότιµος Πρόεδρος της Βουλής και είπε να συζη-
τήσουµε τον αριθµό των αδειών. Κι επειδή σέβεται τον ρόλο του,
θα κάνω µόνο ένα σχόλιο. Έχει αποδείξει ο κ. Βούτσης, τουλάχι-
στον µέχρι σήµερα και ελπίζω να µη διαψευστώ, ότι σέβεται τον
ρόλο του. Να συζητήσουµε τον αριθµό των αδειών. Τι να συζητή-
σουµε, αγαπητέ Πρόεδρε, όταν η ίδια η Κυβερνητική Εκπρόσω-
πος, πριν καν ξεκινήσει η συζήτηση του νοµοσχεδίου, προσδιόρισε
τον αριθµό των αδειών από πέντε έως οκτώ; Κατά συνέπεια, τι να
συζητήσουµε; 

Θέλετε να χειραγωγήσετε τα µέσα ενηµέρωσης. Αυτός είναι
ο στόχος σας. Θέλετε να δηµιουργήσετε νέα τζάκια, οι συζητή-
σεις έχουν φουντώσει και η Κυβέρνηση της Αριστεράς καµώνε-
ται πως τίποτα δεν συµβαίνει. Και δεν κάνετε και τίποτα για να
µας πείσετε περί του αντιθέτου. 

Κι αν δεν ακούτε τις φωνές της Αντιπολίτευσης, αν δεν ακούτε
τις επαγγελµατικές ενώσεις του χώρου, αν δεν ακούτε τις ανε-
ξάρτητες αρχές, τις αρµοδιότητες των οποίων κατακρεουργείτε,
όπως η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων και
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, ακούστε τουλάχιστον
από το παρελθόν τη φωνή του τρίτου Προέδρου των Ηνωµένων
Πολιτειών, του Τόµας Τζέφερσον, ο οποίος είπε ότι «από µια κυ-
βέρνηση χωρίς εφηµερίδες, προτιµώ εφηµερίδες χωρίς κυβέρ-

νηση». Αν ζούσε στην εποχή µας, σίγουρα θα απόρριπτε µια τη-
λεόραση, την οποία σφιχταγκαλιάζει για τους δικούς της λόγους
η εκάστοτε κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όλα αυτά, λοιπόν, είναι «προφάσεις
εν αµαρτίαις». Δεν µας πείθετε ότι θέλετε να διευθετήσετε το τη-
λεοπτικό τοπίο. Θέλετε να φέρετε τα καινούργια τζάκια, για να
επιµηκύνετε την κυβερνητική σας ζωή. 

Εµείς µε αυτές τις µεθοδεύσεις διαφωνούµε.  
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Η Γερµανία έχει έξι και η Γαλλία επτά

ψηφιακά κανάλια, κύριε Μπουκώρε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν είναι τρεις το λάδι και τρεις το

ξίδι οι ψηφιακές άδειες, κύριε συνάδελφε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χρήστο Μπουκώρο.
Τον λόγο έχει ο κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ

για επτά λεπτά. 
ΤΡΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

επειδή δεν νοµοθετούµε σήµερα κάτω από το καθεστώς του οι-
κονοµικού καταναγκασµού των µνηµονίων, αλλά είναι ένα νοµο-
θέτηµα που υποσχέθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ στον ελληνικό λαό, εγώ θα
ασχοληθώ µε το ίδιο το νοµοθέτηµα. 

Θα αλλάξω µέτωπο και θα ήθελα να πω, κύριε Μπουκώρο, «το
γαρ πολύ της θλίψεως γεννά παραφροσύνη». Είναι απίστευτο να
λέτε ότι η Κυβέρνηση αυτή είναι προϊόν της υποστήριξης των κα-
ναλιών. Μήπως πρέπει να θυµηθείτε τι έγινε στο πρόσφατο δη-
µοψήφισµα; Θυµηθείτε ποιοι είχαν δηµιουργήσει όλο αυτό το
µπλοκ. Είναι, περίπου, περιφρόνηση της βούλησης του ελληνι-
κού λαού, µε την οποία, φυσικά, δικαιούστε να διαφωνείτε και να
προσπαθήσετε να την αλλάξετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η Κυβέρνηση του «όχι» που έγινε
«ναι».  

ΤΡΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Για το αν το «όχι» έγινε «ναι»,
µη βιάζεστε. Θα το δείτε. 

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, θέλω να θέσω ένα
ζήτηµα το οποίο ήδη έχει ακουστεί στην Αίθουσα και όχι µόνο
στη γενέθλια πόλη µου, τη Θεσσαλονίκη, επειδή πριν από µερι-
κούς µήνες είχα διατελέσει, εκπροσωπώντας τη δηµοτική µας κί-
νηση «Θεσσαλονίκη Ανοιχτή Πόλη», µέλος του Διοικητικού
Συµβουλίου του «TV100», της δηµοτικής τηλεόρασης. 

Θέλω να σας πω –και απαντώ έτσι και στον κ. Καράογλου- ότι
εµείς δεν είµαστε παρακολουθήµατα της κυβερνητικής πολιτικής
αλλά δηµιουργοί της κυβερνητικής πολιτικής µε ευθύνη απέναντι
στους ψηφοφόρους -και όχι µόνο- και µε γνώµονα πάντοτε τις
βαθύτερες κοινωνικές ανάγκες. Και απ’ αυτήν τη σκοπιά είναι
που θα τοποθετηθώ. Και θέλω να γίνω συγκεκριµένος.

Αναφέροµαι στο σχετικό άρθρο που µετατρέπει, όλως παρα-
δόξως και παρά τις δεσµεύσεις που είχαµε αναλάβει και απέναντι
στις ενώσεις των δηµοσιογράφων, τα δηµοτικά µέσα σε ανώνυ-
µες εταιρείες και τα υποχρεώνει µάλιστα να πάρουν µέρος στον
διαγωνισµό για τις συχνότητες και να καταβάλουν και σχετική οι-
κονοµική προσφορά. 

Αυτό έχει προκαλέσει έναν σάλο αντιδράσεων απόλυτα δικαιο-
λογηµένων, κατά τη γνώµη µου, στην πόλη της Θεσσαλονίκης,
όχι µόνο στο συγκεκριµένο δηµοτικό µέσο αλλά και στο Εργατικό
Κέντρο και στην ΕΣΗΕΜΘ. Όλοι οι κοινωνικοί παράγοντες της
πόλης –και ας µην κριθεί αυτό ως υπερβολή- προβλέπουν ένα
νέο «µαύρο» να πέφτει κι αυτή τη φορά, καθώς, όπως ξέρετε,
είναι αδύνατο ένα δηµοτικό µέσο, από την ίδια του τη φύση, να
µπορεί να λειτουργεί και να υπάρχει µε τους όρους του ανταγω-
νισµού και της αγοράς. 

Και θέλω να γίνω ακόµη πιο συγκεκριµένος. Θέλω να θυµίσω
στους συντάκτες του νόµου ότι οι επιχειρήσεις ΟΤΑ ειδικού σκο-
πού ραδιοφωνίας-τηλεόρασης συστήθηκαν ως ίδια κεφαλαιου-
χικά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και διέπονται από τις
διατάξεις του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων και του ν.3852/2010,
του γνωστού «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Είναι επιχειρήσεις του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, έτσι είναι νοµοθετηµένες, και εκπληρώνουν
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τους στόχους µιας δηµόσιας υπηρεσίας. Είναι επί της ουσίας δη-
µόσιες υπηρεσίες. 

Με την παρούσα µορφή του -και ελπίζουµε µέχρι το Σάββατο
να έχει αλλάξει αυτό παρά τις δυσκολίες που ξέρω ότι υπάρχουν-
το σχέδιο νόµου θέτει εν αµφιβόλω τη λειτουργία των δηµοτικών
τηλεοπτικών µέσων, καθώς η µετατροπή των δηµοτικών επιχει-
ρήσεων ειδικού σκοπού σε ανώνυµες εταιρείες ουσιαστικά απο-
κλείει την επιχορήγησή τους από τους δήµους και οδηγεί µε
απόλυτη ακρίβεια στην αναστολή της λειτουργίας τους. 

Θα καταθέσω µάλιστα και σχετική αναδιατύπωση του συγκε-
κριµένου άρθρου. Θα το δώσω στον κύριο Υπουργό και ελπίζω
να το λάβει υπ’ όψιν του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για το άρθρο 9 λέτε;
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Αναφέροµαι καταρχήν στο

άρθρο 3 παράγραφος 1, που αναφέρεται στις προϋποθέσεις
συµµετοχής και στη νοµική µορφή των υποψηφίων για τις συχνό-
τητες. Αν θέλετε µπορώ να σας διαβάσω αυτό που προτείνω.

Δεύτερον, δεδοµένου ότι τα δηµοτικά τηλεοπτικά µέσα δεν
έχουν κερδοσκοπικό χαρακτήρα, πρέπει να εξαιρεθούν από την
υποχρέωση υποβολής οικονοµικής προσφοράς κατά τη δηµο-
πράτηση που προωθεί ο νόµος -και καλά κάνει- των αδειών ευ-
ρυεκποµπής ελεύθερης λήψης. Κατά τα λοιπά να κριθεί µε βάση
τις προϋποθέσεις που τίθενται από το νοµοσχέδιο όσον αφορά
το απασχολούµενο προσωπικό, τον τεχνολογικό εξοπλισµό, τις
κτηριακές υποδοµές.

Τρίτον, η προτεινόµενη αναδιατύπωση στο άρθρο 3 παράγρα-
φος 1, ώστε να προβλέπει τις δηµοτικές επιχειρήσεις ειδικού
σκοπού, υπαγορεύει την επαναδιατύπωση µιας σειράς και άλλων
άρθρων, ώστε να καθίσταται σαφής ο διακριτός χαρακτήρας των
µεν από τις δε, δηλαδή, των επιχειρήσεων ειδικού σκοπού από
τις ανώνυµες εταιρείες. Θα καταθέσω τις σχετικές νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, ώστε να γίνει αυτό σαφέστερο.

Πιστεύω, κύριοι Υπουργοί, ότι θα τα λάβετε πολύ σοβαρά αυτά
υπ’ όψιν σας, ώστε να µη συµβεί αυτό που επισηµαίνει µε ανα-
κοίνωσή του το Εργατικό Κέντρο Θεσσαλονίκης και έχει σηµασία
ότι ο φορέας των εργαζοµένων της πόλης ρίχνει το βάρος του.
«Η διοίκηση του Εργατικού Κέντρου», αναφέρεται στην ανακοί-
νωσή του, «όλα αυτά τα χρόνια της λειτουργίας της δηµοτικής
τηλεόρασης είχε αγαστή συνεργασία µε τα στελέχη, τους εργα-
ζόµενους, τους δηµοσιογράφους αφού πάντα κάλυπτε τις δρά-
σεις τους, τις απεργιακές κινητοποιήσεις και παρεµβάσεις τους». 

Ας µην ξαναζήσουµε «µαύρο» στις οθόνες µας! Όχι στο κλεί-
σιµο της Δηµοτικής Τηλεόρασης  Θεσσαλονίκης!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες προτεινόµενες
αναδιατυπώσεις-προσθήκες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για ποιο πράγµα,
κύριε συνάδελφε. Δεν άκουσα κάτι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άρχισε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τι άρχισε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άρχισε την οµιλία του αναφερόµε-

νος σε εµένα.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Όχι, όχι πολιτική αναφορά

ήταν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, µια

πολιτική αναφορά ήταν.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ένα πασίγνωστο σχόλιο

ήταν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Μηταφίδη,

τελείωσε. Σας παρακαλώ!
Πριν προχωρήσουµε στον επόµενο οµιλητή που είναι ο κ. Κε-

φαλογιάννης Ιωάννης, έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτό λέει ο Κανονισµός, κύριε Πρό-
εδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε. Δεν αναφέρθηκε σε σας προσωπικά. Έκανε
µία πολιτική τοποθέτηση. Δεν είχε καµµία νύξη επί προσωπικού
ούτε σας έθιξε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όπως νοµίζετε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Λοβέρδο,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ήθελα εδώ και πολλή ώρα να ρω-

τήσω κάτι τον κύριο Υπουργό, αλλά επειδή πραγµατικά είχε στα-
µατήσει ο κατάλογος των Βουλευτών, το ανέβαλα και σας
ευχαριστώ.

Κύριε Υπουργέ, στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχετε κατα-
θέσει, στο σηµείο 15 είναι η αλλαγή που µας εξήγησε ο κ. Παπ-
πάς, σχετικά µε το άρθρο 9, παράγραφος 3, όπου το άρθρο 9
στην περίπτωση των εργαζοµένων στους περιφερειακούς σταθ-
µούς είπε ότι αντί να ορίζει 200, όπως κάνει για τους εθνικούς
και τους τοπικούς, το παίρνει πίσω και λέει…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αντί για 20.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέει ότι θα καθορίζεται µε κοινή

υπουργική απόφαση των Υπουργών Επικρατείας και Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Είπα και στην οµιλία µου ότι αυτό είναι µία θετική εξέλιξη, όχι
αυτή που θα θέλαµε, αλλά πάντως αυτή είναι καλύτερη ρύθµιση.

Για τα τοπικά, γιατί δεν ακολουθεί την ίδια λογική; Θα έλεγα
και για τα εθνικά, αλλά, εν πάση περιπτώσει, για τα τοπικά. 

Στην Κεφαλλονιά, κύριε Υπουργέ, πόσους εργαζόµενους πρέ-
πει να έχει ένα τοπικό κανάλι; Πενήντα εργαζόµενους; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μα είκοσι είναι για τα περιφερειακά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, δεν µε καταλαβαίνετε. Αυτό θα

το καθορίζουν οι δύο Υπουργοί.
Για τα τοπικά ποιος είναι ο αριθµός;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Το ίδιο είναι και για τα τοπικά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς είπατε; Το ίδιο είναι και για τα το-

πικά; Το διευκρινίσατε αυτό; Τρεις διακρίσεις είχε. Εθνικά, περι-
φερειακά, τοπικά. Η ρύθµιση αυτή παρακολουθεί και τα τοπικά;
Είστε βέβαιοι; Έτσι είναι, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, να
το ξεκαθαρίσετε ακριβώς, να γραφτεί και στα Πρακτικά, για να
µην υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι έτσι όπως το είπαµε, δηλαδή τα τοπικά εντάσσονται στα

περιφερειακά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Κεφαλογιάννης

έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει να διανύσει

έναν εξαιρετικά δύσκολο και ανηφορικό δρόµο το επόµενο τρί-
µηνο -κάποιοι το ονοµάζουν «κολασµένο» τρίµηνο- όπου πρέπει
να φανεί συνεπής, προκειµένου να περάσει τα µέτρα τα οποία η
ίδια έχει εισηγηθεί και έχει συµφωνήσει.

Γι’ αυτά, βέβαια, τα βαριά µέτρα, που σιγά-σιγά αρχίζουν να
υλοποιούνται, όπως είναι το ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση, η
κατάργηση των επικουρικών συντάξεων και η επιβολή του ΦΠΑ
στις µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων, θα πρέπει να βρίσκονται
αντισταθµιστικά συνεχώς από κάποια εύπεπτα ισοδύναµα. 

Ένα τέτοιο εύπεπτο επικοινωνιακό ισοδύναµο είναι και το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε τώρα. Λίγος άρτος και πολύ θέαµα. Υπο-
τίθεται ότι έρχεται να δώσει ένα τέλος στην αναρχία και να
ρυθµίσει τον τηλεοπτικό χάρτη. Βεβαίως -µεταξύ µας- αυτό το
νοµοσχέδιο ρυθµίζει το τοπίο στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης όσο
θα το ρύθµιζε και ο αείµνηστος Δηµήτρης Μαρούδας, αν πραγ-
µατοποιούσε την απειλή του να καταρρίψει τον δορυφόρο που
θα εξέπεµπε τηλεοπτικά προγράµµατα µη ελεγχόµενα από την
Κυβέρνηση..

Το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν καν
ψηφιστεί έχει ξεπεραστεί από την πραγµατικότητα. Σε ένα όχι
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και τόσο µακρινό µέλλον, η επίγεια ψηφιακή τηλεόραση δεν θα
είναι καν δευτερεύουσα επιλογή ψυχαγωγίας και ενηµέρωσης
για τους πολίτες. Συνεχώς κάνουν την εµφάνισή τους και ενι-
σχύονται στη συνείδηση του κοινού νέες πλατφόρµες οπτικοα-
κουστικού περιεχοµένου, όπως είναι η δικτυακή τηλεόραση, η
διαδικτυακή τηλεόραση, η δορυφορική τηλεόραση, οι οποίες δεν
απαιτούν κρατικές άδειες και δεν έχουν σύνορα.

Πείτε µου, σας παρακαλώ, ίσως ένα µόνο από τα ζητήµατα
που επιλύει αυτό το νοµοσχέδιο σχετικά µε αυτά τα οποία µόλις
ανέφερα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μισό λεπτό, κύριε

Κεφαλογιάννη.
Σας παρακαλώ, µην απασχολείτε τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Παπαδόπουλε, µην τον απασχολείτε, για να ακούει ο

Υπουργός αυτά που λέει ο κ. Κεφαλογιάννης.
Συνεχίστε, κύριε Κεφαλογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πείτε µου, για παράδειγµα, τι

θα κάνετε αν αύριο το πρωί εµφανιστεί µία πλατφόρµα διαδι-
κτυακής τηλεόρασης µε ενηµερωτικό και ψυχαγωγικό περιεχό-
µενο που αφορά βεβαίως τους Έλληνες πολίτες και έχει έδρα
την Κύπρο. Τι θα κάνετε; Θα της δώσετε άδεια µέσω δηµοπρα-
σίας; Θα την ταξινοµήσετε στα εθνικής ή περιφερειακής εµβέ-
λειας; Θα της ζητήσετε το ελάχιστο καταβεβληµένο κεφάλαιο ή
θα της πείτε πόσα άτοµα πρέπει να απασχολεί; 

Αυτά, βεβαίως, δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Αν είχατε µία στοι-
χειώδη εµπιστοσύνη στους νόµους της αγοράς και στη λειτουρ-
γία της αγοράς και κυρίως στον ρυθµιστικό ρόλο που καλείται
να παίξει το κράτος, θα γνωρίζατε ότι αυτές οι ρυθµίσεις είναι
εντελώς περιττές. 

Οι τηλεοπτικοί σταθµοί, όπως κάθε επιχείρηση, καλούνται να
επιβιώσουν σε ένα άκρως ανταγωνιστικό και διεθνοποιηµένο πε-
ριβάλλον και, βεβαίως, δεν περίµεναν το νοµοσχέδιο για να προ-
σαρµόσουν το περιεχόµενο, την υλικοτεχνική τους υποδοµή, την
ποιότητα, ακόµα και την ποσότητα των εργαζοµένων τους. Γνω-
ρίζουν ότι αν δεν τα κάνουν όλα αυτά, θα κλείσουν. Απλώς εσείς
έρχεστε τώρα και τα κλείνετε µια ώρα αρχύτερα. 

Πραγµατικά, γνωρίζετε πάρα πολλά περιφερειακά κανάλια τα
οποία διαθέτουν κατ’ ελάχιστο είκοσι άτοµα προσωπικό; Εγώ
προσωπικά δεν γνωρίζω. Τα περισσότερα µετά βίας ξεπερνούν
τα δέκα. 

Πραγµατικά, ποια ενηµερωτικά κανάλια πανελλαδικής εµβέ-
λειας µπορούν να έχουν τετρακόσια άτοµα προσωπικό κατ’ ελά-
χιστον, µε την κρίση που υπάρχει στη διαφηµιστική αγορά;
Βεβαίως και εδώ πέρα η απάντηση είναι προφανής και νοµίζω
ότι µπορούµε να την καταλάβουµε όλοι. Με την κουτοπονηριά
που υπάρχει στην Κυβέρνηση, νοµίζω πως «the sky is the limit»
και ο νοών νοείτω.

Θα κάνω ένα σχόλιο για το ζήτηµα των παρόχων δικτύου. Κά-
ποιοι έχτισαν αριστερές καριέρες µε τον αστικό µύθο ότι η ΕΡΤ
έκλεισε για να µη χάσει η «DIGEA» το µονοπώλιο υπηρεσιών δι-
κτύου. Η ΕΡΤ, όταν έκλεισε, ήταν έτοιµη να βγει σε διαγωνισµό
µε ποµπούς προϋπολογισµού εννέα εκατοµµυρίων ευρώ συν
ΦΠΑ συν το κόστος εγκατάστασης. Όταν ξανάνοιξε, ο ίδιος δια-
γωνισµός έγινε µε 5,3 εκατοµµύρια συν το ΦΠΑ και βεβαίως συ-
νυπολογιζοµένων και των εξόδων εγκατάστασης, δηλαδή κοντά
στα πέντε εκατοµµύρια, περίπου το µισό κόστος. 

Να δούµε, όµως, και τι ισχύει σήµερα. Η ΕΡΤ πληρώνει στο δί-
κτυο της «DIGEA» περίπου 2 εκατοµµύρια τον χρόνο. Δεν πλη-
ρώνει, όµως, τα 2 εκατοµµύρια που είναι για τη συντήρηση και
επίσης γλίτωσε τα 13 εκατοµµύρια ευρώ που δεν πλήρωσε το
2013, δηλαδή τα 9 εκατοµµύρια συν ΦΠΑ συν τα έξοδα της εγ-
κατάστασης. 

Ήλθε ο γενικός τεχνικός διευθυντής προχθές στην επιτροπή
να µας πει ότι αν υπήρχε κρατική «DIGEA», θα είχε κάνει από-
σβεση µόλις σ’ έναν χρόνο. Πραγµατικά απορώ πού τα µάθατε
αυτά τα οικονοµικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τριάµισι χρόνια που είµαι
Βουλευτής, δεν έχω δει πραγµατικά πιο πρόχειρο νοµοσχέδιο.
Το δε έκτο κεφάλαιο διεκδικεί επάξια τον τίτλο του µνηµείου προ-
χειρότητας. 

Κύριε Υπουργέ, προχωράτε στη σύσταση Εθνικού Κέντρου
Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας. Διαβάζω από το
άρθρο 45 παράγραφος 2, εδάφια 1α και 1β: «Μεταξύ των σκο-
πών του ΕΚΟΜΕ είναι η υποστήριξη, ενίσχυση και ανάδειξη της
δηµιουργίας και των δηµιουργών στα οπτικοακουστικά µέσα.
Επίσης, η προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων στη χώρα και
η προβολή της Ελλάδας ως τόπου κατάλληλου για την πραγµα-
τοποίηση οπτικοακουστικών παραγωγών».

Δεν σας είπε κανείς ότι αυτή η αρµοδιότητα υπάρχει στο Ελ-
ληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου; Τον ν. 3905/2010 δεν τον έχετε
διαβάσει;

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω στα Πρακτικά το άρθρο 17 του ν.
3905, µε τον οποίον συστήνεται Διεύθυνση Διεθνών Οπτικοακου-
στικών Παραγωγών µε αρµοδιότητες ακριβώς ίδιες µε τις διατά-
ξεις τις οποίες έχετε στο παρόν νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναρωτιέµαι πραγµατικά αν την ίδια γνώµη έχει και ο Υπουρ-
γός Πολιτισµού κ. Μπαλτάς και βεβαίως και ο προηγούµενος
Υπουργός, ο κ. Ξυδάκης, γιατί δεν φτάνει που πήρατε τους πό-
ρους από το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου, καταργώντας
τον ειδικό φόρο, αλλά πλέον τού παίρνετε και τις αρµοδιότητες. 

Δεύτερον, ποιο οπτικοακουστικό αρχείο διαφυλάττει αυτός ο
οργανισµός; Προφανώς όχι της ΕΡΤ, γιατί όπως µας είπε και η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, το καλύπτει η ίδια η ΕΡΤ.
Βεβαίως, όχι και της Βουλής. Αυτό το κάνει η ίδια η Βουλή.
Μήπως, όµως, της κινηµατογραφικής µας κληρονοµιάς;

Κύριε Υπουργέ, δεν γνωρίζετε ότι η προηγούµενη συγκυβέρ-
νηση, ικανοποιώντας ένα διαχρονικό αίτηµα των κινηµατογραφι-
στών, ανέθεσε στην Ταινιοθήκη της Ελλάδας τη διαφύλαξη της
κινηµατογραφικής µας κληρονοµιάς;

Καταθέτω στα Πρακτικά το άρθρο 26 του ν. 4315/2014 προς
ενηµέρωση του Σώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι της Κυβέρνησης, αν θέλετε να διατηρήσετε στοιχει-
ωδώς την αξιοπιστία σας, νοµίζω ότι δεν έχετε τίποτα άλλο παρά
µία επιλογή, να αποσύρετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όσο
είναι ακόµα καιρός και να το επανακαταθέσετε ορθώς και πλή-
ρως. Νοµίζω ότι αυτό µας εκθέτει διεθνώς και θα το διαπιστώ-
σετε πολύ σύντοµα. 

Το αµαρτωλό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρίγωνο της δια-
πλοκής, που ακούσαµε πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα, µε-
ταξύ ενηµέρωσης κυβερνήσεων και τραπεζών, δεν λύνεται µε το
να τίθεται ως κριτήριο αποκλεισµού από την αδειοδότηση τυχόν
υπάρχων δανεισµός από τα κανάλια. 

Υπάρχει µία καθαρή λύση: Ιδιωτικές τράπεζες που αξιολογούν
την εξυπηρέτηση των δανείων τους µε καθαρά ιδιωτικοοικονο-
µικά κριτήρια. Γιατί µόνο τότε θα δούµε πραγµατικά ποιες επι-
χειρήσεις, βάσει των νόµων της αγοράς, µπορούν να παρα-
µείνουν. 

Περιµένουµε και την πρότασή σας εν όψει και της ανακεφα-
λαιοποίησης των τραπεζών. Γιατί αν η λύση είναι κατά την κρα-
τικοποίησή τους να ορίσετε και τις διοικήσεις των τραπεζών, τότε
πολύ φοβάµαι ότι θα εκθρέψετε την πιο χυδαία µορφή διαπλοκής
µεταξύ τραπεζών, καναλιών και Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γιάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 
Προχωρούµε στην κ. Παπακώστα-Σιδηροπούλου Αικατερίνη,

Βουλευτή επίσης της Νέας Δηµοκρατίας.
Κυρία Παπακώστα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ως Ελληνίδα Βουλευτής θα ήθελα να

κάνω µία επισήµανση, ότι επιθυµώ ο Πρωθυπουργός της χώρας,
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όταν υποδέχεται έναν ξένο ηγέτη -στην προκειµένη περίπτωση
µε αφορµή την επίσκεψη του Γάλλου Προέδρου- και όταν ανα-
κρούεται ο εθνικός ύµνος, θα πρέπει να στέκεται προσοχή. Διότι
αυτό επιτάσσει ο σεβασµός απέναντι στη σηµαία και απέναντι
στον εθνικό ύµνο των χωρών, της Ελλάδος και της Γαλλίας, της
Γαλλίας και της Ελλάδος. 

Και θέλω να πω ότι ο Γάλλος Πρόεδρος ήρθε για να βοηθήσει
τη χώρα, λέγοντας: «Κάντε πρώτα αυτό που πρέπει να κάνετε
εσείς, δηλαδή τις µεταρρυθµίσεις, και στη συνέχεια εδώ είµαστε
να βοηθήσουµε». 

Είναι ο ίδιος πολιτικός ηγέτης τον οποίον ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός, ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τότε,
αποκαλούσε «Ολαντρέου». Όµως η ειρωνεία της τύχης έρχεται
καµµία φορά και απαντά σε αυτά τα οποία λέµε εµείς οι πολιτικοί.
Και γι’ αυτό θα πρέπει να είµαστε προσεκτικοί. Και ποια είναι η
ειρωνεία; Τον µεν Παπανδρέου επιχειρεί να µιµηθεί, τον δε Ολάντ
αγκαλιάζει, επιχειρώντας να βοηθήσει τη χώρα στα δύσκολα. 

Θέλω, δηλαδή, να πω ότι, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνη-
σης και της συγκυβέρνησης, είστε είτε ως Αντιπολίτευση είτε ως
Κυβέρνηση ο ορισµός του µακιαβελισµού. Η αµοραλιστική σας
στάση, η αµοραλιστική σας πρακτική απέναντι στον έλεγχο της
εξουσίας αποδεικνύεται κάθε φορά µε κάθε νοµοθετική πρωτο-
βουλία, την οποία αναλαµβάνετε. 

Εξηγούµαι. Είναι δυνατόν να έχετε τόσο διακαή πόθο ελέγχου
της εξουσίας στον χώρο των µίντια, στον χώρο της τηλεόρασης,
στο τηλεοπτικό πεδίο, ώστε να θέλετε να διακινδυνεύσετε το
παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο προφανώς θα ψηφίσει η Πλειοψη-
φία -δεν έχω καµµία αµφιβολία γι’ αυτό- να καταπέσει ως έχει
στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Είναι δυνατόν να φέρνετε ένα
σχέδιο νόµου, το οποίο είναι βέβαιον ότι θα καταπέσει; 

Είναι δυνατόν να µην ακούτε και να µη διαβάζετε ούτε την έκ-
θεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής; Τι σας λέει η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής; Σας λέει ότι
πρέπει να διορθώσετε συγκεκριµένα πράγµατα.

Και εξηγούµαι. Στην προσπάθειά σας, στον διακαή σας πόθο,
να ελέγξετε τα µέσα, θεωρώντας ότι αυτό θα εξυπηρετήσει την
εξουσία σας, ως αδιατάρακτη εξουσία, δεν διστάζετε και δεν ορ-
ρωδείτε προ ουδενός. 

Θέλω να θέσω όµως και ένα άλλο θέµα. Πρέπει να απαντήσετε
στο ελληνικό Κοινοβούλιο τι συµβαίνει µε την Γενική Γραµµατεία
Εσόδων. Αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, αγαπητοί συ-
νάδελφοι της κυβερνώσας πλειοψηφίας, πρέπει να απαντήσετε
τι συµβαίνει µε τη Γενική Γραµµατέα Εσόδων. Και πρέπει να
απαντήσετε, διότι η Γενική Γραµµατέας Εσόδων απάντησε και
είπε ότι οι πράξεις της, οι ενέργειές της ήταν όλες σε συνεν-
νόηση µε την Κυβέρνηση, η οποία σηµειωτέων συγκατατέθηκε,
συναίνεσε. Οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις στη Βουλή. 

Υπό την έννοια, λοιπόν, αυτή, δεν έχω καµία απολύτως εµπι-
στοσύνη στο υποκριτικό και προσχηµατικό λεγόµενό σας: «Ελάτε
από κοινού να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο λείπει και
βάζει τάξη στο θέµα των τηλεοπτικών αδειών». Και θα σας φέρω
ένα, δύο παραδείγµατα για τον λόγο που δεν σας πιστεύω.

Το πρώτο και κραυγαλέο παράδειγµα, το οποίο έχει δύο σκέλη
είναι: Πού και σε ποια άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
πότε υπάρχει Υπουργός Επικρατείας και πού και σε ποια χώρα
της Ευρώπης υπάρχει Υπουργός, ο οποίος ελέγχει, αδειοδοτεί
και κάνει αυτά τα δύο που είπε ο κ. Παππάς, δηλαδή να δίνει τις
άδειες και να ασχολείται µε το τίµηµα; «Πουθενά» είναι η απάν-
τηση. 

Άρα, λοιπόν, ποια είναι η πρακτική και ποιο είναι το µοντέλο,
το οποίο τηρείτε και το οποίο εισάγετε στη Βουλή των Ελλήνων;
Άρα εγώ, ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου, γιατί να
ψηφίσω κάτι, το οποίο δεν υπάρχει πουθενά; 

Δεύτερο σκέλος του ίδιου ζητήµατος: Δεν µου λέτε, σας πα-
ρακαλώ, είναι δυνατόν στους καιρούς αυτούς να επιχειρεί η Κυ-
βέρνηση επικοινωνία-προπαγάνδα για να περνάει κυβερνητική ή
κοµµατική γραµµή των εταίρων της Κυβέρνησης-συγκυβέρνησης
προς τα έξω; Δεν υπάρχει το Υπουργείο Εξωτερικών; Δεν υπάρ-
χουν οι διπλωµάτες µας; Δεν υπάρχουν τα διπλωµατικά γραφεία
Τύπου, τα οποία ασχολούνται -και µάλιστα, µε άριστο τρόπο- µε

αυτό για τη χώρα και ως προς τα συµφέροντα της χώρας; Άρα,
λοιπόν, µας γυρίζετε πολλές δεκαετίες πίσω. Μάλιστα, αντλείτε
από παραδείγµατα χωρών, οι οποίες πλέον έχουν απορρίψει τον
υπαρκτό σοσιαλισµό. Υπό την έννοια αυτή, τι µας καλείτε να
υπερψηφίσουµε;

Σας λέω δε ένα άλλο παράδειγµα, το οποίο µε βάζει σε σκέ-
ψεις και µε κάνει να έχω και δεύτερες σκέψεις, αγαπητοί Υπουρ-
γοί της Κυβέρνησης: Δεν είναι κατανοητό, γιατί επιφυλάσσετε,
παραδείγµατος χάριν, άλλη µεταχείριση δυσµενή για τις ηµεδα-
πές εταιρείες, ευµενή για τις αλλοδαπές, οι οποίες έχουν το δι-
καίωµα να επικαλούνται το δίκαιο της έδρας; Με βάζετε σε
σκέψεις; Γιατί επιφυλάσσετε άλλη µεταχείριση; Γιατί δεν υιοθε-
τείτε την πρότασή µας –γιατί ζητήσατε προτάσεις και σας το
προτείνω- να κάνετε µία ενιαία ρύθµιση, την οποία δεν έχω δει
για όλες τις εταιρείες, ηµεδαπές και αλλοδαπές, σύµφωνα µε τα
πρότυπα είτε του αγγλικού είτε του γερµανικού δικαίου; Επιλέξτε
εσείς. Κάνετε εσείς την επιλογή. Γιατί, όµως, δεν το κάνετε; Με
βάζετε σε σκέψεις. 

Όπως επίσης µε βάζετε σε σκέψεις για το γεγονός ότι η Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής µέσω της έκθεσής της σας εκλι-
παρεί –χρησιµοποιώ το ρήµα- και λέει ιδιαίτερα για το άρθρο 2
παράγραφος 4 και 5: «Έστω ενδεικτικά, βάλετε κάποια κριτήρια,
βάσει των οποίων θα εκδοθούν οι ως άνω υπουργικές αποφάσεις
που θα αφορούν τη διαδικασία αδειοδότησης». Ούτε αυτό δεν
κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό υπάρχει η επιστηµονική έκθεση της Βουλής, για να τη

διαβάζουν οι Υπουργοί και οι Βουλευτές και να καταλήγουµε σε
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες προάγουν ακριβώς το σχέδιο
νόµου, το οποίο δεν είχε κανέναν λόγο αφού δεν είναι µνηµο-
νιακή υποχρέωση να πάρει αυτό το χαρακτήρα του «επείγοντος». 

Η επιστηµονική έκθεση της Βουλής σας λέει, λοιπόν, ότι χρή-
ζουν διευκρινίσεως το άρθρο 10 παράγραφος 3 και 5, το άρθρο
13 παράγραφος 1 και 5. Για παράδειγµα, λέει: «Εάν στην προτει-
νόµενη διάταξη που βάζετε µαταιωθεί η διαγωνιστική διαδικασία,
δεν πρέπει να επιστραφούν στους υποψήφιους οι εγγυητικές επι-
στολές, οι οποίες προβλέπονται;». Ούτε αυτό δεν κάνετε.  

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κυρία Παπακώστα, οι εγγυητικές επι-
στρέφονται. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνοντας,
θέλω να σας πω ότι σε µία Κυβέρνηση, για την οποία ο κ. Γιούν-
κερ είπε ότι φόρτωσε στον ελληνικό λαό µία πιο σκληρή συµφω-
νία από αυτήν που πρότεινε ο ίδιος, εγώ δεν έχω καµµία
απολύτως εµπιστοσύνη να υπερψηφίσω σχέδιο νόµου, το οποίο
δίνει αρµοδιότητες και υπερεξουσίες στον Υπουργό Επικρατείας
το 2015 να λειτουργεί ως ο απόλυτος άρχων ελέγχοντας την
εσωτερική επικοινωνιακή προπαγάνδα και κατευθύνοντάς τη και
στο εξωτερικό. 

Γι’ αυτό τον λόγο δεν θα συγκαταθέσω και δεν θα συναινέσω.
Θα συγκαταθέσω και θα συναινέσω όταν φέρετε ένα νοµοσχέδιο
το οποίο είναι σοβαρό, όταν φέρετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
προάγει τη διαφάνεια, όταν φέρετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
πραγµατικά υπηρετεί τη φιλοσοφία, την οποία εσείς δεν υπηρε-
τείτε, τη διαφάνεια, την τακτοποίηση και τη ρύθµιση της αγοράς. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Παπακώστα-Σιδηροπούλου Αικατερίνη, Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαχινίδης Ιωάννης από τη Χρυσή Αυγή για
επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, ίσως φανώ λίγο κουραστικός για εσάς,
αλλά κάθε φορά που µας δίνεται η ευκαιρία από το Βήµα αυτό
µέσα στο Κοινοβούλιο θα συνεχίσουµε να αναφερόµαστε στο
Σύνταγµα, στο άρθρο 15 και στην παράγραφο 2, όσον αφορά
την ισονοµία και την αντικειµενικότητα. 

Δεν είναι λίγο υποκριτικό να µιλάτε για δηµοκρατία µέσα στον
ναό της σηµοκρατίας και να είναι τόσο επιλεκτική η δηµοκρατία
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απέναντι στη Χρυσή Αυγή, στην τρίτη πολιτική δύναµη, η οποία,
τέλος πάντων, είτε το θέλετε είτε όχι, σεβαστείτε ότι εκπροσωπεί
αυτή τη στιγµή ένα 7% του ελληνικού λαού. Έχουµε να προτεί-
νουµε λύσεις. 

Αν δεν θέλετε να είναι παρόντα στελέχη της Χρυσής Αυγής,
είτε σε κρατικά κανάλια είτε σε ιδιωτικά κανάλια, να βρείτε έναν
τρόπο όπως τα σήµατα που έχει που γράφει «Επιτρέπεται άνω
των δεκαπέντε ή κάτω των δεκαπέντε», κάτι αντίστοιχο να υπάρ-
χει για τη Χρυσή Αυγή.

Όσον αφορά τη «DIGEA», τον πάροχο, κι εκεί υπάρχει µία
λύση. Θα µπορούσατε να βρείτε ένα λογισµικό, να υπάρχει ένα
κουµπάκι και κάθε φορά που δεν θα προβάλλεται Χρυσή Αυγή
σε ένα πολιτικό πάνελ, να έχει τη δυνατότητα ο Έλληνας φορο-
λογούµενος που θέλει να παρακολουθήσει τις θέσεις της Χρυ-
σής Αυγής και το πρόγραµµά της, να µπορεί να το πατάει και να
εξαιρείται από τους φόρους που πληρώνει για να παρακολουθεί
την κρατική τηλεόραση και τα ιδιωτικά κανάλια. 

Χθες, λοιπόν, στην ακρόαση των φορέων ο Γενικός Διευθυντής
Ανάπτυξης και Τεχνολογίας, ο κ. Νικόλαος Μιχαλίτσης, µας ενη-
µέρωσε ότι τα κανάλια της κοινοπραξίας, τα οποία όπως ξέρετε
πολύ καλά, είναι όλα τα ιδιωτικά µεγάλα κανάλια, εισπράττουν
από την ΕΡΤ ετησίως ένα διόλου ευκαταφρόνητο ποσό. 

Εδώ έχουµε να προτείνουµε το εξής ως Χρυσή Αυγή. Δεν
υπάρχει τρόπος αυτά τα χρήµατα που πληρώνει η ΕΡΤ στον πά-
ροχο να κάνει εκχώρηση του δικαιώµατος, ούτως ώστε να πη-
γαίνουν στις τράπεζες και αντί να εισπράττουν αυτές οι εταιρείες
λεφτά που δεν θα έπρεπε να τα πάρουν στο χέρι, να πηγαίνουν
στα θαλασσοδάνεια που έχουν κάνει και δεν θέλουν να πληρώ-
σουν ποτέ.

Στο άρθρο 9 στην παράγραφο 2 αναφέρεται ότι το προσωπικό
των υποψηφίων για άδειες περιφερειακής εµβέλειας ενηµερωτι-
κού ή µη χαρακτήρα, πρέπει να απαρτίζεται κατά µέσο όρο από
τουλάχιστον είκοσι άτοµα. Ρώτησε προηγουµένως ο κ. Λοβέρδος
και διευκρινίστηκε ότι το ίδιο ισχύει και για τα τοπικά κανάλια. Πι-
στεύω ότι πολλοί από τους Βουλευτές τους παρόντες, οι οποίοι
κατάγονται από την επαρχία, γνωρίζουν πολύ καλά ότι ένα τοπικό
κανάλι λειτουργεί µε τέσσερα, πέντε έως έξι άτοµα. Οπότε τι κα-
ταφέρνετε µε αυτό το άρθρο; Καταφέρνετε να κλείσετε τα το-
πικά κανάλια. 

Αναρωτηθήκατε άραγε, κύριε Υπουργέ, το τι έργο προσφέρει
ένα τοπικό κανάλι στην τοπική κοινωνία; Πρώτον, ενηµερώνει
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους για τις τοπικές καιρικές
συνθήκες σε ανθρώπους, οι οποίοι δεν έχουν ηλικιακά πρόσβαση
στο διαδίκτυο για να ενηµερωθούν, ανάγει τον πολιτισµό, παρου-
σιάζει εκποµπές τοπικές µε ήθη και έθιµα, ντοκιµαντέρ και προ-
βάλλει µάλιστα καλώντας τους τοπικούς παράγοντες της
πολιτικής, αναδεικνύοντας τα προβλήµατα και συζητώντας και
προσπαθώντας να δώσουν λύσεις.

Τι γίνεται, όµως, µε τα περιφερειακά κανάλια της Θράκης και
των παραµεθόριων περιοχών που αναφέρθηκε ο Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Καράογλου;

Ο κ. Καράογλου απευθύνθηκε στον κύριο Υπουργό, παραδε-
χόµενος το πρόβληµα των περιφερειακών καναλιών στις ευαί-
σθητες περιοχές της Θράκης και του Ανατολικού Αιγαίου. Πολύ
όψιµος, όµως, είναι ο προβληµατισµός του κ. Καράογλου. Ξέ-
χασε ότι πριν από τον ΣΥΡΙΖΑ και το Ποτάµι αυτοί της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ ήταν οι πρώτοι διδάξαντες, οι οποίοι
γιγάντωσαν το πρόβληµα στη Θράκη µε τους αυτοπροσδιοριζό-
µενους ως «Τούρκος υποψήφιος» και όχι «µειονοτικούς θρησκευ-
τικά µουσουλµάνους».

Έκρυβαν τόσα χρόνια το πρόβληµα κάτω από το χαλί και, δυ-
στυχώς, όταν κρύβεις τα σκουπίδια κάτω από το χαλί, κάποια
στιγµή το πρόβληµα έρχεται µπροστά σου και δεν θα µπορέσεις
να το λύσεις.

Προχωρώντας, λοιπόν, θα ήθελα να ενηµερώσω τους κυρίους
και κύριες Βουλευτές ότι εάν ένα περιφερειακό κανάλι της Θρά-
κης δεν καταφέρει να καταθέσει το κεφάλαιο που θα έπρεπε για
να µπορέσει να προχωρήσει στην αδειοδότηση -το ανέφερε και
ο κ. Καράογλου αυτό-, υπάρχουν πολλά λεφτά. Το ανέφερε και
ο Γενικός Γραµµατέας της Χρυσής Αυγής. Ξέρετε πολύ καλά ότι
στην περιοχή της Θράκης  δραστηριοποιείται η τούρκικων συµ-

φερόντων τράπεζα ZIRAAT, η οποία να είστε σίγουροι ότι θα βρει
σίγουρα τα χρήµατα για να αγοράσει ένα τοπικό κανάλι.

Στο άρθρο 4 παράγραφος 1 το ελάχιστο καταβεβληµένο κε-
φάλαιο που θα πρέπει να διαθέτουν οι υποψήφιοι για χορήγηση
περιφερειακής εµβέλειας θα καθοριστεί µε κοινή υπουργική από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού, στον οποίο
ανατίθενται εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας
Ενηµέρωσης. Δηλαδή, δεν καθορίζεται ένα συγκεκριµένο ποσό
για τα περιφερειακά κανάλια. 

Έτσι τους κρατάτε όµηρους, κύριε Υπουργέ. Πόσα από τα πε-
ριφερειακά κανάλια πιστεύετε ότι θα µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν στις προδιαγραφές που ζητάτε;

Στο άρθρο 16, το οποίο αναφέρεται στην ίδρυση ανώνυµης
εταιρείας συνδεδεµένη µε την «ΕΡΤ Α.Ε.» για την ανάπτυξη του
δικτύου επίγειας ψηφιακής εκποµπής, στην παράγραφο 10 ορί-
ζεται ότι η γενική συνέλευση θα αποτελείται από τον Υπουργό
Οικονοµικών, από τον Υπουργό Επικρατείας και από τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και ότι είναι το ανώτατο όργανο της εταιρείας και
δικαιούται να αποφασίζει για κάθε υπόθεση που αφορά την εται-
ρεία. Αυτό µάλλον πιο πολύ για Υπουργικό Συµβούλιο µοιάζει
παρά µε φορέα-πάροχο. Αν βάζατε άλλον έναν ή δύο υπουρ-
γούς, να είστε σίγουροι ότι θα είχαµε σύγκληση ολοµέλειας του
Υπουργικού Συµβουλίου.

Το άρθρο 6, στο οποίο καθορίζονται οι αρνητικές προϋποθέ-
σεις, δεν αναφέρει πουθενά το ασυµβίβαστο για τους µεγαλο-
εργολάβους νταβατζήδες και δεν τους εξαιρεί, διαιωνίζοντας τη
διαπλοκή και την αδιαφάνεια στη χώρα µας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στον κ. Φάµελλο, τον ει-
σηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος αναφέρθηκε και αυτός στις κατη-
γορίες αδειών, όσον αφορά το κεφάλαιο που θα πρέπει να
καταθέσουν, χωρίς να διευκρινίζει ότι για τα περιφερειακά κανά-
λια θα αποφασίσει πάλι ο Υπουργός για το κεφάλαιο που θα πρέ-
πει να καταθέσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αν κρίνουµε από τους όρους που πρέπει να πληροί σε σχέση

µε το προσωπικό που θα απασχολεί, τροµάζουµε µε τη σκέψη
για το ποσό που θα ζητηθεί να καταβάλουν αυτά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σαχινίδη Ιωάννη, Βουλευτή της Χρυσής Αυγής.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης Δηµήτριος, οµοίως Βουλευτής
της Χρυσής Αυγής, για επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστηκαν και από τη Συµπολίτευση και από την Αντιπολί-

τευση απόψε κάποιοι χαρακτηρισµοί για τους καναλάρχες και
για το πώς λειτουργούσαν µέχρι τώρα τα κανάλια στη χώρα µας.
Είπαν ότι είναι ύποπτοι, διαφθορείς, διαπλεκόµενοι, µονοπωλια-
κοί.

Όµως, θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση σε όλους εσάς: Κάθε
πρωί στην είσοδο του «ΣΚΑΪ», του «MEGA» και του «ANTENNA»
ποιοι Βουλευτές συνωστίζονται; Ποιοι είναι αυτοί οι µαϊντανοί, οι
γλάστρες, οι τηλεοπτικοί, όπου εµφανίζονται κάθε πρωί σ’ αυτά
τα κανάλια; Η Χρυσή Αυγή; Όχι. Όλοι σας. Εκ του περισσού, λοι-
πόν, οι χαρακτηρισµοί αυτοί.

Λείπουν οι εκπρόσωποι του ΚΚΕ, οι οποίοι παραπονέθηκαν για
τη συµπεριφορά των καναλιών απέναντί τους. Όµως, ας µην ξε-
χνούν ότι η προµετωπίδα του καπιταλισµού εδώ και πολλά χρόνια
στα µίντια είναι τα δικά τους παιδιά.

Είναι όλοι σπουδασµένοι από το ΚΚΕ, πέρασαν όλοι από τον
«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» - η µεγάλη πλειοψηφία- και το κυριότερο από
όλα, για παράδειγµα ας θυµηθούµε τον κ. Τσίµα και το περιβόητο
άρθρο του στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» ότι «δεν συµβαίνει τίποτα στο
Τσέρνοµπιλ. Γιατί χτυπάτε τη Σοβιετική Ένωση;». Οι παλαιότεροι
θα το ενθυµούνται.

Τελικά, τα ΜΜΕ σε αυτήν τη χώρα δεν στάθηκαν στο ύψος
τους τις τελευταίες δεκαετίες. Δεν έκαναν το καθήκον τους να
ελέγξουν το κράτος και την εξουσία. Αποτελούν, αποτέλεσαν και
θα αποτελούν τµήµα του κατεστηµένου. Συµµετείχαν στο παι-
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χνίδι της διαφθοράς και συνέβαλαν στην καταστροφή του κοι-
νωνικού ιστού της χώρας. 

Το γεγονός ότι η χώρα βρίσκεται σήµερα στο χείλος του γκρε-
µού σε ένα µεγάλο µέρος οφείλεται και σε αυτούς, γιατί είναι συ-
νεργοί στο βρώµικο παιχνίδι του συστήµατος. 

Στη χώρα µας, λοιπόν, τι φαινόµενο υπάρχει; Πολλά τα µίντια,
λίγα τα κέρδη, µικρή η χώρα. Πώς είναι δυνατόν να συµβαίνει
αυτό; Μπορεί να συµβαίνει, είναι δυνατόν, εφόσον οι ιδιοκτήτες
των ΜΜΕ έχουν κέρδη άλλης µορφής. Και  όταν η εφηµερίδα ή
ο τηλεοπτικός σταθµός ασκεί πολιτική επιρροή και κάνει εκδου-
λεύσεις, έχουν και άλλα κέρδη. 

Πόσα ανεξάρτητα ΜΜΕ υπάρχουν στην Ελλάδα; Πόσα µέσα
τηλεοπτικά, ραδιόφωνα κι εφηµερίδες υπάρχουν, τα οποία να
είναι ανεξάρτητα; Ας το παραδεχθούµε όλοι µας: Κανένα! Απώ-
λεσαν την αθωότητά τους δύο φορές στη χώρα αυτή. Πρώτα
αλώθηκαν από τα πολιτικά κόµµατα και από το κράτος και στη
συνέχεια έπεσαν στα χέρια οικονοµικών οµίλων. Εγκλωβισµένα
µεταξύ δύο εξουσιών, πολιτικής και οικονοµικής, δεν τους δό-
θηκε ποτέ πραγµατικά η ευκαιρία να αµυνθούν. 

Στο πλαίσιο αυτό ούτε η ΕΡΤ λειτούργησε δηµοκρατικά όλα
αυτά τα χρόνια, όπως πρέπει, σαν ένα κρατικό, σαν ένα δηµόσιο
µέσο. Η δική µας θέση είναι πάγια: Δεν µας κάνει ούτε κρύο ούτε
ζέστη για την ΕΡΤ. Γιατί; Γιατί δεν υπάρχει ούτε περίσσευµα ούτε
έλλειµµα δηµοκρατίας κατ’ εµάς και κατά τη συµπεριφορά της
απέναντί µας. 

Το 1989, όταν άρχισε η εποχή της ιδιωτικής ραδιοφωνίας και
τηλεόρασης, πιστεύω ότι µια απόφαση ήταν αυτή που ήταν η µοι-
ραία: Ήταν το ότι παραχωρήθηκαν στους ιδιοκτήτες εντύπων
µέσων. Το αποτέλεσµα ήταν να συσταθούν πάλι µονοπώλια. 

Οι περισσότεροι ραδιοφωνικοί και τηλεοπτικοί σταθµοί στη
χώρα ανήκουν σε εταιρείες που δραστηριοποιούνται στους το-
µείς της ναυσιπλοΐας, των κατασκευών, του πετρελαϊκού τοµέα,
των τηλεπικοινωνιών, του φαρµακευτικού τοµέα και πάει λέγον-
τας. 

Ξέρετε, η ιδιωτική τηλεόραση συνέβαλε στην πολυφωνία. Ας
το παραδεχθούµε ότι κράτησε συντροφιά σε γέρους ανθρώ-
πους, σε δύσκολες στιγµές. Υπολογίζαµε, λοιπόν, σε µια κατάρ-
γηση αυτής της µονοδιάστατης θέσης των πραγµάτων, που
µέχρι τότε υπήρχε. Εις µάτην!

Βέβαια, τι να πούµε για τα δάνεια, για τις µαζικές απολύσεις,
για τους παχυλούς µισθούς των πρόθυµων της δηµοσιογραφίας,
που αυξάνονται και πληθύνονται; Αυξάνονται οι πρόθυµοι, όχι οι
µισθοί. 

Τι να πούµε για τη διαπλοκή µε το δηµόσιο, τις µεσαιωνικές
συνθήκες εργασίας για τους «µικρούς» του ρεπορτάζ, που τους
ζούµε κάθε µέρα; Και αυτοί θα γίνουν πρόθυµοι στο µέλλον και
θα γίνουν «µεγάλοι». Υπάρχουν και πολλά άλλα, που δεν περι-
ποιούν τιµή. 

Τι έκαναν τα ιδιωτικά µέσα ενηµέρωσης για τον πολιτισµό; Με
µια ώρα την εβδοµάδα ας πούµε δηµοτικό τραγούδι ή µε το να
λένε στο τέλος του δελτίου για κάποια θεατρική παράσταση;
Σκοπός τους ήταν το βαθύ ντεκολτέ, η γύµνια, το κουτσοµπολιό.
Ο ίδιος ο τρόπος που διαχειρίζεται κάποιος τη δηµόσια συχνό-
τητα δείχνει τον πολιτισµό του: η εικόνα, ο λόγος, η αποφασιστι-
κότητά του, η ευγένειά του. 

Όµως, οι ίδιοι οι καναλάρχες µε τις επιλογές τους κατέστρε-
ψαν κάθε πολιτισµικό στοιχείο. Η ιδιωτική τηλεόραση, αλλά στη
χώρα µας και η κρατική, έγινε το νέο πρότυπο συµπεριφοράς για
τους πολλούς, ειδικώς για τις πιο ευπαθείς οµάδες, τους νέους
και τους ηλικιωµένους. Αυτό το κουτάκι θεωρήθηκε ένα κουτί µα-
γικό και επηρέασε εκατοµµύρια ανθρώπους, επιβάλλοντάς τους
καταναλωτικές µανίες, λάµψη, καθορίζοντας ενδυµασία και συµ-
περιφορά, αφήνοντας όµως στο απυρόβλητο το κεφάλαιο και τις
ορτινάντσες του, γιατί ήταν οι ίδιοι. 

Τι να πούµε για την ελληνική γλώσσα, που κακοποιήθηκε µέσα
από τα ιδιωτικά κανάλια; Εδώ συγγραφείς, δηµοσιογράφοι έφτα-
σαν σε σηµείο να ακολουθούν τα πρότυπα τα γλωσσικά της ιδιω-
τικής τηλεόρασης. 

Εάν δεν το έχουµε συνειδητοποιήσει, αυτήν τη γλώσσα χρη-
σιµοποιούν και οι υπεύθυνοι της ελληνικής παιδείας και της εκ-
παίδευσης. Φτάσαµε στο σηµείο σε αυτήν τη χώρα οι δηµο-

σιογράφοι να υποκαθιστούν τους εκπαιδευτικούς. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να βγει στο φως της ανταγω-

νιστικότητας ένα έθνος οφείλει να έχει ανθρώπους µε βαθιά ιστο-
ρική, εθνική συνείδηση. Χωρίς ταυτότητα είσαι υποχρεωµένος
να ζεις στο σκοτάδι. 

Ποιον ακριβώς πολιτισµό παρήγαγαν οι ξεδιάντροποι κανα-
λάρχες; Ποιον; Αυτόν της ρουφιανιάς; Της ιδιοτέλειας; Της δια-
πλοκής; Της ψευτιάς; Δεν έχουν σχέση µε τη βούληση του
ανθρώπου και µε τη συνείδησή του. Δεν έχουν σχέση µε την
ηθική, την αισθητική, το δίκαιο και την ελευθερία. 

Εµείς θεωρούµε ότι δεν πρόκειται να αλλάξει κάτι. Το χειρό-
τερο, όµως, απ’ όλα είναι ότι κάνει λάθος η Νέα Δηµοκρατία. Δεν
έρχονται καινούργιοι, µια καινούργια γενιά νεόπλουτων Ελλήνων
διαπλεκοµένων, η οποία θα λειτουργήσει, θα κυβερνήσει τα ιδιω-
τικά µέσα ενηµέρωσης. Όχι.

Σε αυτήν εδώ τη χώρα έχουµε µάθει, στα µέσα ενηµέρωσης,
στη δηµοσιογραφία, στο βουλευτιλίκι –µπροστά µας το έχουµε,
εδώ και πενήντα χρόνια τα ίδια ονόµατα έχουµε σε αυτήν εδώ τη
Βουλή, ας µην πω παραπάνω- στη λογική «τα παιδιά των παι-
διών». Είναι λογικό να υπάρξει και µια συνέχεια στον τοµέα των
ΜΜΕ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κουκούτση από τη Χρυσή Αυγή. 

Ακολουθεί ο κ. Γρέγος Κωνσταντίνος από τη Χρυσή Αυγή, ο
οποίος έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Στο όνοµα
µόνο µια διόρθωση: Γρέγος Αντώνιος.

Άκουσα τον συναγωνιστή Κουκούτση, που µίλησε πριν για το
θέµα της παιδείας και της εκπαίδευσης. Παιδεία και εκπαίδευση
σε αυτά τα κανάλια τα ιδιωτικά που έχουν γεµίσει µε τούρκικα
σίριαλ του κιλού; Καµµία σχέση φυσικά.

Μιλώντας πάντα για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, το µυαλό
πηγαίνει κατευθείαν σε έννοιες όπως διαφθορά και διαπλοκή. 

Είχατε προαναγγείλει εδώ και καιρό ότι θα φέρετε αυτό το νο-
µοσχέδιο προς ψήφιση, προκειµένου να καθαρίσει το τοπίο.
Φρούδες ελπίδες! 

Σαφώς και το νοµοσχέδιο δεν είναι όπως το περιµέναµε. Αυτά
που ζητάµε και εµείς και ο ελληνικός λαός κατ’ επέκταση είναι
αυτά που θα σας αναφέρω παρακάτω και είναι αυτονόητα:

Πρώτον, άµεση καταβολή των προστίµων που έχουν επιβληθεί
στα κανάλια εντός δεκαηµέρου. Το χρονικό διάστηµα αυτό νοµί-
ζουµε ότι είναι υπεραρκετό αν αναλογιστούµε ότι οι µεγαλοκα-
ναλάρχες διαθέτουν πακτωλό χρηµάτων, εκατοµµύρια ευρώ, την
ώρα που απλοί πολίτες χάνουν ρυθµίσεις άδικα και παράνοµα.

Δεύτερον, άµεση καταβολή των χρεών στις τράπεζες, όπως
συµβαίνει και µε τους απλούς πολίτες.

Τρίτον, εφαρµογή του Κώδικα Δεοντολογίας στα κρατικά κα-
νάλια. Για τα ιδιωτικά βέβαια τι να συζητήσουµε; Μιλάµε για αξιο-
πιστία, για ισότιµη προβολή, για αντικειµενική ενηµέρωση, για
διαφάνεια και για πολυφωνία. 

Τέταρτον, εφαρµογή του επαγγελµατικού ασυµβίβαστου.
Πέµπτον, συνεχής και τακτικός έλεγχος των καναλιών από τις

κρατικές υπηρεσίες. Αναφέροµαι στο ΣΔΟΕ κ.λπ..
Έκτον, προάσπιση των εθνικών συµφερόντων της χώρας, γιατί

είναι προσβλητικό, επικίνδυνο και αηδιαστικό να εµφανίζεται το
λογότυπο της «TURKCELL» στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου.
Αυτό συµβαίνει φυσικά και στην περιοχή της Θράκης, όπως
έχουµε επισηµάνει. Είναι πάρα πολύ επικίνδυνο, όπως είπε και ο
συναγωνιστής. Υπάρχει εκεί η τουρκική τράπεζα ΖIRAAT, η
οποία έχει πάρα πολλά εκατοµµύρια µε τα οποία µπορεί να εξα-
γοράσει τα πάντα. 

Ακούσαµε από οµιλητή του ΠΑΣΟΚ –και θέλω να το πω- ότι το
ΠΑΣΟΚ δεν στηρίχθηκε από καναλάρχες, την ώρα που επί της
παντοδυναµίας του έκρυβαν τις προδοσίες, τα σκάνδαλα και τα
εγκλήµατά τους.

Τελικά κάποιοι εδώ µέσα είναι αµετανόητοι. Εάν, κύριε
Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, στεκόσασταν απέναντι
στους µεγαλοεργολάβους, στους µεγαλοκαναλάρχες, θα είχατε
µαζί σας ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Μιλάω για τους γνωστούς,
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στους οποίους αναφέρθηκε και ο συναγωνιστής Κασιδιάρης.
Είχε πει και ονόµατα. 

Φυσικά αν δεν υπήρχε η Χρυσή Αυγή ποιος θα γνώριζε τι είναι
και τι κάνει ο Μπόµπολας και ποιοι κυβερνούν αυτή τη στιγµή τη
χώρα. Να πούµε ότι στοιχεία για αυτόν και για πολλούς άλλους
συλλέγονται καθηµερινά και µεταφέρονται, όπως έχουµε υπο-
χρέωση σαν Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, στον ελληνικό λαό.
Όµως ελπίζουµε ότι κάποια στιγµή θα ενεργοποιηθεί και η δι-
καιοσύνη. 

Δηλώνουµε ότι θα πρέπει να έχουν φωνή τα περιφερειακά κα-
νάλια για πολλούς και ευνόητους λόγους. Σαφώς και ο Έλληνας
πολίτης δεν περιµένει να ενηµερωθεί από τα δελτία ειδήσεων
των συστηµικών καναλιών. Εδώ δεν µιλάµε για ψυχαγωγία, µι-
λάµε για διασκέδαση. Άλλο η ψυχαγωγία, άλλο η διασκέδαση. 

Γνωστή είναι επίσης η γνώµη του κόσµου σε µια δηµοσκόπηση
που έγινε σχετικά µε την εκτίµηση που έχει στο πρόσωπο των
δηµοσιογράφων. Θεωρούµε ότι είναι απαραίτητη η ανάκληση
της άδειας και η επιβολή βαρύτατων προστίµων σε όσους δεν
τηρούν τις παραπάνω προϋποθέσεις. 

Βέβαια, οξύµωρο είναι ότι ο βασικός ρόλος των δηµοσιογρά-
φων είναι και η σπίλωση των Βουλευτών και στελεχών της Χρυ-
σής Αυγής και κατ’ επέκταση όσων µας ψηφίζουν. Θεωρούµε
καθήκον µας να τους αποµονώσουµε και να σταθούµε απέναντί
τους µε τον θεσµικό µας ρόλο. 

Ακούσαµε και είδαµε πάρα πολλά όσον αφορά τις δήθεν εγ-
κληµατικές ενέργειες της Χρυσής Αυγής, αλλά ποτέ κανένα συ-
στηµικό κανάλι δεν έδειξε και δεν προέβαλε ποτέ αθωωτικές
αποφάσεις των δικαστηρίων, και επειδή δεν ήθελαν και επειδή
δεν είχαν τέτοια εντολή από τα αφεντικά τους. 

Μιλάω για την αθώωση του συναγωνιστή Κασιδιάρη σχετικά
µε το βίντεο Μπαλτάκου ή την αθώωση του συναγωνιστή Μπαρµ-
παρούση σε ένα βίντεο που είχε παιχθεί κατά κόρον στα κανάλια,
µε κάτι χαρτόκουτα. Γι’ αυτές τις αθωώσεις που γίνονται στις
δήθεν εγκληµατικές ενέργειες που έχει διαπράξει η Χρυσή Αυγή,
κανένα συστηµικό κανάλι δεν έδειξε τίποτα. 

Το µόνο, βέβαια, που καταφέρνουν µε τα βρώµικα ψέµατά
τους είναι να αναδειχθεί και πάλι η Χρυσή Αυγή τρίτη πολιτική
δύναµη. Και όχι µόνο αυτό, αλλά οι παρεµβάσεις τους και η προ-
σπάθεια επηρεασµού του κοινού στα πολιτικά δρώµενα είχε το
αντίθετο αποτέλεσµα, όπως για παράδειγµα αυτό που έγινε µε
το δηµοψήφισµα. 

Διαβάζω από ένα blog, όπως έχει γραφτεί το εξής: «Πειθαρχι-
κές διώξεις κατά δηµοσιογράφων αποφάσισε το Πειθαρχικό Συµ-
βούλιο της ΕΣΗΕΑ, µε αφορµή καταγγελίες για µεροληπτική
στάση που φέρονται να τήρησαν κατά την εβδοµάδα που προ-
ηγήθηκε του δηµοψηφίσµατος. Οι διώξεις αφορούν στους Όλγα
Τρέµη, Γιάννη Πρετεντέρη, Μαρία Σαράφογλου και Μανώλη
Καψή από το «MEGA», Σταµάτη Μαλέλη και Νίκο Κονιτόπουλο,
αρχισυντάκτη της εκποµπής του Κωνσταντίνου Μπογδάνου, που
δεν είναι µέλος της ΕΣΗΕΑ, του Άρη Πορτοσάλτε και Δηµήτρη
Οικονόµου από τον «ΣΚΑΪ» και της Μαρίας Χούκλη από τον «AN-
TENNA». Η έρευνα, σύµφωνα µε απόφαση της ΕΣΗΕΑ, θα συνε-
χιστεί µε προσκόµιση αποδεικτικών βίντεο για δηµοσιογράφους,
οι οποίοι καταγγέλθηκαν ονοµαστικά από πολίτες». Και εδώ οι
πολίτες θα πρέπει να ενεργοποιηθούν. 

Και συνεχίζω: «Σηµειώνεται ότι βρίσκεται σε εξέλιξη έρευνα
από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και από την εισαγ-
γελία, για παραβίαση της εκλογικής νοµοθεσίας». 

Κλείνοντας θέλω να πω ότι µε ενοχλεί ιδιαίτερα να ονοµάζεται
«ΕΘΝΟΣ» η γνωστή φυλλάδα του γνωστού µεγαλοεργολάβου
µεγαλοκαναλάρχη Μπόµπολα. Θα ταίριαζε ένας άλλος τίτλος σε
αυτήν τη φυλλάδα, όπως χαβούζα, παράγκα ή κάτι τέτοιο, γιατί
η λέξη έθνος είναι ιερή. 

Οι Έλληνες πολίτες απαιτούν να καθαρίσει η βρωµιά από τον
χώρο της ενηµέρωσης. Ποιος δεν θα ήθελε να κλείσει το
«MEGA» ή τα άλλα συστηµικά κανάλια, αφού όµως –το λέµε
ξανά- θα πρέπει πρώτα να πληρώσουν τα χρέη τους; 

Ενδεικτικά υπάρχουν αναρτηµένα στο διαδίκτυο τα χρέη των
καναλιών προς τις τράπεζες. Ενδεικτικά και πάλι αναφέρω: «ΤΗ-
ΛΕΤΥΠΟΣ» του Μπόµπολα 123.500.000 ευρώ, «ΠΗΓΑΣΟΣ» και
πάλι του Μπόµπολα 164.300.000 ευρώ, «ALPHA TV» του Κοντο-

µηνά 58.000.000 ευρώ κ.λπ.. Επαναλαµβάνω ότι όλα αυτά τα
ποσά υπάρχουν αναρτηµένα στο διαδίκτυο. 

Λέω και πάλι ότι την κάθαρση µπορεί να την κάνει µόνο η
Χρυσή Αυγή. Τέτοια λαϊκή εντολή έχουµε! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γρέγο Αντώνιο. Συγγνώµη για τη λανθασµένη εκφώνηση του
ονόµατός σας προηγουµένως. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, για επτά λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το νοµοθέτηµα που συζητούµε είναι ξεπερασµένο από
πολλές απόψεις. Πρώτα απ’ όλα, γιατί η αγορά οπτικοακουστι-
κών προσεγγίζεται µε νοοτροπία της εποχής της αναλογικής τη-
λεόρασης και όχι της εποχής του διαδικτύου, και δεύτερον, γιατί
επιχειρείται µε διάφορους τρόπους ο κρατικός, άρα και ο κοµ-
µατικός έλεγχος της ενηµέρωσης.

Έχουµε υπερσυγκέντρωση εξουσιών σε έναν Υπουργό, εις
βάρος των ανεξάρτητων αρχών, που τελικά δεν θέλετε να είναι
τόσο ανεξάρτητες. Ο Υπουργός καθορίζει τελικά πόσοι σταθµοί
µπορούν να λειτουργήσουν σε όλη τη χώρα, αλλά και πιθανότατα
σε κάθε περιφέρεια.

Φορτώνετε µε ευθύνες το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης, αλλά δεν δεσµεύεστε από τη γνώµη του. 

Ορίζετε εσείς, αντί της Βουλής, το διοικητικό συµβούλιο της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων.

Επεκτείνετε τις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Ενη-
µέρωσης και Επικοινωνίας σε ξένα χωράφια, όπως η δηµόσια δι-
πλωµατία. 

Τρίτον, το νοµοσχέδιο είναι αναχρονιστικό, γιατί διογκώνετε
το κράτος, στήνοντας νέους πελατειακούς µηχανισµούς. Εµείς
επιδιώξαµε µια πιο σφιχτή και αποτελεσµατική δηµόσια διοίκηση,
ενώ εσείς δηµιουργείτε τουλάχιστον δύο νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου και άγνωστο πόσα γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας
στο εξωτερικό.

Αντί να κόβετε δαπάνες, για να µη βάζετε νέους φόρους, επι-
βαρύνετε τον προϋπολογισµό µε νέες που δεν µπορούν να υπο-
λογιστούν ούτε από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολλά αυτά στα οποία θα
µπορούσε να σταθεί κανείς διαβάζοντας το νοµοσχέδιο. Σεβό-
µενος τον χρόνο και ως Βουλευτής της περιφέρειας, θα ήθελα
να αναφερθώ σε κάποιες προβλέψεις για την αδειοδότηση των
περιφερειακών σταθµών. 

Η χορήγηση άδειας δεν µπορεί να κρίνεται αποκλειστικά από
το ποιος θα µπορεί να δώσει τα περισσότερα. Υπάρχουν σε όλη
τη χώρα επιχειρήσεις µέσων µαζικής ενηµέρωσης που είναι
εδραιωµένες για χρόνια, µε απήχηση στις τοπικές κοινωνίες.
Αυτό είναι κάτι που πρέπει να συνεκτιµηθεί. 

Το επιχείρηµα ότι όλοι οι ενδιαφερόµενοι ξεκινούν από την ίδια
αφετηρία ακυρώνεται. Ακυρώνεται από τη δυνατότητα να υπο-
βάλει κανείς αίτηση χωρίς καν να έχει συστήσει επιχείρηση και
µε µία και µόνη υπεύθυνη δήλωση ότι θα έχει κτήρια, πρόγραµµα
και προσωπικό σε εύλογο χρόνο. 

Ο ελάχιστος αριθµός προσωπικού που επιβάλλεται σε κάθε
περιφερειακό κανάλι απλώς φανερώνει την άγνοια για το πώς
λειτουργεί ένα µέσο περιφερειακό δίκτυο. Η αγορά αλλάζει συ-
νεχώς και πρέπει να δοθεί µια ευελιξία στο θέµα αυτό, όπως
πολύ σωστά το διορθώσατε.

Οικονοµικά µεγέθη, όπως η τιµή εκκίνησης, το ελάχιστο κατα-
βεβληµένο κεφάλαιο και τα ίδια κεφάλαια των υποψηφίων πρέπει
να καθορίζονται µε βάση τα χαρακτηριστικά της κάθε περιφέ-
ρειας: τον πληθυσµό, το διαθέσιµο εισόδηµα των κατοίκων της,
το µέγεθος της αγοράς και άλλες παραµέτρους. 

Και κάτι ακόµη που θεωρώ, επίσης, σηµαντικό για όλους τους
περιφερειακούς σταθµούς και µη: Ζητάµε από τους υπερθεµα-
τιστές µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες από την ανακήρυξή τους να
καταβάλουν ολόκληρο το τίµηµα της δεκαετούς αδείας. Κύριε
Υπουργέ, µήπως ζητάτε πάρα πολλά; Έχετε ιδέα των προβληµά-
των που έχουν οι επιχειρήσεις των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
σήµερα; Τους αυξάνετε το κόστος λειτουργίας µε υπερφορολό-
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γηση. Τους ζητάτε να βάλουν βαθιά το χέρι στην τσέπη, αλλά µε
δεσµεύσεις -και σωστά- για τους εργαζοµένους που απασχο-
λούν. Τους ζητάτε να ξεχάσουν για κάποιον καιρό το κέρδος.
Γιατί δεν δίνετε µια διευκόλυνση στην καταβολή του τιµήµατος;
Είναι έσοδα που έχετε υπολογίσει µήπως για του χρόνου ή
µήπως κρύβεται κάτι άλλο από πίσω; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας επιλέγω να αναφερθώ
συνοπτικά σε ένα θέµα που έχω την εντύπωση ότι δεν έτυχε της
προσοχής που του αξίζει. Με το έκτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου
ιδρύεται Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων που προορίζε-
ται να λειτουργήσει και ως ένα είδος εθνικού οπτικοακουστικού
αρχείου. Κι εδώ αρχίζουν τα ωραία. Γιατί πρέπει να γκρεµίζετε οτι-
δήποτε σωστό έχει γίνει από τους προκατόχους σας; 

Επίσης, το Εθνικό αυτό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων
προορίζεται µεταξύ άλλων για να προβάλλει την Ελλάδα ως τόπο
γυρίσµατος ξένων κινηµατογραφικών ταινιών. Το ξέρει ο κύριος
Υπουργός ότι αυτή η δουλειά έχει από χρόνια ανατεθεί σε δύο
άλλους φορείς, το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου και το Φε-
στιβάλ Θεσσαλονίκης; Αφήστε το Υπουργείο Τουρισµού και τον
ΕΟΤ. 

Γνωρίζει ο κύριος Υπουργός ότι ο λόγος που δεν έχουµε κα-
ταφέρει να φέρουµε µεγάλες παραγωγές στην Ελλάδα δεν είναι
µόνο ζήτηµα δοµών;

Ο νέος φορέας δεν πρόκειται να πετύχει κάτι περισσότερο σ’
αυτό, γιατί υπάρχει χρονοβόρος γραφειοκρατία και διάσπαση
αρµοδιοτήτων, τα γυρίσµατα σε αρχαιολογικούς χώρους είναι
πολλά και ακριβά, δεν έχουµε µεγάλα στούντιο και γιατί δεν
έχετε ακόµα θεσµοθετήσει το φορολογικό κίνητρο που έδωσε η
Κυβέρνηση Σαµαρά για τις οπτικοακουστικές παραγωγές. Αντί-
θετα, καταργείτε τον ειδικό φόρο επί των εισιτηρίων που τροφο-
δοτούσε την ελληνική κινηµατογραφική παραγωγή. 

Ποια αρχεία θα συγκεντρωθούν και από πού; Μήπως είναι
προτιµότερο κάποιο αρχειακό υλικό να φιλοξενείται σε φορείς
που γνωρίζουν πώς να τα συντηρήσουν και να τα φυλάξουν κα-
λύτερα; Γι’ αυτό τον λόγο, σύµφωνα µε τη διεθνή εµπειρία, η κυ-
βέρνηση Σαµαρά ανέθεσε µε τον ν. 4315/2014 στην Ταινιοθήκη
της Ελλάδας τη φύλαξη και τη συντήρηση της εθνικής µας κινη-
µατογραφικής κληρονοµιάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συµπέρασµα απ’ όλα αυτά
είναι ένα. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε αυτό το νοµοσχέδιο
ανατρέχει για άλλη µία φορά σε ξεπερασµένες µεθόδους και πα-
λαιά υλικά: τον κρατισµό, την κοµµατοκρατία, τον συγκεντρωτι-
σµό. Είναι να αναρωτιέται κανείς πώς µπορείς µε παλαιά υλικά
να χτίσεις το νέο!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γιόγιακα Βασίλειο, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κατσανιώτης, οµοίως Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
ούτε ο εξορθολογισµός ούτε ο εκσυγχρονισµός ούτε η διαφά-
νεια ούτε η δικαιοσύνη, τίποτα απ’ όλα αυτά δεν ενδιαφέρουν
την Κυβέρνηση. Διαρκής στόχος της είναι ο αποπροσανατολι-
σµός των πολιτών, το κουκούλωµα της ανικανότητάς της που
ήδη στοιχίζει πανάκριβα στον λαό, αλλά και η δηµιουργία ενός
νέου και πολύ σκληρού κοµµατικού κράτους. 

Αυτή είναι και η ουσία του νοµοσχεδίου για τις τηλεοπτικές συ-
χνότητες και παρακαλώ, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας, να εγκαταλείψετε τις κραυγές περί δήθεν πάταξης της
διαφθοράς και της διαπλοκής.

Ακούστε µία ειλικρινή απορία ενός ανθρώπου µε κοινή λογική.
Κατηγορείτε γενικώς και αορίστως τους καναλάρχες για διά-
φορα, δηλαδή για διαπλοκή, για χρέη, για «θαλασσοδάνεια» που
πήραν. Τι κάθεστε; Καταθέστε τα στοιχεία που έχετε στη δικαιο-
σύνη και στους ελεγκτικούς µηχανισµούς του κράτους και προ-
χωρήστε την κάθαρση που ευαγγελίζεστε. Δεν το κάνετε όµως.
Αντίθετα, δηµιουργείτε ένα νοµοσχέδιο µε δύο στόχους…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Το κάναµε. Τα πήγαµε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κι άλλα. Για τους καναλάρχες,
λέω. Για τους καναλάρχες το πήγατε; Αν τα πήγατε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): ...(Δεν ακούστηκε)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Δεν σας ακούω. Θέλετε να µιλάµε
έτσι; Αν θέλετε να µιλάµε έτσι, να µιλάµε. Δεν έχω πρόβληµα. Θα
το κάνω µε µεγάλη χαρά. Έχω κάνει σε αµφιθέατρο.

Αντίθετα, λοιπόν, δηµιουργείτε ένα νοµοσχέδιο µε δύο στό-
χους: Αφ’ ενός φτιάχνετε µία βιτρίνα δήθεν πολέµου µε τη δια-
πλοκή, για λαϊκή κατανάλωση, και αφ’ ετέρου προσπαθείτε είτε
να εκβιάσετε καταστάσεις είτε να δηµιουργήσετε µία νέα γενιά
µιντιαρχών που εσείς θα ορίζετε. Δεν σας νοιάζει να καθαρίσετε
το τοπίο. Σας νοιάζει να το ελέγξετε εσείς. 

Αυτή είναι όλη η ουσία του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, που
κατά τα άλλα είναι πλήρως αναχρονιστικό και βγαλµένο από το
χρονοντούλαπο του κ. Μαρούδα, της πιο ξεπερασµένης αριστε-
ρής ιδεοληψίας για την επικυριαρχία της πολιτικής επί των µέσων
ενηµέρωσης.

Προς τι, άραγε, ο περιορισµένος αριθµός αδειών που προβλέ-
πει; Το ψηφιακό φάσµα µπορεί να φιλοξενήσει, χωρίς επιπλέον
επένδυση, αρκετούς πανελλαδικής εµβέλειας σταθµούς και µε
µικρή επένδυση πολλούς ακόµα. Η ιδέα του περιορισµένου αριθ-
µού αδειών ανήκει στην εποχή της αναλογικής τηλεόρασης. Μι-
λήσατε µε την αγορά, άλλωστε; Είδατε πόσους σταθµούς
αντέχει η διαφηµιστική αγορά; Ξέρετε πόσοι εργαζόµενοι είναι
στη διαφηµιστική αγορά; Σας έχει απασχολήσει;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ακούσατε τον κ. Σπίρτζη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όχι. Άκουσα τον κ. Σπίρτζη µια

χαρά. Ήµουν εδώ όταν µίλησε ο κ. Σπίρτζης. Μιλώ για τη διαφη-
µιστική αγορά. 

Μιλήσατε µε την ΕΔΕΕ; Σας είπε ποιο είναι το όριο και οι αν-
τοχές της διαφήµισης; Επιµένω σ’ αυτό. Ξέρετε πόσοι είναι οι
εργαζόµενοι στη διαφηµιστική αγορά, πόσοι είναι στους κλάδους
γύρω από τη διαφήµιση;

Για ποιο λόγο καθίσταται ο Υπουργός ως αρχικαναλάρχης; Και
δεν έχει να κάνει µε τον συγκεκριµένο Υπουργό, ο οποίος µπορεί
να έχει τις καλύτερες των προθέσεων. Ένα πρόσωπο ως αρχι-
καναλάρχης! Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εµείς εδώ σήµερα εί-
µαστε, αύριο δεν θα είµαστε, θα είναι άλλοι. Δεν είναι θέµα
προσώπου. Είναι θέµα λογικής. 

Γιατί ουσιαστικά καταργείται η ανεξάρτητη αρχή, το ΕΣΡ, και
από τη µία ικανοποιείται η ιδεολογική εχθρότητα προς τις ανε-
ξάρτητες αρχές -το είδαµε άλλωστε και στη Γενική Γραµµατεία
Δηµοσίων Εσόδων- ενώ από την άλλη µετατρέπεται ένας άνθρω-
πος σε «αυτοκράτορα» των συχνοτήτων; Δηλαδή ένα σύστηµα
συγκεντρωτικό, αυταρχικό και αντιδηµοκρατικό. 

Ποιες σκοπιµότητες επιβάλλουν το νοµοσχέδιο να προβλέπει
το ακριβές µείγµα του προγράµµατος και τον αριθµό των εργα-
ζοµένων, υποκαθιστώντας τελικά την ίδια την αγορά και τους αν-
θρώπους που επιχειρούν σε αυτή την αγορά; Γιατί το κράτος για
το ΣΥΡΙΖΑ αντί να διαµορφώνει το πλαίσιο λειτουργίας του επι-
χειρείν, πρέπει να ποδηγετεί το επιχειρείν, ακόµα και σε θέµατα
καθηµερινής λειτουργίας;

Ωστόσο, η Κυβέρνηση που δήθεν κόπτεται για τους εργαζό-
µενους, ας απαντήσει σε κάτι: Αν τελικά µετά από αυτό το νοµο-
σχέδιο κλείσει έστω και ένας σταθµός, αν τα κανάλια αύριο,
µεθαύριο είναι λιγότερα, τι θα γίνει µε τους εργαζοµένους τους;
Πώς θα τους διασφαλίσει η Κυβέρνηση; Ή επειδή δεν ανήκουν
στην ΕΡΤ αυτοί οι εργαζόµενοι δεν µας ενδιαφέρουν; 

Προφανώς το νέο νοµοσχέδιο δεν ενδιαφέρεται για τους ερ-
γαζόµενους. Στο παζάρι των σχεδιασµών της, ξεπουλάει η Κυ-
βέρνηση τους εργαζόµενους σε κάθε µέσο ενηµέρωσης,
προκειµένου να ελέγξει το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο. Οι εξωπραγ-
µατικές προϋποθέσεις που τίθενται, προφανώς ενισχύουν τον
πολιτικό εκβιασµό και στην πορεία θα απαλυνθούν για τους κα-
λούς και τους υπάκουους.

Προφανώς δεν ενδιαφέρεται η Κυβέρνηση για ένα καλύτερα
τηλεοπτικό πεδίο. Παραγνωρίζει το όποιο προβάδισµα έχουν τα
υπάρχοντα µέσα ενηµέρωσης σε τεχνογνωσία, σε επενδύσεις,
διαµορφώνοντας ένα κοινό όριο εκκίνησης για όλους, επειδή
θέλει να δείξει ότι µπορεί να διαµορφώσει ένα νέο και φυσικά πιο
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φιλικό στην Κυβέρνηση µιντιακό περιβάλλον. 
Κυρίες και κύριοι, η αλήθεια είναι µία: Αν η Κυβέρνηση ήθελε

να καταπολεµήσει τη διαπλοκή και να εξυγιάνει τον τηλεοπτικό
χάρτη, θα µπορούσε να ακολουθήσει τον πιο απλό και ασφαλή
δρόµο, δηλαδή να ανοίξει την αγορά και µε σαφείς προϋποθέ-
σεις νοµιµότητας να βοηθήσει όσους περισσότερους επιχειρη-
µατίες να µπουν στην τηλεοπτική αγορά, γιατί η διεθνής εµπειρία
έχει δείξει ότι όσο περισσότεροι παίκτες τόσο δυσκολότερη κα-
θίσταται η διαπλοκή. Και η τεχνολογία κάνει εύκολο πλέον το
άνοιγµα της αγοράς.

Όµως, το σχέδιο νόµου που έχουµε στα χέρια µας λειτουργεί
ακριβώς ανάποδα. Αντί να επιτρέψει το άνοιγµα της αγοράς επι-
χειρεί να την κλείσει ακόµα περισσότερο από ό,τι στην αναλογική
εποχή, γιατί ο στόχος σας, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι η
µάχιµη διαπλοκή, αλλά η µάχη µε ό,τι δεν σας χαϊδεύει τα αφτιά,
η µάχη µε την ενηµέρωση. Ένα δελτίο ειδήσεων φτάνει. Αυτή
είναι η ιδεοληπτική αντίληψή σας για την ενηµέρωση, αντίστοιχη
και ισάξια µε του κ. Φίλη για το ΦΠΑ στην εκπαίδευση.

Κάνετε ένα τεράστιο λάθος, όµως. Δεν αντιλαµβάνεστε ακόµα
ότι το ίδιο κύµα απογοήτευσης του λαού που σας έφερε στην
εξουσία θα γίνει απέναντί σας τσουνάµι ασυγκράτητο που θα
σας καταπιεί τώρα που αρχίζει να φαίνεται το πραγµατικό σας
πρόσωπο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κατσανιώτη.
Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Αυγενάκη για δευτερολογία και

όχι τριτολογία. Τριτολογία έχουν µόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι. Δευτερολογία για πέντε λεπτά ζήτησε ο κ. Αυγενάκης.
Παρ’ όλο που εξελίσσεται η συζήτηση και θα έπρεπε να πάει
αύριο, τελείως κατ’ εξαίρεση, θα του δώσουµε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Όχι, δεν είναι κατ’ εξαίρεση.
Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Να µη θεωρηθεί ότι µου κάνετε κά-
ποια χάρη. Ως εισηγητής, κύριε Πρόεδρε, έχω το δικαίωµα δευ-
τερολογίας, αφού ολοκληρώνεται η συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν έχει ολοκληρω-
θεί.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Δεν έχει ολοκληρωθεί, κύριε Αυγε-
νάκη. Περιµένουµε να µιλήσουµε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Διακόπτετε τον κατάλογο, διότι
έχουν δηλώσει αρκετοί συνάδελφοι. Αν θέλετε να τραβήξουµε,
όπως κάναµε παλιότερα, τη συνεδρίαση έως ότου εξαντληθεί ο
καθένας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εάν θέλετε να πάµε
µέχρι τις 3.00’ και αµέσως µετά να µιλήσετε, να µιλήσετε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν έχω καµµία αντίρρηση.
Μπορώ να κατέβω και να περιµένω έως το τέλος του καταλόγου.
Δεν έχω καµµία αντίρρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Απλώς επειδή
έχουµε πει να τελειώσουµε στις 0.00’, αυτό δεν είναι εφικτό.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Όπως θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας πω λίγο

πώς είναι το χρονοδιάγραµµα. Θα µιλήσει για πέντε µε έξι λεπτά
ο κ. Αυγενάκης. Στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Θεοχάρης, δύο
ακόµα συνάδελφοι και κλείνουµε στις 0.00’ για να ψηφίσουµε επί
της αρχής.

Το Σάββατο θα συνεχίσουµε επί των άρθρων µε τους εισηγη-
τές και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και µε τον κατά-
λογο των οµιλητών από το σηµείο που θα έχει σταµατήσει, αλλά
και µε όσους οµιλητές εγγραφούν εκ νέου. 

Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε,

αφού σας ευχαριστήσω, θα ήθελα να δηλώσω εκ µέρους της
Νέας Δηµοκρατίας, όπως φαντάζοµαι και εκ µέρους όλων των
πολιτικών πτερύγων, τη συµπαράσταση στους εκατοντάδες συµ-
πολίτες µας που σήµερα βρέθηκαν αντιµέτωποι µε τη µανία της
φύσης και των οποίων οι περιουσίες υπέστησαν σοβαρότατες
ζηµίες, καθώς και τα θερµά µας συλλυπητήρια στην οικογένεια
που απώλεσε µέλος της µε αφορµή τις σηµερινές βροχοπτώσεις. 

Κύριε Σπίρτζη, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να ξεκινήσετε τα-

χύτατα δουλειά, διότι µας περιµένει δύσκολος χειµώνας. Θα πρέ-
πει, λοιπόν, να κάνετε τα πάντα, ώστε να µην έχουµε άλλα θύ-
µατα και ζηµίες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να ευχαριστήσουµε τους δύο
Υπουργούς, διότι µας τιµούν µε την παρουσία τους, αλλά όχι µε
την ουσιαστική συµµετοχή τους στο διάλογο που επιδιώξαµε να
έχουµε τις δύο προηγούµενες µέρες στην επιτροπή, αλλά και σή-
µερα. 

Η Κυβέρνηση είναι εκτός τόπου και χρόνου. Μας έφερε ένα
νοµοθέτηµα το οποίο είναι «γονατογράφηµα». Και αυτό είναι πα-
σιφανές. Αρκεί να ρίξει κάποιος µια µατιά στα δεκάδες υποµνή-
µατα µε παρατηρήσεις εξαιρετικά εύστοχες, πολλές από τις
οποίες, βεβαίως, θα βρει µπροστά της η ελληνική πολιτεία στα
ευρωπαϊκά και τα ελληνικά δικαστήρια, κυρίως όµως στα ευρω-
παϊκά. Εκεί θα αναφερθώ στο δεύτερο µέρος της δευτερολογία
µου. 

Πάντως, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, δεν µπορείτε να τοποθε-
τείστε µε όρους του παρελθόντος –ειδικά ο κ. Σπίρτζης το συνη-
θίζει αυτό- και να θέλετε να λέτε ότι υπηρετείτε µια προοδευτική
κυβερνητική δύναµη του µέλλοντος. 

Δεν µπορείτε να συζητάτε ακόµα και τώρα, ακόµα και µετά από
όλες αυτές τις συζητήσεις που κάναµε -ακρόαση φορέων, κατ’
ιδίαν στο Μαξίµου και µετέπειτα στην επιτροπή- και να έχετε αυτήν
την αντίληψη για τα περιφερειακά κανάλια. Αυτό το πράγµα είναι
αδιανόητο και αυτή η βελτίωση που φέρατε είναι τουλάχιστον
αστεία. Και όχι µόνο αυτό, αλλά πρόκειται για άλλο ένα σηµείο
αιχµής που αν αύριο-µεθαύριο πάει στα δικαστήρια, θα οδηγήσει
στο να απολογείστε εσείς, αλλά και όλοι µας ως πολιτεία. 

Από πού κι ως πού εσείς -και όχι µόνο εσείς, αλλά µπήκε κι
άλλος στο παιχνίδι- θα προσδιορίζετε πόσους εργαζόµενους θα
πάρει ο τάδε και ο δείνα ελεύθερος επαγγελµατίας; Δεν κατά-
λαβα δηλαδή! Μάλιστα, θα του προσδιορίζετε και ειδικότητες.
Μην τυχόν και ξεφύγει! Και ειδικότητες! 

Κύριοι συνάδελφοι, έχετε καταλάβει τι θα γίνει αν προχωρήσει
αυτό το νοµοθέτηµα και ειδικά αν ισχύσουν έστω κάποια από
αυτά που περιέχει; Αν προχωρήσει, βέβαια! Όµως, δεν θα προ-
χωρήσει, γιατί είπε και ο ίδιος ο κ. Παππάς χθες στο κλείσιµο της
δευτερολογίας του ότι όντως αυτός ο νόµος δεν µπορεί να περ-
πατήσει, είναι «κουτσός», γιατί ξέρετε, είναι και το ΕΣΡ, αλλά και
κάποια άλλα πραγµατάκια. Βεβαίως δεν µπορεί να περπατήσει.
Ωστόσο, εάν περπατήσει, ξέρετε τι θα γίνει; 

Εσείς κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή που έφερε
το «µαύρο» στην ΕΡΤ. Εντάξει! Ξέρετε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι η
δύναµη που θα φέρει το «µαύρο» σε δεκάδες –όχι σε έναν, όχι
σε δύο, αλλά σε δεκάδες!- περιφερειακούς σταθµούς, πιθανόν
και σε κάποιους κεντρικούς –τους λεγόµενους «αθηναϊκούς»-
σταθµούς; Πάντως, εγώ επιµένω ότι θα φέρει το «µαύρο» σε δε-
κάδες –και όχι απλά σε έναν και δύο- περιφερειακούς σταθµούς!
Και επικαλούµαι τη µαρτυρία ενός εκ των προέδρων περιφερει-
ακών τηλεοπτικών σταθµών, ότι από τους εκατό, εκατόν δέκα πε-
ρίπου, ζήτηµα είναι να τη βγάλουν µε αυτούς τους όρους και τις
προϋποθέσεις οι έξι ή οι εφτά.

Δηλαδή, κύριε Παππά, τι καταλάβατε εσείς από όλη αυτή τη
συζήτηση; Ποια διόρθωση και ποια βελτίωση φέρατε; Αυτή που
λέει ότι θα αποφασίζουν δύο και τρεις Υπουργοί για το πόσους
εργαζόµενους θα πάρει ένας σταθµός; Τα υπόλοιπα δεν τα λά-
βατε υπ’ όψιν σας;  

Γι’ αυτό σας παρακαλώ πάρα πολύ να µη µας τιµάτε µόνο µε
την παρουσία σας, αλλά και µε το να λαµβάνετε υπ’ όψιν και αυτά
τα οποία συζητούµε. Δεν έχουµε σκοπό να καταναλώνουµε ατε-
λείωτες ώρες συζήτησης χωρίς νόηµα. 

Κύριοι Υπουργοί, όσον αφορά τη διπλωµατία, την εξωτερική
πολιτική, ένα αντικείµενο και ζήτηµα εξαιρετικά επικίνδυνο και
ευαίσθητο, είναι σύµφωνος ο κ. Κοτζιάς; Οι δικές µου πληροφο-
ρίες λένε το αντίθετο. Οι δικές σας ποιες είναι; Είναι σύµφωνος
ο αρµόδιος Υπουργός Εξωτερικών, ο πολιτικός προϊστάµενος,
για το ότι µέρος της εξωτερικής πολιτικής µεταφέρεται πάλι στον
Υπουργό Επικρατείας, δηλαδή σε εσάς; Είναι σύµφωνος; Όχι βέ-
βαια! Κι αν θέλετε, µπορείτε να µε διαψεύσετε. 

Κύριοι συνάδελφοι, ζητάµε –και µπαίνω σε ένα άλλο ζήτηµα-
την ανεξαρτησία της ΕΡΤ. Και αυτό είναι κάτι που δεν το ζητάει
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µόνο η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και ο έχων αριστερές καταβολές
–εξ όσων τουλάχιστον ενηµερώθηκα συζητώντας µεταξύ µας στη
συνέχεια- πρόεδρος ή εκπρόσωπος της ΕΣΥΕΑ. Αυτό που ζητάµε
είναι µια ΕΡΤ ανοιχτή, µια ΕΡΤ ανοιχτή στην κοινωνία. 

Και έρχοµαι και σε ένα άλλο ζήτηµα για το οποίο πήρα µια «ψι-
λοαπάντηση» από τον κ. Ταγµατάρχη. Θα ήθελα, όµως, µια επι-
βεβαίωση από τον κ. Παππά. Εφαρµόζεται πλήρως, κύριε Παππά,
ο νόµος που ψηφίσατε λίγους µήνες πριν; Λειτουργεί άψογα η
ΕΡΤ; Οι οφειλές της προς τους εργαζόµενους καταβάλλονται;
Τα οικονοµικά της είναι µια χαρά; Και κυρίως, τι θα κάνετε µε τις
επιστροφές των αποζηµιώσεων που έλαβαν οι υπάλληλοι -διοι-
κητικοί, εργαζόµενοι, δηµοσιογράφοι και τεχνικό προσωπικό-
που επαναπροσλήφθηκαν; 

Να πούµε, λοιπόν, για να µας ακούσουν, όσοι µας ακούσουν
αυτή την ώρα, ότι κατά τα λεγόµενα του κ. Ταγµατάρχη, αν λέει
ψέµατα διορθώστε το, γιατί εγώ από χθες ενηµερώθηκα, εκκρε-
µούν ακόµα κάνα δύο υπουργικές αποφάσεις, για να δούµε πώς
θα επιστραφούν χρήµατα που έδωσε το ελληνικό δηµόσιο,
60.000, 70.000, 80.000, κάποιοι και λίγο περισσότερα, για να
δούµε πώς θα επιστραφούν τα χρήµατα αυτά, αφού αυτοί οι άν-
θρωποι ξαναβρέθηκαν στις θέσεις τους. Δηλαδή, τι περιµένετε
τόσους µήνες; Δεν κατάλαβα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και από την άλλη οι δικές µας πληροφορίες λένε ότι ετοιµά-
ζετε ταχύτατα κινητικότητα. Μακάρι να µην ισχύει και να ήταν
άψογος ο σχεδιασµός λίγους µήνες πριν που κάνατε και φέρατε
τον νόµο περί της ΕΡΤ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε σκεφτεί το σενάριο αύριο το πρωί, µε
το που δηµοπρατείτε τον διαγωνισµό, ένα περιφερειακό κανάλι
ή κυρίως ένα εθνικό κανάλι να κλείσει, γιατί δεν µπορεί να συµ-
µετάσχει, διότι, τέλος πάντων, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις
που θέσατε στον διαγωνισµό, δεν µπορεί και δεν έχει τη δυνατό-
τητα; Με τα χρήµατα που χρωστά τι γίνεται; Έχετε λάβει υπ’ όψιν
σας το ενδεχόµενο αυτό; Και εάν ναι, πόσα είναι; Πώς θα το αν-
τιµετωπίσει η ελληνική πολιτεία; 

Εγώ θα πω για µια άλλη φορά -και ας γίνοµαι κουραστικός-
εάν υπάρχει οικονοµοτεχνική µελέτη σχετικά µε το project περί
της ιδρύσεως ενός δεύτερου παρόχου, µίας πλατφόρµας δη-
λαδή, µίας δεύτερης «DIGEA», βασισµένη σε µία θυγατρική της
ΕΡΤ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχετε υπ’ όψιν το παραµικρό και αυτό δείχνει ότι µε εξαι-

ρετικά πρόχειρο τρόπο διαχειρίζεστε το, σε µεγάλη έλλειψη, ελ-
ληνικό χρήµα. Δεν υπάρχουν χρήµατα κρατικά. Δεν υπάρχουν
χρήµατα στο ταµείο της ΕΡΤ. Παρ’ όλα ταύτα µε εξαιρετική
άνεση σπαταλάτε χρήµατα χωρίς να υπάρχουν.

Εάν µας πείσετε µε στοιχεία -το είπαµε και χθες, το λέµε και
από εδώ µε τον πιο επίσηµο τρόπο- ότι αυτό είναι βιώσιµο και ότι
έχετε λάβει υπ’ όψιν σας όλα τα ενδεχόµενα, ακόµα και να πέσει
έξω, ρε παιδί µου, project είναι αυτό, στην αγορά µπαίνετε, επι-
χειρηµατίες πάτε να γίνετε, η ΕΡΤ πάει να γίνει επιχειρηµατίας… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε σας
παρακαλώ, κύριε Αυγενάκη.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω σε ένα λεπτάκι. 
Η ιστορία έχει δείξει ότι κρατική εταιρεία και επιχειρηµατίας

δεν κατάφερε να περπατήσει στην Ελλάδα. Εάν εσείς το κατα-
φέρετε, θα σας βγάλουµε το καπέλο, αλλά δώστε µας σας πα-
ρακαλώ όλες τις προϋποθέσεις, για να δούµε αν µπορούµε να
ψηφίσουµε, έστω και κάποια από τα άρθρα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αυγενάκη,
κλείστε σας παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί πρέπει να ολοκληρώσω, την ενω-
σιακή νοµοθεσία βάσει της οποίας λίγους µήνες µετά θα τρέχετε.
Θα τρέχουµε όλοι ως πολιτεία.

Και, επίσης, σας λέω τα σηµεία, χωρίς να υιοθετώ όλα όσα
αναφέρονται -δεν τα υιοθετώ, απεναντίας σάς λέω τα σηµεία- τα
οποία τα έχετε λάβει υπ’ όψιν -σας τα κρύβουν, κύριοι συνάδελ-

φοι του ΣΥΡΙΖΑ, σας καλούν να ψηφίσετε και αύριο-µεθαύριο θα
απολογείστε- που η Ευρώπη και η Κοµισιόν, κύριοι, σας έχουν
βάλει στη γωνία και µας έχει βάλει και ως χώρα στην κοινωνία.

Και εσείς λέτε κάποια µισόλογα ότι ξέρετε ότι δεν τα καταλά-
βατε καλά εκεί στην Κοµισιόν, δεν σας τα είπαν µε ωραίο τρόπο,
θα σας τα εξηγήσουµε αργότερα και θα δούµε. Κλείνετε και το
µάτι πονηρά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ! 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τριάντα δεύτερα σας παρακαλώ,

να ολοκληρώσω και να το καταθέσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, έχετε υπερβεί

όµως, όλους τους χρόνους.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πρέπει να µιλήσουν

άλλοι δύο συνάδελφοι, για να κλείσουµε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Το ένα κεφάλαιο αφορά τα θέ-

µατα αδειοδότησης παρόχου περιεχοµένου, δηµοπράτηση
αδειών περιεχοµένου. Είναι δύο κεφάλαια, στα οποία θα σκον-
τάψει η ελληνική Κυβέρνηση ψηφίζοντας, κύριοι συνάδελφοι,
έναν νόµο κουτσό. 

Το άλλο θέµα αφορά το δεύτερο κεφάλαιο, θέµατα ανταγωνι-
σµού παρόχου δικτύου το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά και
αφορά τα σηµεία καταστρατήγησης του ευρωπαϊκού δικαίου νό-
θευσης του ανταγωνισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έλεος, κύριε συνά-
δελφε! Σας παρακαλώ, µην κάνετε κατάχρηση της ανοχής του
Προεδρείου σε ό,τι αφορά τον χρόνο. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Είναι ζητήµατα αυτά, όπως και
κάποιες αιτιολογίες. Κάποιοι νοµικοί, έχοντας νοµική γνώση οι
περισσότεροι, θα καταλάβουν σε βάθος, κύριε συνάδελφε ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ, ότι όλα αυτά που συζητούµε και αγωνιούµε και
θελήσαµε µε κάθε τρόπο να πάρουµε και εµείς το έγγραφο, να
βοηθήσουµε την Κυβέρνηση, να βοηθήσουµε τη χώρα µας και
που δεν έγινε δεκτό, δυστυχώς εµείς το βρήκαµε …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ψηφίστε το αν θέλετε, αλλά
ολοκληρώστε επιτέλους.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μη βιάζεστε, κύριε συνάδελφε.
Εάν βιάζεστε να γυρίσετε στο χωριό σας, φύγετε από τώρα. Μη
βιάζεστε, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Έχετε µεγάλο άγχος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αυγενάκη,
σας παρακαλώ µην κάνετε διάλογο και ολοκληρώστε. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Έχετε µεγάλη αγωνία όλες αυτές
τις µέρες.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τι έχετε αγωνία, να φύγετε ή να ακούσετε εδώ πέρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αυγενάκη,

σας παρακαλώ! Υπάρχει και το Σάββατο για να µιλήσετε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Καταθέτω στα Πρακτικά τα στοι-

χεία παραβίασης της ενωσιακής νοµοθεσίας, χωρίς, επαναλαµ-
βάνω, ως Νέα Δηµοκρατία να αποδεχόµαστε ή να συµφωνούµε
µε όλα τούτα τα οποία αναφέρονται. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ελευθέριος Αυγενάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήταν ενδιαφέρον, όµως και θα ήταν και χρήσιµο προς την
Κυβέρνηση να ξέρουµε και τις δικές σας προθέσεις και να κά-
ναµε µια ουσιαστική συζήτηση, µήπως και καταφέρουµε να απο-
κρούσουµε κάποια από αυτά έγκαιρα και όχι εκ των υστέρων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Παππάς για δύο λεπτά.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε την ΕΡΤ θα ήθελα να πω ότι η ΕΡΤ πληρώνει

2.200.000 ευρώ τον χρόνο στην «DIGEA». Σήµερα έγινε ο διαγω-
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νισµός και είναι 5 εκατοµµύρια το κόστος της ανάπτυξης του δι-
κτύου χωρίς την έκπτωση. Εµάς µας ακούγεται βιώσιµο. Δεν
ξέρω µε ποιους υπολογισµούς εσείς θεωρείτε ότι ένα τέτοιο σχέ-
διο δεν είναι βιώσιµο.

Επίσης, λειτουργεί καλά η ΕΡΤ και εκκρεµεί µόνο η κοινή
υπουργική απόφαση που αφορά τον τρόπο που θα καταβληθούν
οι µισθοί υπερηµερίας και θα γίνει συµψηφισµός µε τις αποζη-
µιώσεις, διότι πολλοί εργαζόµενοι είχαν λάβει αποζηµιώσεις όταν
επήλθε το «µαύρο» στην ΕΡΤ. 

Διάβασα σήµερα ένα άρθρο ενός σχολιαστή στην εφηµερίδα
«ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» -δεν θα αναφέρω το όνοµά του και να µε συγ-
χωρέσει- αλλά θα σας συνέστηνα να το διαβάσετε και εσείς. Δεν
υιοθετώ προσωπικά τον ακραίο όρο, τον οποίο επέλεξε για να
περιγράψει την κατάσταση, διότι µίλησε για δουλικότητα της
Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση µε το νοµοσχέδιο για τις άδειες και
διατύπωσε έτσι και περιέγραψε και παρέθεσε κάποια επιχειρή-
µατα για τους λόγους για τους οποίους εσείς θα έπρεπε να το
ψηφίσετε.

Θέλω να πω µόνο το εξής: Όταν καταλογίσαµε τα τέλη χρήσης
συχνοτήτων, στελέχη σας έβγαιναν και έλεγαν ότι κάνουµε αη-
δίες και µπούρδες και ότι αυτά δεν πρόκειται να εισπραχθούν.
Εισπράχθηκαν και εισπράττονται. Για τον φόρο διαφήµισης είχαν
φροντίσει άλλοι να µετακινηθεί, αλλά εισπράττεται. Επί δική σας
κυβερνήσεως, λοιπόν, µετατέθηκε και ο φόρος διαφήµισης. Και
τώρα που λέµε ότι κάποια στιγµή πρέπει να πληρωθούν και οι
άδειες, δυστυχώς, οι ίδιοι βρίσκουν συνηγορία από τις ίδιες πτέ-
ρυγες της Βουλής.

Δεν έχω να πω τίποτε άλλο. Δεν έχω να πω απολύτως τίποτε
άλλο. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν έχετε να πείτε τίποτα άλλο
όντως.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επιµένω,
κύριε Αυγενάκη, καταψηφίστε ό,τι θέλετε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δικαίωµά µας είναι. Δεν είναι δι-
καίωµά σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα άρθρα για
τη δηµοπρασία σάς καλώ να τα ψηφίσετε και να κάνετε ένα βήµα
προς τη λογική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεοχάρης.
Κύριε Θεοχάρη, σας παρακαλώ να είστε σύντοµος.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα είµαι σύντοµος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε καµµία δικαιολογία.

Μας το είχατε πει όταν εκλεγήκατε. Δεν είχαµε µία απλή αλλαγή
κυβέρνησης, κυβερνητικής πλειοψηφίας. Είχαµε αλλαγή καθε-
στώτος. Είστε καθεστώς. Καθεστώς, όπως έχουν οι Αζέροι, όπως
είχε η Λιβύη, όπως είχαµε εδώ σε άλλες εποχές. Έτσι µας είπατε,
έτσι φέρεστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δικτατορία
έχουµε;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
µε νοµοσχέδιο την αποκατάσταση του Γεωργαλά. Είναι παντο-
δύναµος ο κύριος Υπουργός. Υπεύθυνος για µέσα και για επεν-
δύσεις. Σκεφτείτε το. Μέσα και επενδύσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, συγγνώµη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Όχι µόνο εσείς, κύριε
Υπουργέ, και οι επόµενοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να το ανακα-
λέσετε, σας παρακαλώ πάρα πολύ, εκτός εάν θέλετε να γνωρι-
στούµε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είστε και Υπουργός…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να το ανακα-

λέσετε, κύριε Θεοχάρη!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τι να ανακαλέσω; Ότι

είστε παντοδύναµος; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να ανακαλέ-

σετε τα περί Γεωργαλά. Τις πολιτικές αξιολογήσεις τις δέχοµαι.

Τα άλλα να τα ανακαλέσετε. Είναι απαράδεκτο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είπα εγώ ότι…
Πρέπει να µπει τάξη στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο; Φυσικά. Βά-

ζετε; Όχι φυσικά. Δεν το θέλετε. Θέλετε να συνεχίσετε να έχετε
τα ΜΜΕ να σας λιβανίζουν. Όµως, ο ελληνικός λαός το ξέρει.
Διακόσιες εβδοµήντα µέρες µετά την 25η Ιανουαρίου του 2015,
τριάντα δύο µέρες µετά την 20η Σεπτεµβρίου 2015 και ακόµη να
καθαρίσετε το τοπίο στα ΜΜΕ. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν λύνει το
πρόβληµα. Η αδειοδότηση θα το λύσει. Θα περιµένουµε και την
αδειοδότηση.

Όταν δώσετε άδειες, τότε θα έχουµε τάξη. Όταν δώσετε
άδειες. Όχι όταν ψηφίσετε, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο. 

Ακόµη και τότε όσοι περισσότεροι νέοι ιδιοκτήτες µπουν τόσο
µεγαλύτερη υποψία υπάρχει. Ήδη µιλάνε κάποιοι για εφοπλι-
στές, µεγαλοδηµοσιογράφους και βιοµήχανους, οι οποίοι συνω-
στίζονται για να πάρουν αυτές τις νέες άδειες. Πού συνω-
στίζονται; Εκβιασµός των µέσων; Άλωση του δηµοσίου; Τοποθε-
τήσεις συγγενών, κοµµατικών υπαλλήλων; Άγαρµπες πρέπει να
παραδεχθούµε και οι αποποµπές, όπως της κ. Σαββαΐδου.
Άγαρµπες. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν και διαδικα-
σίες. Ακολουθήστε τις διαδικασίες. Είναι σηµαντικό. 

Το πρόβληµά σας είναι ένα, κύριε συνάδελφε. Έχετε την εξου-
σία και δεν ξέρετε τι να την κάνετε. Μας φέρατε ένα νοµοσχέδιο
για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Γιατί; Μας εξηγήσατε τι θέλετε
να πετύχετε µε αυτό; Πόσα κανάλια αντέχουµε; Γιατί τα αποφα-
σίζει αυτό ο κύριος Υπουργός; Με ποια κριτήρια; Τι γίνεται µε το
ραδιόφωνο; Γιατί στείλατε επιστολή για τα τέλη συχνοτήτων; 

Μου φαίνεται όµως ότι ξεχάσατε τα περιφερειακά µέσα. Στεί-
λατε στα περιφερειακά µέσα, κύριε Υπουργέ; Τι σκοπό εξυπηρε-
τεί η «ΕΡΤ net»; Θέλουµε πλήρη πληθυσµιακή κάλυψη; Θέλουµε
µείωση των τιµών της «DIGEA»; Υπάρχει άλλος τρόπος να πετύ-
χουµε αυτά τα δύο; Πόσο θα κοστίσει; Μας είπατε 5 εκατοµµύ-
ρια. Αυτό είναι το συνολικό κόστος; Με τι λεφτά; Ποιος θα τα
βάλει; Ο Έλληνας φορολογούµενος; Δίνετε δωρεάν δηµόσιο
αγαθό στην «ΕΡΤ net»; Δωρεάν δηµόσιο αγαθό είναι το ότι έχει
τη δυνατότητα; Επιτρέπεται αυτό ή το πουλάτε και πόσο το που-
λάτε; 

Θα προσλάβετε στην «ΕΡΤ net»; Ευκαιρία για νέες προσλή-
ψεις; Κι άλλους τεχνικούς; Τις συχνότητες της «DIGEA» τις έχει
η «DIGEA» και τώρα η «ΕΡΤ net». Τι δηµοπρατείτε; Για ποιο λόγο;
Ποιο είναι το δηµόσιο αγαθό που δηµοπρατούµε, εφόσον τη συ-
χνότητα την έχουν οι δυο αυτές εταιρείες. Θα την έχουν µετά το
νοµοσχέδιο; Τις έχει η «DIGEA» και τις έχει η «ΕΡΤ net». Αυτό
είναι το δηµόσιο αγαθό. Τι άλλο; Γιατί τέσσερα, πέντε κανάλια
και όχι είκοσι; Και αν έχει πληρώσει κάποιος -και η ΕΡΤ και η
«DIGEA» έχουν πληρώσει για είκοσι κανάλια- πώς στερείτε το δι-
καίωµα να µπορεί να πουλήσει και σε επόµενους; Αν κάποιος το
κάνει µέσω internet, σας παρακάµπτει; Παρακάµπτει όλον τον
έλεγχο; Αν πάει στην Κύπρο και κάνει µια δορυφορική κάλυψη,
αυτά πώς ελέγχονται; Μέσω Κύπρου µπορεί να έχει όλη την Ελ-
λάδα. Και µε ένα στούντιο από την Ελλάδα… Ανεξέλεγκτος; 

Λύνονται όλα αυτά τα προβλήµατα; Πώς διασφαλίζουµε τον
πλουραλισµό και την πολυφωνία; Εγώ θα σας έλεγα µε τη πολυ-
µετοχικότητα. Να µην επιτρέπουµε στα κανάλια να έχουν µία κυ-
ρίαρχη φωνή. Οι πολλοί µέτοχοι τσακώνονται και µεταξύ τους.
Δεν µπορούν να έχουν τη γραµµή του µετόχου. Σπάει η γραµµή
του µετόχου όταν τα συµφέροντα και µέσα στους µετόχους είναι
πολλά. Δεν βάζετε κάποιο όριο, όµως, να µην µπορεί να έχει κά-
ποιος ένα κανάλι πλήρως δικό του. 

Αυτά τα θέµατα µε τα γραφεία Τύπου των πρεσβειών; Τι είναι
αυτά; Από πού ξεκινάνε; Παίρνετε αρµοδιότητες από το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών και δεν έχει την υπογραφή του Υπουργού Εξω-
τερικών το νοµοσχέδιο; Αυτό είναι νόµιµο; Για ποιον λόγο γίνεται;
Για να κάνουµε ρουσφέτια και να στείλουµε υπαλλήλους της ΕΡΤ
στο εξωτερικό; Και τόσα άλλα. 

Το αποκορύφωµα βέβαια είναι ότι κάνετε πειθαρχικό παρά-
πτωµα των ανεξαρτήτων αρχών τη µη συµµόρφωση προς τις
υποδείξεις του Υπουργού. Είναι δυνατόν αυτό το πράγµα;

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, ότι
τα πράγµατα είναι απλά. Με ψέµατα κάνατε αντιπολίτευση. Με
υποκρισία κυβερνάτε. Με σπουδή πετάξατε την ιδεολογία σας
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σαν τρύπιο πουκάµισο. Με την ανικανότητά σας θα φέρετε χει-
ρότερα µέτρα. Νέα χειρότερα µέτρα. Και για όλα αυτά χρειάζε-
στε έναν τρόπο να τα κρύψετε ελέγχοντας την ενηµέρωση του
κόσµου. Με αυτό το νοµοσχέδιο το επιχειρείτε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Θεοχάρη. 

Τελευταία οµιλήτρια για σήµερα, πριν περάσουµε στην ψηφο-
φορία, είναι η κ. Δριτσέλη Παναγιώτα. 

Κυρία Δριτσέλη έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω να είµαι πολύ λακωνική, γιατί σέβοµαι και τους
χρόνους όλων µας αλλά και την κούραση. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή είναι η τρίτη συνεδρίαση σε αυτήν την
κοινοβουλευτική περίοδο, βάζοντας τις προγραµµατικές δηλώ-
σεις, τη συζήτηση για τα προαπαιτούµενα, αλλά και τη σηµερινή
για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Εγώ, προσωπικά, µε λύπη δια-
πιστώνω ότι  υπάρχει ουσιαστικά µια ένδεια επιχειρηµάτων από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, και είναι καταφανές πλέον ότι δεν υπάρχει πολιτικός
αντίλογος. 

Κατά τη γνώµη µου, αυτό συµβαίνει διότι η Αντιπολίτευση εν
γένει, αλλά συγκεκριµένα η Νέα Δηµοκρατία, προσπαθεί να πα-
τήσει σε δύο βάρκες. Από τη µία σε αυτήν της µικροκοµµατικής,
θα έλεγα, αντιπολίτευσης κι από την άλλη έχοντας την αδυναµία
να δικαιολογήσει την πολιτική που επί χρόνια ακολούθησε, µε τις
όποιες συνέπειες για την ελληνική κοινωνία. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα, βέβαια, να µη γίνεται κανένας ου-
σιαστικός, κανένας εποικοδοµητικός διάλογος, να λειτουργεί η
Αντιπολίτευση κυρίως ρεβανσιστικά σε κάθε νοµοθετική παρέµ-
βαση, εµποδίζοντας µε αυτόν τον τρόπο την όποια συζήτηση
µπορεί να γίνει προς όφελος της κοινωνίας, και µάλιστα, για θέ-
µατα όπως το σηµερινό, τα οποία γνωρίζουµε όλοι µας πάρα
πολύ καλά ότι επί δεκαετίες ταλανίζουν τη χώρα, κυρίως όµως
αµαυρώνουν τον πολιτικό δηµόσιο βίο και, εν πάση περιπτώσει,
αποτελούν και µια επιτακτική, νοµίζω, λαϊκή απαίτηση δεκαετιών,
την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ ήλθε να εκπληρώσει. 

Από την άλλη, ακολουθείται κυρίως από το Ποτάµι µια γκεµ-
πελικού τύπου τακτική, πετώντας λάσπη στον ανεµιστήρα και ου-
σιαστικά επικεντρώνει στο «πες-πες κάτι θα µείνει». 

Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να απευθυνθώ στον κ. Θεοχάρη,
ο οποίος είναι εδώ, γιατί διάβασα µε έκπληξη σήµερα την ανα-
κοίνωση που έβγαλε ως απάντηση στην επιλογή του Υπουργικού
Συµβουλίου για τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, µε τον
ευφάνταστο τίτλο -αν δεν κάνω λάθος, κύριε Θεοχάρη- «Η Κυ-
βέρνηση έχει αλλεργία στις ανεξάρτητες αρχές». Θέλω να σας
ρωτήσω: Εσείς, γιατί παραιτηθήκατε από τη θέση του Γενικού
Γραµµατέα τότε; Σας παραίτησαν; Παραιτηθήκατε µόνος σας;
Τότε θυµάµαι τα δηµοσιεύµατα έλεγαν πως ο κ. Στουρνάρας σας
είπε «Χάρη, θέλω να µε διευκολύνεις» και εσείς απλά απαντήσατε
«Ναι, Γιάννη θα φύγω». Πραγµατικά, κάποιες φορές µη θεωρείτε
ότι έχουµε µνήµη χρυσόψαρου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να πάµε σε κάτι πιο πρόσφατο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Εδώ όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά

ποιοι είµαστε,  τι κάναµε πριν και τι θέλουµε να κάνουµε από εδώ
και πέρα. Γι’ αυτό σας λέω να είστε λίγο πιο προσεκτικοί, γιατί
κυρίως υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού, όχι τη δική
µας. 

Εκτός από αυτό, θα αναφερθώ και σε δύο άλλα θέµατα, τα
οποία µου προξένησαν µεγάλη έκπληξη. Κατ’ αρχάς, ακούσαµε
σήµερα την κ. Βούλτεψη σε µια απίστευτη επίθεση, για το ότι θα
κόψουµε συντάξεις, χωρίς ακόµα να έχει κατατεθεί το ασφαλι-
στικό, χωρίς ακόµα να έχουµε πει τι πρόκειται να γίνει. Οι δια-
πραγµατεύσεις ακόµα είναι σε εξέλιξη και αυτό επιθυµούµε να
κάνουµε όλο το διάστηµα. Μας έλεγε, λοιπόν, η κ. Βούλτεψη τι
λέγαµε προεκλογικά, από τον Γενάρη ακόµη, και ότι αυτά όλα
δεν τα κάνουµε. 

Επίσης, ενηµερώνω τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί έχει µείνει προ-
σκολληµένη στις εκλογές του Ιανουαρίου, ότι από τον Γενάρη
µέχρι τώρα έχουν περάσει δύο εκλογικές αναµετρήσεις, τις

οποίες χάσατε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ, του Ποταµιού και των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης. Η ελληνική κοινωνία εµπιστεύθηκε και αυτήν τη φορά την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, γιατί ξέρει ότι µε αυτήν την Κυβέρ-
νηση µπορεί κάποια στιγµή να βγει από την ύφεση και τη λιτό-
τητα, µια κατάσταση στην οποία εσείς την οδηγήσατε και όχι
εµείς. 

Επίσης, µας κατηγορήσατε και το άκουσα από πολλούς συνα-
δέλφους ότι θέλουµε να φτιάξουµε την κοµµατική ΕΡΤ. Δεν θα
µπω στην ουσία, αν συµφωνώ ή όχι -που προφανώς δεν συµ-
φωνώ- απλά θέλω να θυµίσω τι ακριβώς είχε γίνει µε την πολυα-
γαπηµένη σας ΝΕΡΙΤ και πώς αντιµετώπιζε τα κυβερνητικά
στελέχη τότε της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και των
οποίων πολλές συνεντεύξεις ή και κλιπ είχαν γίνει viral στα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης και δεν θέλω να αναφερθώ σε συγκεκρι-
µένες περιπτώσεις. 

Επίσης, θέλω να πω στην κ. Βούλτεψη –παρ’ όλο που δεν είναι
εδώ- και γενικά σε όσους µας κατηγορούν πως άλλα λέµε προ-
εκλογικά και άλλα κάνουµε µετεκλογικά, ότι µε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο είχαµε δεσµευτεί ότι φιλοδοξούµε και επιχειρούµε
να βάλουµε τάξη επιτέλους στο τηλεοπτικό τοπίο από το 2012
τουλάχιστον, αλλά πάντα ήταν απαίτηση της Αριστεράς. Το λέ-
γαµε, το ξαναλέγαµε και τώρα αυτήν την στιγµή το κάνουµε
πράξη. Κι αυτό εντέχνως το αποκρύπτετε και νοµίζω ότι πλέον
δεν µπορείτε να κοροϊδέψετε κανέναν. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, συνεχίζουµε το έργο που ξε-
κινήσαµε τον Γενάρη του 2015 και µε αυτό το νοµοσχέδιο επιχει-
ρούµε να ρίξουµε άπλετο φως σε έναν χώρο που επί δεκαετίες
δρούσε σε µεγάλο βαθµό στο σκοτάδι και στην αδιαφάνεια, µε
ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται και για το δηµόσιο αγαθό της
ενηµέρωσης, αλλά και για τη δηµοκρατία της χώρας.

Προσπαθούµε να ρυθµίσουµε µια χρόνια αγκύλωση. Τι να κά-
νουµε δηλαδή; Να ρυθµίσουµε το ζήτηµα της αδειοδότησης των
τηλεοπτικών σταθµών που µέχρι σήµερα λειτουργούν σε ένα µε-
ταβατικό καθεστώς. Και οι επιχειρήσεις οφείλουν σε αυτές τις
απαιτήσεις να λειτουργήσουν µε κανόνες και προδιαγραφές αν-
τίστοιχες µε αυτές που ισχύουν σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη. 

Εµείς θέλουµε και επιθυµούµε –και νοµίζω ότι έχουµε αποδεί-
ξει και µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική παρέµβαση, κύριε Πρό-
εδρε- να σπάσουµε τις εξαρτήσεις. Επιχειρούµε µε ανοιχτές
διαδικασίες να διαµορφώσουµε ένα υγιές τηλεοπτικό πεδίο και
από αυτήν τη διαδικασία είµαι σίγουρη ότι θα βγει απολύτως κερ-
δισµένη η κοινωνία πρωτίστως και ταυτόχρονα θα προχωρή-
σουµε µπροστά υλοποιώντας τις πολύ µεγάλες τοµές και
µεταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη ο τόπος αυτήν τη στιγµή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Επειδή δεν έχω πάρα πολύ χρόνο, θέλω να αναφερθώ στην
τροπολογία που µε µεγάλη χαρά κατέθεσαν οι Υπουργοί, όσον
αφορά τα περιφερειακά κανάλια. Ωστόσο, προκειµένου να µην
υπάρχει κανένα θολό τοπίο ή καµµία αιχµή, για την οποία θα µπο-
ρούσε να υπάρξει κριτική, νοµίζω ότι εκεί που λέτε ότι για την
άδεια καθορίζεται ο ελάχιστος αριθµός προσωπικού των υποψη-
φίων µε τη κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών περιφερει-
ακής εµβέλειας ενηµερωτικού ή µη χαρακτήρα, να προστεθούν:
σε αναλογία µε τον πληθυσµό, το ΑΕΠ της περιφέρειας γιατί
είναι σηµαντικό, τον γεωγραφικό προσδιορισµό ή τουλάχιστον
τις γεωγραφικές ιδιαιτερότητες, γιατί η ηπειρωτική Ελλάδα δεν
µπορεί να είναι το ίδιο µε τη νησιωτική και το καταλαβαίνουµε,
ούτε τα Τρίκαλα για παράδειγµα είναι το ίδιο µε τη Θεσσαλονίκη
ή τα Γιάννενα. Και σε κάθε περίπτωση νοµίζω ότι πρέπει να µπει
ένας κατώτατος αριθµός εργαζοµένων. Ενδεικτικά µπορεί να
αναφέρω τα οκτώ ή δέκα άτοµα τα οποία εσείς µπορείτε να κρί-
νετε. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Η Κυβέρνηση θα
συνεχίσει να νοµοθετεί στην κατεύθυνση της άρσης των στρε-
βλώσεων που δηµιούργησαν σήµερα όλοι οι προηγούµενοι στον
χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Θα συνεχίσουµε να
δρούµε µε έµφαση και στη δηµοκρατία και στην αξιοπιστία και
στη διαφάνεια και στην προστασία της εργασίας. Γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά ότι η κοινωνία βρίσκεται στο πλευρό µας σε
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αυτόν τον αγώνα και είµαστε αποφασισµένοι αυτήν την προσπά-
θεια να τη φτάσουµε µέχρι το τέλος. 

Ενηµερώνουµε την Αντιπολίτευση, ιδίως την Αξιωµατική, ότι
όσο και αν προσπαθεί να βγάλει από πάνω της, να αποτινάξει
αυτόν τον ιδιότυπο χαρακτήρα που έχει του «φέρτε µια συµφω-
νία και ό,τι να ‘ναι», όσο και αν προσπαθεί να ενδυθεί έναν και-
νούργιο χαρακτήρα -ότι πιο αντιµνηµονιακός πεθαίνεις- και όσο
και αν προσπαθεί να αποτινάξει από πάνω της για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο για το «µαύρο» στην ΕΡΤ, πλέον νοµίζω ότι δεν
µπορεί να πείσει κανέναν. 

Και σας καλούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –ειδικά της Αν-
τιπολίτευσης- να αλλάξετε ρότα, γιατί σε αυτήν ακριβώς τη φάση
η χώρα αλλά και η δηµοκρατία έχουν ανάγκη από µια πολύ υπεύ-
θυνη Αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω τον λόγο για λίγα δευτερόλεπτα; Δεν θέλω τη δευτερολογία,
έχουµε παραιτηθεί εξάλλου. Για λίγα δευτερόλεπτα θα ήθελα να
µου δώσετε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Λάππα, για µια δήλωση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε κατάπληξη
άκουσα πριν από λίγο τον εκπρόσωπο του Ποταµιού, τον κ. Θε-
οχάρη, στο ναό της δηµοκρατίας, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να
παροµοιάζει, ούτε λίγο ούτε πολύ, Υπουργό εκλεγµένης Κυβέρ-
νησης και εκλεγµένου κυβερνώντος κόµµατος µε τον ιδεολογικό
ινστρούκτορα της επάρατης επτάχρονης δικτατορίας, µε τον
Γιωργαλά δηλαδή. Και θέλω να του πω το εξής: Εάν το κόµµα
του τοποθετείται στον γεωγραφικό πολιτικό χώρο του κέντρου,
τουλάχιστον είναι υποχρεωµένο να δείξει το απαιτούµενο δηµο-
κρατικό ήθος απέναντι στους ανθρώπους που είναι εκλεγµένοι
από τον ελληνικό λαό. Αυτό επιβάλλει η δηµοκρατία. 

Και θέλω να του πω και κάτι άλλο: Εµείς αυτό που υπήρχε σαν
πρακτική τις πολιτικές µέρες του κυβερνώντος κόµµατος, στο
οποίο ανήκε, που ήταν αυτό που έλεγε ο Τζον Ντιούι, ότι πολιτική
είναι η σκιά των µεγάλων επιχειρήσεων και εταιρειών πάνω στην
κοινωνία, εµείς θα το αντιστρέψουµε, κύριε Θεοχάρη, και θα σας
πούµε ότι θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν η πολιτική να είναι η σκιά
της δηµοκρατίας πάνω σε εταιρείες και επιχειρήσεις. Αυτό επι-
χειρούµε µε το νοµοσχέδιο και κάθε παροµοίωση που κάνατε
ήταν τουλάχιστον ατυχής και µε λυπεί αφάνταστα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν ξέρω αν θέλει

ο κ. Θεοχάρης να κάνει µια ανασκευή ή διόρθωση. Όπως το εκτι-
µάτε εσείς, κύριε Θεοχάρη. Θα βοηθούσε. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν θέλω να παροµοιάσω
όλη την Κυβέρνηση µε την προφανώς επάρατη επταετία. Μιλάµε
πάντοτε για µια εκλεγµένη κυβέρνηση κι αυτό το αναγνωρίζουµε.
Είµαστε όλοι ταγοί της δηµοκρατίας.

Όµως, δεν µπορώ να µην αναγνωρίσω ότι µιλάµε για ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο παίρνει εξουσίες και τις δίνει η Βουλή στον
αρµόδιο Υπουργό και θα πρέπει να σκεφτεί ο κύριος Υπουργός
ότι δεν θα είναι για πάντα Υπουργός κι ότι µπορεί ένας απ’ αυ-
τούς, τους οποίους εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο αποκαλεί εχ-
θρούς της δηµοκρατίας, να έχει τη θέση του, ακόµα και µε
δηµοκρατικές διαδικασίες. Θα πρέπει να προσέξει πάρα πολύ
µήπως τελικά αυτό που δεν του άρεσε ότι το αποκάλεσα, να είναι
αυτός που θα προκαλέσει τη δηµιουργία του. Πρέπει να προσέ-
ξει πάρα πολύ, όταν φέρνει τέτοια νοµοσχέδια στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε για
το πολιτικό σχόλιο τον κ. Θεοχάρη. 

Ο κύριος Υπουργός έχει ζητήσει τον λόγο για µια σύντοµη
απάντηση και κλείνουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Θεο-
χάρη, θέλω να ελπίζω ότι ανακαλέσατε τον χαρακτηρισµό σας.
Εάν είναι έτσι, είναι απολύτως δεκτό.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είναι προσωπικό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Οποιοσδή-

ποτε Υπουργός έρθει στη θέση µου, εάν έχει ολοκληρωθεί η δια-

δικασία, δεν θα µπορεί να κάνει τίποτα.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πώς δεν µπορεί;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι, θα µπο-

ρεί να βγάλει καινούργιες άδειες, διότι αυτές θα έχουν απονεµη-
θεί απολύτως νόµιµα. Δεν θα µπορεί να σηκώνει κανένα
τηλέφωνο, ούτε να απειλεί. Κι εγώ δεν θα µπορώ και αυτή η Κυ-
βέρνηση δεν θα µπορεί να κάνει τίποτα, όταν αποφασίσουµε και
καταλήξουµε και ξεκινήσει ο διαγωνισµός και τελεσφορήσει.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τα πειθαρχικά ποιος θα τα ορίζει
τότε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχετε καµµία
εντύπωση ότι έχουµε αυτήν την προσδοκία, να ελέγξουµε τα
µέσα ενηµέρωσης; Ότι υπερεκτιµούµε τη δυνατότητά τους να
επηρεάζουν την κοινή γνώµη; Δεν έχουµε δει πώς φτάσαµε εµείς
από µικρό κόµµα να είµαστε στην Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή,
ενώ ταυτόχρονα δεχόµασταν πόλεµο απερίγραπτο; Δεν τα
έχουµε αξιολογήσει; Απλά έχουµε το ύψιστο θέµα της ευθύνης,
διότι καθόµαστε για να πληρώσει ο καθένας ό,τι του αναλογεί κι
ό,τι προβλέπει ο νόµος. Κι αν ο νόµος προβλέπει λίγα, να πλη-
ρώσει περισσότερα. Τι να κάνουµε;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τι σχέση έχει το τι θα πληρώ-
σουµε µε το…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό έχει
σχέση. Διότι η κριτική που δεχόµαστε αυτές τις ηµέρες είναι ότι
οποιαδήποτε κίνησή µας, είτε η επίσπευση είτε η καθυστέρηση
είτε ότι το φέραµε είτε ότι δεν το φέραµε, έχει να κάνει µε την
προσδοκία µας να ανοίξουµε τα µέσα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τι σχέση έχει η πληρωµή µε αυτό
που λέτε τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν λέµε
πράγµατα άσχετα, κύριε Αυγενάκη. Δεν λέµε πράγµατα άσχετα.
Ψηφίστε, σας παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τι σχέση έχει η είσπραξη ποσών
µε την…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνουµε διά-
λογο, σας παρακαλώ. Ολοκληρώνετε, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απαντώ στην
κριτική, τη συστηµατική κριτική ότι εµείς επιθυµούµε έλεγχο επί
της ουσίας…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ξεκάθαρα. Πιο ξεκάθαρα δεν γί-
νεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, εντάξει.
Η κριτική αυτή, λοιπόν, τώρα είναι πάρα πολύ αδύναµη. Διότι µε
το που ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, οι κατέχοντες νόµιµη
άδεια, εφόσον εφαρµόζουν το νόµο και είναι τυπικοί στις υπο-
χρεώσεις τους, δεν θα έχουν καθόλου ανάγκη την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό
λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην το κάνουµε,
όµως, έτσι τώρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να πάρω κι εγώ τον λόγο, τότε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Νοµίζω ότι απαντή-

σατε. Υποθέτω ότι αποδέχεστε -µόνο αυτό το σηµείο, θα πω εγώ,
δεν µπαίνω στην ουσία βεβαίως- αυτό που είπε ο κύριος Υπουρ-
γός, ότι προφανώς κάνετε ανάκληση του όρου και χαιρόµαστε
πολύ γι’ αυτό. Κάνατε ένα πολιτικό σκεπτικό προηγουµένως,
απολύτως σεβαστό. Δεν υπάρχει λόγος, όµως, να συνεχίσουµε.
Νοµίζω ότι έχουµε καταλάβει. Ασκούµε πολιτική κριτική. Θα τα
πούµε και το Σάββατο, άλλωστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργού Επικρα-
τείας: «Αδειοδότηση παρόχων περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής
τηλεόρασης τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης -
Ίδρυση συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για την
ανάπτυξη δικτύου επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση
θεµάτων Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
(Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινωνιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επι-
κοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύσταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοα-
κουστικών Μέσων και Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρήσεων
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Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης - Τροποποίηση διατάξεων
του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ Α’ 82) και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών, µε την εξειδίκευση

ότι αναµένουµε από την Κυβέρνηση στην επί των άρθρων συζή-
τηση το Σάββατο να κάνει δεκτές τις προτάσεις που έχει κάνει η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και στην επιτροπή
αλλά και στην Ολοµέλεια.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό επί της αρχής και θα αναµένουµε

κάποιες απαντήσεις, κύριοι Υπουργοί, σχετικά µε τον χρόνο της
έναρξης της διαδικασίας δηµοπράτησης, τον χρόνο ολοκλήρω-
σης της αδειοδότησης και τα υπόλοιπα το Σάββατο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργού Επικρατείας: «Αδειοδότηση παρόχων πε-
ριεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης τηλεοπτικής
ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης - Ίδρυση συνδεδεµένη µε την
ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για την ανάπτυξη δικτύου επίγειας
ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθµιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινω-
νιακή Πολιτική, Οργάνωση της Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύ-
σταση Εθνικού Κέντρου Οπτικοακουστικών Μέσων και
Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρήσεων Ηλεκτρονικών Μέσων
Ενηµέρωσης - Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4070/2012 (ΦΕΚ
Α’ 82) και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-
οψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να σας
χαρακτηρίσω µε αυτό που θέλω να πω, διότι είναι ένα θέµα ιδι-
αίτερης συναισθηµατικής φόρτισης για µας και θέλω να µου δώ-
σετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο. Σας ακούω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, συζητήσαµε
πολλές φορές εδώ στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ για την απώλεια ενός συν-
τρόφου µας από την Πάτρα, του Χρήστου Δηµόπουλου, που κη-
δεύτηκε σήµερα.

Θα ήµασταν πολλοί από µας σήµερα εκεί για να του ευχη-
θούµε καλό ταξίδι στο τελευταίο του ταξίδι. Δεν µπορούσαµε να
το κάνουµε γιατί οι κοινοβουλευτικές µας υποχρεώσεις µάς
έχουν εδώ, αλλά νιώθαµε την ανάγκη να κάνουµε αυτήν τη µνεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Λοβέρδο.

Συµµεριζόµαστε τη θλίψη σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σηµειώσουµε ότι το Σάββατο

η συζήτηση του νοµοσχεδίου θα ξεκινήσει µε τις οµιλίες των ει-
σηγητών και των ειδικών αγορητών επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών, θα ακολουθήσουν οι εναποµείναντες οµιλητές και στη
συνέχεια θα µιλήσουν όσοι συνάδελφοι εγγραφούν επί των άρ-
θρων κι επί των τροπολογιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.23’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα ηµέρα Παρασκευή 23 Οκτωβρίου 2015 και
ώρα 12.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: ειδική ηµε-
ρήσια διάταξη, ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής,
κατά την οποία θα προσέλθει στη Βουλή των Ελλήνων και θα
απευθυνθεί στο Σώµα ο Πρόεδρος της Γαλλικής Δηµοκρατίας κ.
Φρανσουά Ολάντ. 

Σηµειώνεται ότι το Σάββατο 24 Οκτωβρίου 2015 και ώρα 10.00’
θα υπάρξει νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης και ψή-
φιση των άρθρων και των τροπολογιών του νοµοσχεδίου του
Υπουργού Επικρατείας «Αδειοδότηση παρόχων περιεχοµένου
επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης
- Ίδρυση συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ Α.Ε. ανώνυµης εταιρίας για
την ανάπτυξη δικτύου επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής - Ρύθ-
µιση θεµάτων Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) - Εθνική Επικοινωνιακή Πολιτική, Οργάνωση της
Επικοινωνιακής Διπλωµατίας - Σύσταση Εθνικού Κέντρου Οπτι-
κοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας και Μητρώου Επιχειρή-
σεων Ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης - Τροποποίηση
διατάξεων του ν.4070/2012 (ΦΕΚ Α’ 82) και άλλες διατάξεις».
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